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ΜΙΛΟΥΝ
ΣΤΗΝ «Κ»

P I L O T
B I G  D AT E 
F LY B A C K

T IME TO RE ACH YOUR S TAR

Joachim Nagel 
Πρόεδρος Bundesbank 

Κωνσταντίνος Ηροδότου 
Διοικητής Κεντρικής Τράπεζας

Δύσκολος ο δρόμος για
μείωση πληθωρισμού

Οικονομική, σελ. 4

Κωνσταντίνος Πετρίδης
Τέως υπουργός Οικονομικών

Σκέφτομαι να κατέλθω 
στις ευρωεκλογές

Σελ. 6

Λίνα Κασσιανίδου
Υφυπουργός Πολιτισμού

Χρηματοδότηση 
ο μόνιμος βραχνάς

Τέχνες, σελ. 4

Κωνσταντίνος Γιωρκάτζης
Δήμαρχος Λευκωσίας

Διαθέτω τα προσόντα 
για περιφερειάρχης

Σελ. 9

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Το ασταθές 
στάτους κβο

Η κατάσταση στη Νεκρή Ζώνη,
όπως διαμορφώνεται, αρχίζει
και γίνεται ολοένα και πιο
έκρυθμη και αυτό θα πρέπει
να θέσει άπαντες σε πλήρη
εγρήγορση, ώστε να αποφευχ-
θούν νέα τετελεσμένα. Τα γε-
γονότα της Πύλας τον περα-
σμένο Αύγουστο και τα σημε-
ρινά στον Αγιο Δομέτιο δεί-
χνουν ότι η κατάσταση πραγ-
μάτων στο Κυπριακό εν γένει
μόνο στάσιμη δεν είναι και ότι
όλα μπορούν να ανατραπούν
ανά πάσα στιγμή. Η κυβέρνηση
και ο πρόεδρος της Δημοκρα-
τίας, αλλά και ολόκληρο το πο-
λιτικό σύστημα της χώρας,
οφείλουν να σταθούν στο ύψος
των περιστάσεων.

Οκτώ μήνες μετά τις επιθέσεις
των χάκερς σε νευραλγικές κρα-
τικές υπηρεσίες όπως το Κτημα-
τολόγιο, το υπ. Άμυνας και το Πα-
νεπιστήμιο Κύπρου, παραμένουν
τεράστια κενά στο θέμα της κυ-

βερνοασφάλειας. Πληροφορίες
της «Κ» από άριστα ενημερωμένες
πηγές αναφέρουν ότι η κατάσταση
που επικρατεί στο πλέον ευαί-
σθητο κομμάτι της πληροφορικής
έχει θορυβήσει την κυβέρνηση

αλλά και το αρμόδιο υφυπουργείο
Έρευνας, Καινοτομίας και Ψη-
φιακής Πολιτικής. Οι ίδιες πηγές
αναφέρουν ότι εξοπλισμός πλη-
ροφοριακών συστημάτων του Δη-
μοσίου βρίσκεται εγκατεστημένος

σε διάφορα σημεία σε όλη την
Κύπρο, χωρίς να λαμβάνονται
επαρκή μέτρα ασφάλειας, γεγονός
που εγκυμονεί σοβαρότατους κιν-
δύνους για την απρόσκοπτη λει-
τουργία ηλεκτρονικών υπηρεσιών

του κράτους και τη διαφύλαξη
δεδομένων. Για τα ζητήματα ψη-
φιακής ασφάλειας που προκύ-
πτουν έχει ενημερωθεί ο πρόεδρος
της Δημοκρατίας από τον υφυ-
πουργό Καινοτομίας. Σελ. 7

ΣΕ ΑΝΑΜΜΕΝΑ ΚΑΡΒΟΥΝΑ Η ΚΥΒΕΡΝΗΣΗ

Συναγερμός για κυβερνοεπιθέσεις
Ορατός ο κίνδυνος για τη λειτουργία ηλεκτρονικών κρατικών υπηρεσιών και διαρροής ευαίσθητων δεδομένων

Η ΕΠΙΣΚΕΨΗ ΣΤΗΝ ΑΘΗΝΑ

Οι αποσκευές Ερντογάν 
και το «σχέδιο Β́ »

Θετικά είναι τα μηνύματα που φτάνουν στην Αθήνα από την
Αγκυρα ενόψει της επίσκεψης του Τούρκου προέδρου. Η ελληνική
πλευρά, πάντως, είναι προετοιμασμένη και για το ενδεχόμενο
«επικοινωνιακής δολιοφθοράς». Σελ. 16

ΑΓΙΟΣ ΔΟΜΕΤΙΟΣ

Η νεκρή ζώνη 
ως πεδίο
κρίσεων

Η περίπτωση της Πύλας και του Αγί-
ου Δομετίου κατέδειξαν ότι η Τουρ-
κία δημιουργεί τετελεσμένα εντός
της νεκρής ζώνης. Αυτή ακριβώς
η τακτική αμφισβήτησης του στά-
τους κβο καταδεικνύει τις δυσκολίες
στο Κυπριακό. Σελ. 5

ΔΗΣΥ

Ποιος φοβάται
τον Αβέρωφ

Οι παρεμβάσεις του Αβέρωφ Νεο-
φύτου άνοιξαν συζητήσεις για το
τι ακριβώς επιδιώκει πολιτικά, αν
επιστρέφει και προκάλεσαν ανη-
συχίες σε Προεδρικό, Πινδάρου και
Αναστασιάδη για το τι άλλο ετοι-
μάζεται να πει. Σελ. 8

Στις 7 Δεκεμβρίου στα «Τράπεζα Κύπρου Man
of the Year Awards» για 22η χρονιά τιμάται
το ήθος, η προσφορά, το όραμα και η άοκνη

προσπάθεια για την επίτευξη υψηλών στόχων.
Από το 2001 ο θεσμός βραβεύει όσους με
έργα σπουδαία ξεχωρίζουν. Σελ. 11

ΙΣΤΟΡΙΑ

Ανταλλαγή Τ/κ
έβλεπε η CIA

Μελέτη της CIA το 1964 επεξεργαζόταν σε-
νάρια βάσει των οποίων θα μετακινούνταν
οι Τ/κ, είτε στον Έβρο είτε σε νησιά του Αι-
γαίου και οι εκεί ελληνικοί πληθυσμοί θα
μεταφέρονταν στην Κύπρο. Σελ. 10

ΘΕΑΤΡΟ

Ο Ιζέλ Σεϊλανί
στο Εθνικό Θέατρο

Ο Ιζέλ Σεϊλανί πρωταγωνιστεί στην παραγωγή
του Εθνικού Θεάτρου της Ελλάδας «Τα φώτα
της πόλης» και μιλάει στην «Κ» για την
εμπειρία του ως ο πρώτος Τ/κ ηθοποιός που
εμφανίζεται στο Εθνικό. Τέχνες, σελ. 3

TΡΑΠΕΖΑ ΚΥΠΡΟΥ MAN OF THE YEAR AWARDS 2022

Η αξία του ήθους και της προσφοράς

Ο θάνατος του Χένρι Κίσινγκερ σε ηλικία 100 ετών σηματοδοτεί και το τέλος μιας ολόκληρης εποχής. Ο Αμερικανός διπλωμάτης δημιούργη-
σε φίλους, αλλά και πολλούς εχθρούς. Στη φωτογραφία ο υπουργός Εξωτερικών των ΗΠΑ Χένρι Κίσινγκερ υπογράφει Συμφωνία Περιορι-
σμού των Στρατηγικών Όπλων  (SALT Ι)  που επεξεργάστηκαν κατά τη διάρκεια της επταήμερης διάσκεψης κορυφής του Νίξον με τον Γενικό
Γραμματέα του Κομμουνιστικού Κόμματος της ΕΣΣΔ Λεονίντ Μπρέζνιεφ και τον Σοβιετικό υπουργό Εξωτερικών Γκρομίκο.

Οι υπόγειες διαδρομές του Χένρι Κίσινγκερ n Άρθρο του Παναγιώτη Χριστιά. Σελ. 15

ΠΟΛΕΜΟΣ ΣΤΗΝ ΟΥΚΡΑΝΙΑ

Ο λησμονημένος 
πρόεδρος Ζελένσκι

Η αποτυχία της ουκρανικής αντεπίθεσης και η μετατόπιση της
προσοχής στη Μέση Ανατολή πιέζουν τον Ουκρανό πρόεδρο.
Η δε ουκρανική αντεπίθεση εξελίσσεται με αργούς ρυθμούς,
γεγονός που προκαλεί δυσαρέσκεια στο Κίεβο. Σελ. 22

Ο ΑΙΩΝΑΣ ΤΟΥ ΧΕΝΡΙ ΚΙΣΙΝΓΚΕΡ - 64 ΣΕΛΙΔΕΣ ΕΙΔΙΚΗ ΕΚΔΟΣΗ

Η «αλεπού» του Ψυχρού Πολέμου και η Ελλάδα

ΠΑΡΕΜΒΑΣΗ 
Συνταγματικό ατόπημα

Του Χρίστη Θ. Λοττίδη. Σελ. 5
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΜΑΧΗΤΗΣ: «Ο Ντούτσε εξυπνά εις τας 6.30΄ κάθε πρωί. Αφού πά-
ρει έναν καφέ με λίγο ψωμί πηγαίνει ιππασία. Κατόπιν μεταβαίνει
κατ’ ευθείαν εις το γραφείον του και αρχίζει την εργασίαν του. Εχει

πέντε ολόκληρα υπουργεία
εις την πλάτη του. Ουδέποτε
πίνει οινόπνευμα, ουδέποτε
καπνίζει. Δεν τρώγει κρέας.
Τρέφεται με φρούτα, νωπά
και ψημένα, χόρτα και ζυμα-
ρικά της χώρας μας. Ο Ντού-
τσε είνε ένας μαχητής, [...]
πρέπει πάντοτε να μάχεται
είτε εις την εργασίαν του, εί-
τε κατά της φύσεως. Το κα-
λοκαίρι που διαθέτει 1-2

ώρας επί πλέον πηγαίνει με το αυτοκίνητόν του εις την παραλίαν,
μπαίνει εις την θάλασσαν και αγωνίζεται κατά των κυμάτων σαν να
εξηρτάτο η ζωή του από αυτά».

ΙΑΠΩΝΙΔΕΣ: «Μόλις επάτησα το πόδι μου εις το Τόκιο, το θέαμα που
είδα εις τους δρόμους με απεγοήτευσε. Εις τα πεζοδρόμια και τα κα-
ταστήματα εβάδιζαν με τα ξύλινα παπούτσια τους γυναίκες πάσης
κατηγορίας. Ολες ήσαν ομοιομόρφως τυλιγμένες μέσα σε ευρωπαϊ-
κά παλτά ραμμένα χωρίς χάρι ή και δε σκούρα κιμονό, με την «όμπι»
(ιαπωνική ζώνη) που τους προσέδιδε κωμικήν εμφάνισιν καγκουρό.
[...] Πολλαί είχαν τα παιδιά στην πλάτη τους, κρυμμένα κάτω από το
κιμονό, από το οποίον εφαίνετο το μικρό κεφάλι τους τυλιγμένο σ’
ένα μάλλινο καπέλλο. Η μόνη γραφική λεπτομέρεια ήταν η μεγάλη
κίτρινη χάρτινη ομβρέλλα που εκράτουν κάτω από την μασχάλη
τους, ή το απαραίτητο μεταξωτό «κουροσίκι» το οποίον χρησιμοποι-
ούν ως τσάντα.

ΔΗΜΟΣΙΑ ΚΤΙΡΙΑ: Ητο πλέον καιρός να πραγματοποιηθή η από ετών
συζητουμένη γνώμη περί συγκεντρώσεως των κρατικών υπηρεσιών
εις δημόσια κτίρια. Το Κράτος πληρώνει εκατονταπλάσια εις ενοίκια
αμφιβόλου καταλληλότητος κτιρίων και ο προϋπολογισμός βαρύνε-
ται επαχθέστατα με τα κονδύλια των ενοικίων αυτών.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

90 χρόνια πριν στην «Κ»
3.12.1933
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ΟΜΗΡ ΟΥ & Σ Ε  Β Ε  Ρ  Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

O φαλακρός αετός, η πονηρή αλεπού και η Ιθάκη
Δεν υπήρξα χειροκροτητής κανε-
νός, ήταν η δήλωση της εβδομάδας
από τον Φούλη της καρδιάς μας.
Πλην όμως, αγαπημένε πρώην της
Στήλης –και όχι πρώην αγαπημένε–
άφησες στο παρελθόν πολλούς αυ-
λικούς χειροκροτητές να θολώσουν
την κρίση σου και να σε σπρώξουν
σε λάθος επιλογές. Μερικοί μάλι-
στα, πριν αλέκτορα φωνήσαι, σε εί-
χαν απαρνηθεί. Χωρίς εκείνους
ίσως οι αποφάσεις σου να ήταν ορ-
θότερες και η Ιστορία να γραφόταν
διαφορετικά. Και ίσως να ήμασταν
ακόμη ζωντανοί, στη Σκηνή, σαν ροκ
συγκρότημα. 

Θέλουμε να γίνεται Έλεγχος πονη-
ρέ Οδυσσέα αλλά όχι να διυλίζουμε
τον κώνωπα και να καταπίνουμε την
κάμηλον. Δεν γίνεται λοιπόν να μη
βλέπουμε μεμπτό για χρόνια ολό-
κληρα στο Ασυμβίβαστο του Φαλα-
κρού Αετού, επειδή ήταν κουμπά-
ρος της πονηρής Αλεπούς, στο μη-
δενικό ΦΠΑ στις πωλήσεις στους ξέ-
νους για να κάνουμε πλάτες στους
developers, και στο πλιάτσικο στα
δημόσια έργα από την (πρώην) πα-
ρέα του Βέργα, αλλά αντίθετα να
εξαντλούμε την αυστηρότητα στην
ανακαίνιση του προέδρου ή στον
τρόπο με τον οποίο μεταφέρονται
τα παιδιά του στο σχολείο. 

Υπάρχει βέβαια και η επιλογή τα
παιδιά του προέδρου να πηγαίνουν
στο σχολείο με το λεωφορείο. Ή να
τα πηγαίνει η γιαγιά τους ή να πηγαί-
νουν με ποδήλατο ή σκουτεράκι. Σε

αυτή την περίπτωση ο Ελεγκτής θα
εξέταζε με ειδική έκθεση πώς είναι
δυνατόν τα παιδιά του προέδρου να
πηγαίνουν χωρίς ασφάλεια στο σχο-
λείο διακινδυνεύοντας τη Δημοκρα-
τία από τυχόν απαγωγές (φτου
φτου) μιας και ο πατέρας τους λαμ-
βάνει καθημερινά αποφάσεις που
θίγουν πολλά συμφέροντα. 

Πάντως, τον Ελεγκτή τον παρεξηγή-

σατε όλοι. Ο άνθρωπος πήγε στο
υπνοδωμάτιο γιατί ήθελε να βοηθή-
σει τη Φιλίππα στη διακόσμηση, για
να κοιμάται ωραία και ξεκούραστα ο
πρόεδρος τον οποίο υπηρετεί κατά
το σύνταγμα. Το ότι έστειλε και βγά-
ζανε φωτογραφίες το Προεδρικό κά-
τι κορούδες από την Ελεγκτική Υπη-
ρεσία, κι αυτό το παρεξηγήσατε. Τα
κορίτσια απλώς ήθελαν να αυξήσουν
τους followers τους στο Instagram

και ζήτησαν χάρη από τον Οδυσσέα
να φωτογραφηθούν στα άδυτα του
μεγάρου. Χιλιάδες τα likes. 

Από την άλλη, σκεφθήκατε τι θα γι-
νόταν αν έστελνε ένας δημόσιος
υπάλληλος υφιστάμενους του να
βγάλουν φωτογραφίες την ανακαί-
νιση της 10 Downing Street ή της
West Wing χωρίς άδεια; Secret Ser-
vice Vs Banania. 

Φίσκα οι φυλακές με αποτέλεσμα
να πρέπει να χτιστούν και άλλες
πτέρυγες για να χωρέσουν την πο-
λυπληθή… πελατεία. Ένας χώρος
λοιπόν που σφύζει από ζωή και κά-
ποιος σίγουρα θα μπορούσε να πει,
με δόση μαύρου χιούμορ, πως οι
Φυλακές πετούν. Πετούν ψηλότερα
και από τη Λεμεσό. Πόσα success
stories μπορεί άραγε να αντέξει
ένας τόπος;

«Φυγή προς τα εμπρός», το νέο
σλόγκαν Κασσελάκη για τον ΣΥΡΙΖΑ,
όσος έμεινε δηλαδή. Τη φυγή, Στέ-
φανε μου, σίγουρα την έχουμε δει,
το εμπρός δεν είναι και τόσο σίγου-
ρο. Το «πίσω και μας φάγανε» θα
μπορούσε να ακουγόταν και πιο εύ-
στοχο.

Κλείνουμε με το κουίζ της εβδομά-
δας: ποιος κρατικός αξιωματούχος
ενώ έκανε έλεγχο στο ποιοι δεν πή-
γαιναν έφεδροι δεν πήγαινε, με διά-
φορες περίεργες προφάσεις, ούτε ο
ίδιος; Ο νικητής κερδίζει μια κρουα-
ζιέρα με ξενάγηση στην Ιθάκη.

Κι αν μας αντέξει το σκοινί, θα φανεί στο χειροκρότημα.

Σχολιάζοντας τον Πόλεμο του
Κόλπου (1990-1991), ο Γάλλος
στοχαστής Ζαν Μποντριγιάρ

είχε ισχυρισθεί ότι «ο Πόλεμος του
Κόλπου δεν έλαβε χώρα». Ήταν
ένας περίεργος ισχυρισμός. Του-
λάχιστον 100.000 άνθρωποι σκο-
τώθηκαν. Όλοι είδαμε τον πόλεμο
στις τηλεοπτικές οθόνες. Πώς δεν
έγινε πόλεμος;

Αν αγνοήσουμε τις ρητορικές υπερ-
βολές του, ο Μποντριγιάρ επεσή-
μανε μια ποιοτική διαφορά εκείνου
του πολέμου από τους προηγού-
μενους. Ο Πόλεμος του Κόλπου
ήταν ένα υβριδικό γεγονός: εκτός
από φυσικός, ήταν βιρτουαλικός
(πληροφοριακός-εικονικός). Η ζων-
τανή τηλεοπτική αναμετάδοσή του
δεν αναπαρίστανε απλώς στρατιω-
τικές επιχειρήσεις, τις συνδιαμόρ-
φωνε. Καταναλώνοντας «πληρο-
φοριακά γεγονότα», η κοινή γνώμη
σχηματίζει αντιλήψεις οι οποίες
επηρεάζουν την πορεία των πολε-
μικών επιχειρήσεων. Η αναπαρά-
σταση επηρεάζει το αναπαριστώ-
μενο. Ο πόλεμος γίνεται θέαμα.
Βλέποντας στην τηλεοπτική οθόνη
φαντασμαγορικές εκρήξεις στη Βα-
γδάτη ή αεροπορικά χτυπήματα
ακριβείας, νομίζει κανείς ότι βλέπει
ταινία ή βιντεοπαιχνίδι. Στον Πό-
λεμο του Κόλπου το φυσικό και το
εικονικό συγχωνεύθηκαν στο υπερ-
πραγματικό. 

Στον μεταμοντέρνο κόσμο, γράφει
ο Μποντριγιάρ, στη στρατιωτική
ισχύ προστίθεται η βιρτουαλική –
ο έλεγχος της παραγωγής και κυ-
κλοφορίας εικόνων και, γενικότερα,
αναπαραστάσεων. Ένα σημαντικό
έργο των εμπόλεμων είναι να κα-
τασκευάσουν, με εικόνες, αφηγή-
σεις και αριθμούς, την αναπαρά-
σταση του εχθρού –τι αντιμάχονται. 

Αν στον πόλεμο της Γάζας, οι Πα-
λαιστίνιοι ταυτιστούν στη συνεί-
δηση της διεθνούς κοινής γνώμης
με τις θηριωδίες της Χαμάς, τότε

«δεν αξίζουν οίκτο και λύπηση»,
όπως έγραψε ο πρέσβης του Ισραήλ
στην Κύπρο, (Φιλελεύθερος,
29/10/23). Η κατασκευή του εχθρού
δεν επιτελείται μόνο με την ανα-
μετάδοση των εικόνων φρίκης από
τα εγκλήματα της Χαμάς.

Εφόσον η εξάλειψη της Χαμάς συ-
νεπάγεται την ισοπέδωση της Γάζας
(θυμηθείτε τη διαβόητη φράση του
Αμερικανού αξιωματικού στον πό-
λεμο του Βιετνάμ: «για να σώσουμε
το χωριό, έπρεπε να το καταστρέ-
ψουμε»), οι Παλαιστίνιοι πρέπει να
θεωρηθούν συνυπεύθυνοι για τις
αποκρουστικές πράξεις της Χαμάς.
Το ανέφερε ο πρόεδρος του Ισραήλ
(«Όλοι [στη Γάζα] είναι υπεύθυνοι»,
(huffpost.com, 13/10/23)), το ανα-

παράγουν οι απολογητές του Ισ-
ραήλ. 

Η επιλεκτική χρήση (και) της στα-
τιστικής είναι αρωγός της προσπά-
θειας κατασκευής της συνυπευθυ-
νότητας. Τονίζεται λ.χ. από άκριτα
φιλοϊσραηλινούς αρθρογράφους
ότι, σε έρευνα της κοινής γνώμης
(βλ. awrad.org), το 75% των Πα-
λαιστινίων υποστηρίζει την τρο-
μοκρατική επίθεση της Χαμάς, υπο-
νοώντας ότι οι κάτοικοι της Γάζας
είναι άξιοι της μοίρας τους. Ο αριθ-
μός είναι σωστός, αλλά η χρήση
της στατιστικής μεροληπτεί. 

Η έρευνα διεξήχθη τρεις εβδομάδες
μετά τη δολοφονική επίθεση της
Χαμάς, ενόσω τουλάχιστον 10.000

Παλαιστίνιοι είχαν σκοτωθεί και
τα 2/3 του πληθυσμού εκτοπισθεί
από την ισραηλινή στρατιωτική
επιχείρηση στη Γάζα. Σχεδόν οι μι-
σοί (48%) από τους ερωτηθέντες
δήλωσαν ότι τα σπίτια τους είχαν
καταστραφεί. Το 89% ανέφερε ότι
η επίθεση της Χαμάς οφείλεται στη
χρόνια καταπίεση που υφίστανται
οι Παλαιστίνιοι –από την κατοχή
και τον εποικισμό στη Δυτική Όχθη,
μέχρι την πολιορκία της Γάζας και
τη βεβήλωση ιερών χώρων.

Με άλλα λόγια, για τους Παλαιστί-
νιους, η επίθεση της Χαμάς θεω-
ρήθηκε αντι-δράση, σε έναν κύκλο
βίαιων δράσεων και αντιδράσεων.
Όντας τα θύματα μακροχρόνιας
καταπίεσης, αδυνατούν να κατα-

νοήσουν ότι το αδύναμο θύμα, αν
κυριαρχηθεί από το μίσος, μπορεί
να μεταμορφωθεί σε κτηνώδη θύτη.
Βιώνοντας τη φρίκη της δικής τους
καταστροφής, δεν επιτρέπουν στον
εαυτό τους να νιώσουν τη φρίκη
της άλλης πλευράς. 

Τα αισθήματα είναι αμοιβαία: «Εξαι-
τίας της σφαγής της 7/10, δεν υπάρ-
χει χώρος για τον πόνο της [Πα-
λαιστινιακής] πλευράς», είπε στη
Guardian (24/11/23) ένας Ισραηλινός
πρώην στρατηγός. Δύο βδομάδες
μετά τα γεγονότα της 7ης Οκτω-
βρίου, δημοσκόπηση έδειξε ότι το
57,5% των Εβραίων Ισραηλινών
θεωρούσε ότι η δύναμη πυρός του
ισραηλινού στρατού στη Γάζα είναι
μικρή, ενώ μόνο το 10% υποστήριζε

την εκεχειρία για την απελευθέ-
ρωση ομήρων (Time, 10/11/2023).
Ένα έθνος που είδε παιδιά να καί-
γονται ζωντανά, γυναίκες να βιά-
ζονται και ηλικιωμένους να σφα-
γιάζονται, θεωρεί συνολικά την άλ-
λη πλευρά ως την ενσάρκωση του
Κακού. 

Το Κακό, όμως, υπάρχει, δυνητικά,
παντού. Η σύνθετη σκέψη απαιτεί
λεπτές διακρίσεις, όχι χονδροειδείς
ταυτίσεις: αναγνωρίζει ότι οι Πα-
λαιστίνιοι δεν ταυτίζονται με τη Χα-
μάς, όπως οι άμαχοι Ισραηλινοί δια-
φέρουν από όσους ασκούν στρα-
τιωτική κατοχική βία. Έρευνα του
Αραβικού Βαρόμετρου (Foreign Af-
fairs, 25/10/23) έδειξε ότι η πλειονό-
τητα των κατοίκων της Γάζας (44%)
δεν εμπιστεύεταικαθόλου τηΧαμάς.
Αν γίνονταν εκλογές στη Γάζα, ο
Χανίγιε (επικεφαλής της Χαμάς) θα
ψηφίζονταν από το 24%. Το 54%
ευνοεί τη δημιουργία δύο κρατών.
Το 2020, παρόμοιο ήταν το ποσοστό
μεταξύ των Εβραίων Ισραηλινών.
Επιπλέον, το 45% από αυτούς αν-
τιτίθενται στη μονομερή προσάρ-
τηση εδαφών της Δυτικής Όχθης
(The Times of Israel, 29/1/20). Υπάρ-
χει κρίσιμη μάζα μετριοπαθών και
στις δύο πλευρές.

Μετά τη δολοφονική επίθεση Πα-
λαιστινίων σε εποικισμό της Δυτι-
κής Όχθης, τον περασμένο Ιούνιο,
ο Ισραηλινός αρθρογράφος Γιαΐρ
Ασουλίν έγραψε, (Haaretz, 25/6/23):
«Τι περιμένουμε να συμβεί όταν
εκατομμύρια ανθρώπων αισθάνον-
ται ότι κανείς δεν τους βλέπει ή
δεν ακούει τη φωνή τους; Μπορού-
με να φανταστούμε ότι μια τέτοια
πραγματικότητα δεν θα δημιουρ-
γήσει τρομοκρατία;». Έξοχη ερώ-
τηση. Ζητείται έντιμη απάντηση.

Ο κ. Χαρίδημος Κ. Τσούκας είναι
καθηγητής στο Πανεπιστήμιο
Κύπρου και ερευνητής καθηγητής
στο Πανεπιστήμιο Warwick.
www.htsoukas.com

ΑΡΘΡΟ /  Του ΧΑΡΙΔΗΜΟΥ Κ. ΤΣΟΥΚΑ

Η κατασκευή του αξιομίσητου εχθρού

Η σύνθετη σκέψη απαιτεί λεπτές διακρίσεις, όχι χονδροειδείς ταυτίσεις: αναγνωρίζει ότι οι Παλαιστίνιοι δεν ταυτίζονται με τη Χαμάς, όπως
οι άμαχοι Ισραηλινοί διαφέρουν από όσους ασκούν στρατιωτική κατοχική βία.
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Ασκήσεις ισορροπίας για την προοπτική των σχέσεων Ε.Ε.-Αγκυρας
Του ανταποκριτή μας στις Βρυξέλλες
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

Άσκηση ισορροπίας μεταξύ κινή-
τρων και προϋποθέσεων, αυστη-
ρότητας και θετικής διάθεσης, αλλά
ακόμα και σε σχέση με τον χρόνο
έκδοσής της, ήταν η έκθεση Μπο-
ρέλ για την κατάσταση και την
προοπτική των σχέσεων Ε.Ε. - Τουρ-
κίας. Η έκθεση μπορεί να θεωρηθεί
δυσάρεστη για την Τουρκία, καθώς
το μέλλον των ευρωτουρκικών περ-
νά μέσα από όρους και προϋποθέ-
σεις, με πιο σοβαρές την καταπο-
λέμηση της παράκαμψης κυρώσε-
ων, την καλύτερη συνεργασία σε
εξωτερική πολιτική και μετανα-
στευτικό, αλλά διάφορες διαστάσεις
που άπτονται του Κυπριακού. 

Δεν ικανοποιεί όμως ούτε την
κυπριακή παραδοσιακή φιλοσοφία
της καταγγελίας και των απανωτών
βέτο, καθώς η λύση του Κυπριακού
δεν τίθεται ως απόλυτος όρος για
την επικαιροποίηση της Τελωνει-
ακής Ένωσης, ενώ οι επιπτώσεις
από τυχόν περαιτέρω επιδείνωση
της κατάστασης στο Κυπριακό υπο-
νοούνται παρά καταγράφονται ρη-
τά. Όμως το διακύβευμα που είχε
θέσει η κυβέρνηση, η όποια θετική
ατζέντα να περνά μέσα από αιρε-
σιμότητες και απαιτήσεις και στο

Κυπριακό, εν πολλοίς επιτυγχάνε-
ται. Η εικόνα για την Κύπρο είναι
ανάμικτη, από τη μια προτείνεται
επανέναρξη Διαλόγων Υψηλού Επι-
πέδου για οικονομία, ενέργεια και
μεταφορές, με όρο μόνο τη μη επα-
νάληψη των παράνομων γεωτρή-
σεων. Από την άλλη οι διάλογοι αυ-
τοί είχαν παγώσει ακριβώς λόγω
αυτών των γεωτρήσεων. Διπλωμα-
τικές και κοινοτικές πηγές σημει-
ώνουν ότι οι προϋποθέσεις που τί-
θενται αντλούν υπόσταση από τις
αρνητικές διαπιστώσεις που κατα-
γράφηκαν στην έκθεση για την εν-
ταξιακή πορεία της Τουρκίας τον

Νοέμβριο. Ωστόσο, κοινοτικές πη-
γές δήλωσαν πως περίμεναν την
έκθεση να είναι πιο αυστηρή σε
σχέση με το Αζερμπαϊτζάν και το
ζήτημα της Χαμάς. Το ότι το Κυ-
πριακό αναδεικνύεται σε κεντρική
παράμετρο και εμπόδιο στην εξο-

μάλυνση, με ευθύνη στην Τουρκία
για την επιδείνωση της κατάστα-
σης, είναι πάντως χρήσιμο εργαλείο
για την Κύπρο ενόψει Δεκεμβρίου.
Και βρίσκεται στα όρια του τι μπο-
ρούσε να είχε επιτευχθεί. Ακόμα
και η χρονική στιγμή της έκδοσης

της έκθεσης έχει τη δική της ση-
μειολογία, καθώς αρχική πρόθεση
της προέδρου Φον ντερ Λάιεν ήταν
να εκδοθεί ταυτόχρονα με την πολύ
πιο αρνητική έκθεση για την εν-
ταξιακή πορεία για λόγους ισορ-
ροπίας, κάτι που η πλευρά Μπορέλ
θεωρούσε πως μπορούσε να γίνει
και σπρώχνοντας τη δημοσίευση
πιο κοντά στη σύνοδο του Δεκέμ-
βρη οπότε και θα είναι η βάση για
τη συζήτηση των ηγετών.

Κύρια θεματική η Κύπρος
Μέσω της έκθεσης η Κομισιόν

αναζητεί τρόπους και διόδους διά
των οποίων η σχέση με την Τουρκία
μπορεί να ξεκινήσει ξανά να προ-
χωρά «κατά στρατηγικό και προ-
σανατολισμένο στο μέλλον τρόπο»,
διασφαλίζοντας ταυτόχρονα πως
θα μπορεί να χρησιμοποιεί τα ερ-
γαλεία στη διάθεσή της για τη στα-
θερότητα της περιοχής και την
υπεράσπιση των συμφερόντων της
Ε.Ε. και των κρατών-μελών «μέσω
επεκτάσιμων αλλά ανατρέψιμων
περιοριστικών μέτρων». Το Κυ-
πριακό, όμως, παραμένει κύρια πα-
ράμετρος, καθώς όπως καταγρά-
φεται «η αξιοποίηση της πλήρους
δυναμικής μιας θετικής ατζέντας
με την Τουρκία θα παραμένει εξαι-
ρετικά δύσκολη εν τη απουσία μιας

λύσης στο Κυπριακό». Δηλαδή η
θετική ατζέντα μπορεί να προχω-
ρήσει, αλλά το Κυπριακό παραμένει
θεμελιώδες εμπόδιο στην πλήρη
ομαλοποίηση, το οποίο δεν μπορεί
να αρθεί χωρίς λύση. Παράλληλα
εκφράζεται προσδοκία των Βρυ-
ξελλών από την Τουρκία να επα-
ναδιατυπώσει τη δέσμευσή της
στο πλαίσιο λύσης των Ηνωμένων
Εθνών. Μάλιστα, η επιμονή Τουρ-
κίας και τουρκοκυπριακής ηγεσίας
στην προώθηση των δύο κρατών
καταγράφεται ξεκάθαρα ως ο λόγος
για την επιδείνωση της κατάστασης
στο Κυπριακό.

Καρότα... υπό όρους
Τα θετικά κίνητρα που δίνονται

στην Τουρκία στην έκθεση είναι
διακριτά, και απαντούν σε αυτά
που η τουρκική πλευρά έχει δηλώ-
σει πως θέλει. Όσον αφορά την Τε-
λωνειακή Ένωση, η Κομισιόν προ-
τείνει την επανέναρξη των συζη-
τήσεων για καθορισμό του δια-
πραγματευτικού πλαισίου, που είναι
το σημείο όπου είχε σταματήσει η
διαδικασία. Ως όρος τίθεται η Τουρ-
κία να αντιμετωπίσει το θέμα της
παράκαμψης κυρώσεων κατά της
Ρωσίας μέσω της τουρκικής επι-
κράτειας, με «αποτελεσματικά μέ-
τρα» κατά της επανεξαγωγής ειδών

και αγαθών διπλής (στρατιωτικής
και μη) χρήσης. Ακόμα και αν λη-
φθούν αποτελεσματικά τα πιο πάνω
μέτρα, η Κομισιόν εισηγείται να
της δοθεί εξουσιοδότηση από τους
27 για άνοιγμα διαπραγματεύσεων
για την επικαιροποίηση της Τ.Ε.
εφόσον υπάρχει «ευρύτερο περι-
βάλλον ευνοϊκό για την επανέναρξη
διαπραγματεύσεων» για το Κυπρια-
κό. Βάζοντας έτσι το Κυπριακό στο
κάδρο, αλλά διατηρώντας ευελιξία
κινήσεων στη διατύπωση (ή περι-
θώριο στους ηγέτες να ορίσουν τι
μπορεί να θεωρηθεί ευνοϊκό περι-
βάλλον). Παράλληλα, για την ανα-
βίωση της εφαρμογής της συμφω-
νίας για τη μετανάστευση κατα-
γράφεται μια σειρά από προϋπο-
θέσεις, υπό τη μορφή κοινών δρά-
σεων, όπως την καταπολέμηση
των δικτύων διακίνησης, την προ-
ώθηση μιας προσέγγισης αποτρο-
πής των αναχωρήσεων από τρίτες
χώρες, αλλά και να ξαναρχίσει η
επανεισδοχή μεταναστών από τα
ελληνικά νησιά, καθώς και να «αν-
τιμετωπιστεί η κατάσταση της με-
τανάστευσης στην Κύπρο», «χτί-
ζοντας πάνω στην πρόσφατη αύ-
ξηση των αναχαιτίσεων διακινητών
μεταναστών και τη μείωση των πα-
ράτυπων αναχωρήσεων από τον
Οκτώβριο του 2023».

Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

«Θετική υποδοχή» στο έγγραφο
Μπορέλ/Κομισιόν για τις ευρω-
τουρκικές σχέσεις ετοιμάζει, σύμ-
φωνα με πληροφορίες της «Κ», η
Γερμανία, ενόψει της Συνόδου Κο-
ρυφής στις 14-15 Δεκεμβρίου, προσ-
δοκώντας τη σταδιακή δρομολό-
γηση απόδοσης των «δώρων» που
προτείνεται να παρασχεθούν προς
την Άγκυρα, χωρίς διασύνδεση με
την επίλυση του Κυπριακού, όπως
την οραματίστηκε και την επεδίωξε
η Λευκωσία, διά του προέδρου Χρι-
στοδουλίδη. Όπως είμαστε σε θέση
να γνωρίζουμε, «το Βερολίνο ετοι-
μάζει χορωδία στήριξης του εγγρά-
φου Μπορέλ/Κομισιόν και έχει ήδη
προσεγγίσει αρκετές χώρες», πολύ
πριν το έγγραφο Μπορέλ/Κομισιόν
δημοσιοποιηθεί. Σύμφωνα με τις
ίδιες πληροφορίες, η Γερμανία
προσδοκά να δημιουργήσει μια
«πλατφόρμα στήριξης της νέας ευ-
ρωτουρκικής σχέσης που προβλέ-
πεται μέσω του εγγράφου Μπορέλ/
Κομισόν, που θα βασίζεται σε συ-
νεργασία σε αρκετούς τομείς οι
οποίοι μέχρι σήμερα αποτελούν
κόκκινη γραμμή για τη Λευκωσία.
Αυτό όμως που θεωρείται άκρως
προβληματικό δεν είναι μόνο το
γεγονός ότι η μεγάλη πλειοψηφία
των εταίρων μας στην Ε.Ε. ενστερ-
νίζεται τις γερμανικές θέσεις, πε-
ριλαμβανομένης της παραχώρησης
επτά τουλάχιστον μεγάλων δώρων.
Αλλά κυρίως, ότι τις υιοθετεί χωρίς
το Κυπριακό να αποτελεί προϋπό-
θεση για να δοθούν αυτά τα δώρα
προς την Τουρκία, περιλαμβανο-
μένης της αναβάθμισης της Τελω-
νειακής Ένωσης, αλλά και της αε-
ροπορικής συμφωνίας Ε.Ε.-Τουρ-
κίας, η οποία μπλοκαρίστηκε όταν
η Άγκυρα ζήτησε εξαίρεση της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας (!), το 2019. 

Την ίδια ώρα, όπως μας λέχθηκε,
η Λευκωσία και ο πρόεδρος Χρι-
στοδουλίδης αναζητούν συμμαχίες
και αναμένεται να επιχειρήσουν
να ανατρέψουν την κατάσταση
κόντρα στη «γερμανική χορωδία»
και στα νέα δεδομένα που δημι-
ούργησε το έγγραφο Μπορέλ/Κο-

μισιόν, «αναγνωρίζοντας τον βαθμό
δυσκολίας». Δυσκολία, πάντως, που
δεν είχε αναγνωριστεί, όταν ο ίδιος
ο πρόεδρος της Δημοκρατίας θεω-
ρούσε εφικτή τη διασύνδεση των
ευρωτουρκικών δώρων, περιλαμ-
βανομένης της αναβάθμισης της
Τελωνειακής Ένωσης, με την επί-
λυση του Κυπριακού, μεταφέροντας
μάλιστα τις ιδέες τους αυτές σε
κοινή –στο πόδι συνάντηση– με
τον γ.γ. του ΟΗΕ Αντόνιο Γκουτέρες
και την πρόεδρο της Κομισιόν Ούρ-
σουλα φον ντερ Λάιεν. Ενώ στενός
συνεργάτης του προέδρου παρου-

σίαζε τις ιδέες Χριστοδουλίδη τόσο
θελκτικές για την Ε.Ε. ώστε, όπως
ισχυριζόταν, η Ούρσουλα φον ντερ
Λάιεν και ο πρόεδρος του Ευρω-
παϊκού Συμβουλίου Σαρλ Μισέλ,
έριζαν ποιος θα τις υιοθετήσει και
θα τις προωθήσει. 

Όπως πάντως αποδεικνύεται
πλέον και στην πράξη, οι ιδέες του
προέδρου της Δημοκρατίας μένουν
ορφανές. Το έγγραφο Μπορέλ δεν
τις υιοθέτησε, καθώς διασυνδέει
την αναβάθμιση της Τελωνειακής
Ένωσης της Τουρκίας όχι με την
επίλυση του Κυπριακού ή έστω με
τη δρομολόγησή της, όπως ζητούσε
η Λευκωσία. Αλλά μόνο με ένα «ευ-
νοϊκό κλίμα» για επανέναρξη συ-
νομιλιών. Με άλλα λόγια, το έγγραφο
Μπορέλ σε ό,τι αφορά στα ευρω-
δώρα και την αναβάθμιση της Τε-
λωνειακής Ένωσης, εξαντλεί την
ευθύνη της Τουρκίας σε ένα «ευ-
νοϊκό κλίμα» προς την κατεύθυνση
επανέναρξης της διαδικασίας στο
Κυπριακό. Και αποκόπτει την τουρ-
κική ευθύνη από τη λύση του προ-
βλήματος της Κύπρου, πόσω μάλλον

όπως την επιθυμούν η δική μας
πλευρά και ο πρόεδρος Χριστοδου-
λίδης. 

Ας δούμε όμως τους πυλώνες
δώρων που επιθυμεί να παράσχει
το έγγραφο Μπορέλ/Κομισιόν, το
οποίο υπενθυμίζεται ότι είχε ζητήσει
η ίδια η Γερμανία από τον περα-
σμένο Ιούνιο, ώστε οι ευρωτουρ-
κικές σχέσεις να σχεδιαστούν «με
σκοπό τα επόμενα βήματα να γίνουν
με στρατηγικό και μακρόπνοο τρό-
πο», (Συμπεράσματα 29-30 Ιουνί-
ου).

1. Στο ζήτημα αναβάθμισης της
Τελωνειακής Ένωσης της Τουρκίας,
επισημαίνεται ότι «το Συμβούλιο
θα πρέπει να υιοθετήσει τις οδηγίες
διαπραγμάτευσης και να εξουσιο-
δοτήσει την Κομισιόν να ανοίξει
διαπραγματεύσεις για την επικαι-
ροποίηση της Τελωνειακής Ένω-
σης», κάτι που διασυνδέεται μόνο
με «ένα ευρύτερο ευνοϊκό περιβάλ-
λον για την επανέναρξη των δια-
πραγματεύσεων διευθέτησης του
Κυπριακού» και όχι με τη λύση. Ως
επίσης και με την αντιμετώπιση

από την Τουρκία του ζητήματος
παράκαμψης κυρώσεων κατά της
Ρωσίας, εφαρμόζοντας ειδικότερα
αποτελεσματικά μέτρα για να στα-
ματήσει η επαναεξαγωγή ειδών που
μπορούν να έχουν στρατιωτική
χρήση.

2. Προτείνεται υιοθέτηση νέων
διαπραγματευτικών οδηγιών για
«Περιεκτική Αεροπορική Συμφω-
νία», η οποία πάγωσε πριν από τέσ-
σερα χρόνια, όταν η Άγκυρα, όπως
είναι σε θέση να γνωρίζει η «Κ»,
ζήτησε «... μια πρόνοια, η οποία θα
δηλώνει ότι ‘Διατάξεις αυτής της
(σ.σ. Αεροπορικής) Συμφωνίας δεν
θα εφαρμόζονται με τα κράτη-μέλη
με τα οποία η Τουρκία δεν έχει δι-
μερή συμφωνία αεροπορικών υπη-
ρεσιών’...», φωτογραφίζοντας την
Κυπριακή Δημοκρατία. Σημειώνεται
ότι η πρόταση Μπορέλ που επανα-
φέρει στο τραπέζι την Αεροπορική
Συμφωνία Ε.Ε.-Τουρκίας, δείχνει
να μην αντιλαμβάνεται ότι η Άγκυρα
έχει επιβάλει εμπάργκο στην Κύπρο,
ως επίσης και ότι έχει μοιράσει στη
μέση το FIR Λευκωσίας.

3. Επαναφορά των διαλόγων
υψηλού επιπέδου Ε.Ε.-Τουρκίας για
την οικονομία, την ενέργεια και τις
μεταφορές που είχαν ανασταλεί το
2019, υπό την προϋπόθεση ότι η
Τουρκία συνεχίζει να απέχει από
όλες τις παράνομες δραστηριότητες
γεώτρησης. Στην ίδια λογική, προ-
τείνεται η επανέναρξη των συνε-
δριάσεων του Συμβουλίου Σύνδε-
σης, η διοργάνωση τομεακών δια-
λόγων υψηλού επιπέδου για το κλί-
μα, την υγεία, τη μετανάστευση,
την ασφάλεια, τη γεωργία καθώς
και την έρευνα και την καινοτομία.

4. Συμμετοχή του υπουργού Εξω-
τερικών της Τουρκίας σε άτυπες
συνεδρίες των υπουργών Εξωτερι-
κών της Ευρωπαϊκής Ένωσης (Gy-
mnich), όπου κρίνεται απαραίτητο,
ως επίσης και υψηλός πολιτικός
διάλογος για την εξωτερική πολιτική. 

5. Ζητείται από την Ευρωπαϊκή
Τράπεζα Επενδύσεων, που είχε
παγώσει τις επενδύσεις στην Τουρ-
κία, να αρχίσει και πάλι τη λειτουρ-
γία της σε όλους τους τομείς στη
χώρα.

6. Προτείνεται καθεστώς «διευ-
κόλυνσης» ευρωπαϊκών θεωρήσεων
διαβατηρίων (visa facilitation) για
τους Τούρκους πολίτες σε όλη την
ευρωπαϊκή επικράτεια, κυρίως επι-
χειρηματίες και φοιτητές.

7. Ενίσχυση της διαδικασίας με-
τεγκατάστασης και συνέχιση της
υποστήριξης προς τους πρόσφυγες
στην Τουρκία, κάτι που μεταφρά-
ζεται σε νέα ευρωπαϊκά κονδύλια
προς την Άγκυρα, η οποία εισπράτ-
τει μόνο μια υπόδειξη προκειμένου
να αντιμετωπιστεί η μεταναστευ-
τική κατάσταση στην Κύπρο, χωρίς
όμως να αποτελεί προϋπόθεση για
τα ευρωδώρα που προτείνεται να
παρασχεθούν προς την Τουρκία.

Στην ίδια γραμμή άλλωστε κι-
νείται το έγγραφο Μπορέλ, σε όλα
τα κυπρογενή ζητήματα, που πα-
ραπέμπει στην ανάγκη διευθέτησης
του Κυπριακού στη βάση των ψη-
φισμάτων του Συμβουλίου Ασφα-
λείας, αλλά χωρίς ωστόσο αυτό να
αποτελεί όρο για την εξασφάλιση
των πιο πάνω επτά ευρωδώρων από
την Τουρκία.

Γερμανική
«χορωδία»
αναμένει 

τη Λευκωσία
Δύσκολες ώρες στη Σύνοδο Κορυφής

<<<<<<<

Το Κυπριακό διατρέχει
τους όρους και προϋπο-
θέσεις στη θετική 
ατζέντα για την Τουρκία
στην έκθεση Μπορέλ.

Η χρονική στιγμή της έκδοσης της
έκθεσης έχει τη δική της σημειολο-
γία, καθώς αρχική πρόθεση της Φον
ντερ Λάιεν ήταν να εκδοθεί ταυτό-
χρονα με την πολύ πιο αρνητική έκ-
θεση για την ενταξιακή πορεία της
Τουρκίας για λόγους ισορροπίας.

Το Βερολίνο καταπίνει 
το ολοκαύτωμα Ερντογάν

Η κυβέρνηση Όλαφ Σολτς δείχνει διατεθειμένη να στηρίξει τα αιτή-
ματα της Άγκυρας έναντι στην Ε.Ε., προσπερνώντας όχι μόνο το Κυ-
πριακό, αλλά και την υποστηρικτική προσέγγιση Ερντογάν έναντι της
τρομοκρατικής Χαμάς. Περιλαμβανομένων των προσβλητικών ανα-
φορών τού προέδρου της Τουρκίας, που λίγες μέρες πριν από τη δη-
μοσιοποίηση της έκθεσης Μπορέλ/Κομισιόν, υπαινίχθηκε με απόλυ-
τη ευκρίνεια ότι, η στήριξη της Γερμανίας προς το Ισραήλ σήμερα,
απορρέει από τις «τύψεις» της για το ναζιστικό ολοκαύτωμα του Β΄
Παγκοσμίου Πολέμου. Αναφορά την οποία ο κ. Ερντογάν επέλεξε να
κάνει έχοντας δίπλα του τον καγκελάριο της Γερμανίας Όλαφ Σολτς.
Ο κ. Ερντογάν γνωρίζει προφανώς τόσο το πολιτικό εκτόπισμα που
δεν διαθέτει ο κ. Σολτς, όσο και το γεγονός ότι ο καγκελάριος της
Γερμανίας είναι εξαιρετικά επιρρεπής στα τουρκικά «θέλω» και, στο
πλαίσιο αυτό, έχει καταφέρει να καταπιεί και το γεγονός ότι η Άγκυ-
ρα όχι μόνο δεν εφαρμόζει τις κυρώσεις κατά της Ρωσίας στο Ου-
κρανικό, αλλά και ότι βοηθά τον Βλαντιμίρ Πούτιν να τις παρακάμ-
πτει, γεγονός που πληρώνει και η κοινωνία των Γερμανών πολιτών.
Κύκλοι στις Βρυξέλλες επισημαίνουν ότι «η Γερμανία του κ. Σολτς
(σ.σ. που ελέγχει όλο το ευρωπαϊκό οικοδόμημα) έχει καταστεί ο
μπροστάρης της εξυπηρέτησης των τουρκικών συμφερόντων εντός
Ε.Ε.», με ό,τι αυτό συνεπάγεται για τις επιδιώξεις της Λευκωσίας.

Σε δύο ταχύτητες 
η «ευρωπαϊκή δωρεά»

Παραδοτέα σε δύο ταχύτητες επιχειρείται να καταστούν τα δώρα που
προορίζονται από την Ε.Ε. για την Τουρκία, στη βάση του εγγράφου
Μπορέλ/Κομισιόν και των μεθοδεύσεων της Γερμανίας, εάν βεβαίως
εγκριθούν από το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο. Όπως πληροφορείται η
«Κ», σε πρώτο χρόνο εκτιμάται ότι «άμεσα παραδοτέοι» μπορούν να
καταστούν οι υψηλοί πολιτικοί διάλογοι σε συνάρτηση με τη δρομολό-
γηση Συμβουλίου Σύνδεσης Ε.Ε.-Τουρκίας, την υλοποίηση της εισή-
γησης για συμμετοχή του Τούρκου ΥΠΕΞ σε άτυπες συνεδρίες Gymni-
ch, ως και επίσης η παροχή διευκολύνσεων για ευρωπαϊκές θεωρή-
σεις διαβατηρίων σε Τούρκους επιχειρηματίες και φοιτητές. Λίγος
χρόνος εκτιμάται ότι θα απαιτηθεί για επανέναρξη λειτουργίας της
Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων στην Τουρκία, σε όλους τους το-
μείς. Τα υπόλοιπα ζητήματα, εάν υπάρξει συμφωνία στο Ευρωπαϊκό
Συμβούλιο, εκτιμάται ότι «θα πάρουν κάποιο χρόνο». Η δρομολόγηση
Αεροπορικής Συμφωνίας προϋποθέτει επικαιροποίηση εγγράφων,
ενώ «διαδικαστικός χρόνος» προβλέπεται να απαιτηθεί εάν υπάρξει
συμφωνία και για την αναβάθμιση της Τελωνειακής Ένωσης. 

<<<<<<<

Το έγγραφο Μπορέλ/
Κομισιόν εξαντλεί την
ευθύνη της Τουρκίας 
σε ένα «ευνοϊκό κλίμα»
προς την κατεύθυνση
επανέναρξης της διαδι-
κασίας στο Κυπριακό.

Η Λευκωσία και ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης αναζητούν συμμαχίες και ανα-
μένεται να επιχειρήσουν να ανατρέψουν την κατάσταση κόντρα στη «γερμα-
νική χορωδία» και στα νέα δεδομένα που δημιούργησε το έγγραφο Μπο-
ρέλ/Κομισιόν, «αναγνωρίζοντας τον βαθμό δυσκολίας».
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ΠΑΡΕΜΒΑΣΗ /  Του ΧΡΙΣΤΗ Θ. ΛΟΤΤΙΔΗ

Συνταγματικό ατόπημα
Δυστυχώς και σε αυ-
τή τη θεσμική κρίση
αποδείχτηκε πέραν
πάσης αμφιβολίας
ότι o λαϊκισμός, η αν-
θρωποφαγία και η

εξυπηρέτηση αλλότριων συμφε-
ρόντων υπερβαίνουν το καλό της
κοινωνίας και της εύρυθμης λει-
τουργίας του πολιτεύματος. Με μια
τεράστια διαφορά, αυτή τη φορά
επιχειρείται να πληγεί ο θεσμός
του ίδιου του προέδρου, σε προ-
εδρικό πολίτευμα! 

Σε αυτό, σε κάποιο βαθμό, στις
σύγχρονες κομματικές δημοκρατίες,
ιδίως τις ανώριμες, μπορούσε κά-
ποιος να βρει ελαφρυντικά. Αυτό
όμως που δεν έχει καθόλου ελα-
φρυντικά είναι σε περιόδους κρί-
σεων και μη να επιχειρείται συν-
ταγματική εκτροπή και προσπάθεια
βάναυσης παραβίασης του Συν-
τάγματος, θέτοντας σε κίνδυνο το
ίδιο το πολίτευμα και τη μορφή
του. Κατά το κλασικό δόγμα της
διάκρισης των εξουσιών, η άσκηση

κάθε λειτουργίας πρέπει να ανα-
λαμβάνεται από διαφορετική εξου-
σία, από διαφορετική οργάνωση
και να αποφεύγεται η σύγχυση (ή
συγκέντρωση ή διασταύρωση) των
εξουσιών. 

Η θεωρία των τριών εξουσιών
παρέχει απλουστευτική εικόνα της
κρατικής δομής. Κατά τη διδασκα-
λία του Μοντεσκιέ, η διασφάλιση
της πολιτικής ελευθερίας επιτυγ-
χάνεται μόνο όταν οι τρεις εξουσίες
ανατίθενται και ασκούνται από
διαφορετικά όργανα. Διαφορετικά
δεν είναι αντικειμενικά δυνατή η
ύπαρξη ελευθερίας, όταν οι τρεις
εξουσίες ανατίθενται και ασκούνται
από το ίδιο όργανο, είτε μονοπρό-
σωπο είτε πολυμελές.

Αν οι νόμοι παράγονται και εφαρ-
μόζονται από το ίδιο όργανο, υπάρ-
χει κίνδυνος τυραννίας. Τα όργανα,
που ασκούν τις διαφορετικές εξου-
σίες, θα πρέπει να είναι κατά το
δυνατόν ανεξάρτητα μεταξύ τους.
Ακόμη και σύμφωνα με τη διδα-
σκαλία του Μοντεσκιέ, μεταξύ των

οργάνων των τριών εξουσιών δεν
είναι απαραίτητο να υπάρχει πλή-
ρης διαχωρισμός, αλλά ανεξαρτησία
στην άσκηση της αρμοδιότητάς
τους και συνεργασία για τη δια-
σφάλιση της ελευθερίας. Κάθε όρ-
γανο θα πρέπει να είναι ανεξάρτητο
να αποφασίζει στα όρια της αρμο-
διότητάς του. Ταυτόχρονα, όμως,
θα πρέπει να έχει τη δυνατότητα
να εμποδίζει υπερβολές, προερχό-
μενες από άλλα όργανα μη εκλεγ-
μένα, τα οποία, καταχρώμενα τις
εξουσίες τους, υπερβαίνουν τα κα-
θήκοντά τους και προσπαθούν να
ποδηγετήσουν τους θεσμούς. 

Ο Μοντεσκιέ πίστευε ότι η πο-
λιτική ελευθερία εξασφαλίζεται μό-
νο στα περιορισμένα πολιτεύματα,
αλλά εφόσον δεν εμφανίζεται κα-
τάχρηση εξουσίας. Όπως διδάσκει
η ίδια η ιστορική εμπειρία, εκείνος
που έχει την εξουσία τείνει σε κα-
τάχρησή της και προχωρεί μέχρις
εκεί που θα συναντήσει όρια. Για
τον λόγο αυτό είναι απαραίτητο
να εμποδίζεται η κατάχρηση της

εξουσίας, δηλαδή επιβάλλεται η
εξουσία να συγκρατεί την εξουσία
(il faut que le pouvoir arête le po-
uvoir).

Η αρχή της διάκρισης των εξου-
σιών αποκτά πολιτική σημασία στο
πλαίσιο του αντιπροσωπευτικού
συστήματος, στο οποίο άλλοι
ασκούν την εξουσία αντί του λαού.
Αντίθετα η σημασία της υποχωρεί
σημαντικά στο πολιτειακό πλαίσιο
της άμεσης δημοκρατίας, στο οποίο
υπερέχει η αυθεντία του εκλογικού
σώματος.

Ομοίως καθορίζεται και από τον
λαό η άσκηση εξουσίας οποιουδή-
ποτε οργάνου είτε ως νομοθέτης
είτε ως συντακτικός νομοθέτης διά
των αντιπροσώπων του. Με τη δια-
φορά ότι η εξουσία που δίνει ο
υπέρτατος νόμος του κράτους, το
Σύνταγμα, δεν αφήνει περιθώρια
ευρείας ερμηνείας. Αυτό σημαίνει,
με βάση την πάγια νομολογία του
Ανωτάτου Δικαστηρίου, ότι οι πρά-
ξεις του κάθε οργάνου που ασκεί
εξουσία όχι μόνο δεν πρέπει να

βρίσκονται σε αντίθεση με τις δια-
τάξεις του, αλλά θα πρέπει συνάμα
να βρίσκονται σε απόλυτη συμφω-
νία με το Σύνταγμα.

Με απλά λόγια, επέκταση των
αρμοδιοτήτων που ρητά ορίζει το
Σύνταγμα για ένα όργανο, είτε αφο-
ρά τον χρόνο είτε τις ίδιες τις πρά-
ξεις, δεν μπορεί να γίνει ούτε με
μονομερή απόφαση, γιατί προ-
σκρούει στα όρια της εξουσίας,
ούτε με απλό νόμο, αλλά ούτε βε-
βαίως με την επίκληση γενικών
αρχών και άλλων πηγών δικαίου,
οι οποίες έπονται του Συντάγματος
και θα πρέπει να βρίσκονται σε
πλήρη συμφωνία με αυτό. 

Δηλώσεις από πολιτικούς αρχη-
γούς ότι εφόσον ένας διορισμένος
αξιωματούχος μπορεί να ασκεί έλεγ-
χο εκ των υστέρων, ποιο το πρό-
βλημα να ασκεί εκ των προτέρων,
πραγματικά βάζει δυναμίτη στην
ίδια τη λειτουργία του πολιτεύματος,
τορπιλίζοντας την ίδια τη βασική
αρχή της ίδιας της Δημοκρατίας
της λαϊκής κυριαρχίας και την έν-

νοια του λαού στην ευρεία έννοιά
του, αλλά και στη στενή έννοιά του
ως εκλογικού σώματος και οδηγεί
κατ’ εξοχήν σε κατάχρηση εξου-
σίας.

Ο υπέρτατος νόμος του κράτους,
που είναι το Σύνταγμα, καθορίζει
τον ρόλο εκάστου σώματος, μονο-
μελούς ή πολυμελούς οργάνου, αι-
ρετού ή διορισμένου, και καμία πα-
ραβίασή του δεν πρέπει να γίνεται
ανεκτή από τον λαό, ο οποίος έχει
δώσει νωπή λαϊκή εντολή. Η συ-
στηματική και καταχρηστική προ-
σπάθεια για αποδόμηση του θεσμού
του προέδρου θέτει σε κίνδυνο την
ίδια τη Δημοκρατία και οφείλει το
συντεταγμένο κράτος να αναχαι-
τίσει τους κινδύνους αυτούς.

Ο κ. Χρίστης Θ. Λοττίδης είναι διευθύνων
σύμβουλος της «Καθημερινής» Κύπρου
και συγγραφέας του βιβλίου «Το Σύνταγ-
μα της Κυπριακής Δημοκρατίας, η πολυ-
πλοκότητα του και η ανεπιτυχής προσπά-
θεια αναθεώρησής του, το 1963», εκδ.
Σάκκουλα, β΄ έκδοση 2019.

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

Οταν πριν από τέσσερις μήνες, στα
τέλη Αυγούστου, ειρηνευτές της
ΟΥΝΦΙΚΥΠ δέχονταν βίαιη επίθεση,
εντός της νεκρής ζώνης στηνΠύλα,
από πλήθος Τουρκοκυπρίων, το βίν-
τεο της επίθεσης όχι μόνο έγινε viral
αλλά αποτελούσε και το σοβαρότερο
σκηνικό έντασης εντός της απο-
στρατιωτικοποιημένης ζώνης στα
έξι χρόνια που διαρκεί το αδιέξοδο,
μετά το ΚρανΜοντανά, στο Κυπρια-
κό. Η ένταξη της νεκρής ζώνης, δια-
χρονικά σε περιοχές όπως τα Στρο-
βίλια, η Πύλα ή ο Άγιος Δομέτιος,
σε ένα πεδίο δυνητικών κρίσεων
μεταξύ Ελληνοκυπρίων, Τουρκοκυ-
πρίων και Άγκυρας δεν αποτελεί σε
καμιά περίπτωση κάτι νέο. Αν το
γεγονός στηνΠύλα, με τηδιέλευση
δρόμου μεταξύ Άρσους – Πύλας,
υπήρξε ωστόσο «σημειακή κρίση»
που οδήγησε σε ένα breakthrough
συμφωνίας για την περιοχή –σε εκ-
κρεμότητα–, η επάνοδος των τουρ-
κικών κατοχικών αρχών με το συμ-
βάντοποθέτησης κάμερας σε οικία
επί της νεκρής ζώνηςστον Άγιο Δο-
μέτιο Λευκωσίας δείχνει να επανα-
φέρει ένα μοτίβο αμφισβήτησης του
στάτους κβο εκ μέρους Τατάρ και
Άγκυρας, που σε μια κρίσιμη συγ-
κυρία για το ζήτημα άρσης του αδιε-
ξόδου στο Κυπριακό όχι μόνο δυ-
σκολεύει τα πράγματα αλλά επανα-
φέρει, «επί του πεδίου», αλλά και δι-
πλωματικά, πολλαπλές σημειολογίες. 

«Το σπίτι της Μαρουλλούς»
Το απόγευμα της περασμένης

Δευτέρας, δύναμη των κατοχικών
δυνάμεων επιπέδου διμοιρίας (πε-
ρίπου 30 άντρες) παρατάχθηκε εν-
τός της νεκρής ζώνης στον Άγιο
Δομέτιο και ομάδα με πολιτικά εγ-
κατέστησε σε οικία εντός της, που
φέρει το όνομα «το σπίτι της Μα-
ρουλλούς», μεταλλικό στύλο με κά-
μερα τύπου ptz (pan, tilt & zoom).
Η τοποθεσία της οικίας βρίσκεται
σε ύψωμα αριστερά του οδοφράγ-

ματος που οδηγεί στα Κατεχόμενα
και δεξιά του παλιού δρόμου που
συνέδεε τον Άγιο Δομέτιο με τη
σχολή Γρηγορίου, ενώ πιο πάνω
βρίσκεται υπερυψωμένη σκοπιά
των κατοχικών δυνάμεων. Οι Τούρ-
κοι στρατιώτες φώναξαν συνθή-
ματα ενώ κάτοικοι της περιοχής,
σύμφωνα με πληροφορίες, έχουν
παρατηρήσει εδώ και μήνες αυξη-
μένη παρουσία τουρκικών στρα-
τιωτικών δυνάμεων στο εν λόγω
σημείο της νεκρής ζώνης στον Άγιο
Δομέτιο. Το ζήτημα προκάλεσε εύ-
λογα ανησυχία αλλά σήμανε και
κινητοποίηση τόσο στο apparatus
ασφάλειας (Εθνική Φρουρά και
Αστυνομία) όσο και σε διπλωματικό
επίπεδο, με τα συνεπακόλουθα δια-
βήματα προς τον ΟΗΕ και την ΟΥΝ-
ΦΙΚΥΠ. Το απόγευμα της Τετάρτης
Τούρκοι στρατιώτες εισήλθαν, ξανά,
σε σημείο της νεκρής ζώνης στον
Άγιο Δομέτιο προκειμένου να απο-
μακρυνθούν μετά από παρέμβαση,
ξανά, της ΟΥΝΦΙΚΥΠ. 

Μοτίβο τετελεσμένων
Η επάνοδος μετά την Πύλα στον

Άγιο Δομέτιο ενός μοτίβου ευθείας
αμφισβήτησης του στάτους κβο εκ
μέρους Τατάρ και Άγκυρας, δείχνει
να εδράζεται σε ένα συγκεκριμένο
πλέγμα τετελεσμένων που αφορά
συγκεκριμένες πτυχές τόσο σε πο-
λιτικο-διπλωματικό όσο και σε στρα-
τιωτικό επίπεδο:

• Tόσο το ζήτημα του δρόμου
Άρσους - Πύλας όσο και η εγκατά-
σταση καμερών στον Άγιο Δομέτιο
γίνονται σε σημεία με τακτική, επί
του εδάφους, σημασία για τις τουρ-
κικές κατοχικές δυνάμεις. Ακόμη
κι αν δεν αποτελούν, per se, στρα-
τιωτικές επιθετικές ενέργειες τόσο
η διάσταση της επιχειρησιακής
αξίαςυφίσταταιόσο και η απευθείας
εμπλοκή του τουρκικού στρατού
καθώς και η διάσταση, εν γένει,
της ασφάλειας της λεγόμενης
«ΤΔΒΚ».

• Εδράζονται σε απευθείας αμ-

φισβήτηση του καθεστώτος της
νεκρής ζώνης, του στάτους κβο
στο Κυπριακό και των όρων εντολής
της ειρηνευτικής αποστολής του
ΟΗΕ στην Κύπρο (ΟΥΝΦΙΚΥΠ),
που εξ ορισμού τίθεται σε περιοδική
βάση σε ανανέωση των όρων εν-
τολής της.

• Αφορούν, ολιστικά, τόσο στην
αμφισβήτηση του «υπαρξιακού»
για την Κ.Δ. ψηφίσματος 186 του
Συμβουλίου Ασφάλειας του 1964
όσο και στην εργαλειοποίηση του
κεφαλαίου του Εδαφικού, στο Κυ-
πριακό, δεδομένου ότι η νεκρή
ζώνη αποτελεί το 3,5% της επικρά-

τειας της Κύπρου και επιστρέφει
υπό ελληνοκυπριακή διοίκηση.

• Εισάγουν τη λογική της αν-
ταπόδοσης (tit for tat) για ενέργειες
της ε/κ πλευράς, ως αφηγήματος
για την «ΤΔΒΚ», που ωστόσο δεν
λαμβάνουν χώρα εντός της νεκρής
ζώνης.

Αποκαλυπτικά των ως άνω συμ-
περασμάτων είναι και οι δηλώσεις
του Τουρκοκύπριου ακαδημαϊκού
και συμβούλου του Ερσίν Τατάρ,
Χουσεΐν Ισικσάλ, ο οποίος την πε-
ρασμένη εβδομάδα επανάφερε το
ζήτημα του Αγίου Δομετίου και δη
της νεκρής ζώνης συνδέοντάς το
με το εδαφικό. 

Απευθυνόμενος στην ελληνο-
κυπριακή πλευρά είπε: «Η νεκρή
ζώνη δεν είναι δική σας. Η νεκρή
ζώνη είναι υπό την επίβλεψη των
Ηνωμένων Εθνών, δεν μπορείτε
να χτίζετε όποτε θέλετε κινηματο-
γράφο ή εμπορικό κέντρο στην ου-
δέτερη ζώνη, αλλά το κάνατε». Ο
κ. Ισικσάλ πρόσθεσε ότι με την το-

ποθέτηση της κάμερας εκεί το μή-
νυμα είναι: «Από εδώ και στο εξής
θα παρακολουθώ την ουδέτερη ζώ-
νη με τον ίδιο τρόπο». Η ΟΥΝΦΙ-
ΚΥΠ, πρόσθεσε, βρίσκεται στο νησί
με την ανοχή –κατά την έκφρασή
του– της τ/κ πλευράς και επανέλαβε
τη θέση της τ/κ πλευράς ότι ο ΟΗΕ
θα πρέπει τελικά να υπογράψει SO-
FA (συμφωνία για το καθεστώς των
ειρηνευτικών δυνάμεων) με την
τ/κ πλευρά. «Αν δεν μπορεί να το
κάνει, θα έχει πρόβλημα ο ΟΗΕ.
Εάν χρειαστεί, θα σταματήσουμε
τους στρατιώτες του ΟΗΕ και θα
ζητήσουμε άδεια για να περνούν». 

Οι δηλώσεις όχι μόνο επιβεβαι-
ώνουν το υπαρκτό μοτίβο τετελε-
σμένων αλλά αποκαλύπτουν και
το σκεπτικό της προβολής της νε-
κρής ζώνης ως δυνητικό πεδίο κρί-
σεων, ιδίως στο σενάριο μιας πα-
ραμονής τού αδιεξόδου στο ζήτημα
της επανέναρξης των συνομιλιών. 

Κατακερματισμός
Τον περασμένο Οκτώβριο, ο κυ-

βερνητικός εκπρόσωπος Κωνσταν-
τίνος Λετυμπιώτης δήλωνε, για τη
συμφωνία στην Πύλα, πως η «κυ-
βέρνηση πέτυχε να μετατρέψει την
κρίση στην Πύλα, σε ευκαιρία».
Παρά το γεγονός πως μετά τη συ-
ναντίληψη που επετεύχθη δεν
υπήρξε νέα παρουσία των κατοχι-
κών δυνάμεων στη νεκρή ζώνη επί
της περιοχής, το περιεχόμενο της
συναντίληψης δείχνει να έχει σκον-
τάψει, προς το παρόν, ως προς τη
διάσταση της εφαρμογής. Οι δε ξε-
χωριστές συμφωνίες μεταξύ ΟΥΝ-
ΦΙΚΥΠ και ε/κ και τ/κ πλευράς δεί-
χνουν να ενδυναμώνουν το μοτίβο
κατακερματισμού της νεκρής ζώνης
εκ μέρους της τουρκικής πλευράς
που σε επίπεδο κρίσεων μπορεί να
επανέρχεται κάθε φορά σε ασκήσεις
«κυριαρχίας» εντός διαφόρων ση-
μείων επί της νεκρής ζώνης, επα-
ναφέροντας τα αφηγήματα της ισό-
τιμης κυριαρχίας και των δύο κρα-
τών για ζητήματα που άπτονται

επί της συνεργασίας με την ΟΥΝ-
ΦΙΚΥΠ ή που προκύπτουν εντός
της πράσινης γραμμής. Και κατα-
κερματίζοντας έτσι το 3,5% της νε-
κρής ζώνης μέσα σε ένα πλαίσιο
«εξομαλύνσεων», ιδίως στην απου-
σία διαλόγου στο Κυπριακό. Επι-
πλέον, η Κ.Δ. ανακοίνωσε διά του
προέδρου μέτρα για τη διαχείριση
της κατάστασης με «ορατό» και
«αόρατο» τρόπο με τον πρώτο να
εδράζεται σε επιστολή προς τα
Ηνωμένα Έθνη (προς την κα Ντι
Κάρλο) που απέστειλε το βράδυ
της Τετάρτης η Μόνιμη Αντιπρο-
σωπεία στον ΟΗΕ στη Νέα Υόρκη.
Ουσιαστικά η Λευκωσία ζητάει από
τα Η.Ε. τη διασφάλιση της αποκα-
τάστασης του στάτους κβο στον
Άγιο Δομέτιο. 

Τους επόμενους μήνες αυτό που
κρίνεται ως ιδιαίτερης σημασίας
για το πώς θα κινηθούν τα πράγ-
ματα εντός της νεκρής ζώνης συν-
δέεται τόσο με το ζήτημα του διο-
ρισμού του ειδικού απεσταλμένου
του γενικού γραμματέα και της εξέ-
τασης, σε ένα περιορισμένο χρονικό
διάστημα, των συνθηκών για επα-
νέναρξη του διαλόγου όσο και με
επιμέρους ζητήματα όπως η εφαρ-
μογή της συμφωνίας για την Πύλα
και η ανακοίνωση Μέτρων Οικο-
δόμησης Εμπιστοσύνης (ΜΟΕ) εκ
μέρους της ελληνοκυπριακής πλευ-
ράς για τους Τουρκοκύπριους, που
αποτελεί και διακήρυξη του προ-
έδρου Χριστοδουλίδη. Σε κάθε πε-
ρίπτωση, ωστόσο, η νεκρή ζώνη,
ως «γεωγραφία» αλλά και ως δίλημ-
μα ασφάλειας, δείχνει να αποκτά
δύο κυρίαρχα χαρακτηριστικά: α)
να γίνεται spoiler των προσπαθειών
για επανέναρξη των συνομιλιών
και άρση του αδιεξόδου διάρκειας
έξι χρόνων και (β) να μετατρέπεται
σε δυνητικό πεδίο κρίσεων που
στα επόμενα χρόνια στην απουσία
διαλόγου στο Κυπριακό μπορεί να
γεννήσει σοβαρότερες κρίσεις,
συμβατικής και υβριδικής φύσης,
σε πολλαπλά επίπεδα.

Η νεκρή
ζώνη

ως πεδίο
κρίσεων

Τα γεγονότα στην Πύλα και στον Αγιο
Δομέτιο δυσκολεύουν το Κυπριακό

<<<<<<

Εμμένει η Τουρκία με
μοτίβο τετελεσμένων
εντός της νεκρής ζώνης
που αμφισβητούν, ευθέ-
ως, το στάτους κβο.

Το απόγευμα της Τετάρτης Τούρκοι στρατιώτες εισήλθαν, ξανά, σε σημείο της νεκρής ζώνης στον Αγιο Δομέτιο προ-
κειμένου να απομακρυνθούν μετά από παρέμβαση, ξανά, της ΟΥΝΦΙΚΥΠ. 

Το απόγευμα της περασμένης Δευτέρας, δύναμη των κατοχικών δυνάμεων εγκατέστησε κάμερα τύπου ptz σε οικία
(«το σπίτι της Μαρουλλούς»), που βρίσκεται εντός της νεκρής ζώνης.
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Συνέντευξη στον 
ΑΝΤΡΕΑ ΚΗΜΗΤΡΗ 

«Το σκέφτομαι να κατέλθω υποψή-
φιος με τον ΔΗΣΥ στις ευρωεκλογές»
δηλώνει σε συνέντευξή του στην
«Κ» ο τέως υπουργός Οικονομικών
Κωνσταντίνος Πετρίδης. Τονίζει
ότι θα ήθελε τον Συναγερμό πιο δυ-
νατό στην αντιπολίτευση και να
ασκεί πιο έντονη κριτική στην κυ-
βέρνηση Χριστοδουλίδη. Επιση-
μαίνει, μάλιστα, πως, όταν ο ίδιος
άσκησε κριτική στην κυβέρνηση,
του απάντησε ο ΔΗΣΥ, κάτι που,
όπως λέει, αρκετός κόσμος το βρήκε
παράδοξο. Σχολιάζοντας τις συναν-
τήσεις στελεχών με τον πρόεδρο
Χριστοδουλίδη, αναφέρει πως κά-
ποια στελέχη θέλουν να δίνουν την
εντύπωση ότι είναι πιο συγκυβέρ-
νηση και από τη συγκυβέρνηση.
Αξιολογώντας την κυβέρνηση, λέει
πως ο κ. Χριστοδουλίδης διατυμ-
πάνιζε ότι τάχα ήταν έτοιμος να
κυβερνήσει, όμως, είναι η κυβέρ-
νηση που είχε τη μεγαλύτερη φθορά
σε τόσο σύντομο χρονικό διάστημα.
Αναλύοντας το πολιτικό σκηνικό,
ξεχωρίζει η αναφορά του ότι το ΔΗ-
ΚΟ προσκύνησε τον Νίκο Χριστο-
δουλίδη, ο οποίος το επισκιάζει.
Αναφερόμενος στη δεκαετία Ανα-
στασιάδη – ΔΗΣΥ, ο Κωνσταντίνος
Πετρίδης δηλώνει χαρακτηριστικά
«μας έμεινε η τάτσα των διαβατη-
ρίων» και αυτό λέει είναι το παρά-
πονό του, διότι επισκίασε το θετικό
έργο που έγινε. 
–Εννέα μήνες μετά τις εκλογές πώς
βλέπετε τα πράγματα στον ΔΗΣΥ;

–Ο ΔΗΣΥ προσπαθεί να επανα-
καθορίσει τον ρόλο του στην αντι-
πολίτευση λίγο μετά που μέρος του
ΔΗΣΥ τάχθηκε με τη συμπολίτευση.
Ξέρω ότι υπάρχει θέληση για πα-
ραγωγή πολιτικής και πρέπει να
βοηθήσουμε όλοι σε αυτό. 
–Εσείς γιατί δεν διεκδικήσατε την
προεδρία του ΔΗΣΥ ή τη θέση του
αναπληρωτή προέδρου; 

–Δεν διεκδίκησα θέση στην ηγε-
σία, γιατί χρειαζόμουν ξεκούραση.
Ήμουν στα πιο δύσκολα χαρακώ-
ματα για δέκα χρόνια, από την πρώ-
τη μέρα του «κουρέματος» μέχρι
τη μέρα που έφυγα, το πιο παλιό
μέλος του Υπουργικού. 
–Ποια είναι η θέση σας για την Αν-
νίτα Δημητρίου; 

–Ανέλαβε τον ΔΗΣΥ στην πιο
δύσκολη καμπή της ιστορίας του.
Μείναμε εκτός δευτέρου γύρου –
πρωτοφανές– επήλθε διχασμός, το
κόμμα είναι στην αντιπολίτευση,
όμως μέλη του μετέχουν στην κυ-
βέρνηση και υπάρχουν κακές δια-
προσωπικές σχέσεις μεταξύ κάποιων
στελεχών. Υπάρχουν και διαφορε-
τικές φιλοσοφίες στον ΔΗΣΥ. Σε

εθνικά, κοινωνικά και οικονομικά
θέματα. Στο παρελθόν κρύβονταν,
τώρα οι καιροί είναι διαφορετικοί,
οι νέες πραγματικότητες τα φέρνουν
στο προσκήνιο. Δεν είναι εύκολος
ο ρόλος της. Η Αννίτα προσπαθεί
να ισοζυγίσει καταστάσεις, να μεί-
νουν στο παρελθόν κάποια πάθη,
σε μια περίοδο που ο ΔΗΣΥ ψάχνει
τη νέα του ταυτότητα και σε θέματα
πολιτικής και ιδεολογίας. Δεν θα
κριθεί στους 10 μήνες. 
–Ο ΔΗΣΥ σάς έπεισε ότι είναι υπεύ-
θυνη αντιπολίτευση; 

–Θα ήθελα τον ΔΗΣΥ πιο δυνατό
στην αντιπολίτευση. Η κάθε ορθή
αντιπολίτευση πρέπει να είναι υπεύ-
θυνη, όμως αυτό δεν σημαίνει χλια-
ρή –ειδικά σε σοβαρά ζητήματα.
Πιστεύω θα έπρεπε να ασκηθεί πιο
έντονη κριτική σε θέματα που η
κυβέρνηση δρα φανερά για επικοι-
νωνιακούς λόγους, όπως για τον
δήθεν Ευρωπαίο απεσταλμένο, τα
δήθεν μέτρα για τις αναπτύξεις στα
Κατεχόμενα, τις αλλοπρόσαλλες
δηλώσεις για την ενέργεια και να
ζητηθούν διευκρινίσεις για την πρα-
κτική υφή του πολυδιαφημιζόμενου

διαδρόμου προς τη Γάζα. Και στην
οικονομία υπάρχουν θέματα. Η αύ-
ξηση των ανελαστικών δαπανών
το 2024 είναι πρωτοφανής. Η οικο-
νομία τρέχει με τους δικούς μας
ρυθμούς και θα έχουμε αυξημένα
έσοδα το επόμενο διάστημα λόγω

του μεγάλου αριθμού εταιρειών που
φέραμε στην Κύπρο τα τελευταία
τρία χρόνια, αλλά αυτό δεν σημαίνει
εφησυχασμός και περαιτέρω αύ-
ξηση δαπανών. 
–Στελέχη του ΔΗΣΥ και της ηγεσίας
του κόμματος συναντιόνται με τον

κ. Χριστοδουλίδη στο Προεδρικό.
Όταν ήσασταν κυβέρνηση έρχον-
ταν στελέχη της ηγεσίας του ΑΚΕΛ
ή/και του ΔΗΚΟ για να δουν τον
κ. Αναστασιάδη; 

–Ξέρετε, σε κάποια πράγματα
παίζουν ρόλο και οι συμβολισμοί.
Δεν είναι κακό να μιλάς με την κυ-
βέρνηση, αλλά κάποια στελέχη δί-
νουν, και νομίζω θέλουν να δίνουν,
την εντύπωση ότι είναι πιο συγκυ-
βέρνηση και από τη συγκυβέρνηση. 
–Πώς αξιολογείτε την κυβέρνηση
Χριστοδουλίδη; 

–Ο ίδιος διατυμπάνιζε ότι τάχα
ήταν έτοιμος να κυβερνήσει. Φά-
νηκε ανέτοιμος. Είναι η κυβέρνηση
που είχε τη μεγαλύτερη φθορά σε
τόσο σύντομο χρονικό διάστημα.
Και συνεχίζει να επικεντρώνεται
στην εικόνα αντί στην ουσία, με
λίγες εξαιρέσεις. 
–Αυτό ισχύει μόνο για τον κ. Χρι-
στοδουλίδη; Παρόμοια κριτική
ασκείται και στην κα Δημητρίου. 

–Ο Χριστοδουλίδης ήταν 10 χρό-
νια στην κυβέρνηση και έπρεπε να
ήταν έτοιμος να κυβερνήσει. Η Αν-
νίτα κλήθηκε να γεφυρώσει πολύ

δύσκολες καταστάσεις σε ένα κόμ-
μα, και το προσπαθεί. Ο κ. Χριστο-
δουλίδης είχε υποτίθεται «συγκε-
κριμένο» και «ξεκάθαρο» πρόγραμ-
μα, διάλεξε όλους τους συνεργάτες
του για να φτιάξει ένα ομοιογενές
σχήμα, η Αννίτα όχι. 
–Πώς κρίνετε την πρόσφατη πα-
ρέμβαση Αβέρωφ Νεοφύτου για
το Κυπριακό; 

–Σε μια περίοδο που το Κυπριακό
δυστυχώς στα μάτια αρκετού κό-
σμου περνά σε δεύτερη μοίρα αλλά
παράλληλα οι συνέπειες μη λύσης
γίνονται πιο ορατές από ποτέ, θεωρώ
ότι παρεμβάσεις από πολιτικούς με
πολιτικό βάρος όπως αυτό του Αβέ-
ρωφ είναι θεμιτές. Και επί της ουσίας
συμφωνώ. 
–Είχε και συνέχεια, δίνοντας απαν-
τήσεις σε επικρίσεις ότι τόσα χρό-
νια ήταν κυβέρνηση όμως δεν αν-
τιδρούσε, αφήνοντας και αιχμές. 

–Στην Κύπρο έχουμε ένα κακό
πολιτικό σύστημα. Εκλέγεται ο αρ-
χηγός ενός κόμματος πρόεδρος της
Δημοκρατίας, το κυβερνών κόμμα
αλλάζει πρόεδρο, δεν έχει θεσμικά
ουσιαστικό ρόλο, σε αντίθεση με

τα κοινοβουλευτικά συστήματα.
Εναπόκειται στις καλές σχέσεις με-
ταξύ του προέδρου της Δημοκρατίας
και του προέδρου του κόμματος.
Ότι υπήρχαν διαφωνίες και ενίοτε
και έλλειψη χημείας μεταξύ Ανα-
στασιάδη - Αβέρωφ δεν είναι κρυφό.
Διαφωνίες να θυμίσω υπήρχαν και
επί Κληρίδη. Εγώ θα το δω πολιτικά
και όχι διαπροσωπικά. Αυτές είναι
στρεβλώσεις που δημιουργεί το πο-
λιτικό μας σύστημα, το οποίο πρέπει
να αλλάξει. Βλέπετε, η μη λύση του
Κυπριακού μάς εμποδίζει και από
το να εκσυγχρονιστούμε και θεσμι-
κά. 
–Πώς αισθάνεστε που ο Νίκος Ανα-
στασιάδης είναι υπό διερεύνηση
για ζητήματα διαφθοράς; 

–Ο ίδιος θέλει να διερευνηθεί
και καλά κάνει. Ζούμε σε ένα τοξικό
κλίμα που δημιουργήθηκε μια πε-
ριρρέουσα ατμόσφαιρα ότι το μόνο
που έκαναν η προηγούμενη κυβέρ-
νηση και ο Αναστασιάδης είναι δια-
φθορά. Ξεχνούμε ότι τα κύρια άλ-
ματα προόδου έγιναν με την κυ-
βέρνηση Αναστασιάδη. Ότι σώσαμε
τη χώρα από τη χρεοκοπία, κάναμε
το ΓεΣΥ, το ΕΕΕ, μειώσαμε τη στρα-
τιωτική θητεία, φέραμε το σύμφωνο
συμβίωσης, αναγνωρίστηκαν οι εκ
μητρογονίας πρόσφυγες, φέραμε
ανάπτυξη που ακόμη συνεχίζεται,
για να μπορούν να δαπανούν οι ση-
μερινοί. Περάσαμε τρεις κρίσεις
και η υστεροφημία μας είναι το
πρόγραμμα διαβατηρίων κι αν ο
πρόεδρος πήγε ταξίδι με το αερο-
πλάνο τού Σαουδάραβα. Λάθος του,
και είμαι σίγουρος ότι καταράστηκε
την ώρα που πήγε. Αυτά τα θέματα
έπρεπε να έχουν ήδη εξαντληθεί.
Νιώθω ότι η προηγούμενη κυβέρ-
νηση αδικείται από αυτή την πε-
ριρρέουσα ατμόσφαιρα έστω κι αν
κάναμε λάθη και δη, στο θέμα των
διαβατηρίων. 
–Το ότι έγιναν θετικά δεν σημαίνει
ότι επιτρέπουν διαφθορά, αν όντως
υπήρξε. 

–Ναι, δεν επιτρέπεται η διαφθο-
ρά, αλλά να συγκεκριμενοποιηθεί
τι είναι διαφθορά και να διαχωριστεί
η ηθική, η πολιτική και η ποινική
της διάσταση. Θεωρώ ότι πολιτικά
πληρώσαμε μεγάλο τίμημα από το
πρόγραμμα διαβατηρίων. Και συ-
νεχίζεται. Μας έμεινε η τάτσα των
διαβατηρίων και διαγράφηκε ότι
ήμασταν η πιο προοδευτική ακόμη
και σοσιαλδημοκρατική κυβέρνηση,
γιατί το κράτος πρόνοιας δεν είναι
το ΑΚΕΛ που το έκανε, αλλά η κυ-
βέρνηση Αναστασιάδη – ΔΗΣΥ.
Εμένα αυτό είναι το παράπονό μου.
Ωραία, να μας διερευνήσουν όλους
από την αρχή και εμένα ως υπουργό
διαβατηρίων. Με ξένους. Και να γυ-
ρίσουμε σελίδα

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΕΤΡΙΔΗΣ, τέως υπουργός Οικονομικών 

Θα ήθελα τον ΔΗΣΥ πιο
δυνατό στην αντιπολίτευση 

Θα έπρεπε να ασκηθεί πιο έντονη κριτική σε θέματα που η κυβέρνηση 
Χριστοδουλίδη δρα φανερά για επικοινωνιακούς λόγους 

–Ακούγεται ότι μπορεί να είστε
υποψήφιος με τον ΔΗΣΥ στις ευ-
ρωεκλογές. 

–Το σκέφτομαι και θα αποφασί-
σω μέχρι το τέλος του χρόνου. 
–Το συζητήσατε με την πρόεδρο
του κόμματος; 

–Έχω συζητήσει με άτομα, μέλη,
αλλά δεν το έχω θέσει επίσημα στην
ηγεσία.
–Είχατε πει ότι κλείνει ο κύκλος
σας στην πολιτική, όμως, κάνετε
σκέψεις για συνέχεια. 

–Εκείνος ο κύκλος δώδεκα συ-
νεχόμενων χρόνων, ναι, έκλεισε.
Είχα πει ότι είμαι σχετικά νέος, μπο-
ρεί και να ανοίξει άλλος.  
–Πώς προέκυψε το ενδιαφέρον
σας για τις ευρωεκλογές; 

–Οι σπουδές μου ήταν οικονο-
μικά της Ε.Ε. Εργάστηκα για την
ενταξιακή πορεία της Κύπρου, αρ-
γότερα στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή,

εκπροσώπησα την Κύπρο στο Συμ-
βούλιο. Δηλαδή στους δύο από τους
τρεις κύριους θεσμούς. Ό,τι έκανα
τα τελευταία 30 χρόνια είχε ευρω-
παϊκή διάσταση, ξέρω την Ε.Ε., την
έζησα, πάντα με ενδιέφερε. Άρα,
το ενδιαφέρον είναι λογικό σε μια
περίοδο που η Ευρώπη ταλανίζεται
από σημαντικά θέματα που επηρε-
άζουν τη χώρα μας, όπως το μετα-
ναστευτικό, η φορολογία, η διεύ-
ρυνση ή το βέτο. 
–Δεν είναι οξύμωρο και μόνο που
το σκέφτεστε; Ενώ ασκήσατε σκλη-
ρή κριτική στην ηγεσία του ΔΗΣΥ,
αν θα είστε τελικά υποψήφιος, θα
είναι ωσάν να τους κάνετε τον νε-
ροκουβαλητή. 

–Δεν λένε ότι η κριτική, η πο-
λυφωνία είναι καλοδεχούμενη στον
ΔΗΣΥ που δεν είναι μονολιθικό
κόμμα; Εδώ δεν κάναμε διαγραφές
έστω κι αν μέλη μας στήριξαν ανοι-

κτά άλλον υποψήφιο στις εκλογές,
ο οποίος είναι επίσης μέλος του
κόμματος. Άσκησα κριτική σε πολύ
συγκεκριμένα θέματα πολιτικής.
Άλλωστε και στελέχη του ΔΗΣΥ
όπως ο Χάρης Γεωργιάδης είπαν
ότι διαφωνούν μαζί μου και με πράγ-
ματα που έκανα ως υπουργός Οι-
κονομικών. 
–Γιατί κάνατε ξεχωριστή αναφορά
στον Χάρη Γεωργιάδη; Είχε εκδώ-
σει και μια ανακοίνωση για την
οικονομία που θεωρήθηκε ως απάν-
τηση και σε δικές σας αναφορές. 

–Μα οι δικές μου συγκεκριμένες
αναφορές για τις οποίες εκδόθηκε
η ανακοίνωση που αναφέρεστε,
ήταν ενάντια στην κυβέρνηση, όχι
στον ΔΗΣΥ. Και όμως η απάντηση
ήλθε μόνο από τον ΔΗΣΥ. Άσκησα
κριτική στην κυβέρνηση και μου
απάντησε ο ΔΗΣΥ. Αρκετός κόσμος
το βρήκε παράδοξο. Δικαίως. Και

αφού το κόμμα ή βουλευτής του
κόμματος διαφωνεί, και καλά κάνει,
με υπουργό της κυβέρνησης του
ΔΗΣΥ σε θέματα πολιτικής, τότε
γιατί να μην μπορεί να γίνει και το
αντίστροφο; Θεωρώ ότι η δική μου
κριτική είναι πάντα τεκμηριωμένη. 
–Πιστεύετε ότι αυτές οι εκλογές
είναι κριτήριο για τη νέα ηγεσία
του ΔΗΣΥ; 

–Θέλοντας και μη είναι. 
–Σε περίπτωση σοβαρού αρνητικού
αποτελέσματος θεωρείτε ότι μπορεί
να τεθεί θέμα ηγεσίας; 

–Θεωρώ ότι είναι πρόωρο, τώρα
ανέλαβαν υπό δύσκολες συνθήκες.
Αλλά αν υπάρχει σοβαρό αρνητικό
αποτέλεσμα, τότε όπως και σε όλο
τον κόσμο αυτό αποτελεί πλήγμα
για την ηγεσία. Όπως σε κάθε κόμ-
μα, σε κάθε χώρα.  
–Τι σημαίνει σοβαρό αρνητικό
αποτέλεσμα; 

–Στις ευρωεκλογές σοβαρή απώ-
λεια ποσοστών και στις δημοτικές
να χάσει αρκετούς δημάρχους. 
–Συμφωνείτε με τον τρόπο που γί-
νονται οι διεργασίες για τις δημο-
τικές; 

–Όχι απόλυτα. Δεν έπρεπε να
δοθεί τόση σημασία στις δημοσκο-
πήσεις και να δίνεται η εντύπωση
ότι αποτελούν μέρος της επίσημης
διαδικασίας. Και να ακολουθούν
δημοσιεύματα, κουτσομπολιά, αν-
τιδράσεις. Οι δημοτικές εκλογές
με τον μη ιδεολογικό και καθαρά
τοπικό τους χαρακτήρα προσφέ-
ρονται και για κομματικές υπερ-
βάσεις. Πιστεύω ότι οι ευρείας κλί-
μακας κομματικές συνεργασίες σε
δημοτικές εκλογές είναι παρωχη-
μένες και μακριά από τα θέλω της
τοπικής κοινωνίας. 
–Μιλήσαμε για την κατάσταση
στον ΔΗΣΥ. Πώς διαβάζετε το

υπόλοιπο πολιτικό σκηνικό;
–Χάλια. Το ΑΚΕΛ δεν μπορεί να

μετεξελιχθεί σε ένα σύγχρονο κόμ-
μα που θα του επέτρεπε να στείλει
το μήνυμα ότι μπορεί να ξανακυ-
βερνήσει. Συνεχίζει να διακηρύσσει
ότι είναι λενινιστικό-μαρξιστικό,
χωρίς προτάσεις ή με ανέφικτες
προτάσεις. Δεν έχει ουσιαστικό
μέλλον. Το ΔΗΚΟ στηριζόταν και
στηρίζεται στη δημαγωγία και στα
λάφυρα της εξουσίας. Και γι’ αυτό
προσκύνησε τον Νίκο Χριστοδου-
λίδη, ο οποίος αυτή τη στιγμή επι-
σκιάζει το ΔΗΚΟ. Οι Οικολόγοι προ-
σπάθησαν κάπως να μεταλλαχθούν
και τελικά πάνε πίσω στις εργο-
στασιακές τους ρυθμίσεις. Τα άλλα
μικρά κόμματα δεν έχουν ουσια-
στικές διαφορές μεταξύ τους. Δη-
μαγωγία και λαϊκισμός στην οικο-
νομία και ακραίες θέσεις στο Κυ-
πριακό.

Το σκέφτομαι για τις ευρωεκλογές 

Στελέχη του ΔΗΣΥ 
δίνουν την εντύπωση 
ότι είναι πιο συγκυ-
βέρνηση και από 
τη συγκυβέρνηση. 

«Ασκησα κριτική στην κυβέρνηση και μου απάντησε ο ΔΗΣΥ. Αρκετός κόσμος το βρήκε παράδοξο. Δικαίως» λέει ο Κωνσταντίνος Πετρίδης.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Η ψηφιακή συσκότιση που προ-
κλήθηκε τον περασμένο Απρίλιο,
από τη διαρροή νερού σε χώρο του
υπουργείου Οικονομικών όπου είχε
τοποθετηθεί ο ψηφιακός εξοπλισμός
(servers) του Τμήματος Πληροφο-
ρικής (ΤΥΠ), αποκάλυψε τεράστια
κενά στο κομμάτι ασφάλειας των
ψηφιακών υπηρεσιών της Δημο-
κρατίας. Το πρόβλημα γίνεται εν-
τονότερο, αν ληφθούν υπόψη οι
συχνές, το τελευταίο διάστημα, επι-
θέσεις που δέχθηκε η Κύπρος από
χάκερ σε νευραλγικές κρατικές υπη-
ρεσίες όπως το Κτηματολόγιο, το
υπουργείο Άμυνας και το Πανεπι-
στήμιο Κύπρου. Σύμφωνα με πλη-
ροφορίες της «Κ» από άριστα ενη-
μερωμένες πηγές, η κατάσταση
που επικρατεί στο πλέον ευαίσθητο
κομμάτι της πληροφορικής έχει θο-
ρυβήσει την κυβέρνηση αλλά και
το αρμόδιο υφυπουργείο Έρευνας
Καινοτομίας και Ψηφιακής Πολι-
τικής, το οποίο από τη διαπίστωση
του προβλήματος κάθεται σε «αναμ-
μένα κάρβουνα», όπως λέγεται χα-
ρακτηριστικά. Σύμφωνα με αξιόπι-
στες εκτιμήσεις, το πρόβλημα φαί-
νεται να είναι βαθύτερο και περι-
πλοκότερο από όσα έχουν περιέλθει
εις γνώση της «Κ», προφανώς γιατί
τα κενά που έχουν εντοπιστεί φαί-
νεται να αγγίζουν ευαίσθητα ζητή-
ματα, όπως κρατικής ασφάλειας
και προσωπικών δεδομένων. 

Τα κενά
Με βάση τις πληροφορίες της

«Κ» από αξιόπιστες πηγές, εξοπλι-
σμός πληροφοριακών συστημάτων
του Δημοσίου βρίσκεται εγκατε-
στημένος σε διάφορα σημεία σε
όλη την Κύπρο, χωρίς να λαμβά-
νονται επαρκή μέτρα ασφάλειας,

γεγονός που εγκυμονεί σοβαρότα-
τους κινδύνους για την απρόσκοπτη
λειτουργία ηλεκτρονικών υπηρε-
σιών του κράτους και τη διαφύλαξη
δεδομένων.

Από τις πληροφορίες που κατέχει
η «Κ» φαίνεται ότι το πρόβλημα
της ανεπαρκούς φύλαξης των πλη-
ροφοριακών συστημάτων της Δη-
μοκρατίας είναι πολύ σοβαρότερο
από τις αρχικές εκτιμήσεις και σε
κάθε περίπτωση δεν αφορούσε μό-
νο τους σέρβερ του Δημοσίου που
βρίσκονταν σε υπόγειο του κτιρίου
του υπουργείου Οικονομικών, οι
οποίοι «έπεσαν» τον περασμένο
Απρίλιο εξαιτίας της διαρροής νε-
ρού. Συγκεκριμένα, σύμφωνα με
έγκυρες πηγές που μίλησαν στην
«Κ», ο πρόεδρος της Δημοκρατίας
ενημερώθηκε πρόσφατα από το
αρμόδιο υφυπουργείο Έρευνας,
Καινοτομίας και Ψηφιακής Πολι-
τικής για τις αδυναμίες που υπάρ-
χουν σε ό,τι αφορά την ασφαλή
φύλαξη και συντήρηση των υπο-
δομών δικτύου πληροφοριακών
συστημάτων της κυβέρνησης, οι
οποίες είναι μεν γεωγραφικά διά-
σπαρτες, όπως προβλέπεται, πλην
όμως, χρήζουν ασφαλούς φύλαξης
και συντήρησης, ώστε να αντιμε-
τωπιστούν οι δυνητικοί κίνδυνοι
που τα απειλούν. Πρόκειται για ένα
πρόβλημα που δημιουργήθηκε τα
τελευταία χρόνια εξαιτίας της ανυ-
παρξίας κεντρικού σχεδιασμού για
την εγκατάσταση και τοποθέτηση
των εν λόγω πληροφοριακών συ-
στημάτων. Με οδηγίες του υφυ-
πουργού Έρευνας, Καινοτομίας
και Ψηφιακής Πολιτικής, Φίλιππου
Χατζηζαχαρία, ετοιμάστηκε σχέδιο
που θα κατοχυρώνει τη φυσική
ασφάλεια του εξοπλισμού και την
επιχειρησιακή συνέχεια των πλη-
ροφοριακών συστημάτων, όπως

καθορίζονται στα πρωτόκολλα της
Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας (ΑΨΑ)
της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

Το ΤΥΠ
Από το κάδρο των ευθυνών για

την κατάσταση στην οποία έχει
περιέλθει το ψηφιακό κομμάτι δι-
οίκησης, δεν μπορούν να εξαιρε-
θούν και άλλοι παράγοντες μέσα
στον κρατικό μηχανισμό. Επί του
προκειμένου ενδεικτικά ήταν όσα
είχε αναφέρει ο προηγούμενος υφυ-
πουργός Έρευνας και Καινοτομίας
Κυριάκος Κόκκινος σε συνέντευξή
του στην «Κ», τον Απρίλιο του 2020,
για τρικλοποδιές και καθυστερήσεις
στον ψηφιακό μετασχηματισμό
του κράτους από υπηρεσιακούς,

αναφορά που έδειχνε προς το Τμή-
μα Υπηρεσιών Πληροφορικής. 

Ζημιές εκατομμυρίων
Η επίθεση που δέχθηκε το Τμή-

μα Κτηματολογίου από χάκερ τον
περασμένο Απρίλιο και οι επιπτώ-
σεις είναι ενδεικτικές του προβλή-
ματος με τα κενά στην κυβερνοα-
σφάλεια. Σύμφωνα με στοιχεία ρε-
πορτάζ της «Κ» (19/03/2023), για
το διάστημα που το κυβερνητικό
τμήμα ήταν ψηφιακά τυφλό, τα
έσοδα από τις καθυστερημένες
πράξεις ανήλθαν στα €150 εκατ.
Σύμφωνα με τον τότε διευθυντή
του Κτηματολογίου Ελίκκο Ηλία,
το Τμήμα Κτηματολογίου σε όλες
τις επαρχίες, πριν από την επίθεση

που δέχθηκε, διεκπεραίωνε πράξεις
ύψους €34 εκατ. Η περίπτωση του
Κτηματολογίου είναι χαρακτηρι-
στική για το τι μπορεί να αφήσει
μια κυβερνοεπίθεση πίσω της και
στο κομμάτι της οικονομίας. Μόνο
για το 2022 το Κτηματολόγιο διεκ-
περαίωσε πράξεις της τάξης των
€7,47 δισ. Στο υποθετικό σενάριο
(όχι εξωπραγματικό με την κατά-
σταση όπως περιγράφεται) επίθεσης
στο Τμήμα Φορολογίας, οι οικονο-
μικές συνέπειες θα ήταν ανυπολό-

γιστες χωρίς να υπολογίζεται τυχόν
βλάβη στο κομμάτι των δεδομένων.
Ζήτημα που αντιμετώπισε, επίσης
τον περασμένο Απρίλιο, το Πανε-
πιστήμιο Κύπρου το οποίο βρέθηκε,
επίσης, στο στόχαστρο χάκερ. Εδώ
πρέπει να σημειωθεί πως παράλ-
ληλη επίθεση με το Κτηματολόγιο
και το Πανεπιστήμιο Κύπρου δέχ-
θηκε και το υπουργείο Άμυνας με
το προσωπικό του Τμήματος Κυ-
βερνοασφάλειας να την αποκρούει.

Κέντρα Δεδομένων
Υπό τις περιστάσεις, η λήψη βρα-

χυπρόθεσμων μέτρων –σε πρώτη
φάση– για αντιμετώπιση της επεί-
γουσας, όπως χαρακτηρίζεται, κα-
τάστασης και μακροπρόθεσμων –

στη συνέχεια– για δημιουργία σύγ-
χρονων ψηφιακών υποδομών ξε-
περνά τις κλισέ αντιδράσεις ότι απο-
τελεί μονόδρομος. Η δημιουργία
Κέντρου Δεδομένων και στην Κύπρο
εκ των πραγμάτων είναι το πρώτο
και καθοριστικό βήμα που πρέπει
να γίνει. Σύμφωνα με τις πληροφο-
ρίες της «Κ», η κυβέρνηση κινείται
προς αυτή την κατεύθυνση προκει-
μένου να διασφαλιστεί η φυσική
ασφάλεια του εξοπλισμού αλλά και
η επιχειρησιακή συνέχεια των κυ-
βερνητικών υπηρεσιών, όπως έγινε
και στην περίπτωση των σέρβερ
που μεταφέρθηκαν εκτός υπουρ-
γείου Οικονομικών μετά τη διαρροή
νερού. Το δεύτερο μέτρο για προ-
στασία δεδομένων ευαίσθητων υπη-
ρεσιών είναι το Cloud, το οποίο χρη-
σιμοποιείται και από κυβερνητικές
υπηρεσίες άλλων χωρών και είναι
απορίας άξιο γιατί η Κυπριακή Δη-
μοκρατία έχει καθυστερήσει ση-
μαντικά στη χρήση του. Το υφυ-
πουργείο Έρευνας, Καινοτομίας και
Ψηφιακής Πολιτικής ενστερνίζεται
πως η βέλτιστη λύση δεν είναι άλλη
από την αξιοποίηση της τεχνολογίας
Cloud για τη δημιουργία «υπολογι-
στικού νέφους» για χρήση από τις
κυβερνητικές υπηρεσίες που δια-
θέτουν εμπιστευτικές πληροφορίες.
Η υλοποίηση της σημαντικής δι-
κλίδας ασφάλειας προστασίας δε-
δομένων απαιτεί τη συνεργασία με
τρίτους –εκτός κρατικής μηχανής.
Σε μια τέτοια περίπτωση η συνερ-
γασία με την κρατική CYTAη οποία
έχει κηρυχθεί Υπηρεσία Πολιτικής
Σχεδίασης Εκτάκτων Αναγκών για
τη διαχείριση ζητημάτων που άπτον-
ται θεμάτων εμπιστευτικότητας και
κρατικής ασφάλειας, θα μπορούσε
να έδινε λύσεις στα ζητήματα φυ-
σικής και ψηφιακής ασφάλειας που
έχουν προκύψει.

Ανασφάλεια… στην κυβερνοασφάλεια
Συναγερμός στην κυβέρνηση από τους κινδύνους που απειλούν εξοπλισμό πληροφοριακών συστημάτων και κλοπής δεδομένων

<<<<<<<

Για τα ζητήματα ψηφια-
κής ασφάλειας που
προκύπτουν έχει ενημε-
ρωθεί ο πρόεδρος της
Δημοκρατίας από τον
υφυπουργό Ερευνας.
Η κατάσταση χαρακτη-
ρίζεται πολύ σοβαρή.

Από τις έρευνες που πραγματοποιήθηκαν διαπιστώθηκε πως προκύπτουν
θέματα ασφάλειας των ψηφιακών υποδομών καθώς και προστασίας των
προσωπικών δεδομένων πολιτών που συναλλάσσονται με το Δημόσιο. 
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΔΗΜΗΤΡΗ Μ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ

Το πολιτικό σκηνικό σήμερα 

Τ ην εβδομάδα που μας πέρασε
είχαμε κινητικότητα στο πο-
λιτικό σκηνικό της χώρας μας.

Από τη μια, η παρουσία –στο Κοι-
νοβούλιο– του Βολτ μετά την προ-
σχώρηση σε αυτό της βουλευτού
Αλεξάνδρας Ατταλίδου και τη δη-
μιουργία από την άλλη της κίνησης
με το όνομα Αιχμή με τον ευρω-
βουλευτή Δημήτρη Παπαδάκη να
ηγείται. Είναι αυτές οι κινήσεις
αξιοσημείωτες; Προσωπικά πιστεύω
πως ναι. Μπορούν, όμως, να κατα-
γράψουν εκλογικά ποσοστά που
να επιφέρουν αλλαγές στην πολι-
τική σκηνή της χώρας; Κανείς δεν
μπορεί να απαντήσει σήμερα. Η
υποτίμηση, όμως, κυρίως από τα
παραδοσιακά κόμματα, αυτής της
κινητικότητας, μαζί με την άνοδο
της Ακροδεξιάς μπορούν να κατα-
στούν μοιραίες. 

Από τον Φεβρουάριο άλλωστε,

το σκηνικό άλλαξε δραστικά. Είναι
η πρώτη φορά από το 1983, από τις
πρώτες προεδρικές εκλογές δηλαδή
μετά την είσοδο του Δημοκρατικού
Συναγερμού στη Βουλή, που ένα
από τα δύο μεγάλα κόμματα της χώ-
ρας δεν συμμετέχει στην εκλογή
του προέδρου της Δημοκρατίας και
στη διακυβέρνηση της χώρας. Αυτό
από μόνο του έχει διαταράξει τις
ισορροπίες που ξέραμε και, όσο περ-
νούν οι μήνες από τότε, εμπεδώνεται
αυτή η σύγχυση στο πολιτικό προ-
σωπικό και κατ’ επέκταση στους
ψηφοφόρους και στους πολίτες. 

Το αν υπάρχει ή αν δεν υπάρχει
χώρος για τη δημιουργία ενός νέου
κόμματος, κινήματος ή κίνησης –
τα ονόματα αυτοπροσδιορισμού
άλλωστε δεν έχουν και τη μεγαλύ-
τερη σημασία– είτε στον χώρο της
Κεντροδεξιάς είτε στον χώρο της
Κεντροαριστεράς είτε και στους

δύο αυτούς χώρους, εξαρτάται κυ-
ρίως από το αν αφήνουν αυτό τον
χώρο τα παραδοσιακά κόμματα.
Προφανώς οι κινήσεις γίνονται
επειδή βλέπουν πεδίο. Και αν βά-
λουμε τις δύο νέες κινήσεις σε μια
νοητή γραμμή θα συμφωνήσουμε
πιστεύω πως το Βολτ απειλεί πε-
ρισσότερο τον Δημοκρατικό Συ-
ναγερμό στο ακροατήριό του, που
συγκαταλέγεται στους πιο φιλε-
λεύθερους, και η Αιχμή απειλεί πε-
ρισσότερο, πέραν της ΕΔΕΚ, το
ΑΚΕΛ, στο ακροατήριο που θα ήθε-
λε να δει το κόμμα της Αριστεράς
να κινείται σε πλαίσια ενός εργα-
τικού κόμματος. 

Μπορούν τα παραδοσιακά κόμ-
ματα, ο ΔΗΣΥ και το ΑΚΕΛ κατά
κύριο λόγο, να περιορίσουν ή ακόμη
και να μηδενίσουν την επιρροή αυ-
τών ή άλλων νέων κινήσεων; Προ-
σωπικά πιστεύω πως ναι, μπορούν,

φτάνει να κινηθούν, να κινηθούμε
εκτός των παραδοσιακών τακτικών
που ακολουθούμε τα τελευταία χρό-
νια ή και δεκαετίες. Αυτές οι μη πα-
ραδοσιακές προσεγγίσεις δεν έχουν
να κάνουν τόσο με την επικοινωνία
στην πολιτική αλλά με την ουσία.
Πρώτα πρώτα χρειάζεται να πάμε
να βρούμε τους πολίτες εκεί που
είναι, εκεί που συχνάζουν. Μετά
θα πρέπει να μιλήσουμε για τα θέ-
ματα που τους απασχολούν, που
τους προβληματίζουν, που τους αγ-
χώνουν, που τους ρίχνουν. Χρει-
άζεται να μιλήσουμε στη γλώσσα
που καταλαβαίνουν, με λίγα λόγια,
μετρημένα αλλά με ουσία. Και χωρίς
να ξεκινάμε να μιλάμε λέγοντας
πως αυτό δεν είναι δική μας αρμο-
διότητα άρα δεν το συζητάμε. Αυτό
μπορεί να ισχύει, το να μην είναι
δική μας αρμοδιότητα, αλλά έχουμε
ή πρέπει να βρούμε την πολιτική

επιρροή ή τον τρόπο να ενεργοποι-
ηθεί αυτός που έχει την αρμοδιό-
τητα. Πρωτίστως, όμως, χρειάζεται
να αντιληφθούμε πως υπάρχει ζή-
τημα, πως το ενδεχόμενο να έχουμε
αλλαγή του πολιτικού σκηνικού δεν
είναι απίθανο, και μετά να αποφα-
σίσουμε ποιες θα είναι οι απαραί-
τητες δράσεις. Και σίγουρα χρει-
άζεται πάντοτε να σκεφτόμαστε
πως το ποσοστό της ουσίας σε ό,τι
κάνουμε θα πρέπει να υπερισχύει
αυτού της εικόνας. Οι εποχές που
τα κομματικά τείχη ήταν υψωμένα
μέχρι τον ουρανό έχουν περάσει
ανεπιστρεπτί. Σήμερα είναι πολύ
εύκολο για έναν πολίτη, παραδο-
σιακό ψηφοφόρο ενός κόμματος,
να κάνει σκέψεις και να ψηφίσει
στο τέλος κάτι άλλο από αυτό που
συνήθως ψήφιζε. Πόσω μάλλον οι
νέοι, που δεν νιώθουν έντονο δέσιμο
με κάποιο χώρο. Σήμερα χρειάζεται

να έχουμε συνεχώς τις κεραίες μας
ανοικτές και διαρκώς να δοκιμά-
ζουμε, να ψάχνουμε νέους τρόπους
προσέγγισης. Με δεδομένο πως κι-
νούμαστε πάντοτε σε ένα πλαίσιο
όπου αυτά που αποτελούν δομικά
στοιχεία στην παράταξή μας τα σε-
βόμαστε και τα αξιοποιούμε. Ο κίν-
δυνος όμως είναι ορατός. Δεν χρει-
άζεται να προσπαθήσουμε να αν-
τιγράψουμε κανέναν. Δεν πρέπει.
Συνήθως είναι άλλοι που προσπα-
θούν να μας αντιγράψουν. Δεν πρέ-
πει όμως σίγουρα να μείνουμε με
σταυρωμένα τα χέρια, να μείνουμε
απαθείς, να κινηθούμε με αλαζονεία
και υστεροβουλία και να υποτιμή-
σουμε τα σημερινά δεδομένα. 

Ο κ. Δημήτρης Δημητρίου είναι Βουλευ-
τής Λευκωσίας ΔΗΣΥ, πρόεδρος Κοινο-
βουλευτικής Επιτροπής Θεσμών
twitter: @dmdemetriou

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Oταν το περασμένο Σάββατο ο Αβέρωφ
Νεοφύτου άφηνε σαφείς αιχμές για τους
κακούς χειρισμούς του Νίκου Αναστασιάδη
στο Κυπριακό που έπληξαν την αξιοπιστία
της πλευρά μας και προειδοποιούσε τον
Νίκο Χριστοδουλίδη πως αν σταθεί στο
ύψος των –πολύ δύσκολων– περιστάσεων
για τη λύση του Κυπριακού θα τον βρει
δίπλα του, τα δύο στρατόπεδα αμέσως
διαμορφώθηκαν. Δεν ήταν λίγοι οι καχύ-
ποπτοιπου είδανπίσω από τις προβλέψεις
σκοπιμότητες, και ρώτησαν ευθέως τον
τέως συναγερμικό πρόεδρο, γιατί δεν μί-
λησε νωρίτερα, δηλαδή μετά την κατάρ-
ρευση των συνομιλιών στο ΚρανΜοντανά
και ενόσω ο Νίκος Αναστασιάδης οδη-
γούσε στη διολίσθηση του Κυπριακού με
τις γνωστές βολιδοσκοπήσεις. Άνοιξε βο-
λικά το στόμα του, έλεγαν στα πηγαδάκια
του Λόφου, μόνο αφότου έχασε τις εκλογές
και δεν είχε κάτι άλλο να χάσει.

Δεν ήταν όμως και λίγοι εκείνοι –
κυρίως από το συναγερμικό στρατόπε-
δο– οι οποίοι διαπίστωσαν πως στην πε-
ρίοδο της μεταπολιτικής στην οποία βρί-
σκεται πλέον η κυπριακή πολιτική σκηνή,
όπου ούτε ο πρόεδρος της Δημοκρατίας
ούτε η νέα πρόεδρος του ΔΗΣΥ τολμούν
να μιλήσουν πολιτικά, ο Αβέρωφ Νεοφύ-
του παρεμβαίνει στα δύο κρίσιμα ζητή-
ματα: πρώτα στην οικονομία και τώρα
στο Κυπριακό. Το μεγάλο ερώτημα, ωστό-
σο, που πλανάται από το περασμένο Σάβ-
βατο και μετέπειτα, είναι πού το πάει ο
Αβέρωφ Νεοφύτου. Είναι πλέον έτοιμος
να επιστρέψει πολιτικά, και με ποιον τρό-
πο; Και αν ο ίδιος είναι έτοιμος, πόσο πε-
ριθώριο επανάκαμψης υπάρχει για τον
ίδιο μετά τη βαριά ήττα των προεδρικών;
Κυριότερα όμως, τόσο στην Πινδάρου
αλλά και στο περιβάλλον του τέως προ-
έδρου της Δημοκρατίας διερωτώνται αν
η περίοδος της «αλήθειας της σιωπής»
για την οποία δεσμευόταν πως θα τηρήσει
για λίγο από το βήμα του Συνεδρίου του
ΔΗΣΥ έχει παρέλθει, ανοίγοντας έτσι ένα
νέο κεφάλαιο. Ένα νέο κεφάλαιο, όπου
απαλλαγμένος από τις δεσμεύσεις της
θέσης, τα βαρίδια και τη φθορά που προ-
καλούσε στον ίδιο η προεδρία του κυ-
βερνώντος κόμματος τη δεκαετία Ανα-
στασιάδη, ενδεχομένως να αφήσει πολ-
λούς πολιτικούς παίκτες, εκείνης της επο-
χής, εκτεθειμένους. 

Η προεδρία του ΔΗΣΥ
«Ο Αβέρωφ θα μείνει πολιτικά ενεργός,

ωστόσο δεν πρόκειται να γίνει ένας νέος
Περδίκης», έλεγαν με νόημα πρόσωπα
που βρίσκονται στον πολύ στενό περίγυρο
του τέως προέδρου του ΔΗΣΥ, κλείνοντας
έτσι το σενάριο ότι ο ίδιος ενδιαφέρεται
για την προεδρία του ΔΗΣΥ. Η τοποθέτηση
αυτή δεν είναι καθόλου τυχαία καθώς
εδώ και καιρό διαρρέεται από την Πιν-
δάρου πως πιθανή αποτυχία της Αννίτας
Δημητρίου στις επικείμενες διπλές εκλογές
θα επαναφέρει τον Αβέρωφ Νεοφύτου
στο κόμμα. Ένα ντε ζαβού δηλαδή των
όσων εκτυλίχθηκαν στους Οικολόγους
το προηγούμενο διάστημα, όταν ο Γιώργος
Περδίκης επανήλθε στην προεδρία του
κόμματος με το αφήγημα της ενότητας
των Πρασίνων. Αν όμως ο ίδιος επιθυμούσε
εξαρχής την προεδρία του κόμματος τότε
για ποιο λόγο αποσύρθηκε προωθώντας
την υποψηφιότητα της Αννίτας Δημητρίου;

Κομματικοί κύκλοι εκτιμούν πως δημο-
σκοπήσεις που τον έδειχναν να χάνει,
συνέβαλαν στην απόσυρσή του. Εκείνα
τα στελέχη ωστόσο πουβρίσκονται κοντά
του, εκφράζουν τη βεβαιότητα πως ο τέως
συναγερμικόςπρόεδρος θα επανεκλεγόταν
ασχέτως της δυναμικής που παρουσίαζε
τότε ο Δημήτρης Δημητρίου. Δεν είναι,
όπως λένε, η πιθανότητα ήττας που τον
κράτησε εκτός, αλλά η επόμενη μέρα.
Μία ματιά δηλαδή στο εκτελεστικό γραφείο
που θα διαμορφωνόταν (π.χ. με Ευθύμιο
Δίπλαροκαι Νίκο Τορναρίτη) ήταν η κύρια
αιτία της ξαφνικής απόσυρσής του από
την κούρσα. Ο ίδιος καθ’ όλη τη διάρκεια
του προεκλογικού ένιωθε προδομένος
από πρόσωπα –και το εξέφραζε– άλλες
φορές δικαιολογημένα, άλλες αδικαιολό-
γητα. Ένιωθε, όπως λέγεται, πλέον πως
με την ίδια ευκολία που στελέχη –περι-
λαμβανομένων και των παραπάνω– τον
στήριζαν μέχρι το βράδυ της πρώτης Κυ-
ριακής και στη συνέχεια του γύρισαν την
πλάτη, έτσι θα τον υπέσκαπταν μέχρι και
τις διπλές εκλογές. Ένα κακό αποτέλεσμα
τον Ιούνιο θα τον σκότωνε πολιτικά. Αν-
τιθέτως, η πρωτοβουλία του να αποχω-
ρήσει διέσωζε και την αξιοπρέπειά του
και διατηρούσε για τον ίδιο πολιτικό από-
θεμα για το μέλλον.

Μία σχέση που πάγωσε
Το ερώτημα ωστόσο είναι ποια είναι

η επιρροή του εντός του ΔΗΣΥ σήμερα.
Στελέχη εκτιμούν πως έστω κι αν η Αννίτα
Δημητρίου είναι ίσως αυτή τη στιγμή το
πιο δημοφιλές πολιτικό πρόσωπο, δεν θα
εκλεγόταν αν δεν είχε την πλάτη των δύο
τέως και κυρίως του Αβέρωφ Νεοφύτου.
Και λέμε κυρίως του Αβέρωφ Νεοφύτου,
καθώς στο συνέδριο που ακολούθησε

των εσωκομματικών εκλογών, η θέρμη
που δέχτηκε ο ίδιος από τον σκληρό πυ-
ρήνα του κόμματος δεν πέρασε απαρα-
τήρητη. Όπως απαρατήρητη δεν πέρασε
και η ψυχρή υποδοχή που είχε ο Νίκος
Αναστασιάδης, όταν από το βήμα του συ-
νεδρίου επιχειρούσε να δικαιολογηθεί
για την προεκλογική του στάση. Έστω
όμως κι αν η εικόνα που δόθηκε πριν από
τις εσωκομματικές εκλογές ήταν πως η
Αννίτα Δημητρίου επικοινωνούσε πλήρως
με τον τέως πρόεδρο, αυτό διαφοροποι-
ήθηκε από τις πρώτες μέρες της μετακί-
νησής της στην Πινδάρου. Εκτός του
αδειάσματος της κας Δημητρίου στον
τέως σε συνεδρίες της κοινοβουλευτικής
ομάδας, όταν ο τελευταίος έθεσε ζήτημα
πόθεν έσχες σε ιδιοκτήτες ΜΜΕ, πολύ
καλά στοχευμένες ήταν και οι διαρροές
περί οικονομικού αλαλούμ στο κόμμα –
χάος που δημιούργησε, όπως σημείωναν,
η προηγούμενη ηγεσία και καλείτο η νέα
να διαχειριστεί. Η νέα ηγεσία δε δίσταζε
συχνά να αναφέρει σε αντιαβερωφικούς
πάντα κύκλους πως ο Αβέρωφ Νεοφύτου
αποτρέπει επιχειρηματίες από το να χρη-
ματοδοτήσουν το κόμμα. Το για ποιο λόγο
η νέα πρόεδρος του ΔΗΣΥ τήρησε τέτοιες
αποστάσεις από τον άλλοτε πολιτικό της
μέντορα –αν ληφθεί υπόψη πως ο ίδιος
την ανέδειξε πρόεδρο της Βουλής και της
έδωσε το δακτυλίδι για την προεδρία του
κόμματος– αμέσως μετά την εκλογή της,
τυγχάνει πολλών ερμηνειών: 

• Η ταύτιση με τον τέως συναγερμικό
πρόεδρο κρατούσε εκτός ΔΗΣΥ και εκτός
της δικής της γεωγραφικής επιρροής με-
ρίδας συναγερμικών που στήριξαν τον
Νίκο Χριστοδουλίδη. 

• Στην αντιπαράθεση Αναστασιάδη -
Νεοφύτου επέλεξε να συνταχθεί με τον
πρώτο, αν ληφθεί υπόψη το ότι συνεχίζει
να τον συμβουλεύεται, να τον καλεί να
τοποθετηθεί στα συλλογικά σώματα και
να τον διατηρεί ως επίτιμο πρόεδρο του
ΔΗΣΥ.

• Ένιωσε πως ο Αβέρωφ Νεοφύτου
επιδιώκει ένα κακό αποτέλεσμα για να
δικαιωθεί πολιτικά και πως αυτός τελικά
ίσως είναι ο κύριος εσωκομματικός αντί-
παλός της για το 2028. 

Η αλήθεια βεβαίως είναι πως η Αννίτα
Δημητρίου έχει να διαχειριστεί ένα πολύ
δύσκολο εγχείρημα, αυτό της επανένωσης
ενός κατακερματισμένου κόμματος. Όμως
η τάση προς τη διάσπαση δεν είναι το
μόνο ζήτημα που έχει να διαχειριστεί. Η
νέα κατάσταση πραγμάτων στον ΔΗΣΥ
αρνείται με κάθε τρόπο να λάβει πολιτικές
αποφάσεις και επικεντρώνεται στην ει-
κόνα. Μία κίνηση που αν ληφθεί υπόψη
το χάος που προκλήθηκε στη διαμόρφωση
ψηφοδελτίων για τις δημοτικές εκλογές,
δεν φαίνεται να τους βγαίνει. Δεν είναι
μόνο η Αννίτα Δημητρίου η οποία εκτός
από την επίσημη θέση ότι ο ΔΗΣΥ ανήκει
στην αντιπολίτευση, δεν έχει λάβει άλλη
απόφαση για τα μεγάλα ζητήματα. Είναι
και η υπόλοιπη ηγεσία. Μία βόλτα για πα-
ράδειγμα στην Επιτροπή Οικονομικών
το αποδεικνύει περίτρανα. Ενώ για πα-
ράδειγμα στην εν λόγω επιτροπή, η υψη-
λότερη αξιωματούχος του κόμματος είναι
η αντιπρόεδρος Σάβια Ορφανίδου, το παι-
χνίδι της οικονομίας καθορίζουν ο τέως
αναπληρωτής πρόεδρος Χάρης Γεωργιάδης
και ο εκπρόσωπος Τύπου Ονούφριος Κου-
λάς. Το ίδιο ισχύει και σε άλλες επιτροπές
όπου διαπιστώνεται πως τις αποφάσεις
για τα υψηλά ζητήματα αναλαμβάνει η
φρουρά που αποχώρησε και η νέα ηγεσία
επικεντρώνεται αποκλειστικά στην επαφή
της με τον κόσμο. 

Αρεστοί αλλά απολιτίκ
Το αν η δημοτικότητα της ηγεσίας,

παρά το ιδεολογικοπολιτικό κενό, είναι
αρκετή για να επουλώσει τις πληγές που
δημιουργήθηκαν όλο αυτό το διάστημα,
θα φανεί τον Ιούνιο. Το σίγουρο είναι πως
οι εκλογές του 2023 απέδειξαν πως η κοι-
νωνία ευνοεί πρόσωπα αρεστά που δεν
έχουν ωστόσο έντονο πολιτικό αποτύ-
πωμα. Φάνηκε, τόσο με την εκλογή Χρι-
στοδουλίδη όσο και με την ανάδειξη της
Αννίτας Δημητρίου στην προεδρία του
ΔΗΣΥ. Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο, το μέλ-
λον της Αννίτας Δημητρίου συνδέεται
άρρηκτα με το πόσο καλά θα κυβερνήσει
ο Νίκος Χριστοδουλίδης. Αν αποτύχει το
εγχείρημα Χριστοδουλίδη θεωρείται πως
αποτυγχάνει και το εγχείρημα Αννίτας
Δημητρίου, η οποία λειτουργεί με τον ίδιο
ακριβώς τρόπο. Στους αβερωφικούς κύ-
κλους –σε κάποιους με ικανοποίηση– δεν
περνά απαρατήρητη η φθορά που δέχεται
το άλλοτε άτρωτο προφίλ του Νίκου Χρι-
στοδουλίδη με όσα βγαίνουν στο φως της
δημοσιότητας, για επιδόματα και απολαβές.
Όμως πέραν της εικόνας που τσαλακώ-
νεται από τους πρώτους μήνες διακυβέρ-
νησης, αυτό που θεωρείται πως θα κρίνει
το αν πετυχαίνει το πολιτικό εγχείρημα
Χριστοδουλίδη-Δημητρίου είναι οι πολι-
τικές εξελίξεις και ο χειρισμός τους. Οι
παρεμβάσεις του Αβέρωφ Νεοφύτου έστει-
λαν το μήνυμα πως ο ίδιος εκτιμά πως
νέες προκλήσεις έρχονται τόσο στο εθνικό
όσο και στην οικονομία. Μία πιθανή απο-
τυχία του Νίκου Χριστοδουλίδη να τις
διαχειριστεί αφενός μπορεί να αποδυνα-
μώσει και την Αννίτα Δημητρίου, η οποία
ακολουθεί πιστά την τακτική του και αφε-
τέρου να ανοίξει τον δρόμο εκ νέου σε
πολιτικά πρόσωπα που δεν είναι τόσο
αρεστά, αλλά έχουν πολιτικές θέσεις και
τις εκφράζουν. Σε αυτό ακριβώς το σημείο,
θεωρείται από κύκλους του Αβέρωφ Νε-
οφύτου ότι θα δικαιωθεί και πιθανή η επι-
στροφή του το 2028. 

Ποιος φοβάται τον Αβέρωφ
Η επιστροφή του έχει προκαλέσει ήδη ανησυχίες στην Πινδάρου, το Προεδρικό και το περιβάλλον Αναστασιάδη

Δύο ελέφαντες,
αντίθετες επιδιώξεις 

Το πόσο εφαρμόσιμη είναι μία δυναμική επά-
νοδος είναι ένασενάριο που τυγχάνει πολλών
συζητήσεων. Λίγα είναι παγκοσμίως τα πα-
ραδείγματα όπου κάποιος που χάνει –και τις
εκλογές και το κόμμα– μπορεί να επανέλθει
δυναμικά. Δεν πρέπει να αγνοηθεί πως δεν
υπάρχει άλλωστε μία συμπαγής αντιπολίτευση
ή ένα αρραγές μέτωπο αβερωφικώνστελεχών
που να μπορούν να λειτουργήσουν συντονι-
σμένα και να επιστρέψουν πολιτικά, στο εν-
δεχόμενο ήττας της κας Δημητρίου. Όσο
όμως κι αν οι προβλέψεις για το πολιτικό
μέλλον του προέδρου της Δημοκρατίας και
της προέδρου του ΔΗΣΥ είναι ένα θέμα προς
συζήτηση, αυτό που απασχολεί κυρίως τα
πολιτικά πηγαδάκια είναι η σχέση Νίκου Ανα-
στασιάδη και Αβέρωφ Νεοφύτου. Όσα ανέφερε
στις δύο παρεμβάσεις του των τελευταίων
ημερών ο κ. Νεοφύτου, αποτελούν προφανώς
και την έμμεση απάντηση –που φύλαγε– στην
τελευταία συνέντευξη του Νίκου Αναστασιάδη
στον «Φιλελεύθερο». Μία συνέντευξη που ο
τέως πρόεδρος της Δημοκρατίας ζητούσε συ-
νεργασία ΔΗΣΥ- κυβέρνησης και παραδεχόταν
πως υπήρχε από νωρίς πρόβλημα εκλεξιμό-
τητας στην υποψηφιότητα Αβέρωφ Νεοφύτου.
Οι δύο πολιτικοί άνδρες οι οποίοι άλλοτε ήταν
ισχυροί σύμμαχοι παρά τις εμφανείς πολιτικές
τους διαφωνίες και εκτός από τη σοβαρή
κρίση στη σχέση τους, έχουν τη δεδομένη
στιγμή εντελώς διαφορετικές πολιτικές επι-
διώξεις. Ο Νίκος Αναστασιάδης είναι πλέον
ευάλωτος τόσο στο εσωτερικό του ΔΗΣΥ για
τον ρόλο που έπαιζε υπογείως στον προεκλο-
γικό αλλά και εξαιτίας των ερευνών που θα
ανοίξουν γύρω από το σκάνδαλο των χρυσών
διαβατηρίων. Για τον ίδιο σημαντικό είναι να
διασώσει την πολιτική του υστεροφημία, απο-
φεύγοντας να του επιρριφθούν ευθύνες ότι
με τη στάση του ενδεχομένως να έπληξε και
το κόμμα και τον τόπο. Για να το κάνει αυτό
εκτιμά πως η σύμπλευση ΔΗΣΥ - Χριστοδου-
λίδη είναι επιβεβλημένη. Οι επιδιώξεις του
Αβέρωφ Νεοφύτου είναι ακριβώς οι αντίθετες.
Ο ίδιος θέλει να διατηρηθεί το κόμμα στην
αντιπολίτευση και σίγουρα μία ενδεχόμενη
αποτυχία τούΝίκου Χριστοδουλίδη θεωρείται
από πολιτικούς κύκλους ότι θα τον δικαιώσει
πολιτικά για όσα έλεγε προεκλογικά. Θέλει
να διατηρήσει έναν διακριτό ρόλο στα μεγάλα
ζητήματα, όπως είναι το Κυπριακό και η οι-
κονομία και, έστω και αργοπορημένα, θέλει
να στείλει το μήνυμα σε εκείνο το φιλελεύθερο
ακροατήριο, αφενός πως οι πολιτικές του
είναι σε πλήρη αντίθεση με τον Νίκο Ανα-
στασιάδη και αφετέρου πως ο συνεχιστής
της πολιτικής του τέως προέδρου της Δημο-
κρατίας, δεν ήταν ποτέ εκείνος, αλλά ο Νίκος
Χριστοδουλίδης. 

Ο Νίκος Αναστασιάδης επιδιώκει σύμπλευση
ΔΗΣΥ - Προεδρικού ούτως ώστε να δικαιωθεί
για την επιλογή Χριστοδουλίδη και να μην επω-
μιστεί ευθύνη για την κακή πορεία είτε του τό-
που είτε του κόμματος. 

<<<<<<

Σε μία εποχή μεταπολιτικής,
ο τέως συναγερμικός
πρόεδρος θέλει να έχει
διακριτό ρόλο στα θέματα
οικονομίας και Κυπριακού. 

Ο Αβέρωφ Νεοφύτου δεν ενδιαφέρεται να επανέλθει στον ΔΗΣΥ ως άλλος Περδίκης
στους Οικολόγους, αλλά δεν κρύβει την επιθυμία του να μείνει ενεργός πολιτικά. 
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Συνέντευξη στην
ΟΡΙΑΝΑ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

«Δεν πρέπει να αναμένουμε ότι θα
δούμε αποτελέσματα και εξοικο-
νομήσεις από την πρώτη ημέρα.
Χρειάζεται χρόνος για να λειτουρ-
γήσουν αρμονικά οι νέοι Επαρχια-
κοί Οργανισμοί Αυτοδιοίκησης
(ΕΟΑ) σε βαθμό που θα δημιουρ-
γηθούν οικονομίες κλίμακας. Γι’
αυτό ένα ζήτημα που πρέπει να
διαχειριστούμε είναι οι προσδοκίες
των πολιτών, δηλώνει σε συνέν-
τευξή του στην «Κ» ο νυν δήμαρχος
Λευκωσίας και υποψήφιος περι-
φερειάρχης Κωνσταντίνος Γιωρ-
κάτζης. Προσθέτει ότι οι αρμοδιό-
τητες που θα κληθούν να αναλά-
βουν οι ΕΟΑ απαιτούν γνώσεις και
εμπειρίες τις οποίες ο ίδιος διαθέτει,
γι’ αυτό και έχει εκδηλώσει ενδια-
φέρον. Αναφέρει ότι «η αρχή θα
είναι δύσκολη και θεωρώ ότι μπορώ
να συμβάλω».

–Τι διδαχθήκατε δώδεκα χρόνια
στο τιμόνι του δήμου Λευκωσίας;

–Πάρα πολλά έχω διδαχθεί, επει-
δή το εύρος των θεμάτων που χει-
ρίζεται ένας δήμος είναι τεράστιο.
Πολλά ζητήματα είναι αρκετά εξει-
δικευμένα και τεχνικά και υπάρχουν
συγκεκριμένες διαδικασίες που
πρέπει να ακολουθούνται για να
εξυπηρετείται η διαφάνεια και η
χρηστή διοίκηση, στοιχεία τα οποία
αντιλαμβάνεστε είναι πολύ σημαν-
τικά για έναν δημόσιο οργανισμό.
Έμαθα επίσης, μέσα από αυτή την
πορεία των δώδεκα χρόνων, ότι τα
προβλήματα της καθημερινότητας
των πολιτών δεν έχουν κομματικό
χρώμα, αλλά και ότι πρέπει να προ-
σπαθείς και να εργάζεσαι για το
καλύτερο και να τολμάς να υλο-
ποιείς έργα και αλλαγές, ακόμη και
αν το όφελος δεν είναι άμεσα αν-
τιληπτό από τους πολίτες. Να εξη-
γήσω τι εννοώ. Για να έχουμε το
σημερινό αποτέλεσμα στη Λευκω-
σία, υλοποιήσαμε πολλά έργα ταυ-
τόχρονα, κάτι που αναμφίβολα επη-
ρέασε τους πολίτες. Σήμερα πιστεύω
ότι όλοι αναγνωρίζουν ότι αυτός
ήταν ο ρυθμός με τον οποίο έπρεπε
να τρέξουμε, γιατί είχαμε να κα-
λύψουμε πολύ χαμένο έδαφος.

–Πιστεύετε πως καταφέρατε να
ανατρέψετε την παρακμάζουσα
εικόνα του κέντρου;

–Πιστεύω ότι η μεγάλη προσπά-
θεια που καταβάλαμε τα τελευταία
12 χρόνια, μέσα σε δύσκολες συν-
θήκες και συνεχείς κρίσεις, ανα-
γνωρίζεται πλέον ολοένα και από
περισσότερους πολίτες, ακόμα και
μη δημότες Λευκωσίας. Έχουν γίνει
πάρα πολλά και σημαντικά έργα,
τα οποία πέραν της αισθητικής με-
ταμόρφωσης της πόλης, λειτουργικά
συνδέονται με τρόπο που δεν είχε
επιχειρηθεί ποτέ πριν σε πόλη της
Κύπρου. Είναι όλα μέρος ενός μο-
ναδικού περίπατου με αναβαθμι-
σμένους δρόμους, με πράσινο, πλα-
τείες, πάρκα, αρχαιολογικούς χώ-
ρους, μουσεία, χώρους τέχνης και
φυσικά με την ομορφιά της εντός
των τειχών πόλης. Το κέντρο έχει
όλα τα χαρακτηριστικά ενός προ-
ορισμού όπως και σε πολλές ευρω-
παϊκές πρωτεύουσες και θεωρώ
πως με την ολοκλήρωση των έργων
που σήμερα βρίσκονται σε εξέλιξη
αυτό θα είναι ακόμη πιο εμφανές.
Σκεφτείτε έναν περίπατο στη Λευ-
κωσία ο οποίος θα μπορούσε να
ξεκινήσει από την περιοχή του Δη-
μοτικού Θεάτρου και του νέου Μου-
σείου, με κατεύθυνση την Πύλη
Πάφου, διαμέσου της ενοποιημένης
πλέον τάφρου, το πάρκο Γαλλοφω-
νίας, στην Πλατεία Ελευθερίας,
στην οδό Κωστάκη Παντελίδη, ακο-
λούθως στην εντός των τειχών
πόλη με τα μικρά δρομάκια και τις

γραφικές πλατείες μέσω Λήδρας
και Ονασαγόρου, στην Πλατεία
Φανερωμένης, από την πρόσφατα
αναβαθμισμένη οδό Αισχύλου προς
Πλατεία Δημαρχείας, το Κέντρο
Αριστείας Cyens και το Νέο Δη-
μαρχείο, προς την Ερμού και την
Πύλη Αμμοχώστου και μετά, κατά
μήκος των Ενετικών Τειχών στη
λεωφόρο Στασίνου (όπου σήμερα
δημιουργείται διαδρομή για πεζούς
και ποδήλατα), στο αναβαθμισμένο
εμπορικό κέντρο, τη Μακαρίου, τη
Στασικράτους και να καταλήξει

στην περιοχή του παλαιού ΓΣΠ που
σήμερα αναμορφώνεται σε ένα
ακόμη πάρκο. Θέλω όμως να ση-
μειώσω και το εξής: Αυτά τα δώδεκα
χρόνια, δεν επικεντρωθήκαμε και
δεν επενδύσαμε μόνο στο κέντρο
της Λευκωσίας. Στις γειτονιές της
πόλης, σε 262 δρόμους, υλοποι-
ήσαμε σημαντικά έργα αναβάθμι-
σης, με την κατασκευή ομοιόμορ-
φων πεζοδρομίων για ασφαλή δια-
κίνηση των πολιτών, υπογειοποί-
ηση υπηρεσιών, αντιπλημμυρικές
υποδομές και δημιουργία χώρων
στάθμευσης επί της οδού. 

–Ποια είναι τα χαρακτηριστικά
που πρέπει να διέπουν τον διά-
δοχό σας για να μπορεί να αντα-
ποκριθεί στις μεγάλες προκλήσεις
του νέου μητροπολιτικού δήμου;

–Αγάπη και πάθος για την πόλη,
εργατικότητα, τιμιότητα.

–Ποιες εκκρεμότητες αφήνετε
πίσω σας αποχωρώντας από τον
δήμο, τις οποίες και θα πρέπει
να αντιμετωπίσει άμεσα; 

–Οι πόλεις είναι ζωντανοί ορ-
γανισμοί και πάντοτε υπάρχουν
ζητήματα ή έργα που είναι σε εξέ-
λιξη και χρήζουν διαχείρισης. Όποι-
ος ή όποια αναλάβει τη θέση του/της
δημάρχου, ξεκινά να υπηρετεί την
πόλη και τους δημότες από το ση-
μείο που άφησε τα πράγματα ο
προκάτοχός του/της και στην πο-
ρεία κτίζει πάνω σε αυτά. Φεύγω

πολύ ικανοποιημένος, όχι μόνο για
τα σημαντικά έργα που ολοκληρώ-
σαμε, αλλά και για τα έργα τα οποία
έχουμε σχεδιάσει και εξασφαλίσει
χρηματοδότηση για να υλοποι-
ηθούν το επόμενο διάστημα. Σε
αριθμούς, το μέγεθος της προσπά-
θειας και της επένδυσης των τε-
λευταίων 12 χρόνων, έχει ως εξής:
έχουν ολοκληρωθεί έργα €220 εκα-
τομμυρίων, βρίσκονται σε εξέλιξη
έργα αξίας ακόμα €85 εκατομμυ-
ρίων και προγραμματίζονται έργα
της τάξης των €50 εκατομμυρίων.

–Έχετε ρωτηθεί από τα κόμματα
που στηρίζουν την υποψηφιότητά
σας για την προεδρία του Επαρ-
χιακού Συμβουλίου Λευκωσίας,
ποιο πρόσωπο θεωρείτε κατάλ-
ληλο για τη δημαρχία;

–Δεν έχω αυτή τη σχέση με τα
κόμματα, ούτε έχω ή είχα ποτέ εμ-
πλοκή σε εσωτερικές τους διεργα-
σίες. Η επικοινωνία που έχω και
ανέκαθεν είχα με όλα τα κόμματα,
ανεξαρτήτως αν στήριξαν ή όχι
την υποψηφιότητά μου στις εκλο-
γές, αφορούσε πάντοτε την ενη-
μέρωση για θέματα της πόλης.

–O νυν δήμαρχος Αγλαντζιάς Αν-
δρέας Κωνσταντίνου που προ-
κρίνεται από τον ΔΗΣΥ και το
ΔΗΚΟ θα ήταν για εσάς μια επι-
λογή για αγαστή συνεργασία;

–Γνωρίζω ότι ο Ανδρέας εξέφρα-
σε το ενδιαφέρον του στα αρμόδια

σώματα του κόμματός του. Δεν
γνωρίζω όμως τι συζητείται μεταξύ
των κομμάτων και όπως είπα δεν
υπεισέρχομαι σε εσωτερικές διερ-
γασίες. Με τον Ανδρέα, όπως και
με άλλους δημάρχους της Λευκω-
σίας, συνεργαζόμαστε τα τελευταία
χρόνια για τα ζητήματα της μεταρ-
ρύθμισης και για διαχείριση δια-
φόρων θεμάτων που αφορούν την
πόλη. Η συνεργασία μας είναι εξαι-
ρετικά καλή, εποικοδομητική και
αποδοτική.

–Γιατί επιλέγετε να διεκδικήσετε
την προεδρία του Επαρχιακού
Συμβουλίου Λευκωσίας;

–Η μεταρρύθμιση της Τοπικής
Αυτοδιοίκησης είναι ένα μεγάλο
και δύσκολο εγχείρημα. Μία από
τις σημαντικές προκλήσεις είναι ο
θεσμός των Επαρχιακών Οργανι-
σμών Αυτοδιοίκησης (ΕΟΑ) που
δημιουργείται για πρώτη φορά. Οι
αρμοδιότητες που θα κληθούν να
αναλάβουν οι ΕΟΑ, δηλαδή αδει-
οδότηση της ανάπτυξης που αφορά
τις πολεοδομικές και οικοδομικές
άδειες, το αποχετευτικό και τα όμ-
βρια ύδατα, η ύδρευση και η δια-
χείριση αποβλήτων, απαιτούν γνώ-
σεις και εμπειρίες τις οποίες πιστεύω
ότι διαθέτω, γι’ αυτό έχω εκδηλώσει
ενδιαφέρον. Η αρχή θα είναι δύ-
σκολη και θεωρώ ότι μπορώ να
συμβάλω.

–Πώς απαντάτε σε αυτούς που

πιστεύουν πως η συγκεκριμένη
θέση απαιτεί τεχνοκράτη που
μπορεί να διαχειριστεί τις ανάγκες
που προκύπτουν;

–Όπως έχω ήδη αναφέρει, πι-
στεύω ότι διαθέτω τις γνώσεις και
τις εμπειρίες που απαιτεί η θέση.
Πέραν της δωδεκαετούς θητείας
μου στη δημαρχία Λευκωσίας, στη
διάρκεια της οποίας κλήθηκα να
διαχειριστώ δύσκολα ζητήματα και
μεγάλα έργα, έχω εργαστεί πολλά
χρόνια στον ιδιωτικό τομέα, σε διά-
φορες θέσεις ευθύνης, τόσο στην
Κύπρο όσο και στο εξωτερικό. Θε-
ωρώ πως αυτός ο συνδυασμός, δη-
λαδή εμπειρία και γνώση διοίκησης
στον ιδιωτικό και στον δημόσιο
τομέα, καλύπτει τα ζητούμενα και
τις απαιτήσεις της συγκεκριμένης
θέσης. Αν δεν πίστευα ότι διαθέτω
τα προσόντα για να συμβάλω θε-
τικά, δεν θα ενδιαφερόμουν. Πέραν
όμως αυτού, οι εκλεγμένοι πρόεδροι
και τα Συμβούλια των ΕΟΑ θα λαμ-
βάνουν τις πολιτικές αποφάσεις
που αφορούν τα σημαντικά ζητή-
ματα που έχω αναφέρει και θα ελέγ-
χουν την υλοποίησή τους για την
οποία θα είναι υπεύθυνη η υπηρε-
σία. Όπως αναφέρει και ο Νόμος
για τους ΕΟΑ, ο πρόεδρος «εκτελεί
τις αποφάσεις του Συμβουλίου, διά
του γενικού διευθυντή», ο οποίος
προφανώς και πρέπει να είναι τε-
χνοκράτης.

–Παρατηρώντας εκ των έσω,
υπάρχουν εκκρεμότητες που δεν
επιλύθηκαν ώστε να γίνει ομαλά
η μεταρρύθμιση της Τοπικής Αυ-
τοδιοίκησης;

–Ναι, υπάρχουν αρκετά που θα
πρέπει να γίνουν ακόμη.

–Σε ό,τι αφορά τη μεταφορά υπη-
ρεσιών στα επαρχιακά συμβούλια
έχει γίνει η απαιτούμενη προερ-
γασία;

–Ο Επαρχιακός Οργανισμός Αυ-
τοδιοίκησης Λευκωσίας έχει αυ-
στηρό χρονοδιάγραμμα λειτουργίας
την 1/7/2024. Ως πρόεδρος του
Προσωρινού Συντονιστικού Συμ-
βουλίου για το έργο της μεταρρύθ-
μισης, μαζί με τον Διαχειριστή του
Έργου και τα υπόλοιπα μέλη του
Προσωρινού Συμβουλίου, θεωρώ
ότι έχουμε προχωρήσει σε σημαν-
τικά και ουσιαστικά βήματα που
διασφαλίζουν την επιχειρησιακή
μετάβαση. Αυτά αφορούν το νέο
οργανόγραμμα, τους κανονισμούς
λειτουργίας του ΕΟΑ, τους όρους
υπηρεσίας προσωπικού, τη στέ-
γαση των υπηρεσιών, τη συνένωση
των λογισμικών προγραμμάτων
των Συμβουλίων Υδατοπρομήθειας
και Αποχέτευσης Λευκωσίας, τη
συνένωση του λογισμικού του νέου
ΕΟΑ με το λογισμικό Ιππόδαμος
του Τμήματος Πολεοδομίας και Οι-
κήσεως, κ.ά.

–Υπάρχει τομέας που πιστεύετε
πως θα υπάρξουν αρχικά προ-
βλήματα σε σχέση με τις υποχρε-
ώσεις του επαρχιακού συμβου-
λίου;

–Οι συνενώσεις οργανισμών πο-
τέ δεν είναι εύκολο εγχείρημα, είτε
αυτές αφορούν τον ιδιωτικό είτε
τον δημόσιο τομέα. Στην προκει-
μένη περίπτωση, μιλάμε για μια
μεγάλη αλλαγή, η οποία θα χρει-
αστεί αφοσίωση, επιμονή και υπο-
μονή από την πλευρά των εργαζο-
μένων. Θα υπάρξουν προβλήματα
και δυσκολίες. Δεν πρέπει να ανα-
μένουμε ότι θα δούμε αποτελέσμα-
τα και εξοικονομήσεις από την
πρώτη ημέρα. Χρειάζεται χρόνος
για να λειτουργήσουν αρμονικά οι
νέοι οργανισμοί σε βαθμό που θα
δημιουργηθούν οικονομίες κλίμα-
κας. Γι’ αυτό, ένα ζήτημα που πρέπει
να διαχειριστούμε, είναι οι προσ-
δοκίες των πολιτών.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΙΩΡΚΑΤΖΗΣ, δήμαρχος Λευκωσίας 

Δεν έχουν κομματικό
χρώμα τα προβλήματα

των πολιτών
Ο υποψήφιος για τη θέση του περιφερειάρχη εξηγεί
πώς μπορεί να συμβάλει στη δύσκολη αρχή των ΕΟΑ 

–Τελικά πώς τα κόμματα επηρε-
άζουν τον ρόλο της Τοπικής Αυ-
τοδιοίκησης;

–Το κόμματα υποστηρίζουν υπο-
ψήφιους δημάρχους, αλλά πιο ση-
μαντικό εκλέγουν Δημοτικά Συμ-
βούλια. Το Δημοτικό Συμβούλιο εί-
ναι το ανώτατο όργανο ενός δήμου
στο οποίο υπάγεται και ο/η δήμαρ-
χος. Εκεί λαμβάνονται αποφάσεις
για όλα τα θέματα που αφορούν
έναν δήμο.

–Παρακολουθώντας τους χειρι-
σμούς της κυβέρνησης Χριστο-
δουλίδη θα υποστηρίζατε και σή-

μερα την υποψηφιότητά του,
όπως πράξατε στον δεύτερο γύρο
των εκλογών;

–Οι εκλογές έχουν ολοκληρωθεί
και οι επόμενες θα είναι σε τέσσερα
και πλέον χρόνια. Πιστεύω ότι θα
ήταν πρόωρο και ίσως επιπόλαιο
εκ μέρους μου να προβώ τώρα σε
μια τέτοια αξιολόγηση, μάλιστα με
τον απόλυτο τρόπο που την θέτετε.

–Θα επικροτούσατε τυχόν ένταξη
ΔΗΣΥ στο κυβερνητικό σχήμα;

–Κάθε κόμμα λαμβάνει τις απο-
φάσεις του με βάση το τι θεωρεί σε
κάθε δεδομένη στιγμή καλώς νοού-

μενο συμφέρον τού τόπου. Τα κόμ-
ματα έχουν σημαντικόρόλο να δια-
δραματίσουν, είτε ευρισκόμενα στη
συμπολίτευση είτε ευρισκόμενα
στην αντιπολίτευση. Επαναλαμβάνω,
δεν είναι ο δικός μου ρόλος να υπο-
δείξω σε οποιοδήποτε κόμμα ποιος
είναι ο ορθός τρόπος για να πολι-
τευτεί. Αυτό το κάνουν τα συλλογικά
όργανα κάθε κόμματος, τα οποία
εκλέγονται και αξιολογούνται από
τα μέλη και τους ψηφοφόρους τους.

–Η ενασχόλησή σας με την πο-
λιτική θα ολοκληρωθεί με το επαρ-
χιακό συμβούλιο ή δεν απορρί-

πτεται μελλοντικά να σας δούμε
να προσφέρετε και από κάποια
άλλη θέση;

–Ακόμα δεν έχω εκλεγεί στον ΕΟΑ
και με ρωτάτε αν σκέφτομαι το επό-
μενομου βήμα; Αν με απασχολεί και
με αγχώνει από τώρα αυτό το ζήτημα,
μάλλον δεν θα ανταποκριθώ με επάρ-
κεια στα καθήκοντα και ευθύνες της
θέσης που τώρα προτίθεμαι να διεκ-
δικήσω –σε περίπτωση εννοείται
που οι πολίτες με εμπιστευτούν και
με τιμήσουν με την ψήφο τους– γιατί
δεν θα είναι αυτά η προτεραιότητά
μου, αλλά οι όποιες προσωπικές μου
φιλοδοξίες.

Ο ρόλος των κομμάτων στην Τοπική Αυτοδιοίκηση

Με τον Ανδρέα, όπως και
με άλλους δημάρχους
της Λευκωσίας, συνερ-
γαζόμαστε τα τελευταία
χρόνια για τα ζητήματα
της μεταρρύθμισης και
για διαχείριση διαφόρων
θεμάτων που αφορούν
την πόλη. Η συνεργασία
μας είναι εξαιρετικά
καλή, εποικοδομητική
και αποδοτική.

«Μέσα από αυτή την πορεία των δώδεκα χρόνων έμαθα ότι τα προβλήματα της καθημερινότητας των πολιτών δεν έχουν κομματικό χρώμα,
αλλά και ότι πρέπει να προσπαθείς και να εργάζεσαι για το καλύτερο και να τολμάς να υλοποιείς έργα και αλλαγές, ακόμη και αν το όφελος
δεν είναι άμεσα αντιληπτό από τους πολίτες», λέει ο νυν δήμαρχος Λευκωσίας Κωνσταντίνος Γιωρκάτζης.

«Το Δημοτικό Συμβούλιο είναι το ανώτατο όργανο ενός δήμου στο οποίο
υπάγεται και ο/η δήμαρχος. Εκεί λαμβάνονται αποφάσεις για όλα τα θέματα».



10 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Κυριακή 3 Δεκεμβρίου 2023ΑΠΟ ΤΟ ΠΕΡΙΘΩΡΙΟ ΤΗΣ ΙΣΤΟΡΙΑΣ

Του ΑΝΔΡΕΑ ΧΑΤΖΗΚΥΡΙΑΚΟΥ

Σενάρια για τον γεωγραφικό δια-
χωρισμό Ελλήνων και Τούρκων
στην Κύπρο επεξεργαζόταν το 1964
η CIA, τα οποία περιλάμβαναν τη
μετακίνηση των Τουρκοκυπρίων
στην Τουρκία, την ανταλλαγή πλη-
θυσμών και εδαφών με Έλληνες
της Θράκης ή της Λέσβου ή των
Δωδεκανήσων, ακόμη και τη με-
ταφορά των Τουρκοκυπρίων στον
Καναδά ή την Αυστραλία. Ως πι-
θανότερα, ωστόσο, «να προσελκύ-
σουν σοβαρή μελέτη» θεωρούσαν
τα σχέδια που προέβλεπαν τη με-
τακίνηση πληθυσμών εντός Κύ-
πρου. Ένα εξ αυτών υλοποιήθηκε
το 1974, αλλά με πολύ δυσμενέ-
στερα δεδομένα για τους Ελληνο-
κυπρίους.

Τον Μάιο 1964 –δύο μόλις μήνες
μετά την άφιξη της ΟΥΝΙΦΚΥΠ
στην Κύπρο– ο υποδιευθυντής της
CIA ζήτησε από τη γεωγραφική μο-
νάδα της μυστικής υπηρεσίας να
προβεί «σε μια γεωγραφική εκτί-
μηση πιθανών σχεδίων για τον δια-
χωρισμό» Ελληνοκυπρίων (Ε/κ) και
Τουρκοκυπρίων (Τ/κ). Εικάζεται
ότι η μελέτη ζητήθηκε ως μέρος
της ετοιμασίας του σχεδίου Άτσε-
σον, το οποίο παρουσιάστηκε σε
Κύπρο, Ελλάδα και Τουρκία το κα-
λοκαίρι 1964.

Στην 29σέλιδη, απόρρητη έκ-
θεσή της, η γεωγραφική μονάδα
της CIA κατέληξε σε επτά σενάρια.
Τρία αφορούσαν τη μετακίνηση
των Τ/κ εκτός Κύπρου και τέσσερα
τη μετακίνηση πληθυσμών εντός
Κύπρου. Για το σενάριο, το οποίο
υλοποιήθηκε το 1974, η μελέτη
αποφαινόταν το 1964 ότι «είναι το
πλησιέστερο στην κατάσταση που
οι Τούρκοι θα ήθελαν να δουν να

εξελίσσεται, αλλά έχει σοβαρά οι-
κονομικά μειονεκτήματα». Είναι
ενδιαφέρον ότι το 1964 η CIA χρη-
σιμοποίησε, όπως αναφέρεται στη
μελέτη, κομπιούτερ για να επεξερ-
γαστεί υπολογισμούς που αφορού-
σαν τη χρήση γης. Στα σενάρια δι-
χοτόμησης, η μελέτη δεν προβλέπει
τη μορφή της πολιτικής λύσης,
αλλά θεωρεί δεδομένο ότι οι Βρε-
τανοί διατηρούν τις βάσεις τους.

Σενάριο 1
Το πρώτο έχει τίτλο «Επανεγ-

κατάσταση Τ/κ στην Τουρκία έναντι
οικονομικού ανταλλάγματος». Προ-
έβλεπε τη μαζική μετακίνηση των
104.320 Τ/κ (βάση απογραφής 1960)
και «έτσι η Κύπρος θα γινόταν εθνι-
κά ελληνική και είτε θα παρέμενε
ανεξάρτητη είτε θα ενωνόταν με
την Ελλάδα». Δεν εξέταζε, ωστόσο,
πού στην Τουρκία θα μετακινούν-
ταν, έναντι ποιου ποσού, ούτε ποιος
θα το κατέβαλλε ή τις «πιθανές συ-
νέπειες για την ελληνική μειονό-
τητα στην Τουρκία». 

Οι μελετητές κατέγραφαν ως
μειονεκτήματα του Σεναρίου 1 τις
οικονομικές δυσκολίες που θα προ-
καλούνταν στην Τουρκία. «Η τε-
λευταία τέτοια μετακίνηση πλη-
θυσμού στην Τουρκία ήταν η επα-
νεγκατάσταση περίπου 150.000
Τούρκων προσφύγων από τη Βουλ-
γαρία το 1951-53. […]. Η ανεργία
και η υποαπασχόληση είναι εκτε-
ταμένες λόγω της αδυναμίας της
χώρας να επεκτείνει την οικονομική
δραστηριότητα επαρκώς για να
απορροφήσει την αύξηση του πλη-
θυσμού». Προέβλεπε επίσης ότι η
μετακίνηση θα είχε ως αποτέλεσμα

την πτώση του βιοτικού επιπέδου
των Τ/κ.

Σενάριο 2
Το δεύτερο σενάριο είχε τίτλο

«Ανταλλαγή τουρκικής ιδιοκτησίας
τμήματος της Κύπρου με τη Θράκη»
και προέβλεπε την παραχώρηση
του διαμερίσματος Έβρου στην

Τουρκία και της Κύπρου στην Ελ-
λάδα, τη μετακίνηση εκεί των Τ/κ
και των Θρακών στην Κύπρο. Στα
μειονεκτήματα η μελέτη σημείωνε
ότι «επηρεάζεται μεγάλος αριθμός
ατόμων». Με βάση αυτό το σενάριο
θα μετακινούνταν 104.320 Τ/κ και
247.016 Θράκες. Ενδεχομένως, ση-
μειωνόταν, «μερικοί Έλληνες της

Θράκης πιθανότατα θα έπρεπε να
μετακινηθούν σε μέρη εκτός της
Κύπρου, καθώς η Κύπρος δεν θα
μπορούσε να φιλοξενήσει τόσο με-
γάλη αύξηση πληθυσμού». Επίσης,
από πλευράς έκτασης γης δεν γι-
νόταν σύγκριση, αφού οι μελετητές
δεν γνώριζαν την έκταση γης που
βρισκόταν στην ιδιοκτησία των

Τούρκων και των Ελλήνων στη
Θράκη. Στην Κύπρο οι Τ/κ είχαν
υπό την ιδιοκτησία τους 879 τε-
τραγωνικά χλμ.

Σενάριο 3
Υπό τον τίτλο «Ανταλλαγή τουρ-

κικής ιδιοκτησίας τμήματος της
Κύπρου για τα νησιά του Αιγαίου»,

το Σενάριο 3 προέβλεπε την ανταλ-
λαγή Τ/κ με Έλληνες του Αιγαίου
και «ενδεχομένως τα νησιά του Αι-
γαίου θα προσαρτηθούν στην Τουρ-
κία και η Κύπρος στην Ελλάδα». Το
Σενάριο 3 αναφέρεται ειδικά στη
Λέσβο, η οποία «περιλαμβάνει 2.135
τετραγωνικά χλμ. και είχε πληθυσμό
154.795 το 1951» και στα Δωδεκά-
νησα, ότι «έχουν αναφερθεί μερικές
φορές ως πιθανή περιοχή επανεγ-
κατάστασης Τ/κ». Ο πληθυσμός
των Δωδεκανήσων το 1951 ήταν
105.687 Έλληνες και 15.792 Τούρκοι.
Αναφέρεται επίσης η Ρόδος.

Σενάριο 4
Τιτλοφορείται «Διχοτόμηση: Σε-

νάριο Α». Οι πρώτες δύο γραμμές
της περιγραφής παραμένουν απόρ-
ρητες ακόμη και σήμερα. Το σενά-
ριο προβλέπει τη δημιουργία, εντός
Κύπρου, έξι ξεχωριστών, μη συν-
δεδεμένων μεταξύ τους περιοχών
«που θα μπορούσαν να θεωρηθούν
τουρκικά καντόνια». Η μελέτη κάνει
την παραδοχή ότι είναι «πολύ δύ-
σκολο να εκτιμηθεί» το μέγεθος
των πληθυσμών που θα πρέπει να
μετακινηθούν και εκτιμά ότι μπορεί
να κυμαίνεται από «80.000 αν δεν
μεταφέρονταν αστικοί πληθυσμοί
έως και 198.000 αν συνυπολογί-
ζονταν οι αστικές μετακινήσεις».
Στα μειονεκτήματα σημειώνεται
ότι «το σχέδιο είναι πολύ δύσκολο
να διευθετηθεί πολιτικά» και ακο-
λουθούν δύο γραμμές που παρα-
μένουν ακόμη απόρρητες. Εκτι-
μούσε ακόμη ότι «οι διάσπαρτοι
θύλακες συμπαγούς τ/κ πληθυσμού
στο μέσο του ε/κ πληθυσμού πι-
θανότατα θα διαιώνιζαν τις σημε-
ρινές δυσκολίες. Θα δημιουργηθούν
πρόσθετες δυσκολίες, όπως το πρό-
βλημα των Τ/κ που ταξιδεύουν με-
ταξύ των τουρκικών θυλάκων αλλά
μέσω της ελληνικής περιοχής».

Σενάριο 5
Η «Διχοτόμηση: Σενάριο Β» είναι,

περίπου, η κατάσταση που δημι-
ουργήθηκε μετά την τουρκική ει-
σβολή το 1974. Πέραν της ανθρώ-
πινης τραγωδίας που προκάλεσε η
εισβολή, τα εδαφικά δεδομένα είναι
δυσμενέστερα σήμερα, μια και το
σενάριο του 1964 δεν περιλάμβανε
ούτε την Αμμόχωστο ούτε τη Μόρ-
φου στο τμήμα του νησιού όπου
θα μετακινούνταν οι Τ/κ. Στα μει-
ονεκτήματα του σεναρίου κατα-
γράφεται ότι «η λύση δεν είναι δί-
καιη. Οι Τ/κ αυξάνουν την ιδιοκτησία
γης τους από 652.000 σε 936.000
στρέμματα και πιθανότατα θα έπαιρ-
ναν περισσότερη αρδεύσιμη γη
από αυτή που κατέχουν τώρα».

Σενάριο 6
Το σενάριο Γ χωρίζει την Κύπρο

κάθετα, αντί οριζόντια όπως το Β
και ο διαχωρισμός είναι «βασισμέ-
νος στον υπόγειο πλούτο. Δίνεται
προσοχή στην κατανομή του πλη-
θυσμού, των ορυκτών και των υδά-
τινων πόρων». Στα πλεονεκτήματα
του σεναρίου Γ καταγράφεται ότι
«τα όρια διέρχονται από αραιοκα-
τοικημένες περιοχές, μειώνοντας
έτσι τις ευκαιρίες για αντιπαραθέ-
σεις» και ότι «η έκταση της ιδιό-
κτητης γης προσεγγίζει περισσό-
τερο την έκταση της γης που ανήκει
τώρα στους Τ/κ από ό,τι η περιοχή
στο Σενάριο Β». Στα μειονεκτήματα
αναφέρεται ότι «η τουρκική περιοχή
στερείται κατάλληλου λιμανιού».

Σενάριο 7
Το «Διχοτόμηση: Σενάριο Δ»

διαχώριζε τους δύο πληθυσμούς
σε περιοχές με βάση τον υπόγειο
πλούτο, αλλά σε αντίθεση με το
Σενάριο Γ, το σενάριο Δ έχει δύο
ξεχωριστές περιοχές για τους Τ/κ.
«Η ανατολική περιοχή, κοντά στη
Λάρνακα, γειτνιάζει με βρετανική
βάση, όπου μπορεί να υπάρχουν
θέσεις εργασίας», σημειώνει η με-
λέτη, αφήνοντας να νοηθεί ότι
όποια λύση κι αν επιτυγχανόταν,
δεν θα επηρέαζε τα βρετανικά στρα-
τιωτικά συμφέροντα. Στα πλεονε-
κτήματα σημειώνεται ότι «η Λάρ-
νακα θα παρείχε κάποιες λιμενικές
εγκαταστάσεις για τους Τ/κ».

Σε άλλες ηπείρους
Η μελέτη της CIAαφήνει ανοικτό

το παράθυρο και για άλλες προτά-
σεις που θα μπορούσαν να υπο-
βληθούν, «για παράδειγμα θα μπο-
ρούσε να ήταν δυνατόν να μετα-
κινηθούν οι Τ/κ κάπου αλλού πέραν
της ανατολικής Μεσογείου –ας
πούμε στην Αυστραλία ή τον Κα-
ναδά». Αναγνωρίζει, ωστόσο, ότι
μια τέτοια προσέγγιση θα περιπλέ-
ξει περαιτέρω την κατάσταση.

Τα εφτά σενάρια της CIA
για την Κύπρο

Σε απόρρητη έκθεση του 1964 οι αμερικανικές μυστικές υπηρεσίες
μελετούσαν διχοτόμηση ή εθνοτικό διαχωρισμό στο νησί

Τον Μάιο του 1964 ο υποδιευθυντής της CIA ζήτησε από τη γεωγραφική μονάδα της μυστικής υπηρεσίας να προβεί «σε μια γεωγραφική εκτί-
μηση πιθανών σχεδίων για τον διαχωρισμό» Ελληνοκυπρίων (Ε/κ) και Τουρκοκυπρίων (Τ/κ). Στη φωτογραφία Τούρκοι στρατιώτες έξω από την
Αμμόχωστο δέκα ημέρες αφότου εξαπέλυσαν την εισβολή τους στην Κύπρο.

<<<<<<

Είναι ενδιαφέρον ότι το
1964 η CIA χρησιμοποί-
ησε, όπως αναφέρεται
στη μελέτη, κομπιούτερ
για να επεξεργαστεί
υπολογισμούς που αφο-
ρούσαν τη χρήση γης.

Το Σενάριο Α προέβλεπε τη δημιουργία, εντός Κύ-
πρου, έξι ξεχωριστών, μη συνδεδεμένων μεταξύ
τους περιοχών «που θα μπορούσαν να θεωρηθούν
τουρκικά καντόνια».

Το σενάριο Γ χωρίζει την Κύπρο κάθετα, αντί οριζόν-
τια όπως το Β και ο διαχωρισμός είναι «βασισμένος
στον υπόγειο πλούτο».

Το «Διχοτόμηση: Σενάριο Β» είναι, περίπου, η κα-
τάσταση που δημιουργήθηκε μετά την τουρκική ει-
σβολή το 1974.

Το «Διχοτόμηση: Σενάριο Δ» διαχώριζε τους δύο
πληθυσμούς σε περιοχές με βάση τον υπόγειο πλού-
το, αλλά σε αντίθεση με το Σενάριο Γ, το σενάριο Δ
έχει δύο ξεχωριστές περιοχές για τους Τ/κ. 
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Ψήνεται φράξια 
Με ισχυρή πλειοψηφία πέρασαν από το
Συνέδριο του ΑΚΕΛ οι καταστατικές αλλα-
γές του κόμματος την εβδομάδα που πέ-
ρασε. Τις αλλαγές παρουσίασε απαντών-
τας και σε ερωτήματα που προκύπταν από
τους σύνεδρους, ο επικεφαλής του γρα-
φείου του Κυπριακού Τουμάζος Τσελεπής,
ο οποίος είχε όλο αυτό το διάστημα και την
ευθύνη. Η εκλογή του γ.γ. του ΑΚΕΛ και η
ποσόστωση εμμίσθων στελεχών που θα
συμμετέχουν στην Κεντρική Επιτροπή του
κόμματος ήταν κάτι που προκάλεσε έντο-
νες αντιδράσεις κυρίως από τα έμμισθα
στελέχη που νιώθουν πως με αυτόν τον
τρόπο θα χάσουν την επιρροή τους. 

••••
Η υπεροχή των εμμίσθων 
Η αντίρρηση προήλθε βεβαίως από πολύ
συγκεκριμένα πρόσωπα της νεότερης γε-
νιάς, απόφοιτοι της Αθήνας με στενούς
δεσμούς με την ΚΝΕ, οι οποίοι έχουν ρό-
λο πλέον στον έμμισθο μηχανισμό. Πρω-
τοστάτης είναι πλέον ο Χρίστος Χριστό-
φιας, ο οποίος διαφώνησε με τις αλλαγές
στην ολότητά τους και θεωρείται πλέον
πως έχει στηθεί μία συγκεκριμένη συμ-
παγής ομάδα που διαφωνεί με ζητήματα
αλλαγών. Μαζί τους η γ.γ. της ΠΕΟ Σωτη-
ρούλα Χαραλάμπους αλλά και πρωτοκλα-
σάτα στελέχη της Επαγρύπνησης. Η κύρια
ανησυχία τους ήταν ότι αν ο γ.γ. του ΑΚΕΛ
εκλεγεί από το συνέδριο αντί της Κεντρι-
κής Επιτροπής, το κόμμα θα καταστεί κα-
τά κάποιο τρόπο προσωποπαγές. Ζήτημα
τέθηκε και σε κομματικές ομάδες βάσης
για το θέμα της ποσόστωσης. Όπως ανέ-
φερε νεαρό μέλος σε συνεδρία που συ-
ζητιόντουσαν οι καταστατικές αλλαγές, η
ποσόστωση θα ρίξει το επίπεδο της Κεν-
τρικής Επιτροπής. Προφανώς το νεαρό
μέλος εκτιμά πως η ευρύτερη Αριστερά
δεν έχει ούτε υψηλού επιπέδου προσω-
πικότητες ούτε άτομα που μπορούν να
ανταποκριθούν όπως θα έκανε ο κομματι-
κός μηχανισμός. 

••••
Με βραδείς ρυθμούς 
Ο Στέφανος Στεφάνου, που έχει ήδη θέ-
σει ψηλά τον πήχη των προσδοκιών για τις
επικείμενες εκλογές, χρησιμοποίησε το
έμμεσο πλην σαφές μήνυμα πως στόχος
είναι να γίνει το κόμμα πρώτο στους αγώ-
νες και πρώτο στις συνειδήσεις. Σίγουρα
κάποιος μπορεί να πει πως με τα προβλή-
ματα που αντιμετωπίζει ο ΔΗΣΥ η πρωτιά
δεν είναι και ένα δύσκολο στοίχημα για την
Αριστερά. Το ζήτημα είναι πως το ΑΚΕΛ
βρίσκεται ήδη πολύ πίσω στην επιλογή
υποψηφίων. Καθόλου τυχαίο ότι δεν βρή-
κε ακόμη έναν αντάξιο αντίπαλο του Αν-
δρέα Κωνσταντίνου στη Λευκωσία και η

επιλογή Αρμεύτη στη Λεμεσό δεν θεωρεί-
ται και κομματική. 

••••
Στο κάδρο η Θεολόγου 
Στις ευρωεκλογές αναμένονται λίγο πολύ
τα ίδια ονόματα, καθώς ο Γιώργος Λουκαΐ-
δης έκανε πίσω και αναμένεται πως βάσει
εξαίρεσης θα επανεκλεγεί στο Κοινοβού-
λιο. Το πρόσωπο που ακούγεται εντόνως
να συνθέτει μαζί με τους Κιζίλγιουρεκ-Γε-
ωργίου το αριστερό ψηφοδέλτιο είναι η
Άννα Θεολόγου. Η κα Θεολόγου ήρθε κον-
τά στο κόμμα κατά την περίοδο των προ-
εδρικών εκλογών, έδωσε την παρουσία της
στην εκδήλωση του ΑΚΕΛ για το νέο λογό-
τυπο και θεωρείται πλέον μέρος της Κοινω-
νικής Συμμαχίας στην οποία προσβλέπει το
ΑΚΕΛ. Μαζί με την κα Θεολόγου ακούγεται
εντόνως και το όνομα του τέως μέλους του
Ευρωπαϊκού Ελεγκτικού Συνεδρίου, Λάζα-
ρου Λαζάρου, ο οποίος ήταν στο επιτελείο
του Ανδρέα Μαυρογιάννη. 

••••

Με τον Αβραμόπουλο;
Δέκα χρόνια από τον θάνατο του πρώην
προέδρου της Κυπριακής Δημοκρατίας και
ιδρυτικού ηγέτη του ΔΗΣΥ έχουν συμπλη-
ρωθεί, με τον Δημοκρατικό Συναγερμό να
πραγματοποιεί το φιλολογικό του μνημό-
συνο. Αυτό βεβαίως που έκανε αίσθηση
είναι η επιλογή του κύριου ομιλητή. Ο τέως
Ευρωπαίος επίτροπος Δημήτρης Αβραμό-
πουλος θα τοποθετηθεί για τον Γλαύκο
Κληρίδη και το έργο του και διερωτόμα-
στε, πότε είχαν ιδιαίτερη σχέση οι δύο;
Δεν υπάρχει άλλο πολιτικό πρόσωπο εν
ζωή που να τον γνώριζε καλύτερα; 

••••
Εκτός ο Παπαχαραλάμπους; 
Έντονο παρασκήνιο εκτυλίσσεται το τελευ-
ταίο διάστημα στον Δήμο Στροβόλου. Ο
νυν δήμαρχος Ανδρέας Παπαχαραλάμ-
πους, ο οποίος προσέβλεπε ότι με την
εκλογή Χριστοδουλίδη θα αξιοποιείτο σε
κάποια πρεσβεία, όπως για παράδειγμα
αυτή του Λονδίνου, πλέον ανησυχεί ότι
εκτός από την πρεσβεία χάνει και τη δη-

μαρχία την οποία είχε σίγουρη. Ο ίδιος
έχει αποφασίσει πως αν δεν στηριχτεί είτε
από τον ΔΗΣΥ είτε από το ΔΗΚΟ, δεν πρό-
κειται να επαναδιεκδικήσει. Άραγε θα
αξιοποιηθεί με κάποιο τρόπο από τον Νίκο
Χριστοδουλίδη; 

••••
Τα χρυσόψαρα
Ενοχλημένη φάνηκε η Αννίτα Δημητρίου
όταν μιλούσε στον «Πολίτη» για την εντύ-
πωση ορισμένων ότι ο ΔΗΣΥ αποκλείει συ-
νεργασίες με ορισμένα κόμματα όπως το
ΑΚΕΛ. «Αν για παράδειγμα ένας δήμαρχος
είναι πετυχημένος και βλέπουμε ότι οι πο-
λίτες θέλουν να συνεχίσουν το έργο του,
τότε εμείς ως ΔΗΣΥ δεν έχουμε πρόβλημα
να τον στηρίξουμε» ανέφερε χαρακτηρι-
στικά. Καλά όλα αυτά, θυμάται όμως ότι η
ίδια ένα μήνα προηγουμένως απέκλειε
συνεργασίες με το ΑΚΕΛ και το ΕΛΑΜ κα-
θώς όπως έλεγε έχουν εντελώς διαφορε-
τικές ιδεολογικές προσεγγίσεις; 

Όταν οι θεσμοί διασύρονται 

Τα παιδιά των πολιτικών καλό είναι να μένουν εκτός των αντιπαραθέσεων, πέραν όμως αυτού, η ιστορία των επιδομάτων που λάμβανε ο Νίκος Χριστοδουλίδης αποτελεί
μία ακόμα κηλίδα στο άλλοτε άτρωτο προφίλ του.

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ

Ο Χρήστος Στυλιανίδης ο οποίος πέ-
τυχε την εκλογή της Ελλάδας στην
πρώτη θέση του Συμβουλίου του Διε-
θνούς Ναυτιλιακού Οργανισμού. Έξω,
όπως όλα δείχνουν, πάμε καλά.

Χρήστος Στυλιανίδης

Του ΜΑΡΙΟΥ ΧΡΙΣΤΟΦΗ

«Aριστοι είναι εκείνοι που δεν κλο-
νίζεται το ηθικό τους από τις συμ-
φορές, εκείνοι που δείχνουν τη με-
γαλύτερη αποφασιστικότητα στη
δράση» λέει ο ιστορικός Θουκυδίδης
και αυτή ακριβώς την αριστεία ανα-
ζητεί ο θεσμός TΡΑΠΕΖΑ ΚΥΠΡΟΥ
Man of the Year Awards, ο οποίος
από το 2001 αναδεικνύει τους άν-
δρες που παρά τις δυσκολίες ή τις
προκλήσεις που βρίσκουν μπροστά
τους, καταφέρνουν να τις προσπε-
ράσουν ώστε να δημιουργήσουν
στερεά οικοδομήματα ο καθένας
στον τομέα του και να δείξουν τον
δρόμο για τους επόμενους. Από το
2001 τα TΡΑΠΕΖΑ ΚΥΠΡΟΥ Man
of the Year Awards μέσα από αδιά-
βλητες διαδικασίες στοχεύουν στην
ανάδειξη των επιτευγμάτων αν-
θρώπων με πείσμα, έτσι και στα
φετινά βραβεία που θα διεξαχθούν
την Πέμπτη 7 Δεκεμβρίου, στις τέσ-
σερις κατηγορίες «Manager / Επι-
χειρηματίας», «Επιστήμονας», «Δη-
μιουργία-Πολιτισμός», «Αθλητής»,
στις οποίες ψήφισαν 200 προσω-
πικότητες της κυπριακής κοινωνίας,
συγκαταλέχθηκαν Κύπριοι,οι οποίοι
όχι με λόγια, αλλά με έργα, πέτυχαν
τους στόχους τους με σκληρή δου-
λειά, αλλά και με αποφασιστικότητα.

Χωρίς ψηφοφορία 
Στα TΡΑΠΕΖΑ ΚΥΠΡΟΥ Man of

the Year Awards υπάρχουν και

επτά κατηγορίες χωρίς διαδικασία
ψηφοφορίας, πρόκειται για τις κα-
τηγορίες: «Investor Of The Year»,
«Βιώσιμη Ανάπτυξη», «Διεθνής Κύ-
πριος», «Βραβείο Αριστείας Πανε-
πιστημίου Λευκωσίας», «Έλληνας
της Χρονιάς», «Lifetime Achieve-
ment Εις Μνήμη Χρίστου Ιακωβίδη»
και «Man Of The Year». Αυτές οι
κατηγορίες αντιπροσωπεύουν ολό-
κληρη την κοινωνία μας, είναι η
αντανάκλαση σπουδαίων επιτευγ-
μάτων ανθρώπων που με τη δουλειά
τους έδειξαν ότι είναι σημαντικό
και προς όφελος όλων να υπάρχουν
ιδέες, αλλά και συμπεριφορές που
υπερβαίνουν τους εαυτούς μας ή
τον μικρόκοσμό μας. Άνδρες που
ο τρόπος ζωής τους μπορεί να γίνει
παράδειγμα προς μίμηση για όλους,
ιδιαίτερα στους χαλεπούς καιρούς
που διανύουμε.

Όλα αυτά τα χρόνια μέσα από
τον θεσμό των TΡΑΠΕΖΑ ΚΥΠΡΟΥ
Man of the Year Awards έχουν ανα-
δειχθεί πρόσωπα, που έχουν γίνει
φωτεινοί φάροι για άλλους, όπως

οι αθλητές Μάρκος Παγδατής, Παύ-
λος Κοντίδης, Κυριάκος Ιωάννου,
Μάριος Γεωργίου, κ.ά. που έβαζαν
ολοένα τον πήχη ψηλότερα και τον
περνούσαν ανεξαρτήτως των δυ-
σκολιών. Έμπνευση έδωσαν επίσης
πρόσωπα του πολιτισμού, όπως ο
Χαμπής Τσαγκάρης, ο Σταύρος Χρι-
στοδούλου, ο Προκόπης Αγαθο-
κλέους, κ.ά. Προσωπικότητες δε

όπως ο Λευτέρης Πετρούνιας, ο Νί-
κος Γκάλης, ο Λεωνίδας Φυλακτού,
ο Αγαμέμνων Επαινετός, ο Ανδρέας
Άντωνα, ο Βαλεντίνος Χαραλάμ-
πους, ο Γιάννης Τσέλεπος, και πάρα
πολλοί άλλοι, δείχνουν ότι ο θεσμός
αναγνωρίζει την αριστεία όχι απλώς
ως συστατικό επιτυχίας, αλλά ως
την πεμπτουσία της ανθρώπινης
υπόστασης. 

Τους νικητές θα επιλέξουν και
φέτος οι αναγνώστες του περιοδι-
κού MAN μέσα από έρευνα της
εταιρείας SYMMETRON, αλλά και
200 εξέχουσες προσωπικότητες
της Κύπρου. Την επίβλεψη της δια-
δικασίας, όπως κάθε χρόνο, έχει ο
ελεγκτικός οίκος Deloitte.
Manager / Επιχειρηματίας

1. Δημήτρης Ζόππος

2. Αντρέας Νεοκλέους
3. Ντίνος Μιτσίδης
4. Κώστας Μαυρομάτης
5. Γιώργος Πέτρου

Επιστήμονας
1. Γιώργος Ιωάννου
2. Brute Force
(ομάδα 4 ατόμων) Κωνσταντίνος

Αριστοδήμου, Μάριος Ιακώβου,
Παναγιώτης Θεοδώρου, Γιώργος
Ευαγγέλου

3. Διόφαντος Χατζημιτσής
4. Βίας Μαρκίδης

Δημιουργία-Πολιτισμός
1. Σταύρος Σταύρου
2. Ηρακλής Παπαχρήστου
3. Κώστας Σιλβέστρος
4. Προκόπης Αγαθοκλέους
5. Σταύρος Λάντσιας
6. Κύρος Παπαβασιλείου

Αθλητής
1. Παύλος Κοντίδης
2. Γιώργος Αχιλλέως
3. Μίλαν Τραΐκοβιτς
4. Ιωάννης Πίττας
5. Βλαδίμηρος Τζιωρτζής
6. Ηλίας Κωστής

Χορηγοί
Σημαντικοί χορηγοί και υπο-

στηρικτές των Βραβείων για το
Τράπεζα Κύπρου MAN OF THE
YEAR AWARDS είναι οι: Τράπεζα
Κύπρου, Johnnie Walker, Μ.Σ. Ια-
κωβίδης BMW - Xαρ. Πηλακούτας,
Cara, University of Nicosia, OΠΑΠ
Κύπρου, Υπεραγορές ΑΛΦΑΜΕΓΑ,
Deloitte, Phil. Andreou. 

TΡΑΠΕΖΑ ΚΥΠΡΟΥ Man of the Year Awards
Για 22η συνεχόμενη χρονιά επιβραβεύονται τα σπουδαία έργα ανδρών που γίνονται παράδειγμα προς μίμηση για όλη την κοινωνία

<<<<<<<

Ανδρες που ο τρόπος
ζωής τους μπορεί να γί-
νει παράδειγμα προς μί-
μηση για όλους, ιδιαίτε-
ρα στους χαλεπούς και-
ρούς που διανύουμε.

Ο θεσμός TΡΑΠΕΖΑ ΚΥΠΡΟΥ Man of the Year Awards από το 2001 αναδεικνύει τους άνδρες που παρά τις δυσκολίες
ή τις προκλήσεις που βρίσκουν μπροστά τους, καταφέρνουν να τις προσπεράσουν ώστε να δημιουργήσουν στερεά
οικοδομήματα ο καθένας στον τομέα του.
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Η πορεία ήταν προδιαγεγραμ-
μένη. Και γι’ αυτό είχαμε πολ-
λές φορές επισημάνει ότι η
προσπάθεια του προέδρου
Χριστοδουλίδη να διασυν-
δέσει τα ευρωτουρκικά ντο-

σιέ με την επίλυση του Κυπριακού, δεν
είχε πιθανότητες επιτυχίας. Για δύο λόγους.
Αφενός, γιατί τα Συμπεράσματα της Ε.Ε.,
τα οποία προσυπέγραψαν μέχρι σήμερα
όλες οι κυπριακές κυβερνήσεις, ουδέποτε
προέβαιναν σε διασύνδεση των τουρκικών
επιδιώξεων εντός της Ε.Ε., με την επίλυση
του Κυπριακού. Και αφετέρου, γιατί το διε-
θνές περιβάλλον και τα συμφέροντα της
Γερμανίας, που κινεί πρόσωπα και πράγματα
στην Ε.Ε., δεν ευνοούν αυτό που είχε κάνει
σημαία ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης. Και
πριν, αλλά και μετά την εκλογή του.

Και έτσι αισίως φτάσαμε στο διά ταύτα,
στην πολυδιαφημιζόμενη έκθεση
Μπορέλ/Κομισιόν, για το «μακρόπνοο» μέλ-
λον των ευρωτουρκικών σχέσεων. Η έκθεση
είναι τυπικά ορθή σε όλα τα κυπρογενή
ζητήματα και υποδεικνύει την ανάγκη

λύσης του Κυπριακού στη βάση των ψη-
φισμάτων του Συμβουλίου Ασφαλείας, κα-
λώντας την Τουρκία να ευθυγραμμιστεί.
Αυτό λοιπόν είναι το facesavingτης έκθεσης
Μπορέλ/Κομισιόν που «προσφέρει» την
ευκαιρία στη Λευκωσία να σώσει το γόητρό
της, να κρατήσει μόνο τις τυπικά ορθές
αναφορές και να τις πλασάρει για εσωτερική
κατανάλωση, πανηγυρίζοντας ότι εξασφά-
λισε τον ουρανό με τ’ άστρα. 

Ωστόσο, την ίδια ώρα, εάν κάποιος δια-
βάσει τις 17 σελίδες της έκθεσης Μπορέλ/Κο-
μισιόν θα διαπιστώσει ότι όλα αυτά τα
θετικά που λέει για το Κυπριακό είναι απλώς
διακοσμητικές αναφορές, πλήρως αποκομ-
μένες από τα δώρα που απλόχερα προτεί-
νεται να δοθούν προς την Άγκυρα, σε επτά
πυλώνες. Διότι, κανένα από αυτά τα δώρα
δεν προσφέρεται υπό την προϋπόθεση λύ-
σης του Κυπριακού. Αντίθετα, η «σύσταση»
για παροχή των ευρωδώρων προς την Τουρ-
κία είναι πλήρως απαλλαγμένη από τη λύση
του κυπριακού προβλήματος. 

Η μοναδική διασύνδεση που επιχειρείται
αφορά στην αναβάθμιση της Τελωνειακής

Ένωσης της Τουρκίας και εξαντλείται σε
ένα «ευνοϊκό κλίμα» για επανέναρξη των
διαπραγματεύσεων. Με άλλα λόγια, το έγ-
γραφο Μπορέλ/Κομισιόν περιορίζει την
ευθύνη της Τουρκίας σε ένα ευνοϊκό κλίμα
επανέναρξης της διαδικασίας και δεν προ-
εκτείνει την τουρκική υποχρέωση στη λύση
του Κυπριακού, αυτή καθεαυτή, όπως ζη-
τούσε η Λευκωσία. Με ένα λοιπόν «ευνοϊκό
κλίμα» απλώς για την επανέναρξη συνο-
μιλιών στο Κυπριακό, ο κ. Μπορέλ και η
Κομισιόν, θεωρούν ότι «ξεμπερδεύουν»
και προτείνουν να αναβαθμιστεί η Τελω-
νειακή Ένωση της Τουρκίας, κάτι που θα
υπερδιπλασιάσει τον υφιστάμενο ευρω-
τουρκικό όγκο εμπορικών συναλλαγών και
θα τον οδηγήσει σε επίπεδα 320 δισεκα-
τομμυρίων ευρώ, ετησίως! 

Ο πρόεδρος Νίκος Χριστοδουλίδης, που
θα εκπροσωπήσει την Κύπρο στη Σύνοδο
Κορυφής, κατά τη συζήτηση του εγγράφου
Μπορέλ/Κομισιόν (14-15 Δεκεμβρίου), είχε
αποστείλει μία ιδιαίτερα ενδιαφέρουσα
επιστολή προς τον συγγραφέα της έκθεσης,
ύπατο εκπρόσωπο Γιοσέπ Μπορέλ, την

οποία γνωρίζει η «Κ». Στην εν λόγω επιστολή,
ημερομηνίας 4 Δεκεμβρίου 2019, που σή-
μερα καθίσταται επίκαιρη, ο κ. Χριστοδου-
λίδης είχε επισημάνει μεταξύ άλλων προς
τον κ. Μπορέλ, ότι «το Συμβούλιο, σε πλήρη
αλληλεγγύη προς την Κύπρο, αποφάσισε
τον Ιούλιο 2019 επί μιας σειράς μέτρων,
περιλαμβανομένων της αναστολής των
διαπραγματεύσεων επί της Περιεκτικής
Αεροπορικής Συμφωνίας Ε.Ε.-Τουρκίας και
αποφάσισε να μην πραγματοποιήσει το
Συμβούλιο Σύνδεσης ή περαιτέρω συναν-
τήσεις των υψηλών πολιτικών διαλόγων
Ε.Ε.-Τουρκίας». Επιπλέον, ο κ. Χριστοδου-
λίδης είχε υπογραμμίσει ότι «η πρόταση
της Κομισιόν να μειώσει την προενταξιακή
βοήθεια προς την Τουρκία για το 2020 υιο-
θετήθηκε και κλήθηκε η Ευρωπαϊκή Τρά-
πεζα Επενδύσεων να αξιολογήσει την πα-
ροχή δανείων προς την Τουρκία...».

Όλα αυτά που είχαν παγώσει το 2019
και είχε επισημάνει ο πρόεδρος Χριστο-
δουλίδης στην επιστολή του, ζητείται σή-
μερα από τον αποδέκτη της επιστολής, Γιο-
σέπ Μπορέλ και συγγραφέα της έκθεσης,

να ξεπαγώσουν προς όφελος της Τουρκίας.
Ένα προς ένα. Και η Περιεκτική Αεροπορική
Συμφωνία και η παροχή δανείων από την
Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων και οι
υψηλοί πολιτικοί διάλογοι και το Συμβούλιο
Σύνδεσης, παράλληλα με τη δρομολόγηση
αναβάθμισης της Τελωνειακής Ένωσης
της Τουρκίας. Ζητείται, σύμφωνα με το έγ-
γραφο Μπορέλ/Κομισιόν, να δρομολογηθούν
χωρίς καμιά διασύνδεση με την επίλυση
του Κυπριακού. Και με τη σύμφωνο μάλιστα
γνώμη της Κυπριακής Δημοκρατίας. Στην
οποία προσφέρεται το face saving κάποιων
τυπικά ορθών αναφορών της έκθεσης Μπο-
ρέλ, αλλά της ζητείται να αυτοαναιρεθεί
και στη Σύνοδο Κορυφής στις 14-15 Δε-
κεμβρίου, να κάνει προεδρική κωλοτούμπα
και να συναινέσει διά χειρός Χριστοδουλίδη
στην υιοθέτηση μιας πρότασης που προ-
σφέρει απλόχερα δώρα προς την Τουρκία,
απαλλάσσοντάς την από τη λύση του κυ-
πριακού προβλήματος. Η κυβέρνηση δια-
τηρεί βεβαίως το δικαίωμα της επιλογής. 

Προσφέρουν face saving, ζητούν προεδρική κωλοτούμπα
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Δ ύο αιωνόβιοι που πέθαναν αυτή την εβδομάδα
αποτελούν προσωποποίηση του Αμερικανικού
Αιώνα. Ο Τσάρλι Μάνγκερ, γεννημένος στην

ενδοχώρα, στη Νεμπράσκα, απέκτησε δισ. ως μέρος
μιας πολύ επιτυχημένης επενδυτικής επιχείρησης·
ο Χένρι Κίσινγκερ, Γερμανοεβραίος φυγάς, κυριάρχησε
στην εξωτερική πολιτική της υπερδύναμης, διαδρα-
ματίζοντας κρίσιμο ρόλο στον Ψυχρό Πόλεμο, πα-
ραμένοντας σημείο αναφοράς στην παγκόσμια δι-
πλωματία έως σήμερα. Και οι δύο αξιοποίησαν την
ευφυΐα τους και το μάτι για την καλή ευκαιρία. Συ-
νέβαλαν στη συλλογική ισχύ της Αμερικής και κέρ-
δισαν απ’ αυτήν. Ο Μάνγκερ επένδυε προσεκτικά
σε καλές εταιρείες που προσφέρονταν σε καλή τιμή.
Ο Κίσινγκερ έγινε καθηγητής στο Χάρβαρντ και μετά
σύμβουλος Εξωτερικής Πολιτικής του Ρίτσαρντ Νίξον.
Από εκεί προχώρησε στο να κατέχει τα αξιώματα
και του υπουργού Εξωτερικών και του συμβούλου
Εθνικής Ασφαλείας (πράγμα πρωτοφανές). Πρωτα-
γωνίστησε στις διαπραγματεύσεις για το τέλος του
πολέμου στο Βιετνάμ και για τη σύναψη σχέσεων
ΗΠΑ - Κίνας. Με την realpolitik του, κατηγορήθηκε
για εγκλήματα, μεταξύ άλλων στην Καμπότζη, στη
Λατινική Αμερική, στην Κύπρο.

Και ο Μάνγκερ και ο Κίσινγκερ ήταν προϊόντα
της αμερικανικής ισχύος στο απόγειό της. Από πολύ
διαφορετική αφετηρία, και οι δύο υπηρέτησαν στον
Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο, και οι δύο εκμεταλλεύθηκαν
τις ευκαιρίες για εκπαίδευση και πρόοδο που προ-
σέφερε η χώρα. Ο Μάνγκερ, ο οποίος έγινε συνεταίρος
του Ουόρεν Μπάφετ στην Berkshire Hathaway, ενός
ομίλου αξίας άνω των 500 δισ. δολαρίων, κατετάγη
μετά την ιαπωνική επίθεση στο Περλ Χάρμπορ. Ο
Κίσινγκερ επέστρεψε στη Γερμανία ως στρατιώτης
των ΗΠΑ. Η συμμετοχή του στη σύλληψη μελών της
Γκεστάπο πιθανότατα συνέβαλε στη διαμόρφωση
της αντίληψής του για την ισχύ της υπερδύναμης
που ήταν πλέον η χώρα του. Ο Μάνγκερ (ο οποίος
θα έκλεινε τα 100 την 1η Ιανουαρίου) έγινε γνωστός
για τα καίρια αποφθέγματά του. «Σχεδόν όλοι όσοι
πετυχαίνουν κάτι ασυνήθιστα καλό διαθέτουν τρία
πράγματα: είναι πολύ ευφυείς, εργάστηκαν πολύ
σκληρά και ήταν πολύ τυχεροί», είπε κάποτε. Η συμ-
βουλή του ήταν να ξεκινήσει κάποιος νωρίς και να
κάνει πολλές προσπάθειες για να πετύχει, ώσπου να
του χαμογελάσει η τύχη. Ομως, η ζωή του, όπως και
του Κίσινγκερ, δείχνει ότι όταν είσαι πολίτης χώρας
που προσφέρει ευκαιρίες –σε νέους γεννημένους
εκεί και σε μετανάστες– η τύχη μπορεί να εμφανιστεί
νωρίς. Τότε μένει στους ίδιους να εργαστούν για την
προκοπή τους.

Αυτό είναι μάθημα για όλες τις χώρες. Ο κόσμος
έχει αλλάξει ριζικά μέσα στα 100 χρόνια που έζησαν
οι Μάνγκερ και Κίσινγκερ, όμως το ζητούμενο πα-
ραμένει, να υπάρχουν ευκαιρίες για ανθρώπους με
ταλέντο και διάθεση για δουλειά για να μπορέσουν
να πετύχουν. Η ανισότητα μεταξύ πολιτών, όπως
και μεταξύ χωρών, προκαλεί πολλά προβλήματα, και
ίσως ο δρόμος να μην φαίνεται τόσο εύκολος όσο
ήταν για νέους που σταδιοδρομούσαν τα χρόνια της
αμερικανικής παντοδυναμίας. Αυτό που δεν αλλάζει,
πάντως, και που ισχύει για κάθε χώρα, είναι ότι η
ισχύς της και η ευημερία των πολιτών είναι άμεσα
συνδεδεμένες.

Το πνεύμα επιχειρηματικότητας, που είναι κινη-
τήριος δύναμη της Αμερικής, βασίζεται στις ιδιωτικές
επενδύσεις και στο ταλέντο ιδιωτών. Αυτό οδηγεί
στην ισχυρή οικονομία, που είναι προϋπόθεση για
στρατιωτική και διπλωματική ισχύ. Οσες χώρες στη-
ρίζουν τους πολίτες τους στην ανάπτυξη των δυνα-
τοτήτων τους, στην αναζήτηση της προσωπικής και
συλλογικής ευημερίας, είναι ήδη βήματα μπροστά
από άλλες στον αγώνα επιβίωσης, στον άστατο αιώνα
που διανύουμε.

Ο Μάνγκερ,
ο Κίσινγκερ και
ο Αμερικανικός

Αιώνας
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Διακόσια είκοσι τηλεφωνήματα για κα-
κοποίηση ηλικιωμένων δέχτηκε το Πα-
ρατηρητήριο Τρίτης Ηλικίας από τον Ια-
νουάριο μέχρι τον Οκτώβριο του 2023,
δήλωσε τις προάλλες ο πρόεδρός του κος
Δήμος Αντωνίου στη συνάδελφο Οριάνα

Παπαντωνίου. Και όταν μιλάμε για κακοποίηση εννοούμε
σωματική και ψυχολογική, καθώς επίσης και για πα-
ραμέληση, οικονομική εκμετάλλευση και ηλικιακό ρα-
τσισμό. Οι πλείστες από αυτές τις περιπτώσεις συμβαίνουν
πίσω από κλειστές πόρτες και ο θύτης είναι είτε η
οικιακή βοηθός ή ακόμη τα παιδιά ή άλλοι κοντινοί
συγγενείς τού ηλικιωμένου. Οι ηλικιωμένοι δεν θέλουν
να προβούν σε επίσημες καταγγελίες και γι’ αυτό κα-
ταφεύγουν στο Παρατηρητήριο με σκοπό «να τα βγάλουν
από μέσα τους» και όχι να καταγγείλουν τους οικείους
τους ή πόσω μάλλον να διεκδικήσουν εκείνο που κα-
νονικά θα έπρεπε να τους δίδεται απλόχερα από ένα
κράτος που αρέσκεται να θεωρείται πολιτισμένο –και
εννοώ τη φροντίδα και τις παροχές για αξιοπρεπή γε-
ράματα σε όλα τα επίπεδα. Είναι τρομαχτική (οποιαδήποτε
άλλη λέξη υποβαθμίζει το πρόβλημα) η απουσία της
κρατικής μέριμνας για τους πολίτες της τρίτης ηλικίας
και ακόμα πιο τρομαχτική η νοοτροπία που καλλιεργείται
με τις ευλογίες μας και η οποία συντηρεί, προωθεί και
μεγεθύνει το πρόβλημα του ηλικιακού ρατσισμού.

Ο αριθμός των κακοποιήσεων ενδεχομένως να είναι
πολύ μεγαλύτερος, σύμφωνα με τον κ. Αντωνίου, αφού
μπορεί να υπάρχουν και άλλοι ηλικιωμένοι που πέφτουν
θύματα εκμετάλλευσης αλλά επιλέγουν να μη μιλήσουν.
Και είναι αδιανόητο σε έναν τόπο τόσο μικρό όπως ο
δικός μας –το έχω γράψει πολλές φορές από αυτήν εδώ
τη στήλη– να φοβάται κανείς να γεράσει, φοβούμενος
σε ποιων τα χέρια θα πέσει. Είναι απαράδεκτο να μην
υπάρχει κρατική έγνοια για αξιοπρεπή γηρατειά αλλά
μόνο κούφιες εξαγγελίες κάθε φορά που οι «γέροι» μας
λογαριάζονται ως ψήφοι. Κι αυτό είναι ένα αμάχητο
τεκμήριο του πόσο επιλεκτικές έχουν καταντήσει οι
ευαισθησίες μας, αφού μονίμως παραβλέπουμε το θέμα
του ηλικιακού ρατσισμού και επιτρέπουμε στους κάθε
λογής «αρμόδιους» να συμπεριφέρονται στους πολίτες
της τρίτης ηλικίας σαν μια ξοφλημένη γενιά που πλέον
δεν έχει καμία χρησιμότητα. Και ο λόγος που οι ευαι-
σθησίες μας παρουσιάζονται μειωμένης ισχύος σε ό,τι
αφορά το εν λόγω θέμα είναι γιατί στο βάθος έχουν αλ-
λοιωθεί τόσο πολύ οι ηθικές μας αξίες ώστε εμείς οι
ίδιοι να γινόμαστε φορείς αυτής της αδιαφορίας, την
οποία μάλιστα μεταφέρουμε ελαφρά τη καρδία και στα
παιδιά μας με αποτέλεσμα οι ηλικιωμένοι να καταλήγουν
να θεωρούνται «βάρος» της κοινωνίας αντί εκείνοι που
με λιγοστά μέσα και ένα σωρό δυσκολίες τη στήριξαν,
προσφέροντας στον τόπο όλο τους το είναι. Ποια είναι
η εξαργύρωση των κόπων τους; Μοναξιά, περιθωριο-
ποίηση, αγωνία, φόβος και κυρίως προδοσία, αυτό είναι
που αισθάνονται οι πλείστοι πέρα από τις περιπτώσεις
κακοποίησης ή παραμέλησης. Αφημένοι –όσοι δεν
έχουν την οικονομική ευχέρεια– σε θλιβερές στέγες
ευγηρίας, χωρίς τις απαιτούμενες συνθήκες αξιοπρεπούς
φροντίδας ή κλεισμένοι σε σπίτια με οικιακές βοηθούς
ανεπαρκούς κατάρτισης, ενώ αυτό που θα έπρεπε να
συμβαίνει είναι να υπάρχουν κρατικές υπηρεσίες πρό-
νοιας, είτε με κατ’ οίκον φροντίδα από εξειδικευμένο
προσωπικό είτε με κρατικές στέγες που να μην ντρε-
πόμαστε για την ύπαρξή τους. Αντ’ αυτού, οι ηλικιωμένοι
μας είναι αφημένοι στο έλεος του Θεού, με το κράτος
να τους βάζει σε δεύτερη μοίρα και να τους θυμάται
μόνο όταν ένα σχετικό θέμα βλέπει το φως της δημο-
σιότητας και χαλά την εικόνα του αρμόδιου υπουργού
ή υφυπουργού ή όποιου άλλου πολιτικού παριστάνει
πως γνοιάζεται αρκετά για να αλλάξει αυτό το άθλιο
καθεστώς. Εκείνο ωστόσο που ξεχνούμε, ή ηθελημένα
προσπερνούμε, είναι πως στη θέση τους θα βρεθούμε
εμείς πολύ πιο γρήγορα από ό,τι νομίζουμε και αν δεν
απαιτήσουμε τώρα αξιοπρεπείς συνθήκες για τους αν-
θρώπους της τρίτης ηλικίας –σε όλα τα επίπεδα– τότε
διερωτώμαι ποιος θα το κάνει αύριο για εμάς, αφού το
δικό μας παράδειγμα είναι ήδη προς αποφυγήν.

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

Καημένη
τρίτη ηλικία

elenixenou11@gmail.com
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Ευρωπαϊκά ζαρκάδια ψάχνουν για βελανίδια κάτω από στρώμα χιονιού κοντά σε εξοχική κατοικία στο Liepu-
pe της Λετονίας. Σύμφωνα με τις προβλέψεις του Λετονικού Κέντρου Περιβάλλοντος, Γεωλογίας και Μετεω-
ρολογίας (LVGMC) το κρύο και ο παγετός στη Λετονία θα εντατικοποιηθούν τις επόμενες ημέρες και ακόμη
περισσότερο την επόμενη εβδομάδα. 

Οι τελευταίες αποκαλύψεις του ICIJ και τα δημο-
σιεύματα «CyprusConfidential» που συνοδεύτηκαν
με την παραδοχή ότι η κυβέρνηση, αλλά και οι πο-
λίτες, περίμεναν «κάτι πιο ηχηρό», απέδειξαν για
ακόμα μια φορά την απόλυτη κανονικοποίηση της
διαφθοράς πρώτα και κύρια στην αντίληψη της
κοινωνίας. Οι θεσμοί δε που θα έπρεπε να φέρουν
την κάθαρση, έχουν και αυτοί διαβρωθεί είτε με
την αδράνειά τους είτε με την εμπλοκή τους σε
ό,τι οδήγησε στον εξευτελισμό του ονόματος της
χώρας διεθνώς. Την ίδια ώρα, τα πολιτικά κόμματα
που στήριξαν τη διαμόρφωση του πέπλου διαπλοκής
τώρα ψελλίζουν κάτι ακατανόητα για ξεκαθάρισμα.
Τα αποτελέσματα της θεσμικής διάβρωσης, όμως,
και της απουσίας εμπιστοσύνης από πλευράς των
πολιτών είναι ευδιάκριτα στον τρόπο που κινείται
ο πολιτικός διάλογος στη χώρα. Και στο πού οδη-
γείται η χώρα. 

Το εκρηκτικό μείγμα που δημιουργείται στην
Κύπρο γίνεται εύκολα αντιληπτό αν σκεφτεί κανείς
ότι πέρα από τη θεσμική παρακμή, το κυπριακό
κράτος μοιάζει συνεχώς να βάζει εμπόδια στους
πολίτες του. Είναι ένα κράτος βασισμένο σε ένα
«δίκαιο της ανάγκης» που φαίνεται να δικαιολογεί
κάθε μορφής διαπλοκή και εξυπηρέτηση συμφε-
ρόντων. Σε μια χώρα μισή που αδυνατεί να ιεραρ-
χήσει την ανάγκη για λύση του Κυπριακού και για
ειρηνική συνύπαρξη, και παραμένει έρμαιο σε ένα
ολοένα και χειρότερο στάτους κβο. 

Όλα αυτά, σε μια συνθήκη όπου, σε έναν ολοένα
και πιο συνδεδεμένο κόσμο, η άνοδος του ακρο-
δεξιού λαϊκισμού εξελίσσεται στην πιο μεγάλη πο-
λιτική απειλή για την Ευρώπη. Το Βολτ Ευρώπης,
το πρώτο πανευρωπαϊκό κόμμα, δημιουργήθηκε
το 2017 ακριβώς ως μια προσπάθεια να αναχαιτιστεί
ο λαϊκισμός που μαστίζει την Ευρώπη. Αποτελεί
ένα προοδευτικό, πράσινο και πραγματιστικό
κόμμα που σήμερα δραστηριοποιείται πλέον σε
31 χώρες. Από τις 3 Δεκεμβρίου λοιπόν, ιδρύεται
και στην Κύπρο και έχει μπροστά του τεράστιες
προκλήσεις. Η κλιματική αλλαγή και η αντιμετώπισή
της, το κόστος ζωής, η στεγαστική κρίση, η μετα-
νάστευση ως φαινόμενο που δεν θα εκλείψει, η
αμφισβήτηση ελευθεριών και δικαιωμάτων, η δι-
αιώνιση του φόβου που οδηγεί στο μίσος και στην
κανονικοποίηση της ακροδεξιάς νοοτροπίας, η
θεσμική παρακμή, όλα αυτά αποτελούν φαινόμενα
που επηρεάζουν τις ευρωπαϊκές κοινωνίες, σε μι-
κρότερο ή μεγαλύτερο βαθμό. Επηρεάζουν συνάμα
και την κυπριακή κοινωνία. Οι λύσεις σε αυτά τα

ζητήματα δεν μπορούν να έρθουν μόνο μέσα από
την Κύπρο. Αντίθετα, για να τις βρούμε, πρέπει
επιτέλους να μπορέσουμε να τις οραματιστούμε
στο πλαίσιο πολιτικών διεκδικήσεων στο πεδίο
δράσης μας που είναι η Ευρωπαϊκή Ένωση. Το εγ-
χείρημα του Βολτ αποτελεί μια πανευρωπαϊκή προ-
σπάθεια για να αφυπνιστούν οι δημοκρατικοί
πολίτες που παραμένουν αποστασιοποιημένοι από
το κομματικό σύστημα και για να βρουν τρόπο να
εμπλακούν στη διαδικασία παραγωγής πολιτικής. 

Η μορφή και η δομή του Βολτ επιτρέπουν την
πρόσβαση και ενεργό συμμετοχή σε ευρύτερες
πολιτικές ζυμώσεις στον ευρωπαϊκό χώρο, στον
σχεδιασμό μετρήσιμων και εφαρμόσιμων πολιτικών,
σε ένα ισχυρότερο ρεύμα αλλαγής και προόδου
για κάθε πολίτη. Την ίδια ώρα όμως, υπάρχει η
τοπική ευχέρεια με το Βολτ Κύπρος, να δίνεις την
πολιτική μάχη για μια καλύτερη Κύπρο. 

Το Βολτ θα εργαστεί για μια Κύπρο που δεν θα
αφήνει κανέναν πίσω, και που θα χρησιμοποιεί
την τεχνολογική εξέλιξη και τα οφέλη της για να
ενισχύσει τους πολίτες της. Με ένα οικονομικό
μοντέλο που θα προνοεί ότι η καινοτομία και η
επιχειρηματικότητα δεν είναι μόνο για τους λίγους.
Ένα οικονομικό μοντέλο που επιτελούς θα πηγαίνει
πέρα από το πρόσκαιρο κέρδος, και θα προάγει
την οικολογία ως γνώμονά του. Για κοινωνική δι-
καιοσύνη και κράτος δικαίου. Το Βολτ, όμως, θα
παλέψει και για να υπενθυμίζει πως όσο παραμένει
το Κυπριακό άλυτο, κανένα μέλλον δεν μπορεί να
είναι βιώσιμο για τη χώρα. Θα δώσει την πολιτική
μάχη για να υπενθυμίζει ότι η δουλειά για ειρήνη
και επανένωση είναι καιρός να ξεκινήσει –ειλικρι-
νά– στη χώρα. Η αίσθηση της απόγνωσης μπροστά
στη συνεχή διολίσθηση του πολιτικού σκηνικού,
συχνά οδηγεί σε φαταλιστικές προσεγγίσεις ή
στην απόλυτη αδράνεια των πολιτών. Η απόφασή
μας να αφήσουμε τη μιζέρια να μας καταπνίξει
είναι και αυτή πράξη πολιτική. Μπροστά στην
απόγνωση και στον φόβο, προσπαθούμε να δημι-
ουργήσουμε κάτι νέο, χωρίς βαρίδια, που να μπορεί
να αποτελέσει τον χώρο έκφρασης του Κύπριου
πολίτη τού σήμερα, που βλέπει μπροστά. Αξίζει
να προσπαθήσουμε για ένα προοδευτικό, πράσινο,
επανενωμένο μέλλον. Εξάλλου, η δράση μπορεί
να δημιουργήσει την ελπίδα, και μόνο η ελπίδα
μπορεί να σταθεί απέναντι στην απόγνωση. 

Η κα Ανδρομάχη Σοφοκλέους είναι μέλος Ιδρυτικής Επι-
τροπής Βολτ.

Της ΑΝΔΡΟΜΑΧΗΣ ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ

Για ένα προοδευτικό, πράσινο,
επανενωμένο μέλλον
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Α ς πάμε πίσω στον 18ο αιώνα
όταν ιδρύθηκε το Βρετανικό
Μουσείο. Στόχος του: η εκ-

παίδευση του κοινού στα επιτεύγ-
ματα των Καλών Τεχνών. Στο τέλος
του ίδιου αιώνα ο Ναπολέων εκ-
στρατεύει στην Αίγυπτο. Τον ακο-
λουθεί ο Βιβάν Ντενόν – οι επι-
σκέπτες του Λούβρου σήμερα ξέ-
ρουν ότι υπάρχει η πτέρυγα Ντε-
νόν. Στην είσοδό της, στο κεφα-
λόσκαλο, δεσπόζει η «Νίκη της Σα-
μοθράκης». «Ενα αριστούργημα
που δεν μπορεί να το χωρέσει
καμία αίθουσα», όπως έγραψε ο
Αντρέ Μαλρώ. Ο Ντενόν λεηλάτησε
την Αίγυπτο. Δεν το έκανε δ’ ίδιον
όφελος. Είχε μια αντίληψη για την
τέχνη η οποία επηρέασε όλον τον
σύγχρονο κόσμο. Θα έλεγα περισ-
σότερο ακόμη και από άλλες με-
γάλες ιδέες, όπως ο σοσιαλισμός.
«Αυτά τα έργα, για να αναδείξουν
την πραγματική τους αξία, θα πρέ-
πει να αποκοπούν από τον φυσικό
τους χώρο. Εκεί αντιμετωπίζονται
ως ιστορικά τεκμήρια. Αν όμως
βρεθούν στον ίδιο χώρο με τα έργα
της Αναγέννησης μεταμορφώνον-
ται σε αριστουργήματα της τέ-
χνης». Οφείλουμε να το παραδεχ-
θούμε. Αν η Αφροδίτη της Μήλου
είχε παραμείνει στο χωραφάκι του
Γιώργου Κεντρωτά στο υπέροχο
νησί των Κυκλάδων δεν θα αντα-

γωνιζόταν σε δημοφιλία την Τζο-
κόντα του Ντα Βίντσι.

Πάμε τώρα στον κατηραμένο
όφι, τον έβδομο λόρδο του Ελγιν,
πρέσβη της Βρετανίας στην Υψηλή
Πύλη σε μια εποχή που οι Οθωμα-
νοί χρειάζονται τους Αγγλους για
να αντιμετωπίσουν την επέκταση
των Γάλλων στη Μεσόγειο. Ο άν-
θρωπος είναι αρχαιολάτρης. Και
παίρνει την άδεια από τον Πασά
των Αθηνών να πάρει μερικές «αρ-
χαιότητες» οι οποίες θα εμπλού-
τιζαν τις συλλογές του Βρετανικού
Μουσείου. Οι Οθωμανοί δεν είχαν
ιδέα από τη σημασία των μεγάλων
μουσείων εννοείται. Οσο για τον
λόρδο Ελγιν και τα συνεργεία του
επέκτειναν το «μερικές» κατά βού-
ληση και άρχισαν να ξηλώνουν τα
γλυπτά του Φειδία από τα αετώ-
ματα και τη ζωφόρο. Η λεηλασία
δεν έγινε εν μια νυκτί, ούτε εν κρυ-
πτώ. Στα εργοτάξια εργάστηκαν
πολλοί Αθηναίοι για το μεροκά-
ματο.

Ο αρχαιολάτρης και αρχαιοκά-
πηλος λόρδος έχει ξοδέψει όλη του
την περιουσία για να αποκτήσει
τους καλλιτεχνικούς θησαυρούς.
Τελικά τους αγοράζει το Βρετανικό
Μουσείο το οποίο και έκτοτε διεκ-
δικεί τη νομιμότητα της κατοχής
τους. Αν θέλουμε να είμαστε αν-
τικειμενικοί απέναντι στη δική

μας Ιστορία οφείλουμε να παρα-
δεχθούμε ότι η παρουσία τους στο
Λονδίνο υπήρξε προπαγανδιστικό
εργαλείο για τις ελληνικές υποθέ-
σεις. Το κοινό που έβλεπε τα αρι-
στουργήματα του Φειδία ταυτιζό-
ταν με τους Ελληνες και απωθούσε
τους σαρικοφόρους Οθωμανούς.
Ηταν μια εποχή που το ταξίδι στην
Ελλάδα ήταν περιπέτεια, την οποία
μόνον μερικοί θαρραλέοι περιη-
γητές επιχειρούσαν.

Αυτά για τον 19ο και το πρώτο
μισό του 20ού αιώνα, για την Ιστο-
ρία που λένε. Σήμερα η Ελλάδα
δεν είναι μια περιφερειακή χώρα
του παγκόσμιου πολιτισμού. Είναι
ένα από τα πολλά κέντρα του. Οφεί-
λει να αναγνωρίσει τον ρόλο που
διαδραμάτισε η κληρονομιά της
στα πανεπιστήμια ή τα μουσεία
του δυτικού κόσμου, όμως δικαιού-
ται, επί ίσοις όροις να διεκδικήσει
τα πνευματικά της δικαιώματα.
Και ανάμεσά τους κατέχουν πρω-
τεύουσα θέση τα δικαιώματα της
μεγάλης γλυπτικής του Φειδία.
Ακόμη κι αν το πάρουμε με τη λο-
γική του Βιβάν Ντενόν, ότι το έργο
τέχνης αναδεικνύει την αξία του
όταν αποκοπεί από τον φυσικό
του χώρο, η γλυπτική του Φειδία
δεν αποκόπηκε από τον «φυσικό
της χώρο». Αποκόπηκε από ένα
αριστούργημα της τέχνης. Ο Παρ-

θενών δεν είναι ένα απλό αρχαι-
ολογικό μνημείο που μας δίνει πλη-
ροφορίες για την εποχή του, όπως,
ας πούμε, η πέτρα που ούρησε ο
Μέγας Αλέξανδρος κάπου στη Μι-
κρά Ασία. Είναι ένα καλλιτεχνικό
αριστούργημα το οποίο, αν υπήρχε
τρόπος, θα έπρεπε να βρίσκεται
προστατευμένο σ’ ένα από τα με-
γάλα μουσεία του σύγχρονου πο-
λιτισμού. Ο,τι έχει σχέση μαζί του
δεν είναι απλή ιστορική μαρτυρία.
Είναι αναπόσπαστο τμήμα της αι-
σθητικής του αξίας, αυτής που ορί-
ζει τη δυναμική της παρουσίας
του στον σημερινό κόσμο. Οταν
τον βλέπεις στην προοπτική της
Πατησίων δεν χρειάζεται να ξέρεις
την ιστορία του για να τραβήξει
το βλέμμα σου. Σαν το Χαμόγελο
της Τζοκόντας.

Εχουν κατηγορήσει τους Ελλη-
νες για εθνικισμό επειδή διεκδικούν
την επανένωση των γλυπτών του
Παρθενώνα. Οχι πάντα αδίκως.
Τώρα όμως το επιχείρημα μπορεί
να αντιστραφεί. Οι Βρετανοί επι-
καλούνται τα εθνικά συμφέροντα
της ιδιοκτησίας τους, ενώ οι Ελ-
ληνες επικαλούνται την πολιτι-
σμική τους αξία – και γι’ αυτό δεν
πρέπει να επιμένουμε στο ιδιο-
κτησιακό καθεστώς. Ολα αυτά με
κάνουν αισιόδοξο ότι κάποια μέρα
θα τα δούμε στην Αθήνα.

Ο Παρθενών έχει τα πνευματικά δικαιώματα του Φειδία
Του ΤΑΚΗ ΘΕΟΔΩΡΟΠΟΥΛΟΥ

Γ ια τους ερευνητές της Ιστο-
ρίας της Ελλάδας του 20ού
αιώνα, η ανακοίνωση του δι-

οικητή της Εθνικής Υπηρεσίας
Πληροφοριών (ΕΥΠ) κ. Θεμιστοκλή
Δεμίρη ήταν μια ευχάριστη είδηση.
Εκπληρώνοντας ένα αίτημα δε-
καετιών, ο διοικητής εξήγγειλε
την «αξιοποίηση του αρχείου της
ΕΥΠ» και τη «λειτουργία κέντρου
επισκεπτών / μουσείου, το οποίο
θα ενημερώνει το κοινό για την
ιστορία και αποστολή της Υπηρε-
σίας». Η ανακοίνωση αυτή έγινε
στο πλαίσιο της Εκθεσης Πεπραγ-
μένων που συνέταξε για πρώτη
φορά στην ιστορία της η ΕΥΠ –
μιας αξιέπαινης πρωτοβουλίας που
συμβάλλει στη δημόσια λογοδοσία
της Υπηρεσίας.

Η αξιοποίηση του αρχείου της
ΕΥΠ, που ανακοινώθηκε στις 21
Νοεμβρίου, δίνει ουσία στον ν.
3649/2008, ο οποίος προβλέπει τον
αποχαρακτηρισμό μέρους του αρ-
χείου της ΕΥΠ μετά την πάροδο
πεντηκονταετίας. Η επικείμενη
συμπλήρωση μισού αιώνα από την
πτώση της χούντας και την εκκί-
νηση της Μεταπολίτευσης δημι-
ουργεί συμβολικές προϋποθέσεις
ώστε να χυθεί επιτέλους φως στην
ομιχλώδη πορεία των υπηρεσιών
πληροφοριών της Ελλάδας.

Η ιστορία των ελληνικών υπη-
ρεσιών πληροφοριών είναι γνωστή

και άγνωστη συνάμα. Ξέρουμε,
για παράδειγμα, ορισμένες από τις
πιο σκοτεινές πτυχές της: την κά-
λυψη στο παρακράτος που οδή-
γησε στη χούντα της 21ης Απρι-
λίου· τη στοχοποίηση των πολιτι-
κών φρονημάτων· μνημειώδεις
γκάφες, όπως η υπόθεση Οτσαλάν·
συνδικαλιστικές συγκρούσεις που
έγιναν διασκεδαστικά πρωτοσέλιδα
και δύσκολα συναντώνται σε άλλη
δυτική χώρα· τη χρήση της υπη-
ρεσίας ως εργαλείου ελέγχου της
αντιπολίτευσης.

Είναι όμως μόνο αυτό οι ελλη-
νικές υπηρεσίες πληροφοριών; Πι-
θανότατα όχι, όπως γνωρίζουμε
από προφορικές μαρτυρίες. Μας
λείπει βέβαια η τεκμηριωμένη πλη-
ροφόρηση για να έχουμε μια συ-
νολική εικόνα της ιστορικής τους
πορείας. Και αυτό διότι το ιστορικό
αρχείο της ΕΥΠ, που θα μπορούσε
να μας δώσει περισσότερες πλη-
ροφορίες για τα επιχειρησιακά εν-
διαφέροντα και διλήμματα της
υπηρεσίας αλλά και τις επαφές της
με τους αρμόδιους υπουργούς, πα-
ραμένει απόρρητο. Η άγνοιά μας
σε αυτά τα θέματα δυσχεραίνει
τεκμηριωμένες ιστορικές έρευνες
για την υπηρεσία και, επομένως,
μια καλά πληροφορημένη συζή-
τηση για τον ρόλο και τα πεπραγ-
μένα της παλιάς ΚΥΠ. 

Το αρχείο μιας υπηρεσίας πλη-

ροφοριών δεν μπορεί να αποχα-
ρακτηριστεί στο σύνολό του, ειδικά
όσον αφορά τις (ανθρώπινες) πηγές
της και τις μεθόδους της που εν-
δεχομένως να χρησιμοποιούνται
ακόμα. Ωστόσο, υπάρχουν πολλοί
τρόποι με τους οποίους μια υπη-
ρεσία μπορεί να ενθαρρύνει και
να τροφοδοτεί τη δημόσια συζή-
τηση για το παρελθόν της. 

Ορισμένες καλές πρακτικές: Η
CIA εφαρμόζει ένα πρόγραμμα
αποχαρακτηρισμού του αρχείου
της, που έχει οδηγήσει στην ελεύ-
θερη διάθεση χιλιάδων εγγράφων.
Διαθέτει ιστορικό τμήμα με δεκάδες
επαγγελματίες ιστορικούς, που δη-
μοσιεύουν και παρουσιάζουν ιστο-
ρικές έρευνες. Συνταξιούχοι μοι-
ράζονται τις εμπειρίες τους σε συ-
νέδρια και δημοσιεύουν τα απο-
μνημονεύματά τους, έπειτα από
έλεγχο της υπηρεσίας τους. Οι βρε-
τανικές υπηρεσίες πληροφοριών
έχουν συμφωνήσει με ιστορικούς
για συγκεκριμένες, λεπτομερείς
δημοσιεύσεις βασισμένες στο αρ-
χειακό υλικό τους. Πρόσφατα, η
ολλανδική υπηρεσία πληροφοριών
αποχαρακτήρισε μια συγκεκριμένη
κατηγορία φακέλων, ενώ επίκειται
ο αποχαρακτηρισμός και άλλων
κατηγοριών. Στην Ανατολική Ευ-
ρώπη, ως κίνηση ρήξης με το πα-
ρελθόν, υπηρεσίες πρώην κομ-
μουνιστικών κρατών (Ανατολική

Γερμανία, Τσεχία, Ρουμανία) έχουν
αποχαρακτηρίσει τα αρχεία τους.
Ολες αυτές οι πρωτοβουλίες δεν
πραγματοποιήθηκαν χωρίς δυσκο-
λίες, ούτε χωρίς να φέρουν ενδε-
χομένως στο φως «ενοχλητικά»
γεγονότα. Επέτρεψαν όμως μια
επιστημονική και δημόσια συζή-
τηση για το παρελθόν των υπηρε-
σιών, πράγμα που άφησε μικρότερο
περιθώριο για θεωρίες συνωμοσίας
και αύξησε τη νομιμοποίηση των
εν λόγω υπηρεσιών.

Ως ερευνητές περιμένουμε με
ενθουσιασμό να δούμε το ίδιο πράγ-
μα επιτέλους να συμβαίνει στην
Ελλάδα. Και περιμένουμε το επό-
μενο βήμα: ένα σαφές χρονοδιά-
γραμμα για τον αποχαρακτηρισμό
του αρχείου της ΚΥΠ. Θα είναι ένα
πολύ θετικό βήμα για την ιστορική
έρευνα του παρελθόντος της ΕΥΠ,
αλλά και το έναυσμα για μια τεκ-
μηριωμένη δημόσια συζήτηση για
την ιστορία των υπηρεσιών πλη-
ροφοριών της Ελλάδας, η οποία θα
έχει οφέλη τόσο για την ιστορική
έρευνα όσο και για την ίδια την
Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών.

Η δρ Ελένη Μπράατ είναι αναπληρώτρια
καθηγήτρια Πολιτικής Ιστορίας στο Πα-
νεπιστήμιο της Ουτρέχτης, με ειδικότη-
τα στην Ιστορία των Υπηρεσιών Πληρο-
φοριών. Ο κ. Αχιλλέας Χεκίμογλου είναι
συγγραφέας και ερευνητής.

Ενα πρώτο θετικό βήμα για την ΕΥΠ
Των ΕΛΕΝΗΣ ΜΠΡΑΑΤ και ΑΧΙΛΛΕΑ ΧΕΚΙΜΟΓΛΟΥ     

Η πολύτιμη κατάθεση
των βετεράνων ηγετών

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Είτε συμφωνεί είτε
διαφωνεί κανείς μα-
ζί τους, είναι σημαν-
τικό οι άνθρωποι
που διαχειρίστηκαν
τις τύχες της χώρας

να τοποθετούνται δημοσίως για
όσα συμβαίνουν στον τόπο. Στις
ώριμες δυτικές δημοκρατίες, έχει
εδραιωθεί εδώ και χρόνια ένας
ξεχωριστός ρόλος για όσους πέ-
ρασαν από τη θέση του πρωθυ-
πουργού ή και άλλες καίριες θέσεις.
Μερικοί, όπως για παράδειγμα ο
Χένρι Κίσινγκερ, κατακτούν κατά
την αποστρατεία τους έναν ακόμη
πιο ξεχωριστό ρόλο, αυτόν του
πολιτικού με ειδικό βάρος, του

statetsman όπως τον αποκαλούν
οι Αγγλοσάξονες. Αλλοι δεν ξε-
φεύγουν ποτέ από τον ρόλο του
εφήμερου πολιτικού.

Σημασία, όμως, έχει ότι σε πα-
νεπιστήμια και «δεξαμενές σκέ-
ψης» συναντά κανείς συχνά στο
εξωτερικό πάνελ με βετεράνους
ηγέτες και αξιωματούχους, οι οποί-
οι μιλούν ανοιχτά για τα πάντα.
Οι ίδιοι και οι επιτελείς τους κα-
ταθέτουν σε ειδικά προγράμματα
προφορικής ιστορίας τις πολύτιμες
μαρτυρίες τους, που φωτίζουν
κρίσιμα επεισόδια του παρελθόν-
τος.

Είναι σημαντικό για τη χώρα
να ακούγονται οι φωνές όσων εί-
χαν τη μοναδική εμπειρία να λαμ-
βάνουν τις κρίσιμες αποφάσεις
που καθόρισαν την πορεία της.
Γι’ αυτό βρίσκω εξοργιστική την
κυνική αντίδραση ορισμένων που
σχολιάζουν «ε, και τώρα τι να μας
πει ο Χ;» ή «τι θέλει και μιλάει
τώρα και αυτός;». Ας αναλογιστούν
για δύο λεπτά πόσο διαφορετικό
είναι να μιλάει η εμπειρία, έστω
και η εμπειρία που εμπεριέχει και
αποτυχίες ή επικίνδυνα πειράμα-
τα. Εχουμε την τάση να τα αλέ-
θουμε όλα στον μύλο του κυνισμού
και της αδιαφορίας στην εποχή
μας. Μειώνεται, ταυτόχρονα, η
ανοχή στην αντίθετη άποψη. Για
κάποιο λόγο, τα βλέπουμε όλα
σαν ένα ποδοσφαιρικό ματς, σαν
να είμαστε κομμάτια μιας φανα-
τισμένης κερκίδας που νιώθει την
ανάγκη να γιουχάρει ή να αποθε-
ώσει. Με ένταση, ενίοτε και βι-
αιότητα.

Οταν ο δημόσιος διάλογος μοι-
άζει με Κολοσσαίο, έτοιμο να κα-
τασπαράξει όποιον τολμάει να
μπει στο στάδιο, είναι πολύ δύ-
σκολο να συζητήσει οτιδήποτε
ψύχραιμα και σοβαρά μια χώρα.
Το έχουμε όμως ανάγκη. Και το
περιμένουμε, αν δεν το απαιτούμε,
πρώτα απ’ όλα από τους πρώην
πρωθυπουργούς. Δεν περιμένουμε
απλώς ένα ακόμη κήρυγμα στην
όποια δική τους «ενορία». Αλλά
να τοποθετούνται στα καίρια ζη-
τήματα της επικαιρότητας και να
μιλούν ανοιχτά για όσα χειρίστη-
καν. Αν, μάλιστα, βάζουν και ένα
στοιχείο αυτοκριτικής στο μείγμα,
ακόμη καλύτερα. Εμείς κερδίζουμε
από την εμπειρία τους κι εκείνοι,
όπως έχει αποδείξει η Ιστορία,
στην πολύ, πολύ ιδιαίτερη αλλά
και σημαντική μάχη για την υστε-
ροφημία τους.

Υ πάρχουν ίχνη της Μαρίας
Καλογεροπούλου στην Αθή-
να του 2023; Ακολουθώντας

τη διαμονή της, όταν ήρθε στην
Ελλάδα από την Αμερική, το 1937
σε ηλικία 14 ετών, από τα Σεπόλια,
στη Χαριλάου Τρικούπη έως την
Πατησίων, μπορούμε να τη «δού-
με»;

Μπορούμε να συναντήσουμε
αυτό το μεγαλόσωμο κορίτσι, με
τα χοντρά γυαλιά, στριμωγμένο
σε ένα παλτό πτι καρό, ξεφτισμένο
στις άκρες, καθώς η φτώχεια της

οικογένειας, όπως και της χώρας
εξάλλου, ήταν μεγάλη; Και πώς
πέρασαν τα οκτώ χρόνια που έζη-
σε στην Αθήνα (έως το 1945); Μας
ενδιαφέρει, μας αφορά ή μας πα-
ρασύρει μόνο η έξαρση της επε-
τείου;

Χθες, 2 Δεκεμβρίου, ημέρα που
συμπληρώθηκαν τα 100 χρόνια
από τη γέννησή της, δόθηκε και
η πρεμιέρα του ντοκιμαντέρ «Μαί-
ρη, Μαριάννα, Μαρία: Τα άγνωστα
ελληνικά χρόνια της Κάλλας», μια
συμπαραγωγή της Εθνικής Λυ-
ρικής Σκηνής, που υπογράφουν
ο Βασίλης Λούρας και ο Μιχάλης
Ασθενίδης.

Αυτό το σύντομο σε διάρκεια,
και όμως καθοριστικό για τη με-
τέπειτα ζωή της, βιογραφικό, η
περίοδος της προσωπικής και
καλλιτεχνικής ενηλικίωσης της
νεαρής Καλογεροπούλου στην

Αθήνα της Κατοχής, είναι ένα πο-
λύτιμο τεκμήριο. Ενας καθρέφτης
της ίδιας της καλλιτέχνιδος, αλλά
και της ελληνικής πολιτικής και
κοινωνίας. Δεν είναι μόνο ότι έχει
αξιοποιηθεί κάθε πηγή – βιβλιο-
γραφία, συνεντεύξεις, βίντεο, αρ-
χειακό και φωνητικό, ανέκδοτο,
υλικό· ο τρόπος που παρατίθεται,
υφαίνοντας τη δική της ιστορία,
προδίδει και τη σύνθεση του κό-
σμου μας, είναι ένα ψυχογράφημα
του λαού και της ηγεσίας του.
Αποθεωτικοί και μικρόψυχοι, φθο-
νεροί, αλλά και έτοιμοι να αγα-
πήσουν παράφορα, προσφέρον-
τας γη και ύδωρ. Ο τρόπος που
την ενέπλεξαν στα πολιτικά πράγ-
ματα της χώρας, το 1957, όταν
την κάλεσαν να τραγουδήσει στο
Ηρώδειο, της πρόσφερε μόνο πι-
κρία. Μέρος του Τύπου της εποχής
τής επιτέθηκε γράφοντας, μεταξύ
άλλων, πως είναι σκάνδαλο να
φέρνουν την Κάλλας με 9.000 δο-
λάρια, τα οποία, μάλιστα, θα τα
πάρει και θα τα πάει στο εξωτε-
ρικό! Λαϊκισμός και πολιτική δια-
μάχη (κυβέρνησης - αντιπολίτευ-
σης) σε όξυνση. Με απειλές για
βόμβες στο ξενοδοχείο «Μεγάλη
Βρεταννία». Τότε, εκείνη, σε συ-
νέντευξή της, με ελληνικά ρέοντα
που είχαν όμως και την επίγευση
του τραύματος, είχε δηλώσει:
«...όλος ο κόσμος μού έδωσε τιμές,
αλλά το αίμα μου είναι ελληνικό
κι αυτό δεν το σβήνει κανείς. Εδώ
πέρα επικράθηκα, ναι. Πολλοί
μου έκαναν πόλεμο άδικο, το
οποίο δεν εξαρτάται τίποτα μ’
εμένα».

Το ντοκιμαντέρ είναι παρατη-
ρητής στο πρελούδιο ενός μύθου
και στο τέλος της γυναίκας στην
οποία και ανήκει. Κινηματογρα-
φικά, κατορθώνει να χτίσει, με
υλικό την «πελώρια φωνή» της,
μια ελληνική στέγη για την Κάλ-
λας. Ναι, η φωνή είναι το σπίτι.
Κι εκείνη κατοικεί, εντέλει, όπου
και όσο ακούγεται.

«Εδώ πέρα
επικράθηκα, ναι»

Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ
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Ενα ντοκιμαντέρ που
κινηματογραφικά κα-
τορθώνει να χτίσει, με
υλικό την «πελώρια φω-
νή» της, μια ελληνική
στέγη για τη Μαρία
Κάλλας, 100 χρόνια από
τη γέννησή της.

<<<<<<

Περιμένουμε, αν δεν
απαιτούμε, από τους
πρώην πρωθυπουρ-
γούς να τοποθετούνται
στα καίρια ζητήματα
της επικαιρότητας και
να μιλούν ανοιχτά για
όσα χειρίστηκαν.
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Η συνταγή: ασταμάτητα
ταξίδια σε χαλαρό ρυθ-
μό. Εσχάτως Βελιγράδι,
Ρώμη, Κατάρ, Ντουμπάι.
Ταξίδια που σε αρκετές
περιπτώσεις θα μπο-

ρούσε να πραγματοποιήσει ο ΥΠΕΞ.
Τα ταξίδια δεν είναι το κύριο θέμα –
κύριο θέμα είναι πως αυτά συνιστούν
ένα προπέτασμα καπνού για να συ-
σκοτίσουν ό,τι ένας πρόεδρος θα μπο-
ρούσε να κάνει: 

1) Ποιο είναι το μήνυμα της Γάζας;
Ότι τίποτε δεν είναι στατικό, ότι η
διεθνής σκηνή κινείται σε διαρκείς
αβεβαιότητες. Μια χώρα παράγοντας
αβεβαιότητας είναι η Κύπρος –παρά-
γοντας «σταθερότητας» είναι μόνο
σε δηλώσεις σε διάφορα δείπνα. 

2) Ένας πρόεδρος που έχει ισχυρή
εικόνα του γενικότερου περιβάλλοντος
και των κινδύνων που συνιστούν δεν
χάνει την ευκαιρία: α. Να μιλά στην
κοινή γνώμη τη γλώσσα της αλήθειας,
τι μαθαίνει η Κύπρος από τη Γάζα. β.
Να θέτει μπροστά μας τη μεγάλη ει-
κόνα, ότι τίποτε δεν πρέπει να το αφή-
νουμε στην τύχη, χρειάζεται να κα-
θοδηγούμε τις εξελίξεις. γ. Ότι οι κρί-
σεις μερικές φορές –πέρα από την
τραγική τους διάσταση– παράγουν
και «δεύτερες σκέψεις», όπως συμ-
βαίνει τώρα με την επιστροφή στην
ατζέντα της λύσης των δύο κρατών
στη Μ. Ανατολή –μετά τη λήξη του
πολέμου. 

3) Οι πιο έγκυρες αναλύσεις στο
Κυπριακό κάνουν λόγο για απόφαση
του γ.γ. να στείλει απεσταλμένο για
να διερευνήσει τις προϋποθέσεις για

επανάληψη των συνομιλιών. Νέο στοι-
χείο, το ενδεχόμενο η διάρκεια της
αποστολής του να ολοκληρώνεται σε
έξι μήνες. Ο ίδιος ο ΠτΔ δήλωσε στις
15/11 ότι «από την επικοινωνία που
είχα με τον γ.γ. των Η.Ε. αναμένω ότι
θα υπάρξει τις επόμενες των ημερών,
επιτέλους, ο διορισμός απεσταλμένου
για να διερευνήσει το έδαφος για επα-
νέναρξη διαπραγματεύσεων για επί-
λυση του Κυπριακού».

4) Καθώς υπάρχει αυτή η ενημέ-
ρωση, το ερώτημα προκύπτει αυτό-
ματα: Πώς ο ίδιος προετοιμάζει το
έδαφος, ώστε ο απεσταλμένος να συ-
ναντήσει μια ηγεσία και μια κοινότητα
έτοιμες για τα σημαντικά; Ένας πρό-
εδρος που έχει αυτές τις ευθύνες, τα-
ξιδεύει με φειδώ και στοχευμένα και
εργάζεται καθημερινά για να προετοι-
μάσει το έδαφος. α. Ποια είναι η δια-
πραγματευτική ομάδα με την οποία
θα επεξεργαστεί τα ζητήματα; Απλώς
δεν υφίσταται. β. Ποιοι είναι οι ειδικοί
συνεργάτες που θα μπορούσαν να κά-
νουν ειδικές συναντήσεις ετοιμασίας
του εδάφους συναντώντας συμβούλους
του Ε. Τατάρ; Απλά δεν υφίστανται.
γ. Η Άγκυρα συνιστά βασικό κλειδί
για να τύχει «επεξεργασίας» η «δυσ-
νόητη» έννοια περί της «κυριαρχικής
ισότητας». Ποια είναι η προσωπικό-
τητα που πάει στην Άγκυρα για να
συνομιλήσει (και) γύρω από τις κα-
τευθύνσεις που έθεσε το 2017 ο γ.γ.
των Η.Ε. με τα Έξι Σημεία του; Απλώς
δεν υφίσταται. 

5) Τα ταξίδια αναβαθμίζουν έναν
ηγέτη, όταν κουβαλά στις αποσκευές
του αποδείξεις για τη δουλειά του στη

δική του χώρα. Ότι εργάζεται για τη
μία και ενωμένη χώρα του, ότι έτσι
συνεισφέρει στην περιφερειακή ασφά-
λεια (υποδομές, διαδρόμους κ.λπ.). Το
πρώτο παράδειγμα «χορηγεί» εγκυ-
ρότητα. Το δεύτερο παράδειγμα «χο-
ρηγεί» εντυπώσεις της μιας στιγμής.

Όταν δεν κοιτάζεις τη μεγάλη ει-
κόνα, έρχεται η μικρή για να την υπο-
καταστήσει. Κάτι τρέχει στον Άγιο
Δομέτιο εδώ και λίγες μέρες. Ό,τι
τρέχει το είπε ο γ.γ. του ΟΗΕ Α. Γκου-
τέρες και στην ώρα τους. Έκθεσή του
για την ΟΥΝΦΙΚΥΠ, (Πηγή: «Καθη-
μερινή», 3/1/23).

Α) «Η ΟΥΝΦΙΚΥΠ εξακολουθεί να
ανησυχεί ιδιαίτερα για τις παράνομες
κατασκευές στη νεκρή ζώνη, καθώς
αυτές επηρεάζουν το status quo με
την de facto κατάληψη των περιοχών
που επρόκειτο να παραμείνουν φράγμα
ασφαλείας μεταξύ των αντίπαλων δυ-
νάμεων». Το σημείο αυτό αφορά τα
γνωστά συρματοπλέγματα. 

Β) «Μια νέα επίσημη δύναμη του
νόμου και της τάξης 300 ατόμων ιδρύ-
θηκε από την Κυπριακή Δημοκρατία
για να περιπολεί κατά μήκος αυτού
του φράχτη προκειμένου να εμποδίσει
τους μετανάστες και τους αιτούντες
άσυλο να περάσουν στον νότο. Τέτοιες
περιπολίες εντός της νεκρής ζώνης
θα θεωρούνταν σημαντική παραβία-
ση». Το σημείο αυτό αφορά τους «300».
Καμία διαβούλευση με την ΟΥΝΦΙΚΥΠ
η οποία επιτηρεί τη νεκρή ζώνη, ως
εκ τούτου, «σημαντική παραβίαση».

Γ) «Κατά μήκος της βόρειας γραμμής
κατάπαυσης του πυρός, η κατασκευή
χαρακωμάτων και η τοποθέτηση άλ-

λων εμποδίων εντός της ουδέτερης
ζώνης φαίνεται να στοχεύουν στη μο-
νομερή αλλαγή των ορίων της νεκρής
ζώνης σε λίγες τοπικές περιοχές».
Αυτό το σημείο συνδέεται με παλαι-
ότερα γεγονότα αλλά και με το (προχ-
θεσινό) στον Άγιο Δομέτιο. Η ΟΥΝ-
ΦΙΚΥΠ πολύ σωστά είπε ότι «απαγο-
ρεύονται αυστηρά μη εξουσιοδοτη-
μένες εργασίες». Αυτό αφορά τον Ε.
Τατάρ, αλλά και όσους στην ε/κ κοι-
νότητα «αγωνίστηκαν» για να τον φέ-
ρουν στα πράγματα ως βολικό «αντί-
παλο». Από τη στιγμή που ο Ν. Ανα-
στασιάδης –με την σύμφωνη γνώμη
Χριστοδουλίδη– απέρριψε την εισή-
γηση Ακιντζί για να γίνει το Πλαίσιο
Γκουτέρες «Στρατηγική Συμφωνία»,
άνοιγε ο δρόμος σε έναν Τατάρ. 

Δ) «Κατά μέσο όρο, η ΟΥΝΦΙΚΥΠ
ασχολείται με περίπου 10 περιστατικά
εντός και γύρω από την ουδέτερη
ζώνη κάθε 24 ώρες, συνδέοντας και
εμπλέκοντας και τις δύο πλευρές σε
όλα τα επίπεδα για να διασφαλιστεί
ότι δεν θα κλιμακωθούν περαιτέρω».
Αυτό το σημείο είναι απολύτως χρή-
σιμο για να έχουμε πλήρη εικόνα για
κάθε 24 ώρες. 

Ε) «Η ΟΥΝΦΙΚΥΠ δεσμεύτηκε και
με τις δύο πλευρές σχετικά με το αίτημα
του Σ.Α. να αποκατασταθούν οι θέσεις
των αντίπαλων δυνάμεων κατά μήκος
των γραμμών κατάπαυσης του πυρός
και αντ’ αυτού να εγκατασταθούν κά-
μερες». Σοβαρή πρόταση, αίτημα Συμ-
βουλίου Ασφαλείας. Τι θέση πήρε η
ε/κ ηγεσία, προηγούμενη και νυν; 

Ταξίδια χωρίς αποσκευές
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ
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Η διεμφυλική γυναίκα Maya Gurung, 35, και η Surendra Panday, 27, ποζάρουν με το πιστοποιητικό γάμου τους στο Κατμαντού του Νεπάλ. Η Maya και η Surendra έγιναν
το πρώτο ομόφυλο ζευγάρι στο Νεπάλ, αφού η κυβέρνηση κατέγραψε νόμιμα τον γάμο τους στο δήμο Dordi.

www.larkoslarkou.org.cy

Οταν τον περασμένο Αύγουστο μέσα από
αυτήν εδώ τη στήλη γράφαμε για τον
τρόπο διαχείρισης της κρίσης στην Πύλα,
τα «frontierstates» και το πώς την επομένη
ενός συμβάντος ξυλοδαρμού ειρηνευτών,
εντός της νεκρής ζώνης, από Τούρκους,

η αίσθηση ήταν πως «η κυβέρνηση κατόρθωσε να δια-
χειριστεί προληπτικά το ζήτημα και ήταν προετοιμασμένη
διπλωματικά». Λίγους μήνες μετά ακούσαμε και διαβάσαμε
για μια συμφωνία για την Πύλα και λίγες μόλις ημέρες
αργότερα είδαμε την εν λόγω συμφωνία να μην εφαρ-
μόζεται. Το συμβάν στον Άγιο Δομέτιο ήρθε απλώς να
επιβεβαιώσει όχι μόνο το μοτίβο της Τουρκίας για δη-
μιουργία τετελεσμένων εντός της νεκρής ζώνης, δια-
χρονικό και γνωστό, αλλά και την απόσταση μεταξύ δη-
λώσεων στη δημόσια σφαίρα και αποτελεσματικότητας,
επί του εδάφους. Η άποψη του «έχουν ληφθεί αποφάσεις
οι οποίες θα υλοποιηθούν, δεν θα δημοσιοποιηθούν»
που εκφράστηκε από τον ίδιο τον πρόεδρο της Δημο-
κρατίας την περασμένη εβδομάδα έρχεται να συνοψίσει
το πώς η κατάσταση στη νεκρή ζώνη θα διαμορφώνεται
και θα εξελίσσεται στην τρέχουσα πενταετία –ιδίως υπό
το βάρος ενός αδιεξόδου στο Κυπριακό και της μη επα-
ναφοράς στο τραπέζι του διαλόγου. Η νεκρή ζώνη εξάλλου

δεν αποτελεί μόνο μία
πραγματικότητα επί του
εδάφους που συνδέεται
με το Κυπριακό. Αποτε-
λεί, κυριότερα, το πεδίο
δυνητικών συμβάντων
κρίσης που τα επόμενα
χρόνια μπορεί να προ-
καλέσουν είτε την απαρ-
χή για μια σειρά επιτα-
χύνσεων που θα μας επα-
ναφέρουν στον διάλογο
και στη λύση ή την πλή-
ρη επισφράγιση της κα-
τοχής και της διχοτόμη-
σης –με τον πλέον δρα-
ματικό τρόπο αν κατά
μήκος της πράσινης
γραμμής υπάρξει μια

υβριδική απειλή, μια μικρής έκτασης κρίση με στρατιωτικό
αποτύπωμα ή μια σκληρή συνοριοποίηση. Συμβάντα
όπως αυτό της Πύλας ή του Αγίου Δομετίου (ή των Στρο-
βιλιών παλιότερα) πρέπει να αποτελούν διαρκείς υπεν-
θυμίσεις. Για την κυβέρνηση και το πολιτικό σύστημα,
στην Κύπρο, πως οποιαδήποτε κατάσταση εμπέδωσης
της κατοχής, δημιουργίας τετελεσμένων ή σκηνικών
κρίσης περνάει μέσα από αυτή την ιδιαίτερη γεωμορ-
φολογία της μοιρασμένης μας πατρίδας, μιας λωρίδας
που μας κόβει ως νησιωτική επικράτεια στη μέση, μήκους
180 χλμ., από τη δεκαετία του ’60.

Για τους πολίτες, πως οποιαδήποτε σοβαρή κρίση
εντός της νεκρής ζώνης αφορά τόσο το αίσθημα ασφάλειάς
τους όσο και το μέλλον, συνολικά, της φυσικής και πο-
λιτικής τους επιβίωσης. Το να ζεις εγγύς της νεκρής
ζώνης εξάλλου, με στρατιώτες των τουρκικών δυνάμεων
κατοχής να φωνάζουν συνθήματα, δεν αποτελεί και το
κατεξοχήν αίσθημα ασφάλειας για τους κατοίκους των
περιοχών. Κι εδώ ακριβώς εδράζεται και το δίλημμα
ασφάλειας για τη δική μας κοινότητα: Η ενίσχυση αυτού
του αισθήματος ανασφάλειας στα επόμενα χρόνια, στην
απουσία οποιασδήποτε κινητικότητας στο Κυπριακό,
αποτελεί και συνταγή για κανονικές κρίσεις (με κλιμάκωση
και αποκλιμάκωση) αλλά και πεδίο πολιτικών και κοι-
νωνικών μετασχηματισμών που θα βρούμε, στο εγγύς
μέλλον, μπροστά μας. Η νεκρή ζώνη αποτελεί το κατ’
εξοχήν πεδίο στο οποίο θα δοκιμαστούμε όλοι τα επόμενα
χρόνια. Η κυβέρνηση ως προς την απόσταση μεταξύ
επικοινωνίας και delivery, το Κυπριακό ως άλυτο ζήτημα
που θα διαμορφωθεί είτε ως οριστικό αδιέξοδο, κλείνοντας
τον ιστορικό του κύκλο ή θα επανέλθει διαφορετικά απ’
ό,τι το γνωρίσαμε ή με μια τελευταία, πολύ μικρή, ευκαιρία
επίλυσης, και η κυπριακή κοινωνία που πιθανόν να
βιώσει προκλήσεις ασφάλειας που θα επηρεάσουν ακόμη
και την καθημερινότητά της –ιδίως στις περιοχές εγγύς
της πράσινης γραμμής. Η νεκρή ζώνη αποτελεί πεδίο
συνειδητοποιήσεων. Ας το κατανοήσουμε πλήρως. 

Η νεκρή ζώνη
Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

ioannoug@kathimerini.com.cy
Twitter: @JohnPikpas

<<<<<<

Το να ζεις εγγύς της
νεκρής ζώνης εξάλ-
λου, με στρατιώτες
των τουρκικών δυ-
νάμεων κατοχής να
φωνάζουν συνθή-
ματα, δεν αποτελεί
και το κατεξοχήν αί-
σθημα ασφάλειας
για τους κατοίκους
των περιοχών. 

Ακόμη μία έκθεση για
την Τουρκία, με την
οποία ασχοληθήκαμε
περισσότερο στην
Κύπρο από ό,τι πολ-
λοί Τούρκοι, ακόμη

μία συζήτηση για δώρα και κατα-
πέλτες, καρότα και μαστίγια και
άλλα υπεραπλουστευτικά. Η τελική
εικόνα της έκθεσης, που βάζει στη
σειρά προβλήματα, προκλήσεις και
ευκαιρίες, είναι ανάμικτη για την
Κύπρο. Αναπόφευκτο. Φυσικά και
η σχέση της Ε.Ε. με την Τουρκία
κάπως θα προχωρήσει. Άλλωστε
αυτό συμφέρει και στην Κύπρο.
Και δεν θα σταματήσουν τα πάντα
γιατί έτσι θέλουμε. Αλλά ούτε και
ο δρόμος των ευρωτουρκικών θα
είναι εύκολος για την Τουρκία όσο
επιμένει να είναι αντιπαραγωγική
στο Κυπριακό.

Μήπως πρέπει να φωνάζουμε

για το ότι η λύση του Κυπριακού
δεν θεωρείται προϋπόθεση για την
Τελωνειακή Ένωση; Ή επειδή η
έκθεση Μπορέλ σημειώνει πως χω-
ρίς λύση του Κυπριακού η σχέση
Ε.Ε. - Τουρκίας δεν θα φτάσει στην
«πλήρη» δυναμική της, γιατί θα θέ-
λαμε χωρίς λύση του Κυπριακού
να μην υπάρχει καμία πρόοδος στα
ευρωτουρκικά σε κανέναν τομέα,
όσο και αν κρίνεται αναγκαίο για
τα συμφέροντα κρατών-μελών και
της Ε.Ε.; Όπως σε όλα τα πράγματα
στη ζωή τούτη, έχουμε δύο επιλο-
γές. Ή να εντοπίσουμε πώς μπο-
ρούμε να προσαρμοστούμε στα γε-
γονότα και να τα επηρεάσουμε, ή
να προσπαθήσουμε να είμαστε
βράχος και εμπόδιο ώστε να νιώ-
θουμε όμορφα και αγωνιστικά, ενώ
δεν θα πετυχαίνουμε απολύτως τί-
ποτα. Η προσέγγιση των όρων και
των προϋποθέσεων για να δώσουμε

την έγκρισή μας ως κράτος-μέλος
για ανάπτυξη των σχέσεων με την
Τουρκία είναι μια λογική στρατη-
γική επιλογή, εφόσον χρησιμοποι-
είται ως εργαλείο και όχι ως εμμονή.
Άλλωστε έχουμε πετύχει να ανα-
γνωρίζεται πως το Κυπριακό είναι
η μεγάλη εκκρεμότητα μαζί με το
κράτος δικαίου στις σχέσεις Ε.Ε. -
Τουρκίας, και πως για τη σημερινή
επιδείνωση στο Κυπριακό δεν ευ-
θυνόμαστε εμείς, αλλά η Τουρκία.

Η έκθεση Μπορέλ παρουσιάζει
αναλυτικά το πού βρίσκονται οι
σχέσεις με την Τουρκία. Δεν ξέρω

αν αυτά που περιέχει μπορούν να
θεωρηθούν «δώρα» κατά το γνωστό
κλισέ. Η καταγραφή αυτή όμως
μπορεί να θεωρηθεί «δώρο» για τη
στρατηγική της Κύπρου, γιατί είναι
ένας οδικός χάρτης του πού βρί-
σκεται το κάθε ζητούμενο, και πού
έχει οργανικό ρόλο το Κυπριακό.
Προεκλογικά ο Νίκος Χριστοδου-
λίδης μιλούσε για πρακτική δια-
σύνδεση της προόδου των ευρω-
τουρκικών με την πρόοδο στο Κυ-
πριακό.

Μάλιστα, κυκλοφορούσε στα
ΜΜΕ πως υπήρχε οδικός χάρτης
με συγκεκριμένες προτάσεις για το
πώς θα γίνει αυτό. Γι’ αυτό και η
αναβολή της συζήτησης για την
Τουρκία από τον Οκτώβριο στον
Δεκέμβριο προκάλεσε ανησυχίες
στη Λευκωσία, σε περίπτωση που
οι σχέσεις Ε.Ε. - Τουρκίας αναβάλ-
λονταν εκ νέου και έμεναν εντελώς

εκτός ατζέντας λόγω της ευρωπρο-
εκλογικής περιόδου το πρώτο μισό
του 2024, και της αναμπουμπούλας
της ανασύστασης των θεσμών κατά
το δεύτερο μισό του χρόνου.

Η λεπτομερής καταγραφή των
σχέσεων στην έκθεση Μπορέλ είναι
μια ευκαιρία για την Κύπρο να βάλει
τα πράγματα αυτά σε μια συγκεκρι-
μένη σειρά, με πλάνο, και με εξαντ-
λητικό χρονοδιάγραμμα και εναλ-
λακτικά σενάρια. Όπως στο πλάνο
που παρουσιάστηκε για τον θαλάσ-
σιο διάδρομο για τη Γάζα και θεω-
ρείται πλέον σοβαρή εναλλακτική,
για την οποία γίνεται προετοιμασία
να εφαρμοστεί, όταν και εφόσον το
επιτρέψουν οι συνθήκες. Φτάνει ο
πρόεδρος της Δημοκρατίας στην
επόμενη σύνοδο των 27 να μην πάει
επιμένοντας στη φανταχτερή αλλά
ανέφικτη πρόταση για διορισμό
απεσταλμένου της Ευρωπαϊκής

Ένωσης, αλλά να δείξει πώς η Κύ-
προς μπορεί να συνεισφέρει στη
θετική ατζέντα εφόσον η Τουρκία
κινηθεί πιο εποικοδομητικά, και
ποια ζητήματα μπορεί να απελευ-
θερώσει από το βέτο της, σταδιακά,
αναλογικά και αναστρέψιμα.

Η προσέγγιση αυτή μπορεί να
προωθηθεί με προσεκτική διπλω-
ματία με τα κράτη-μέλη που μιλούν
με την Τουρκία, και όχι με δημόσιες
διακηρύξεις για να μπορεί ο ΠτΔ
να λέει μετά πως προσπάθησε, και
να διερωτάται, σαν άλλος Κούσιος
για το Βαρώσι, «τι θα έπρεπε να
κάνει η κυβέρνηση και δεν το έκα-
νε;» ενόψει της προεκλογικής του
2028. Και θα πρέπει να συνοδεύεται
από τα περιβόητα ΜΟΕ προς τους
Τ/κ πολίτες (και όχι την ανεκδιήγητη
σημερινή ηγεσία τους).

Τα «δώρα» και ένας οδικός χάρτης
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

ykakouris@gmail.com
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Η έκθεση Μπορέλ πα-
ρουσιάζει αναλυτικά το
πού βρίσκονται οι σχέ-
σεις με την Τουρκία. 
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Στη διπλωματία και
τις διεθνείς σχέσεις,
ως «διπλωματία λε-
ωφορείων» (shuttle
diplomacy) εννοούμε
τις προσπάθειες που

καταβάλλει ένα τρίτο μέρος που
ενεργεί ως μεσολαβητής μεταξύ
δυο ή περισσότερων εμπλεκόμε-
νων μερών μιας σύγκρουσης. Η
διαμεσολάβηση αυτή είναι ανα-
γκαία όταν δεν υπάρχει επίσημη
αναγνώριση μεταξύ των εμπόλε-
μων μερών, είτε γιατί κάποια συγ-
κεκριμένα κράτη δεν αναγνωρί-
ζουν κάποια άλλα, όπως το Ιράν
δεν αναγνωρίζει το κράτος του Ισ-
ραήλ και η Τουρκία την Κυπριακή
Δημοκρατία, είτε διότι ο πόλεμος
διεξάγεται μεταξύ κρατών και τρο-
μοκρατικών οργανώσεων, όπως
στην περίπτωση των Ταλιμπάν,
του Ισλαμικού κράτους ή της Χα-
μάς. Ο διαμεσολαβητής ασκεί συ-
χνά την επιρροή του μέσω επα-
νειλημμένων επισκέψεων σε κάθε
μέρος χωριστά. Η άσκηση αυτή
είναι γνωστή ως «διπλωματία λε-
ωφορείων». Ο όρος χρησιμοποι-
ήθηκε πρώτη φορά για να περι-
γράψει τις πρωτοβουλίες του τότε

πανίσχυρου Αμερικανού υπουργού
Εξωτερικών Χένρι Κίσινγκερ  στη
Μέση Ανατολή, από τις 9 Νοεμ-
βρίου 1973 και μετά. Μετά την
έξοδο της Αιγύπτου από τη σοβιε-
τική σφαίρα επιρροής, οι ΗΠΑ
αναζήτησαν ένα δεύτερο στήριγμα
στην περιοχή και πίεσαν το Ισραήλ
και την Αίγυπτο να ξεκινήσουν
μια ειρηνευτική διαδικασία μετά
τον πόλεμο του Yom Kippur, τον
Οκτώβριο του 1973. Οι συμφωνίες
του Camp David του 1978 ήταν
το ορατό αποτέλεσμα των «υπό-
γειων διαδρομών» του Κίσινγκερ . 

Οι πρωτοβουλίες του όμως αυτές
δεν θα είχαν ευδοκιμήσει χωρίς
το ταξίδι-σοκ του Αιγύπτιου προ-
έδρου Ανουάρ Σαντάτ στην Ιερου-
σαλήμ. Στις 19 με 21 Νοεμβρίου
1977, ο πρόεδρος της Αιγύπτου
Ανουάρ Σαντάτ επισκέπτεται την
Ιερουσαλήμ. Σκοπός της επίσκεψης
ήταν να απευθυνθεί στην Κνέσετ,
το νομοθετικό σώμα του Ισραήλ,
για να προσπαθήσει να προωθήσει
την ισραηλινοαραβική ειρηνευτική
διαδικασία. Ο Sadat συναντήθηκε
με ανώτερους ισραηλινούς αξιω-
ματούχους, συμπεριλαμβανομένου
του πρωθυπουργού Μεναχέμ

Μπεγκίν. Ήταν η πρώτη επίσημη
επίσκεψη από Άραβα ηγέτη στο
Ισραήλ, η οποία έλαβε χώρα σε
μια εποχή κατά την οποία οι δύο
χώρες βρίσκονταν σε εμπόλεμη
κατάσταση.

Στις 9 Νοεμβρίου 1977, ενώπιον
ειδικής συνεδρίασης της Αιγυπτια-
κής Λαϊκής Συνέλευσης, ο Αιγύ-
πτιος πρόεδρος είχε δηλώσει ότι
ήταν έτοιμος να πάει στο «σπίτι»
τους, την Knesset, στην Ιερουσα-
λήμ και να συζητήσει για την ει-
ρήνη. Μεταξύ των παρευρισκό-
μενων, στην ειδική αυτή συνεδρία,
βρισκόταν και ο Γιασέρ Αραφάτ,
ηγέτης της Οργάνωσης για την
Απελευθέρωση της Παλαιστίνης
(PLO). Αν και ο Sadat καταχειρο-
κροτήθηκε από τα μέλη της Συ-
νέλευσης που στέκονταν όρθια
για αρκετά λεπτά, το ακροατήριο
δεν πίστευε ότι ο πρόεδρος μιλούσε
σοβαρά και ότι επρόκειτο όντως
να κάνει πράξη τα λεγόμενά του.
Η αντίδραση του Ισραήλ ήταν άμε-
ση. Έστειλαν ευθύς αμέσως επί-
σημη πρόσκληση στον Αιγύπτιο
πρόεδρο μέσω του Αμερικανού
πρεσβευτή στο Κάιρο. 

Κατά την επίσκεψή του ο Σαν-

τάτ δήλωσε ενώπιον του νομοθε-
τικού σώματος του Ισραήλ: «Θέλετε
να ζήσετε μαζί μας σε αυτό το μέ-
ρος του κόσμου. Με κάθε ειλικρί-
νεια, σας λέω, σας καλωσορίζουμε
ανάμεσά μας, με πλήρη ασφάλεια
και προστασία». Κατά τη διάρκεια
της ομιλίας του, δεν παρέλειψε
βέβαια να απορρίψει έντονα την
όποια ιδέα για ισραηλινή κυριαρχία
επί της Παλιάς Πόλης της Ιερου-
σαλήμ. Κατά τη διάρκεια της δια-
μονής του στο Ισραήλ ο Σαντάτ
επισκέφθηκε το τέμενος al-Aqsa
και την Εκκλησία του Παναγίου
Τάφου, σε μια συμβολική κίνηση
υπέρ της ειρηνικής συνύπαρξης
των θρησκειών και των πολιτι-
σμών. Το προσωπικό τίμημα για
την αλλαγή παιχνιδιού στη Μέση
Ανατολή ήταν βαρύ για τον Αιγύ-
πτιο πρόεδρο, αφού ο Ανουάρ Σαν-
τάτ θα δολοφονηθεί στις 6 Οκτω-
βρίου του 1981, κατά τη διάρκεια
στρατιωτικής παρέλασης για τον
εορτασμό της επετείου του πολέ-
μου του Yom Kippur. Οι δολοφόνοι
του ήταν τέσσερεις στρατιωτικοί,
οργανωμένοι στην «Ισλαμική Τζι-
χάντ» της Αιγύπτου.

Δύο χρόνια πριν από την εμ-

πλοκή του στη Μέση Ανατολή,
αυτή τη φορά ανάμεσα σε Ουά-
σιγκτον και Πεκίνο, το αεροπλάνο
του υπουργού Εξωτερικών και αρ-
χηγού της αμερικανικής διπλω-
ματίας είχε πάλι ακολουθήσει υπό-
γειες διαδρομές. Αν σήμερα μιλάμε
για δύο υπερδυνάμεις και εννοούμε
τις ΗΠΑ και την Κίνα, αυτό το
οφείλουμε στις μυστικές συνομι-
λίες του Kissinger εν μέσω του
κλιμακούμενου πολέμου στο Βιετ-
νάμ. Στον πόλεμο αυτόν στην ου-
σία ΗΠΑ και Κίνα πολεμούσαν μέ-
σω αντιπροσώπων. Τον Ιούλιο του
1971, ο Κίσινγκερ επισκέφθηκε
κρυφά το Πεκίνο για την πρώτη
ουσιαστική συζήτηση με τον Κι-
νέζο πρόεδρο Ζου, σε μια προσπά-
θεια διευθέτησης των αναρίθμη-
των προβλημάτων στις διμερείς
σχέσεις των χωρών αυτών. Κύριο
ζήτημα ήταν οι πολεμικές συγ-
κρούσεις στην Κορέα και το Βιετ-
νάμ, οι οποίες και είχαν επιβαρύνει
τις σινο-αμερικανικές σχέσεις όλα
αυτά τα χρόνια. Οι συνομιλίες αυ-
τές οδήγησαν σε μια άλλη επίσκε-
ψη αλλαγής παιχνιδιού (game ch-
anger). Από την 21η έως και την
28η Φεβρουαρίου του 1972, ο Αμε-

ρικανός πρόεδρος Ρίτσαρντ Νίξον,
σε μια αιφνιδιαστική κίνηση που
άφησε εμβρόντητο το παγκόσμιο
διπλωματικό στερέωμα, επισκέ-
πτεται επίσημα την Κίνα, εγκαι-
νιάζοντας μια νέα εποχή ειρήνης
και συνεργασίας. Στην επίσκεψή
του αυτή μάλιστα, θα ανταλλάξει
μια ιστορική χειραψία με τον Μάο
Ζεντόνγκ. Ο πόλεμος του Βιετνάμ
θα λήξει τέσσερα χρόνια αργότερα.
Τον Ιούλιο 2023, ο πρόεδρος Σι θα
υποδεχθεί επίσημα τον, ήδη εκατό
ετών, «παλιό φίλο» Κίσινγκερ.

Το σημαντικό ερώτημα σήμερα
είναι ποιος είναι σε θέση να ασκή-
σει μια «διπλωματία λεωφορείων»
ανάμεσα στο κράτος του Ισραήλ
και την Ισλαμική Δημοκρατία του
Ιράν. Τώρα που ο Κίσινγκερ πήρε
κι αυτός τη θέση του στην παγ-
κόσμια ιστορία της διπλωματίας,
ανάμεσα στον Μέττερνιχ, τον Ταλ-
λεϋράν και τον Ιωάννη Καποδί-
στρια, ποιος είναι ικανός να ωθήσει
τον πρόεδρο του Ιράν να επισκε-
φτεί την Ιερουσαλήμ;

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής Πολιτικής και Κοινωνικής Φιλοσο-
φίας του Πανεπιστημίου Κύπρου.

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ

Σεξουαλικές προτιμήσεις, πυρηνικές οικογένειες κ.ά.
Του ΘΟΔΩΡΗ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΥ

Ο πελλός θέλει τον
αντίπελλο του, έλεγε
«τσιάκος» αστυνόμος
πριν από μερικές δε-
καετίες στη Λεμεσό.
Πριν ακόμη κατα-

σκευαστεί ο αυτοκινητόδρομος Λε-
μεσού - Πάφου, οι οδηγοί ήταν υπο-
χρεωμένοι να διέρχονται από τις
βρετανικές βάσεις. Ένας νέος Βρε-
τανός αστυνόμος το είδε αλλιώς και
θέλησε να εφαρμόσει, κατά γράμμα,
τον κώδικα οδικής κυκλοφορίας.
Έβαλε τους Ελληνοκύπριους αστυ-
νομικούς των βάσεων να σταματούν
και να καταγγέλλουν χωρίς «οίκτο»
τους οδηγούς. Σε κάθε κατηφόρα
έστηναν ραντάρ και κατήγγελλαν
τους οδηγούς, ακόμη και αν έτρεχαν
πέντε μίλια πάνω από το όριο. Τότε
δεν υπήρχαν τα εξώδικα και έπρεπε
να τρέχουν στα δικαστήρια, τα
οποία ξαφνικά δεν προλάβαιναν να
επιβάλλουν πρόστιμα. Οι οδηγοί
ξεκίνησαν τα παράπονα και τις δια-
μαρτυρίες. Ο «μάγκας» αστυνόμος
της Λεμεσού πήρε τηλέφωνο τον
Βρετανό συνάδελφό του και τον
παρακάλεσε να δει με λίγο διαφο-
ρετική ματιά το θέμα και του είπε
ότι δεν είναι εγκληματίες οι οδηγοί,
είναι φτωχαδάκια, και δεν αξίζει
τον κόπο τόση ταλαιπωρία και τόσα
πρόστιμα. Ο Βρετανός ούτε να ακού-
σει. Τότε ο αστυνόμος της Λεμεσού
έβαλε δύο αστυνομικούς με γνώσεις
αγγλικών στην είσοδο και την έξοδο
των βρετανικών βάσεων. Σταμα-
τούσαν όλα τα αυτοκίνητα με Βρε-
τανούς και κατήγγελλαν τους οδη-
γούς για ταχύτητα και άλλα πολλά
ασήμαντα παραπτώματα. Σε μια
βδομάδα «βρεγμένος» ο Βρετανός
αστυνόμος πήρε τηλέφωνο τον συ-
νάδελφό του και τον κάλεσε σε γεύ-
μα για να βρουν μια λύση στο «πρό-
βλημα». Από εκείνη την ημέρα όλα
ήταν «μέλι γάλα» και σταμάτησε
το κυνήγι «μαγισσών».

Στις Ηνωμένες Πολιτείες, για
δεκαετίες η Νέα Υόρκη ήταν μια
επικίνδυνη πόλη. Πριν από μερικά
χρόνια ένας δήμαρχος, σε συνερ-
γασία με τον σερίφη –να σημειωθεί
ότι οι σερίφηδες εκλέγονται από
τους πολίτες– θέλησαν να μετα-
τρέψουν την πόλη, με οποιοδήποτε
κόστος, σε μια από τις πιο ασφαλείς
πόλεις στον κόσμο, όπως και τελικά
το πέτυχαν. Άρχισαν να συλλαμ-
βάνουν πολίτες, για μικρά αδική-
ματα, όπως ταχύτητα, παράνομη
στάθμευσης και άλλα πταίσματα
και να τους στέλνουν σε φυλακές.
Στο «πογκρόμ» συνελήφθησαν και
φυλακίστηκαν 1,5 εκατομμύρια άν-
θρωποι. Οι Αμερικανοί έχουν μια
πολύ καλή συνήθεια να αναθέτουν
σε ανεξάρτητους φορείς, να ελέγ-
χουν κάθε δαπάνη και κάθε από-
φαση, χωρίς να το γνωρίζουν οι
ελεγχόμενοι. Οι εκθέσεις τους δεν
είναι μόνο λογιστικές, αλλά κατα-
γράφουν τα κέρδη και τις ζημιές,
οικονομικές, κοινωνικές και πολι-
τικές και μάλιστα με στατιστικά

νούμερα. Οι ελεγκτές εντόπισαν
ότι εκτοξεύτηκε η εγκληματικότητα
εκτός Νέας Υόρκης, με πρωταγω-
νιστές άτομα τα οποία φυλακίστη-
καν για δευτερεύοντα αδικήματα
στη Νέα Υόρκη. Την ίδια ώρα εκτο-
ξεύτηκαν άλλου είδους εγκλήματα
στη Νέα Υόρκη, τα οποία είχαν
σχέση με τις διαπροσωπικές και
οικογενειακές σχέσεις και το οικο-
νομικό έγκλημα, σε ανώτερα δώ-
ματα της κοινωνίας. Το τελικό συμ-
πέρασμα, σύμφωνα και με τα στα-
τιστικά δεδομένα, ήταν ότι η «μη-
δενική ανοχή» στη Νέα Υόρκη δεν
ήταν προς το συμφέρον της χώρας,
αλλά αντιθέτως έφερε –συνολικά–
αρνητικά αποτελέσματα. Οι αμε-
ρικανικές εφημερίδες παρομοίασαν
τις ενέργειες του δημάρχου και του
σερίφη με την καταστροφική ιστο-
ρία της ποτοαπαγόρευσης στην
Αμερική και από τότε δεν τόλμησε
άλλος να επαναλάβει το πείραμα. 

Στην Κύπρο, τους τελευταίους
μήνες έγινε ένα σιωπηλό «πογκρόμ»,
με τις κάμερες φωτοεπισήμανσης
οι οποίες πάνε να οδηγήσουν σε
κοινωνική έκρηξη. Σε μια μέρα, έγι-
ναν παράνομοι σχεδόν όλοι οι Κύ-
πριοι, με πρόστιμα εκατοντάδων
ευρώ και με «απειλητικούς» βαθμούς
ποινής. Ο υπουργός Μεταφορών
και η υπουργός Δικαιοσύνης, περί
«άλλων τυρβάζουν» και άφησαν
τους «ένστολους» και τους «μανδα-
ρίνους» να κάνουν «παιχνίδι». Αναγ-
κάζονται τώρα οι βουλευτές να τρέ-
χουν για να μειώσουν τα πρόστιμα
και τον χρόνο διαγραφής των βαθ-
μών ποινής, ώστε να προλάβουν τα
χειρότερα. Σε λίγες βδομάδες οι «τι-
μωρημένοι» δεν θα μπορούν να ανα-
νεώσουν τις άδειες κυκλοφορίας,
δεν θα μπορούν να μεταβαίνουν
στις δουλειές τους και οι φτωχοί θα
καταστούν πλέον πεινασμένοι, από
τα εξοντωτικά πρόστιμα. Κατά τα
άλλα τα ναρκωτικά θερίζουν, οι με-
θυσμένοι τρέχουν δαιμονισμένα
και τα θανατηφόρα αποδίδονται
μόνο στον «αόρατο» ανθρώπινο πα-
ράγοντα. Η ψυχολογική διάσταση,
του φόβου με τις κάμερες στα φώτα
τροχαίας, ούτε καν αναφέρεται. 

Όλοι αυτοί οι αρμόδιοι και οι
αναρμόδιοι, ας μετακινηθούν λίγο
από τα αποτυχημένα βρετανικά
πρότυπα, ας πάνε στη Γαλλία, τη
Γερμανία, την Αμερική, ακόμη και
στα Κατεχόμενα, για να δουν πώς
εφαρμόζουν το σύστημα φωτοεπι-
σήμανσης. Τοποθετούν προειδο-
ποιητικές ευδιάκριτες πινακίδες,
στα 300 στα 200 και στα 100 μέτρα
πριν από τις κάμερες, και μόνο ένας
«τυφλός» δεν μπορεί να μειώσει την
ταχύτητα. Η προστιμολαγνεία, με
τις αμαρτωλές κάμερες, είναι μια
απάτη, όπως απάτη είναι η εντύ-
πωση ότι η εξουσία είναι ασύδοτη.
Όλα εδώ πληρώνονται και για τους
μικρούς και για τους μεγάλους, και
η θεία δίκη δεν κάνει λάθος.

«Αμαρτωλές» κάμερες
Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Οι υπόγειες διαδρομές του Χένρι Κίσινγκερ (1923-2023)

Τ ο πρώτο μου άρθρο σε αυτή
την εφημερίδα δημοσιεύ-
θηκε πριν από δέκα χρόνια

και τρεις ημέρες ακριβώς. Ξέρετε
ποιο θέμα είχε; Τον γάμο των ομό-
φυλων ζευγαριών. Τα ίδια συζη-
τούσαμε και τότε, με ακριβώς τον
ίδιο τρόπο. Μία δεκαετία. Το 1/10
της ζωής του Χένρι Κίσινγκερ.
Ακόμη τα ίδια. Καμία πρόοδος.
Καθώς η κυβέρνηση κωλυσιεργεί
να φέρει στη Βουλή μια νομοθε-
τική ρύθμιση που έχει υποσχεθεί
μία πενταετία πριν, την οποία
δεν έφερε ούτε η προηγούμενη
κυβέρνηση, που την είχε επίσης
υποσχεθεί, ο δημόσιος διάλογος
παραμένει βαλτωμένος με ένα λε-
ξιλόγιο, ένα επίπεδο και μιαν αι-
σθητική που παραπέμπει σε άλλες
εποχές.

«Πιστεύω ότι οφείλουμε να
στηρίξουμε την “πυρηνική” οι-
κογένεια, όπου υπάρχουν γονεϊκά
πρότυπα και των δύο φύλων», δή-
λωσε πρόσφατα ο 72χρονος
πρώην πρωθυπουργός Αντώνης
Σαμαράς για το θέμα. Αγαπημένο
επιχείρημα ανθρώπων που ζουν
στον κόσμο των ελληνικών ται-
νιών της δεκαετίας το 1960 ή στη
ρεπουμπλικανική Ακροδεξιά. Πέ-
ρα από όλα τα άλλα, αναρωτιέμαι
όποτε ακούω τέτοιες δηλώσεις
σήμερα: αντιλαμβάνονται, άραγε,
αυτοί που τις κάνουν, πόσο προ-
σβάλλουν τις μονογονεϊκές οικο-
γένειες της χώρας μας, περίπου
το 10% του συνόλου; Είναι κακές
αυτές οι οικογένειες; Δεν προ-

σφέρει σωστά γονεϊκά πρότυπα
ο χήρος πατέρας που αγωνίζεται
να μεγαλώσει το παιδί του μόνος
του ή η χωρισμένη μάνα που έφυ-
γε με τα παιδιά της για να γλιτώσει
από έναν κακοποιητικό σύζυγο;
Οσοι όντως ενδιαφέρονται για
την οικογένεια και για το μεγά-
λωμα υγιών κι ευτυχισμένων παι-
διών ξέρουν ότι τα παιδιά χρει-
άζονται μόνο τρία πράγματα: στα-
θερότητα, αγάπη και ασφάλεια.
Οτι, πράγματι, είναι γνωστό και
τεκμηριωμένο πως είναι πιο εύ-
κολο να τα εξασφαλίσουν σε σπι-
τικά με δύο γονείς, τέσσερις για-
γιάδες και παππούδες, δώδεκα
θείες και εβδομήντα δύο ξαδέλφια,
αλλά είναι εξίσου γνωστό και επι-
βεβαιωμένο ότι μπορούν κάλλιστα
να τα βρουν και σε ένα σπίτι με
μόνο μία εργαζόμενη ηρωίδα μάνα
ή, βεβαίως, σε ένα καθαρό, ασφα-
λές σπιτικό με δύο γκέι γονείς
που τα λατρεύουν.

Πάρτε την άλλη δήλωση του
πρώην πρωθυπουργού: «Μην
μπερδεύουμε τις σεξουαλικές προ-
τιμήσεις με τα φύλα», λέει. Η χρή-
ση της φράσης «σεξουαλικές προ-
τιμήσεις» πάντα μου προκαλούσε
πολύ μεγάλη απορία. Τη χρησι-
μοποιούν συχνά οι άνθρωποι που
έχουν ενστάσεις για οτιδήποτε
έχει να κάνει με τα δικαιώματα
της LGBTQΙ+ κοινότητας. Μου
κάνει εντύπωση, διότι η «προτί-
μηση» υπονοεί ότι το θέμα του
σεξουαλικού προσανατολισμού
είναι θέμα απόφασης. Εμένα ποτέ

δεν μου τέθηκε κάποιο τέτοιο δί-
λημμα. Η απόφαση ελήφθη ερή-
μην μου, πολύ πολύ νωρίς. Οταν
στο νηπιαγωγείο ήμουν ερωτευ-
μένος με τη δασκάλα μου και με
τις μισές μου συμμαθήτριες ταυ-
τόχρονα, με ένα πάθος τόσο ασφυ-
κτικό, ιλιγγιώδες και ψυχοφθόρο,
που το θυμάμαι ακόμη και που
όρισε ολόκληρη τη μετέπειτα ζωή
μου, δεν ήταν θέμα επιλογής. Πέν-
τε χρόνων ήμουν. Ηταν διαφο-
ρετική η δική σας εμπειρία; Σας
τέθηκε ποτέ το δίλημμα; Οπότε
γιατί εξακολουθούν κάποιοι συν-
τηρητικοί και παραδόπιστοι να
αποκαλούν τη σεξουαλική ταυ-
τότητα «προτίμηση»; Είναι σαν
να μου λένε εμένα ότι διάλεξα να
έχω γκρίζα μαλλιά από τα 20. Τα
μαλλιά μου, όμως, δεν είναι «τρι-
χοφυϊκή προτίμηση».

Οι αντιδράσεις στο νομοσχέδιο
για τον γάμο των ομόφυλων ζευ-
γαριών είναι διαφανείς και πεν-
τακάθαρες. Και είναι αντιδράσεις
τόσο σαθρές και κουρασμένες,
που δεν θα έπρεπε να έχουν πια
καμία σημασία. Το συγκεκριμένο
θέμα είναι τόσο απλό, ανώδυνο
και εύκολο, που δεν θα έπρεπε
καν να το συζητάμε.

Ομόφυλα ζευγάρια σήμερα,
στον πραγματικό κόσμο, στην
πραγματική Ελλάδα, μεγαλώνουν
παιδιά κανονικά, χωρίς όμως να
έχουν το δικαίωμα να είναι και
οι δύο νομικά γονείς του παιδιού,
με όλες τις κληρονομικές, ασφα-
λιστικές και άλλες αυτονόητες

συνέπειες που έχει αυτό. Αυτό
είναι μια αδικία και πρέπει να
διορθωθεί. Είναι ένα θέμα απλό.
Είναι το σημαντικότερο που απα-
σχολεί την Ελλάδα σήμερα; Οχι
βέβαια. Ισα ίσα, είναι ένα ελάχιστα
σημαντικό θέμα για τη συντρι-
πτική πλειονότητα των Ελληνίδων
και των Ελλήνων. Μια τέτοια νο-
μοθετική ρύθμιση θα ευνοούσε
ελάχιστες και ελάχιστους – αλλά
θα τους ευνοούσε πολύ. Εμείς, οι
υπόλοιποι;

Δεν θα χάναμε τίποτε. Ο θε-
σμός της «οικογένειας» δεν θα
άλλαζε σε τίποτε, δεν θα υφιστά-
μεθα απολύτως καμία συνέπεια,
πέρα από μια ανεπαίσθητη βελ-
τίωση στην κοινωνική συνοχή
και τον μέσο όρο ευτυχίας στη
χώρα μας. Χαμένος δεν θα έβγαινε
κανείς. Και αυτό είναι σπάνιο. Γι’
αυτό είναι παράλογο να το συζη-
τάμε ακόμη. Είναι ντροπή να μην
έχει λήξει ήδη, όπως έχει λήξει
σε 35 άλλες χώρες, σε όλες τις
ανεπτυγμένες, τις πλούσιες. Και
είναι ντροπή να το συζητάμε ακό-
μη με τους ίδιους, λανθασμένους,
παρωχημένους όρους, προσβάλ-
λοντας συνανθρώπους μας και
αγνοώντας βασικές αλήθειες για
πράγματα που υποτίθεται ότι μας
ενδιαφέρουν, όπως η ευτυχία των
παιδιών και η αξία της οικογένειας.
Αυτά είχα να πω γι’ αυτό το θέμα
σήμερα. Αν δεν τα συγκρατήσατε,
μην ανησυχείτε.

Οπως φαίνεται, θα σας τα ξα-
ναγράψω το 2033.

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΗΛΙΑ ΜΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr
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Τα επόμενα βήματα μετά το Ανώ-
τατο Συμβούλιο Συνεργασίας της 
7ης ∆εκεμβρίου και τη συνάντη-
ση του πρωθυπουργού Κυριά-
κου Μητσοτάκη και του προέ-
δρου της Τουρκίας Ρετζέπ Ταγίπ 
Ερντογάν απασχολούν τις δύο 
πλευρές, οι οποίες έως αυτή τη 
στιγμή εμφανίζονται ικανοποιη-
μένες από τα αποτελέσματα της 
δεκάμηνης ύφεσης στο Αιγαίο. 
Σύμφωνα με καλά πληροφορη-
μένες πηγές, πέρα από τη συ-
νάντηση των κ. Μητσοτάκη και 
Ερντογάν (με τη συμμετοχή των 
υπουργών Εξωτερικών Γιώργου 
Γεραπετρίτη και Χακάν Φιντάν 
και των διπλωματικών συμβού-
λων Aννας-Μαρίας Μπούρα και 
Τσαγατάι Κιλίτς), θα πραγμα-
τοποιηθεί ένα ακόμη τετ α τετ, 
όπου θα συζητηθούν τα επόμε-
να βήματα. 

Το συγκεκριμένο τετ α τετ θα 
διεξαχθεί ανάμεσα στους υφυ-
πουργούς Εξωτερικών Αλεξάν-
δρα Παπαδοπούλου και Μπουράκ 
Ακσαπάρ, με σκοπό μια πρώτη 
συζήτηση για τη χαρτογράφη-
ση των κινήσεων που θα γίνουν 
εντός του 2024. Σε αυτό το πλαί-
σιο, η τουρκική πλευρά έχει ήδη 
θέσει το ζήτημα αναζωογόνησης, 
με κάποια άλλη μορφή ενδεχομέ-
νως, των διερευνητικών επαφών. 
Πρακτικά, οι δύο πλευρές αναζη-
τούν τρόπο με τον οποίο θα ξεκι-
νήσουν ξανά οι επαφές για τον 
πυρήνα των ελληνοτουρκικών 
διαφορών στο Αιγαίο, οι οποίες 
περιστρέφονται γύρω από τα αε-
ροναυτιλιακά ζητήματα (εθνικά 
χωρικά ύδατα, εθνικός εναέριος 
χώρος). Υπενθυμίζεται πως οι 
δύο τελευταίοι γύροι διερευνη-

τικών επαφών διεξήχθησαν τον 
Οκτώβριο του 2021 στην Αγκυρα 
(63ος) και τον Φεβρουάριο του 
2022 στην Αθήνα (64ος), σε μια 
περίοδο ακραίας έντασης μεταξύ 
Ελλάδος και Τουρκίας. Οι διερευ-
νητικές επαφές τότε δεν είχαν 
εισέλθει στον πυρήνα των ζητη-
μάτων αλλά είχαν μετατραπεί σε 
ένα φόρουμ ανταλλαγής απόψε-
ων ανάμεσα στις δύο πλευρές. 
Εμοιαζαν περισσότερο με παράλ-
ληλους μονολόγους και λιγότερο 
με τις διερευνητικές επαφές που 
είχαν φθάσει πολύ κοντά σε συ-
γκλίσεις το 2002-2003 και μετά 
το 2010-11. 

Συζητήσεις περί ανέμων

Ουσιαστικά, εκείνη η ατμό-
σφαιρα είχε οδηγήσει Αθήνα και 
Αγκυρα στην τυπολογία του πο-
λιτικού διαλόγου που διεξήχθη 
τον περασμένο Οκτώβριο με επι-
κεφαλής των αντιπροσωπειών 
την κ. Παπαδοπούλου και τον 
κ. Ακσαπάρ. Ωστόσο, οι συζη-
τήσεις ήταν γενικές (Ουκρανία, 
Μέση Ανατολή, Καύκασος, Βαλ-
κάνια, διεθνής κατάσταση). Στην 
Αθήνα, η αίσθηση που υπάρχει 
είναι ότι η Αγκυρα επιθυμεί να 
συνεχιστεί η διαδικασία επαφών 
που άνοιξε δειλά τον περασμέ-
νο Φεβρουάριο και επιταχύνθη-
κε μετά τη συνάντηση Μητσο-
τάκη - Ερντογάν στο Βίλνιους 
τον Ιούλιο, δίχως κατ’ ανάγκη 
την ουσιαστική κατάληξή τους 
σε κάποιο αποτέλεσμα. Σε κάθε 
περίπτωση, τα επόμενα βήματα 
θα συζητηθούν και θα αποφασι-
στούν σε βάθος χρόνου, με το 
δίδυμο των υφυπουργών Εξω-
τερικών να κρατάει την ευθύ-
νη του ρυθμού με τον οποίο θα 
πραγματοποιηθεί αυτό, υπό την 

προϋπόθεση, βεβαίως, της συνέ-
χισης υποστήριξης από τις ηγεσί-
ες. Εν ολίγοις, στη παρούσα φά-
ση, η βούληση του κ. Ερντογάν 
να κρατήσει τις σχέσεις με την 
Ελλάδα σε καλό επίπεδο, αποτε-
λεί το βασικό μέγεθος μέτρησης 
αυξομείωσης της έντασης στο 
Αιγαίο. Για την καλή προαίρεση 

του κ. Ερντογάν στην παρούσα 
φάση έχουν φθάσει μηνύματα 
από πολλούς εταίρους της Αθή-
νας ανά την Ευρώπη. 

Βεβαίως, ουδείς μπορεί να 
αποκλείσει κάποιο σχόλιο του 
κ. Ερντογάν, αν και στην τρέ-
χουσα συγκυρία στο στόχαστρο 
του προέδρου της Τουρκίας βρί-
σκεται το Ισραήλ και ο πρωθυ-
πουργός του, Μπέντζαμιν Νε-
τανιάχου. Η παρουσία του κ. 
Ερντογάν, χωρίς παράλληλη 
επίσκεψη σε μειονοτικά χωριά 
στη Θράκη (τις προηγούμενες 
εβδομάδες, τοπικοί παράγοντες 
της μειονότητας προεξοφλού-
σαν επίσκεψη του προέδρου της 
Τουρκίας), θεωρείται ένα θετικό 
σήμα, δίχως άλλες συνδηλώσεις. 

Υπό αυτή την έννοια, στην 
Αθήνα υπάρχει αισιοδοξία πως 
την Πέμπτη οι δύο αντιπροσω-
πείες θα καταλήξουν σε κάποιο 
κοινό ανακοινωθέν, το οποίο 
με μετρημένο και δίχως εξάρ-
σεις τρόπο θα αντικατοπτρίζει 
τη βούληση Ελλάδας και Τουρ-
κίας να συνεχίσουν στην πορεία 
εξομάλυνσης των σχέσεών τους. 

Το ίδιο το ΑΣΣ θα είναι ολι-
γάριθμο και θα αφορά θέματα 
ουσιαστικά αλλά και της θετι-
κής ατζέντας (εθνικής άμυνας, 
εξωτερικών, μετανάστευσης, 
πολιτισμού, τουρισμού, ναυτι-
λίας). Καλά πληροφορημένες 
πηγές ανέφεραν ότι η θετική 
ατζέντα θα πρέπει να αντιμε-
τωπίζεται με κάποια αυτοσυ-
γκράτηση, μια και το μεγαλύτε-
ρο μέρος της δεν θα καταλήξει 
σε κάποια συμφωνία. 

Κάποια από τα περιφερεια-
κά ζητήματα είναι, επίσης, αρ-
χικά ευρωπαϊκά και στη συνέ-
χεια διμερή. Εν ολίγοις, Αθήνα 

και Αγκυρα είναι αδύνατον να 
καταλήξουν σε κάποια συμφω-
νία για το προσφυγικό, καθώς 
υπερκείμενη θεωρείται η δήλω-
ση Ε.Ε. - Τουρκίας, που αποτελεί 
«ομπρέλα» για τους «27». 

Για τη βίζα

Στο ίδιο πλαίσιο περιλαμβά-
νεται η συζήτηση περί παροχής 
ολιγόωρης διάρκειας βίζας από 
την Ελλάδα προς Τούρκους πο-
λίτες (72 ωρών) προκειμένου να 
ενισχυθούν οι επισκέψεις στα 
νησιά του Ανατολικού Αιγαίου 
για αναψυχή και τουρισμό. ∆εδο-
μένου ότι η Ελλάδα είναι μέρος 
της ζώνης Σένγκεν, η συζήτη-
ση αυτή διεξάγεται περισσότερο 
ανάμεσα στις τουρκικές αρχές 
και στην επίτροπο Εσωτερικών 
Υποθέσεων Ιλβα Γιόχανσον και 
λιγότερο ανάμεσα στην Αθήνα 
και στην Αγκυρα. 

Σημειώνεται, τέλος, ότι στην 
Αθήνα παρακολουθούν με ιδι-
αίτερο ενδιαφέρον και τη συ-
ζήτηση, που διεξάγεται σε με-
γάλο βαθμό δημόσια, σχετικά 
με το ενδιαφέρον των Τούρκων 
να προμηθευτούν αεροσκάφη 
Eurofighter. Αν και η συμφωνία 
Βρετανίας - Τουρκίας για αμυντι-
κή συνεργασία είναι σημαντική 
για την περαιτέρω ανάπτυξη της 
τουρκικής αμυντικής βιομηχανί-
ας, εκτιμάται πως η Αγκυρα δεν 
ενδιαφέρεται στην πραγματικό-
τητα για τα (πολύ υποδεέστε-
ρα) Eurofighter, αλλά προωθεί 
δημόσια υπερβολικά το θέμα, 
προκειμένου να ασκήσει πίεση 
προς τις ΗΠΑ για αποδέσμευση 
της αγοράς F-16 και αναβάθμι-
σή τους, που αποτελούν και την 
επιχειρησιακή ραχοκοκαλιά της 
τουρκικής αεροπορίας.

Φάση μακράς αποκλιμάκωσης 
διανύουν οι ελληνοτουρκικές 
σχέσεις, ιδιαίτερα αν ληφθούν 
υπόψη ορισμένα βασικά μεγέ-
θη που είναι ενδεικτικά τόσο 
για την ένταση στο στρατιωτικό 
επίπεδο όσο και στο προσφυγι-
κό. Η μείωση της έντασης πάνω 
από το Αιγαίο έχει οδηγήσει σε 
κάθετη πτώση τις λειτουργικές 
δαπάνες της Πολεμικής Αεροπο-
ρίας (Π.Α.), η οποία σήκωνε πριν 
από τις 6 Φεβρουαρίου 2023 το 
βάρος των καθημερινών ανα-
χαιτίσεων. 

Η «Κ» συγκρίνει σήμερα το 
δεκάμηνο του 2023 μέχρι τις 30 
Νοεμβρίου, με σημείο εκκίνησης 
τον Φεβρουάριο και την περίοδο 
μετά τους σεισμούς στην Τουρ-
κία, με το αντίστοιχο του 2022 
και η μείωση είναι τεράστια. Το 
δεκάμηνο Φεβρουαρίου - Νο-
εμβρίου 2022 υπολογίζεται ότι 
οι αναχαιτίσεις κόστισαν στην 
Π.Α. περίπου 23 εκατ. ευρώ. Την 
αντίστοιχη περίοδο του 2023 η 
αντίστοιχη δαπάνη κατακρημνί-
στηκε σε κάτω από μισό εκατ. 
ευρώ.  

Αξίζει να σημειωθεί ότι το 
δεκάμηνο του 2022 παραβία-
σαν τον Εθνικό Εναέριο Χώρο 
(ΕΕΧ) 2.296 τουρκικά μαχητικά 
αεροσκάφη. Ενώ από τον σει-
σμό του Φεβρουαρίου μέχρι και 
τις 30 Νοεμβρίου του 2023 τον 

ΕΕΧ παραβίασαν μόλις 47 αερο-
πλάνα, τα περισσότερα από τα 
οποία τις πρώτες ημέρες μετά 
τις καταστροφές στη Νοτιοα-
νατολική Τουρκία. 

Αυτοί οι αριθμοί υποδηλώ-
νουν, βεβαίως, την πολιτική 
απόφαση της Αγκυρας να «πα-
γώσει» την τακτική των παρα-
βιάσεων, καθώς επίσης και την 
απόλυτη επιτυχία του μορατόρι-
ουμ στο Αιγαίο. Στην εξοικονό-
μηση καυσίμων από την ουσια-
στική διακοπή των αποστολών 
αναχαίτισης πρέπει να προστε-
θούν και τα οφέλη από τη συ-
ντήρηση, καθώς αποφεύγεται 
η φθορά των αεροσκαφών (τα 
F-16 «σηκώνουν» το 90% του 
επιχειρησιακού βάρους).   

Η εξοικονόμηση πόρων είναι 
εξαιρετικά χρήσιμη σε μια φά-
ση που έχει διαταχθεί το «πά-
γωμα» όλων των εξοπλιστικών 
προγραμμάτων και η επανεξέ-
τασή τους, με βάση το κόστος 
και τη χρησιμότητά τους. Κά-
θε ευρώ μετράει και αυτό στο 
υπουργείο Εθνικής Αμυνας και 
το Γενικό Λογιστήριο του Κρά-
τους το γνωρίζουν πολύ καλά. Γι’ 
αυτόν τον λόγο ουσιαστικά το 
ζήτημα των κορβετών (οι οποί-
ες πλέον έχουν φθάσει στα 2,1 
δισ. ευρώ και όχι στο 1,7 δισ.) 
παραπέμπεται στις ελληνικές 
καλένδες και γίνονται ξανά ελ-

κυστικές εναλλακτικές λύσεις οι 
τέσσερις αμερικανικές μεταποι-
ημένες LCS που μπορεί να εξυ-
πηρετήσουν πρακτικές ανάγκες 
του Πολεμικού Ναυτικού (Π.Ν.) 
χωρίς την ανάγκη να εκταμιευ-
θούν μεγάλα ποσά.  

Οι καταστροφές που προκά-
λεσαν οι πλημμύρες στη Θεσσα-
λία οδήγησαν σε αναπροσαρμο-
γές τον προϋπολογισμό του 2024 
και είναι δεδομένο ότι σε περί-
πτωση κλιμακούμενης έντασης 
με την Τουρκία και το 2023, απο-

φάσεις για πιο λιτή διαχείριση 
του δημοσιονομικού χώρου για 
την άμυνα θα ήταν σχεδόν αδύ-
νατες. Βεβαίως, δεδομένης της 
εκτεταμένης καταστροφής στη 
Νοτιοανατολική Τουρκία λόγω 
των σεισμών του Φεβρουαρίου, 
δημοσιονομικό χώρο πρέπει να 
βρουν και οι ιθύνοντες για τον 
σχεδιασμό της οικονομικής πο-
λιτικής στην Αγκυρα.

Σε φάση αποκλιμάκωσης βρί-
σκονται και οι πιέσεις από τις 
μεταναστευτικές και προσφυγι-
κές ροές που το καλοκαίρι είχαν 
αυξηθεί. Η ανάλυση των στοι-
χείων που διαθέτει το υπουργείο 
Μετανάστευσης και Ασύλου δεί-
χνει ότι μεταξύ Οκτωβρίου και 
Νοεμβρίου καταγράφεται μείω-
ση 37% στις ροές προσφύγων 
και μεταναστών. Εάν αυτή η σύ-
γκριση γίνει μεταξύ Σεπτεμβρί-
ου και Νοεμβρίου, τότε η μείω-
ση είναι ακόμη μεγαλύτερη και 
αγγίζει το 62%. Σε ποσοστιαίες 
μονάδες η μεγαλύτερη μείωση 
έχει καταγραφεί στη Σάμο (άνω 
του 80%). Στα υπόλοιπα νησιά 
του Ανατολικού Αιγαίου (Λέσβο, 
Χίο και Κω) η μείωση ξεπερνά-
ει το 30%. 

Γενική εκτίμηση των ειδικών 
είναι ότι οι ροές θα συνεχίσουν 
να μειώνονται στη διάρκεια των 
επόμενων μηνών. Η μείωση των 
ροών συνδέεται έως ένα βαθμό 
και με την επιδείνωση των και-
ρικών συνθηκών τον χειμώνα.  

Στην Αθήνα, βεβαίως, δεν 
υπάρχουν ψευδαισθήσεις. Η πε-
ριστολή του κόστους που προ-
καλεί η ένταση στο πεδίο είναι 
άμεση συνάρτηση πολιτικών 
αποφάσεων του Ρετζέπ Ταγίπ 
Ερντογάν. Η μείωση της έντα-
σης είναι η πλέον ορατή δήλωση 
της τουρκικής πλευράς για την 

ανάγκη να επιμηκυνθεί η περίο-
δος «ήρεμων νερών» στο Αιγαίο.  

Αντιθέτως, η περίπτωση του 
μεταναστευτικού είναι πολύ πιο 
περίπλοκη καθώς επηρεάζεται 
από παράγοντες που δεν βρί-
σκονται υπό τον απόλυτο έλεγ-
χο του τουρκικού κράτους. Οταν 
η Τουρκική Ακτοφυλακή κάνει 
σωστά τη δουλειά της είναι δε-
δομένο ότι οι ροές μειώνονται, 
αν και τα δουλεμπορικά δίκτυα 
βρίσκουν τρόπους να δρουν πα-
ρά τα μέτρα φύλαξης.     

Παράλληλα, το βασικό εργα-
λείο διαχείρισης του μεταναστευ-
τικού στο Αιγαίο, η κοινή δή-
λωση Ε.Ε. - Τουρκίας του 2016, 
πρέπει να τύχει αναβάθμισης με 
τρόπο που δεν θα είναι ένα απλό 
εργαλείο χρηματοδότησης της 
Αγκυρας για να κρατάει πρόσφυ-
γες (που οι Τούρκοι δεν θέλουν) 
στο έδαφός της, αλλά κάτι πιο 
εκλεπτυσμένο με βάση πιο μα-
κροπρόθεσμες πολιτικές.   

Η συγκεκριμένη διάσταση 
περνάει περισσότερο από το Βε-
ρολίνο και την Αγκυρα και λιγό-
τερο από την Αθήνα, ασχέτως 
αν οι υπουργοί Μετανάστευσης 
Ελλάδας και Τουρκίας θα ανανε-
ώσουν σε λίγες ημέρες μια συμ-
φωνία για την καλύτερη συνερ-
γασία μεταξύ των ιθυνόντων στα 
ελληνικά νησιά και τα τουρκικά 
παράλια.    

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Στην εξοικονόμηση καυ-
σίμων από την ουσιαστική 
διακοπή των αποστολών 
αναχαίτισης πρέπει να 
προστεθούν και τα οφέλη 
από τη συντήρηση.  

Ξαναζεσταίνουν διερευνητικές
Τα μηνύματα της Αγκυρας πριν από την επίσκεψη Ερντογάν και η ατζέντα της Αθήνας

Τα 22,5 εκατ. και τα οφέλη από το μορατόριουμ   

6 Φεβρουαρίου
(ημέρα σεισμού)

- Νοέμβριος
(10μηνο)

2023

47

500 
χιλιάδες ευρώ

περίπου 
το κόστος για 
την Πολεμική 
Αεροπορία

αναχαιτίσεις

Μεταξύ 
Σεπτεμβρίου 
- Νοεμβρίου

ΜΕΙΩΣΗ 
ΣΤΗ ΡΟΗ 

ΠΡΟΣΦΥΓΩΝ
 ΤΟ ΦΘΙΝΟΠΩΡΟ

Μεταξύ 
Οκτωβρίου 
- Νοεμβρίου

Σάμος

Λέσβος

Χίος

Κως 

62%
μείωση

 στις ροές

37%
μείωση

 στις ροές

άνω του

80%

άνω του

30%

Γενική εκτίμη-
ση είναι πως 
οι ροές θα 
συνεχίσουν 
να κινούνται 
καθοδικά 

στη διάρκεια 
των επόμενων 

μηνών.

Το δίδυμο των υφυπουρ-
γών Εξωτερικών, Παπα-
δοπούλου - Ακσαπάρ, 
κρατάει την ευθύνη του 
ρυθμού με τον οποίο θα 
εκτυλιχθούν οι ελληνο-
τουρκικές επαφές.

ΛΙΓΟΤΕΡΕΣ 
ΑΝΑΧΑΙΤΙΣΕΙΣ, 

ΜΕΙΩΜΕΝΕΣ 
ΔΑΠΑΝΕΣ

Φεβρουάριος
- Νοέμβριος

(10μηνο)

2022

2.296

23 
εκατ. ευρώ
περίπου 

το κόστος για 
την Πολεμική 
Αεροπορία

αναχαιτίσεις
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Η Αριστερά διασπάται και συχνά 
υποδιασπάται. Είναι στο DNA 
της, εκτός και αν τελικά πρόκει-
ται για κάποιον διαχρονικό αν-
θεκτικό «ιό». «Η εσωκομματική 
πάλη δίνει στο κόμμα δύναμη 
και ζωτικότητα», λένε όσοι έχουν 
διαβάσει πολύ καλά τον Λένιν, 
θυμίζοντας και το κλασικό ανέκ-
δοτο: «Τι κάνει ένας αριστερός; 
Παρέμβαση. Τι κάνουν δύο αρι-
στεροί; Οργάνωση. Τι κάνουν 
τρεις αριστεροί; Κίνημα. Τι κά-
νουν τέσσερις αριστεροί; ∆ιά-
σπαση». Ο Στέφανος Κασσελά-
κης λύγισε μπροστά στα δύσκολα 
και τώρα πολλοί δεν αποκλείουν 
να υπάρξει και ένα τρίτο κύμα 
αποχωρήσεων. Χρονικά το το-
ποθετούν όταν ο ΣΥΡΙΖΑ αρχί-
σει να «φλερτάρει» με το μονο-
ψήφιο ποσοστό και την τέταρτη 
θέση. Η πλευρά της ηγεσίας θεω-
ρεί πως η κατάσταση είναι ανα-
στρέψιμη, όταν κατασταλάξουν 
τα πράγματα.

Οι «11» προετοιμάζουν πυρε-
τωδώς την κοινοβουλευτική τους 
ομάδα, την οποία θα παρουσιά-
σουν τη ∆ευτέρα. Επισήμως θα 
ανακοινωθεί στην Ολομέλεια την 
Τετάρτη. Συζητείται το φορολογι-
κό, οπότε το νέο σχήμα θα πέσει 
κατευθείαν στα βαθιά. Η επιλογή 
του Αλέξη Χαρίτση για επικεφαλής 
θεωρήθηκε εξαιρετική και το ανα-
γνωρίζει και η πτέρυγα της πλει-
οψηφίας. Οσον αφορά το όνομα, 
μέχρι την τελευταία στιγμή η συ-
ζήτηση περιστρέφεται γύρω από 
τρία στοιχεία σε σχέση με τους 
συμβολισμούς που πρέπει να εκ-
πέμπει: το αριστερό στίγμα, το 
νέο ξεκίνημα και το νέο πολιτικό 
περιεχόμενο, που θα εντάσσει τις 
δυνάμεις της οικολογίας. 

Για όλα τα ζητήματα που έχουν 
να κάνουν με την κλιματική κρί-
ση, οι επαφές με τον Πέτρο Κόκ-
καλη έχουν ενταθεί. Η Νατάσσα 
Ρωμανού, ερευνήτρια της NASA 
που ήταν στο ψηφοδέλτιο Επικρα-
τείας του ΣΥΡΙΖΑ –και αποχώρησε 
από την οργάνωση του κόμματος 
στη Νέα Υόρκη–, αναμένεται να 
συνδράμει στα θέματα του περι-
βάλλοντος, σύμφωνα με πληρο-
φορίες της «Κ». Ανδρέας Ξανθός 
και Γιώργος Σταθάκης θα έχουν 
ενεργό ρόλο στην επιστημονική 
τεκμηρίωση, ενώ η νέα κοινοβου-
λευτική ομάδα είναι σε συνεννό-
ηση και με τον ∆ημήτρη Λιάκο.

Κορυφαία στελέχη της «Ομπρέ-
λας» έχουν πιάσει δουλειά και ο 
Γαβριήλ Σακελλαρίδης συνεχίζει 
να έχει επαφές με τους πρώην 
«6+6», αλλά και με τον Ευκλείδη 
Τσακαλώτο, χωρίς να έχει συμφω-
νηθεί ή να προτίθεται μέχρι στιγ-
μής να αναλάβει κάποιον ρόλο. 
Oσον αφορά τον Γιάννη ∆ραγα-

σάκη, που η γνώμη του βαραίνει 
πολύ μέσα στην Κουμουνδούρου, 
συμμετείχε σε όλα τα συντονιστι-
κά μέχρι τη δεύτερη διάσπαση και 
όλοι περιμένουν το επόμενο βήμα 
του. Θα οργανωθεί σίγουρα και η 
Νεολαία, με τον πρώην γραμμα-
τέα Κώστα Βλαχάκη να έχει πρω-
ταγωνιστικό ρόλο. Ο κορμός της 
θα περιλαμβάνει τα στελέχη που 
πρόσφατα αποχώρησαν από την 
Κουμουνδούρου. Οι πληροφορίες 
της «Κ» αναφέρουν πως πολύ κο-
ντά στους «11» αναμένεται να βρε-
θούν η Μακρίνα Κωστή Βιόλα, που 
συμμετείχε στην εκλογική επιτρο-
πή του ΣΥΡΙΖΑ, ο Κώστας Καρπο-
ζήλος (πρώην διευθυντής των ΑΣ-
ΚΙ) και η πρώην «δημοσκόπος» της 
Κουμουνδούρου, ∆ανάη Κολτσίδα. 

Η συντήρηση της Εφης

Η Eφη Αχτσιόγλου σε αυτή τη 
φάση επέλεξε να μην έχει κάποιον 
θεσμικό ρόλο στη νέα κοινοβου-
λευτική ομάδα. Είχε ξεκαθαρίσει 

άλλωστε, μετά την εσωκομμα-
τική προεκλογική κούρσα, πως 
επιθυμεί να μη βγει μπροστά. 
Και ίσως με αυτόν τον τρόπο να 
απαντά και σε όσους την κατη-
γόρησαν πως έκανε «σαμποτάζ» 
στον Στέφανο Κασσελάκη όταν 
δεν δέχθηκε να αναλάβει κάποιο 
πόστο αμέσως μετά την εκλογή 
του. Μήπως αφήνει τον χρόνο 
να κυλήσει μέχρι να συγκροτη-
θεί το νέο κόμμα; Μετά τις ευρω-
εκλογές ίσως; Τίποτα δεν μπορεί 
να αποκλειστεί, αφού κανείς δεν 
γνωρίζει πώς θα έχει διαμορφωθεί 
το σχήμα των «11» σε έξι μήνες 
από σήμερα. Είναι γεγονός ότι 
στη χάραξη της πολιτικής, αλλά 
και με τις παρεμβάσεις της στη 
Βουλή, θα έχει πρωταγωνιστικό 
ρόλο το επόμενο διάστημα, ειδικά 
στο πεδίο της οικονομίας.

Στην Κουμουνδούρου, ξεκι-
νούν τις περιοδείες με προτεραι-
ότητα τις περιοχές όπου πλέον 
δεν υπάρχει βουλευτής (Α΄ Αθη-

νών, Ξάνθη, Ροδόπη, Φλώρινα, 
Ιωάννινα, Μεσσηνία). Ο στόχος 
είναι μέχρι τα μέσα ∆εκεμβρίου να 
έχουν επισκεφθεί όλες τις πρωτεύ-
ουσες των νομών. Οι φουρτούνες 
στο εσωτερικό του ΣΥΡΙΖΑ, ωστό-
σο, δεν έφυγαν με τις διασπάσεις. 
Το επεισόδιο της Τετάρτης με τον 
Στέφανο Κασσελάκη να φεύγει 

την ώρα της ομιλίας του ∆ιονύση 
Τεμπονέρα οδήγησε το στέλεχος 
του ΣΥΡΙΖΑ μαζί με τους Γιάννη 
Ραγκούση και Θανάση Θεοχαρό-
πουλο, σύμφωνα με πληροφορίες 
της «Κ», να μην παραστούν στη 
συνάντηση για ποτό που οργάνω-
σε το ίδιο βράδυ ο πρόεδρος. Ο κ. 
Θεοχαρόπουλος φέρεται κατά τη 
συνεδρίαση του οργάνου να δια-
μαρτυρήθηκε έντονα για τη νέα 
διαδικασία που επιχείρησε να ει-
σαγάγει ο Στέφανος Κασσελάκης. 
Να πραγματοποιηθεί, δηλαδή, μια 
ελεύθερη συζήτηση χωρίς εισήγη-
ση του ίδιου και θέμα ημερήσιας 
διάταξης. Oσον αφορά τη διεξα-
γωγή του συνεδρίου, το γεγονός 
πως η γραμμή των πιο «σκληρών 
νεοπροεδρικών» (Π. Πολάκη, Θ. 
Τζάκρη κ.ά.) περί αναβολής δεί-
χνει να μην περνάει, ενδεχομένως 
να προκαλέσει νέες αναταράξεις.

Ραντεβού στα έδρανα

Θα είναι η πρώτη φορά με-
ταπολιτευτικά που η κόντρα 
κυβέρνησης - αντιπολίτευσης 
τόσο στον προϋπολογισμό όσο 
και στο φορολογικό νομοσχέ-
διο ενδεχομένως να περάσει σε 
δεύτερη μοίρα. Τα βλέμματα θα 
είναι στραμμένα στα «συντρο-
φικά» μαχαιρώματα, που πιθα-
νώς να έχουν ένα «περιτύλιγμα» 
κριτικής προς την πλειοψηφία. 
Οι «36» του ΣΥΡΙΖΑ κουβαλούν 
ακόμη το βαρύ «brand» του ονό-
ματος και η παρουσία του Αλέξη 
Τσίπρα στην πρόσφατη συνεδρί-
αση της Κ.Ο. λειτούργησε τονω-
τικά. Θα μιλούν από τη θέση της 
αξιωματικής αντιπολίτευσης όσο 
και αν η δύναμή τους είναι περι-
ορισμένη, ενώ έχουν ήδη έτοιμες 
και επεξεργασμένες προγραμμα-
τικές θέσεις. Εκτιμάται, ωστόσο, 
πως η ομάδα κρούσης είναι σχε-
τικά αδύναμη, ενώ η δημοσκο-
πική πτώση και η απουσία του 
προέδρου από την Ολομέλεια 
αφαιρούν αρκετά «ντεσιμπέλ» 
σε σχέση με τον θόρυβο που θα 
ήθελαν να κάνουν.

Η ομάδα των «11» έχει να προ-
τάξει τους πιο «ελκυστικούς» σα-
ραντάρηδες, πρώην υπουργούς 
και στενούς συνεργάτες του Αλέ-
ξη Τσίπρα, αλλά και τον Ευκλείδη 
Τσακαλώτο, που υπήρξε για πολ-
λά χρόνια ατύπως το «Νο 2» στο 
κόμμα. Το εγχείρημά τους δείχνει 
να έχει μια δυναμική, κομβική, 
όμως θα είναι η πρώτη καταγρα-
φή τους στις δημοσκοπήσεις. 

Η ώρα του «Κράμερ εναντίον Κράμερ» 
Οι δύο εκδοχές του ΣΥΡΙΖΑ θα αναμετρηθούν στη Βουλή, ενώ στον ορίζοντα φαίνονται σύννεφα μιας τρίτης διάσπασης

Η κοινοβουλευτική 
ομάδα των «11» 
θα ανακοινωθεί 
επισήμως την Τετάρτη 
ενώ θα συζητείται 
στην Ολομέλεια 
το φορολογικό, όπερ 
σημαίνει ότι το νέο 
σχήμα θα πέσει 
κατευθείαν στα βαθιά.

Στην Κουμουνδούρου, 
ξεκινούν τις περιοδείες 
με προτεραιότητα τις 
περιοχές όπου πλέον 
δεν υπάρχει βουλευτής. 
Ο στόχος είναι μέχρι 
τα μέσα Δεκεμβρίου 
να έχουν επισκεφθεί 
όλες τις πρωτεύουσες 
των νομών.

Η Εφη Αχτσιόγλου την Παρασκευή στη Βουλή. Εκεί βρίσκονται ήδη αντιμέτωποι οι αυτονομηθέντες βουλευτές απέναντι στους πρώην συντρόφους τους 
του ΣΥΡΙΖΑ. Η πρώην υπουργός πάντως έχει αποφασίσει να μην είναι στην πρώτη γραμμή. Τουλάχιστον προς το παρόν.

Του ΑΝΤΩΝΗ ΑΝΤΖΟΛΕΤΟΥ

Θα μπορούσε να γραφεί με διαφο-
ρετικούς τρόπους η ιστορία της 
διάσπασης του ΣΥΡΙΖΑ-Π.Σ. σή-
μερα, να ανιχνευθούν ευθύνες, 
λάθη και παραλείψεις. Νομίζω, 
όμως, ότι από όλα αυτά, στο βάθος 
αναδύεται και τα καλύπτει μια αί-
σθηση τέλους εποχής. Χωρίς αυτή 
δεν θα συνέβαιναν.

 
Η ριζοσπαστική Αριστερά, διακριτό 
ρεύμα από το κομμουνιστικό και 
το σοσιαλδημοκρατικό, απέκτησε 
υπόσταση στη δεκαετία που ακο-
λούθησε το μοιραίο 1989, από τη 
συμβολή τριών ρευμάτων. Πρώτο, 
την κριτική στον νεοφιλελευθε-
ρισμό και σε μια φιλοσοφία οικο-
νομικής αποτίμησης σχεδόν του 
συνόλου των κοινωνικών δράσε-
ων σε κερδοφόρες ή ζημιογόνες, 
στην υποβάθμιση της κοινωνικής 
διάστασης της πολιτειότητας και 
στην κυριαρχία της επισφάλειας 
στις εργασιακές σχέσεις. ∆εύτε-
ρο, στο αίτημα της αλλαγής των 
εμπεδωμένων έμφυλων σχέσε-
ων, την κατάργηση των φυλετι-
κών διακρίσεων και την ανάδει-
ξη των δικαιωμάτων σε βασικό 
επίδικο πολιτειακής συγκρότη-
σης. Τρίτο, ενσωμάτωσε μια πο-
λιτική προειδοποίησης για την 
κλιματική κρίση. Το ρεύμα αυ-
τό γεφύρωσε την κοινωνική με 

την πολιτισμική Αριστερά που 
προερχόταν από την εποχή των 
sixties. Σε μια δεκαετία που κυ-
βερνούσαν οι σοσιαλδημοκρά-
τες, στράφηκε κυρίως εναντίον 
της προσαρμογής τους στα νέα 
οικονομικά δόγματα. Τέλος, στην 
Ελλάδα μπολιάστηκε στον κορμό 
του Συνασπισμού και στην παρά-
δοση της ανανεωτικής Αριστεράς. 

 
Η μετατροπή του ρεύματος αυτού 
σε υπολογίσιμη πολιτική δύναμη 
συνέβη τη δεκαετία της κρίσης. 
Ισχυρή παρουσία απέκτησε σε 
Γαλλία, Ισπανία, Πορτογαλία και 
Ελλάδα, και στις δύο τελευταίες 
συγκυβέρνησε. Αντιμετώπισε με 
ευαισθησία τα κοινωνικά ζητή-
ματα και άφησε έργο στα δικαι-
ώματα. Αναγκάστηκε, όμως, να 
προσαρμοστεί τελικά στο κυρί-
αρχο πλαίσιο, απέναντι στο οποίο 
ασκούσε κριτική, και το οποίο στά-
θηκε αμείλικτο απέναντί της. Αλλά 
πού βρισκόμαστε τώρα; 

Α. Ολο και λιγότερο ακούγεται ο 
όρος «πολιτική λιτότητας», βασι-
κό σύνθημα της ριζοσπαστικής 
Αριστεράς. Μετά την πανδημία, 
η Ευρώπη μετέβαλε τη στάση της 
ως προς τη χρηματοδότηση της 
οικονομίας και το σύμφωνο στα-
θερότητας, χωρίς να το αναθεω-
ρήσει ρητά. Αν υιοθετούνταν αυτή 
η ευλυγισία το 2010 θα αποφευγό-
ταν το δραματικό βάθος της ελλη-
νικής κρίσης και οι πολιτικές του 
συνέπειες. ∆εν υπάρχει αμφιβολία 
ότι η ακρίβεια και η κερδοσκοπία 
είναι γιγαντιαίες. Η νεο-επιδομα-
τική πολιτική, στον αντίποδα του 
κράτους πρόνοιας που επιδίωκε να 
χειραφετήσει τους πολίτες, τους 
εξαρτά άμεσα από τις διακυμάν-
σεις της κυβερνητικής θέλησης. 
Η Ελλάδα, από μια χώρα που χα-
ρακτηριζόταν ότι ζει πάνω από 
τις δυνατότητές της, έγινε τώρα 
χώρα μειούμενων προσδοκιών, με 
βιοτικό επίπεδο στην ουρά των 
ευρωπαϊκών χωρών. 

 
Β. Ποια θέση μπορεί να ’χει σε μια 
γηράσκουσα κοινωνία, όπως η 
Ελλάδα, η ριζοσπαστική Αριστε-
ρά; Στις διπλές εκλογές του 2012 
και του 2015, οι νεανικές ηλικί-
ες των ψηφοφόρων (18- 35 ετών) 
αλλά και οι παραγωγικές (35-55) 
αποτελούσαν τη ραχοκοκαλιά της 
εκλογικής νίκης. Το βάρος, όμως, 
αυτών των ηλικιών στο εκλογικό 

σώμα συνεχώς μειώνεται, και εδώ 
θα πρέπει να υπολογίσουμε και 
τη μαζική μετανάστευση μορφω-
μένων νέων, ενώ αυξάνεται ανα-
λόγως το βάρος των ηλικιωμένων 
γενεών οι οποίες ψηφίζουν κατά 
κανόνα συντηρητικά κόμματα ή, 
πάντως, επιλέγουν τη σταθερότη-
τα έναντι των αλλαγών (βλ. την 
τεκμηριωμένη πρόσφατη μελέτη 
του Eteron). Ο δημογραφικός πα-
ράγοντας δεν υπολογίζεται όπως 
θα έπρεπε στις πολιτικές αναλύ-
σεις, αν και έχει τη θέση του πα-
ρονομαστή στο κλάσμα. 

 
Γ. Το βάρος της μεταπολιτικής 
και της κουλτούρας. Οι πολιτικές 
εντάξεις και προτιμήσεις έχουν 
μια διάσταση που περιλαμβά-
νει το πώς αντιλαμβάνονται οι 
άνθρωποι τον εαυτό τους στον 
κόσμο, την αισθητική, το στυλ, 
με δυο λόγια το φαντασιακό. Αν 
κάποτε η αριστερή κουλτούρα 
ήταν το διαφοροποιητικό στοι-
χείο της αριστερής ένταξης, αν 
αριστεροί και δεξιοί κατοικού-
σαν διαφορετικούς πολιτισμι-
κούς κόσμους, τώρα οι διαφορές 
αυτές, χωρίς να έχουν εξαφανι-
στεί, έχουν γίνει δυσδιάκριτες. 
Υπάρχει μια διάχυση των νέων 
ταυτοτήτων. Πριν από μισόν αι-
ώνα, μπορούσε κανείς να ονομά-
σει τι είναι αριστερή κουλτούρα. 
Τώρα μπορεί; Οι μεγάλες παγκό-

σμιες πολιτισμικές πλατφόρμες 
και τα μεγάλα ιδρύματα αποτε-
λούν πλέον καθοριστικούς παί-
κτες στη δημιουργία του μετα-
πολιτικού φαντασιακού. 

 
Δ. Οι ευρωπαϊκές κατευθύνσεις. 
Στο Ευρωκοινοβούλιο, η ομά-
δα της ριζοσπαστικής Αριστε-
ράς (GUE) έχασε από το 2014 το 
30% της δύναμής της. Συρρικνώ-
θηκε και η ομάδα των σοσιαλι-
στών, ενώ αυξήθηκε το βάρος 
των ακροδεξιών σχηματισμών, 
οι οποίοι βρίσκονται στο τιμόνι 
μιας σειράς χωρών. Το πιο ανη-
συχητικό είναι η κανονικοποίηση 
του λόγου τους, τόσο σε επίπεδο 
κορυφής όσο και από τάσεις του 
Κέντρου ακόμη και της Κεντρο-
αριστεράς. Το μεταναστευτικό 
ζήτημα έχει δημιουργήσει έναν 
ασύμμετρο ηθικό πανικό ότι οι 
κοινωνίες μας θα γίνουν «σκου-
ρόχρωμες» και ότι κινδυνεύει ο 
ευρωπαϊκός πολιτισμός. Φωνές 
από όλες τις πολιτικές οικογένειες 
σπρώχνουν συνολικά την κοινή 
γνώμη και το πολιτικό σύστημα 
σε συντηρητικότερες θέσεις. Οι 
πόλεμοι, στα ανατολικά και νο-
τιοανατολικά σύνορα της Ευρώ-
πης, ανατρέπουν τις θέσεις ανο-
χής και διαφορετικότητας πάνω 
στις οποίες δημιουργήθηκε η Ε.Ε. 
και επιβεβαιώνουν όσους κατη-
γορούσαν την Αγκελα Μέρκελ, 

στις αρχές του ρωσοουκρανικού 
πολέμου, ως την τελευταία καντι-
ανή ουτοπίστρια. 

 
Ολα αυτά σημαδεύουν το τέλος 
ενός ιστορικού κύκλου. Ωστόσο, 
η ανάγκη για την ύπαρξη της ρι-
ζοσπαστικής Αριστεράς σαφώς 
υπάρχει. Το ζητούμενο, όμως, δεν 
είναι η λειτουργία της σε μικρούς 
κύκλους, αλλά πώς θα αποτελεί 
μια πολιτική δύναμη που να επη-
ρεάζει τις εξελίξεις. Αν, πάντως, 
απογοητευτούμε στην Ευρώπη, 
ας κοιτάξουμε, ενδεχομένως, τις 
ΗΠΑ παρά τις μεγάλες διαφορές 
στη δομή και στην ιστορία του 
πολιτικού συστήματος. Μπορεί να 
ασκούμε ισχυρή κριτική στον τρό-
πο που χειρίζεται ο Μπάιντεν τις 
διεθνείς υποθέσεις, αλλά η εσωτε-
ρική πολιτική του, η επιρροή σο-
σιαλιστών ηγετών όπως ο Μπέρνι 
Σάντερς, η λειτουργία των Demo-
cratic Socialists of America (DSA) 
στο εσωτερικό του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος και κυρίως οι ιστορικές 
νίκες των εργαζομένων στο Χόλι-
γουντ και στην αυτοκινητοβιομη-
χανία δείχνουν ότι, μερικές φορές, 
οι αριστερές ιδέες γίνεται αποτε-
λεσματικότερες όταν λειτουργούν 
σε ευρύτερα θεσμικά πλαίσια. 

 
Ο κ. Αντώνης Λιάκος είναι 
ομότιμος καθηγητής Ιστορίας 
του Πανεπιστημίου Αθηνών.

Πού βρίσκεται 
σήμερα το ρεύμα 
που μετατράπηκε σε 
υπολογίσιμη πολιτική 
δύναμη κατά τα χρόνια 
της κρίσης.

Α Π Ο Ψ Η

Η δύση της ριζοσπαστικής Αριστεράς
Του ΑΝΤΩΝΗ ΛΙΑΚΟΥ
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«Δεν θα αλλάξω τον νόμο, αλλά 
εάν καταλήξετε σε συμφωνία με 
το Βρετανικό Μουσείο, εγώ δεν 
θα φέρω αντίρρηση». Με τη φρά-
ση του αυτή κατά τη συνάντηση 
με τον Κυριάκο Μητσοτάκη στην 
πρεσβευτική κατοικία στο Λονδίνο 
τη ∆ευτέρα το απόγευμα, ο επικε-
φαλής των Εργατικών Κιρ Στάρ-
μερ άνοιγε και πάλι, με ορίζοντα 
το 2025, το παράθυρο επιστροφής 
των Γλυπτών του Παρθενώνα που 
την ίδια ώρα είχε κλείσει ερμητικά 

ο Ρίσι Σούνακ με την απρεπή και 
διπλωματικά πρωτόγνωρη πρωτο-
βουλία του να ακυρώσει τη συνά-
ντηση με τον πρωθυπουργό. 

Στην Αθήνα που εξήλθε επικοι-
νωνιακά πολλαπλά κερδισμένη 
από το «αυτογκόλ» του Βρετανού 
πρωθυπουργού, καθώς η υπόθε-
ση έκανε ως θέμα «τον γύρο του 
κόσμου» μέσω των διεθνών ΜΜΕ, 
θεωρείται πως το ούτως ή άλλως 
δύσκολο εγχείρημα της επιστρο-
φής των Γλυπτών με κυβέρνηση 
Συντηρητικών καθίσταται πλέον 
εξαιρετικά απομακρυσμένο. Επί 
της ουσίας, για την κυβέρνηση 
συνιστά μονόδρομο:
• Η παρασκηνιακή συνέχιση των 
διαπραγματεύσεων με το Βρε-
τανικό Μουσείο και τον Τζορτζ 

Οσμπορν, που έχουν εκπέμψει 
ούτως ή άλλως ήδη το μήνυμα ότι 
η προσπάθεια για επίτευξη συμ-
φωνίας θα συνεχιστεί. 
• Η αναμονή των βρετανικών 
εκλογών που θα διεξαχθούν το 
αργότερο στις αρχές του 2025 και 
η αλλαγή σκυτάλης στην Ντάου-
νινγκ Στριτ 10, καθώς οι Εργατι-
κοί έχουν προβάδισμα περί τις 20 
ποσοστιαίες μονάδες έναντι των 
Συντηρητικών του Ρίσι Σούνακ.

Τα εμπόδια

Η επίτευξη συμφωνίας μεταξύ 
Μουσείου και Αθήνας δεν συνι-
στά απλό εγχείρημα καθώς με βά-
ση την British Museum Act του 
1963 οι Επίτροποι του Μουσείου 
δεν επιτρέπεται να επιστρέψουν, 

να δωρίσουν ή να πουλήσουν εκ-
θέματα που βρίσκονται εκεί. Πα-
ράλληλα, η Αθήνα δεν μπορεί να 
δεχθεί η επιστροφή των Γλυπτών 
για μακρά χρονική διάρκεια να 
έχει χαρακτήρα «δανεισμού». Επί 
της ουσίας, δηλαδή, αναζητείται 
μια «υβριδική» φόρμουλα που 
θα θωρακίζει τόσο το Βρετανικό 
Μουσείο, όσο και την ελληνική 
πλευρά, καθώς θεωρείται πως 
και στις δύο χώρες θα υπάρξει 
μπαράζ δικαστικών προσφυγών 
για το περιεχόμενο της συμφω-
νίας. Μάλιστα, με το θέμα ασχο-
λούνται εξειδικευμένοι νομικοί 
σύμβουλοι του Τζορτζ Οσμπορν, 
ενώ από ελληνικής πλευράς το 
παρακολουθεί σταθερά –νομι-
κά και διπλωματικά– ο υπουργός 

Εξωτερικών Γιώργος Γεραπετρί-
της. Θα πρέπει να επισημανθεί 
πως τύποις η κυβέρνηση Σούνακ 
δεν θα μπορεί να παρέμβει και 
να «μπλοκάρει» μια πιθανή συμ-
φωνία Αθήνας - Μουσείου, παρά 
μόνο –εάν αυτή επιτευχθεί– να 
απαγορεύσει την «εξαγωγή» των 
Γλυπτών στην Ελλάδα. Ομως, εί-
ναι σαφές πως ο Oσμπορν ως πρώ-
ην υπουργός Οικονομικών των 
Συντηρητικών και ως πρόσωπο 
με έντονο πολιτικό κριτήριο δεν 
θα «παρενέβαινε» στην πολιτική 
σκακιέρα της Βρετανίας και μάλι-
στα σε προεκλογική περίοδο ολο-
κληρώνοντας μια συμφωνία στην 
οποία αντιτάχθηκε –έστω με αδό-
κιμο και απρεπή τρόπο– ο πρωθυ-
πουργός της χώρας.

Ετσι εκτιμάται πως το μόνο και 
βεβαίως εξαιρετικά απομακρυσμέ-
νο σενάριο προκειμένου να υπάρ-
ξουν εξελίξεις πριν από το 2025 εί-
ναι να μεταβάλει στάση ο ίδιος ο 
Ρίσι Σούνακ. Να σταθμίσει δηλαδή 
πως μια σιωπηλή αναδίπλωση στο 
ζήτημα των Γλυπτών του Παρθε-
νώνα θα έχει για τον ίδιο και το 
κόμμα του μικρότερο κόστος από 
το να παραμείνει στο στόχαστρο 
για τη στάση του αναφορικά με 
τα Γλυπτά, αλλά και για τους χει-
ρισμούς του στο πεδίο της εξωτε-
ρικής πολιτικής, καθώς η επιλογή 
του να ακυρώσει τη συνάντηση με 
τον Κυρ. Μητσοτάκη προκάλεσε 
θύελλα αντιδράσεων στη Βρετα-
νία και αποτελεί πλέον «όπλο» στη 
φαρέτρα των Εργατικών. 

Τι πυροδότησε την ακραία αντίδρα-
ση του Ρίσι Σούνακ και την ακύ-
ρωση της συνάντησής του με τον 
Κυριάκο Μητσοτάκη, λίγες ώρες 
πριν από την προγραμματισμένη 
διεξαγωγή της και με τον Ελληνα 
πρωθυπουργό ήδη στο Λονδίνο; 
Η ελληνική πλευρά –και πολλοί 
Βρετανοί σχολιαστές– σημείωσε 
ότι οι δηλώσεις Μητσοτάκη για τα 
Γλυπτά του Παρθενώνα (την Κυ-
ριακή στο BBC) εξέφραζαν απλώς 
την πάγια ελληνική θέση περί επι-
στροφής και επανένωσης, και δεν 
δικαιολογούσαν τo ξέσπασμα της 
Ντάουνινγκ Στριτ. Ρεπορτάζ τους 
τελευταίους μήνες στον ελληνικό 
και τον βρετανικό Τύπο, άλλωστε, 
εξέπεμπαν ένα θετικό κλίμα στις 
διαπραγματεύσεις μεταξύ του Βρε-
τανικού Μουσείου και της ελλη-
νικής κυβέρνησης, καθιστώντας 
ακόμη πιο απροσδόκητο το διπλω-
ματικό επεισόδιο. 

Η πρώτη εξήγηση που δόθηκε, 
από «υψηλόβαθμη πηγή των Συ-
ντηρητικών», ήταν ότι τα σχόλια 
του Μητσοτάκη στο BBC ήταν 
αυτά που τίναξαν στον αέρα τη 

συνάντηση. Σε δεύτερο χρόνο, 
μεταδιδόταν ο ισχυρισμός ότι η 
Αθήνα είχε διαβεβαιώσει το Λον-
δίνο ότι δεν θα γινόταν δημόσια 
τοποθέτηση από τον Ελληνα πρω-
θυπουργό για τα Γλυπτά κατά την 
επίσκεψή του.

Στη συνέχεια, η εξήγηση αυ-
τή συμπληρώθηκε από αναφορές 
στη συνάντηση που είχε ο Μη-
τσοτάκης με τον Κιρ Στάρμερ, 
τον αρχηγό των Εργατικών και 
μεγάλο φαβορί για να διαδεχθεί 
τον Σούνακ. Αλλος ένας «υψηλό-
βαθμος Συντηρητικός» προέβη 
στην εκτίμηση, μιλώντας στους 
Financial Times, πως ο Σούνακ 
εξοργίστηκε που ο Μητσοτάκης 
είδε τον Στάρμερ πριν από αυτόν.

Η ανακοίνωση της ακύρωσης 
της συνάντησης των δύο ηγετών 
έγινε την ώρα της συνάντησης 
Μητσοτάκη - Στάρμερ. «Αν ο πρω-
θυπουργός του Ηνωμένου Βασι-
λείου δεν μπορεί να συναντήσει 
έναν Ευρωπαίο σύμμαχο με τον 
οποίο η Βρετανία έχει σημαντι-
κούς οικονομικούς δεσμούς, αυτό 
επιβεβαιώνει ότι δεν μπορεί να 
παράσχει τη σοβαρή ηγεσία σε 
οικονομικά θέματα που η χώρα 
μας χρειάζεται», τόνισε επί του 
θέματος στην «Κ» ανώτερος αξι-
ωματούχος των Εργατικών. «Το 
Εργατικό Κόμμα του Κιρ Στάρμερ 
είναι έτοιμο να το κάνει».

Οι συχνές αναφορές της κυ-
βέρνησης Σούνακ στην ανάγκη 
ελέγχου της παράνομης μετανά-
στευσης και η συνεργασία στο 
πεδίο αυτό με την Ελλάδα (η τό-
τε υπουργός Εσωτερικών Σουέ-
λα Μπράβερμαν επισκέφθηκε τη 
χώρα μας προ εβδομάδων για να 

αντλήσει σχετική τεχνογνωσία) 
επιδείνωσαν περαιτέρω τη θέση 
του Βρετανού πρωθυπουργού. Ο 
Σούνακ παραδέχθηκε στις αρχές 
της εβδομάδας ότι οι εισροές εξα-
κολουθούν να είναι υπερβολικά 
μεγάλες και σκοπεύει να αναδεί-
ξει τη σκληρή στάση του στο ζή-
τημα κατά την επερχόμενη προ-
εκλογική περίοδο. Η άρνησή του 
να συναντήσει τον ηγέτη μιας 
χώρας που έχει εφαρμόσει επι-
τυχώς μια τέτοια αυστηρή πολι-
τική ήταν δύσκολο να εξηγηθεί.

«Διπλωματικό ατόπημα»

Στο editorial τους για το θέμα 
την Τετάρτη, οι Financial Times 
έκαναν αναφορά σε «διπλωματι-
κό ατόπημα άνευ νοήματος» και 
σημείωναν ότι «τέτοιες ενέργειες 
υποβαθμίζουν τη Βρετανία στα 
μάτια των Ευρωπαίων εταίρων 
της, αλλά και του κόσμου». «Η 
αποξένωση του Μητσοτάκη δεν 
είχε κάποια λογική», έγραφε στο 
κύριο άρθρο της η βρετανική οι-

κονομική εφημερίδα. «Είναι και 
αυτός ένας κεντροδεξιός ηγέτης 
μιας ευρωπαϊκής δημοκρατίας και 
μέλους του ΝΑΤΟ». Το κυοφορού-
μενο κοινό σχέδιο δράσης των 
δύο χωρών για το μεταναστευτι-
κό έμεινε στο συρτάρι, θύμα και 
αυτό της ξαφνικής αντιπαράθε-
σης. «Η δουλειά της βρετανικής 
διπλωματίας είναι να κερδίζει φί-
λους, όχι να τους χάνει», κατέλη-
γε το άρθρο.

Φυσικά, ανεξάρτητα από τα 
ήθη της διπλωματίας, το στρα-
τόπεδο των Συντηρητικών μοιά-
ζει αποφασισμένο να παραμείνει 
αμετακίνητο στη σκληρή γραμμή 
περί μη μετακίνησης των Γλυ-
πτών. Η υπουργός Πολιτισμού 
του Σούνακ, Μισέλ Ντόνελαν, 
ήταν σαφής σε δηλώσεις της 
τον περασμένο Ιανουάριο. «∆εν 
πιστεύω ότι πρέπει να επιστρα-
φούν στην Ελλάδα», είχε πει στο 
ραδιόφωνο του BBC, καθώς αυτό 
«θα ήταν μια επικίνδυνη οδός», 
που θα οδηγούσε και σε άλλα αι-

τήματα επαναπατρισμού.
Η στάση του Σούνακ συνδέε-

ται άμεσα με τη δεινή θέση στην 
οποία βρίσκεται ενόψει των εκλο-
γών του επόμενου έτους. Ο μέσος 
όρος των δημοσκοπήσεων (σύμ-
φωνα με το Politico Europe) δίνει 
προβάδισμα 20 μονάδων στους 
Εργατικούς (44%-24%). «Αφήνο-
ντας στην άκρη τις αλληλοκατη-
γορίες περί του αν υπήρχε ή όχι 
συμφωνία να μην τεθεί το θέμα 
δημοσίως, η χρονική συγκυρία 
της συνάντησης ήταν κακή», επι-
σημαίνει στην «Κ» ο Βολφάνγκο 
Πικολί, συμπρόεδρος της εται-
ρείας πολιτικής συμβουλευτικής 
Teneo. «Ο Βρετανός πρωθυπουρ-
γός δεν είναι σε θέση να δείξει ότι 
υποχωρεί σε οτιδήποτε, συμπε-
ριλαμβανομένων των Γλυπτών, 
δεδομένης της χαμηλής του δη-
μοτικότητας ενόψει των εκλο-
γών που θα γίνουν στα τέλη του 
2024. Εχοντας εξοργίσει τη δεξιά 
πτέρυγα του κόμματός του απο-
πέμποντας τη Σουέλα Μπράβερ-

μαν από τη θέση της υπουργού 
Εσωτερικών, ο Σούνακ δεν έχει 
το περιθώριο να εμφανιστεί εν-
δοτικός σε θέματα για τα οποία 
ενδιαφέρονται σκληροπυρηνικοί 
ψηφοφόροι του Συντηρητικού 
Κόμματος».

Από αυτήν την άποψη, «η εξαι-
ρετικά προβεβλημένη συνέντευ-
ξη που παραχώρησε ο Κυριάκος 
Μητσοτάκης στο BBC πιθανότατα 
περιέπλεξε τα πράγματα».

«Τρεις είναι οι βεβαιότητες στη 
ζωή: ο θάνατος, οι φόροι και η 
ελληνική κυβέρνηση να ζητάει 
την επιστροφή των Ελγίνειων 
Μαρμάρων σε οποιαδήποτε αλ-
ληλεπίδραση με τη βρετανική κυ-
βέρνηση», υπογραμμίζει από την 
πλευρά του ο Ντάνκαν Ρόμπιν-
σον, αρθρογράφος της στήλης 
Bagehot του Economist, σε σχό-
λιό του για την «Κ». «Και όμως ο 
Ρίσι Σούνακ, ο Βρετανός πρωθυ-
πουργός, φάνηκε να εκπλήσσε-
ται που ο Ελληνας ομόλογός του 
ανέφερε το θέμα» στη συνέντευ-
ξή του στο BBC.

Χαρακτηρίζοντας «απότομη» 
την αντίδραση του Βρετανού πρω-
θυπουργού, ο Ρόμπινσον συνεχί-

ζει: «Οι τριβές με τους Ευρωπαίους 
συμμάχους για ασήμαντα (τουλά-
χιστον από τη σκοπιά της Βρετα-
νίας) θέματα ήταν το αντίθετο από 
αυτό που υποσχέθηκε ο κ. Σού-
νακ όταν ανήλθε στην εξουσία, 
το 2022. Μετά την παράσταση 
στομφώδους παντομίμας από τον 
Μπόρις Τζόνσον, ο οποίος απο-
λάμβανε να εκνευρίζει στενούς 
συμμάχους (ιδίως τη Γαλλία), ο 
κ. Σούνακ ξεκίνησε να αποκαθι-
στά τη ζημία στις σχέσεις με τις 
πρωτεύουσες των ευρωπαϊκών, 
καθώς και την ίδια την Ε.Ε. Τώρα, 
επιδίδεται ακριβώς στο είδος του 
αντιευρωπαϊκού λαϊκισμού τον 
οποίο υποτίθεται ότι απέρριπτε».

Η ακύρωση της συνάντησης 
δεν ήταν κάτι μη αναμενόμενο δε-
δομένου του χαρακτήρα του Σού-
νακ, σύμφωνα με τον αρθρογράφο 
του Economist. «Αν και συνήθως 
ευπροσήγορος, ο πρωθυπουργός 
μπορεί να γίνει ευέξαπτος όταν τα 
πράγματα δεν πηγαίνουν όπως θα 
ήθελε. Και αυτή τη στιγμή τίποτα 
δεν πηγαίνει όπως θα ήθελε. Το 
Συντηρητικό Κόμμα οδεύει προς 
τη βαρύτερη ήττα του τουλάχι-
στον από το 2005 (και πιθανώς τη 
βαρύτερη όλων των εποχών). Οι 
δημόσιες υπηρεσίες της Βρετανί-
ας νοσούν. Οι φόροι αυξάνονται 
και η οικονομία επιβραδύνεται. 
Ελάχιστοι Βρετανοί ψηφοφόροι 
ενδιαφέρονται για τα Ελγίνεια. 
Από αυτούς που έχουν άποψη, 
οι περισσότεροι πιστεύουν ότι τα 
Μάρμαρα πρέπει να επιστραφούν 
στην Ελλάδα, με διαφορά τριών 
προς έναν. Ενας καβγάς για εκ-
θέματα στο Βρετανικό Μουσείο 
δεν θα σώσει τον κύριο Σούνακ».

Του Κ.Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟΥ

Ραντεβού το 2025 με το Μουσείο

Ψυχαναλύοντας μια 
αψυχολόγητη ενέργεια

Το σινιάλο του ηγέτη των Εργατικών και ο απολογισμός της Αθήνας για το θερμό επεισόδιο στο Λονδίνο

Τα (ψηφοθηρικά) κίνητρα Σούνακ και ο καταστροφικός 
αντίκτυπος της ενέργειας που τον εξέθεσε 

στα πυρά της αντιπολίτευσης 

«Αν ο πρωθυπουργός δεν μπορεί 
να συναντήσει έναν Ευρωπαίο 
σύμμαχο, αυτό επιβεβαιώνει ότι δεν 
μπορεί να παράσχει σοβαρή ηγεσία», 
δήλωσε στην «Κ» ανώτερος 
αξιωματούχος των Εργατικών.

«Οι τριβές με τους Ευρωπαίους 
συμμάχους για ασήμαντα (τουλάχι-
στον από τη σκοπιά της Βρετανίας) 
θέματα ήταν το αντίθετο από αυτό που 
υποσχέθηκε ο κ. Σούνακ όταν ανήλθε 
στην εξουσία, το 2022».

Ο ΠΟΛΕΜΟΣ
ΓΙΑ ΤΑ ΓΛΥΠΤΑ
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Κώστας Σημίτης: Τόνι, θα ήθελα 
να συζητήσουμε για τα Ελγίνεια 
Μάρμαρα και να μου πεις κι εσύ 
τη γνώμη σου. Το θέμα έχει πάρει 
μεγάλη δημοσιότητα.
Τόνι Μπλερ: (Θες) να ακούσεις 
καλά νέα...
Κ. Σ.: Οχι να ακούσω καλά νέα, 
αλλά όπως ξέρεις έχουμε εκλογές 
στην Αθήνα τον επόμενο χρόνο 
και (σ.σ. η επιστροφή των Μαρ-
μάρων του Παρθενώνα) θα ήταν 
χρήσιμο. Σκέψου το θέμα.
Τ. M.: Θα το... (σκεφτώ). Πήρα το 
μήνυμα.

Αρκετά χρόνια πριν σχηματί-
σουμε την εικόνα της μισής Μόνα 
Λίζα να στέκει στο Λούβρο και της 
υπόλοιπης να βρίσκεται σε περίο-
πτη θέση στο Βρετανικό Μουσείο 
από τον πρωθυπουργό Κυριάκο 
Μητοτσοτάκη, ήταν ένας άλλος 
πρωθυπουργός, ο Κώστας Σημί-
της, ο οποίος προκάλεσε κύματα 
αντιδράσεων και συζητήσεων για 
τα Γλυπτά του Παρθενώνα (και 
όχι μόνον) με την παρέμβασή του 
στον ομόλογό του Τόνι Μπλερ. Τό-
τε ήταν οι ελληνικές εκλογές του 
2004, που προκάλεσαν μια γκάφα 
που συζητήθηκε και κόστισε στον 
τότε ηγέτη του ΠΑΣΟΚ, ενώ τώ-
ρα είναι οι βρετανικές κάλπες που 
μάλλον ώθησαν τον αρχηγό των 
Συντηρητικών Ρίσι Σούνακ σε μια 
κίνηση φτωχού εντυπωσιασμού. 
Τουλάχιστον στην πρώτη περίπτω-
ση, ο Μπλερ έμεινε στη θέση του.

Από το 1842 και την πρώτη επί-
σημη απαίτηση του γραμματέα 
της εν Αθήναις Αρχαιολογικής 
Εταιρείας Αλέξανδρου Ραγκαβή, 
το ελληνικό κράτος διεκδικεί με 
σταθερότητα και συνέπεια τον 
επαναπατρισμό των Γλυπτών 
στην Αθήνα, άλλοτε τηρώντας 
υψηλούς και άλλοτε χαμηλούς τό-
νους. Στις πιο ηχηρές στιγμές αυ-
τής της διεκδίκησης συγκαταλέ-
γεται η ομιλία της τότε υπουργού 
Πολιτισμού Μελίνας Μερκούρη, 
το 1983. Ενα χρόνο πριν, το ελ-
ληνικό αίτημα για τα Γλυπτά κα-
ταγράφεται στη Γενική ∆ιάσκε-
ψη της UNESCO και η Μερκούρη 
ετοιμάζεται να δώσει μια ομιλία 
στο Ινστιτούτο Σύγχρονης Τέχνης 
του Λονδίνου. «Μιλάει η Μελίνα, 
άψογα προετοιμασμένη, σαν να 
ερμήνευε ρόλο. ∆εν λέει τίποτε 
για τα Μάρμαρα, σε τελείως βρε-
τανικό στυλ. ∆εν μιλάει, δεν λέει 
κουβέντα», θυμάται στέλεχος του 
κλιμακίου που συνόδευε την Ελ-
ληνίδα υπουργό, «εκτός από την 
τελευταία πρόταση». Η Μερκούρη 
ολοκληρώνει την ομιλία της λέγο-
ντας ότι ο πολιτισμός είναι πάρα 
πολύ σοβαρή υπόθεση για να την 

αφήνουμε στα χέρια των υπουρ-
γών και ζητάει συγγνώμη για την 
προφορά της. «Την ακούω, λέει 
η Μερκούρη, και θυμάμαι αυτό 
που είπε ο Ντίλαν Τόμας σε έναν 
Βρετανό δημοσιογράφο του ραδι-
οφώνου. Μιλάει “as if he had the 
Elgin Marbles in his mouth”, σαν 
να είχε τα Μάρμαρα στο στόμα 
του. Και φυσικά, σηκώθηκε όλη, 
όλη η αίθουσα και τη χειροκρο-
τούσε επί πέντε λεπτά», θυμάται 
η ίδια πηγή. 

Η φόρμουλα του δανεισμού

Τα επόμενα χρόνια κύλησαν 
σε χαμηλούς τόνους μέχρι που το 
θέμα επανήλθε στην επικαιρότη-
τα επί Σημίτη. Τότε προτείνεται 
μια φόρμουλα από τον Ευάγγε-
λο Βενιζέλο για μόνιμο δανεισμό 
των Γλυπτών στην Ελλάδα. «Οταν 
διαμορφώσαμε το πλαίσιο που 
με ελαφρές παραλλαγές είναι η 

πάγια τακτική της χώρας από το 
1997-98, αποσαφηνίσαμε ότι αν 
συμφωνήσουν οι Trustees και το 
Βρετανικό Κοινοβούλιο και επι-
στραφούν τα Μάρμαρα κατ’ ιδι-
οκτησία θα τα παραλάβουμε προ-
φανώς ευχαρίστως, αλλά αν είναι 
να ξοδέψουμε χρόνο σε μια νομι-

κή συζήτηση θα προτιμούσαμε να 
μην την κάνουμε, να παρακάμ-
ψουμε το θέμα της ιδιοκτησίας 
και να πάμε σε μια λύση φιλική 
και καθαρή», λέει σήμερα ο πρώ-
ην αντιπρόεδρος της κυβέρνησης 
και πρώην υπουργός Πολιτισμού. 
«Αυτό σημαίνει ότι αν για λόγους 
“βρετανικής  αξιοπρέπειας” πρέ-
πει να δεχτούμε ένα σχήμα δα-
νεισμού να το δεχτούμε, αλλά ο 
δανεισμός αυτός θα είναι μόνι-
μος. ∆εν πρόκειται τα Γλυπτά που 
θα έρθουν στην Ελλάδα να επι-
στραφούν. ∆εν υπάρχει ελληνι-
κή κυβέρνηση που να μπορεί να 
επιστρέψει τα Γλυπτά. Μπορεί 
να υπάρχει το όνομα του Βρετα-
νικού Μουσείου ως συνδιοργα-
νωτή της έκθεσης των Γλυπτών 
στο Μουσείο της Ακρόπολης και 
να αναλάβουμε την υποχρέωση 
να τροφοδοτούμε το Βρετανικό 
Μουσείο με σημαντικές περιο-

δικές εκθέσεις, ως αντάλλαγμα 
αυτής της χειρονομίας», τονίζει. 

Περίπου μία δεκαετία αργότερα 
και ενώ έχουν προηγηθεί επίσημα 
και ανεπίσημα διαβήματα προς το 
Βρετανικό Μουσείο –το οποίο ση-
μειώνει μονότονα ότι τα Γλυπτά 
μπορούν κάλλιστα να ταξιδέψουν 
στην Αθήνα ως προσωρινό δάνειο 
αρκεί η Ελλάδα να αναγνωρίσει 
την ιδιοκτησία του μουσείου– στο 
προσκήνιο μπαίνει η εντυπωσια-
κή δικηγόρος Αμάλ Αλαμουντίν 
και τα φλας αστράφτουν ξανά με 
την προοπτική της νομικής διεκ-
δίκησης των Μαρμάρων. Σχέδια 
καταστρώνονται, προτάσεις και 
εισηγήσεις αποστέλλονται και η 
Αλαμουντίν με τους συνεργάτες 
της, τον γνωστό δικηγόρο Τζέφρι 
Ρόμπερτσον (και συγγραφέα του 
σχετικού βιβλίου «Σε ποιον ανήκει 
η Iστορία») και τον Νόρμαν Πάλ-
μερ, συναντιέται τον Οκτώβριο του 
2014 με τον πρώην πρωθυπουργό 
Αντ. Σαμαρά και τον τότε υπ. Πο-
λιτισμού Κ. Τασούλα. Ωστόσο, η 
στρατηγική της νομικής διεκδί-
κησης εγκαταλείφθηκε λίγο αργό-
τερα και το μόνο που προχώρησε 
τότε ήταν ο αρραβώνας της Αμάλ 
Αλαμουντίν με τον Τζορτζ Κλούνεϊ 
λίγους μήνες μετά.

Πριν καταλήξουμε στις μυστι-
κές αλλά «διάτρητες» από διαρ-
ροές διαπραγματεύσεις μεταξύ 
του Μαξίμου και του Βρετανικού 
Μουσείου, ειδικότερα με τον πρώ-
ην υπουργό Οικονομικών των Συ-
ντηρητικών και νυν πρόεδρο του 
μουσείου, Τζορτζ Οσμπορν, για 
μια «υβριδική συμφωνία» που θα 
προβλέπει πολιτιστικές ανταλλα-
γές και δεν θα αγγίζει το ιδιοκτη-
σιακό ζήτημα για την επανένωση 
των Γλυπτών, αξίζει να σταθού-
με στο 2021. Τότε η Ελλάδα πε-
τυχαίνει μια σημαντική νίκη στην 
UNESCO, η οποία με απόφασή της 
–για πρώτη φορά– καταλήγει ότι 
το ζήτημα του Παρθενώνα πρέπει 
να επιλυθεί σε επίπεδο κρατών και 
όχι μουσείων, στριμώχνοντας το 
βρετανικό ίδρυμα. 

Το τελευταίο επεισόδιο στο γαϊ-
τανάκι των Γλυπτών γράφτηκε 
πριν από μερικές ημέρες όταν ο 
Ελληνας πρωθυπουργός μετέβη 
στο Λονδίνο για να αποσπάσει ένα 
θετικό σινιάλο από τον ηγέτη των 
Εργατικών –και μάλλον επόμενο 
πρωθυπουργό του Ηνωμένου Βα-
σιλείου– Κιρ Στάρμερ. Οπως μας 
θυμίζει, ωστόσο, έμπειρος πολι-
τικός που έχει ασχοληθεί με το 
θέμα, υπήρξαν και στο παρελθόν 
κυβερνήσεις Εργατικών που δεν 
παρήγαγαν πολιτικά αποτελέσμα-
τα. Η διάθεσή τους ήταν φιλική, 
αλλά οι πράξεις τους ψυχρές, σαν 
μάρμαρο.

Εχουμε πιθανότητες να επιτευχθεί η 
επανένωση των Γλυπτών του Παρ-
θενώνα; Ναι, υπό προϋποθέσεις. 

Στη διπλωματία, ο δημόσιος λόγος 
χρησιμοποιείται ως άσκηση πίε-
σης και οι διαπραγματεύσεις για 
να φθάσεις σε συμφωνία. Υπάρ-
χει μια κρίσιμη ισορροπία χρήσης 
ανάμεσα στα δύο, εάν θέλεις να 
καταλήξεις. Οι θετικές δημοσκο-
πήσεις δημιουργούν κλίμα, αλλά 
δεν κάνουν τη διαφορά εάν μια 
κυβέρνηση δεν υφίσταται ισχυρή 
πίεση από την κοινή της γνώμη. 
Οι Βρετανοί δεν έχουν λόγο να 
υποκύψουν σε ελληνικές πιέσεις 
ούτε θα επηρεαστούν καταλυτικά 
από δημόσιες δηλώσεις. Για τις 
βρετανικές κυβερνήσεις, η δια-
τήρηση του status quo δεν έχει 
σοβαρό πολιτικό κόστος. Αλλού 
συνεπώς πρέπει να αναζητήσου-
με τη λύση.
 
Το αίτημα επανένωσης απέκτησε 
δυναμική τη δεκαετία του ’80. Ο 
χαρισματικός Ζιλ Ντασέν συνέ-
βαλε τα μέγιστα στην εκπόνηση 

στρατηγικής. Την προβολή ανέλα-
βε η Μελίνα Μερκούρη. 
 
Η επιστροφή προσέκρουε σε διάφο-
ρα εμπόδια. Η βρετανική κυβέρνη-
ση υποστήριζε ότι τα Γλυπτά ανή-
κουν στο Βρετανικό Μουσείο και 
ότι δεν είχε αρμοδιότητα στο θέμα. 
Το Βρετανικό Μουσείο θεωρούσε 
ότι η επιστροφή θα αποτελούσε 
προηγούμενο άλλων διεκδικήσε-
ων. Η επανένωση, ωστόσο, προσέ-
κρουε και στη σφοδρή αντίσταση 
συντηρητικών Βρετανών με ισχύ 
και κλασικές σπουδές. Θυμάμαι μια 
επίσκεψή μου στον εκδότη των 
Times του Λονδίνου, Πίτερ Στό-
νταρντ. Ενας άνθρωπος με ελλη-
νική παιδεία, λάτρης της αρχαίας 
Ελλάδας. Κάποια στιγμή η συζήτη-
ση ήρθε στα Γλυπτά. Του υπενθύ-
μισα ότι ο προηγούμενος εκδότης 
είχε ταχθεί υπέρ της επιστροφής. 
«Ναι, αλλά τώρα εγώ είμαι ο εκδό-
της», μου απάντησε.
 
Τον Απρίλιο του 1998 ο τότε υπουρ-
γός Πολιτισμού Ευάγγελος Βενιζέ-
λος έστειλε επιστολή στον Βρετα-
νό ομόλογό του, επιδιώκοντας την 
επανένωση των Γλυπτών μέσα σ’ 

ένα πλαίσιο «πολιτιστικής συνερ-
γασίας» ανάμεσα στην Ελλάδα και 
τη Μεγάλη Βρετανία. 
 
Τον Ιούνιο του 2000, ο υπουργός 
Εξωτερικών Γιώργος Παπανδρέου 
συνοδευόμενος από τον Ζιλ Ντα-
σέν και την έμπειρη Λίνα Μεν-

δώνη, ανέπτυξε την πρόταση της 
κυβέρνησης στην επιτροπή πολι-
τισμού του βρετανικού κοινοβου-
λίου. Για να παρακάμψει τη βρε-
τανική θέση ότι η επιστροφή θα 
αποτελέσει προηγούμενο για αι-
τήματα από άλλες χώρες, ανέφερε 
ότι το ζήτημα των Γλυπτών είναι 

διαφορετικό, αφού δεν αφορά επι-
στροφή αλλά μόνιμη επανένωση, 
δηλαδή την αποκατάσταση της 
ακεραιότητας του μνημείου. Απο-
τελούν μια ενότητα και δεν έχει 
νόημα ένα μέρος των Γλυπτών να 
είναι στο Βρετανικό Μουσείο και 
ένα άλλο στην Αθήνα. Το κεφάλι 
εδώ και το χέρι εκεί. Είπε ότι η συ-
ζήτηση δεν πρέπει να εστιασθεί 
στην ιδιοκτησία, αλλά στην τοπο-
θεσία, αφού το καίριο είναι η ακε-
ραιότητα των Γλυπτών. Πρόσθεσε 
ότι το υπουργείο Πολιτισμού θα 
ήταν πρόθυμο να στέλνει, σε τα-
κτική βάση, σημαντικά εκθέματα 
στο Βρετανικό Μουσείο. 
 
Ηταν μια ολοκληρωμένη, συνεκτική 
πρόταση, με κύριο επιχείρημα τη 
«βαθύτερη, μοναδική, πολιτιστι-
κή σχέση ανάμεσα στις δύο χώ-
ρες». Τα Γλυπτά θα επέστρεφαν 
στην Ελλάδα. Τα εκθέματα στο 
Βρετανικό Μουσείο θα έφερναν 
έσοδα, αφού θα αποτελούσαν ει-
δική έκθεση. Ο τότε διευθυντής 
του μουσείου, Ρόμπερτ Αντερσον, 
βρήκε ενδιαφέρουσα την πρότα-
ση, η οποία δημιούργησε θετική 
δυναμική. 

Το 2003, σε πολιτικό επίπεδο, δη-
μιουργήθηκε μια πιθανότητα ευ-
όδωσης των συνομιλιών. Η Ελλά-
δα είχε ανακοινώσει την πρόθεσή 
της να αγοράσει άρματα μάχης. Η 
επιλογή ήταν ανάμεσα στα γερ-
μανικά Leopard και τα βρετανικά 
Challenger. Το εργοστάσιο παρα-
γωγής των Challenger ήταν κο-
ντά στην εκλογική περιφέρεια 
του πρωθυπουργού Τόνι Μπλερ. 
Για τον Βρετανό πρωθυπουργό η 
πώλησή τους στην Ελλάδα ήταν 
κρίσιμη προτεραιότητα. Για την 
Ελλάδα ήταν ένας  διαπραγματευ-
τικός μοχλός. 
 
O Τόνι Μπλερ πίεζε την ελληνική 
κυβέρνηση να προτιμήσει τα βρε-
τανικά Challenger. Μέχρι να λη-
φθεί η απόφαση, είχαν ανοίξει δι-
άπλατα οι πόρτες της Ντάουνινγκ 
Στριτ. Στις 20 Μαρτίου 2003 η Ελ-
λάδα αποφάσισε να αγοράσει τα 
Leopard. Ο Τόνι Μπλερ το πήρε 
προσωπικά, ακολούθησαν οι εκλο-
γές του 2004 και οι συνομιλίες «πά-
γωσαν». 

 
Ο κ. Κωνσταντίνος Μπίτσιος είναι 
πρέσβης ε.τ. 

Ως «ενθαρρυντική» αποτιμά τη δη-
μοσιότητα που πήρε το ζήτημα των 
Γλυπτών του Παρθενώνα, μετά το 
διπλωματικό επεισόδιο Σούνακ - 
Μητσοτάκη, ο διάσημος ηθοποιός, 
συγγραφέας και μέλος της συμβου-
λευτικής επιτροπής του Parthenon 
Project Στίβεν Φράι. Στην αποκλει-
στική δήλωση που έστειλε στην 
«Κ», ο Φράι εκτιμά ότι μπορεί να 

επιτευχθεί μια «πολιτιστική σύμπρα-
ξη» μεταξύ των δύο πλευρών, που 
θα επιτρέψει την επανένωση των 
Γλυπτών στην Αθήνα μέσω της ίδρυ-
σης ενός μη κερδοσκοπικού διακρα-

τικού ιδρύματος.
Ολόκληρη η δήλωση του κ. Φράι: 
«Είναι ενθαρρυντικό να βλέπουμε 
τα Γλυπτά του Παρθενώνα να μπαί-
νουν στο επίκεντρο του δημόσιου 
ενδιαφέροντος, έστω και λόγω της 
πρόσφατης αμφίβολης διπλωματι-
κής απόφασης του Βρετανού πρω-
θυπουργού. Ωστόσο, είναι σαφές 
ότι οι υπεύθυνοι χάραξης πολιτικής, 
η βρετανική κοινή γνώμη και τα μέ-
σα μαζικής ενημέρωσης υποστηρί-
ζουν όλο και περισσότερο τις εκκλή-
σεις για την επιστροφή αυτών των 
θαυμαστών έργων τέχνης στην Αθή-
να, όπου μπορούν να επανενωθούν 
ως ένα ενιαίο καλλιτεχνικό έργο και 
να εκτεθούν με τον πλέον κατάλλη-
λο τρόπο στο πλαίσιο του μνημείου 

της Ακρόπολης.
Για να γίνει αυτό το όραμα πραγμα-
τικότητα, πρέπει να προχωρήσουμε 
τη συζήτηση μακριά από το τέλμα 
του παρελθόντος προς ένα δημι-
ουργικό μέλλον. Αυτό σημαίνει ότι 
πρέπει να συμφωνήσουμε ότι δια-
φωνούμε σχετικά με την έννοια της 
ιδιοκτησίας και να επιτύχουμε μια 
συμφωνία που θα είναι αμοιβαίως 
επωφελής, τόσο για την Ελλάδα όσο 
και για το Ηνωμένο Βασίλειο, που 
θα είναι εφικτή βάσει της ισχύου-
σας νομοθεσίας. Εχουμε προτείνει 
μια πολιτιστική σύμπραξη-ορόσημο 
που θα επιτρέψει την επανένωση 
των Γλυπτών στην Αθήνα, ενώ άλ-
λα κορυφαία αντικείμενα τέχνης θα 
φιλοξενηθούν στο Βρετανικό Μου-
σείο, στο πλαίσιο εναλλασσόμενων 
εκθέσεων, ενισχύοντας τις πολιτιστι-
κές δραστηριότητες του μουσείου.
Η προσέγγισή μας προβλέπει επί-
σης τη δημιουργία ενός μη κερδο-
σκοπικού ιδρύματος που θα δίνει 
ευκαιρίες στους νέους και στις τοπι-
κές κοινότητες και θα λειτουργεί ως 
μέσο για τη συγκέντρωση των ανα-
γκαίων κεφαλαίων για την ανακαί-
νιση του Βρετανικού Μουσείου και 
για τη δημιουργία μιας νέας Hellenic 

Gallery με σύγχρονη τεχνολογία 
που μπορεί να χρησιμοποιηθεί για 
την προσέλκυση νέων επισκεπτών. 
Αυτό θα γίνει αντιστοίχως και στην 
Ελλάδα με χρηματοδότηση προς το 
υπέροχο Εθνικό Αρχαιολογικό Μου-
σείο. Μια συμφωνία με προοπτική 
υπό αυτή τη μορφή ξεπερνάει την 
απλή πρόταση ανταλλαγής αντικει-
μένων τέχνης και μετατρέπεται σε 
μια πολιτιστική συνεργασία που θα 
εμπνεύσει την επόμενη γενιά κλα-

σικιστών».
Σ. Ι.

Του ΣΑΚΗ ΙΩΑΝΝΙΔΗ

Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΜΠΙΤΣΙΟΥ 

«Με τα Μάρμαρα στο στόμα»

Διπλωματικό ημερολόγιο μιας διεκδίκησης

Ο δρόμος
 για μια εφικτή 

συμφωνία

ΣΤΙΒΕΝ ΦΡΑΪ ΣΤΗΝ «Κ»

Οι λίγες εκλάμψεις στη μακρά ιστορία μιας παθιασμένης, αλλά άγονης διαπραγμάτευσης

«Τα Γλυπτά που θα έρ-
θουν στην Ελλάδα δεν 
πρόκειται να επιστρα-
φούν. Δεν υπάρχει ελ-
ληνική κυβέρνηση που 
να μπορεί να τα επιστρέ-
ψει», λέει ο Ευαγγέλος 
Βενιζέλος, που είχε χει-
ριστεί το θέμα ως υπουρ-
γός Πολιτισμού.

Στις 20 Μαρτίου 2003 
η Ελλάδα αποφάσισε 
να αγοράσει τα Leopard. 
Ο Τόνι Μπλερ το πήρε 
προσωπικά, ακολού-
θησαν οι εκλογές 
του 2004 και οι συνομι-
λίες «πάγωσαν».

Ο Κώστας Σημίτης και ο Τόνι Μπλερ στη Σύνοδο Κορυφής των Βρυξελλών, τον Οκτώβριο του 
2003. Ο αμήχανος διάλογος για τα Γλυπτά του Παρθενώνα με πρωτοβουλία του Ελληνα πρωθυ-
πουργού αποτυπώθηκε στις κάμερες και εκτιμάται ότι του κόστισε πολιτικά.

Α
Π

Ε-
Μ

Π
Ε

A
.P

. P
H

O
TO

 /
 K

IR
ST

Y
 W

IG
G

LE
SW

O
R

TH

Α Π Ο Ψ Η

Ο ΠΟΛΕΜΟΣ
ΓΙΑ ΤΑ ΓΛΥΠΤΑ



Κ Ο Σ Μ Ο Σ Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η  ●  21Κυριακή 3 Δεκεμβρίου 2023

Παρατεταμένο και διευρυμένο πό-
λεμο φαίνεται πως εγκαινίασε 
προχθές το Ισραήλ, αφού η περι-
ορισμένη κατάπαυση του πυρός 
βοήθησε περισσότερο τη Χαμάς, 
παρά την κυβέρνηση του Μπέ-
ντζαμιν Νετανιάχου, που κατη-
γορείται ήδη για ενδοτισμό από 
τον ακροδεξιό υπουργό Εθνικής 
Ασφάλειας, Ιταμάρ Μπεν-Γκβιρ. 
Σύμφωνα με το σχετικό ρεπορ-
τάζ των Financial Times, οι επι-
χειρήσεις δεν αποκλείεται να δι-
αρκέσουν έναν και πλέον χρόνο. 
Ειδικά μετά τη φονική επίθεση 
ανδρών της Χαμάς στην Ιερουσα-
λήμ με τέσσερις νεκρούς σε στάση 
λεωφορείου, πολλοί ήταν εκείνοι 
στο εσωτερικό του Ισραήλ που 
κατέληξαν στο συμπέρασμα ότι 
η υπαρξιακή απειλή για τη χώρα 
θα παρέλθει μόνον όταν εξουδε-
τερωθεί πλήρως η Χαμάς. 

Ετσι, μετά την περιορισμένη 
7ήμερη κατάπαυση του πυρός και 
παρόλο που οι διαπραγματεύσεις 
συνεχίζονται, οι ισραηλινές δυ-
νάμεις (IDF) αναμένεται να επε-
κτείνουν τη δράση τους στα νότια 
της Λωρίδας της Γάζας με κεντρι-
κό στόχο τη δολοφονία της ηγετι-
κής τριάδας της Χαμάς, των Γαχί-
για Σινουάρ, Μοχάμεντ Ντεΐφ και 
Μαρουάν Ισα. Ταυτόχρονα φιλο-
δοξούν να επιστρέψουν στα βό-
ρεια, αφού π.χ. η πόλη της Γάζας 
δεν θεωρείται «τελειωμένη», όπως 
λένε όσοι γνωρίζουν τα ισραηλι-
νά σχέδια. 

Εσωτερικές αναταράξεις

Οι στρατηγοί ασκούσαν αυτήν 
την εβδομάδα ασφυκτικές πιέσεις 
στην ισραηλινή κυβέρνηση να μην 
παρατείνει περαιτέρω την ανά-
παυλα, αφενός, γιατί οι έφεδροι 
επιστρέφουν στα σπίτια τους και 
βρίσκονται αντιμέτωποι με τις επι-
φυλάξεις της κοινής γνώμης για 
τους στόχους των επιχειρήσεων 
και, αφετέρου, γιατί οι διαπραγ-
ματεύσεις εισέρχονται πλέον στη 
δυσκολότερη φάση τους και αφο-
ρούν πλέον ομήρους άνδρες, μέλη 
των IDF από τη μία και Παλαιστι-
νίους πολιτικούς κρατούμενους 
–και όχι εφήβους– από την άλλη. 

Ρεπορτάζ της Le Monde εμφα-
νίζει τον Αμερικανό υπουργό Εξω-
τερικών Αντονι Μπλίνκεν και τον 
Ισραηλινό πρωθυπουργό Μπέντζα-
μιν Νετανιάχου να συγκρούονται 
μετωπικά για τον μελλοντικό ρό-
λο της Παλαιστινιακής Αρχής στη 
Γάζα, με τον Αμερικανό υπουργό 
Εξωτερικών να επιμένει ότι στην 
παρούσα φάση δεν υπάρχει άλλη 
λύση και τον Ισραηλινό πρωθυ-
πουργό να αντιτίθεται στο σχέδιο. 
«Καταλαβαίνουμε ότι δεν θέλε-
τε να επανέλθει η Παλαιστινιακή 
Αρχή στη Γάζα μετά τον πόλεμο. 
Ωστόσο, τα άλλα κράτη της περιο-
χής θέλουν να ξέρουν τι έχετε κατά 
νου», φέρεται να είπε ο Μπλίνκεν, 
σύμφωνα με τη γαλλική εφημε-
ρίδα. «Οσο κάθομαι σε αυτή την 
καρέκλα, η Παλαιστινιακή Αρχή, 

η οποία υποστηρίζει, διδάσκει και 
χρηματοδοτεί την τρομοκρατία, 
δεν θα διοικήσει τη Γάζα», απάντη-
σε ο Ισραηλινός πρωθυπουργός. 

Πράγματι, οι γειτονικές χώρες 
έχουν αρχίσει να αντιδρούν στις 
ισραηλινές επιδρομές. Οι μεν Αι-
γύπτιοι ανησυχούν για το ενδεχό-
μενο εκτοπισμού χιλιάδων Παλαι-
στινίων στο Σινά, οι δε Ιορδανοί 

εμφανίζονται ενοχλημένοι από τη 
βία κατά των Παλαιστινίων στη 
∆υτική Οχθη και το ενδεχόμενο 
διάχυσής της. Υστερα από δεκα-
ετίες ειρήνης, οι σχέσεις του Τελ 
Αβίβ με Κάιρο και Αμμάν βρίσκο-
νται στο ναδίρ και αυτό προβλη-
ματίζει την Ουάσιγκτον. 

Πέρα από τη δυσαρέσκεια των 
αραβικών χωρών, η κυβέρνηση 
Μπάιντεν αντιμετωπίζει πλέον 
εσωτερική κριτική από μερίδα των 
∆ημοκρατικών και κυβερνητικά 
στελέχη που θεωρούν ότι η άνευ 
όρων υποστήριξη στο Ισραήλ είναι 
πλέον μια μη υπερασπίσιμη πολι-
τική με δεδομένους τους σχεδόν 
15.000 νεκρούς από τις ισραηλινές 
επιδρομές. Παρά τις διαβεβαιώσεις 
του Ισραήλ προς τον Μπλίνκεν ότι 
οι απώλειες θα ελαχιστοποιηθούν 

εις το εξής, το πιθανότερο είναι ότι 
θα αυξηθούν τώρα που οι επιχει-
ρήσεις θα επεκταθούν στα νότια 
της Λωρίδας της Γάζας, όπου έχει 
μετακινηθεί το μεγαλύτερο μέρος 
του πληθυσμού (τα Ηνωμένα Εθνη 
υπολογίζουν ότι το 80% των κατοί-
κων της Γάζας, πάνω από 1,8 εκατ. 
άνθρωποι, συνωστίζεται σε έκταση 
περίπου 180 τετραγωνικών χιλιο-
μέτρων, που σημαίνει πυκνότητα 
πληθυσμού της τάξης των 10.000 
ανά τετραγωνικό χιλιόμετρο). 

Χαρακτηριστικό παράδειγμα 
του ενδοκυβερνητικού διχασμού 
στις ΗΠΑ με αφορμή την κρίση 
στη Μέση Ανατολή είναι η ανάρ-
τηση ανωτάτου αξιωματούχου της 
CIA μιας φωτογραφίας άνδρα με 
την παλαιστινιακή σημαία. Το πε-
ριστατικό προκάλεσε τόση αίσθη-

ση, ώστε η υπηρεσία υποχρεώθηκε 
να εκδώσει κατευθυντήριες γραμ-
μές για τη συμπεριφορά των υπαλ-
λήλων στα κοινωνικά δίκτυα. Eίχε 
προηγηθεί στα μέσα Νοεμβρίου η 
επιστολή 500 κυβερνητικών αξιω-
ματούχων για την πολιτική Μπάι-
ντεν έναντι του Ισραήλ. 

Οι ΗΠΑ έχουν πλέον αρχίσει να 
ετοιμάζονται για την επόμενη ημέ-
ρα στο Ισραήλ. ∆εν είναι τυχαίο ότι 
ο Μπλίνκεν συναντήθηκε με τον 
επικεφαλής της αντιπολίτευσης, 
Γιαΐρ Λαπίντ, κατά την τρίτη του 
επίσκεψη στη χώρα, ενώ πρόσφα-
τα είχε συνομιλήσει τηλεφωνικά 
και με τον πρώην υπουργό Αμυ-
νας Μπένι  Γκαντς, ο οποίος εξα-
κολουθεί μεν να συμμετέχει στην 
κυβέρνηση, αλλά θεωρείται νομο-
τελειακό ότι θα ανατρέψει σύντο-
μα τον Ισραηλινό πρωθυπουργό. Η 
τελευταία δημοσκόπηση εμφανίζει 
το κόμμα του Γκαντς να αυξάνει 
τις έδρες του στην Κνέσετ από 12 
σε 43 και το Λικούντ του Νετανιά-
χου να καταρρέει στις 18 από 32, 
που διαθέτει σήμερα.

Οι δημοσκοπήσεις

Ο Νετανιάχου βρίσκεται σε 
εξαιρετικά δυσχερή θέση αφού η 
συντριπτική πλειοψηφία της κοι-
νής γνώμης έχει δύο αιτήματα: την 
απελευθέρωση των ομήρων και τη 
δολοφονία των δραστών της επί-
θεσης. Με βάση δημοσκόπηση 
του ισραηλινού Ινστιτούτου ∆ημο-
κρατίας το 90% των πολιτών θέλει 
την επιστροφή των απαχθέντων, 
την καταστροφή της Χαμάς και 
την αποκατάσταση της ασφάλει-
ας. Ωστόσο, το ακροδεξιό κομμάτι 
του πληθυσμού, που εκπροσωπεί-
ται και στην κυβέρνηση από τον 
Μπεν-Γκβιρ, θεωρεί ότι ο πρώτος 
από τους δύο στόχους αντιφάσκει 
με τους άλλους δύο. Υπενθυμίζεται 
πως ο Μπεν-Γκβιρ είχε καταψηφί-
σει τη συμφωνία για την ανταλλα-
γή ομήρων και είχε έρθει μάλιστα 
σε σύγκρουση με συγγενείς ομή-
ρων. Ο ίδιος ο ακροδεξιός ηγέτης 
ευθύνεται για τον εξοπλισμό των 
εποίκων στη ∆υτική Οχθη, που 
έχει οδηγήσει σε βίαιες επιθέσεις 
κατά Παλαιστινίων τις τελευταί-
ες εβδομάδες. Aποκορύφωμα της 
έντασης ήταν η επιδρομή των IDF 
στην Τζενίν και η δολοφονία δύο 
παιδιών, 8 και 14 ετών. 

Στις εσωτερικές πιέσεις από τα 
δεξιά, ένας ακόμη πονοκέφαλος 
έρχεται να προστεθεί στα προ-
βλήματα του Νετανιάχου, ο οποί-
ος θεωρείται βέβαιο ότι θα κληθεί 
να λογοδοτήσει για την παταγώδη 
αποτυχία των δυνάμεων ασφαλεί-
ας να προβλέψουν και να αναχαιτί-
σουν την επίθεση της Χαμάς στις 
αρχές Οκτωβρίου. ∆ημοσίευμα των 
New York Times αποκάλυψε προ-
χθές ότι οι ισραηλινές αρχές είχαν 
ενημερωθεί για τα σχέδια της ισλα-
μικής οργάνωσης με κάθε λεπτομέ-
ρεια εδώ κι ένα χρόνο. Απόστρατοι 
αξιωματούχοι της  CIA, μάλιστα, 
συγκρίνουν το φιάσκο των Ισραη-
λινών με αυτό των ΗΠΑ κατά την 
11η Σεπτεμβρίου 2001. 

Ο πόλεμος στη Λωρίδα της Γάζας 
έχει αλλάξει τα γεωπολιτικά δε-
δομένα στην Ανατολική Μεσόγειο 
με εμφανείς και λιγότερο εμφανείς 
τρόπους. Κατ’ αρχάς, το Παλαιστι-
νιακό επανέρχεται με δραματικό 
τρόπο στο διπλωματικό προσκή-
νιο. Ασχέτως ποια θα είναι η τελική 
κατάληξη της χερσαίας επιχείρη-
σης, η ισραηλινή ηγεσία δεν έχει 
πλέον την πολυτέλεια να αγνοεί 
την παλαιστινιακή πλευρά. Ακόμη 
και μετριοπαθείς αραβικές χώρες, 
όπως η Αίγυπτος και η Ιορδανία, 
αναγκάζονται υπό την πίεση της 
κοινής γνώμης να υποστηρίξουν 
το δίκαιο αίτημα των Παλαιστινί-
ων για αυτοδιάθεση. Για την ακρί-
βεια, η πιθανή καταστροφή της 
Χαμάς θα αποστερήσει από την 
Ιερουσαλήμ το επιχείρημα ότι δεν 
μπορεί να διαπραγματευθεί με τρο-
μοκράτες. 
 
Ο γειτονικός Λίβανος βρίσκεται σε 
δεινή οικονομική κατάσταση, που 
ενισχύει τις φυγόκεντρες δυνάμεις 
στο εσωτερικό του. Η Χεζμπολάχ 
έχει εξελιχθεί σε κράτος εν κράτει, 

εκμεταλλευόμενη τη δημογραφική 
υπεροχή της σιιτικής κοινότητας 
και την ισχυρή υποστήριξη που 
της παρέχει το Ιράν. Ο στρατιω-
τικός βραχίονας της λιβανέζικης 
οργάνωσης έχει ενισχυθεί τα τε-
λευταία χρόνια, λόγω των πολύτι-
μων εμπειριών που απέκτησαν οι 
μαχητές της στον εμφύλιο πόλεμο 
της Συρίας. Η σύγκρουση χαμη-
λής ισχύος που υπάρχει αυτή τη 
στιγμή στα σύνορα Ισραήλ - Λι-
βάνου μπορεί εύκολα να οδηγή-
σει σε έναν κανονικό πόλεμο. Σε 
μια τέτοια περίπτωση, η εδαφική 
ακεραιότητα της πολύπαθης χώ-
ρας δεν θα πρέπει να θεωρείται 
δεδομένη. 
 
Η Συρία βρίσκεται ακόμη σε εμπό-
λεμη κατάσταση, παρά το γεγονός 
ότι το καθεστώς Ασαντ ελέγχει το 
μεγαλύτερο κομμάτι της επικρά-
τειας. Ωστόσο, ο στρατηγικός ενα-
γκαλισμός της ∆αμασκού με την 
Τεχεράνη μετατρέπει τη χώρα σε 
προπύργιο των Φρουρών της Επα-
νάστασης και άλλων φιλοϊρανικών 
παραστρατιωτικών δυνάμεων. Η 
ιρανική στρατιωτική παρουσία στη 
Συρία δικαιολογημένα αντιμετωπί-

ζεται ως σημαντική απειλή για την 
ισραηλινή ασφάλεια. Ταυτόχρο-
να, το Ισλαμικό Κράτος και άλλες 
ισλαμιστικές σουνιτικές οργανώ-
σεις οργανώνουν επιθέσεις μικρής 
κλίμακας εναντίον των κυβερνη-
τικών δυνάμεων ή των κουρδικών 
πολιτοφυλακών. 
 
Η Αίγυπτος, που κυβερνάται από 
τον στρατό, παραμένει σταθερή, 
αλλά κανείς δεν μπορεί να απο-
κλείσει την πιθανότητα μιας νέας 

πολιτικής κρίσης. Λόγω του υπερ-
πληθυσμού, της περιβαλλοντικής 
κρίσης και της μεγάλης οικονομι-
κής ανέχειας, η κοινωνική ειρήνη 
είναι ιδιαίτερα εύθραυστη. Στα 
δυτικά της Αιγύπτου, η διάλυση 
της Λιβύης συνιστά μια μόνιμη 
πηγή ανασφάλειας για το Κάιρο. 
Ταυτόχρονα, παρά τις διαβεβαιώ-

σεις της αιγυπτιακής ηγεσίας για 
τερματισμό των συγκρούσεων, το 
παρακλάδι τους Ισλαμικού Κρά-
τους συνεχίζει τις επιθέσεις του 
στο βόρειο τμήμα της Χερσονή-
σου του Σινά.
 
Οι κρατικοί παράγοντες που προστί-
θενται στη γεωπολιτική εξίσωση 
της περιοχής περιλαμβάνουν τις 
ΗΠΑ, τις ευρωπαϊκές δυνάμεις, 
τη Ρωσία και την Τουρκία. Η Ου-
άσιγκτον δεν φαίνεται να διαθέ-
τει ένα συνολικό σχέδιο για την 
Ανατολική Μεσόγειο, εδώ και και-
ρό. Πέρα από την υποστήριξη που 
παρέχει στα δύο σημαντικότερα 
σχήματα τριμερούς συνεργασίας 
(Ελλάδα-Κύπρος-Ισραήλ και Ελλά-
δα-Κύπρος-Αίγυπτος), η αμερικανι-
κή ηγεσία επιθυμεί τη μικρότερη 
δυνατή ανάμειξή της στα περιφε-
ρειακά δρώμενα. Ο πόλεμος στη 
Γάζα άλλαξε πρόσκαιρα τον σχε-
διασμό της Ουάσιγκτον, αλλά ο 
ανταγωνισμός με τη Ρωσία και την 
Κίνα θεωρείται μια δομική απει-
λή για την αμερικανική πρωτο-
καθεδρία στο διεθνές σύστημα. Η 
Μεγάλη Βρετανία, η Γαλλία και η 
Γερμανία διαθέτουν ορισμένα ερεί-

σματα στην περιοχή, ωστόσο, δεν 
έχουν τις δυνατότητες να διαδρα-
ματίσουν ένα στρατηγικό ρόλο. 
 
Αντιθέτως, η Ρωσία εξακολουθεί 
να αναπτύσσει τις σχέσεις της με 
τις αραβικές χώρες και το Ιράν σε 
ανησυχητικό βαθμό. Πέρα από τη 
στρατιωτική παρουσία της στη Συ-
ρία, η Μόσχα έχει προσεταιριστεί 
το Σουδάν για τη δημιουργία μιας 
ναυτικής βάσης στην Ερυθρά Θά-
λασσα και διατηρεί ακέραιη την 
επιρροή της στην ανατολική Λι-
βύη. Μετά την έναρξη του πολέ-
μου στην Ουκρανία, η ρωσοϊρα-
νική αμυντική συνεργασία έχει 
περάσει σε νέα φάση αναβάθμι-
σης, που προβληματίζει τις δυτι-
κές κυβερνήσεις.
 
Η Τουρκία είναι πανταχού παρούσα 
στην Ανατολική Μεσόγειο. Από 
την κατεχόμενη Κύπρο μέχρι τη 
Γάζα και από τη δυτική Λιβύη μέ-
χρι τη βόρεια Συρία, ο τουρκικός 
παράγοντας συνδιαμορφώνει τους 
περιφερειακούς συσχετισμούς 
ισχύος. Αλλοτε αυτοπαρουσιάζε-
ται ως σύμμαχος της ∆ύσης, που 
εξισορροπεί την επιρροή αντιδυ-

τικών δυνάμεων (Ρωσία, Ιράν), και 
άλλοτε λειτουργεί ως αυτόνομη 
δύναμη που υπερασπίζεται τη δι-
καιοσύνη για λογαριασμό των μου-
σουλμάνων της περιοχής. Στην 
πραγματικότητα, η ερντογανική 
Τουρκία έχει αποκτήσει την ψυ-
χολογία μιας περιφερειακής δύ-
ναμης που θέλει να έχει λόγο για 
κάθε σοβαρό ζήτημα ασφάλειας.  
 
Καταληκτικά, η περιοχή αντιμετω-
πίζει σύνθετες προκλήσεις, που 
απαιτούν συνεργατικό πνεύμα 
ανάμεσα σε πολλούς δρώντες. Ο 
πόλεμος στη Γάζα έχει επιφέρει 
μεγάλα δεινά στον άμαχο πληθυ-
σμό, αλλά αυτό ίσως δεν είναι τε-
λικά το χειρότερο. Η Ανατολική 
Μεσόγειος έχει μπει σε μια δίνη 
αστάθειας και αβεβαιότητας χω-
ρίς διαφαινόμενο τέλος.

 
Ο κ. Μάνος Καραγιάννης είναι καθηγη-
τής Διεθνών Σχέσεων στο Πανεπιστήμιο 
Μακεδονίας και Reader in International 
Security στο King’s College London. Το 
βιβλίο του «Το Νέο Πολιτικό Ισλάμ: Αν-
θρώπινα δικαιώματα, Δημοκρατία και 
Δικαιοσύνη» κυκλοφορεί από τις εκδό-
σεις Παπαζήση.

Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Του ΜΑΝΟΥ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ

Η πυριτιδαποθήκη της Ανατολικής Μεσoγείου

Οι ισραηλινές δυνάμεις 
αναμένεται να επεκτεί-
νουν τη δράση τους 
με κεντρικό στόχο 
τη δολοφονία της ηγετι-
κής τριάδας της Χαμάς.

Η περιοχή έχει μπει σε 
μια δίνη αστάθειας και 
αβεβαιότητας χωρίς δια-
φαινόμενο τέλος.

Α Π Ο Ψ Η

Απλώνουν τώρα
τον πόλεμο

σε όλη τη Γάζα
Οι πιέσεις των σκληρών ώθησαν τον Νετανιάχου 

στη διακοπή της εκεχειρίας, ενώ καταγράφονται εντάσεις 
με τις ΗΠΑ για την επόμενη ημέρα
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Ο δεκαοκτάχρονος Λίαμ Ορ πέφτει στην αγκαλιά της μητέρας του μετά την απελευθέρωσή του από τη 
Χαμάς. Η κυβέρνηση του Ισραήλ βρίσκεται σε εξαιρετικά δυσχερή θέση, καθώς η συντριπτική πλειοψη-
φία της κοινής γνώμης απαιτεί την απελευθέρωση όλων των απαχθέντων, την καταστροφή της Χαμάς και 
την αποκατάσταση του αισθήματος ασφαλείας στη χώρα.

Ομηροι: πόσοι 
απελευθερώθηκαν, 
πόσοι κρατούνται

Εως τις 30/11/2023

145
παραμένουν 
κρατούμενοι

11
ξένοι

4
αγόρια 

και κορίτσια

27
γυναίκες

118
άνδρες

134
Ισραηλινοί

10
άνω 

των 75 ετών

102
απελευθε-
ρώθηκαν

24
ξένοι

78
Ισραηλινοί

2
γυναίκες όμηροι δολοφονήθηκαν 
και εντοπίστηκαν από τις δυνάμεις 

ασφαλείας
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Τα τελευταία χρόνια τα άτομα της 
κοινότητας ΛΟΑΤΚΙ+ στη Ρω-
σία ζουν κάτω από αυξανόμενο 
φόβο, αφού το Κρεμλίνο επιτεί-
νει τα μέτρα που περιστέλλουν 
τα γκέι και τρανς δικαιώματα. 
Στόχος αυτής της πολιτικής εί-
ναι η αναζήτηση «εσωτερικών 
εχθρών» στη διάρκεια του πολέ-
μου στην Ουκρανία. Τελευταίο 
δείγμα της συγκεκριμένης πολι-
τικής είναι η απόφαση του Ανω-
τάτου ∆ικαστηρίου της χώρας 
την περασμένη Πέμπτη: έπειτα 
από μήνυση που κατέθεσε το 
υπουργείο ∆ικαιοσύνης, το Σώ-
μα ανακήρυξε το διεθνές κίνημα 
ΛΟΑΤΚΙ+ «εξτρεμιστική οργά-
νωση». Ακτιβιστές και άλλοι ει-
δικοί διατείνονται ότι η ετυμηγο-
ρία θα θέσει σε κίνδυνο τα γκέι 
άτομα και τις οργανώσεις τους, 
καθώς θα τελούν υπό τη διαρ-
κή απειλή ποινικών διώξεων για 

κάτι τόσο απλό όσο η επίδειξη 
μιας σημαίας με τα χρώματα του 
ουράνιου τόξου ή η υιοθέτηση 
ενός συνθήματος όπως «Τα ΛΟ-
ΑΤΚΙ+ δικαιώματα είναι ανθρώ-
πινα δικαιώματα».   

Η προοπτική έχει κλιμακώ-
σει την αγωνία και την αίσθη-
ση συναγερμού στις ήδη δοκι-
μαζόμενες γκέι κοινότητες της 
χώρας. «∆εν είναι η πρώτη φο-
ρά που στοχοποιούμαστε, αλλά 
την ίδια στιγμή είναι ακόμη ένα 
πλήγμα», ανέφερε ο Αλεξάντερ 
Κοντάκοφ, Ρώσος κοινωνιολό-

γος στο Πανεπιστήμιο του ∆ου-
βλίνου. «Μας έχουν ήδη χαρα-
κτηρίσει ξένους, κακούς, πηγή 
προπαγάνδας και εις το εξής 
και εξτρεμιστές. Το επόμενο βή-
μα είναι μας κατηγορήσουν για 
τρομοκρατία». Ο πρόεδρος Βλα-
ντιμίρ Πούτιν έχει επιχειρήσει 
να παρουσιάσει τον παρατετα-
μένο προβληματικό πόλεμο που 
ξεκίνησε ως μάχη για τη διατή-
ρηση των παραδοσιακών ρωσι-
κών αξιών. Στο πλαίσιο αυτό οι 
γκέι κοινότητες σκιαγραφού-
νται συχνά ως δυνάμει δούρει-
οι ίπποι της ∆ύσης.    

Η δικαστική απόφαση ήρθε 
λίγους μήνες προτού ο Πούτιν 
χρησιμοποιήσει την υπεράσπιση 
των ρωσικών αξιών ως κεντρικό 
πυλώνα της προεκλογικής εκ-
στρατείας του ενόψει των προ-
εδρικών εκλογών του Μαρτίου 
2024. Η τετράωρη ακροαματική 
διαδικασία πραγματοποιήθηκε 
κεκλεισμένων των θυρών επειδή 
η υπόθεση κηρύχθηκε μυστική. 

Αν και τουλάχιστον μία οργά-
νωση ΛΟΑΤΚΙ+ εκτός Ρωσίας 
επιχείρησε να αμφισβητήσει τη 
μήνυση, δεν επετράπη σε κανέ-
ναν να επιχειρηματολογήσει κα-
τά του υπουργείου ∆ικαιοσύνης.  

«Υποκίνηση μίσους»  

Αν και δημοσιοποιήθηκε κά-
ποια πληροφορία σχετικά με τη 
διαδικασία, το υπουργείο συ-
μπεριέλαβε κάποια από τα επι-
χειρήματα που επικαλέστηκε 
για την απαγόρευση του κινή-
ματος στη Ρωσία στη σύντομη 
ανακοίνωση που εξέδωσε όταν 
κατέθεσε τη μήνυση στα μέσα 
Νοεμβρίου. «Οι δραστηριότη-
τες του διεθνούς ΛΟΑΤΚΙ κινή-
ματος επέδειξαν κάποια σημά-
δια ακραίου προσανατολισμού, 
όπως η υποκίνηση κοινωνικού 
και θρησκευτικού μίσους», ανα-
φέρεται μεταξύ άλλων. Ο δικα-
στής απεφάνθη την Πέμπτη ότι 
η απόφαση έχει άμεση ισχύ. 
Ηδη το επίσημο πρακτορείο 

RIA Novosti άρχισε να αναφέ-
ρεται στο διεθνές ΛΟΑΤΚΙ+ κί-
νημα ως εξτρεμιστική οργάνω-
ση, όπως προβλέπεται από την 
ετυμηγορία του δικαστηρίου. 
Με βάση την απόφαση, όποιος 
ειδησεογραφικός όμιλος, μπλό-
γκερ ή χρήστης σόσιαλ μίντια 
που ποστάρει κάποιο δημόσιο 
μήνυμα για το κίνημα παραλεί-
ψει ότι πρόκειται για εξτρεμι-
στική οργάνωση αντιμετωπίζει 
βαρύ πρόστιμο.   

Ο Ιβάν Ζντάνοφ, διευθυντής 
του Ιδρύματος κατά της ∆ιαφθο-
ράς, οργάνωσης που ιδρύθηκε 
από τον αντιφρονούντα Αλε-
ξέι Ναβάλνι και η οποία επίσης 
έχει χαρακτηριστεί «εξτρεμιστι-
κή», σχολίασε πως πρόκειται 
για το εναρκτήριο λάκτισμα της 
προεκλογικής εκστρατείας του 
Πούτιν. Παράλληλα έκανε λόγο 
για ακόμη ένα παράδειγμα της 
διεθνούς απομόνωσης της Ρω-
σίας που μιμείται τους νόμους 
του συμμαχικού της Ιράν. «Θα 

υπάρξει πλήρης αποπροσανατο-
λισμός από τα αληθινά προβλή-
ματα και προσπάθεια δημιουρ-
γίας μυθικών εχθρών, διχασμός 
του πληθυσμού με βάση διάφο-
ρα κριτήρια. Αυτή είναι μόνο η 
αρχή», έγραψε στην πλατφόρμα 
X, πρώην Twitter.  

«Επαίσχυντη και παράλογη» 
αποκάλεσε την απόφαση η ∆ιε-
θνής Αμνηστία στην πρώτη της 
αντίδραση, καλώντας τη ρωσική 
κυβέρνηση να την ανακαλέσει. 
Αν και η απόφαση δεν ποινικο-
ποιεί τον σεξουαλικό προσανα-
τολισμό των ΛΟΑΤΚΙ+ ατόμων 
και δεν θα επηρεάσει την καθη-
μερινότητά τους, θα καταστήσει 
απαγορευτικό το έργο των ορ-
γανώσεων ΛΟΑΤΚΙ+ καθώς και 
κάθε πολιτική δραστηριότητά 
τους. Θα μπορούσε να χρησι-
μοποιηθεί για να μοιράζει βα-
ριές ποινές έξι έως δέκα ετών σε 
ακτιβιστές, δικηγόρους ή άλλους 
που εμπλέκονται σε οποιαδήπο-
τε δημόσια προσπάθεια.   

Πώς ο Πούτιν κατασκεύασε άλλον ένα εσωτερικό εχθρό  

Εξερχόμενος από σύνοδο των 
υπουργών Εξωτερικών του ΝΑ-
ΤΟ στις Βρυξέλλες, την περασμέ-
νη Τετάρτη, ο Αντονι Μπλίνκεν 
εμφανίστηκε καθησυχαστικός. 
«∆εν διαπίστωσα καμία κόπωση 
μεταξύ των κρατών-μελών για τη 
βοήθεια στην Ουκρανία», δήλωσε 
ο επικεφαλής του Στέιτ Ντιπάρ-
τμεντ, εκφράζοντας την πεποίθη-
ση ότι η Ρωσία «βγαίνει στρατηγι-
κά αποδυναμωμένη» από τους 21 
μήνες της σύγκρουσης και ότι ο 
ουκρανικός στρατός μπορεί «όχι 
μόνο να αποκρούσει τους εισβο-
λείς, αλλά και να ανακαταλάβει τα 
κατεχόμενα εδάφη». Είναι αμφί-
βολο, όμως, κατά πόσον κατάφε-
ρε να πείσει όχι μόνο το διεθνές 
ακροατήριο, αλλά και τους άμεσα 
ενδιαφερoμένους. 

Ηδη στις 30 Οκτωβρίου, το 
περιοδικό ΤΙΜΕ περιέγραφε μια 
ατμόσφαιρα οργής και απογοή-
τευσης στην ουκρανική προεδρία 
για την εμφανή εξασθένηση της 
δυτικής υποστήριξης. Ο δημοσιο-
γράφος Σάιμον Σούστερ, ο οποίος 
είχε ανακηρύξει τον Βολοντίμιρ 
Ζελένσκι πρόσωπο της χρονιάς 
για το 2022, βρήκε αυτή τη φο-
ρά πολύ αλλαγμένο τον Ουκρανό 
πρόεδρο, ο οποίος, ύστερα από 
την τελευταία του επίσκεψη στην 
Ουάσιγκτον, του εξομολογήθηκε: 
«Κανένας δεν πιστεύει στη νίκη 
όπως εγώ. Το πιο τρομακτικό εί-
ναι ότι ένα κομμάτι του κόσμου 
έχει συνηθίσει τον πόλεμο στην 
Ουκρανία. Η κόπωση με τον πό-
λεμο εξαπλώνεται σαν κύμα. Το 
βλέπουμε στις ΗΠΑ, όπως και 
στην Ευρώπη».

Τα μηνύματα που εκπέμπονται 
τελευταία από την Ουάσιγκτον 
είναι όντως ανησυχητικά για το 
Κίεβο. Ο Λευκός Οίκος ζήτησε 
από το Κογκρέσο να εγκρίνει πρό-
σθετη βοήθεια 61,4 δισ. δολαρίων 
για την Ουκρανία –στην οποία οι 
ΗΠΑ έχουν ήδη προσφέρει 45 δισ. 
για όπλα και πυρομαχικά– στο 
πλαίσιο ενός συνολικού πακέτου, 
που περιελάμβανε και 14,3 δισ. 
για το Ισραήλ. Ωστόσο η υπό ρε-
πουμπλικανικό έλεγχο Βουλή των 
Αντιπροσώπων έδωσε μεν το πρά-
σινο φως για το ισραηλινό κομ-
μάτι της βοήθειας, όχι όμως και 
για το ουκρανικό, αν και οι δια-
βουλεύσεις συνεχίζονται. Παράλ-
ληλα, Αμερικανοί αξιωματούχοι, 
όπως ο Ρεπουμπλικανός γερουσι-
αστής Λίντσεϊ Γκράχαμ, καλούν 
τον Ζελένσκι να προχωρήσει σε 

εκλογές διαρκούντος του πολέ-
μου (σύμφωνα με το σύνταγμα, 
προβλέπονται για τον προσεχή 
Μάρτιο), υπονοώντας ότι πρέ-
πει να έχει πρόσφατη λαϊκή νο-
μιμοποίηση προτού προχωρήσει 
σε έναν επώδυνο συμβιβασμό με 
τον Πούτιν, που θα περιλαμβάνει 
εδαφικές παραχωρήσεις. 

Ρήγματα στην Ε.Ε.

Παρόμοιες τάσεις εμφανίζο-
νται στην Ευρώπη, όπου οι πρό-
σφατες εκλογικές νίκες του Ρό-
μπερτ Φίτσο στη Σλοβακία και 
του Γκερτ Βίλντερς στην Ολλαν-

δία ενίσχυσαν τις δυνάμεις που 
επιδιώκουν συνδιαλλαγή με τη 
Μόσχα. Η παρουσία του Ρώσου 
υπουργού Εξωτερικών Σεργκέι 
Λαβρόφ στη σύνοδο του Οργα-
νισμού για την Ασφάλεια και τη 
Συνεργασία στην Ευρώπη, αυ-
τή τη βδομάδα, ήταν μία ακόμη 
ένδειξη.

Καταλυτικό ρόλο στην «κό-
πωση με το Ουκρανικό» έπαιξε 
η αποτυχία της αντεπίθεσης που 
ξεκίνησαν οι δυνάμεις του Κιέβου 
στις αρχές Ιουνίου με πληθωρι-
κές φιλοδοξίες. Τέσσερις ταξιαρ-
χίες με συνολική δύναμη 35.000 
στρατιώτες, υποστηριζόμενους 
από γερμανικά άρματα μάχης 
Leopard, βρετανικά Challenger 
και αμερικανικά τεθωρακισμένα 
Bradley, βάλθηκαν να διασπά-
σουν τις ρωσικές γραμμές άμυνας 
στο νότιο μέτωπο και να προε-
λάσουν μέχρι την Αζοφική Θά-
λασσα και την Κριμαία. Εξι μή-
νες αργότερα, τα αποτελέσματα 
είναι απογοητευτικά: οι Ουκρα-
νοί κατάφεραν να ανακτήσουν 

μόλις 400 τετραγωνικά χιλιόμε-
τρα, αμελητέα ποσότητα μπρο-
στά στα 110.000 τετραγωνικά 
χιλιόμετρα, δηλαδή το 18% του 
συνολικού εδάφους που συνεχί-
ζουν να κατέχουν οι Ρώσοι. Την 
1η Νοεμβρίου, ο αρχηγός του ου-
κρανικού γενικού επιτελείου Βα-
λέρι Ζαλούζνι, ο δημοφιλέστε-
ρος αξιωματούχος της χώρας του 
μετά τον Ζελένσκι, προκάλεσε 
αίσθηση αναγνωρίζοντας στον 
Economist ότι η αντεπίθεση έχει 
αποτύχει, ότι η κατάσταση στο 
μέτωπο περιγράφεται ως παρα-
λυτική ισορροπία δυνάμεων και 
ότι η σύγκρουση εξελίσσεται σε 
πόλεμο χαρακωμάτων, σαν και 
αυτόν που γνώρισε η Ευρώπη 
στον Α΄ Παγκόσμιο Πόλεμο. 

Ακόμη χειρότερα, η Ρωσία ση-
μειώνει βασανιστικά, αλλά στα-
θερά κέρδη στη δική της αντε-
πίθεση, στο ανατολικό μέτωπο 
του Ντονέτσκ. Από τις αρχές του 
φθινοπώρου, φονικότατες και για 
τα δύο στρατόπεδα μάχες διεξά-
γονται γύρω από την Αβντίβκα, 

σημαντική βιομηχανική πόλη με 
πληθυσμό 30.000 πριν από την 
έναρξη του πολέμου, από τους 
οποίους υπολογίζεται ότι μόλις 
1.400 παραμένουν εκεί. Παρά 
τις μεγάλες απώλειες που υφί-
στανται, οι Ρώσοι έχουν σχεδόν 
περικυκλώσει την πόλη, με τις 
μάχες να συγκεντρώνονται πλέ-
ον στη βιομηχανική περιοχή. Αν 
καταφέρουν να την αλώσουν, θα 
πρόκειται για το πρώτο σημαντι-
κό αστικό κέντρο που κατακτούν 
μετά το Μπαχμούτ, τον περασμέ-
νο Μάιο – ένα καλό τρόπαιο για 
τον Βλαντιμίρ Πούτιν ενόψει των 
προεδρικών εκλογών της προσε-
χούς άνοιξης. Το μόνο αισιόδο-
ξο νέο, για τους Ουκρανούς, από 
το μέτωπο των επιχειρήσεων το 
τελευταίο διάστημα ήταν η δη-
μιουργία κάποιων προγεφυρω-
μάτων στην ανατολική πλευρά 
του ∆νείπερου, απέναντι από τη 
Χερσώνα, την οποία απελευθέ-
ρωσαν τον Νοέμβριο του 2022. 

Ολοι αντιλαμβάνονται ότι ένας 
παρατεταμένος πόλεμος φθοράς 

ευνοεί τον ισχυρότερο των εμπο-
λέμων. Με τετραπλάσιο πληθυ-
σμό από τον αντίπαλό της, η 
Ρωσία μπορεί να αντέξει τους 
150.000 νεκρούς που έχει μέχρι 
τώρα, σύμφωνα με τις εκτιμή-
σεις των ∆υτικών, πολύ καλύ-
τερα από τους 100.000 νεκρούς 
που έχει σωρεύσει ο πόλεμος, 
σύμφωνα με τους ίδιους υπολο-
γισμούς, στη γειτονική της χώρα. 
Η δυσκολία αναπλήρωσης των 
κενών που αφήνουν οι νεκροί 
και οι τραυματίες έχει αρχίσει 
να γίνεται αισθητή στην πρώτη 
γραμμή του μετώπου, όπου οι 
μονάδες, σύμφωνα με τη Wall 
Street Journal, είναι υποστελε-
χωμένες κατά 20% έως και 40%. 
Χαρακτηριστικό επίσης είναι ότι 
η μέση ηλικία των μάχιμων μο-
νάδων έχει ανέβει στα 43 χρόνια. 

Στις λάσπες

Το αμέσως επόμενο διάστημα 
διαγράφεται κρίσιμο. Με τις λά-
σπες και το χιόνι να διαμορφώ-
νουν αρνητικές προϋποθέσεις για 
επιθετικές κινήσεις, ιδίως για τα 
τεθωρακισμένα, οι προοπτικές για 
θεαματικές ανατροπές υπέρ των 
Ουκρανών διαγράφονται απίθα-
νες. Ο χειμώνας που έρχεται θα 
είναι και πάλι πολύ σκληρός για 
τον ουκρανικό πληθυσμό, καθώς 
αναμένεται νέο κύμα ρωσικών 
επιθέσεων στις υποδομές των 
αστικών κέντρων. Στο μεταξύ, ο 
πόλεμος της Γάζας, χωρίς ορατή 
ημερομηνία λήξης, εξακολουθεί 
να απορροφά την προσοχή της 
∆ύσης, η οποία θα δυσκολευτεί 
να ξεσηκώσει καμπάνιες εναντίον 
της Ρωσίας όταν η μεγάλη πλειο-
νότητα των χωρών της καλύπτει 
πολύ πιο καταστροφικές ενέργει-
ες από την πλευρά του Ισραήλ. 

Αν ληφθεί υπόψη και το γε-
γονός ότι σε λίγο καιρό αρχίζει 
ο μαραθώνιος των αναμετρήσε-
ων ενόψει των προεδρικών εκλο-
γών του 2024 στις ΗΠΑ, γίνεται 
φανερό ότι ο χρόνος κυλάει εις 
βάρος της Ουκρανίας – ακόμη 
περισσότερο που το ενδεχόμε-
νο να επικρατήσει ο Ντόναλντ 
Τραμπ, προς μεγάλη ικανοποί-
ηση του Κρεμλίνου, δεν θεωρεί-
ται πλέον και τόσο απίθανο. Με 
αυτά τα δεδομένα, ο Βολοντίμιρ 
Ζελένσκι διαθέτει λίγους μόνο 
μήνες προτού λάβει τις κρίσιμες 
αποφάσεις στα πολύ δύσκολα δι-
λήμματα που ορθώνονται μπρο-
στά του. Αλλά το ίδιο ισχύει και 
για τους δυτικούς του συμμάχους, 
με πρώτη την Αμερική. 

Η αποτυχία της ουκρανικής αντεπίθεσης και η μετατόπιση της προσοχής στη Μέση Ανατολή πιέζουν τον Ζελένσκι

Ουκρανός στρατιώτης της 22ης Μηχανοκίνητης Ταξιαρχίας που επιχειρεί στην περιοχή του Ντονέτσκ καπνίζει δίπλα σε ένα πυροβόλο D-44. 
Η ουκρανική αντεπίθεση εξελίσσεται με αργούς ρυθμούς, γεγονός που προκαλεί δυσαρέσκεια στο Κίεβο και στους δυτικούς συμμάχους του.
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Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Με τετραπλάσιο πληθυ-
σμό από την Ουκρανία, 
η Ρωσία φαίνεται 
να αντέχει τις βαριές 
απώλειες, παρότι 
είναι περισσότερες 
από των αμυνομένων.

Επειτα από μήνυση που 
κατέθεσε το υπουργείο 
Δικαιοσύνης, το Ανώτατο 
Δικαστήριο της Ρωσίας 
ανακήρυξε το διεθνές 
κίνημα ΛΟΑΤΚΙ+ «εξ-
τρεμιστική οργάνωση».  

Του ΝΙΛ ΜΑΚΦΑΡΚΟΥΧΑΡ
ΤHE ΝEW ΥORK ΤIMES  

Κανένας δεν πιστεύει στη νίκη όπως εγώ. 
Το πιο τρομακτικό είναι ότι ένα κομμάτι του 
κόσμου έχει συνηθίσει τον πόλεμο στην Ου-
κρανία. Η κόπωση με τον πόλεμο εξαπλώνε-
ται σαν κύμα. Το βλέπουμε στις ΗΠΑ, όπως 

και στην Ευρώπη.

Βολοντίμιρ Ζελένσκι

61,4 
δισ. δολάρια ως πρόσθετη βοήθεια για την Ουκρα-
νία έχει ζητήσει ο Λευκός Οίκος, χωρίς να έχει λά-
βει ακόμη έγκριση του Κογκρέσου. Οι ΗΠΑ έχουν 
ήδη προσφέρει 45 δισ. για όπλα και πυρομαχικά.

150.000
είναι οι μέχρι στιγμής απώλειες της 
Ρωσίας, σύμφωνα με τις εκτιμήσεις 
των ∆υτικών. 100.000 στρατιώτες 
έχει χάσει η ουκρανική πλευρά.

400 
τετραγωνικά χιλιόμετρα έχει ανακαταλάβει ο 
ουκρανικός στρατός στο πλαίσιο της αντεπίθεσής 
του. 110.000 τετραγωνικά χιλιόμετρα του ουκρα-
νικού εδάφους συνεχίζουν να κατέχουν οι Ρώσοι. 

Πολιορκημένος και λησμονημένος
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Ηταν το 1521 μ.Χ. όταν ο σουλτά-
νος Σουλεϊμάν ο Μεγαλοπρεπής, 
έχοντας μόλις καταλάβει το Βελι-
γράδι, έμπλεος μεγαλείου διακή-
ρυξε πως θα φτάσει έως εκεί «απ’ 
όπου ακούγεται η τελευταία χρι-
στιανική καμπάνα». Το όνειρό του 
ναυάγησε στον ∆ούναβη· μπροστά 
στα τείχη της Βιέννης οι στρατιές 
του συνετρίβησαν από εκείνες 
των συνασπισμένων χριστιανών 
και αναγκάστηκε ταπεινωμένος 
να υποχωρήσει στα εδάφη της 
σημερινής Βοσνίας-Ερζεγοβίνης.    

Πεντακόσια και κάτι χρόνια 
μετά, ένας άλλος Τούρκος, αυτός 
πρόεδρος με ρητορική σουλτά-
νου, o Ταγίπ Ερντογάν οραματίζε-
ται να ανασυστήσει μια νέα Οθω-
μανική Αυτοκρατορία –«Γαλάζια 
Πατρίδα» την αποκαλεί– που θα 
φτάνει δυτικά μέχρι εκεί όπου 
έφτασε ο Σουλεϊμάν, διαδρομή 
που περνάει από τη Θράκη, τη 
Θεσσαλονίκη και τα Σκόπια και 
ανατολικά φτάνει έως την Κίνα...    

Με τον μανδύα του προστάτη 
«όλων εκείνων που πονούν και 
υποφέρουν», των μουσουλμάνων 
δηλαδή, ξεδιπλώνει τον χάρτη 
του μυαλού του. «Θεσσαλονίκη, 
Σκόπια, Μοσούλη, Ιερουσαλήμ, 
τις βλέπουμε όπως τις δικές μας 
πόλεις, η γεωγραφία της καρδιάς 
μας φτάνει από την Αδριατική μέ-
χρι το Σινικό Τείχος», διαλαλεί, με 
τα πλήθη φανατικών ισλαμιστών 
να αποκρίνονται σε συγκεντρώ-
σεις του ενός εκατομμυρίου, όπως 
μια πρόσφατη στην Κωνσταντι-
νούπολη, κραυγάζοντας «εδώ ο 
στρατηγός, εδώ ο στρατός του».  

Το θέμα είναι αν οι μεγαλο-
στομίες του βρίσκουν απήχηση 
στους αποδέκτες και εν προ-
κειμένω στους συμπαγείς μου-
σουλμανικούς πληθυσμούς της 
Βαλκανικής, τους οποίους φιλο-
δοξεί να προσδέσει γερά στο 
τουρκικό άρμα.    

Ο «τιμωρός» του Ισραήλ    

Θα περίμενε κανείς ότι το λά-
βαρο του τιμωρού του Ισραήλ και 
ακόμη περισσότερο του «απε-
λευθερωτή» των Παλαιστινίων 
θα πυρπολούσε τις ψυχές των 
εκατομμυρίων ομοθρήσκων του 
στην περιοχή των Βαλκανίων, 
τους οποίους ο Ερντογάν θεωρεί 
«δύναμη στον αγώνα για το αυτο-
κρατορικό μεγαλείο του», όπως 
το έθεσε η γερμανική εφημερί-
δα Die Welt. Κάτι τέτοιο ωστόσο 
δεν συνέβη.   

Εγιναν κάποιες συγκεντρώσεις 
σε πόλεις όπως το Σεράγεβο, το 
Βελιγράδι, τα Σκόπια, με τη συμ-
μετοχή μουσουλμάνων αλλά και 
χριστιανών, τα ΜΜΕ κάλυψαν τα 
γεγονότα όπως παντού, όμως τα 
κηρύγματα του Τούρκου προέδρου 
για ξεσηκωμό του απανταχού μου-
σουλμανικού στοιχείου στο όνομα 
του Αλλάχ πέρασαν μάλλον αδιά-
φορα στις μουσουλμανικές κοινω-
νίες. Ο ίδιος δεν πτοείται. Από τις 

αρχές του 2000 όταν ανήλθε στην 
εξουσία, ήπιος ισλαμιστής στην 
αρχή, περιδιαβαίνει τα Βαλκάνια 
όπου ιστορικά η Τουρκία κάνει 
παιχνίδι με τους μουσουλμανι-
κούς πληθυσμούς.   

Μοιράζει χρήμα, δίνει δάνεια 
για κατασκευές μεγάλων έργων, 
πουλάει όπλα, προσεύχεται σε τε-
μένη που επισκευάζει ή χρηματο-
δοτεί και μετά το 2016... καταδιώ-
κει «τρομοκράτες» γκιουλενιστές.   

Οι μουσουλμάνοι της Βαλκανι-
κής στην πλειονότητά τους, ωστό-
σο, κουβαλούν στο DNA τους έναν 
κοσμοπολιτισμό. Εμαθαν στα βά-
θη των αιώνων να συμβιώνουν 
ειρηνικά με τους χριστιανικούς 
πληθυσμούς και έχουν το βλέμμα 
στραμμένο στη ∆ύση.      

Το μυθιστόρημα «Γεφύρι του 
∆ρίνου», του νομπελίστα Βόσνιου 
συγγραφέα Ιβο Αντριτς, είναι ένα 
αξεπέραστο κείμενο στο οποίο πε-
ριγράφεται η αρμονική συμβίωση 
επί αιώνες τεσσάρων διαφορετι-
κών εθνοτήτων, θρησκειών και 
πολιτισμών στη Βοσνία.   

Μάλιστα, οι νέοι μουσουλμά-
νοι μεταναστεύουν μαζικά σε 
Γαλλία, Γερμανία, Ιταλία, Βρε-
τανία, Σουηδία, ΗΠΑ, αναζητώ-
ντας εκεί μια καλύτερη ζωή και 
όχι στην Τουρκία, τη Σαουδική 
Αραβία ή την Αίγυπτο· απόδειξη 
ότι ο θρησκευτικός πατερναλι-

σμός του Τούρκου ηγέτη δεν 
τους συγκινεί.      

Λίρες ναι, ταυτότητα όχι  

Από την άλλη, οι Βαλκάνιοι μου-
σουλμάνοι –όπως και οι χριστια-
νοί...– δεν λένε όχι στις επενδύ-
σεις και στο χρήμα του Ερντογάν.  

Αναγνωρίζουν (οι πρώτοι) τη 
θρησκευτική συγγένεια και τους 
ιστορικούς δεσμούς με την Τουρ-
κία, δεν αισθάνονται όμως στη 
συντριπτική τους πλειονότητα επ’ 
ουδενί Τούρκοι, ούτε εκδηλώνουν 
καμιά διάθεση έκπτωσης της ταυ-
τότητάς τους. Ουκ ολίγες φορές 
μάλιστα έδειξαν να δυσφορούν με 
την επιμονή του Ερντογάν να τους 
δέσει στο τουρκικό άρμα. Οπως το 
2013 όταν ο Ερντογάν μιλώντας 
σε συγκέντρωση στο Πρίζρεν του 
Κοσόβου διακήρυξε πως αισθάνε-
ται το νεόκοπο κράτος ως δεύτερη 
πατρίδα του και ότι οι δύο λαοί, 

Τούρκοι και Αλβανοί, ανήκουν 
στην ίδια χώρα. «Το Κόσοβο εί-
ναι Τουρκία και η Τουρκία είναι 
Κόσοβο!», δήλωσε.    

Ο ίδιος δεν περίμενε ότι τα λε-
γόμενά του θα προκαλούσαν θύ-
ελλα αντιδράσεων όχι μόνο από 
αλλόδοξους όπως οι Σέρβοι, αλλά 
κυρίως από τους ομοθρήσκους του.  

Και τα άκουσε για τα καλά. Ο 
διάσημος Αλβανός συγγραφέας 
Ισμαήλ Κανταρέ παρέπεμψε στο 

έργο του «Η τριβή», στο οποίο 
θεωρεί υπαίτια την οθωμανι-
κή κατοχή για την κατάσταση 
στην οποία βρίσκεται το αλβανι-
κό έθνος. «Ο,τι έχω γράψει είναι 
πολύ επίκαιρο. Ο λεγόμενος σλα-
βικός κίνδυνος για την εξαφάνιση 
του αλβανικού έθνους υπήρξε μια 
εφεύρεση των Οθωμανών και των 
Νεοοθωμανών...», είπε.  

Οι σχέσεις Αγκυρας και Βελι-
γραδίου δοκιμάστηκαν ύστερα από 
αυτό για ένα διάστημα. «Η Σερβία 
δεν μπορεί να εκλάβει τις δηλώσεις 
αυτές ως φιλικές», ανακοίνωσε το 
ΥΠΕΞ, με τον Αλεξάνταρ Βούτσιτς 
να αξιώνει «επειγόντως τη δημόσια 
συγγνώμη» των Τούρκων.  

Μία από τις επισκέψεις του Ερ-
ντογάν στα Τίρανα το 2022, ανή-
μερα την επέτειο θανάτου του 
εθνικού ήρωα των Αλβανών στον 
απελευθερωτικό αγώνα εναντίον 
των Οθωμανών Γεωργίου Καστριώ-
τη - Σκεντέρμπεη, θεωρήθηκε από 
μεγάλη μερίδα της κοινής γνώμης 
πρόκληση. Ο τότε πρόεδρος Ιλίρ 
Μέτα απέφυγε να συναντηθεί μαζί 
του και την ώρα που ο Ερντογάν 
εκφωνούσε λόγο εκθειάζοντας το 
οθωμανικό παρελθόν της Αλβανί-
ας, εκείνος προτίμησε να μεταβεί 
στη Λέζα για να καταθέσει στεφά-
νι στο μνημείο του Σκεντέρμπεη.   

Παρεμβάσεις

Το αυτί του Ερντογάν ασφα-
λώς και δεν ιδρώνει με όλα αυτά. 
Η Τουρκία δουλεύει στρατηγικά 
και σε υψηλό επίπεδο στα Βαλ-
κάνια, επιχειρώντας να παρέμβει 
στις εθνοτικές διενέξεις αλλά και 
σε εσωτερικές πολιτικές εξελίξεις.  

Επιδόθηκε με σχετική επιτυχία, 
σε επίπεδο κυβερνήσεων, σε προ-
σπάθειες να φέρει κοντά το Βελι-
γράδι και το Σεράγεβο στο ζήτη-
μα της σφαγής της Σρεμπρένιτσα, 
και διεκδικεί απροκάλυπτα ρόλο 
μεσολαβητή στον διάλογο μετα-
ξύ Βελιγραδίου και Πρίστινας, σε 
σημείο μάλιστα που να προκαλεί 
ενόχληση στους Αλβανούς. Η απά-
ντηση της κυβέρνησης της Πρίστι-
νας ήταν «ευχαριστούμε, δεν θα 
πάρουμε, ο διάλογος γίνεται υπό 
την αιγίδα της Ευρωπαϊκής Ενω-
σης». Μισή χιλιετία μετά τις φο-
βέρες που εξακόντισε προς τη χρι-
στιανική ∆ύση από το Βελιγράδι 
ο Σουλεϊμάν, ο Ερντογάν επέλεξε 
να εξαπολύσει τις δικές του προς 
τη ∆ύση από τη Βοσνία, καθώς 
εκεί ήταν τα ευρωπαϊκά σύνορα 
της Οθωμανικής Αυτοκρατορίας.  

Σε προεκλογική του ομιλία 
στις 20 Μαΐου 2018 στο Σεράγε-
βο, παρουσία 15.000 Τούρκων 
από διάφορες χώρες, τους προ-
έτρεψε να δραστηριοποιηθούν 
στα πολιτικά κόμματα και να δι-
εκδικήσουν θέση στα Κοινοβού-
λια. Μετά τους μουσουλμανικούς 
πληθυσμούς της Βαλκανικής, 
φαίνεται ότι ο Ερντογάν επιχει-
ρεί να θέσει σε «ετοιμότητα» τις 
στρατιές των Τούρκων στη ∆υτι-
κή Ευρώπη ως πολιτικός και θρη-
σκευτικός «πατερούλης» τους.

Ο ηγέτης της Τουρκίας 
προσπαθεί να εμπνεύσει 
τους ομοθρήσκους του 
«πουλώντας» τους 
ξανά το όραμα 
του Σουλεϊμάν 
του Μεγαλοπρεπούς.  

Βόσνιοι, Αλβανοί και 
Κοσοβάροι δέχονται τις 
επενδύσεις της Αγκυρας, 
αλλά αντιδρούν 
στην πρόθεσή της να 
παρεμβαίνει στις σχέσεις 
τους με το Βελιγράδι.  

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΤΖΙΜΑ  

Το Κατάρ αναδεικνύεται βασικός 
συντονιστής της διεθνούς προ-
σπάθειας να παραταθεί η εκεχει-
ρία Ισραήλ - Χαμάς και να απε-
λευθερωθούν όσο το δυνατόν 
περισσότεροι Ισραηλινοί αιχμά-
λωτοι, χωρίς να αποκλείεται μία 
κατάπαυση πυρός μακράς διαρ-
κείας. Με βάση αυτό το δεδομέ-
νο και με αφορμή την ανθρωπι-
στική πτυχή του πολέμου στη 
Γάζα, ο Κύπριος Πρόεδρος Νί-
κος Χριστοδουλίδης επισκέφθη-
κε στις 26-27/11 την Ντόχα για 
να προωθήσει τον σχεδιαζόμενο 
θαλάσσιο διάδρομο μεταφοράς 
ανθρωπιστικής βοήθειας στους 
Παλαιστινίους αμάχους. 
 
Ωστόσο, ανεξαρτήτως των εξε-
λίξεων στη Γάζα, η επίσκεψη 
Χριστοδουλίδη στο Κατάρ στό-
χευε στην εμβάθυνση των διμε-
ρών σχέσεων, που τα τελευταία 
χρόνια γνώρισαν ενδιαφέρου-
σες διακυμάνσεις, κυρίως λόγω 
της στρατηγικής συνεργασίας 
Ντόχας - Αγκυρας. Πέρα από τα 
καταριανά κεφάλαια που επεν-
δύθηκαν στην τουρκική αγορά 

–εξέλιξη που σχετίζεται με τον 
γνωστό οικονομικό ανταγωνι-
σμό μεταξύ Κατάρ και Ηνωμέ-
νων Αραβικών Εμιράτων–, από 
τον Οκτώβριο του 2015 η Τουρ-
κία διατηρεί στο Κατάρ στρατι-
ωτική βάση, γεγονός που είχε 
τότε προβληθεί ως «επιστροφή 
της οθωμανικής επιρροής στον 
φυσικό της χώρο». Τα εγκαίνια 
της τουρκικής βάσης στο Κατάρ 
είχαν συμπέσει τόσο με τη δι-
πλωματική κρίση που αντιμε-
τώπιζε η Ντόχα με τη Σαουδι-
κή Αραβία, το Μπαχρέιν και τα 
Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα, όσο 
και με τις προβληματικές σχέσεις 

Αγκυρας - Ριάντ. Παράλληλα, η 
Ντόχα δεν ξεχνάει την εικόνα 
των σαουδαραβικών στρατευμά-
των, όταν τον Μάρτιο του 2011 
προήλαυναν στο γειτονικό Μπα-
χρέιν, κατόπιν πρόσκλησης του 
μονάρχη του, για να κατασταλεί 
η «Αραβική Ανοιξη», και μέχρι 
σήμερα θεωρεί ότι είναι χρήσιμη 
μία πρόσθετη (μουσουλμανική) 
ασπίδα προστασίας, πέραν των 
αμερικανικών στρατευμάτων 
που σταθμεύουν μόνιμα στην 
καταριανή χερσόνησο.

Εκτοτε, η στρατηγική συνεργασία 
Τουρκίας - Κατάρ έδειχνε να επε-
κτείνεται και στο Κυπριακό, όταν 
η Αγκυρα άρχισε δειλά να προω-
θεί τη «λύση των δύο κρατών». Η 
αποκάλυψη του σκανδάλου των 
Cyprus Papers από το δίκτυο Al 
Jazeera τον Αύγουστο του 2020, 
εξελήφθη στη Λευκωσία ως μία 
τουρκικής εμπνεύσεως προσπά-
θεια να εκτεθεί το ελληνοκυπρια-
κό πολιτικό σύστημα ως «ακατάλ-
ληλο να διαχειριστεί τίμια» ένα 
«ενιαίο κυπριακό μέλλον», προσ-
δίδοντας πρόσθετα επιχειρήματα 
στην αναθεωρημένη τουρκική 
επιχειρηματολογία για την επίλυ-

ση του Κυπριακού. Η κυπριακή 
αντίδραση αποδείχθηκε ευφυ-
ής, κινητοποιώντας το εγχώριο 
δικαστικό σύστημα με διάθεση 
αυτοκριτικής. Στη συνέχεια, αξι-
οποίησε το δεδομένο ότι τόσο η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία, όσο και 
το Κατάρ αντιλαμβάνονται την 
ανάπτυξη της επιχειρηματικότη-
τας ως «διπλωματικό εργαλείο».  
 
Με αυτήν τη συλλογιστική, τα 
αποκαλυπτικά ρεπορτάζ του Al 
Jazeera ερμηνεύθηκαν από την 
κυπριακή διπλωματία ως «έμμεσο 
αίτημα» των Καταριανών για επέ-
κταση της επιχειρηματικής τους 
παρουσίας στην Κύπρο. Aλλωστε, 
ήταν ακόμα νωπές οι μνήμες της 
ατυχούς απόπειρας των Καταρια-
νών να επενδύσουν στην Ελλάδα 
της κρίσης, ενώ η Κύπρος αναδει-
κνυόταν ως εξίσου συμφέρουσα 
εναλλακτική. Ετσι, τον ∆εκέμβριο 
του 2021 το Κατάρ εγκαινίασε την 
πρεσβεία του στη Λευκωσία, απο-
δεικνύοντας εμπράκτως ότι λαμ-
βάνει αποστάσεις από τις τουρκι-
κές διχοτομικές επιδιώξεις. Από 
την άλλη, δεν πρέπει να θεωρεί-
ται τυχαίο ότι ακριβώς ένα μήνα 
πριν από τα εγκαίνια της καταρι-

ανής πρεσβείας στη Λευκωσία, τα 
ΗΑΕ ανακοίνωναν επενδύσεις 10 
δισ. δολαρίων στην τουρκική αγο-
ρά, τη στιγμή που η ψυχρότητα 
Κύπρου - Κατάρ λάμβανε τέλος.
 
Ο πόλεμος Ισραήλ - Χαμάς ανέ-
δειξε την ανθρωπιστική κρίση 
στη Γάζα, ενεργοποιώντας τα 
τουρκικά ισλαμιστικά ανακλα-
στικά. Η Κύπρος, από την άλλη, 
έχει εμπεδώσει τα μαθήματα που 
έλαβε τον Μάιο του 2010, όταν η 
Αγκυρα θέλησε να αξιοποιήσει 
την παροχή ανθρωπιστικής βο-
ήθειας στη Γάζα με τον στολίσκο 
του «Mavi Marmara», που προη-
γουμένως θα στάθμευε στο κατε-
χόμενο λιμάνι της Αμμοχώστου, 
σε μια προσπάθεια διεθνούς νο-
μιμοποίησης της «Τ∆ΒΚ». Είναι 
φανερό ότι η κυπριακή πρωτο-
βουλία του θαλάσσιου διαδρό-
μου καλείται να αποτρέψει εν-
δεχόμενη επανάληψη παρόμοιας 
τουρκικής μεθόδευσης – ενόψει 
μάλιστα του 2024, χρονιά κατά 
την οποία εκτιμάται ότι η Αγκυ-
ρα θα εντείνει τις προσπάθειες 
να νομιμοποιήσει την «Τ∆ΒΚ» 
με αφορμή τη συμπλήρωση 50 
ετών από την εισβολή του 1974. 

Υπ’ αυτές τις συνθήκες, ο κομβι-
κός ρόλος που επιδιώκει να απο-
κτήσει η Κυπριακή ∆ημοκρατία, 
με αφορμή την ανθρωπιστική 
κρίση στη Γάζα, δεν αποτελεί 
μία απλή «υπόθεση γοήτρου». 
Αποτελεί δήλωση διεθνούς νο-
μιμοποίησης και επιβεβαίωσης 
της μοναδικότητάς της. Και ο 
συντονιστικός ρόλος του Κα-
τάρ σε αυτόν τον πόλεμο απο-
κτά ιδιαίτερη σημασία για τις 
κυπριακές επιδιώξεις. 
 
Ηδη από την τρίτη μέρα του πολέ-
μου, Κατάρ και Ισραήλ φέρονται 
να συμφωνούν με την κυπριακή 
πρωτοβουλία, όπως διέρρευσε σε 
έγκυρα ισραηλινά ΜΜΕ. Τίποτα 
όμως δεν επιτυγχάνεται χωρίς 
εγγυήσεις. Μετά την επίσκεψη 
Χριστοδουλίδη στην Ντόχα, επί-
κειται αντιπροσωπεία Καταρι-
ανών επενδυτών στο νησί και 
η Λευκωσία αναμένει να δει τις 
προσπάθειές της να ευοδώνονται.

 
Ο κ. Γαβριήλ Χαρίτος διδάσκει Ιστορία 
των Πολιτικών Σχέσεων Ελλάδας - 
Ισραήλ - Κύπρου στο Πανεπιστήμιο Μπεν 
Γκουριόν και στο Πάντειο Πανεπιστήμιο. 
Είναι ερευνητής του ΕΛΙΑΜΕΠ. 

Ο κομβικός ρόλος που 
επιδιώκει να αποκτήσει 
η Κυπριακή Δημοκρα-
τία, με αφορμή την αν-
θρωπιστική κρίση στη 
Γάζα, αποτελεί δήλωση 
διεθνούς νομιμοποίησης 
και επιβεβαίωσης 
της μοναδικότητάς της.

Α Π Ο Ψ Η

Κύπρος - Κατάρ: οι ευκαιρίες μιας πολυκύμαντης σχέσης
Του ΓΑΒΡΙΗΛ ΧΑΡΙΤΟΥ

Δίχτυα του Ερντογάν 
στα Βαλκάνια   

Γιατί οι προσπάθειες του Τούρκου προέδρου να απλώσει την επιρροή του 

στους μουσουλμανικούς πληθυσμούς πέφτουν στο κενό  

O Ερντογάν σε πρόσφατη ομιλία του στην Κωνσταντινούπολη φόρεσε τον μανδύα του ηγέτη του μουσουλμανικού κόσμου και μίλησε 
για τη «γεωγραφία της καρδιάς του», με πλήθη ισλαμιστών να αποκρίνονται με το σύνθημα «εδώ ο στρατηγός, εδώ και ο στρατός του». 
Αυτά, όμως, τα φρονήματα δεν φαίνετα ο «στρατηγός» να μπορεί να τα εξαγάγει εκτός Τουρκίας.
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Οι φανατικοί ως 
εργαλείο κέρδους

Ένα από τα βασικότερα κανάλια μέσα
από τα οποία διοχετεύεται στην κοινωνία
ο φανατισμός είναι αναμφισβήτητα οι
ποδοσφαιρικές ομάδες. Παραδοσιακά,
πέραν του κομματικού φανατισμού, ο
ποδοσφαιρικός καθόριζε νοοτροπίες
και καταστάσεις εντός της κοινωνίας.
Τα τελευταία χρόνια –ελέω και των εξε-
λίξεων στον διεθνή χώρο– εκκολάφθηκε
και ο θρησκευτικός φανατισμός, μα η

αδιάλλακτη εμμονή μερίδας του κόσμου, στα ποδο-
σφαιρικά σύμβολα παραμένει βασικό χαρακτηριστικό
του μέσου Κύπριου. 

Δυστυχώς, ο φανατισμός παρατηρείται έντονα –και
σε μεγάλο βαθμό– στις νεαρές ηλικίες που, χωρίς καθο-
δήγηση, ιδιαίτερη φροντίδα και αγάπη από το σπίτι,
στρέφονται σε τέτοιου είδους κατευθύνσεις επιδιώκοντας
έτσι να στεγαστούν σ’ ένα υποτιθέμενο γι’ αυτούς
ασφαλές περιβάλλον. Με το πέρας των χρόνων και με
την κοινωνία ολοένα και ν’ αγριεύει περισσότερο, οι με-
γάλες ομάδες στην Κύπρο δημιούργησαν ένα δικό τους
τάγμα φανατικών οπαδών, που υποτίθεται δρουν με
σκοπό και μόνο την επικράτηση έναντι όποιων λογίζονται
εχθροί των ομάδων τους. 

Η δράση τους διακλαδώνεται σε διάφορα πεδία… από
το Διαδίκτυο μέχρι τους δρόμους. Επί τούτου, δεν υπάρχει
κανένας ενδοιασμός, κανένας ηθικός φραγμός για τον
φανατικό που είναι απόλυτα προσηλωμένος στην υπε-
ράσπιση των συμφερόντων, έτσι όπως αυτά ορίζονται
είτε από τους μεγαλο-παράγοντες είτε τους «ιδεολογικούς»
καθοδηγητές τού σωματείου. Οι οποίοι καθοδηγητές
μαζί και οι ηγέτες, σ’ αντίθεση με τα μέλη του στρατού
που δεν έχουν κάποιο όφελος πέρα από το συναισθηματικό,
αποκομίζουν σημαντικά κέρδη. Αυτή η έλλειψη ανεκτι-
κότητας απέναντι στον διαφορετικό ή τον «αλλόθρησκο»,
η τυφλή προσήλωση για την υπεράσπιση της ομάδας
που διακατέχει τους πολλούς, είναι ακριβώς το συστατικό
που εκμεταλλεύονται οι λίγοι. Κάποιοι εκ των οποίων
κερδίζουν μυθικά ποσά, κάποιοι αναβαθμίζονται στην
ιεραρχία των ομάδων τους και κάποιοι επωφελούνται
γενικότερα στην κοινωνία. Ο πρόεδρος διατηρώντας τον
στρατό του, προφυλάσσεται από τον όποιο αντιδρά, μη
έχοντας την ανάγκη να λογοδοτήσει σε κανένα. Ο δε
«αρχηγός» των φανατικών, αποκτά πρόσβαση σε κατα-
στάσεις που τον καθιστούν ισχυρό ενώ και οι καθοδηγητές
προφανώς γεμίζουν συναισθηματικά, αισθανόμενοι ότι
επιτελούν ένα σημαντικό έργο, βλέποντας το κοινό να
τους παρακολουθεί και να τους αποθεώνει. 

Θύματα της υπόθεσης είναι οι κάθε λογής νεαροί –
και όχι μόνο– που άθελά τους και χωρίς να το κατανοούν
αποτελούν εργαλείο κερδοφορίας για τους λίγους. Αυτούς
που απολαμβάνουν εκ του ασφαλούς και χωρίς να θέτουν
σε κίνδυνο τον εαυτό τους, τα κέρδη που προκύπτουν
μέσα από την στήριξη των φανατικών. 

Πορίσματα πολλά! 
Αποτέλεσμα;

Θα μπορούσε να εξελιχθεί ως ένα από τα
επαγγέλματα της εποχής. Ερευνών Λει-
τουργός! Ολοένα και πιο συχνά το τελευ-
ταίο χρονικό διάστημα, ενημερωνόμαστε
για τον διορισμό ερευνώντων λειτουργών,
σε σχέση με διάφορες υποθέσεις στον
χώρο του αθλητισμού –και πλέον όχι μόνο
του ποδοσφαίρου.

Ερευνώντες λειτουργοί πολλοί, έρευνες,
στοιχεία και κυρίως πορίσματα ένα σωρό.
Με βάση τις διαδικασίες, όλα παραδίδονται

στον γενικό εισαγγελέα της Δημοκρατίας και απ’ εκεί
και πέρα αναμονή. Αναμονή και το ένα μεγάλο ερώτημα.
Θα υπάρξει κατάληξη και ξεκαθάρισμα; Θα οδηγηθούν
επιτέλους κάποιοι ενώπιον της Δικαιοσύνης, αν αυτό
αποφασίσει η Γενική Εισαγγελία; Θα… καθαρίσει το
όνομα κάποιων, σε περιπτώσεις που δεν προκύπτουν
στοιχεία που να αποδεικνύουν την ενοχή τους; Κατανοητή
και αποδεκτή η χρονοβόρα διαδικασία, κυρίως λόγω
φόρτου εργασίας, είτε στην αστυνομία, είτε στη Γενική
Εισαγγελία, ωστόσο και η αντίδραση της κοινής γνώμης,
για υποθέσεις στις οποίες μετράμε πλέον χρόνια από την
έναρξη της αναμονής για τη διεκπεραίωση της όλης δια-
δικασίας. 

Ειδικά στις περιπτώσεις σοβαρών υποθέσεων ή κα-
ταγγελιών, η μεγάλη και –σε κάποιες περιπτώσεις– αδι-
καιολόγητη καθυστέρηση στη λήψη της όποιας απόφασης,
μοιραία προσθέτει στην προκατάληψη αλλά και την κα-
χυποψία. Και αν ο φόρτος εργασίας στην Γενική Εισαγγελία
δεν αμφισβητείται, η… αόριστη απάντηση πως μια υπό-
θεση εξακολουθεί να βρίσκεται στο στάδιο διερεύνησης,
η ανάγκη για κάποιες ακόμη καταθέσεις που ποτέ δεν
προκύπτουν και η αναμονή για στοιχεία ή μεταφράσεις
από το εξωτερικό (βλέπε υπόθεση Λαρένα), που μάλλον
ποτέ δεν ήρθαν, δεν πείθουν τον φίλαθλο κόσμο, πως
καταβλήθηκε η κάθε δυνατή προσπάθεια να διαλευκανθεί
μια υπόθεση, να καταλήξουμε σε μια απόφαση και να
βγει ένα ξεκάθαρο συμπέρασμα –όποιο και να είναι. Γιατί
διαφορετικό είναι να μην οδηγούνται κάποιοι ενώπιον
της Δικαιοσύνης, αφού λόγω έλλειψης στοιχείων η
υπόθεση αρχειοθετείται στο ράφι με τα ανεξιχνίαστα,
και πολύ πιο σημαντικό να διεκπεραιώνεται σωστά η
διερεύνηση και να ανακοινώνεται πως δεν προκύπτουν
σε βάρος τους στοιχεία.

Πολύ περισσότερη βέβαια είναι η «ζημιά», εκεί και
όπου τα στοιχεία, οι μαρτυρίες και οι καταγγελίες «φω-
νάζουν», για ανεξήγητο λόγο όμως, καμιά όμως από τις
υποθέσεις αυτές δεν προχώρησε. Καλές λοιπόν οι έρευνες
και τα πορίσματα, το θέμα είναι να μπορέσουμε, επιτέλους,
να περάσουμε και στο επόμενο στάδιο…

ΑΠΟΨΕΙΣ
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Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΠΑΤΤΙΧΗ

Στα 36 του χρόνια (γεννήθηκε στις 22
Μαΐου 1987), ο Νόβακ Τζόκοβιτς έκανε
μια ονειρεμένη σεζόν, κατέκτησε τον
24ο τίτλο του σε επίπεδο Grand Slam
και επέστρεψε στο νούμερο 1 του κό-
σμου. Ο θρυλικός Σέρβος τενίστας
ξεπέρασε τη Σερένα Γουίλιαμς όσον
αφορά τους τίτλους Grand Slam, ισο-
φαρίζοντας το ρεκόρ της Μάργκαρετ
Κορτ (24 τίτλοι από το 1973). Έχει
πλέον διαφορά δύο τίτλων από τον
Ραφαέλ Ναδάλ (22) –τον οποίο είχε
ξεπεράσει τον Ιούνιο του 2023–, ενώ
ακολουθεί ο Ρότζερ Φέντερερ που
τερμάτισε την καριέρα του (20).

Στην ερώτηση αν ο Νόβακ Τζόκο-
βιτς είναι ο κορυφαίος παίκτης που
εμφανίστηκε στο τένις, οι περισσό-
τεροι φίλοι του αθλήματος απαντούν
πλέον θετικά. Κάποιοι μπορούν να
διαφωνούν, ωστόσο τα γεγονότα και
οι επιδόσεις του δεν σηκώνουν αμ-
φισβήτηση. Ιδού, λοιπόν, σύμφωνα
με τα στοιχεία, μια αλυσίδα αποδεί-
ξεων πως ο αγαπημένος των Σέρβων
και όχι μόνο «Νόλε», είναι ο καλύτερος
όλων στην ιστορία!

Έχει βρεθεί συνολικά στην κορυφή
της παγκόσμιας κατάταξης για 390
εβδομάδες, κάτι που αποτελεί ρεκόρ,
όπως και το ότι συνολικά οχτώ ημε-
ρολογιακά έτη έχει τερματίσει στην
πρώτη θέση της παγκόσμιας κατά-
ταξης. Άλλα ρεκόρ του είναι η κατά-
κτηση όλων των Grand Slam τουλά-
χιστον από τρεις φορές, οι συμμετοχές
του σε 36 τελικούς Grand Slam, οι
κατακτήσεις 10 Αυστραλιανών Όπεν,
οι κατακτήσεις 40 τουρνουά της σειράς
ATP Masters 1000 και οι κατακτήσεις
εφτά τίτλων ATP Finals. Είναι, επίσης,
ο μοναδικός παίκτης που έχει κατα-
φέρει να κερδίσει και τους εννέα τίτ-
λους της σειράς ATP Masters 1000,
που μάλιστα τους έχει κερδίσει από
δύο φορές.

Ο Σέρβος τενίστας έφτασε στο
νούμερο 1 για πρώτη φορά όταν, έπει-
τα από ένα εκπληκτικό σερί 42 νικών
το 2011, κατέκτησε τον πρώτο του
τίτλο στο Γουίμπλεντον. Το 2008 είχε
κατακτήσει το πρώτο Γκραντ Σλαμ
της καριέρας του, το Αυστραλιανό
Όπεν και έγινε ο πρώτος Σέρβος που
κατάφερε κάτι τέτοιο. Την επιτυχία
αυτή επανέλαβε το 2011, το 2012, το
2013, το 2015 το 2016 το 2019, το
2020, το 2021 και το 2023, χτίζοντας
ένα ρεκόρ 10 κατακτήσεων. Σε τρεις
τελικούς του Γουίμπλεντον, το 2014,
το 2015 και το 2019 νίκησε τον Ρότζερ
Φέντερερ. Κέρδισε το χάλκινο μετάλ-
λιο για τη χώρα του στους Ολυμπια-
κούς Αγώνες του Πεκίνου το 2008 και
το Ντέιβις Καπ για λογαριασμό της
Σερβίας το 2010. 

O Νόβακ Τζόκοβιτς συμπεριελή-
φθη στη λίστα που εξέδωσε το πε-
ριοδικό TΙΜΕ για τα «Πρόσωπα με
τη μεγαλύτερη επιρροή παγκοσμίως»
για το έτος 2012. Μετά και τις φε-
τινές, μεγάλες επιτυχίες του οι πε-
ρισσότεροι ειδικοί του τένις τον θε-
ωρούν ως τον καλύτερο όλων των
εποχών. 

Το λέει και το πιστεύει
Σε δηλώσεις του, μετά την κατά-

κτηση του τίτλου στο Παρίσι, ο Νόβακ
Τζόκοβιτς δεν έκρυψε πως πλέον
παίζει και για να κυνηγήσει να σπάσει
κάθε ρεκόρ.

«Προσπαθώ να σπάσω κάθε ρεκόρ,
κάθε ρεκόρ που μπορώ να σπάσω.
Ποτέ δεν είχα πρόβλημα να το πω αυ-
τό, γι’ αυτό και υπάρχει πολύς κόσμος
που δεν με συμπαθεί. Δεν προσποι-
ήθηκα, όπως κάποιοι άλλοι (σπόντα
για Ναδάλ), να πω πως δεν έχω αυτόν
τον συγκεκριμένο στόχο και μετά
όταν το πετύχω να συμπεριφερθώ
διαφορετικά. Πάντα προσπαθούσα
να είμαι συνεπής σε αυτά που πι-
στεύω» είπε χαρακτηριστικά.

Ο «Νόλε» τόνισε πως οι τίτλοι προς
το τελείωμα της καριέρας του, είναι
ιδιαίτερα σημαντικοί και γι’ αυτό
τους πανηγυρίζει πιο έντονα. «Προ-

σπαθώ να απολαμβάνω αυτές τις στιγ-
μές περισσότερο τώρα, γιατί αξίζουν
διπλά για μένα. Όταν σκέφτομαι σε
τι στάδιο βρίσκεται η ζωή μου και η
καριέρα μου τώρα, αξίζει διπλά το να
κερδίζω τόσο μεγάλα τουρνουά. Μπο-
ρεί να μοιάζει με ρουτίνα σε κάποιους
ανθρώπους, αλλά το να κερδίζω Ma-
sters και Grand Slams σημαίνει πραγ-
ματικά πολλά για μένα», σχολίασε ο
Τζόκοβιτς.

«Ο κόσμος περιμένει να είσαι πάντα
στα καλύτερά σου, να φτάνω σε όλους
τους τελικούς, στην περίπτωσή μου.
Είμαι κολακευμένος που συμβαίνει
αυτό, που ο κόσμος με θεωρεί φαβορί

σε κάθε τουρνουά, όμως την ίδια στιγ-
μή είμαστε και άνθρωποι, που πρέπει
κάθε φορά να αντιμετωπίσουμε δια-
φορετικά ζητήματα εκτός γηπέδου,
είτε σχετίζονται με την υγεία, είτε με
συναισθήματα, είτε οτιδήποτε άλλο
συμβαίνει στην προσωπική σου ζωή.
Προσπαθώ να κάνω το καλύτερό μου.
Πρέπει να αποδέχεσαι τις συνθήκες
και να παλεύεις, ώστε να επιβιώνεις
κάθε μέρα», πρόσθεσε, σημειώνοντας
πως «κανείς δεν είναι ανίκητος, αλλά
χαίρομαι που υπάρχει αυτή η αύρα
γύρω μου, που ο κόσμος με θεωρεί
ανίκητο και που οι άλλοι παίκτες το
αισθάνονται στο γήπεδο».

O Νόβακ Τζόκοβιτς έχει πλέον κάθε
δικαίωμα να θεωρεί τον εαυτό του
ως τον κορυφαίο, GOAT του τένις.

«Είμαι ο καλύτερος»
Να τι είπε όμως ο ίδιος σε συνέν-

τευξη Τύπου όταν του τέθηκε η ερώ-
τηση εάν είναι ο καλύτερος τενίστας:
«Θεωρώ τον εαυτό μου τον καλύτερο
και πιστεύω πως είμαι ο καλύτερος,
αλλιώς δεν θα είχα τόση αυτοπεποί-
θηση στα Grand Slams, για να δημι-
ουργήσω την ιστορία μου σ’ αυτό το
άθλημα. Σχετικά με τη συζήτηση για
τον καλύτερο όλων των εποχών, θα
την αφήσω στους άλλους ανθρώπους
να την κάνουν. Είναι πολύ δύσκολο
να συγκρίνουμε διαφορετικές εποχές
στο τένις. Έχουμε διαφορετικές ρα-
κέτες, διαφορετική τεχνολογία, άλλες
μπάλες, άλλα γήπεδα. Παίζουμε σε
εντελώς διαφορετικές συνθήκες. Δεν
είναι το ίδιο παιχνίδι απ’ ότι ήταν τη
δεκαετία του 1950. Φυσικά όμως είναι
τιμή μου να με θεωρούν GOAT», είπε
ο «Νόλε».

Εν συνεχεία, μίλησε για τη χρονική
περίοδο που άρχισε να κάνει σκέψεις
ότι μπορεί να διεκδικήσει τα μεγάλα
ρεκόρ: «Άρχισα να το σκέφτομαι όσο
πλησίαζα. Πριν λίγα χρόνια φαινόταν
πολύ δύσκολο, αλλά με τη δουλειά
που έκανα τα κατάφερα. Πάντα πί-
στευα πως αν παίξω το καλύτερό μου
τένις στα Grand Slams, μπορώ να
κερδίσω οποιοδήποτε τουρνουά. Ξέρω
πως έχω ένα ολοκληρωμένο παιχνίδι
και πως μπορώ να κερδίσω σε κάθε
επιφάνεια. Πάντα ονειρευόμουν να
έχω τα σημαντικότερα ρεκόρ στο
άθλημα».

«Είναι ο κορυφαίος»
Ο Ντανιίλ Μεντβέντεφ δεν έχει

καμία αμφιβολία ότι ο Νόβακ Τζόκοβιτς
είναι ο κορυφαίος τενίστας στην ιστο-
ρία του αθλήματος, και το Νο3 της
παγκόσμιας κατάταξης εκτιμά ότι η
ικανότητα του Σέρβου να πανηγυρίζει
νίκες ακόμα και στις... κακές μέρες
του τον κάνει να ξεχωρίζει από τους
υπόλοιπους:

«Δεν ξέρω πώς το κάνει», είπε ο
Μεντβέντεφ, συνεχίζοντας: «Νομίζω
ότι αν το είδα σωστά, ο Νόβακ είναι
σχεδόν στο 50%. Νομίζω ότι είδα ότι
έπαιξε σε 70 majors και στα 35 ήταν
στον τελικό. Δεν ξέρω πώς είναι δυ-
νατόν. Δεν έχει κακές ημέρες; Στην
πραγματικότητα, το κάνει. Ακόμη και
σε αυτές τις μέρες που δεν είναι τόσο
καλός, καταφέρνει να νικήσει τον αν-
τίπαλο. Είναι πραγματικά δύσκολο
γιατί είναι ένας εναντίον ενός. Και οι
δύο θέλουν να κερδίσουν. Δεν ξέρω
πώς τα καταφέρνει. Γι’ αυτό είναι για
μένα ο καλύτερος στην ιστορία του
τένις».

Τζόκοβιτς: 
Ο κορυφαίος
στην ιστορία

του τένις
Ξεπέρασε Ναδάλ και Φέντερερ και 

συνεχίζει με εκπληκτικές επιδόσεις

Ο βασιλιάς των τελικών του ATP
Είναι ο βασιλιάς των τελικών του ATP. Ο Τζόκοβιτς έχει κατακτήσει το
ATP Masters Cup σε συνολικά έξι περιπτώσεις, ισοφαρίζοντας τον
Ρότζερ Φέντερερ. Επίσης, κυριαρχεί απέναντι στους δύο βασικούς
αντιπάλους του. Με τον Ελβετό τενίστα είχε σκορ 27-23 και με τον

Ναδάλ 30-29. Ένα άλλο που εντυπωσιάζει είναι και το γεγονός πως
έχει κερδίσει 1.058 από τους 1.268 αγώνες που παίχτηκαν. Αυτό του
δίνει ποσοστό επιτυχίας 83,43%. Ο Ναδάλ είναι δεύτερος σε αυτή
την κατάταξη με 1.068 νίκες και 220 ήττες, που σημαίνει ποσοστό

αποτελεσματικότητας 82,9%.

Μετά και τις φετινές επιτυχίες του, ο Νόβακ Τζόκοβιτς θεωρείται από τους περισσότερους ειδικούς ως ο καλύτερος τενίστας όλων των εποχών. 
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Δεν είδαν άσπρη μέρα
ούτε στην Black Friday
Δεν γέμισε τα ταμεία των επιχειρήσεων
λιανικού εμπορίου στην Ελλάδα η πε-
ρίοδος της Black Friday. Σχεδόν μία στις
δύο επιχειρήσεις δηλώνει πως οι πωλή-
σεις της κινήθηκαν στα ίδια επίπεδα με
πέρυσι. Το υπόλοιπο 40% σημειώνει
πως κατέγραψε χειρότερες επιδόσεις
από το 2022. Σελ. 6

ΚΙΝΗΤΡΑ ΣΤΗΝ ΕΛΛΑΔΑ

Επισκευή ακινήτων για
αναχαίτιση των ενοικίων
Εκπτώσεις φόρου και επιδοτήσεις για
την επισκευή ακινήτων επιστρατεύει η
κυβέρνηση της Ελλάδας προκειμένου
να ενθαρρύνει την επιστροφή στην αγο-
ρά 900.000 κλειστών ακινήτων. Στόχος
της ενέργειας αυτής είναι αύξηση των
χώρων στέγασης και η αναχαίτιση του
ράλι των ενοικίων. Σελ. 12

Αργεί η νίκη επί του πληθωρισμού
Συνέντευξη των Joachim Nagel και Κωνσταντίνου Ηροδότου: Αυστηρή νομισματική πολιτική

Κύπρος 3,58% -0,13%

Γερμανία 2,44% -0,17%

Γαλλία 3,01% -0,19%

Ιταλία 4,22% -0,16%

Ισπανία 3,47% -0,15%

Ιρλανδία 3,01% -0,06%

Ελλάδα 3,66% -0,17%

Ην. Βασίλειο 4,17% -0,08%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Προοπτικές
Αξιολόγησης πρόθεσμο (outlook)

Χρέος

DBRS ΒBB (High) Σταθερή
Fitch BΒΒ Σταθερή
Moody’s Baa2 Σταθερή
S&P BBΒ Θετική
Scope Ratings BBΒ+ Σταθερή

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Πιο ακριβή πόλη του κόσμου η Ζυρίχη

Τη θέση πως, θα πρέπει να συνε-
χιστεί η αυστηρή νομισματική
πολιτική του Ευρωσυστήματος,
προκειμένου να αντιμετωπιστούν
οι υποκείμενες ισχυρές πιέσεις
τιμών, υπογραμμίζουν σε κοινή
συνέντευξη στην «Κ» ο πρόεδρος
της γερμανικής Bundesbank, Dr.

Joachim Nagel και ο διοικητής
της Κεντρικής Τράπεζας της Κύ-
πρου, Κωνσταντίνος Ηροδότου.
Ο δρ Nagel αποκαλεί των πληθω-
ρισμό ένα πεισματάρικο και άπλη-
στο θηρίο, ενώ ο κ. Ηροδότου
υποδεικνύει πως δεν υπάρχει κά-
ποια χώρα στην Ευρωζώνη που

να μην έχει επηρεαστεί από τον
υψηλό πληθωρισμό. Ενδεχόμενη
κλιμάκωση των συγκρούσεων τό-
σο στην Ουκρανία όσο και στη
Μέση Ανατολή πιθανό να επηρε-
άσει την πορεία ανάκαμψης της
Ευρωζώνης, τονίζει ο διοικητής
της Κεντρικής Τράπεζας. Ο πλη-

θωρισμός θα συνεχίσει να μει-
ώνεται, αλλά με βραδύτερο ρυθμό
και με πιθανές αυξομειώσεις στην
πορεία, σημειώνει ο πρόεδρος
της Bundesbank. Προσθέτει ότι
«θα ήταν πολύ νωρίς για να κη-
ρύξουμε τη νίκη επί των υψηλών
ρυθμών πληθωρισμού». Σελ. 4

Η Σιγκαπούρη και η Ζυρίχη φιγουράρουν πρώτες στη λίστα με τις πιο ακριβές πόλεις του κόσμου, σύμφωνα με έκθεση του Economist
Intelligence Unit (ΕΙU) για το 2023, η οποία διαπίστωσε ότι η παγκόσμια κρίση κόστους ζωής δεν έχει ακόμη τελειώσει. Η Γενεύη, που ισοβαθμεί
με τη Νέα Υόρκη στην τρίτη θέση, και το Χονγκ Κονγκ συμπληρώνουν τη λίστα με τα πέντε πιο ακριβά μέρη του κόσμου, ενώ συνολικά οι
παγκόσμιες τιμές αυξήθηκαν κατά μέσον όρο 7,4% σε ετήσια βάση σε όρους τοπικού νομίσματος, ελαφρώς μειωμένες σε σχέση με την περυσινή
αύξηση 8,1%. Σελ. 10

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Του ΤΟΥ ΚΏΣΤΑ ΚΑΛΛΊΤΣΗ

Ποιο είναι ένα βασικό κριτήριο
επιτυχίας μιας οικονομίας; Αν
δημιουργεί αρκετές καλά αμει-
βόμενες θέσεις εργασίας, που να
καθιστούν προσιτό ένα ικανο-
ποιητικό βιοτικό επίπεδο. Η ελ-
ληνική οικονομία δεν δημιουργεί
παρά λίγες. Η μια πλευρά αυτού
του νομίσματος είναι ότι δεκάδες
χιλιάδες καταρτισμένοι άνθρωποι
30-40 ετών, με υψηλά προσόντα,
πολύ καλές σπουδές, μεταπτυ-
χιακά/διδακτορικά διπλώματα,
εργάζονται με μισθούς πείνας
στον ιδιωτικό τομέα, σε πανεπι-
στήμια, νοσοκομεία και αλλού.
Η άλλη πλευρά, είναι ότι εκατον-
τάδες χιλιάδες θέσεις (όχι μόνο
ανειδίκευτης αλλά και ειδικευ-
μένης) εργασίας σε κλάδους όπως
κατασκευές, τουρισμός, αγροτική

παραγωγή ή/και σύγχρονες υπη-
ρεσίες, δεν βρίσκουν μισθωτούς
και απομένουν να προσβλέπουν
σε μετανάστες από φτωχότερες
χώρες.

Οι 500.000 νέοι του brain drain
ήταν λίγοι. Αν οι νόμοι της προ-
σφοράς και της ζήτησης λειτουρ-
γούσαν ανεμπόδιστα από γεω-
γραφικούς και κοινωνικούς πε-
ριορισμούς, θα είχαν φύγει πε-
ρισσότεροι. Θα φύγουν περισ-
σότεροι. Γιατί στην Ελλάδα το
οικονομικό μοντέλο που υποστη-
ρίζεται από ισχυρές πολιτικές και
κοινωνικές δυνάμεις και μακροη-
μερεύει ακόμη σήμερα, είναι το
μοντέλο της φθηνής μισθωτής
εργασίας. Φθηνή εργασία και πο-
λύ μικρές επιχειρήσεις (που κατά
κανόνα ευημερούν εισφορο-φο-

ροδιαφεύγοντας) είναι οι δαγκά-
νες που πάνω τους ματώνουν η
γνώση και η καινοτομία, παρε-
μποδίζεται η ανάπτυξη της πα-
ραγωγικότητας (ουραγοί στην
Ευρώπη...) και διαβρώνεται η αν-
ταγωνιστικότητα – που καταλήγει
να βελτιώνεται κυρίως στο μέτρο
που μειώνεται η πραγματική αμοι-
βή της μισθωτής εργασίας.

Η φθηνή εργασία είναι στη βά-
ση της ελληνικής οικονομίας. Η
αδύναμη παραγωγική βάση της
αποτρέπει να δοθούν δίκαιες
αμοιβές στη μισθωτή εργασία,
γιατί, αν δοθούν, θα τιναχτεί στον
αέρα το σαθρό της οικοδόμημα,
θα καταρρεύσει ένα μεγάλο κομ-
μάτι της που είναι βιώσιμο μόνο
με υποτιμημένη μισθωτή εργασία.
Από αυτήν την κατάσταση, επω-

φελούνται δευτερευόντως επι-
χειρήσεις που έχουν την ευχέρεια
να δώσουν υψηλότερες αμοιβές
αλλά δεν το κάνουν και μετατρέ-
πουν σε υπερκέρδος το ανταγω-
νιστικό τους πλεονέκτημα. Τη
φθηνή εργασία, άλλωστε, εκμε-
ταλλεύονται και οι περισσότερες
ξένες εταιρείες που έρχονται, πα-
ράγουν υπηρεσίες εδώ και τις
εξάγουν, αφήνοντας σχεδόν ανε-
πηρέαστη την καθ’ ημάς κατά-
σταση. Η διαδικασία μετασχη-
ματισμού του οικονομικού μον-
τέλου είναι εξαιρετικά βραδεία.

Θα μπορούσε να επιταχυνθεί
αν υπήρχε διάθεση – π.χ., να
αξιοποιηθούν προς τούτο τα ευ-
ρωπαϊκά κεφάλαια ΤΑΑ και ΕΣΠΑ.
Αντιθέτως, βραχυπρόθεσμα η
φθηνή εργασία γίνεται φθηνό-

τερη εξαιτίας της ακρίβειας. Με
τον πληθωρισμό κερδών, οι πραγ-
ματικοί μισθοί μειώθηκαν 0,2%,
ενώ τα πραγματικά κέρδη αυξή-
θηκαν 5,9% πέρυσι, ίδια η τάση
και φέτος, καθώς μόνο 1 στους
3 πήρε αύξηση μισθού, ενώ οι τι-
μές ειδών πρώτης ανάγκης τρέ-
χουν πολύ ταχύτερα από άλλες
ευρωπαϊκές χώρες. Αυτήν την
κατάσταση διασκεδάζουν τα δισ.
ευρώ που μοιράστηκαν/ μοιρά-
ζονται με τη μορφή επιδομάτων.
Η φθηνή εργασία επιδοτείται
από τους (κυρίως έμμεσους) φό-
ρους που πληρώνει. Καθώς αυτή
η ευχέρεια περιορίζεται, απομένει
η φθηνή εργασία σκέτη. Ισως και
λίγο θυμωμένη.

kallitsiskostas@yahoo.com

Φθηνή, φθηνότερη εργασία

Στα ψιλά
γράμματα
κρίνονται
οι εκποιήσεις
Οι Οίκοι προειδοποιούν
Αδειάζει η κλεψύδρα του χρόνου
για το πλαίσιο των εκποιήσεων.
Ενώ οι διαβουλεύσεις συνεχί-
ζονται σε εποικοδομητικό πνεύ-
μα, υπάρχει ο κίνδυνος κάποιες
μικρές αλλαγές στο νομοσχέδιο
να φέρουν τα πάνω-κάτω. Την
ίδια ώρα εντατικοποιούνται οι
προειδοποιήσεις από οίκους
αξιολόγησης οι οποίοι τονίζουν
ότι δεν υπάρχουν περιθώρια
για άλλη αναστολή. Σελ. 3

Χωρίς
σχεδιασμό για
ρύπους η ΑΗΚ 
Δημοσιονομικό Συμβούλιο

Δίχως πλάνο διαχείρισης ή μέτρα
αντιστάθμισης έναντι της ανα-
μενόμενης αύξησης της τιμής
των δικαιωμάτων εκπομπής ρύ-
πων μέσα στο 2024 παρουσιά-
ζεται η ΑΗΚ. Το Δημοσιονομικό
Συμβούλιο σημειώνει την ανη-
συχία του για τις εκτιμήσεις που
σχετίζονται με το κόστος αγοράς
τους. Σελ. 5

Υποχώρησε 
η ανεργία 
στην Ελλάδα
Επεσε κάτω από το 10%
H ανεργία στην Ελλάδα υποχώ-
ρησε κάτω από 10%. Το ποσοστό
ανεργίας τον Οκτώβριο του 2023
ανήλθε σε 9,6% έναντι 11,8%
τον Οκτώβριο του 2022. Σελ. 7

JP Morgan

Δεν εξέλειπε
ο κίνδυνος
ύφεσης λέει ο
Τζέιμι Ντάιμον

Σελ. 10

Συμβουλευτείτε  τον γ ιατρό ή τον φαρμακοποιό σας.
Διαβάστε προσεκτ ικά το φύλλο οδηγιών χρήσης.

Το ChatGPT και η επόμενη μέρα στην αγορά εργασίας
Μπήκε στη ζωή μας πριν από ένα
χρόνο, στις 30 Νοεμβρίου του 2022,
και ενέσπειρε αγωνίες, προσδοκίες
και ανασφάλειες, ενώ γέννησε
ατέλειωτες εικασίες. Η αδιανόητη
έως τώρα εφαρμογή της τεχνητής
νοημοσύνης, το ChatGPT, που κα-
τορθώνει να παράγει κείμενο, να

απαντάει σε εξειδικευμένες ερω-
τήσεις και να παρουσιάζει εικόνες,
έδωσε λαβή σε ατέλειωτες θεωρίες.
Κυρίως αφορούσαν την επικείμενη
απώλεια εκατομμυρίων θέσεων
εργασίας που θα καταστούν άχρη-
στες και ξεπερασμένες από τις
εξελίξεις εξαιτίας των δυνατοτήτων

του. Δεν έλειψαν βέβαια και οι πιο
ψύχραιμοι που προέβλεψαν, α-
ντιθέτως, πως θα δημιουργήσει
νέες θέσεις εργασίας. Η μεγάλη
ζήτηση για την ειδικότητα της
άμεσης μηχανικής και γιατί απει-
λούνται επαγγέλματα υψηλού επι-
πέδου εκπαίδευσης. Σελ. 11
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ΔΗΚΤΗΣ diktis@kathimerini.com.cyΑ Ν Α ΛΥ Σ Η

Των ΤΖΙΧΑΝΤ ΑΖΟΥΡ, ΧΑΣΑΝ ΝΤΟΥΝΤΟ ΚΑΙ ΛΙΝΓΚ ΖΟΥ*

Η Μέση Ανατολή και η Κεντρική
Ασία αντιμετωπίζουν μια απο-
γοητευτική κλιματική πραγμα-
τικότητα. Οι θερμοκρασίες έχουν
αυξηθεί δύο φορές πιο γρήγορα
από τον παγκόσμιο μέσο όρο και
οι βροχοπτώσεις έχουν γίνει πιο
σπάνιες και λιγότερο προβλέψι-
μες. Οι ευπαθείς χώρες επηρε-
άζονται δυσανάλογα και οι συγ-
κρούσεις μπορεί να επιδεινω-
θούν. Η νέα μας ανάλυση δείχνει
ότι οι τρέχουσες παγκόσμιες δε-
σμεύσεις θα μειώσουν τις εκ-
πομπές κατά μόλις 11% έως το
2030, πολύ λιγότερο από το 25%
έως 50% που απαιτείται για την
επίτευξη των στόχων της Συμ-
φωνίας του Παρισιού. Από τις
καταστροφικές πλημμύρες στη
Λιβύη και το Πακιστάν μέχρι την
ξηρασία στη Σομαλία, οι εκτε-
ταμένες επιπτώσεις της κλιμα-
τικής αλλαγής είναι προφανείς.
Οι θερμοκρασίες-ρεκόρ γίνονται
μια νέα κανονικότητα. Οι ξηρα-
σίες εξαντλούν χωράφια και πο-
τάμια, ενώ σφοδρές καταιγίδες
πλήττουν τις παράκτιες περιοχές.
Εκτός από την απώλεια ανθρω-
πίνων ζωών, η κλιματική αλλαγή
έχει τεράστιο οικονομικό και
κοινωνικό κόστος. Τις τελευταίες
τρεις δεκαετίες, οι μεταβαλλό-
μενες συνθήκες θερμοκρασίας
και βροχοπτώσεων έχουν συρ-
ρικνώσει το κατά κεφαλήν εισό-
δημα και έχουν αλλάξει σημαν-
τικά την τομεακή σύνθεση της
παραγωγής και της απασχόλη-
σης. Βλέπουμε αυτό το μοτίβο
να αναδύεται σε όλες τις γωνιές
του κόσμου, αλλά ισχύει ιδιαίτερα
για τις χώρες της Μέσης Ανατο-
λής και της Κεντρικής Ασίας.
Μια πρόσφατη μελέτη του ΔΝΤ
δείχνει ότι οι θεμελιώδεις οικο-
νομικές διαταραχές, που επιφέρει
η κλιματική αλλαγή, όχι μόνο
θέτουν σε κίνδυνο την επισιτι-
στική ασφάλεια, αλλά υπονο-
μεύουν επίσης τη δημόσια υγεία,
οξύνουν τη φτώχεια και την ανι-
σότητα, καθώς και τις εκτοπίσεις
και κλονίζουν την πολιτική στα-
θερότητα, προξενώντας ακόμη
και συγκρούσεις. Προηγούμενες
κλιματικές καταστροφές είχαν
ως αποτέλεσμα μόνιμες απώλειες
του Ακαθάριστου Εγχώριου Προ-
ϊόντος κατά 5,5% στην Κεντρική
Ασία και 1,1% στη Μέση Ανα-

τολή και τη Βόρεια Αφρική. Και
αυτές οι καταστροφές θα γίνον-
ται συχνότερες. 

Οι επιπτώσεις του κλίματος
είναι ιδιαίτερα έντονες σε ευά-
λωτα και επηρεαζόμενα από συγ-
κρούσεις κράτη. Υφίστανται τέσ-
σερις φορές μεγαλύτερες απώ-
λειες παραγωγής έπειτα από
ακραία καιρικά φαινόμενα σχε-
τιζόμενα με το κλίμα, επιδεινώ-
νοντας την υπάρχουσα ευπάθειά
τους. Οι κυβερνήσεις στη Μέση
Ανατολή και την Κεντρική Ασία
πρέπει να βελτιώσουν τους στό-
χους τους τόσο για να προσαρ-
μοστούν στην κλιματική αλλαγή
όσο και να μειώσουν τη δική
τους συμβολή στην υπερθέρ-
μανση του πλανήτη. Απαιτούνται
επενδύσεις έως και 4% του ΑΕΠ
ετησίως για να ενισχυθεί επαρ-
κώς η κλιματική ανθεκτικότητα
και να επιτευχθούν οι στόχοι
μείωσης των εκπομπών το 2030,
σύμφωνα με πρόσφατες μελέτες
του ΔΝΤ για την προσαρμογή
και τον μετριασμό. Υπάρχουν,
όμως, και καλά νέα. Πολλές χώρες
στη Μέση Ανατολή και την Κεν-
τρική Ασία λαμβάνουν ήδη μέτρα
για να αμβλύνουν τις καταστρο-
φικές επιπτώσεις της κλιματικής
αλλαγής. Για παράδειγμα, το Μα-
ρόκο, η Ιορδανία και η Τυνησία
έχουν βελτιώσει τις πρακτικές
διαχείρισης των υδάτων, συμ-
βάλλοντας στην ενίσχυση της
ανθεκτικότητάς τους σε συνθή-
κες παρατεταμένων ξηρασιών.
Οι χώρες ετοιμάζονται επίσης
να περιορίσουν το ανθρακικό
αποτύπωμά τους μέσω ενός εύ-
ρους παρεμβάσεων, από αλλαγές
στις επιδοτήσεις ορυκτών καυ-
σίμων στην Ιορδανία έως έργα
ηλιακής ενέργειας στα Ηνωμένα
Αραβικά Εμιράτα και το Κατάρ.
Ωστόσο, απαιτούνται πολύ πιο
φιλόδοξες δράσεις. Τα κράτη,
τέλος, πρέπει να δώσουν προ-
τεραιότητα σε ολοκληρωμένες
στρατηγικές, που όχι μόνο αν-
τιμετωπίζουν τις άμεσες κρίσεις,
αλλά και προετοιμάζονται για
τις μακροπρόθεσμες συνέπειες
της κλιματικής αλλαγής.

* Οι κ. Τζιχάντ Αζούρ, Χασάν Ντούντο
και Λινγκ Ζου είναι επιστημονικά
στελέχη του ΔΝΤ. Το άρθρο δημοσι-
εύεται στο ιστολόγιο του ΔΝΤ.

Προσεγγίζοντας τον στόχο 
Μεγαλύτερη από την αναμενόμενη ήταν η υπο-
χώρηση του πληθωρισμού τον Νοέμβριο στην
Ευρωζώνη, αποτυπώνοντας την προβληματική
κατάσταση στο μέτωπο της ανάπτυξης. Ο δομι-
κός πληθωρισμός ήταν στο 3,6% ενώ ο γενικός
πληθωρισμός συνεχίζει να βρίσκεται κάτω από
το 3%, στο 2,4%, προσεγγίζοντας τον στόχο
που έχει θέσει η ΕΚΤ. Ως ήταν αναμενόμενο, η
εξέλιξη πυροδοτεί συζητήσεις για έναρξη του
πτωτικού κύκλου των επιτοκίων αν και κάτι τέ-
τοιο σήμερα φαντάζει πρόωρο. 

••••
Να προσέχουν τι εύχονται 
Η επιθετική μείωση των επιτοκίων που όλοι πλέ-
ον επιζητούν, θα πρέπει να ξέρουν ότι θα ξεκινή-
σει όταν η κατάσταση θα έχει ξεφύγει από τα επι-
θυμητά πλαίσια. Σε αυτή την περίπτωση η μείωση
των επιτοκίων θα είναι επιθετική προκειμένου να
ανακοπεί η ύφεση και η αύξηση της ανεργίας. Το
περίεργο είναι ότι παρόλο που τα επιτόκια θα μει-
ώνονται, ο πληθωρισμός θα ακολουθεί πτωτική
πορεία υπερκαλύπτοντας τον στόχο του 2%. Γίνε-
ται λοιπόν κατανοητό ότι οι κεντρικές τράπεζες
δεν θα ξεκινήσουν την αντιστροφή της νομισματι-
κής πολιτικής αν δεν έχουν πολύ σοβαρούς λό-
γους. Συνεπώς το μήνυμα σε όσους αγωνιούν για
να δουν τα επιτόκια να μειώνονται είναι ότι θα
πρέπει να προσέχουν τι εύχονται, γιατί μπορεί
όταν πραγματοποιηθεί η επιθυμία τους να είναι
τέτοια τα δεδομένα που θα προτιμούσαν να μην
είχε ποτέ πραγματοποιηθεί. 

••••
Βραχυπρόθεσμη βελτίωση
τα τραπεζικά κέρδη 
Τα τραπεζικά κέρδη –αν και πολύ βελτιωμένα–
αποτελούν σύμφωνα με τους αξιωματούχους
της ΕΚΤ μία βραχυπρόθεσμη βελτίωση, κάτι σαν
φτιαχτή πραγματικότητα. Σύμφωνα με τις με-
τρήσεις της ΕΚΤ ο πανευρωπαϊκός δείκτης από-
δοσης ιδίων κεφαλαίων έχει ανέλθει στο 10%
από 4% που ήταν πριν την πανδημία. Όσον
αφορά στη συνέχεια, οι εκτιμήσεις κάνουν λό-
γο για σημαντική υποχώρηση της κερδοφορίας,
συνέπεια της στασιμότητας στην οικονομία, η
οποία θα «απαιτήσει» αυξημένες προβλέψεις
στους ισολογισμούς για κάλυψη πιθανών ζη-
μιών από αθετήσεις δανείων. Επιπλέον, παρα-
τηρείται μια σταδιακή αύξηση των καταθετικών
επιτοκίων που θα συρρικνώσει τα επιτοκιακά
περιθώρια. Τέλος, δεν θα πρέπει να αγνοηθεί
το γεγονός πως η αύξηση των αποδόσεων των
ομολόγων θα έχει αρνητικό αντίκτυπο στο κό-
στος χρηματοδότησης των τραπεζών. 

••••
Τα χρέη καθυστερούν 
την πράσινη μετάβαση 
Το κόστος των ρύπων για όσες επιχειρήσεις

επηρεάζονται είναι ιδιαίτερα αυξημένο και
αναμένεται να αυξηθεί περαιτέρω το επόμενο
διάστημα. Ως εκ τούτου αυτές οι επιχειρήσεις
έχουν κάθε κίνητρο να επενδύσουν προκειμέ-
νου να μειώσουν την επιβάρυνση που υπό-
κεινται. Στην Ευρώπη η χρηματοδότηση τόσο
σοβαρών επενδύσεων αν δεν καλυφθεί από
ίδια έσοδα, θα πρέπει να προέλθει από τραπε-
ζικό δανεισμό. Το πρόβλημα εμφανίζεται για

όσες επιχειρήσεις έχουν ήδη αναλάβει μεγά-
λα δάνεια και η ικανότητά τους για άντληση
επιπλέον δανεισμού είναι περιορισμένη. Τη
λύση στο πρόβλημα έρχεται να δώσει η αγορά
πράσινων δανείων καθώς το επενδυτικό εν-
διαφέρον παρουσιάζεται ιδιαίτερα αυξημένο.
Η συγκεκριμένη αγορά προκειμένου να μεγε-
θυνθεί για να καλύψει μέρος των αναγκών
που θα προκύψουν, θα πρέπει να γίνει πιο
διαφανής και να υιοθετήσει στον μέγιστο δυ-
νατό βαθμό διεθνή πρότυπα έτσι ώστε να
ελαττωθεί ο κίνδυνος των υφιστάμενων επεν-
δυτών και να καταστεί εφικτή η προσέλκυση
νέων. 

••••
Νέα εποχή 
Σύμφωνα με τον ΟΑΣΑ, η πιο δυναμική οικο-
νομία του πλανήτη για τα επόμενα δύο χρόνια
(2024-2025) θα είναι η ινδική, ανατρέποντας
την εικόνα τής προ πανδημίας περιόδου σε
σχέση με την κινεζική οικονομία η οποία «κα-
τρακυλά» πλέον στην τρίτη θέση, πίσω από
την Ινδονησία. Σύμφωνα με τη μελέτη, η οικο-
νομία της Ινδίας θα αναπτυχθεί τα επόμενα
δύο έτη με σταθερούς ρυθμούς λίγο πάνω
από το 6% ενώ η Κίνα θα περιοριστεί λίγο κά-
τω από το 5%. Αξίζει να σημειωθεί ότι μεταξύ
των πέντε πιο δυναμικών οικονομιών του πλα-
νήτη βρίσκεται και αυτή της Τουρκίας, με ανά-
πτυξη λίγο κάτω από 3% που όμως είναι ορια-
κά πάνω από τον μέσο όρο των G20. 
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Μετατρέψιμα 
Χρεόγραφα

Πρόκειται για επενδυτι-
κούς τίτλους (ομόλογα,
αξιόγραφα, ομολογίες,
κ.ά.) με σκοπό τη συγκέν-
τρωση δανειακών πόρων
από επενδυτές, δηλαδή
δανεισμό κεφαλαίων από

το επενδυτικό κοινό, και οι οποίοι μπορούν
σε συγκεκριμένο χρονικό σημείο να μετα-
τραπούν σε μετοχές του ίδιου εκδότη.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής διοίκησης και οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

Η κλιματική κρίση
σε Μ. Ανατολή και Κ. Ασία

Δύσπιστοι οι νέοι για την κλιματική αλλαγή
Τι δείχνει έρευνα της ελληνικής κοινής γνώμης που πραγματοποιήθηκε έπειτα από την καταστροφική κακοκαιρία «Daniel» 

Μπορεί να θεωρούνται πιο ενημε-
ρωμένες, σε άμεση «δικτύωση»
με την πληροφορία και γενικά τον
υπόλοιπο κόσμο, όμως οι νεότερες
γενιές είναι περισσότερο καχύ-
ποπτες απέναντι στην κλιματική
αλλαγή από ό,τι οι γονείς τους.
Το ενδιαφέρον αυτό στοιχείο απο-
καλύπτει έρευνα που πραγματο-
ποιήθηκε για λογαριασμό της Ελ-
ληνικής Εταιρείας Προστασίας
της Φύσης. Η ίδια έρευνα δείχνει

ότι η κοινωνία ανησυχεί μεν για
την κλιματική αλλαγή, σε μεγάλο
ποσοστό όμως δεν τη συνδέει ακό-
μα με τις μεγάλες φυσικές κατα-
στροφές. 

Η έρευνα της κοινής γνώμης
για την κλιματική αλλαγή πραγ-
ματοποιήθηκε σε δείγμα 1.000
ατόμων από τη Metron Analysis,
αμέσως μετά την καταστροφική
κακοκαιρία «Daniel» και παρου-
σιάστηκε προ ημερών σε συνέδριο.
Ποια είναι τα βασικά της σημεία;

• Κατ’ αρχάς, μετά τις εκτετα-

μένες φυσικές καταστροφές του
καλοκαιριού παρατηρείται ση-
μαντική επιδείνωση του κλίματος
απαισιοδοξίας στη χώρα. Το 57%
των ερωτηθέντων θεωρεί ότι η
χώρα κινείται στη λάθος κατεύ-
θυνση. Το αίσθημα απαισιοδοξίας
είναι εντονότερο στις νεότερες
γενιές, καθώς το ποσοστό αυξά-
νεται σε 71% στην Generation Z
(17-26 ετών) και 67% στους Mil-
lennials (27-42 ετών).

• Ως προς τα σημαντικότερα
προβλήματα στην Ελλάδα, στις
αυθόρμητες απαντήσεις (δηλαδή
όχι «προδιαμορφωμένες» από την
έρευνα) την πρώτη θέση κατα-
λαμβάνει η ακρίβεια (30%) και
ακολουθεί η οικονομία (21%), ζη-
τήματα που «παραδοσιακά» απα-
σχολούν την κοινή γνώμη, στην
τρίτη θέση όμως βρίσκεται η κα-
ταστροφή του φυσικού περιβάλ-
λοντος (9%).

• Στην ίδια ερώτηση, αλλά σε
παγκόσμιο επίπεδο, η κλιματική
αλλαγή βρίσκεται στην πρώτη θέ-
ση με 29%. Ενδιαφέρον όμως είναι
το γεγονός ότι διαχωρίζεται από
τους ερωτώμενους από την κατα-
στροφή του φυσικού περιβάλλον-
τος, που ήταν η δεύτερη δημοφι-
λέστερη απάντηση με 21%.

• Oσον αφορά την αντίληψη
περί κλιματικής αλλαγής, πάνω
από 8 στους 10 (84%) πιστεύουν
ότι η κλιματική αλλαγή πράγματι
συμβαίνει. Από δημογραφικής
απόψεως, αξίζει να σημειωθεί ότι
το ποσοστό 15% όσων δεν απο-

δέχονται την ύπαρξη κλιματικής
αλλαγής αυξάνεται σχετικά στις
νεότερες γενιές (Gen Z 19%, Mil-
lennials 17%), σε ανθρώπους βα-
σικής ή μέσης εκπαίδευσης (20%)
και σε εκείνους που αυτοπροσδιο-
ρίζονται πολιτικά ως «δεξιοί» (28%),
ένδειξη ότι η σχετική καχυποψία
μπορεί να έχει πολλές διαστάσεις.

«Υπάρχουν πολλά ενδιαφέροντα
σημεία σε αυτή την έρευνα», εκτι-
μά ο Νίκος Πέτρου, πρόεδρος της
Ελληνικής Εταιρείας Προστασίας
της Φύσης. 

«Συχνά θεωρούμε ότι ο κόσμος
είναι πλέον αρκετά ενημερωμένος
για την κλιματική αλλαγή, παρου-
σιάζει όμως μεγάλο ενδιαφέρον
ότι στις απαντήσεις που δόθηκαν
στην έρευνα τη διαχωρίζει από
την καταστροφή του φυσικού πε-
ριβάλλοντος, σαν να μην αντιλαμ-
βάνεται τη σύνδεση. Αυτό είναι
ένα ευρύτερο ζήτημα, καθώς μια
σημαντική μερίδα της κοινωνίας
αντιλαμβάνεται την άνοδο της
θερμοκρασίας ως κύρια ένδειξη
της κλιματικής αλλαγής, αλλά όχι
λ.χ. τις πυρκαγιές ή την απώλεια
βιοποικιλότητας».

Διαφορετική αξιολόγηση
Ενα δεύτερο σημείο είναι η δια-

φορετική αξιολόγηση των προ-
βλημάτων σε τοπικό ή παγκόσμιο
επίπεδο. «Είναι λογικό η κοινωνία
να θεωρεί την ακρίβεια σημαντι-
κότερο πρόβλημα, ωστόσο δείχνει
να θεωρεί ότι η κλιματική αλλαγή
είναι ένα παγκόσμιο θέμα. Σε δεύ-

τερη ανάγνωση αυτό δείχνει μια
παραίτηση, ότι την κλιματική αλ-
λαγή πρέπει να την αντιμετωπίσει
ο Μπάιντεν και ο Πούτιν, ότι εμείς
δεν μπορούμε να κάνουμε κάτι σε
εθνικό και ατομικό επίπεδο», πα-
ρατηρεί ο κ. Πέτρου.

Ανησυχητική θεωρεί ο κ. Πέ-
τρου την αύξηση των «αρνητών»
της κλιματικής αλλαγής στις νεαρές
ηλικίες. «Σε όλο τον κόσμο υπάρ-
χουν κινήματα νέων για την κλι-
ματική αλλαγή. Στη χώρα μας οι
νεότερες γενιές είναι καχύποπτες,
ένα αυξανόμενο ποσοστό τους θε-
ωρεί ότι η κλιματική αλλαγή δεν
είναι ανθρωπογενής. Για εμένα το
γεγονός αυτό είναι δύσκολα ερ-
μηνεύσιμο και σε κάθε περίπτωση
δεν συμβαδίζει με τη διεθνή πραγ-
ματικότητα».

Πάντως, ως προς το έλλειμμα
εκπαίδευσης για την κλιματική
αλλαγή, αξίζει να σημειωθεί ότι η
Ελλάδα δεν έχει υπογράψει τη
«Σύμπραξη για την Πράσινη Εκ-
παίδευση», μια πρωτοβουλία του
ΟΗΕ που υλοποιεί η UNESCO (στη
σύμπραξη συμμετέχει η Ελληνική
Εταιρεία Προστασίας της Φύσης).
Η σύμπραξη αυτή έχει τρεις πυ-
λώνες, τον μετασχηματισμό των
εκπαιδευτικών προγραμμάτων,
την εκπαίδευση των εκπαιδευτι-
κών και των τοπικών κοινωνιών
για την κλιματική αλλαγή και την
αναβάθμιση των σχολικών εγκα-
ταστάσεων. «Η Ελλάδα δεν έχει
ενδιαφερθεί να συμμετάσχει», πα-
ρατηρεί ο κ. Πέτρου.

Η εικόνα από το χωριό Πλατανιάς, στο νότιο Πήλιο, μιλάει από μόνη της. Η
κακοκαιρία «Daniel» οδήγησε σε απώλειες ανθρώπινων ζωών και
προκάλεσε μεγάλες καταστροφές σε υποδομές, περιουσίες, καλλιέργειες.

<<<<<<<

Μετά τις πυρκαγιές του
καλοκαιριού αυξήθηκε
η απαισιοδοξία των πο-
λιτών – Αρκετοί διαχω-
ρίζουν τα ακραία καιρι-
κά φαινόμενα από την
οικολογική κρίση.

Τα δημοσιονομικά «μαξιλάρια» επιτρέπουν μια πιο επιθετική προσέγγιση για στήριξη των ευάλω-
των, εφόσον επικρατήσει το σενάριο της ύφεσης για το 2024. 
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Καθώς οι διαβουλεύσεις για το ανα-
θεωρημένο πλαίσιο εκποιήσεων
συνεχίζονται, σε εποικοδομητικό
και συγκαταβατικό κλίμα από τους
άμεσα επηρεαζόμενους, τράπεζες,
εταιρείες εξαγοράς δανείων και εκ-
προσώπους των δανειοληπτών, η
κλεψύδρα του χρόνου αδειάζει. Το
γεγονός ότι οι εκποιήσεις δεν έχουν
ποτέ μέχρι σήμερα αφεθεί να λει-
τουργήσουν σε πλήρη έκταση στην
αγορά είναι αναντίλεκτο και αυτό
σίγουρα επιβαρύνει ακόμα περισ-
σότερο την προσπάθεια για μείωση
των μη εξυπηρετούμενων δανείων
(ΜΕΔ) αλλά και του υψηλού ιδιω-
τικού χρέους γενικότερα. Επιπρό-
σθετα, αναλυτές θεωρούν πως ο
εγκλωβισμός χιλιάδων ακινήτων
λόγω των συνεχών αναβολών είναι
κι ένας από τους λόγους που πα-
ρατηρείται τόσο μεγάλη έλλειψη
προσφοράς ακινήτων στην αγορά,
με αποτέλεσμα οι τιμές να κινούνται
συνεχώς προς τα πάνω. 

Παρόλο που οι διαβουλεύσεις
για αλλαγές στο πλαίσιο εκποιήσεων
βρίσκονται σε εξέλιξη εδώ και μή-
νες, εντούτοις για ακόμα μια φορά
οι εμπλεκόμενοι καλούνται να τρέ-
ξουν σπριντ καθώς απομένουν μόνο
μερικές μέρες για το κλείσιμο της
Βουλής και πλέον δεν υπάρχουν
άλλα περιθώρια αναστολής της δια-
δικασίας. Οι συνεχείς αναστολές
ενισχύουν την πεποίθηση των
στρατηγικών κακοπληρωτών ότι
μπορούν να συνεχίσουν ν’ αθετούν

τις υποχρεώσεις τους χωρίς καμία
επίπτωση στα υποθηκευμένα πε-
ριουσιακά τους στοιχεία. Επιπρό-
σθετα, οι αναστολές έχουν αρχίσει
να προκαλούν ανησυχίες στους οί-
κους αξιολόγησης οι οποίοι σημει-
ώνουν πως λόγω των ευρύτερων
συνθηκών που επικρατούν στην
οικονομία (πληθωρισμός, άνοδος
επιτοκίων) μια αύξηση των ΜΕΔ
είναι πιθανή. Σε πρόσφατη έκθεσή
του ο οίκος Standard & Poor’s ση-

μειώνει πως τα ΜΕΔ στην Κύπρο
παραμένουν από τα πλέον υψηλό-
τερα στην Ευρώπη ως ποσοστού
του συνόλου. Εκτιμά επίσης ότι τα
κριτήρια δανεισμού θα γίνουν ακό-
μη πιο αυστηρά λόγω αυτών των
συνθηκών. Τα κριτήρια δανεισμού
όμως ενδεχομένως να γίνουν πιο
αυστηρά και το κόστος για τον δα-
νειολήπτη να αυξηθεί περαιτέρω
αν τα χρηματοπιστωτικά ιδρύματα
δουν πως δεν θα μπορούν να ανα-
κτήσουν την εξασφάλιση του δα-
νείου.

Την ίδια ώρα, ο γερμανικός οίκος
Scope, που αναβάθμισε την κυ-
πριακή οικονομία προ μερικών
ημερών, σχολίασε χαρακτηριστικά
ότι η αξιολόγηση ΒΒΒ+ περιορί-
ζεται από τα χαρακτηριστικά της

Κύπρου, που είναι η μικρή, ανοικτή
και εξαρτώμενη από το εξωτερικό
οικονομία της. «Οι παρατεταμένες,
αν και βελτιούμενες, ευπάθειες
στον τραπεζικό τομέα, όπως αντι-
κατοπτρίζονται στα ακόμη υψηλά
μη εξυπηρετούμενα δάνεια και η
υψηλή ευαισθησία σε κλυδωνι-
σμούς, λόγω των μεγάλων μακρο-
οικονομικών ανισορροπιών αντι-
κατοπτρίζονται στα υψηλά επίπεδα
ιδιωτικού και δημοσίου χρέους, σε
συνδυασμό με την αδύναμη εξω-
τερική θέση», σχολίασε χαρακτη-
ριστικά. 

Τα μικρά γράμματα
Παρά τη γενικότερα θετική στά-

ση που επιδεικνύεται μέχρι στιγμής
ώστε να καταλήξουν οι εμπλεκό-
μενοι σε ένα κοινώς αποδεκτό πλαί-
σιο, κυρίως για τις δύο προτεινό-
μενες βασικές αλλαγές, δηλαδή τις
διευρυμένες αρμοδιότητες του Χρη-
ματοοικονομικού Επιτρόπου και
την Ειδική Δικαιοδοσία στα επαρ-
χιακά δικαστήρια, η προϊστορία
έχει καταδείξει πως συνήθως είναι
οι μικρές αλλαγές στα κείμενα των
νομοσχεδίων/προτάσεων νόμου
που κάνουν τη διαφορά. Άρα, ακόμα
κι αν υπάρξει μία συναινετική κα-
τάληξη κατά τις διαβουλεύσεις, το
ζητούμενο είναι και τα τελικά κεί-
μενα που θα τεθούν προς ψήφιση
να συνάδουν με το αποτέλεσμα
των διαβουλεύσεων και να μην δια-
φοροποιούνται σημαντικά λόγω
τροποποιήσεων της τελευταίας
στιγμής.

Υπό το βλέμμα SSM
Υπενθυμίζεται πως και ο Ενιαίος

Εποπτικός Μηχανισμός (SSM) πα-
ρακολουθεί στενά τις όποιες εξε-
λίξεις σε αλλαγές στα νομοθετικά
πλαίσια διαχείρισης των ΜΕΔ.
Όπως ανάφερε στην συνέντευξή
της στην «Κ» εντός Νοεμβρίου το
μέλος του Εποπτικού Συμβουλίου
της ΕΚΤ, Ελίζαμπεθ Μακόλ, «πα-
ρακολουθούμε τις εξελίξεις και
παραμένουμε επιφυλακτικοί ως
προς ορισμένες νομοθετικές προ-
τάσεις σε εθνικό επίπεδο που εν-
δέχεται να δυσχεράνουν την ικα-
νότητα των τραπεζών να ανακτή-
σουν την αξία των ακινήτων που
παραμένουν στην κατοχή τους
και των κόκκινων δανείων».

Όπως είπε σχετικά, «πρέπει να

γίνουν περισσότερα καθώς τα κόκ-
κινα δάνεια στην Κύπρο εξακο-
λουθούν να υπερβαίνουν τον μέσο
όρο της Ζώνης του Ευρώ. Αν και
οι περισσότερες τράπεζες έχουν
καταφέρει να μειώσουν σε μεγάλο
βαθμό τα κόκκινα δάνεια, κάποιες
εξακολουθούν να υστερούν στη
μεταβίβαση σημαντικών αποθε-
μάτων κατασχεμένων στοιχείων
ενεργητικού, η ηλικία των οποίων
αυξάνεται. Οι πρωτοβουλίες πο-
λιτικής διαδραματίζουν κομβικό
ρόλο βοηθώντας τις τράπεζες να
σημειώσουν πρόοδο ως προς τη
μείωση των προβληματικών στοι-
χείων ενεργητικού του παρελθόν-
τος. Σε αυτές περιλαμβάνεται ένα
αποτελεσματικό πλαίσιο για τις
κατασχέσεις (εκποιήσεις)».

Η κ. Μακόλ στην συνέντευξή
της είχε υποδείξει πως, «τα υψη-
λότερα επιτόκια αυξάνουν τον πι-
στωτικό κίνδυνο στα υφιστάμενα
αλλά και στα νέα δάνεια. Είναι
αναγκαίο να βελτιωθούν τα κρι-
τήρια έγκρισης χορηγήσεων ώστε
να αποφευχθεί μια συσσώρευση
νέων κόκκινων δανείων. Την ίδια
στιγμή περιμένουμε οι κυπριακές
τράπεζες να ενισχύσουν τις πρα-
κτικές διαχείρισης κινδύνου που
εφαρμόζουν, ώστε να εντοπίζουν
εγκαίρως τις αναμενόμενες πιστω-
τικές ζημίες στο τραπεζικό χαρ-
τοφυλάκιό τους. Τέτοια μέτρα θα
αποφέρουν καρπούς, μειώνοντας
την προκυκλικότητα μιας ενδεχό-
μενης επιβράδυνσης της οικονο-
μίας».

Οι λεπτομέρειες
απειλούν το πλαίσιο
εκποιήσεων
H κλεψύδρα αδειάζει, οι προειδοποιήσεις 
εντατικοποιούνται και δεν επιτρέπουν άλλη αναστολή

<<<<<<

Πλέον δεν υπάρχουν
άλλα περιθώρια ανα-
στολής της διαδικασίας. Για ακόμα μια φορά οι εμπλεκόμενοι καλούνται να τρέξουν σπριντ καθώς απομένουν μόνο μερικές μέρες για το

κλείσιμο της Βουλής.
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Δύσκολη η οδός μείωσης του πληθωρισμού
Συνέντευξη στην «Κ» των J. Nagel και Κ. Ηροδότου: Αποφεύχθηκε «ανώμαλη προσγείωση» της ευρωπαϊκής οικονομίας

ΣΥΝΈΝΤΕΥΞΗ 
στον ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Ο πρόεδρος της γερμανικής Bun-
desbank, Dr. Joachim Nagel επι-
σκέφθηκε την Κύπρο για να συμ-
μετάσχει σε συνέδριο της Κεντρι-
κής Τράπεζας της Κύπρου με θέμα,
«Εξελίξεις στην ευρωπαϊκή οικο-
νομία και η αποτελεσματικότητα
της Νομισματικής Πολιτικής». Στο
πλαίσιο του συνεδρίου συμφώνη-
σαν με τον διοικητή της Κεντρικής
Τράπεζας της Κύπρου, Κωνσταν-
τίνο Ηροδότου πως, θα πρέπει να
συνεχιστεί η αυστηρή νομισματική
πολιτική του Ευρωσυστήματος,
προκειμένου να αντιμετωπιστούν
οι υποκείμενες ισχυρές πιέσεις τι-
μών.

Στο περιθώριο του συνεδρίου
ο πρόεδρος της Bundesbank, δρ
Joachim Nagel (J.N.) και ο διοικη-
τής της Κεντρικής Τράπεζας της
Κύπρου, Κωνσταντίνος Ηροδότου
(Κ.Η.) παραχώρησαν από κοινού
συνέντευξη στην «Κ», μιλώντας
για τον πληθωρισμό, την τρέχουσα

στάση της Ευρωπαϊκής Κεντρικής
Τράπεζας (ΕΚΤ), τα επιτόκια και
τις επιπτώσεις των πολέμων στις
Οικονομίες.

Στη συνέντευξή τους ο δρ Nagel
αποκαλεί των πληθωρισμό ένα
πεισματάρικο και άπληστο θηρίο,
ενώ ο κ. Ηροδότου υποδεικνύει
πως δεν υπάρχει κάποια χώρα
στην Ευρωζώνη που να μην έχει
επηρεαστεί από τον υψηλό πλη-
θωρισμό.
- Ποια είναι η πρόβλεψή σας
για την πορεία του πληθωρι-
σμού στην Ευρωζώνη κατά το
επόμενο έτος και ποιοι παρά-
γοντες πιστεύετε ότι θα επη-
ρεάσουν περισσότερο την τάση
αυτή;

- J.N.: Είδαμε μια ενθαρρυντική
μείωση του πληθωρισμού φέτος.
Ειδικότερα, οι τιμές της ενέργειας
έχουν μειωθεί. Ωστόσο δεν μπο-
ρούμε να θεωρήσουμε δεδομένο
ότι ο πληθωρισμός θα συνεχίσει
να μειώνεται και τους επόμενους
μήνες. Επιτρέψτε μου να αναφέρω
τρεις παράγοντες. Πρώτον, ο αν-
τίκτυπος των επιδράσεων βάσεις
στην καθοδική πορεία του πλη-
θωρισμού εξασθενεί (dampening
base effects are getting weaker).
Οι τιμές ήταν ήδη πολύ υψηλές
το φθινόπωρο του 2022, γι’ αυτό
η αύξηση στο επίπεδο του φθινο-
πώρου του 2023 ήταν συγκριτικά
μικρή. Αυτό το μαθηματικό απο-
τέλεσμα σύντομα δεν θα υφίστα-
ται. Δεύτερον, τα δημοσιονομικά
μέτρα που έχουν σχεδιαστεί για
να περιορίσουν τις αυξήσεις της
τιμής της ενέργειας καταργούνται
σταδιακά σε πολλές χώρες της Ευ-
ρωζώνης. Τρίτον, η συνεχιζόμενη
υψηλή ζήτηση για εργαζομένους
σημαίνει ότι η αύξηση των μισθών
πιθανόν να παραμείνει ισχυρή.
Συνολικά, αναμένω ότι ο πληθω-
ρισμός θα συνεχίσει να μειώνεται,
αλλά με βραδύτερο ρυθμό και με
πιθανές αυξομειώσεις στην πο-
ρεία.
- Πόσο κοντά βρισκόμαστε στο
τέλος των αυξήσεων των επι-
τοκίων, δεδομένου ότι σχολιά-
σατε πρόσφατα ότι ο πληθω-
ρισμός είναι «ένα άπληστο θη-
ρίο»;

- J.N.: Ο υψηλός πληθωρισμός
πλήττει τα εισοδήματα και τα πε-
ριουσιακά στοιχεία. Και έχει ει-
σχωρήσει βαθιά στην οικονομία:
οι υποκείμενες πιέσεις στις τιμές
–για αγαθά και υπηρεσίες γενικά–
εξακολουθούν να είναι ισχυρές.
Αυτός είναι ο λόγος για τον οποίο
έχω αποκαλέσει τον πληθωρισμό

ένα πεισματάρικο, άπληστο θηρίο.
Δεν έχουμε ακόμη κερδίσει τη μά-
χη κατά του πληθωρισμού. Η επό-
μενη φάση της μείωσης του πλη-
θωρισμού θα είναι πιο δύσκολη.
Προσθέστε και ένα σενάριο στο
οποίο η κλιμάκωση των γεωπολι-
τικών εντάσεων θα μπορούσε να
συνεπάγεται υψηλότερο πληθω-
ρισμό και γίνεται σαφές ότι θα
ήταν πολύ νωρίς για να κηρύξουμε
τη νίκη επί των υψηλών ρυθμών
πληθωρισμού. Δεν μπορώ να πω
αν τα επιτόκια έχουν ήδη φτάσει
στο αποκορύφωμά τους. Στο Δι-
οικητικό Συμβούλιο της ΕΚΤ απο-
φασίζουμε για τα επιτόκια ανά συ-
νεδρίαση, με την προσέγγισή μας
να βασίζεται στα δεδομένα που
έχουμε ενώπιον μας.

Ανάπτυξη 3,1% μέχρι 2025
- Ποιες είναι οι προβλέψεις σας
για την ευρωπαϊκή οικονομία
την επόμενη πενταετία και ποι-
ος είναι ο ρόλος της ΕΚΤ στη
διαμόρφωση της μελλοντικής
της πορείας;

- Κ.Η.: H υποτονική ανάπτυξη
της ευρωπαϊκής οικονομίας κατά
το 2023 (0,7%) ήταν αναμενόμενη,
ωστόσο, είναι σημαντικό να ση-
μειώσουμε ότι αποφεύχθηκε αυτό
που αποκαλούμε «hard landing ή

ανώμαλη προσγείωση». Η οικο-
νομία της Ευρωζώνης αναμένεται
να ανακάμψει περαιτέρω κατά τα
επόμενα έτη και συγκεκριμένα
αναμένεται να πετύχει ανάπτυξη
1,5 % το 2025. Στην Κύπρο τα δε-
δομένα είναι καλύτερα αφού μέχρι
το 2025 η ανάπτυξη αναμένεται
να φτάσει το 3,1%. Καθοριστικός
παράγοντας για την υλοποίηση
των προβλέψεων είναι η ζήτηση
και οι επενδύσεις. Η σταθερότητα
των τιμών είναι απαραίτητη προ-
ϋπόθεση για να επιτευχθούν οι
προβλέψεις που αφορούν τη ζή-
τηση και τις επενδύσεις και γι’
αυτό η συνεισφορά της νομισμα-
τικής πολιτικής της ΕΚΤ στη δη-
μιουργία βιώσιμης οικονομικής
ανάπτυξης είναι καθοριστική. Χω-
ρίς σταθερότητα και συγκράτηση
των τιμών, οι άνθρωποι θα δυσκο-
λεύονται να αγοράσουν τα ανα-
γκαία και οι επιχειρήσεις να προ-
γραμματίσουν τις επενδύσεις για
την ανάπτυξή τους.
- Κατά την άποψή σας, εκτός
από τον πληθωρισμό, ποιες άλ-
λες προκλήσεις αντιμετωπίζει
η ευρωπαϊκή οικονομία και πώς
θα πρέπει να προσαρμοστεί η
νομισματική πολιτική για να
αντιμετωπίσει αυτές τις προ-
κλήσεις;

- Κ.Η.: Οι προκλήσεις για την
Ζώνη του Ευρώ είναι σημαντικές
και πολύ-επίπεδες. Μόνο και μόνο
η ταχύτητα με την οποία κάποιες
μέγα-τάσεις αναπτύσσονται απο-
τελεί πρόκληση. Οι γεωπολιτικές
εξελίξεις και οι συνέπειες τους –
κοινωνικές και οικονομικές– η
ασθενής αύξηση της παραγωγικό-
τητας, το φαινόμενο της «αποπαγ-
κοσμιοποίησης» και οι πιθανές συ-
νέπειες στις τιμές προϊόντων, οι
τεχνολογικές εξελίξεις και ειδικά
η ραγδαία άνοδος της Τεχνητής
Νοημοσύνης, αποτελούν τεράστιες
προκλήσεις που απαιτούν συστη-
ματική παρακολούθηση και γρή-
γορη λήψη αποφάσεων. Όπως βέ-
βαια και η αναγκαιότητα για την
πράσινη μετάβαση, η οποία θα
έχει μεν κόστος, αλλά αποτελεί μο-
νόδρομο και σίγουρα η υλοποίησή
της θα είναι ευεργετική για όλους.
Πρόκειται για τάσεις που παρακο-
λουθούμε συστηματικά στην ΕΚΤ
και στις εθνικές Κεντρικές Τράπεζες
ώστε –όποτε χρειαστεί– να λη-
φθούν οι κατάλληλες αποφάσεις
με βασικό γνώμονα τη διατήρηση
της σταθερότητας των τιμών.

Πόλεμοι και επιπτώσεις
- Ποιες είναι οι πιο ανησυχητικές
συνέπειες για την ευρωπαϊκή

οικονομία από τον συνεχιζό-
μενο πόλεμο μεταξύ Ισραήλ και
Χαμάς; Έχοντας παράλληλα κα-
τά νου και τη συνεχιζόμενη ει-
σβολή της Ρωσίας στην Ουκρα-
νία.

- J.N.: Αυτοί οι φρικτοί πόλεμοι
είναι πάντα στο μυαλό μου. Όσον
αφορά τις επιπτώσεις στην ευρω-
παϊκή οικονομία, βλέπω τους με-
γαλύτερους κινδύνους να αφορούν
την αγορά ενέργειας. Οι πόλεμοι
έχουν επίσης αυξήσει τον βαθμό
αβεβαιότητας που επηρεάζει τις
οικονομικές προοπτικές.

- Κ.Η.: Πάντα σε τέτοιες περι-
πτώσεις η ανθρωπιστική πτυχή
είναι η πιο σημαντική. Από οικο-
νομικής πλευράς, ο αντίκτυπος
των συγκρούσεων στην ευρωπαϊκή
οικονομία προς το παρόν είναι πε-
ριορισμένος. Εντούτοις, μία ενδε-
χόμενη κλιμάκωση των συγκρού-
σεων τόσο στην Ουκρανία όσο και
στη Μέση Ανατολή ενδεχομένως
να επηρεάσει την πορεία ανάκαμ-
ψης της Ευρωζώνης και να οδη-
γήσει τον πληθωρισμό σε υψηλό-
τερα από τα προβλεπόμενα επί-
πεδα με συνεπακόλουθη επιβρά-
δυνση της πορείας διόρθωσής του.

Χάραξη πολιτικής
- Δεδομένης της ανομοιογένειας

μεταξύ των οικονομιών της Ευ-
ρωζώνης, η ΕΚΤ εξισορροπεί
επαρκώς τη νομισματική της
πολιτική ώστε να καλύπτει τόσο
τις ισχυρότερες όσο και τις πιο
αδύναμες οικονομίες;

- J.N.: Στο Διοικητικό Συμβούλιο
της ΕΚΤ, επιδίωξή μας είναι η στα-
θερότητα των τιμών στην Ευρω-
ζώνη στο σύνολό της. Οι διαρθρω-
τικές διαφορές μεταξύ των οικο-
νομιών της Ευρωζώνης, καθώς
και οι ιδιοσυγκρασιακοί επιχει-
ρηματικοί κύκλοι σημαίνουν ότι
η ενιαία νομισματική πολιτική
μπορεί να μην έχει παντού την
ίδια επίδραση στις τιμές ή την πα-
ραγωγή. Οι διαφορές αυτές δεν
μπορούν να αποφευχθούν πλήρως
σε μια νομισματική ένωση κυ-
ρίαρχων κρατών. Εναπόκειται
στους υπεύθυνους χάραξης οικο-
νομικής πολιτικής σε εθνικό και
ευρωπαϊκό επίπεδο να στηρίξουν
τη διαρθρωτική σύγκλιση και να

αντιμετωπίσουν τις διαφορετικές
θέσεις στον επιχειρηματικό κύκλο.
Στο Διοικητικό Συμβούλιο της
ΕΚΤ, η εντολή μας είναι να λαμ-
βάνουμε την καλύτερη δυνατή
απόφαση για την σταθερότητα
των τιμών στην Ευρωζώνη στο
σύνολό της.

- Κ.Η.: Είναι λογικό η νομισμα-
τική πολιτική να επιδρά διαφορε-
τικά στην εθνική οικονομία της
κάθε χώρας, κι αυτό οφείλεται
τόσο σε διαφορετικούς οικονομι-
κούς παράγοντες όσο και σε κοι-
νωνικούς παράγοντες. 

Ωστόσο, κοιτάζοντας τα δεδο-
μένα δεν υπάρχει κάποια χώρα
στην Ευρωζώνη που να μην έχει
επηρεαστεί από τον υψηλό πλη-
θωρισμό και στην οποία να μην
ήταν αναγκαίο να επανέλθει η
σταθερότητα των τιμών. Και παρά
τις εθνικές διαφορές, οι αποφάσεις
της ΕΚΤ επηρέασαν με παρόμοιο
τρόπο τις χώρες της Ευρωζώνης,
γεγονός που συνέβαλε στη μεγάλη
μείωση του πληθωρισμού, φέρ-
νοντας τον στόχο του 2% ακόμα
πιο κοντά.

Σταθερότητα των τιμών
- Πώς θα περιγράφατε τη σχέση
μεταξύ μιας από τις μεγαλύτερες
οικονομίες της Ευρώπης και
μιας από τις μικρότερες; Υπάρ-
χουν κοινά σημεία και κατα-
νόηση μεταξύ Γερμανίας και
Κύπρου σε θέματα νομισματι-
κής πολιτικής;

- J.N.: Μοιραζόμαστε βαθύτα-
τους δεσμούς με την Ευρώπη. Η
Κύπρος βρίσκεται στην καρδιά
της Ευρώπης, διαθέτει από τις πα-
λαιότερες ρίζες στην ήπειρο και
είναι βαθιά ενσωματωμένη στην
ιστορία της. Πέραν αυτού, αυτό
που μας ενώνει όλους στο Διοικη-
τικό Συμβούλιο της ΕΚΤ είναι ο
κοινός μας στόχος: η διατήρηση
της σταθερότητας των τιμών στην
Ευρωζώνη.

- Κ.Η.: Οι δύο χώρες, παρά τις
διαφορές στο μέγεθός τους και τα
διαφορετικά τους χαρακτηριστικά,
αντιμετωπίζουν μία κοινή πρό-
κληση όπως κι οι υπόλοιπες χώρες
της Ευρωζώνης: τη μεγάλη αύξηση
των τιμών που οδηγεί σε σημαν-
τική μείωση της αγοραστικής δυ-
νατότητας για τον καταναλωτή
και τα νοικοκυριά. Επιπρόσθετα,
κατά την επίσκεψη του δρ Nagel
στην Κύπρο, συμφωνήσαμε για
μία θεσμοθετημένη τεχνοκρατική
συνεργασία μεταξύ Bundesbank
και Κεντρικής Τράπεζας της Κύ-
πρου.

<<<<<<

Ο πληθωρισμός 
θα συνεχίσει να 
μειώνεται, αλλά με
βραδύτερο ρυθμό 
και με πιθανές αυξομει-
ώσεις στην πορεία, 
σημειώνει ο πρόεδρος
της Bundesbank.

<<<<<<

Ενδεχόμενη κλιμάκω-
ση των συγκρούσεων
τόσο στην Ουκρανία
όσο και στη Μέση Ανα-
τολή ενδεχομένως 
να επηρεάσει την πο-
ρεία ανάκαμψης της
Ευρωζώνης, τονίζει 
ο διοικητής της Κεντρι-
κής Τράπεζας.

Στο Διοικητικό Συμβούλιο της ΕΚΤ, επιδίωξη είναι η σταθερότητα των τιμών στο σύνολο της Ευρωζώνης, τονίζουν οι Nagel και Ηροδότου.

Από το συνέδριο της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου με θέμα «Εξελίξεις στην ευρωπαϊκή οικονομία και η αποτελεσματικότητα της Νομισματικής
Πολιτικής», στη Λευκωσία.
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Οι λάθος χειρισμοί της ΑΗΚ με τους ρύπους
Η πολιτική του «buy as you pollute» η οποία πυροβολεί τα πόδια της, αλλά και τα δημόσια οικονομικά

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Δίχως πλάνο διαχείρισης ή μέτρα
αντιστάθμισης έναντι της αναμε-
νόμενης αύξησης της τιμής των δι-
καιωμάτων εκπομπής ρύπων μέσα
στο 2024 παρουσιάζεται η Αρχή
Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ). Την
ίδια ώρα, σύμφωνα με το σημείωμα
Προϋπολογισμού που έχει υποβάλει,
η Αρχή σχεδιάζει αύξηση της κα-
τανάλωσης μαζούτ κατά 8,7% σε
σχέση με το 2023, σε συνδυασμό
και με μείωση κατανάλωσης diesel
(που είναι λιγότερο ρυπογόνο) κατά
20%. Αυτή τη πρακτική ασκείται
όταν εκτιμάται πως λόγω και της
κλιματικής αλλαγής, η οποία συνε-
πάγεται θερμότερα καλοκαίρια και
ψυχρότερους χειμώνες, η συνολική
ζήτηση για ενέργεια αναμένεται
πως θα αυξηθεί. Μια πιθανή αύξηση
του όγκου ρύπων δε, θα λειτουργήσει
σωρευτικά στην απουσία στρατη-
γικής για διαχείριση του κόστους
αγοράς, βάσει και της υφιστάμενης
προσέγγισης που χρησιμοποιεί η
ΑΗΚ, τηλεγόμενη «buy-as-you-pol-
lute». Και όλα τα παραπάνω, τηστιγ-
μή που υπενθυμίζει το Δημοσιονο-
μικό Συμβούλιο της Κύπρου ότι το
κόστος ηλεκτρικής ενέργειας απο-
τελεί μια από τις σημαντικότερες
μακροοικονομικές αδυναμίες της
χώρας και ασκεί σημαντικές αυξη-
τικές πιέσεις στον πληθωρισμό και
πτωτικές στην ανάπτυξη, ενώ πλήτ-
τει τους εμπορικούς όρους και την
ανταγωνιστικότητα της Κύπρου.

Στην ετήσια έκθεσή του για το
2023 το Δημοσιονομικό Συμβούλιο
Κύπρου σημειώνει πως, από πλευράς
της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου
(ΑΗΚ) δεν υφίσταται πολιτική δια-
χείρισης των αναγκών ή αντιστάθ-
μισης των κινδύνων που απορρέουν
από την αυξομείωση των τιμών στην

αγορά δικαιωμάτων εκπομπής ρύ-
πων (ΔΕΡ). O οργανισμός εξασφαλίζει
δικαιώματα από τη δευτερογενή
αγορά βάσει των τρεχουσών αναγ-
κών όπως αυτές προκύπτουν από
τους μηνιαίους ρύπους της Αρχής
(buy-as-you-pollute). Έτσι, το Συμ-
βούλιο σημειώνει ότιη αναμενόμενη
αύξηση των τιμών μέσα στο 2024,
καθώς και αλλαγές στο Σύστημα
Εμπορίας Δικαιωμάτων Εκπομπών
(ΣΕΔΕ) αναμένεται πως θα οδηγή-

σουν σε μεγαλύτερες διακυμάνσεις
στην τιμή αγοράς δικαιωμάτων. Η
τάση των τιμών, δε, είναι εσκεμμένα
και κατόπιν σχεδιασμού αυξητική
στην εν λόγω αγορά. Πρόκειται,
επομένως, για ένα κόστος για το
οποίο θα πρέπει να διασφαλιστεί
μεγαλύτερη ασφάλεια καθώς προ-
σεγγίζει ήδη το επίπεδο των 300
εκατ. ευρώ. Ο κίνδυνος υψηλής από-
κλισης από τις εκτιμήσεις του προ-
ϋπολογισμού της Αρχής είναι ιδι-
αίτερα υψηλός.

Δίχως πολιτική ρίσκου
Το Δημοσιονομικό Συμβούλιο

κατά την Έκθεσή τουσχολιάζει ότι,
η αγορά δικαιωμάτων βάσει τρε-
χουσών αναγκών, χωρίς πολιτική
διαχείρισης του ρίσκου αύξησης
της τιμής των δικαιωμάτων, προ-
στατεύει την Αρχή από τυχόν κα-
τηγορίες σε περίπτωση όπου οι τιμές

υποχωρήσουν προσωρινά μετά την
αγορά. Ωστόσο, την ίδια στιγμή, με
αυτή την πολιτική αυξάνεται η μέση
τιμή και το συνολικό κόστος της
αγοράς ΔΕΡ σε βάθος χρόνου. Επι-
πλέον, σημειώνει ότι, η εν λόγω πο-
λιτική αποκλίνει σημαντικά από τις
βέλτιστες πρακτικές και ως εκ τού-
του, προκύπτει πως δεν υφίσταται
πολιτική διαχείρισης του ρίσκου
αύξησης των τιμών, αλλά μόνο πο-
λιτική διαχείρισης της φήμης των
στελεχών της Αρχής, αν μειωθούν
οι τιμές μετά την αγορά. 

Κατά το Συμβούλιο η σημερινή
διαχείριση βάσει της λογικής «buy-
as-you-go» εγκλωβίζει την Αρχή σε
μεσοπρόθεσμα αυξητική τάση του
εν λόγω κόστους, το οποίο έχει ήδη
φτάσει σε τέτοια επίπεδα, που απο-
τελεί σημαντική μακροοικονομική
αδυναμία της χώρας. Επίσης, αφήνει
την Αρχή εκτεθειμένη στις αυξο-

μειώσεις των τιμών, και δη σε μια
εποχή κατά την οποία η γενική τάση
των τιμών είναι αυξητική. Επιπλέον,
αποκλείει τις ευκαιρίες εκμετάλλευ-
σης προσωρινών μειώσεων των τι-
μών για μελλοντικούς σκοπούς. Ακό-
μα, αποκλείει τις ευκαιρίες αντι-
στάθμισης του ρίσκου. Πρόσθετα,
αποφεύγει μεν το προσωπικό ρίσκο
φήμης (reputation risk) για τα στε-
λέχη της Αρχής (σε περίπτωση που
καταγραφεί προσωρινή μείωση των
τιμών μετά την αγορά) αλλά ταυτό-
χρονα διασφαλίζει υψηλότερες μέσες
τιμές και συνολικό κόστος σε βάθος
χρόνου. Τέλος, ενισχύει την αβε-
βαιότητα για το συνολικό κόστος
και αυξάνει την πιθανότητα από-
κλισης από τον Προϋπολογισμό της
Αρχής.

«Παρόμοια φαίνεται πως είναι
και η εικόνα σε σχέση με την αγορά
καυσίμων, για την οποία ισχύουν

οι ίδιες παρατηρήσεις σχετικά με
την απόκλιση από τις βέλτιστες πρα-
κτικές για τη διαχείριση του κό-
στους», επισημαίνει το Συμβούλιο.

Λόγοι ανησυχίας
Το Συμβούλιο υπογραμμίζει στη

συνέχεια ότι, από μόνη της, η απου-
σία πτωτικής τάσης στους ρύπους
της Αρχής είναι λόγος ανησυχίας
για την γενικότερη πορεία τα επό-
μενα χρόνια, και εισήγησή τουείναι
η άμεση ανάπτυξη και υιοθέτηση
πολιτικής διαχείρισης ρίσκου έναντι
της αυξομείωσης των τιμών σε καύ-
σιμα και ΔΕΡ. «Η πρόσφατη από-
φαση για αναβάθμιση του σταθμού
της Δεκέλειας αποτελεί σημαντικό
πρώτο βήμα προς την ορθή κατεύ-
θυνση. Ωστόσο, η Κύπρος εξακο-
λουθεί να έχει μία από τις υψηλό-
τερες εντάσεις ρύπων ως προς την
παραγωγή ηλεκτρισμού. Συγκεκρι-

μένα, η παραγωγή ενέργειας στην
Κύπρο συνεπάγεται την εκπομπή
589 gCO2/KWh, 247% του ευρω-
παϊκού μέσου όρου (221 gCO2/KWh).
Έτσι, κατατάσσεται στην 25η θέση
στην Ε.Ε., πίσω μόνο από την Εσθο-
νία και Πολωνία, και σημαντικά
υψηλότερα από την 24η θέση (Βουλ-
γαρία, 422 gCO2/KWh)», σχολιάζει.

Από μόνο του το γεγονός ότι ο
όγκος ρύπων, για τον οποίο θα πρέ-
πει να αγοραστούν δικαιώματα, πα-
ραμένει σταθερός, συνιστά αποτυχία
στην προσπάθεια ενεργειακής με-
τάβασης. Ωστόσο, πρέπει να σημει-
ωθεί πως ακόμα και η υπόθεση για
σταθεροποίηση των αναγκών αγο-
ράς δικαιωμάτων, φαίνεται να είναι
επίφοβη καθώς οι σχεδιασμοί προ-
βλέπουν την αύξηση της καύσης
μαζούτ για το 2024, σύμφωνα με
τον Προϋπολογισμό της Αρχής. Το
ΔΣΚ σημειώνει την ανησυχία του
για τις εκτιμήσεις που σχετίζονται
με το κόστος αγοράς ΔΕΡ για το
2024, καθώς υφίστανται και λόγοι
για ανησυχία σε σχέση με το ποσό
των δικαιωμάτων που θα πρέπει να
εξασφαλιστούν, ενώ, τόσο η τάση
όσο και ο σχεδιασμός του συστή-
ματος αγοράς δικαιωμάτων εκπομ-
πής, προμηνύουν σημαντικές αυ-
ξήσεις στις τιμές πλειστηριασμού. 

Τέλος, το συμβούλιο σημειώνει
επίσης πως, οι εκτιμήσεις για μείωση
του κόστους αγοράς ΔΕΡ στο Με-
σοπρόθεσμο Δημοσιονομικό Πλαίσιο
(2024-2026) εκ πρώτης όψεως μοι-
άζουν ως υπεραισιόδοξες. Χαρα-
κτηριστικά, ο Προϋπολογισμός 2024
και ΜΔΠ εκτιμούν μείωση σε σχέση
με τον προηγούμενο χρόνο κατά
3% το 2024, 43,7% το 2025 και 1,2%
το 2026, κάτι που δεν στηρίζεται
από άλλες προβλέψεις δαπανών οι
οποίες να σχετίζονται με μείωση
της παραγωγής ρύπων.

<<<<<<

Κόστος για το οποίο θα
πρέπει να διασφαλιστεί
μεγαλύτερη ασφάλεια
καθώς προσεγγίζει ήδη
το επίπεδο των 300
εκατ. ευρώ.

Δεν υφίσταται πολιτική διαχείρισης του ρίσκου αύξησης των τιμών, αλλά μόνο πολιτική διαχείρισης της φήμης των
στελεχών της Αρχής.
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Τη δυνατότητα στους φορολογου-
μένους που θέλουν να κλείσουν 
με ευνοϊκούς όρους και συνο-
πτικές διαδικασίες φορολογικές 
υποθέσεις που εκκρεμούν στα 
δικαστήρια δίνει το υπουργείο 
Οικονομικών παρατείνοντας τη 
λειτουργία της επιτροπής εξώ-
δικης επίλυσης φορολογικών 
διαφορών. Οσοι υποβάλουν μέ-
χρι τις 30 Ιουνίου 2024 αίτηση 
και δεχθούν την πρόταση της 
επιτροπής θα κερδίσουν μεί-
ωση προσαυξήσεων και προ-
στίμων έως και κατά 75% και 
ρύθμιση των οφειλών σε έως 
24 δόσεις. Θα πρέπει όμως να 
καταβάλουν το 30% της οφειλής 
μέσα σε πέντε ημέρες από την 
υπογραφή του συμβιβασμού. 
Το υπόλοιπο μπορεί να κατα-
βληθεί σε δόσεις.

Σύμφωνα με τα στοιχεία του 
υπουργείου Εθνικής Οικονομίας 
και Οικονομικών, από τον Νο-
έμβριο του 2020 έχουν κατατε-
θεί στην επιτροπή 5.349 υπο-
θέσεις στις οποίες το συνολικό 
ποσό που έχει καταλογισθεί από 
τις εφορίες ανέρχεται σε 901,5 
εκατ. ευρώ. Οι προτάσεις συμ-
βιβασμού της επιτροπής αντι-
στοιχούν σε 590,1 εκατ. ευρώ, 
δηλαδή όσοι αποδέχθηκαν την 
πρόταση είχαν κατά μέσον όρο 
έκπτωση 34,6% επί του ποσού 
που είχε καταλογισθεί από τις 
εφορίες. Σε εκκρεμότητα βρί-
σκονται 755 υποθέσεις από την 
επιτροπή, οι οποίες θα πρέπει το 
αργότερο μέχρι τις 31 Οκτωβρί-
ου 2024 να έχουν εξετασθεί. Σε 
διαφορετική περίπτωση θεωρεί-
ται ότι απορρίφθηκαν σιωπηρά 
και επανεισάγονται στο αρμόδιο 
δικαστήριο.

Οπως προκύπτει από τα στοι-
χεία του υπουργείου ∆ικαιοσύ-
νης έως τις 31/3/2023 (τελευταία 
διαθέσιμα δεδομένα) οι εκκρε-

μείς φορολογικές υποθέσεις στα 
διοικητικά εφετεία ανέρχονται 
σε 4.789, ενώ οι τελωνειακές 
σε 600.

Με βάση τα υπάρχοντα στοι-
χεία (31/12/2022) 1.398 δεν 
έχουν προσδιορισθεί ακόμα, 
1.961 έχουν προσδιορισθεί, ενώ 
για 1.460 δεν έχει εκδοθεί ακό-

μα απόφαση και 83 είναι από 
το 2020. Η καθυστέρηση στην 
εκδίκαση των υποθέσεων, για 
όσους εκτιμούν ότι έχουν πιθα-
νότητες να κερδίσουν τη δίκη 
ή να μειωθεί το ποσό που έχει 
καταλογισθεί από την εφορία, 
είναι ιδιαίτερα πιθανό να τους 
οδηγήσει στην εξώδικη επιτρο-
πή επίλυσης διαφορών. Φυσικά 
υπάρχουν και άλλες περιπτώ-
σεις όπου οι προσφεύγοντες 
απλά κερδίζουν από τέτοιες 
καθυστερήσεις μεταθέτοντας 
με τον τρόπο αυτό την πληρω-
μή των ποσών που τους έχει 
καταλογίσει η εφορία.

Οι συνεχείς παρατάσεις στη 
λειτουργία της εξώδικης επιτρο-

πής επίλυσης φορολογικών δια-
φορών κρίθηκαν αναγκαίες για 
τους εξής λόγους:
 1. Αν και η παραπομπή των υπο-
θέσεων φορολογικών διαφορών 
στην επιτροπή είναι προαιρετι-
κή, έχει δεχθεί έναν σημαντικό 
αριθμό υποθέσεων προς επίλυ-
ση με συνολικά καταλογισθέ-
ντα ποσά που προσεγγίζουν το 
1 εκατ. ευρώ και τα αιτήματα 
για ένταξη και νέων υποθέσε-
ων είναι πολλά.
2. Η εν λόγω επιτροπή είναι η τε-
λευταία εναλλακτική που έχουν 
στη διάθεσή τους οι φορολο-
γούμενοι για να επιλύσουν την 
υπόθεσή τους εκτός δικαστικής 
οδού και σε συντομότερο χρονι-

κό διάστημα από αυτό που απαι-
τείται στα δικαστήρια.
3. Εφόσον οι προσφεύγοντες 
στην επιτροπή αποδεχθούν τον 
συμβιβασμό μπορούν να εξο-
φλήσουν την οφειλή τους σε 24 
δόσεις και με σημαντική μείω-
ση του ποσού κύριου φόρου και 
των τόκων και προσαυξήσεων.
4. Το ∆ημόσιο εισπράττει σε συ-
ντομότερο χρόνο έστω και ένα 
μέρος των αρχικώς καταλογι-
σθέντων φόρων και προστίμων.

Τι πρέπει να γνωρίζουν οι εν-
διαφερόμενοι.
•  Η αίτηση υποβάλλεται αποκλει-
στικά ηλεκτρονικά στον ιστότο-
πο www.eefdd.gr και λαμβάνει 
ηλεκτρονικά αριθμό φακέλου.

•  Η επιτροπή αποφαίνεται κατά 
πλειοψηφία. Στην περίπτωση 
που κρίνει απαράδεκτη την αί-
τηση, κοινοποιεί στον αιτούντα 
πρακτικό ματαίωσης της εξώδι-
κης επίλυσης. Εφόσον η αίτη-
ση κριθεί παραδεκτή οι ισχυ-
ρισμοί εξετάζονται με βάση τη 
νομολογία και την πάγια πρα-
κτική της φορολογικής διοίκη-
σης. Στις περιπτώσεις αυτές, η 
αίτηση μπορεί να γίνει μερικά 
ή ολικά δεκτή.
•  Με την επίλυση της διαφοράς 
και εφόσον καταβληθεί από τον 
φορολογούμενο ποσοστό τουλά-
χιστον 30% του κύριου φόρου 
που οφείλεται, εντός 5 εργάσι-
μων ημερών από την υπογραφή 
του συμβιβασμού το ποσό της 
οφειλής καταβάλλεται σε έως 24 
δόσεις και παρέχεται έκπτωση 
στους πρόσθετους φόρους, τό-
κους, προσαυξήσεις και πρόστι-
μα, η οποία ανέρχεται σε 75% 
εάν καταβληθεί σε 1 δόση, σε 
65% για 2-4 δόσεις, σε 55% για 
5-8 δόσεις, σε 50% για 9-12 δό-
σεις, σε 45% για 13-16 δόσεις, 
σε 40% για 17-20 δόσεις και σε 
35% για 21-24 δόσεις.
•  Εάν δεν καταβληθεί ποσοστό 
τουλάχιστον 30% του κύριου 
φόρου που οφείλεται, εντός 5 
εργάσιμων ημερών από την 
αποδοχή της πρότασης της επι-
τροπής, ή χαθούν δύο συνεχό-
μενες δόσεις ή οι δύο τελευταί-
ες ο συμβιβασμός ανατρέπεται 
αναδρομικά, θεωρείται ότι δεν 
επήλθε ποτέ και τυχόν κατα-
βληθέντα ποσά θεωρούνται ότι 
καταβλήθηκαν έναντι της αρ-
χικής οφειλής.

Σύμφωνα με το χρονοδιά-
γραμμα του υπουργείου Οικονο-
μικών, η προθεσμία ολοκλήρω-
σης της εξέτασης των αιτήσεων 
εξώδικης επίλυσης ολοκληρώνε-
ται στις 31 Οκτωβρίου 2024 και 
τα πρακτικά επίλυσης εκδίδο-
νται έως τις 31 ∆εκεμβρίου 2024.

Του ΠΡΟΚΟΠΗ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Οι ενδιαφερόμενοι
θα πρέπει
να υποβάλουν
αίτηση έως
τις 30 Ιουνίου 2024.

«Ψαλίδι» 34% σε φόρους και πρόστιμα
Οσοι αμφισβητούν τους ελέγχους της εφορίας μπορούν να καταφύγουν στην επιτροπή εξώδικης επίλυσης φορολογικών διαφορών

Δεν γέμισε τα ταμεία των επιχει-
ρήσεων λιανικού εμπορίου η 
πολλά υποσχόμενη περίοδος της 
Black Friday, με σχεδόν 1 στις 
2 επιχειρήσεις να δηλώνει πως 
οι πωλήσεις της κινήθηκαν στα 
ίδια επίπεδα με την αντίστοιχη 
περυσινή χρονιά. Μάλιστα, το 
υπόλοιπο 40% σημειώνει πως 
κατέγραψε χειρότερες επιδόσεις 
συγκριτικά με πέρυσι, την ώρα 
που οι πληθωριστικές πιέσεις 
και η μείωση του διαθέσιμου 
εισοδήματος εξακολουθούν να 
επηρεάζουν σημαντικά τη συ-
μπεριφορά των καταναλωτών. 
Η καταναλωτική φρενίτιδα που 
συνήθως εκδηλώνεται την πε-
ρίοδο αυτή δεν φάνηκε να απο-
τυπώνεται στους τζίρους των 
επιχειρήσεων, με αποτέλεσμα 
αρκετοί έμποροι να εναποθέ-
τουν τις ελπίδες τους στην εορ-
ταστική περίοδο και στη συνή-
θως αυξημένη καταναλωτική 
κίνηση των Χριστουγέννων.

Σύμφωνα με έρευνα του Ιν-
στιτούτου Εμπορίου και Υπη-
ρεσιών της ΕΣΕΕ στην οποία 
συμμετείχε ένα δείγμα 300 
επιχειρήσεων του κλάδου που 
πραγματοποιούν εκπτώσεις, 
σχεδόν 6 στις 10, δηλαδή το 
56%, συμμετείχαν φέτος στην 
Βlack Friday. Οι περισσότερες 
επιχειρήσεις της έρευνας, ήτοι 
το 41%, προχώρησαν σε μειώ-
σεις τιμών όλη την εβδομάδα, 
δηλαδή από τις 20 Νοεμβρίου 
μέχρι τις 25 Νοεμβρίου, ενώ 
μόλις το 12% αρκέστηκε να κά-
νει μειώσεις μόνο την ημέρα 
της Βlack Friday, δηλαδή στις 
24 Νοεμβρίου. Ενα μικρό αλλά 
υπαρκτό ποσοστό της τάξης 
του 9% δήλωσε πως έχει προχω-
ρήσει σε μειώσεις τιμών στο κα-
τάστημα καθ’ όλη τη διάρκεια 
του Νοεμβρίου, γεγονός που 
συνδέεται και με την προσπά-
θεια αρκετών εμπόρων να ενι-

σχύσουν τις μέχρι τώρα υποτο-
νικές πωλήσεις τους. Αυτό γιατί 
το 43% των επιχειρήσεων της 
έρευνας είδε τις πωλήσεις του 
να μειώνονται τη φετινή φθι-
νοπωρινή περίοδο, ενώ μόλις 
το 18% κατέγραψε βελτίωση 
το διάστημα αυτό. Βέβαια, η 
εξέλιξη αυτή οφείλεται και στο 
γεγονός πως οι καλές καιρικές 
συνθήκες δεν ευνόησαν ιδιαί-
τερα την αγορά χειμερινών ει-
δών. Αρκετές επιχειρήσεις από 
τον κλάδο της ένδυσης λένε 

πως τον Οκτώβριο σημειώθη-
κε ένα «μούδιασμα» στις πωλή-
σεις χειμερινών ειδών, κάτι που 
το αποδίδουν στον πολύ ζεστό 
καιρό. Οι μειώσεις τιμών που 
προέβησαν οι έμποροι για να 
προσελκύσουν το ενδιαφέρον 
των καταναλωτών κινήθηκαν 
για το 36% στην περιοχή του 
11%-20%. Το 34% μείωσε τις τι-
μές 21%-30%, ενώ σε σχεδόν μι-
σή τιμή (41%-50%) πωλούσε τα 
προϊόντα του το 11%. Παραπά-
νω από τις μισές επιχειρήσεις, 
δηλαδή το 55%, έκανε έκπτωση 
σε όλα τα εμπορεύματα που δι-
αθέτει στο κατάστημα, ενώ το 
17% των επιχειρήσεων επέλεξε 
να κάνει εκπτώσεις σε εμπορεύ-
ματα στοκ. Αντίστοιχο ποσο-
στό έκανε εκπτώσεις σε συγκε-
κριμένη κατηγορία προϊόντων, 
ενώ μόλις το 8% πραγματοποί-
ησε μειώσεις στο μεγαλύτερο 

μέρος των νέων παραλαβών της 
σεζόν. Σε ό,τι αφορά τον βαθ-
μό ικανοποίησης των επιχει-
ρήσεων για τις πωλήσεις κατά 
τη φετινή Black Friday το 44% 
θεωρεί πως οι επιδόσεις ήταν 
χαμηλές, ενώ το 49% πως ήταν 
μέτριες. Ως προς τις προωθητι-
κές ενέργειες που ακολούθησαν 
την περίοδο της Black Friday 
το 40% επέλεξε διαφημιστικά 
μηνύματα στη βιτρίνα του κα-
ταστήματος, ενώ 3 στις 10 έκα-
ναν προωθητικές ενέργειες στη 
σελίδα της επιχείρησης ή στα 
social media. «Πονοκέφαλο» 
προκαλεί το νέο φορολογικό νο-
μοσχέδιο για τους ελεύθερους 
επαγγελματίες, καθώς σχεδόν 
οι μισές, ήτοι το 46%, θεωρούν 
πως αυτό θα πλήξει αποκλει-
στικά τις μικρές επιχειρήσεις, 
ενώ το 11% εκτιμά ότι μπορεί 
να βάλει λουκέτο.

Το 40% των 
επιχειρήσεων 
κατέγραψε 
χειρότερες επιδόσεις 
συγκριτικά με πέρυσι.

Στο 3% υποχώρησε ο πληθωρι-
σμός στην Ελλάδα τον Νοέμ-
βριο, σύμφωνα με προκαταρκτι-
κά στοιχεία της Eurostat, μετά 
το άλμα του 3,8% που είχε κάνει 
τον Οκτώβριο. Σε ό,τι αφορά την 
Ευρωζώνη, η άνοδος των τιμών 
συνέχισε να επιβραδύνεται πιο 
κοντά στον στόχο του 2% της 
ΕΚΤ και με ταχύτερο ρυθμό από 
το προσδοκώμενο. Σύμφωνα με 
τη Eurostat, ο πληθωρισμός στο 
μπλοκ έφτασε σε χαμηλό τουλά-
χιστον δύο ετών, στο 2,4% τον 
Νοέμβριο από 2,9% τον Οκτώ-
βριο. Σημειώνεται πως η πλειο-
νότητα των χωρών παρουσίασε 
μικρή ή μεγάλη αποκλιμάκωση 
στην άνοδο των τιμών αυτόν 
τον μήνα. 

Σε ευρωπαϊκό επίπεδο, σύμ-
φωνα με τα στοιχεία, η κατηγο-
ρία τροφίμων, αλκοόλ και καπνού 
συνέχισαν να τροφοδοτούν, αν 
και με βραδύτερο ρυθμό, τον 
πληθωρισμό, καταγράφοντας 
άνοδο 6,9% τον Νοέμβριο ένα-
ντι 7,4% τον Οκτώβριο. Ακολου-
θούν οι υπηρεσίες με άνοδο 4% 
έναντι 4,6% τον προηγούμενο 
μήνα και τα μη ενεργειακά αγαθά 
με 2,9% έναντι 3,5% τον Οκτώ-
βριο. Αντιθέτως, στον τομέα της 
ενέργειας συνεχίστηκε η πτωτι-
κή πορεία, με υποχώρηση 11,5% 
έναντι -11,2% τον Οκτώβριο.

Αξίζει να σημειωθεί ότι ο δομι-
κός πληθωρισμός, ο δείκτης που 
εξαιρεί τις ευμετάβλητες τιμές 
της ενέργειας, των τροφίμων, 
του αλκοόλ και του καπνού, επι-
βραδύνθηκε για τέταρτο συνα-
πτό μήνα και μάλιστα σημαντικά 
στο 3,6% από 4,2%. Πρόκειται για 
έναν δείκτη που παρακολουθεί 
στενά η ΕΚΤ για τις πιέσεις στην 
ακρίβεια και κατά συνέπεια για 
τη χάραξη της νομισματικής πο-
λιτικής. Χάρη στη θετική εικόνα 

που σκιαγραφείται στο πεδίο του 
πληθωρισμού, οι traders ποντά-
ρουν σε μείωση των επιτοκίων 
δανεισμού από την ΕΚΤ νωρίτε-
ρα από το αρχικά προσδοκώμενο 
και παρότι οι αρμόδιοι αξιωμα-
τούχοι έχουν τονίσει επανειλημ-
μένα ότι το κόστος δανεισμού θα 
παραμείνει υψηλό για παρατετα-
μένο διάστημα. Παράλληλα, η 
οικονομία του μπλοκ επιβραδύ-
νεται με τα τελευταία στοιχεία 
να δείχνουν οριακή συρρίκνωση 
του ΑΕΠ κατά 0,1% το γ΄ τρίμη-
νο και τις μεγάλες οικονομίες να 
βρίσκονται στο χείλος της ύφε-
σης με βαρίδι τους κλάδους της 
μεταποίησης και των υπηρεσιών.

Υποχώρησε στο 3%
ο πληθωρισμός
τον Νοέμβριο στην Ελλάδα

Χαμηλές πτήσεις στην Black Friday

Ο δείκτης τιμών
στην Ευρωζώνη 
έφτασε σε χαμηλό 
τουλάχιστον δύο ετών, 
στο 2,4% από 2,9%
τον Οκτώβριο.

Της ΔΕΣΠΟΙΝΑΣ ΚΟΝΤΗ 

Η καταναλωτική φρενίτιδα που συνήθως εκδηλώνεται την ημέρα αυτή δεν αποτυπώθηκε στους τζίρους των επι-
χειρήσεων, με αποτέλεσμα αρκετοί έμποροι να εναποθέτουν τις ελπίδες τους στην εορταστική περίοδο.

Η κατηγορία τροφίμων, αλκοόλ και 
καπνού συνέχισε να τροφοδοτεί, αν 
και με βραδύτερο ρυθμό, τον πλη-
θωρισμό.
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Κάτω από 10% υποχώρησε η 
ανεργία για πρώτη φορά ύστε-
ρα από 14 χρόνια. Σύμφωνα 
με τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, 
το εποχικά διορθωμένο ποσο-
στό ανεργίας τον Οκτώβριο 
του 2023 ανήλθε σε 9,6% ένα-
ντι 11,8% τον Οκτώβριο του 
2022. Η τελευταία φορά που 
είχε καταγραφεί μονοψήφιο 
ποσοστό (9,9%) ήταν τον Αύ-
γουστο του 2009.

Οι  απασχολούμενο ι 
ανήλθαν τον Οκτώβριο σε 
4.257.939 άτομα σημειώνο-
ντας αύξηση κατά 145.353 ερ-
γαζομένους σε σχέση με πριν 
από ένα έτος (+3,5%), αλλά 
και κατά 55.348 εργαζομένους 
(+1,3%) σε σχέση με τον Σε-
πτέμβριο, δηλαδή τον αμέσως 
προηγούμενο μήνα. Σε σχέση 
με τον Αύγουστο του 2009, 
όταν η ανεργία ήταν περί-
που στα ίδια επίπεδα, οι απα-
σχολούμενοι ήταν 4.551.600, 
άρα ήταν περισσότεροι κατά 
293.661 σε σχέση με τα στοι-
χεία του φετινού Οκτωβρίου. 
Αυτή η διαφορά δείχνει ότι 
στα 14 χρόνια που μεσολάβη-
σαν, η αγορά εργασίας συρρι-
κνώθηκε και χάθηκαν χιλιά-
δες θέσεις απασχόλησης, που 
δεν αναπληρώθηκαν. 

Οι άνεργοι τον φετινό 
Οκτώβριο ανήλθαν σε 453.783 
άτομα σημειώνοντας μείωση 
κατά 98.636 σε σχέση με τον 
Οκτώβριο του 2022 (-17,9%) 
και κατά 28.316 άτομα σε σχέ-
ση με τον Σεπτέμβριο του 
2023 (-5,9%).

Τα άτομα κάτω των 75 ετών 
που δεν περιλαμβάνονται στο 
εργατικό δυναμικό ή «άτομα 
εκτός του εργατικού δυναμι-

κού», δηλαδή όσοι δεν εργά-
ζονται ούτε αναζητούν εργα-
σία, ανήλθαν σε 3.080.603, 
σημειώνοντας μείωση κατά 
75.123 σε σχέση με τον Οκτώ-
βριο του 2022 (-2,4%) και μεί-
ωση κατά 22.797 σε σχέση 
με τον Σεπτέμβριο του 2023 
(-0,7%).

Η πτωτική πορεία του πο-
σοστού της ανεργίας φαί-
νεται περισσότερο στους 
άνδρες, όπου εκεί έχει υπο-
χωρήσει στο 7,6%, ενώ δια-

τηρείται υψηλότερα στις γυ-
ναίκες (12,1%). Σε ηλικιακό 
επίπεδο, η ανεργία παραμέ-
νει πολύ υψηλή (23,7%) στους 
νέους 15-24 ετών, ενώ από 
25-74 ετών έχει υποχωρήσει 
στο 8,7%.

Η ανεργία, με μικρές διακυ-
μάνσεις καταγράφει αποκλι-
μάκωση όλη τη φετινή χρονιά. 
Από το 11,3% του Ιανουαρί-
ου έπρεπε να περάσουν 10 
μήνες για να υποχωρήσει σε 
μονοψήφιο ποσοστό. Τον Φε-
βρουάριο κινήθηκε οριακά 
ανοδικά (11,4%), για να μει-
ωθεί στο 11,2% τον Μάρτιο 
και να ανέβει και πάλι στο 
11,6% τον Απρίλιο, που ήταν 
και το υψηλότερο ποσοστό 
που κατέγραψε για φέτος. Εν 
συνεχεία, η ανεργία τον Μάιο 
περιορίστηκε στο 11,3% και 
κινήθηκε οριακά χαμηλότερα 

τον Ιούνιο (11,2%), ενώ επα-
νήλθε στο 11,3% τον Ιούλιο. 
Από τον Αύγουστο έσπασε το 
φράγμα του 11%, καθώς υπο-
χώρησε στο 10,8% για πρώ-
τη φορά. 

Ακολούθως συνέχισε να 
σπάει πτωτικά ρεκόρ, καθώς 
τον Σεπτέμβριο υπολογίστη-
κε στο 10,3%, για να φτάσει 
στο 9,6% τον Οκτώβριο.

Στα χρόνια της οικονομι-
κής κρίσης, η ανεργία από 
τον Σεπτέμβριο του 2009 και 
μετά κινήθηκε μόνιμα σε δι-
ψήφιο ποσοστό. 

Ακριβέστερα, μέσα σε δύο 
χρόνια, τον Οκτώβριο του 
2011, ξεπέρασε το 20%, κα-
θώς υπολογίστηκε στο 20,5% 
με ανοδικές τάσεις. Κάτω από 
το 15%, και συγκεκριμένα στο 
14,3% υποχώρησε τον Ιούλιο 
του 2021, εν μέσω πανδημίας.

Tην καθοριστική συνεισφορά των 
επενδύσεων στην αύξηση του 
ΑΕΠ, όπως προβλέπεται στον 
προϋπολογισμό, αναδεικνύει 
ανάλυση της Alpha Bank, ση-
μειώνοντας ότι με τον τρόπο 
αυτό ενισχύεται η τάση αλλα-
γής του μείγματος οικονομι-
κής μεγέθυνσης. Συγκεκριμέ-
να, στο Εβδομαδιαίο ∆ελτίο 
Οικονομικών Εξελίξεων της 
τράπεζας που εκδίδει η ∆ιεύ-
θυνση Οικονομικών Μελετών 
της (επικεφαλής οικονομολό-
γος ο Παναγιώτης Καπόπου-
λος), επισημαίνεται ότι στην 
αύξηση του ΑΕΠ κατά 2,9% το 
2024, σύμφωνα με τις προβλέ-
ψεις του προϋπολογισμού, η 
συμβολή του ακαθάριστου σχη-
ματισμού παγίου κεφαλαίου θα 
είναι 2,2 ποσοστιαίες μονάδες. 
Σημειώνεται ότι οι επενδύσεις 
προβλέπεται να αυξηθούν κα-
τά 15,1%. Οι εξαγωγές αγαθών 
και υπηρεσιών, που προβλέπε-
ται να αυξηθούν κι αυτές κα-
τά 5,6%, θα συνεισφέρουν 2,1 
ποσοστιαίες μονάδες, ενώ η 
κατανάλωση θα συνεχίσει να 
συμβάλει θετικά κατά 0,9 πο-
σοστιαίες μονάδες. Η δημόσια 
κατανάλωση και οι εισαγωγές 
αγαθών και υπηρεσιών θα πε-
ριορίσουν τον ρυθμό οικονο-
μικής μεγέθυνσης, όπως και 
φέτος, κατά 0,3 και 2 ποσοστι-
αίες μονάδες αντίστοιχα. Αντί-
στοιχα τη φετινή χρονιά, που 
προβλέπεται να κλείσει –σύμ-
φωνα με τον προϋπολογισμό– 
με ρυθμό ανάπτυξης 2,4%, τη 
μεγαλύτερη συνεισφορά κατά 
2 ποσοστιαίες μονάδες θα έχει 
η ιδιωτική κατανάλωση. Οπως 
επισημαίνεται στην ανάλυση, 
το γεγονός αυτό συνδέεται με 
την άνοδο των αμοιβών εξαρ-
τημένης εργασίας, οι οποίες 

εκτιμάται ότι θα αυξηθούν κατά 
7,5% φέτος, καθώς και με την 
αύξηση της απασχόλησης και 
των τουριστικών εισπράξεων. 
Η αύξηση των επενδύσεων κα-
τά 7% φέτος εκτιμάται ότι θα 
συνεισφέρει 1 ποσοστιαία μο-
νάδα, όσο και οι εξαγωγές αγα-
θών και υπηρεσιών, οι οποί-
ες προβλέπεται να αυξηθούν 

κατά 2,7%. Σημαίνοντα ρόλο 
στην τόνωση της επενδυτικής 
δραστηριότητας, αναφέρει το 
δελτίο της τράπεζας, κατέχουν 
οι δημόσιες επενδύσεις. Για το 
2024 οι επενδυτικές δαπάνες  
προβλέπεται να αυξηθούν στα 
12,2 δισ. ευρώ, εκ των οποίων 
τα 3,6 δισ. ευρώ από το Ταμείο 
Ανάκαμψης, τα συνολικά κεφά-
λαια του οποίου αναμένεται να 
ανέλθουν σε 36 δισ. ευρώ έως 
το 2026, μετά την αναθεώρηση 
του ελληνικού προγράμματος. 
«Το γεγονός αυτό καταδεικνύει 
τη σημασία της απρόσκοπτης 
υλοποίησης  του σχεδίου Ελλά-
δα 2.0», σημειώνει η ανάλυση 
της τράπεζας.

Κατά τ’ άλλα, η ανάλυση επι-
σημαίνει ότι ο προϋπολογισμός 
προβλέπει ενίσχυση εισοδημά-
των, χωρίς απόκλιση από τους 
δημοσιονομικούς στόχους. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Υψηλή ανάπτυξη
με μοχλό τις επενδύσεις
«βλέπει» η Alpha Bank

Κάτω από 10% υποχώρησε
η ανεργία ύστερα από 14 χρόνια
Διαμορφώθηκε στο 9,6% τον Οκτώβριο, επιστρέφοντας στα επίπεδα του 2009

Για το 2024 
οι επενδυτικές δαπά-
νες προβλέπεται να 
αυξηθούν στα 12,2 δισ., 
εκ των οποίων τα 3,6 
δισ. από το Ταμείο 
Ανάκαμψης. 

Σε σχέση με το 2009 
οι απασχολούμενοι 
είναι λιγότεροι 
κατά σχεδόν 
300.000 άτομα.

Η Ελλάδα είναι μία από τις  χει-
ρότερες χώρες στην  Ευρωπαϊ-
κή Ενωση για να ζει ένα παιδί, 
καθώς φαίνεται πως οι μικρό-
τεροι σε ηλικία πολίτες πληρώ-
νουν το μεγαλύτερο τίμημα για 
τις διαχρονικές ανεπάρκειες 
της πολιτείας, τη χαμηλή ποι-
ότητα του εκπαιδευτικού συ-
στήματος και του συστήματος 
υγείας, καθώς και την αδυναμία 
του συστήματος κοινωνικής 
προστασίας να τους στηρίξει 
πραγματικά και ουσιαστικά. 

Ετσι, την ίδια ώρα που οι συ-
νταξιούχοι και άλλες ηλικιακές 
και κοινωνικές ομάδες λαμβά-
νουν αναδρομικές παροχές και 
έκτακτα βοηθήματα –πολλές 
φορές και ανάλογα την περί-
οδο με βάση μικροκομματικά 
κριτήρια–, τα παιδιά βρίσκο-
νται απροστάτευτα μπροστά 
στον κίνδυνο φτώχειας. 

Η σιωπή της πολιτείας για 
το γεγονός ότι καθημερινά ένα 
στα πέντε παιδιά που ζουν στη 
χώρα μας κινδυνεύει από το 
φάσμα του κοινωνικού απο-
κλεισμού είναι εκκωφαντική. 
∆ιαταράχθηκε βέβαια την πε-
ρασμένη Τρίτη από το Εθνικό 
Κέντρο Κοινωνικής Αλληλεγγύ-
ης (ΕΚΚΑ), με επικεφαλής την 
πρόεδρό του δρ Αρτεμη Ανα-
γνώστου-∆εδούλη και μια ομά-
δα επιστημόνων και ειδικών, 
που παρουσίασαν το πρόβλη-
μα εις βάθος, αναδεικνύοντας 
τα παιδιά ως τα μεγαλύτερα 
θύματα των αναποτελεσματι-
κών πολιτικών χωρίς στόχευση, 
ακόμη κι αν πρόκειται για ση-
μαντικές παρεμβάσεις, όπως το 
Ελάχιστο Εγγυημένο Εισόδημα, 
το επίδομα στέγασης ή ακόμη 
και φοροαπαλλαγές. Κατέδει-
ξαν μάλιστα, αφενός μεν ότι τα 

επιδόματα από μόνα τους δεν 
αποτελούν λύση, αφετέρου δε 
την ανάγκη στοχευμένων πο-
λιτικών με μετρήσιμα αποτελέ-
σματα. Και κατέληξαν στο συ-
μπέρασμα πως τα παιδιά έχουν 
φωνή και πρέπει να την ακού-
με όσοι ζούμε δίπλα τους, αλλά 
και όσοι λαμβάνουν πολιτικές 
αποφάσεις γι’ αυτά, καθώς η 
παιδική φτώχεια αποτελεί ένα 
μη αποδεκτό και κοινωνικά πι-
εστικό πρόβλημα. Σχεδόν ένα 
στα τρία παιδιά (που αντιστοι-
χούν στο 17% του πληθυσμού 
της χώρας) βρίσκεται αντιμέ-
τωπο με τον κίνδυνο της φτώ-
χειας. Το ποσοστό (27,1%) είναι 

υψηλότερο κατά 8,5 ποσοστιαί-
ες μονάδες από το αντίστοιχο 
ποσοστό του συνολικού πλη-
θυσμού (18,6%).

Είναι ενδεικτικά τα συμπε-
ράσματα της Ομάδας Κοινωνι-
κής Πρόνοιας και Ανισοτήτων 
της Μονάδας Εμπειρογνωμό-
νων Απασχόλησης, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Υποθέσεων (ΜΕ-
ΚΥ) που έχει συσταθεί στο 
υπουργείο, για τον αντίκτυπο 
των πολιτικών που αφορούν 
το παιδί σε σχέση με τις δα-
πάνες κοινωνικής προστασί-
ας, που δείχνουν ότι η  Ελλά-
δα αντιμετωπίζει μια συνεχή 

και αξιοσημείωτη μείωση του 
πληθυσμού των παιδιών, που 
θα φθάσει το 32% έως το 2070.

Σύμφωνα μάλιστα με τον επι-
κεφαλής της Ομάδας Κοινω-
νικής Πρόνοιας Γιώργο Πλα-
νήτερο, η παιδική φτώχεια 
εμφανίζεται σταθερά υψηλό-
τερη από το ποσοστό φτώχειας 
οποιασδήποτε άλλης ηλικιακής 

ομάδας κατά την τελευταία δε-
καετία. Αλλά και σε σύγκριση 
με την υπόλοιπη Ε.Ε., η εικό-
να της χώρας μας είναι απο-
καρδιωτική. Σύμφωνα με τον 
επιστημονικό διευθυντή του 
ΚΕΠΕ Παναγιώτη Λιαργκόβα, η 
χώρα μας βρίσκεται στην τρίτη 
θέση με τα υψηλότερα ποσοστά 
φτώχειας ή κοινωνικού απο-

κλεισμού (έρευνα του 2021 με 
βάση τα εισοδήματα του 2020), 
με το 28,3% του πληθυσμού να 
κινδυνεύει, πίσω, μόνο από τη 
Ρουμανία (34,5%) και τη Βουλ-
γαρία (31,7%). Κι αυτό, παρότι 
η χώρα μας διαθέτει το 26,8% 
του ΑΕΠ της για δαπάνες κοι-
νωνικής προστασίας, πολύ κο-
ντά στο 28,7% του μέσου όρου 
της Ε.Ε. Βέβαια, μόλις το 10% 
αυτών των δαπανών στην Ελ-
λάδα καταλήγει σε προνοιακές 
παροχές στις οποίες περιλαμ-
βάνονται και οι δαπάνες για 
παιδιά, όταν οι  δαπάνες για 
συντάξεις αντιπροσωπεύουν 
περίπου το 60% των συνολικών 
δαπανών κοινωνικής προστα-
σίας την τελευταία δεκαετία. 
Κι αυτό παρότι, σύμφωνα με 
τον καθηγητή ∆ημόσιας Οικο-
νομικής στο Πολυτεχνείο του 
Μιλάνου και επικεφαλής του 
Παρατηρητηρίου Ελληνικής και 
Ευρωπαϊκής Οικονομίας, ΕΛΙΑ-
ΜΕΠ, Μάνο  Ματσαγγάνη, κα-
τά το ίδιο διάστημα επετεύχθη 
σημαντική μείωση της συντα-
ξιοδοτικής δαπάνης, χωρίς μά-
λιστα αυτό να οδηγήσει σε αύ-
ξηση του ποσοστού φτώχειας 
των ηλικιωμένων. 

Σύμφωνα με τη ΜΕΚΥ, στις 
εκτιμήσεις των ειδικών θα πρέ-
πει να ληφθεί υπόψη ότι οι οι-
κογένειες με παιδιά κάτω από 
τα όρια της φτώχειας συμβάλ-
λουν σημαντικά στη διαμόρφω-
ση της συνολικής φτώχειας, αν 
και η επίδραση αυτή φαίνεται 
να μετριάζεται μετά τη θέσπι-
ση του επιδόματος τέκνων το 
2013. Συγκεκριμένα, τα νοικο-
κυριά με εξαρτώμενα παιδιά 
συνεισέφεραν στη διαμόρφω-
ση του 58% της συνολικής φτώ-
χειας το 2013 σε σύγκριση με 
43% το 2021.

Προχωρώντας μάλιστα σε 

ένα υποθετικό σενάριο, οι 
εμπειρογνώμονες του υπουρ-
γείου Εργασίας διαπίστωσαν 
ότι η εφαρμογή του μέτρου  της 
αύξησης στην έκπτωση φόρου 
εισοδήματος για οικογένειες με 
παιδιά που πρόκειται να εφαρ-
μοστεί το 2024 θα οδηγήσει σε 
μείωση του γενικού ποσοστού  
φτώχειας κατά 0,1 ποσοστιαία 
μονάδα και λιγότερο από 0,1% 
στην εισοδηματική ανισότητα. 
Ωστόσο, αν η δημοσιονομική 
δαπάνη της παραπάνω πολι-
τικής χρησιμοποιηθεί για την 
ισόποση αύξηση του προϋπολο-
γισμού του επιδόματος τέκνων, 
ο αντίκτυπος στη μείωση της 
φτώχειας και της ανισότητας 
θα είναι αξιοσημείωτα σημαντι-
κότερος. Συγκεκριμένα, ενώ το 
ποσοστό φτώχειας για τα παι-
διά ηλικίας 0-14 ετών μειώνεται 
κατά 0,32 ποσοστιαίες μονάδες 
όταν εφαρμόζεται η αυξημένη 
έκπτωση φόρου εισοδήματος, 
η αντίστοιχη μείωση του ποσο-
στού φτώχειας φτάνει τις 1,02 
ποσοστιαίες μονάδες όταν πα-
ρέχεται το αυξημένο ποσό του 
επιδόματος τέκνων.

Στοχευμένα μέτρα
Ως εκ τούτου, οι ειδικοί εκτι-

μούν πως οι στοχευμένες πολι-
τικές αποδεικνύονται πιο απο-
τελεσματικές όσον αφορά τη 
μείωση της φτώχειας και της 
ανισότητας, όπως άλλωστε φά-
νηκε και με  τις  μεταρρυθμί-
σεις των οικογενειακών επιδο-
μάτων το 2013 (means-tested) 
και το 2018, που μετρίασαν ση-
μαντικά τη διαφορά με τις άλ-
λες ηλικιακές ομάδες. Παράλλη-
λα υπογραμμίζουν την ανάγκη  
θέσπισης συγκεκριμένων δει-
κτών για την παρακολούθηση 
των αποτελεσμάτων κάθε πο-
λιτικής. 

Της ΡΟΥΛΑΣ ΣΑΛΟΥΡΟΥ

Χωρίς ομπρέλα προστασίας τα παιδιά

Μόλις το 10% των κοι-
νωνικών δαπανών είναι 
προνοιακές παροχές, 
που κάποιες αφορούν 
και τα παιδιά, όταν οι 
δαπάνες για συντάξεις 
φτάνουν το 60%.

Ενα στα τρία βρίσκεται αντιμέτωπο με τον κίνδυνο φτώχειας, αναποτελεσματική διαχρονικά η κοινωνική πολιτική
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Μεγαλώνουν τα έσοδα από τον 
φόρο διαμονής που επιβάλλεται 
σε ξενοδοχεία, σε ενοικιαζόμενα 
δωμάτια και στη βραχυχρόνια 
μίσθωση, όπως προκύπτει από 
τον προϋπολογισμό του 2024. 
Μάλιστα το επόμενο έτος ανα-
μένεται να είναι αυξημένα κα-
τά 192%, γεγονός που οφείλεται 
στην επέκταση του μέτρου και 
στα ακίνητα που μισθώνονται 
μέσα από πλατφόρμες, όπως για 
παράδειγμα η Airbnb. Το ποσό 
πλέον δεν είναι καθόλου αμελη-
τέο και θα φθάσει τα 392 εκατ. 
ευρώ, από 134 εκατ. ευρώ που 
έχει υπολογισθεί για το 2023.

Το μεγαλύτερο τμήμα θα προ-
έλθει από τις βραχυχρόνιες μι-
σθώσεις αλλά και εξαιτίας της 
αλλαγής της υφιστάμενης κλίμα-
κας. Συγκεκριμένα ο φόρος, από 
4 ευρώ που ήταν για παράδειγμα 
για ξενοδοχεία 5 αστέρων, θα 
φθάσει τα 10 ευρώ ανά ημέρα 
διαμονής. Το αυξημένο ποσό θα 
καταβάλλεται κατά τους μήνες 
Μάρτιο έως Οκτώβριο, ενώ για 
τους μήνες Νοέμβριο έως και 
Φεβρουάριο θα περιορίζεται για 
την ανωτέρω κατηγορία στα ση-
μερινά επίπεδα.

Σύμφωνα με το σχέδιο νόμου 
που είναι σε δημόσια διαβού-
λευση, ο φόρος διαμονής με-
τονομάζεται σε τέλος ανθεκτι-
κότητας στην κλιματική κρίση. 
Ειδικότερα:

Το τέλος ανθεκτικότητας επι-
βάλλεται ανά ημερήσια χρήση 
και ανά δωμάτιο ή διαμέρισμα, 
κατά τους μήνες Μάρτιο έως 
Οκτώβριο, ως εξής:
1. Για κύρια ξενοδοχειακά κα-
ταλύματα:
α) 1-2 αστέρων, 1,50 ευρώ.
β) 3 αστέρων, 3 ευρώ.
γ) 4 αστέρων, 7 ευρώ.
δ) 5 αστέρων, 10 ευρώ.
2. Σε ακίνητα που διατίθενται 
μέσω βραχυχρόνιας μίσθωσης 
θα ανέλθει σε 1,50 ευρώ. Ωστό-
σο, αν τα ακίνητα που διατίθε-
νται μέσω βραχυχρόνιας μίσθω-
σης είναι μονοκατοικίες άνω 
των 80 τ.μ., το τέλος θα φθάνει 
τα 10 ευρώ.
3. Σε αυτοεξυπηρετούμενα κα-
ταλύματα - τουριστικές επιπλω-

μένες επαύλεις (βίλες), 10 ευρώ.
Οπως προαναφέρθηκε, το 

τέλος ανθεκτικότητας στην κλι-
ματική κρίση περιορίζεται κατά 
τους μήνες Νοέμβριο έως Φε-
βρουάριο, ανάλογα με την κα-
τηγορία των ξενοδοχείων, από 
0,5 έως 4 ευρώ, όπως ισχύει 
και σήμερα. Αντιστοίχως δια-
μορφώνονται και τα ποσά για 

τις βίλες και τις βραχυχρόνιες 
μισθώσεις.

Με βάση τα στοιχεία της Ανε-
ξάρτητης Αρχής ∆ημοσίων Εσό-
δων (ΑΑ∆Ε), από τον Ιανουάριο 
του 2024 τα 168.819 ακίνητα 
που είναι καταχωρισμένα στο 
μητρώο ακινήτων βραχυχρόνιας 
μίσθωσης θα καταβάλλουν ποσά 
από 1,5 ευρώ έως 10 ευρώ ανά 
ημέρα διαμονής. Από το μητρώο 
ακινήτων προκύπτει επίσης ότι 
τα 168.819 ακίνητα ανήκουν σε 
107.719 ΑΦΜ (νομικά και φυσι-
κά πρόσωπα). Από αυτά:
• 27.367 ακίνητα ανήκουν σε 
5.297 νομικά πρόσωπα.
• 141.452 ακίνητα ανήκουν σε 
102.422 φυσικά πρόσωπα. Από 
αυτά, έως δύο ακίνητα έχουν 
94.982 φυσικά πρόσωπα (92,7% 

των φυσικών προσώπων). Τρία 
ή περισσότερα ακίνητα έχουν 
7.440 φυσικά πρόσωπα και αντι-
στοιχούν σε 30.329 ακίνητα.

Συνολικά την περασμένη πε-
νταετία, και συγκεκριμένα από 
το 2019 έως και το 2023, έχουν 
εισπραχθεί (για το 2023 υπάρ-
χουν στοιχεία μέχρι και τον Ιού-
λιο) 437,77 εκατ. ευρώ, ποσό 
που ανέρχεται περίπου στα ίδια 
επίπεδα με τις εισπράξεις που 
υπολογίζονται μόνο για το 2024. 

Συγκεκριμένα, τα έσοδα από 
τον φόρο διαμονής έφθασαν 
το 2019 στα 133,57 εκατ. ευ-
ρώ, το 2020 διαμορφώθηκαν 
σε 41,9 εκατ. ευρώ, το 2021 σε 
68,9 εκατ. ευρώ και το 2022 σε 
136,77 εκατ. ευρώ. Σημειώνεται 
ότι το 2020 και το 2021 τα έσοδα 

ήταν αισθητά χαμηλότερα εξαι-
τίας της κρίσης της πανδημίας.

Πέραν των αυξημένων πο-
σών που θα εισπράξει το ελ-
ληνικό ∆ημόσιο από το τέλος 
ανθεκτικότητας, αυξημένα ανα-
μένεται να είναι και τα έσοδα 
από τον ΦΠΑ. Και αυτό καθώς 
οι ιδιοκτήτες που διαθέτουν από 
τρία ακίνητα και πάνω, και τα 
οποία μισθώνουν μέσα από τις 
πλατφόρμες τύπου Airbnb, υπο-
χρεούνται πλέον να ανοίξουν 
βιβλία, να καταβάλλουν ΦΠΑ, 
τέλος ανθεκτικότητας και τέλος 
παρεπιδημούντων.

Συνεπώς, συνολικά θα κλη-
θούν να καταβάλλουν ΦΠΑ 7.440 
φυσικά πρόσωπα και 5.297 νομι-
κά πρόσωπα με 57.696 ακίνητα 
(το 34,2% των ακινήτων).

Του ΠΡΟΚΟΠΗ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

1. Αλλάζει ο ορισμός της βρα-
χυχρόνιας μίσθωσης: βραχυ-
χρόνια μίσθωση θα ορίζεται 
η μίσθωση ή υπεκμίσθωση 
για συγκεκριμένη διάρκεια, 
μικρότερη των 60 συνεχόμε-
νων ημερών, ακινήτου που 
είναι αναρτημένο σε πλατ-
φόρμα και εφόσον δεν παρέ-
χονται άλλες υπηρεσίες πλην 
της διαμονής και της παροχής 
κλινοσκεπασμάτων.
2. ∆ημιουργείται νέος Κωδι-
κός Αριθμός ∆ραστηριότητας 
(ΚΑ∆), ειδικά για βραχυχρόνια 
μίσθωση. Ολα τα νομικά και 
φυσικά πρόσωπα που ασκούν 
επιχειρηματική δραστηριότη-
τα βραχυχρόνιας μίσθωσης 
θα υποχρεούνται σε έναρξη ή 
προσθήκη δραστηριότητας με 
βάση τον νέο ΚΑ∆.
3. Τα φυσικά πρόσωπα
που διαθέτουν σε πλατφόρ-
μα βραχυχρόνιας μίσθωσης 
τρία ή περισσότερα ακίνη-
τα πρέπει να κάνουν έναρξη 
επιχειρηματικής δραστηρι-
ότητας. Με τη συγκεκριμέ-
νη παρέμβαση οι συγκεκρι-
μένοι ιδιώτες θα καθίστανται 
επιχειρήσεις (ατομική ή νο-
μικό πρόσωπο) και θα υπο-
χρεούνται σε έναρξη, όπως 
υποχρεούνται ήδη τα νομικά 
πρόσωπα που ασκούν τησυ-
γκεκριμένη δραστηριότητα 
(με ανάλογες ασφαλιστικές 
εισφορές, τέλος επιτηδεύ-
ματος και ΦΠΑ από το πρώτο 
ακίνητο).
4. Για τους εκμισθωτές - 
υπεκμισθωτές νομικά πρόσω-
πα - ατομικές επιχειρήσεις με 
ΚΑ∆ βραχυχρόνιας μίσθωσης:
α) Το εισόδημα από βραχυ-
χρόνιες μισθώσεις ακινήτων 
θα υπόκειται σε ΦΠΑ.
β) Θα υπόκεινται σε τέλος 
παρεπιδημούντων.
γ) Θα υπόκεινται σε τέλος 
αντιμετώπισης των συνεπει-
ών της κλιματικής αλλαγής, 
που αντικαθιστά τον φόρο 
διαμονής.

Το νέο
καθεστώς

Η αλλαγή του τρόπου φορολόγη-
σης των επαγγελματιών, αλλά και 
οι υψηλότερες αμοιβές για δημο-
σίους υπαλλήλους, συνταξιούχους 
και μισθωτούς του ιδιωτικού το-
μέα αναμένεται να προσθέσουν 
επιπλέον έσοδα στον προϋπολο-
γισμό το 2024. Παράλληλα, η με-
γέθυνση της ελληνικής οικονομί-
ας (2,9% στα 233,8 δισ. ευρώ το 
ΑΕΠ) θα συμβάλει στην αύξηση 
των δημοσίων εσόδων, με τους 
φόρους στην κατανάλωση να κα-
ταγράφουν αύξηση 1,1 δισ. ευρώ. 
Μάλιστα, τα τελευταία χρόνια οι 
εισπράξεις του ΦΠΑ κινούνται 
ανοδικά, κάτι που οφείλεται σε 
σημαντικό βαθμό στην αύξηση 
της τουριστικής κίνησης, αλλά 
και τις πληθωριστικές πιέσεις. 
Συνολικά τα έσοδα από φόρους 
εκτιμάται πως θα είναι αυξημέ-
να κατά 1,632 δισ. ευρώ σε σχέ-
ση με φέτος και θα αγγίξουν τα 
62,960 δισ. ευρώ. Τα επιπλέον 
έσοδα σε σχέση με το 2023 εί-
ναι και αποτέλεσμα της αύξησης 
των ηλεκτρονικών συναλλαγών 
και των μέτρων που έχουν λη-
φθεί για τον περιορισμό της φο-
ροδιαφυγής. Μάλιστα, το «κενό» 
ΦΠΑ στη χώρα μας έχει μειωθεί 
από 23,4% που ήταν το 2019 στο 
15% σήμερα, κάτι που έχει οδη-
γήσει στην αύξηση των εσόδων 
του ΦΠΑ κατά 2 δισ. ευρώ, ενώ 
ταυτόχρονα εμφανίστηκαν και 
επιπλέον 500 εκατ. ευρώ από τον 
φόρο εισοδήματος. Εως το 2026 το 
«κενό» ΦΠΑ εκτιμάται ότι θα μει-
ωθεί περαιτέρω στο μέσο επίπεδο 
των χωρών της Ε.Ε., που σύμφωνα 
με τις τελευταίες διαθέσιμες με-

τρήσεις ανέρχεται σε περίπου 9%. 
Σύμφωνα με τα στοιχεία του 

προϋπολογισμού:
1. Φόρος εισοδήματος φυσικών 
και νομικών προσώπων. Σε 
τουλάχιστον 600 εκατ. ευρώ θα 
ανέλθουν τα έσοδα από την αλ-
λαγή του τρόπου φορολόγησης 
των ελευθέρων επαγγελματιών, 
ποσό το οποίο θα κατευθυνθεί 
στους τομείς της υγείας και της 
παιδείας. Σημειώνεται ότι έχει 
προβλεφθεί αύξηση της επιχορή-
γησης προς τα νοσοκομεία κατά 
481 εκατ. ευρώ το 2024 έναντι 
του 2023 (αύξηση 20%), ενώ η 

αύξηση στον τακτικό προϋπολο-
γισμό του υπουργείου Παιδείας, 
Θρησκευμάτων και Αθλητισμού 
ανέρχεται σε 255 εκατ. ευρώ. 
Το σχέδιο νόμου με τις αλλαγές 
στον τρόπο φορολόγησης των 
επαγγελματιών αναμένεται να 
κατατεθεί στη Βουλή στα τέλη 
του μήνα ή στις αρχές ∆εκεμβρί-
ου και προβλέπει την τεκμαρτή 
φορολόγηση των εισοδημάτων 
τους από την τρέχουσα χρήση.  
2. ΕΝΦΙΑ. Σε ό,τι αφορά τις ει-
σπράξεις από τον ΕΝΦΙΑ, αυτές 
θα είναι μειωμένες κατά 52 εκατ. 
ευρώ έναντι του 2023, κυρίως 
λόγω της έκπτωσης 10% στους 

ιδιοκτήτες που θα ασφαλίσουν 
τις κατοικίες τους για φυσικές 
καταστροφές.
3. Τα έσοδα από ΦΠΑ αναμένε-
ται να ανέλθουν στα 24,379 δισ. 
ευρώ, αυξημένα κατά 1,161 δισ. 
ευρώ έναντι του 2023.
4. Οι ειδικοί φόροι κατανάλωσης 
προβλέπονται στα 7,067 δισ. ευ-
ρώ και είναι αυξημένοι κατά 27 
εκατ. ευρώ έναντι του 2023.
5. Από φόρους και δασμούς επί 
εισαγωγών προβλέπονται έσο-
δα ύψους 392 εκατ. ευρώ, αυξη-
μένα κατά 23 εκατ. ευρώ έναντι 
του 2023.
6. Από τους λοιπούς φόρους πα-

ραγωγής προβλέπονται έσοδα 
ύψους 593 εκατ. ευρώ, μειωμέ-
να κατά 584 εκατ. ευρώ έναντι 
της εκτίμησης του 2023, κυρίως 
λόγω της ενσωμάτωσης πρόβλε-
ψης περί μη απόδοσης ποσού στο 
∆ημόσιο από την ΤτΕ, καθώς και 
της μείωσης του τέλους επιτηδεύ-
ματος στους ελεύθερους επαγ-
γελματίες κατά 106 εκατ. ευρώ.

Εντυπωσιακή αύξηση κατα-
γράφουν και τα έσοδα από φό-
ρους κατά το τρέχον έτος. Υπο-
λογίζεται ότι θα ανέλθουν στα 
61,327 δισ. ευρώ, αυξημένα κα-
τά 4,579 δισ. ευρώ ή 9,1% έναντι 
του στόχου του προϋπολογισμού 

2023. Η αύξηση αυτή οφείλεται:
α) Στους υψηλούς ρυθμούς ανά-
πτυξης της ελληνικής οικονομίας, 
λόγω της επαναφοράς της στην 
κανονικότητα μετά τις επιπτώ-
σεις της πανδημίας και των μέ-
τρων στήριξης νοικοκυριών και 
επιχειρήσεων.
β) Στην αύξηση των τουριστικών 
εισπράξεων, οι οποίες κατά το 
οκτάμηνο του τρέχοντος έτους 
ξεπέρασαν τα επίπεδα της αντί-
στοιχης περιόδου του 2019, πε-
ρίπου κατά 11%.
γ) Στην αύξηση των μισθών και 
των συντάξεων, γεγονός που 
επηρεάζει κυρίως τα έσοδα από 

τους άμεσους φόρους (φόροι ει-
σοδήματος).
δ) Στην εκτεταμένη χρήση πιστω-
τικών καρτών και στην αύξηση 
των ηλεκτρονικών συναλλαγών.
ε) Στις πληθωριστικές πιέσεις.
Σημειώνεται ότι οι ηλεκτρονικές 
συναλλαγές έχουν οδηγήσει στην 
εμφάνιση περισσότερων εισο-
δημάτων τα τελευταία χρόνια, 
καθώς ολοένα και περισσότεροι 
πληρώνουν με πλαστικό χρήμα. 
Στο πλαίσιο αυτό ενεργοποιού-
νται σταδιακά από τις αρχές του 
έτους πρόσθετες παρεμβάσεις για 
την καταπολέμηση της φοροδι-
αφυγής. Αυτές περιλαμβάνουν, 
μεταξύ άλλων:
• Την ολοκλήρωση της διασύν-
δεσης των ταμειακών μηχανών 
με τα POS και την επέκταση της 
υποχρέωσης κατοχής συστήμα-
τος ηλεκτρονικών πληρωμών 
στους υπόλοιπους κλάδους της 
λιανικής αγοράς.
• Τον περιορισμό της χρήσης με-
τρητών με καθιέρωση της αγορα-
πωλησίας ακινήτων αποκλειστι-
κά με χρήση τραπεζικών μέσων, 
την πληρωμή των προνοιακών 
επιδομάτων μέσω χρεωστικών 
καρτών και την αύξηση των προ-
στίμων για αγορές άνω των 500 
ευρώ με μετρητά.
• Τη θέσπιση υποχρεωτικής ηλε-
κτρονικής διαβίβασης των λο-
γιστικών αρχείων στην ΑΑ∆Ε 
(myData).
• Την πρόβλεψη χρηματικού 
μπόνους (100 έως 3.000 ευρώ) 
για τους πολίτες που κάνουν κα-
ταγγελίες για παραποιημένες τα-
μειακές μηχανές, οι οποίες κατα-
λήγουν σε έλεγχο και επιβολή 
προστίμου.

Ποιοι θα πληρώσουν επιπλέον φόρους 1,6 δισ. το επόμενο έτος

Επιπλέον, οι ιδιοκτήτες 
που μισθώνουν τουλά-
χιστον τρία ακίνητα 
μέσω Airbnb θα πρέπει 
να ανοίξουν βιβλία και 
να καταβάλλουν ΦΠΑ.

Το σχέδιο του προϋ-
πολογισμού του 2024 
προβλέπει πως τα φο-
ρολογικά έσοδα
θα ανέλθουν 
σε 62,960 δισ. ευρώ.

Αλμα εσόδων το 2024 από το τέλος στο Airbnb
Οι εισπράξεις από τον φόρο διαμονής θα αυξηθούν κατά 192%, στα 392 εκατ., λόγω ένταξης στο μέτρο της βραχυχρόνιας μίσθωσης

Του ΠΡΟΚΟΠΗ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ
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Ισως η Ευρωζώνη έχει αποφύγει, 
προσώρας τουλάχιστον, μια βαθιά 
συρρίκνωση της οικονομίας της 
και διολισθαίνει προς μια ήπια 
ύφεση. Τα προβλήματά της είναι, 
όμως, πολύ περισσότερα και πολύ 
σοβαρότερα και τα περισσότερα 
είναι διαρθρωτικής φύσης. Το χει-
ρότερο είναι πως υστερεί όλο και 
περισσότερο σε σύγκριση με την 
αμερικανική οικονομία.

Τελευταία απόδειξη της από-
κλισης ανάμεσα στις δύο οικο-
νομίες είναι η συνεχής αύξηση 
της απασχόλησης στις ΗΠΑ, όταν 
στην Ευρώπη συμβαίνει το ακρι-
βώς αντίθετο. Στη διάρκεια του 
β΄ τριμήνου, στις ΗΠΑ αυξήθη-
κε η απασχόληση κατά 600.000, 
φτάνοντας περίπου στα 156 εκατ. 
θέσεις εργασίας. Ηταν υπερδι-
πλάσια από τις μόλις 225.000 θέ-
σεις εργασίας που προστέθηκαν 
στην Ευρωζώνη το ίδιο χρονικό 
διάστημα, φτάνοντας στα 168 
εκατ. εργαζομένους. Και τώρα, 
μετά ένα έτος σχεδόν μηδενικής 
ανάπτυξης και αφού το γ΄ τρίμη-
νο η οικονομία της συρρικνώθη-
κε κατά 0,1%, η Ευρωζώνη κατα-
γράφει αισθητή επιβράδυνση των 
νέων θέσεων εργασίας, ενώ οι 
έρευνες μεταξύ ευρωπαϊκών επι-
χειρήσεων καταδεικνύουν πως 
πολλές ετοιμάζονται για απολύ-

σεις. Αρκετές έχουν γνωστοποι-
ήσει τις προθέσεις τους, όπως η 
Continental, που ανακοίνωσε ότι 
θα προχωρήσει σε χιλιάδες απο-
λύσεις στις μονάδες της ανά τον 
κόσμο, αλλά και ο όμιλος Homaq 
Group, που σχεδιάζει να απολύ-
σει τους 600 από τους 7.000 υπαλ-
λήλους της και να θέσει κάποιους 
άλλους σε προσωρινή αναστολή 
της σύμβασής τους.

Στη μεγαλύτερη ευρωπαϊκή 
οικονομία, Γερμανία, η ανεργία 
έχει ανέλθει στο 5,8% καταγράφο-
ντας το υψηλότερο επίπεδο από 
το 2017, εξαιρουμένης της περι-
όδου της πανδημίας. Αντίστοιχη 
αύξηση της ανεργίας σημειώνε-
ται στη Βρετανία, όπου φτάνει 
στο 4,3%. Ολα αυτά όταν στις 
ΗΠΑ η απασχόληση αυξάνεται 
και τον Οκτώβριο κατέγραψε αύ-
ξηση κατά 3,9%. Προς το παρόν, 
το πρόβλημα είναι οξύτερο στον 
πλούσιο Βορρά της Ευρώπης και 
ιδιαιτέρως στη Γερμανία, η εξάρ-
τηση της οποίας από τον μετα-
ποιητικό τομέα και τις εξαγωγές 
εξελίχθηκε σε μείζον πρόβλημα 
εξαιτίας των γεωπολιτικών εντά-
σεων και της υποχώρησης του δι-
εθνούς εμπορίου. Η βιομηχανική 
παραγωγή έχει μειωθεί τους τε-
λευταίους έξι μήνες σε όλη την 
Ευρωζώνη και το αναπτυξιακό μο-

ντέλο της που βασίζεται στις εξα-
γωγές δοκιμάζεται από τις οξυνό-
μενες γεωπολιτικές εντάσεις, τις 
διαρθρωτικές αλλαγές στην αυτο-
κινητοβιομηχανία της, αλλά και 
στο αυξανόμενο κόστος της ενέρ-
γειας και του δανεισμού. Στη Γερ-
μανία, οι αυτοκινητοβιομηχανίες 
αντιμετωπίζουν ένα πλεόνασμα 
παραγωγικής δυνατότητας, με τα 
ηλεκτροκίνητα οχήματά τους να 
παραμένουν απούλητα. Ανάμεσά 
τους η εμβληματική Volkswagen, 
που έχει θέσει σε εφαρμογή ένα 
από τα σκληρότερα προγράμμα-

τα στην ιστορία της σε μια προ-
σπάθεια να μειώσει το κόστος. 
Και όπως επισημαίνει ο Χόλγκερ 
Σμίεντινγκ, οικονομολόγος της 
Berenberg Bank, οι περισσότε-
ρες απολύσεις επικεντρώνονται 
στον τομέα της μεταποίησης, ενώ 
γίνονται ακόμη προσλήψεις σε 
κάποιους άλλους τομείς όπως η 
τεχνολογία, η φροντίδα παιδιών 
και ηλικιωμένων και οι νέες πρά-
σινες βιομηχανίες. Στο μεταξύ, ο 
οικονομικά ενεργός πληθυσμός 
της Ευρώπης τείνει να συρρικνω-
θεί, ενώ η αύξηση της παραγω-
γικότητάς της είναι αναιμική. Οι 
ευρωπαϊκές επιχειρήσεις παραπο-
νιούνται ότι η γραφειοκρατία αυ-
ξάνεται διαρκώς υπονομεύοντας 
την ανταγωνιστικότητά τους, ενώ 
έχει «παγώσει» η πορεία της Ευ-
ρωζώνης προς μια πραγματική οι-
κονομική ένωση και όλα δείχνουν 
ότι απουσιάζει η πολιτική βού-
ληση. Και σαν να μην φτάνουν 
όλα αυτά, η νομισματική και δη-
μοσιονομική πολιτική της Ευρω-

ζώνης αναμένεται να αποτελέσει 
τροχοπέδη στην ανάκαμψή της. 
Η Κομισιόν εκτιμά τώρα πως το 
επόμενο έτος η Ευρωζώνη ορίζει 
το δυναμικό ανάπτυξης της Ευ-
ρωζώνης κάτω και από το 1,5% 
και το περιορίζει περαιτέρω στο 
1,2% το 2027, όταν στις αρχές του 
νέου αιώνα το δυναμικό ανάπτυ-
ξής της ήταν 2% έως 2,5%. Και η 
επιδείνωση οφείλεται κυρίως στο 
δημογραφικό πρόβλημα της Ευ-
ρώπης και στην αδυναμία της να 
αναβαθμίσει την αποτελεσματι-
κότητα της οικονομίας της. Οπως 
επισημαίνει ο οικονομολόγος της 
ΕΚΤ, Φίλιπ Λέιν, «πολλές χώρες 
έχουν μείνει πίσω σε σχέση με 
το σημείο στο οποίο βρίσκονταν 
τη δεκαετία του 1990, δηλαδή όχι 
μόνο δεν υπάρχει πρόοδος αλλά 
οπισθοχωρούμε». Ο ίδιος εξηγεί 
ότι έχουν ακυρωθεί πολλά είδη 
μεταρρυθμίσεων.

Επιπλέον, η μείωση της μερί-
δας του πληθυσμού που είναι σε 
παραγωγική ηλικία συνοδεύεται 

από επιπτώσεις. Φοβούμενες πως 
στο μέλλον θα δυσκολεύονται 
πολύ να βρουν προσωπικό να 
προσλάβουν, πολλές επιχειρή-
σεις κρατούν υπαλλήλους που 
δεν χρειάζονται, επιδεινώνοντας 
την κατάσταση στην αγορά εργα-
σίας και τροφοδοτώντας αιτήμα-
τα για περαιτέρω αυξήσεις στους 
μισθούς και μείωση της παρα-
γωγικότητας. Και στο μεταξύ οι 
κυβερνήσεις των χωρών-μελών 
της Ε.Ε. αδυνατούν να συμφωνή-
σουν στα σοβαρότερα ζητήματα 
που θα διαμορφώσουν το μέλλον 
της Γηραιάς Ηπείρου. Ανάμεσά 
τους, πώς μπορούν να εκμεταλ-
λευθούν το μεταναστευτικό για 
να καλύψουν τις ελλείψεις εργατι-
κών χεριών, κατά πόσον θα προ-
χωρήσουν στην υλοποίηση της 
τραπεζικής ένωσης και αν πρέ-
πει να αποφασίσουν από κοινού 
δαπάνες για την αντιμετώπιση 
των προβλημάτων όλης της Ε.Ε.

REUTERS, WALL STREET JOURNAL

Ο οικονομικά ενεργός 
πληθυσμός 
της Ευρώπης τείνει 
να συρρικνωθεί, ενώ 
η αύξηση της παρα-
γωγικότητάς της 
είναι αναιμική.

Επιβράδυνση
ανάπτυξης
και αυξανόμενη
ανεργία στην Ε.Ε.
Υστερεί όλο και περισσότερο σε σχέση

με την αμερικανική οικονομία

Η Ευρωζώνη καταγράφει αισθητή επιβράδυνση των νέων θέσεων εργασίας και οι έρευνες μεταξύ ευρωπαϊκών επιχειρήσεων καταδεικνύουν πως πολλές 
ετοιμάζονται για απολύσεις. Αρκετές έχουν γνωστοποιήσει τις προθέσεις τους, όπως η γερμανική Continental, που ανακοίνωσε ότι θα προχωρήσει σε χιλιά-
δες απολύσεις στις μονάδες της ανά τον κόσμο. 

EP
A
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Οι δισεκατομμυριούχοι αυξήθηκαν 
τόσο σε αριθμό όσο και σε συ-
νολικό πλούτο πέρυσι, σύμφωνα 
με στοιχεία της ελβετικής τρά-
πεζας UBS, που διαπίστωσε ότι 
για πρώτη φορά από το 2015 οι 
κληρονόμοι κροίσοι είναι πλέον 
περισσότεροι από τους αυτοδη-
μιούργητους. Συνολικά ο αριθμός 
των δισεκατομμυριούχων αυξή-
θηκε κατά 7%, σε 2.544 άτομα 
παγκοσμίως, ανέφερε η 9η έκ-
θεση «Billionaire Ambitions» της 
UBS για τους πελάτες της, με τη 
συνολική περιουσία τους να αυ-
ξάνεται κατά 9%, στα 12 τρισ. 
δολάρια, περίπου τέσσερις φο-
ρές δηλαδή περισσότερο από το 
ΑΕΠ του Ηνωμένου Βασιλείου. 

Για πρώτη φορά οι δισεκατομ-
μυριούχοι συσσώρευσαν περισ-
σότερο πλούτο μέσω κληρονο-
μιάς παρά μέσω των δικών τους 
επιχειρηματικών δραστηριοτή-
των. Ειδικότερα, από τους 137 
νέους δισεκατομμυριούχους τον 
περασμένο χρόνο, 53 κληρονό-
μοι συγκέντρωσαν πλούτο 150,8 
δισ. δολαρίων, την ώρα που οι 
84 νέοι αυτοδημιούργητοι δι-
σεκατομμυριούχοι της χρονιάς 
έχουν συνολική περιουσία ύψους 
140,7 δισ. δολαρίων. Η μεταφο-
ρά πλούτου από γενιά σε γενιά 
κερδίζει δυναμική αφού περισ-
σότερα χρήματα περνούν πλέον 

σε χέρια κληρονόμων, ανέφερε 
η UBS, η οποία εποπτεύει πε-
ριουσιακά στοιχεία ύψους 5,5 
τρισ. δολαρίων και είναι ένας από 
τους μεγαλύτερους διαχειριστές 
πλούτου στον κόσμο. «Αυτό εί-
ναι ένα θέμα που αναμένουμε να 
δούμε περισσότερο τα επόμενα 
20 χρόνια, αφού περισσότεροι 
από 1.000 δισεκατομμυριούχοι 
μεταβιβάζουν περίπου 5,2 τρισ. 
δολάρια στα παιδιά τους», εξηγεί 
ο Μπέντζαμιν Καβάλι, επικεφα-
λής του τμήματος στρατηγικών 
πελατών της UBS Global Wealth 
Management. 

Η έκθεση δείχνει πιο ξεκάθα-
ρα την τάση απομάκρυνσης από 
τους αυτοδημιούργητους κροί-
σους, που πλούτισαν από την 
έκρηξη της τεχνολογικής βιο-
μηχανίας όπως το αφεντικό της 
Tesla Ελον Μασκ και ο ιδρυτής 
της Amazon, Τζεφ Μπέζος. Πλέ-
ον, πολλοί ιδρυτές επιχειρήσεων, 
οι οποίοι επωφελήθηκαν επίσης 
από την επέκταση των χρηματο-
πιστωτικών αγορών, την αύξηση 
στις τιμές των ακινήτων και την 
ανάπτυξη αναδυόμενων αγορών, 
γερνούν και μεταβιβάζουν τον 
πλούτο τους στην επόμενη γε-
νιά. «Οι νέοι δισεκατομμυριούχοι 
συχνά είναι μάλλον 50+», τονί-
ζει ο Μάικλ Βιάνα, επικεφαλής 
στρατηγικής κάλυψης πελατών 

στην UBS. «Στην πραγματικότη-
τα, βλέπουμε το “φαινόμενο του 
βασιλιά Καρόλου”, αναλαμβά-
νουν δηλαδή τα ηνία σε αρκετά 
προχωρημένη ηλικία». 

Σύμφωνα με την  έκθεση, «η 
αυξανόμενη σημασία αυτών των 
πλούσιων οικογενειών μπορεί 
να φανεί σε όλες τις μεγάλες γε-

ωγραφικές περιοχές». Στην πε-
ριοχή Ασίας - Ειρηνικού, λόγου 
χάρη, ο μέσος πλούτος των κλη-
ρονόμων ήταν 2 δισ. δολάρια σε 
σύγκριση με 1,6 δισ. δολάρια για 
τους επιχειρηματίες, στην Αμερι-
κή, ήταν 2,2 δισ. δολάρια έναντι 
1,5 δισ. δολάρια για τους επιχει-
ρηματίες, ενώ στην Ευρώπη, τη 
Μέση Ανατολή και την Αφρική, 
τέλος, ο μέσος πλούτος των κλη-
ρονόμων είναι 4,4 δισ. δολάρια – 
διπλάσιος δηλαδή από τα 2,2 δισ. 
δολάρια των αυτοδημιούργητων. 

Για πρώτη φορά, η Ευρώπη 
ηγήθηκε της αύξησης του πλού-
του, καθώς μια «μεταπανδημική 
έκρηξη» αύξησε τα κέρδη και τις 
τιμές των μετοχών κορυφαίων 
εταιρειών πολυτελών ειδών με 
έδρα τη Γαλλία, ωφελώντας τις 
οικογένειες δισεκατομμυριούχων 
στο τιμόνι τους, αναφέρει η έκθε-

ση. Χαρακτηριστικό παράδειγμα 
ο πρόεδρος της LVMH Μπερνάρ 
Αρνό και τα πέντε παιδιά του. 
Ο Aρνό είναι ο τρίτος πλουσι-
ότερος άνθρωπος στον κόσμο, 
με περιουσία 167 δισ. δολαρί-
ων, σύμφωνα με το Bloomberg 
Billionaires Index. Ενώ οι δισε-
κατομμυριούχοι της τεχνολογίας 
και της υγειονομικής περίθαλ-
ψης έχουν συσσωρεύσει τον με-
γαλύτερο πλούτο την τελευταία 
δεκαετία, η έκθεση διαπίστωσε 
«πρώιμα σημάδια βελτίωσης της 
περιουσίας» για δισεκατομμυρι-
ούχους της βιομηχανίας, όπως 
ο Ινδός Γκαουτάμ Αντάνι, πίσω 
από τον πολυεθνικό όμιλο Adani 
Group, και ο Μουκές Αμπάνι της 
Reliance. 

«Αυτό μπορεί να συνεχιστεί εν 
μέσω κυβερνητικών κινήτρων σε 
αρκετές χώρες για την προώθη-

ση της ενεργειακής μετάβασης 
και των υψηλότερων αμυντικών 
δαπανών», σημείωνε η έκθεση, 
υπογραμμίζοντας ότι ο τεράστι-
ος πλούτος που έχει ήδη μετα-
φερθεί στην επόμενη γενιά είναι 
απλώς η κορυφή του παγόβου-
νου. «Καθώς αυξάνεται ο αριθμός 
των μεγιστάνων, τόσο η ευθύνη 
αρχίζει να περνάει στους κλη-
ρονόμους τους, καλλιεργώντας 
πιθανές μελλοντικές οικογένει-
ες δισεκατομμυριούχων πολλών 
γενεών», συνοψίζει η UBS. Οι δι-
σεκατομμυριούχοι κληρονόμοι, 
μάλιστα, είναι πιο πιθανό από 
τους γονείς τους να επικεντρω-
θούν στις μεγάλες ευκαιρίες και 
προκλήσεις που αντιμετωπίζει η 
παγκόσμια οικονομία, επενδύο-
ντας σε τομείς όπως η καθαρή 
ενέργεια και η τεχνητή νοημο-
σύνη, επισημαίνει η UBS.

Πέρυσι ο αριθμός των 
δισεκατομμυριούχων 
αυξήθηκε κατά 7%, 
σε 2.544 άτομα 
παγκοσμίως, και
η συνολική περιουσία 
τους ανήλθε
στα 12 τρισ. δολάρια.

Η νέα γενιά
κροίσων
πλουτίζει μέσω
κληρονομιάς
Το 2022, η συνολική περιουσία τους ήταν

μεγαλύτερη από των αυτοδημιούργητων 

Για πρώτη φορά, η Ευρώπη ηγήθηκε της αύξησης του πλούτου, καθώς μια «μεταπανδημική έκρηξη» αύξησε τα κέρδη και τις τιμές των μετοχών κορυφαίων 
εταιρειών πολυτελών ειδών με έδρα τη Γαλλία, ωφελώντας τις οικογένειες δισεκατομμυριούχων στο τιμόνι τους. Χαρακτηριστικό παράδειγμα ο πρόεδρος της 
LVMH Μπερνάρ Αρνό και τα πέντε παιδιά του. Ο Aρνό είναι ο τρίτος πλουσιότερος άνθρωπος στον κόσμο, με περιουσία 167 δισ. δολαρίων.

Η Σιγκαπούρη και η Ζυρίχη φιγου-
ράρουν πρώτες στη λίστα με τις 
πιο ακριβές πόλεις του κόσμου, 
σύμφωνα με τη σχετική έκθεση 
του Economist Intelligence Unit 
(ΕΙU) για το 2023, η οποία δια-
πίστωσε ότι η παγκόσμια κρίση 
κόστους ζωής δεν έχει ακόμη τε-
λειώσει. Η Γενεύη, που ισοβαθ-
μεί με τη Νέα Υόρκη στην τρίτη 
θέση, και το Χονγκ Κονγκ συ-
μπληρώνουν τη λίστα με τα πέ-
ντε πιο ακριβά μέρη του κόσμου, 
ενώ συνολικά οι παγκόσμιες τι-
μές αυξήθηκαν κατά μέσον όρο 
7,4% σε ετήσια βάση σε όρους 
τοπικού νομίσματος, ελαφρώς 
μειωμένες σε σχέση με την πε-
ρυσινή αύξηση 8,1%. 

Είναι η ένατη φορά τα τελευ-
ταία 11 χρόνια που η ασιατική 
πόλη-κράτος βρίσκεται στην 
πρώτη θέση της ακρίβειας, κα-
θώς έχει τις υψηλότερες τιμές 
μεταφοράς στον κόσμο, λόγω 
των αυστηρών κυβερνητικών 
ελέγχων στους αριθμούς των αυ-

τοκινήτων αλλά και της ακρί-
βειας σε ρούχα, είδη παντοπω-
λείου και αλκοόλ. Οπως και το 
Χονγκ Κονγκ που κατέλαβε την 
πέμπτη θέση, η Σιγκαπούρη εί-
ναι μια μικρή πόλη-κράτος που 
έχει ένα επιτυχημένο οικονο-
μικό κέντρο, εξηγεί ο Σιέταρν 
Χάνσακουλ, ανώτερος αναλυτής 
στο EIU. «Επομένως, όπως είναι 
φυσικό, όταν υπάρχει περιορι-
σμένος χώρος με πολλούς υψη-
λά αμειβόμενους επαγγελματίες, 
υπάρχει ένας ορισμένος βαθμός 
πληθωρισμού λόγω ζήτησης και 
ανταγωνισμός για στέγαση και 
άλλους πόρους», είπε στο CNBC.

Η Ζυρίχη, έκτη ακριβότερη 
πόλη στον κόσμο πέρυσι, έκα-
νε φέτος το άλμα στην κορυφή, 
όπου βρισκόταν και προ τριε-
τίας, εν μέρει λόγω του ισχυ-
ρού ελβετικού φράγκου καθώς 
και των αυξήσεων στα τρόφι-
μα, στα είδη οικιακής χρήσης 
και στην αναψυχή. Την πρώ-
τη δεκάδα της ακρίβειας συ-
μπληρώνουν το Λος Αντζελες, 
το Παρίσι, η Κοπεγχάγη και το 
Τελ Αβίβ που ισοψήφησαν και 
το Σαν Φρανσίσκο. Ο πληθω-
ρισμός στην Ασία είναι σχετι-
κά χαμηλότερος από ό,τι στον 
υπόλοιπο κόσμο, γεγονός που 
εξηγεί γιατί μόνο δύο ασιατι-
κές πόλεις βρίσκονται στο «top 
ten» της λίστας του Economist.

Η παγκόσμια μέση αύξηση 
του κόστους ζωής το 2023 είναι 
7,4%, στην Ασία όμως η αύξηση 
είναι κατά μέσον όρο 3%, γεγο-
νός που σημαίνει ότι πολλές κυ-
βερνήσεις στην Ασία κατάφεραν 
να διατηρήσουν τον έλεγχο των 

τιμών σε σύγκριση με εκείνες 
στις ΗΠΑ και την Ευρώπη, τονί-
ζουν οι συντάκτες της έκθεσης. 
Τη μεγαλύτερη πτώση στη λίστα 
της EIU κατέγραψαν οι πόλεις 
της Κίνας και της Ιαπωνίας που 
παρασύρθηκαν από την αποδυ-
νάμωση του κινεζικού γουάν και 
του γιεν Ιαπωνίας.

Οι κινεζικές πόλεις Ναντζίνγκ, 
Γουξί, Νταλιάν και Πεκίνο «έπε-
σαν» όλες πάνω από 25 θέσεις, 
ενώ το Τόκιο και η Οσάκα στην 
Ιαπωνία έπεσαν κατακόρυφα 23 
και 27 θέσεις, αντίστοιχα. Η EIU 
αναμένει ότι ο πληθωρισμός θα 
συνεχίσει να επιβραδύνεται το 
επόμενο έτος, αλλά προειδοποί-
ησε ότι οποιαδήποτε περαιτέρω 
κλιμάκωση στον πόλεμο Ισραήλ 
- Χαμάς θα μπορούσε να ανεβά-
σει τις τιμές της ενέργειας, όπως 
επίσης οι χειρότερες από τις ανα-
μενόμενες επιπτώσεις του φαι-
νομένου «Ελ Νίνιο» θα μπορού-
σαν να αυξήσουν τις τιμές των 
τροφίμων.

Προειδοποίηση προς τη Wall 
Street ότι θα πρέπει να είναι 
προετοιμασμένη για μια ύφεση 
εξέδωσε ο διευθύνων σύμβουλος 
της JP Morgan, Τζέιμι Ντάιμον.

«Πολλά πράγματα εκεί έξω εί-
ναι επικίνδυνα και πληθωριστι-
κά. Να είστε προετοιμασμένοι», 
είπε ο τραπεζίτης μιλώντας στο 
«2023 New York Times DealBook 
Summit» στη Νέα Υόρκη. «Τα 
επιτόκια μπορεί να αυξηθούν 
και αυτό μπορεί να οδηγήσει σε 
ύφεση». Οπως εξήγησε, οι κυβερ-
νήσεις σε όλο τον κόσμο χρειά-
ζονται περισσότερα χρήματα, 
για να χρηματοδοτήσουν την 
πράσινη οικονομία, να ενισχύ-
σουν τους στρατούς τους και να 
αντιμετωπίσουν τις ενεργειακές 
κρίσεις. Και όλα αυτά θα είναι 
πληθωριστικά.

«Είμαι επιφυλακτικός για την 
οικονομία», είπε. Η αγορά εργα-

σίας στις Ηνωμένες Πολιτείες 
ήταν ανθεκτική, αλλά «ο πλη-
θωρισμός βλάπτει τους ανθρώ-
πους», πρόσθεσε. Και προειδο-
ποίησε ότι ο κόσμος δεν είναι 
έτοιμος για επιτόκιο 7%.

Τα δημοσιονομικά μέτρα στή-
ριξης της εποχής του κορωνοϊού 
και η ποσοτική χαλάρωση από τη 
Federal Reserve ήταν σαν φάρμα-

κα που μπήκαν με ένεση «απευ-
θείας στο σύστημά μας» και «ντό-
παραν» την οικονομία, αλλά αυτό 
τώρα ξεθυμαίνει, είπε ο Ντάιμον. 
«Νομίζω ότι η ποσοτική χαλάρω-
ση και η σύσφιγξη και αυτά τα γε-
ωπολιτικά ζητήματα μπορούν να 
κάνουν ζημιά», πρόσθεσε.

Σε πρόσφατες συνεντεύξεις 
του, ο Ντάιμον έχει πει ότι η Fed 
ενδεχομένως να απέχει πολύ από 
το τέλος των αυξήσεων επιτοκί-
ων, στο πλαίσιο της προσπάθειάς 
της να μειώσει τον πληθωρισμό. 
Ο τραπεζίτης δεν έχει αποκλεί-
σει επιτόκια ακόμα και στο 7%.

Ο Ντάιμον τόνισε ότι αυτή 
μπορεί να είναι η πιο επικίνδυ-
νη περίοδος που έχει δει ο κό-
σμος εδώ και δεκαετίες και ότι οι 
πόλεμοι στην Ουκρανία, το Ισρα-
ήλ και τη Γάζα θα μπορούσαν να 
έχουν εκτεταμένες επιπτώσεις 
στις προμήθειες ενέργειας και 

τροφίμων, στο εμπόριο και στις 
γεωπολιτικές σχέσεις. Θα μπο-
ρούσαν ακόμη, είπε, να οδηγή-
σουν σε «πυρηνικό εκβιασμό».

Η ανθρωπότητα αντιμετωπίζει 
τεράστιους κινδύνους, εκτίμησε. 
Ο ένας είναι προφανώς ο πόλεμος 
στην Ανατολική Ευρώπη και τη 
Μέση Ανατολή. Αλλά πέρα από 
αυτό, ο Ντάιμον ανησυχεί για τη 
διάδοση των πυρηνικών όπλων, 
την κλιματική αλλαγή και τον 
κίνδυνο μιας άλλης πανδημίας.

Οι Ηνωμένες Πολιτείες, είπε, 
πρέπει να βεβαιωθούν ότι έχουν 
«τον καλύτερο στρατό στον κό-
σμο, που δεν τον ξεπερνάει κανέ-
νας». Είναι ένα δαπανηρό έργο, 
είπε, αλλά το διακύβευμα είναι 
υψηλό. «Είναι για να κρατήσου-
με τον δυτικό κόσμο ενωμένο», 
εξήγησε. «∆εν θέλω ένα βιβλίο 
σε 50 χρόνια να γράφει για το 
πώς έχασε η ∆ύση».

Αλμα της Ζυρίχης στην κορυφή των πιο ακριβών πόλεων του κόσμου

Διανύουμε πολύ επικίνδυνη περίοδο, λέει ο Ντάιμον 

Ο CEO της JP Morgan 
βλέπει τεράστιους 
κινδύνους από 
τους πολέμους, 
ανησυχεί για διάδοση 
πυρηνικών, είναι 
επιφυλακτικός
για την οικονομία.

Η Σιγκαπούρη μαζί με τη Ζυρίχη (φωτογραφία) είναι πρώτες στη λίστα με 
τις πιο ακριβές πόλεις του κόσμου για το 2023. Η ασιατική πόλη-κράτος είναι η 
ένατη φορά τα τελευταία 11 χρόνια που βρίσκεται στην κορυφή της ακρίβειας.

Πολλά πράγματα εκεί έξω είναι επικίνδυνα και πληθωριστικά. Να είστε προ-
ετοιμασμένοι, είπε ο Τζέιμι Ντάιμον μιλώντας στη Wall Street.
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Ποιες πόλεις 
βρίσκονται
στο «top ten»
της λίστας
του Economist.
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Μπήκε στη ζωή μας πριν από 
ένα χρόνο, στις 30 Νοεμβρίου 
του 2022, και ενέσπειρε αγωνί-
ες, προσδοκίες και ανασφάλειες, 
ενώ γέννησε ατέλειωτες εικασί-
ες. Η αδιανόητη έως τώρα εφαρ-
μογή της τεχνητής νοημοσύνης, 
το ChatGPT, που κατορθώνει να 
παράγει κείμενο, να απαντάει σε 
εξειδικευμένες ερωτήσεις και να 
παρουσιάζει εικόνες, έδωσε λαβή 

σε ατέλειωτες θεωρίες. Κυρίως 
αφορούσαν την επικείμενη απώ-
λεια εκατομμυρίων θέσεων εργα-
σίας που θα καταστούν άχρηστες 
και ξεπερασμένες από τις εξελί-
ξεις εξαιτίας των δυνατοτήτων 
του. ∆εν έλειψαν βέβαια και οι 
πιο ψύχραιμοι που προέβλεψαν, 
αντιθέτως, πως θα δημιουργή-
σει νέες θέσεις εργασίας. Εχουν 
υπό μια έννοια δικαιωθεί, εν μέ-

ρει τουλάχιστον, καθώς υπάρχει 
μεγάλη ζήτηση για μία συγκε-
κριμένη ειδικότητα: της άμεσης 
μηχανικής ή, σε απλά ελληνικά, 
του εξειδικευμένου στην επιλογή 
και χρήση τής εκάστοτε σωστής 
λέξης-κλειδί που θα ενεργοποι-
ήσει τα εργαλεία της τεχνητής 
νοημοσύνης ώστε να παράγουν 
καλύτερες γραπτές απαντήσεις 
και καλύτερες εικόνες.

Οι αναζητήσεις της ειδικό-
τητας αυτής στη μηχανή ανί-
χνευσης του Google έχουν αυ-
ξηθεί δραματικά στον ένα χρόνο 
που έχει παρέλθει, καθώς η ει-
δικότητα έχει μεγάλη ζήτηση. 
Παράλληλα, έχουν αυξηθεί και 
τα προφίλ επαγγελματιών στο 
LinkedIn που παρουσιάζονται 
ως έχοντες τη συγκεκριμένη δε-
ξιότητα. Οπως επισημαίνουν οι-
κονομολόγοι του Bloomberg, η 
αυξημένη ζήτηση για την εν λό-
γω ειδικότητα σκιαγραφεί έναν 
άλλο τρόπο με τον οποίο η τε-
χνητή νοημοσύνη πρόκειται να 
αναδιατάξει την αγορά εργασί-
ας. Εν ολίγοις, όχι μόνον θα οδη-
γήσει στην κατάργηση ορισμέ-
νων επαγγελμάτων, αλλά και θα 
δημιουργήσει κάποια άλλα και 
προπαντός θα προσφέρει με-
γάλη αίγλη σε όσους έχουν την 
ικανότητα να χρησιμοποιούν 

την τεχνητή νοημοσύνη και τις 
εφαρμογές της με άνεση και να 
διεκπεραιώνουν τη δουλειά τους 
με αυτήν. Σύμφωνα με τον Τζά-
στιν Φάρις, στέλεχος της πλατ-
φόρμας ανάπτυξης λογισμικού 
GitLab, η ειδικότητα αυτή θα 
έχει εξαιρετικά μεγάλη ζήτηση 
μέσα στους επόμενους 12 μήνες, 
ενώ στο ίδιο χρονικό διάστημα 
θα μιλούν γι’ αυτήν όλο και πε-
ρισσότεροι άνθρωποι. ∆ιευκρινί-
ζει, πάντως, πως  «είμαστε ακό-
μη σε πρώιμο στάδιο, όλοι όσοι 
εργάζονται στον τομέα της τε-
χνολογίας μιλούν για τις εφαρ-

μογές της τεχνητής νοημοσύνης 
αλλά ακόμη μας χωρίζει ένα χά-
σμα από την κατάσταση εκείνη 
στην οποία όλοι θα μπορούν να 
τις χρησιμοποιήσουν».

Ηδη, όσοι έχουν τις δεξιότη-
τες που απαιτούνται για την κάλ-
λιστη χρήση του ChatGPT ζη-
τούν μισθούς της τάξεως των 
335.000 δολ. τον χρόνο, σύμφω-
να με έρευνα που διεξήγαγε το 
Bloomberg τον Μάρτιο. Ανάμε-
σά τους, στελέχη εταιρειών τε-
χνητής νοημοσύνης που κατα-
πιάνονται όλη την ημέρα με τα 
συστήματα της τεχνητής νοη-

μοσύνης προκειμένου να παρα-
γάγουν καλύτερα αποτελέσματα 
ή να βοηθήσουν τις εταιρείες 
να εκπαιδεύσουν το προσωπικό 
τους έτσι ώστε να δαμάσει αυτές 
τις νέες τεχνολογίες. Οσον αφο-
ρά, πάντως, ποιους επαγγελματί-
ες θα απειλήσει άμεσα η εφαρ-
μογή ChatGPT, είναι ήδη γνωστό 
πως στην ομάδα υψηλού κινδύ-
νου είναι οι συγγραφείς και όσοι 
συντάσσουν κείμενο, από τους 
κειμενογράφους διαφημιστικών 
εταιρειών μέχρι τους δημοσιο-
γράφους και τους σεναριογρά-
φους. Ομοίως μπορούν εύκολα 

να υποκατασταθούν οι δικηγό-
ροι και οι νομικοί σύμβουλοι. 
Σύμφωνα, πάντως, με σχετική 
μελέτη του ΜΙΤ που εντοπίζει 
θεμελιώδεις διαφορές ανάμεσα 
στο ChatGPT και σε άλλες προ-
ηγμένες τεχνολογίες, η ασύλλη-
πτη αυτή εφαρμογή πρόκειται να 
θίξει τα επαγγέλματα που προϋ-
ποθέτουν υψηλό επίπεδο εκπαί-
δευσης, όπως σχεδιαστές web 
και γενικώς ψηφιακών, αναλυτές 
χρηματοπιστωτικών, και προ-
παντός μια ειδικότητα σχεδόν 
εξίσου καινούργια, τους μηχα-
νολόγους blockchain.

Οσοι έχουν τις δεξιότητες που απαιτούνται για την κάλλιστη χρήση του ChatGPT ζητούν μισθούς της τάξεως των 335.000 δολ. τον χρόνο, σύμφωνα με έρευ-
να του Bloomberg. Ανάμεσά τους, στελέχη εταιρειών τεχνητής νοημοσύνης που καταπιάνονται όλη την ημέρα με τα συστήματα προκειμένου να παραγάγουν 
καλύτερα αποτελέσματα ή να βοηθήσουν τις εταιρείες να εκπαιδεύσουν το προσωπικό τους.
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Η μεγάλη ζήτηση για 
την ειδικότητα της 
άμεσης μηχανικής 
και γιατί απειλούνται 
επαγγέλματα 
υψηλού επιπέδου 
εκπαίδευσης.

Το ChatGPT και 
η επόμενη μέρα 
για την αγορά 
εργασίας
Τι άλλαξε στον ένα χρόνο που μπήκε 

στη ζωή μας η εφαρμογή AI
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Του ΘAΝΟΥ ΤΣΊΡΟΥ

Με εκπτώσεις φόρου αλλά και επι-
δοτήσεις, η κυβέρνηση θέτει στόχο
να επισκευαστούν και να μπουν
στην αγορά όσο το δυνατόν πε-
ρισσότερα από τα 900.000 κλειστά
ακίνητα. Ζητούμενο να αυξηθεί
η προσφορά και να συγκρατηθεί
το ράλι των ενοικίων (αλλά και
των τιμών πώλησης των ακινήτων),
που πλέον κινούνται σε ιστορικά
υψηλά επίπεδα. 

Οι ιδιοκτήτες αυτών των κλει-
στών ακινήτων, όμως, έχουν να
αντιμετωπίσουν την εκτόξευση
στις τιμές των οικοδομικών υλικών
και το αυξημένο κόστος του χρή-
ματος, που ανεβάζουν το επενδυ-
τικό κόστος. Από την άλλη, ως αν-
τικίνητρο για τέτοιου είδους επεν-
δύσεις στα παλαιά ακίνητα αντι-
μετωπίζεται η υψηλή φορολογία
στους έχοντες ετήσια εισοδήματα
από ενοίκια που ξεπερνούν τα
12.000 ευρώ, αλλά και οι μεγάλες
καθυστερήσεις που παρατηρούν-
ται στην απόδοση του μισθίου σε
περίπτωση που οι ενοικιαστές δεν
είναι συνεπείς στις υποχρεώσεις
τους. 

Ακριβώς λόγω των προβλημά-
των που αντιμετωπίζουν τα φυσικά
πρόσωπα, είναι ανοικτό το ενδε-
χόμενο στο... παιχνίδι των ανα-
καινίσεων να εμπλακούν μεγάλες
επιχειρήσεις οι οποίες διαθέτουν
και τα επενδυτικά κεφάλαια και
δυνατότητα να αποφύγουν την
υψηλή φορολογία, αλλά και καλύ-
τερη οργάνωση για να αντιμετω-
πίσουν τα «φέσια».

Τα στοιχεία της Τράπεζας της
Ελλάδος έδειξαν ότι οι τιμές πώ-
λησης των ακινήτων έχουν επι-
στρέψει πολύ κοντά στα επίπεδα
του 2007-2008, όταν καταγράφη-
καν τα ιστορικά υψηλά επίπεδα

τιμών. Επειδή τα ενοίκια «παρα-
κολουθούν» τις τιμές πώλησης
των ακινήτων, αυτό σημαίνει ότι
και το κίνητρο για την επαναφορά
κλειστών ακινήτων στην αγορά
γίνεται πιο ισχυρό. 

Το ερώτημα βέβαια είναι κατά
πόσον οι ιδιοκτήτες αυτών των
ακινήτων –οι οποίοι αυτή τη στιγ-
μή έχουν αρνητική απόδοση, κα-
θώς τον ΕΝΦΙΑ τον πληρώνουν
ούτως ή άλλως– έχουν τη δυνα-
τότητα να εκμεταλλευτούν τις συν-
θήκες που έχουν διαμορφωθεί
στην αγορά.

Ελλείψεις προσωπικού
Το βασικό πρόβλημα είναι η

εκτόξευση του κόστους των οικο-
δομικών υλικών, αλλά και οι με-
γάλες ελλείψεις τεχνικού προσω-
πικού, παράγοντες που ανεβάζουν
το κόστος των επισκευών. Τα τε-
λευταία στοιχεία που έδωσε στη
δημοσιότητα η Ελληνική Στατι-
στική Αρχή, αποκαλύπτουν ότι τα
οικοδομικά υλικά έχουν ακριβύνει
περισσότερο από 25% μέσα στην
τελευταία 2ετία. 

Σ’ αυτό το «καλάθι» εννοείται
ότι δεν περιλαμβάνεται η εργασία,
το κόστος της οποίας εξαρτάται
ξεκάθαρα από τη ζήτηση που
υπάρχει, αλλά και από την προ-
σφορά η οποία είναι περιορισμένη
τα τελευταία χρόνια και λόγω των
μνημονίων που απομάκρυναν τε-
χνικό προσωπικό από τη χώρα. 

Επιβαρυντικό στοιχείο και η
αύξηση των επιτοκίων. Αν το απαι-
τούμενο ποσό για την επισκευή
του ακινήτου ανέρχεται σε 25.000
ευρώ, η μηνιαία δόση ακόμη και
για 10ετή περίοδο αποπληρωμής
μπορεί να φτάσει στα 280-300 ευ-
ρώ, καθώς στα επισκευαστικά δά-
νεια το επιτόκιο μπορεί να ξεπερ-
νάει πλέον και το 6%. Μάλιστα,

αυτό το επιτόκιο προϋποθέτει και
εξασφαλίσεις, που σημαίνει έξοδα
για την υποθήκη του ακινήτου.
Σημαίνει μάλιστα και ρίσκο, καθώς
ενώ η δόση του δανείου θα πρέπει
να καταβάλλεται κάθε μήνα, το
ενοίκιο δεν είναι σίγουρο ότι θα
καταβάλλεται σταθερά (σ.σ. υπάρ-
χει πάντα το ρίσκο των απλήρωτων
ενοικίων και μάλιστα επί σειρά
μηνών, λόγω του χρόνου που απαι-
τείται για να ολοκληρωθεί μια έξω-
ση).

Η φορολογία
Η καθαρή απόδοση μιας επέν-

δυσης για την ανακαίνιση ενός
ακινήτου επηρεάζεται και από τη
φορολογία των ενοικίων. Ενώ οι
εταιρείες έχουν τη δυνατότητα να
εκπέσουν από τα έσοδα στις επεν-
δύσεις για τις ανακαινίσεις των

ακινήτων και τελικώς να φορολο-
γηθούν με συντελεστή 22% επί
της διαφοράς, τα φυσικά πρόσωπα
γλιτώνουν μόνο ένα 5% από το
ετήσιο έσοδο για αποσβέσεις και
φορολογούνται με συντελεστές
που κυμαίνονται από 15% έως και
45%. 

Η απόδοση της επένδυσης, μά-
λιστα, δεν εξαρτάται μόνο από το
εισόδημα που θα αποδίδει το εκά-
στοτε ακίνητο, αλλά και από το
ποιο είναι το συνολικό εισόδημα
από ενοίκια. 

Ετσι, για κάποιον που νοικιάζει
ένα μοναδικό ακίνητο για 1.000
ευρώ τον μήνα, ο φόρος ανέρχεται
στα 1.710 ευρώ τον χρόνο ή στα
142,5 ευρώ τον μήνα, ενώ για κά-
ποιον που έχει και άλλα εισοδή-
ματα από ακίνητα, ο φόρος μπορεί
να φτάσει ακόμη και στα 450 ευρώ. 

Το αποτέλεσμα είναι, μια επέν-
δυση 25.000 ευρώ με δάνειο για
την ανακαίνιση ενός ακινήτου,
μπορεί να καταλήγει να απαιτεί
300 ευρώ τον μήνα για την εξυ-
πηρέτηση του δανείου και άλλα
450 ευρώ για τον φόρο, μειώνον-
τας το ενοίκιο των 1.000 ευρώ
ακόμη και στα 250 ευρώ τον μήνα,
χωρίς φυσικά να συνυπολογίζεται
το ρίσκο των ανείσπρακτων ενοι-
κίων.

Κίνητρα για
να επιστρέψουν
στην αγορά
900.000 ακίνητα
Εκπτώσεις φόρου και επιδοτήσεις
προκειμένου να επισκευαστούν

<<<<<<<

Ζητούμενο να αυξηθεί
η προσφορά και να συ-
γκρατηθεί το ράλι των
ενοικίων, αλλά και των
τιμών πώλησης των κα-
τοικιών.

Σταθερά θετικές παραμένουν οι
προοπτικές ανάπτυξης και επέν-
δυσης στην ελληνική αγορά ακι-
νήτων, παρά τη σημαντική επι-
δείνωση του διεθνούς κλίματος
στον κλάδο. Σύμφωνα με την τε-
λευταία ετήσια έρευνα Emerging
Trends in Real Estate, που πραγ-
ματοποιεί η PwC για λογαριασμό
του Urban Land Institute (ULI), η
αγορά της Αθήνας διατηρεί τη θέ-
ση της στην παγκόσμια κατάταξη
(23η μεταξύ 30 αγορών), με βάση
τις εκτιμήσεις των επαγγελματιών
του κλάδου για τις προοπτικές της
το 2024. Λαμβάνοντας υπόψη ότι
τα τελευταία χρόνια η βαθμολογία
κάθε αγοράς στην τελική κατάταξη
καθορίζεται και με βάση το μέγεθός
της, η θέση της Αθήνας κρίνεται
ως ικανοποιητική.

Στέλεχος του κλάδου των ακι-
νήτων, που συμμετείχε στη φετινή
έρευνα, τονίζει ότι «η ελληνική
αγορά αναπτύσσεται με ταχύτερο
ρυθμό από την υπόλοιπη Ευρώπη,
καλύπτοντας το χαμένο έδαφος
μετά μια παρατεταμένη περίοδο
οικονομικής κρίσης». Από την
άλλη πλευρά, υπάρχουν και ειδικοί
που διατυπώνουν τον προβλημα-
τισμό τους για τις ακραίες κλιμα-
τικές συνθήκες που έπληξαν την
Αθήνα το 2023 (πυρκαγιές, καύ-
σωνας κτλ.).

Οπως αναφέρει στην «Κ» ο κ.

Τάσος Κοτζαναστάσης, πρόεδρος
του ULI Greece & Cyprus και εκτε-
λεστικό μέλος της παγκόσμιας δι-
οικούσας επιτροπής του ULI, «η
ελληνική αγορά έχει παραμείνει
σταθερή αναφορικά με τις προ-
οπτικές της για το 2024. Ωστόσο,
καλό θα ήταν να μην έχουμε ιδι-
αίτερες προσδοκίες τουλάχιστον
για το προσεχές 12μηνο, καθώς η
ρευστότητα είναι πολύ χαμηλή,
κάτι που αποτυπώνεται και στον
χαμηλότερο όγκο συναλλαγών που
καταγράφεται».

Ασφαλώς, παρά το μικρό της
μέγεθος, η ελληνική αγορά επη-
ρεάζεται και από την αρνητική
διεθνή συγκυρία. Σύμφωνα με τη
φετινή έρευνα της PwC, η αύξηση
των επιτοκίων, η κατακόρυφη αύ-
ξηση του κατασκευαστικού κό-
στους, ο υψηλός πληθωρισμός και
η τεράστια πρόκληση της προ-
σαρμογής της αγοράς ακινήτων

στις απαιτήσεις που απορρέουν
από τις πολιτικές ESG για το πε-
ριβαλλοντικό και κοινωνικό απο-
τύπωμα, αποτελούν τις μεγαλύτε-
ρες προκλήσεις. «Η επόμενη χρο-

νιά θεωρείται ιδιαίτερα δύσκολη,
καθώς εκτός των προκλήσεων της
προσαρμογής σε ένα περιβάλλον
υψηλών επιτοκίων και του υψηλού
κόστους κατασκευής, πλέον έχει

προστεθεί και ο γεωπολιτικός πα-
ράγοντας», σημειώνει ο κ. Κοτζα-
ναστάσης.

Στο πλαίσιο αυτό, οι τομείς –
σε πανευρωπαϊκό επίπεδο– που

αναμένεται να συγκεντρώσουν το
μεγαλύτερο επενδυτικό ενδιαφέ-
ρον δεν είναι οι «παραδοσιακοί»,
δηλαδή τα κτίρια γραφείων, ή τα
εμπορικά κέντρα/καταστήματα.
Αντιθέτως, η μεγαλύτερη ζήτηση
εντοπίζεται σε κατηγορίες, όπως
οι κατοικίες, οι φοιτητικές κατοι-
κίες, τα κέντρα υποβοηθούμενης
διαβίβασης και περίθαλψης/φιλο-
ξενίας ηλικιωμένων, αλλά και τα
logistics, που εξακολουθούν να
διατηρούν τη δυναμική τους, τόσο
στην Ελλάδα όσο και στο εξωτε-
ρικό. 

Πάντως, παρότι οι προοπτικές
για το 2024 κρίνονται συνολικά
αρνητικές, είναι θετικό ότι δεν
υπάρχει η υπερπροσφορά ακινή-
των που υπήρχε π.χ. κατά την οι-
κονομική κρίση που έπληξε την
παγκόσμια οικονομία την περίοδο
2008-2009. 

Αυτό σημαίνει ότι τα ακίνητα
που θα διατεθούν στην αγορά, λό-
γω οικονομικών πιέσεων των ιδιο-
κτητών τους (distressed), θα είναι
περιορισμένα. Από την άλλη πλευ-
ρά, αρνητικός παράγοντας για την
ολοκλήρωση περισσότερων συ-
ναλλαγών είναι το γεγονός ότι οι
τιμές πώλησης δεν έχουν ακόμα
προσαρμοστεί προς τα κάτω, κάτι
που αναμένουν όλοι οι ειδικοί του
κλάδου.

ΝΙΚΟΣ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

<<<<<<

Αναπτύσσεται με ταχύ-
τερο ρυθμό στην Ελλά-
δα από ό,τι στην υπόλοι-
πη Ευρώπη, καλύπτον-
τας το χαμένο έδαφος
μετά την κρίση.

Σύμφωνα με την τελευταία ετήσια έρευνα Emerging Trends in Real Estate, η αγορά της Αθήνας διατηρεί τη θέση
της στην παγκόσμια κατάταξη (23η μεταξύ 30 αγορών) με βάση τις εκτιμήσεις των επαγγελματιών του κλάδου.

Πέραν της υψηλής φορολογίας στα ενοίκια και των ακριβών επισκευαστικών δανείων, η εκτόξευση του κόστους των οικοδομικών υλικών αποτε-
λεί ένα ακόμη αντικίνητρο που αποτρέπει τους ιδιοκτήτες να προχωρήσουν στην ανακαίνιση του ακινήτου τους.

Η διάταξη που ενσωματώθηκε στο
φορολογικό νομοσχέδιο και προ-
βλέπει τη δυνατότητα έκπτωσης
φόρου ακόμη και 16.000 ευρώ σε
βάθος 5ετίας (3.200 ευρώ τον χρό-
νο) σε περιπτώσεις δαπανών ανα-
καίνισης ή ενεργειακής αναβάθ-
μισης ακινήτων, θα εξειδικευτεί
με υπουργική απόφαση, η οποία
ουσιαστικά θα βάλει «κόφτες»
και μάλιστα σημαντικούς. 

Αυτό που θα κάνει η υπουργική
απόφαση είναι ότι θα θεσπίζει
συγκεκριμένους συντελεστές
αναγνώρισης των διαφόρων δα-
πανών. Μεγαλύτεροι συντελεστές
θα εφαρμόζονται στην παροχή
υπηρεσίας όπου γίνεται και η με-
γαλύτερη συναλλαγή με «μαύρα»
και μικρότεροι συντελεστές στην
αγορά των υλικών. Επίσης, θα
υπάρχει διαβάθμιση και με βάση
το είδος των εργασιών. Σκοπός
της επιβολής των μειωτικών συν-
τελεστών θα είναι, φυσικά, να
συγκρατηθεί και το δημοσιονο-
μικό κόστος. Οπως αναφέρεται
χαρακτηριστικά, η έκπτωση που
εφαρμόζεται και σήμερα, χωρίς
όμως να έχει συγκεντρώσει το
ενδιαφέρον παρά από 1.000 φο-

ρολογούμενους (σ.σ. προβλέπει
αναγνώριση του 40% της δαπάνης
και εξαίρεση των υλικών), θα μπο-
ρούσε να επιβαρύνει με εκατον-
τάδες εκατ. ευρώ τον προϋπολο-
γισμό μόνο και μόνο με την εμ-
φάνιση ηλεκτρονικών πληρωμών
σε πολυκαταστήματα οικοδομι-
κών υλικών, τα οποία ούτως ή
άλλως δεν φοροδιαφεύγουν. 

Το πρόγραμμα «Ανακαινίζω -
νοικιάζω», που θα ανακοινωθεί
μέσα στον Δεκέμβριο, θα έχει
συγκεκριμένα κριτήρια (θα αφορά
ιδιοκτήτες με περιουσίες έως
300.000 ευρώ και εισόδημα έως
40.000 ευρώ) και θα επιδοτεί με
4.000 ευρώ επισκευές της τάξεως
των 10.000 ευρώ σε ακίνητα με
επιφάνεια έως 100 τ.μ. Προϋπό-
θεση θα είναι αυτά τα ακίνητα
να νοικιαστούν για τουλάχιστον
τρία χρόνια. Στόχος του προγράμ-
ματος είναι οι επιδοτήσεις, που
θα ανέλθουν στα 50 εκατ. ευρώ,
να «επιστρέψουν» στο κράτος
μέσα από τη φορολόγηση των
ενοικίων καθώς η διάθεση για
ενοικίαση των ανακαινισμένων
χώρων θα είναι υποχρεωτική για
τουλάχιστον μία τριετία. 

«Κόφτες» σε έκπτωση φόρου

Θετικές οι προοπτικές για τον κλάδο ακινήτων το 2024
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Της ΜΑΡΓΑΡΙΤΑΣ ΠΟΥΡΝΑΡΑ

Μπορείτε να φανταστείτε τη βα-
σίλισσα της Αγγλίας, την αείμνη-
στη Ελισάβετ Β΄, να κρατάει ένα 
τυλιχτό σουβλάκι; Μ’ ένα παγω-
τό ξυλάκι, μια μπίρα Guinness 
ή μια Μπάρμπι ανά χείρας; Σας 
φαίνεται περίεργο να δείτε τη 
Μαφάλντα καθισμένη δίπλα στον 
Μπόρχες σε ένα παγκάκι; Ο ∆η-
μήτρης Χαντζόπουλος, στη νέα 
έκθεση ζωγραφικής που εγκαινι-
άζει η Πρόεδρος της ∆ημοκρα-
τίας Κατερίνα Σακελλαροπούλου 
στις 9 ∆εκεμβρίου στον χώρο της 
Συλλογής Φέλιου, έχει αφήσει 
τη φαντασία του να καλπάσει. 
Και τα 25 νέα έργα του, που εί-
ναι γλυπτά και ζωγραφικές κατα-
σκευές, όλα φιλοτεχνημένα την 
τελευταία τριετία (αρχής γενομέ-
νης από την καραντίνα), έχουν 
στοιχεία ανατρεπτικά, απρόσμε-
να, χιουμοριστικά αλλά με έναν 
τρόπο διαφορετικό σε σχέση με 
τις γελοιογραφίες του στην «Κ». 

Ισως γιατί στις δημιουργίες 
αυτές δεν υποδύεται τον γνώριμο 
ρόλο του ως σχολιαστή της επι-
καιρότητας, δεν έχει τους περι-
ορισμούς να κινείται σαν τρένο 
στις ράγες των μεγάλων ειδήσε-
ων, δεν υπόκειται στον ψυχανα-
γκασμό της αρμονίας με το πρω-
τοσέλιδο. Αλλά «εκτροχιάζεται», 
αφήνει στον εαυτό του το προ-
νόμιο του αυτοσχεδιασμού, απο-
λαμβάνει την ανεξαρτησία της 
τέχνης που συνδυάζεται και με 
την ελευθερία έκφρασης. Παίζει, 
πειραματίζεται, φτιάχνει εικόνες 
και μορφές και πάνω από όλα 
χαίρεται. Αυτή η χαρά από το 
πέταγμα του μυαλού μεταδίδεται 
ύστερα από τον νου στα χέρια, 
τα οποία μαστορεύουν, πλάθουν 
πρόσωπα, περίεργα ζώα, φαντα-
στικά όντα σαν του Μπόρχες. 
Αλλωστε, το λέει και ο ίδιος, η 

ανάγκη του για χειροτεχνία τον 
έκανε να περάσει από τις δύο 
διαστάσεις του χαρτιού και της 
οθόνης του iPad –όπου συνήθως 
σχεδιάζει– στις τρεις διαστάσεις 
των γλυπτών και των κατασκευ-
ών. Μεγάλο το βήμα.

Μέσα από παράδοξες μείξεις 
υλικών, ξύλινες επιδαπέδιες και 
επιτοίχιες συνθέσεις, ζωγραφικά 
έργα με πηλό και papier-mâché, 
οι γνωστές κατάμαυρες σκιές που 
έχει στα σκίτσα του αποκτούν δι-
αφορετική πια υπόσταση. Ξεμυτί-
ζουν στον χώρο. Το πιο συγκινη-
τικό είναι ότι στην έκθεση αποτίει 
φόρο τιμής σε ανθρώπους που 
καθόρισαν το βλέμμα του, ομοτέ-

χνους αλλά και συγγραφείς. Στο 
αφιέρωμα που έχει τον επίκαιρο 
τίτλο «Selfies» παρελαύνουν πολ-
λές και γνωστές φιγούρες στις 
οποίες ο ζωγράφος αισθάνεται 
οφειλές, όπως ο Γιάννης Μόρα-
λης, ο Ντέιβιντ Χόκνεϊ, ο Νταλί, 
ο Γιάννης Τσαρούχης, ο Φώτης 
Κόντογλου. Στα νιάτα και τα γη-
ρατειά τους, με τον χρωστήρα 
στο χέρι, σε πισίνες και καθρέ-
πτες. Καθώς έβλεπα τα καινούρ-
για αυτά έργα του Χαντζόπουλου 
σκέφτηκα ότι είναι απελευθερω-
τικό να ζωγραφίσεις κάποια στιγ-
μή ως καλλιτέχνης όσους θεωρείς 
σημαντικούς για εσένα, πέρα από 
τους πολιτικούς που χρειάζεται 
να «νταλαβερίζεσαι» κάθε μέρα 

ως γελοιογράφος. Και έχεις μάθει 
τα χαρακτηριστικά του σώματος 
και του προσώπου κάθε πρωθυ-
πουργού και αρχηγού της αντι-
πολίτευσης, κάθε υπουργού και 
βουλευτή τόσο καλά που ακόμη 
και μέσα στο μαύρο χρώμα να 
μπορεί να τους αναγνωρίσει ο 
αναγνώστης. 

Οπως λέει ο ίδιος ο Χαντζό-
πουλος, πάντως, αυτός που πε-
ρισσότερο τον έχει επηρεάσει 
ήταν ο Εμμανουήλ Ροΐδης, που 
του δίδαξε μετά τη «γνωριμία» 
τους στο graphic novel για την 
Πάπισσα Ιωάννα ότι ο καλλιτέ-
χνης ή ο συγγραφέας είναι ελεύ-
θερος να αντιγράψει ό,τι θέλει, 

αρκεί να μπορέσει την «κλοπή» 
να την οικειοποιηθεί, να την κά-
νει δικό του επίτευγμα. Αν στις 
σελίδες της Πάπισσας έκανε μια 
πρώτης τάξεως πρόβα να αντλή-
σει από την ιστορία της τέχνης, 
του κινηματογράφου και της λο-
γοτεχνίας ό,τι του άρεσε περισ-
σότερο, η πανδημία και ο χρόνος 
που προέκυψε από τον εγκλει-
σμό τού έδωσε μια ακόμη ώθη-
ση να μεταβολίσει διαβάσματα 
και εικόνες σε έργα. Στον χώρο 
της Συλλογής Σωτήρη Φέλιου, 
ενός συλλέκτη που πίστεψε από 
την πρώτη στιγμή στο εικαστι-
κό χάρισμα του Χαντζόπουλου, 
θα δούμε αυτήν τη νέα σοδειά 
της φαντασίας του. Κοινός πα-

ρονομαστής όλων των τωρινών 
δημιουργημάτων του είναι η λο-
ξή ματιά, όπως και στο παρελ-
θόν όταν αποφάσισε να δώσει 
στην ταπεινή πατάτα την αξία 
που της πρέπει και της αφιέρω-
σε ολόκληρη έκθεση. Τόσο στο 
σκίτσο όσο και στην τέχνη ο Χα-
ντζόπουλος τολμά κάθε τόσο να 
αλλάζει κατευθύνσεις, να ψάχνε-
ται, να εξελίσσεται, και εμείς να 
επωφελούμαστε από το ανήσυ-
χο πνεύμα του, που δεν μπορεί 
στιγμή να ηρεμήσει. Ραντεβού 
στην έκθεση!

 
Ο Δημήτρης Χαντζόπουλος γεννήθηκε 
το 1956 στην Πάτρα. Σπούδασε 
Φυσική στο Πανεπιστήμιο Αθηνών 
και κινούμενα σχέδια στο Emily 
Carr University of Art & Design στο 
Βανκούβερ του Καναδά. Από το 1991 
αποφάσισε να ζήσει μόνιμα σε ένα 
χωριό του Ρεθύμνου, ως ορμητήριο 
για τον σχολιασμό της ειδησεογραφίας 
που έκανε ως σκιτσογράφος για μια 
30ετία στον Οργανισμό Λαμπράκη και 
στα «Νέα». 
Από το 2013 έως σήμερα εργάζεται 
στην «Κ». Εχει εκδώσει τα βιβλία 
«Αχ, και να ’ξερες τι μου θύμισες» 
το 1991 από τις εκδόσεις Αγρα, 
με 64 ζωγραφιές σαν παλιές 
φωτογραφίες, και τον ίδιο χρόνο πάλι 
από τον ίδιο οίκο το λεύκωμα «Αι 
Αγαπώσαι - Αι ομοφυλοφιλίαι των εν 
Κωνσταντινουπόλει Μουσουλμανίδων» 
με δικές του ζωγραφιές και κείμενα 
του Μηνά Χριστόπουλου. Επίσης έχει 
κάνει το βιβλίο «Εις Αγραν Ρεθύμνου», 
εμπνευσμένο από τον τόπο κατοικίας 
του, και μια έκδοση με γελοιογραφίες 
του της περιόδου 2010-2013 με τίτλο 
«Στο Τούνελ». Ξεχωρίζει το graphic 
novel της «Πάπισσας Ιωάννας» του 
Ροΐδη από το Athens Review of Books. 
Εχει κάνει μια ζωγραφική ενότητα το 
2012 αφιερωμένη στην πατάτα και 
τώρα δείχνει τη νέα του δουλειά στον 
χώρο της Συλλογής Φέλιου.

Η αείμνηστη Ελισάβετ Β΄ της Αγγλίας βγήκε από τη φαντασία του Χαντζό-
πουλου και κυκλοφορεί με ένα παγωτό ξυλάκι στο χέρι.

Τα 25 έργα της έκθεσης, 
γλυπτά και ζωγραφικές 
κατασκευές, διατηρούν 
το χιούμορ αλλά με έναν 
διαφορετικό τρόπο σε 
σχέση με τις γελοιογρα-
φίες του στην «Κ». 

Ο καλλιτέχνης 
εγκαταλείπει τις ράγες 
της επικαιρότητας, 
παίζει με νέα υλικά, 
πειραματίζεται, φτιάχνει 
εικόνες και μορφές και 
πάνω από όλα χαίρεται.

Απόδραση από το χαρτί
Οι γνωστές κατάμαυρες σκιές του Δημήτρη Χαντζόπουλου ξεμυτίζουν στον χώρο και αποκτούν διαφορετική υπόσταση
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Ενα από τα έργα του 
∆ημήτρη Χαντζόπου-
λου που περιλαμβά-
νονται στην έκθεση 
«Selfies», στον χώρο 
«16 Φωκίωνος Νέγρη» 
της Συλλογής Φέλιου. 
Τα εγκαίνια θα γίνουν 
το Σάββατο 9/12 από 
την Πρόεδρο της ∆η-
μοκρατίας Κατερίνα 
Σακελλαροπούλου.



Π Ρ Ο ΤΑ Σ Ε Ι Σ
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Ατζέντα

 Eπιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ 
kouroupakisa@kathimerini.com.cy
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Ανεβαίνει στην Κεντρική Σκηνή του ΘΟΚ 
η παράσταση «Η επίσκεψη της γηραιάς 
κυρίας» του Φρήντριχ Ντύρενματ, σε σκη-
νοθεσία Νεόφυτου Ταλιώτη. Το έργο, που 
κατατάσσεται ανάμεσα στα καλύτερα που 
γράφτηκαν μέσα στον 20ό αιώνα, είναι μια 
μαύρη κωμωδία για τη δύναμη του χρή-
ματος και την κοινωνική διαφθορά. Σε μια 
μικρή πόλη κάπου στην Κεντρική Ευρώπη 
η αναμενόμενη η άφιξη της Κλαιρ Ζαχα-
νασιάν, η οποία επιστρέφει στον γενέθλιο 
τόπο της ύστερα από σαράντα πέντε χρό-
νια απουσίας, δημιουργεί μεγάλη αναταρα-
χή. Η άλλοτε ευημερούσα πόλη τώρα βυ-
θίζεται στην ανέχεια και στο πρόσωπο της 
πάμπλουτης Κλαιρ οι κάτοικοι του Γκύλεν 
βλέπουν το μοναδικό τους σωτήρα. Χρη-
σιμοποιώντας δεξιοτεχνικά μια σειρά από 
θεατρικές τεχνικές, με κυρίαρχες τον εξ-
πρεσιονισμό και την μπρεχτική αφήγηση, ο 
γερμανόφωνος Ελβετός συγγραφέας Φρή-
ντριχ Ντύρενματ γράφει το 1956 μια τραγι-
κή κωμωδία για να αναδείξει τις μεγάλες 
αντιφάσεις της σύγχρονης κοινωνίας και να 
καταγγείλει την κατάπτωση και τον εξαν-
δραποδισμό της. Η επίσκεψη της γηραιάς 
κυρίας αποτελεί μια αλληγορία για την ήτ-
τα της ηθικής στη μάχη της με το χρήμα και 
δημιουργεί αναπόφευκτους συνειρμούς με 

τον κόσμο μας σήμερα. Παίζουν: Βασίλης 
Βασιλάκης, Θανάσης Γεωργίου, Μιχάλης 
Καζάκας, Βαλεντίνος Κόκκινος, Παναγιώ-
της Κυριάκου, Κλείτος Κωμοδίκης, Σταύ-
ρος Λούρας, Ντίνος Λύρας, Πάνος Μακρής, 
Νεοκλής Νεοκλέους, Παναγιώτα Παπα-
γεωργίου, Αλέξανδρος Παρίσης, Χριστίνα 
Παπαδοπούλου, Αθηνά Σάββα, Αννίτα Σα-
ντοριναίου. Συμμετέχουν: Ανδρέας Τσακκι-
στός, Ραφαήλ Χριστοδούλου. Θέατρο ΘΟΚ, 
Κεντρική Σκηνή Αίθουσα Εύης Γαβριηλί-
δης. Παραστάσεις από 25 Νοεμβρίου κάθε 
Παρασκευή και Σάββατο (8:00 μ.μ.) και Κυ-
ριακή (6:00 μ.μ.). Πληροφορίες, εισιτήρια 
τηλέφωνο 77772717, www.thoc.org.cy

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

«Η επίσκεψη της γηραιάς κυρίας»

EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Περιβαλλοντικός πολιτισμός 

Πηγαίνοντας την Παρασκευή στην 
εφημερίδα παρατήρησα στην πε-
ριοχή της Έγκωμης μερικούς ερ-

γάτες να μαζεύουν ελιές σε κάποιο ενα-
πομείναν αγροτεμάχιο της περιοχής. 
Αμέσως μού ήλθαν στο μυαλό εικόνες 
από την εποχή που και η οικογένειά 
μου αυτή ακριβώς την περίοδο ξεκι-
νούσε να οργανώνει την ελαιοσυγκο-
μιδή, σε χωράφια που ανήκαν στην 
οικογένεια πάππου προς πάππου ή 
είχαν αποκτηθεί πιο πρόσφατα. 

Θυμήθηκα τη γιαγιά μου που πά-
ντοτε έλεγε πως δεν υπάρχει καλύτε-
ρη δουλειά από το μάζεμα της ελιάς, 
φράση που ποτέ μου δεν κατάλαβα, 
μιας και για εμένα αυτή η διαδικασία 
δεν ήταν ουδόλως αγαπητή. Βλέποντας 
τους εργάτες θυμήθηκα συζητήσεις 
στο σπίτι στο χωριό, με λέξεις που πά-
σχιζα να καταλάβω, όταν ήμουν παιδί, 
η βεντέμα, η δέμπλα, οι παλέτσες, η 
φάμπρικα, τα γράδα, τα μουρέλα, τα 
λιόφυτα, και άλλες πολλές, τις οποίες 
συν τω χρόνω μάθαινα, γιατί άρχισαν 
να έχουν υπόσταση στην πραγματικό-
τητά μου, έστω και περιστασιακή. Αλ-
λά αυτό είναι άλλο κεφάλαιο, από αυτό 
που θέλω να θίξω στη στήλη. 

Νοσταλγικές, λοιπόν, σκέψεις, που 
μου ήρθαν καθώς έβλεπα κάποιους ερ-
γάτες γης να μαζεύουν ελιές λίγο έξω 
από την πόλη. Οι εικόνες, ενώ μου 
ήταν οικείες, ταυτόχρονα μού φαινό-

ντουσαν τόσο ξένες, λίγο γιατί έχα-
σα κι εγώ την επαφή μου με τέτοιες 
διαδικασίες, λίγο γιατί συνήθισα στο 
γκρίζο των πόλεων. Κέρδιζε έδαφος 
στο μυαλό μου ότι αυτή η εικόνα είναι 
ξένη, δεν ταιριάζει σε μία σύγχρονη 
πόλη μια τέτοια εικόνα. Και σε δεύτε-
ρο χρόνο με ενοχλούσε ότι άρχισα να 
συνηθίζω στο γκρίζο, και στην ιδέα της 
άναρχης ανάπτυξης. Σίγουρα δεν μπο-
ρούμε να επιστρέψουμε στις εποχές 
που οι πόλεις ήταν περιτριγυρισμένες 
από περβόλια, αλλά αναρωτιέμαι πόσο 
τσιμέντο χρειάζεται ακόμα στις πόλεις 
μας; Πώς σχεδιάζονται τα προάστεια 
της κάθε πόλης; Αρκούν μερικά τε-
τραγωνικά πρασίνου, σε πάρκα που 
είναι τέτοια μόνο κατ’ όνομα; Αρκεί 
να έχουμε δέντρα καχε-
κτικά στα πεζοδρό-
μιά μας ή παρτέρια 
με μαραμένα 
λουλούδια , 
ακροβολισμέ-
να στους δρό-
μους μας; 

Γ ιατ ί  δεν 
έχουμε πλατεί-
ες πράσινες, περιποιημέ-
νες, αλλά αντιθέτως έχουμε 
πλακόστρωτες ανοιχτωσιές, με 
το πράσινο να είναι μία πρόσθε-
τη πινελιά; Γιατί επιμένουμε να 
χτίζουμε χωρίς ουσιαστικό πο-

λεοδομικό σχεδιασμό, αγνοώντας ότι 
σε μερικά χρόνια πύργοι, τερατώδη 
κτήρια, απουσία πρασίνου γύρω και 
μέσα στις πόλεις μας θα δημιουργή-
σουν ένα ασφυκτικό περιβάλλον, στο 
οποίο μετά βίας θα μπορούμε να επι-
βιώσουμε; Γιατί καμία δημοτική αρχή, 
κυρίως στις μεγάλες πόλεις, δεν έχει 
συγκεκριμένα πλάνα για τους δημό-
σιους κήπους; Γιατί χρειάζεται και σε 
αυτούς η ανάπτυξη –όπως την εννοεί 
κανείς– και όχι απλώς ο εξωραϊσμός 
τους και η προώθησή τους ως σημείο 
αναφοράς, κοινωνικοποίησης, περι-
πάτου; Γιατί να είναι ξένο το πράσινο 
σήμερα στις πόλεις μας; Υπάρχει άρα-
γε τρόπος να έχουμε πόλεις βιώσιμες 
σε 20-30 χρόνια; Υπάρχει άραγε πλάνο 

να σώσουμε ό,τι σώζεται 
ακόμα στον Ακά-
μα, στο Τρόοδος; 
Μπορούμε να 
ελπίζουμε ότι ο 
Πενταδάκτυλος 
θα είναι πράσι-
νος στα επόμενα 
πέντε-δέκα χρό-

νια; ∆ιότι, η άναρ-
χη ανάπτυξη δεν εί-

ναι φαινόμενο μόνο του Τρικώμου, 
αλλά και στις βόρειες πλαγιές της 
οροσειράς (βλ. για παράδειγμα τη 
Βασίλεια της Κερύνειας). 

Ένα πράγμα που θα πρέπει λοι-

πόν, μεταξύ άλλων, να καλλιεργηθεί 
είναι και περιβαλλοντικός πολιτισμός, 
διότι δεν φτάνει να λέμε για την αξία 
του περιβάλλοντος, αν δεν μπορού-
με τελικά να το εκτιμήσουμε στο βά-
θος του. Με ανησυχία διαβάζω για το 
glamorous glamping. Τρομάζω στην 
ιδέα μιας τέτοιας ανάπτυξης σε περι-
οχές ιδιαίτερου φυσικού κάλλους, ή 
πλησίον αυτών. Ο Ακάμας, το Τρόοδος, 
ο Πενταδάκτυλος, οι δημόσιοι χώροι 
πρασίνου στις πόλεις είναι η εικόνα 
μας, μπορεί να χρειαζόμαστε πολιτι-
στικές δομές, να έχουμε ανάγκη για 
καλλιτεχνική δημιουργία, να μας είναι 
απαραίτητες οι πάσης φύσεως εκδηλώ-
σεις, αλλά στη φύση αφήνουμε ανεξί-
τηλο το αποτύπωμά μας και ώς τώρα 
δεν κάνουμε και πολύ καλή δουλειά.

Περιβαλλοντικός πολιτισμός φυσικά 
δεν είναι μόνο το πράσινο στις πόλεις, 
αλλά και ο σεβασμός μας στη βιοποικι-
λότητα, στο πώς εκμεταλλευόμαστε τη 
φύση, στο πού και πώς στήνουμε μο-
νάδες για ανανεώσιμες πηγές ενέργει-
ας. Πώς αντικρίζουμε και πώς αξιοποι-
ούμε τον πρωτογενή τομέα και τι αξία 
προσδίδουμε στη γη που μας τρέφει.

Ευγνώμων στη γη λοιπόν που πασχί-
ζει ακόμα και εν τω μέσω πολυκατοι-
κιών καταφέρνει να γεννάει καρπούς 
και να μας θυμίζει ότι αυτή μας θρέφει. 

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

ΒΙΒΛΙΟ

«Στην Άκρη
του Ορίζοντα»
Ο Εκδοτικός Οίκος Τελεία, τα Βι-
βλιοπωλεία Πάργα και ο Όμιλος 
Φίλων ∆ημοτικής Βιβλιοθήκης ∆ή-
μου Στροβόλου παρουσιάζουν το 
ιστορικό μυθιστόρημα «Στην Άκρη 
του Ορίζοντα» του ∆ημήτρη Πα-
μπόρη. Το βιβλίο θα παρουσιάσει 
η δρ Μαρία Μιχαηλίδου. Αποσπά-
σματα από το βιβλίο θα διαβάσει 
η Έλενα Περικλέους, συγγραφέ-
ας/εκπαιδευτικός. Πολιτιστικό 
Κέντρο ∆ήμου Στροβόλου, Αρχι-
επισκόπου Κυπριανού 34, Στρό-
βολος. Παρασκευή, 8 Δεκεμβρίου, 
ώρα 7:00 μ.μ. 

ΘΕΑΤΡΟ

«Meatball» του Δημήτρη Φούτσια
Η ΕΘΑΛ παρουσιάζει την 175η παραγωγή 
της, το «Meatball» του ∆ημήτρη Φούτσια, 
σε σκηνοθεσία Μαρίνας Βρόντη. Τελικά 
πόσο βιγκανισμό αντέχει η ψυχή μας; 
Είναι ικανό ένα κεφτεδάκι να διαταρά-
ξει τις ισορροπίες ενός ζευγαριού, μιας 
παρέας και γενικότερα μιας ολόκληρης 
κοινωνίας; Μάλλον ναι! Βρισκόμαστε λοι-
πόν, σε μια κοινωνία «μετασημερινή», 
όπου τα ζώα έχουν ίσα δικαιώματα με 
τους ανθρώπους και η κατανάλωση κρέ-
ατος είναι απαγορευμένη διά νόμου… 
Ένα χαλαρό βράδυ Σαββάτου, δύο φιλικά 
ζευγάρια μαζεύονται στο σπίτι του ενός 
για δείπνο. Όλα κυλούν ομαλά και ευχά-

ριστα μέχρι τη στιγμή που η διασκέδαση 
της παρέας σταματά, όταν αντικρίζουν 
στο πάτωμα ένα αυθάδικο και ελαφρώς 
δαγκωμένο κεφτεδάκι από κιμά! Οι ισορ-
ροπίες διαταράσσονται ξαφνικά. Επί 
σκηνής: Γρηγόρης Γεωργίου, Γιώργος Ευ-
αγόρου, ∆ημήτρης Σπύρου, Πέννυ Φοι-
νίρη, Μαρίλια Χαριδήμου. Πρεμιέρα: 1 
∆εκεμβρίου, ώρα 8:30 μ.μ. Παραστάσεις 
στη Λεμεσό (ΕΘΑΛ) 2, 9, 12, 15 και 16 ∆ε-
κεμβρίου και 3, 10 & 17 ∆εκεμβρίου, ώρα 
6:30 μ.μ. Στη Λευκωσία στο Θέατρο ∆έ-
ντρο | 5, 6, 7 και 8 ∆εκεμβρίου, ώρα 8:30 
μ.μ. Πληροφορίες τηλέφωνο 25877827. 
Κατάλληλο για άτομα άνω των 16 ετών. 

Η γκαλερί Γκλόρια διοργανώνει την έκθεση της Ευγενίας Βασιλού-
δη «κείμενα κεντημένα πλέγματα». Η εικαστική πρόταση της Ευγενίας 
Βασιλούδη αποτελεί συνέχεια της ενότητας «κείμενα πλέγματα». Στα 
«κείμενα κεντημένα πλέγματα» η θεματική αφορά στη μεσόγειο θά-
λασσα και τη κεντητική Τέχνη. Μια τέχνη που καταδικάστηκε στον χώρο 
της Χειροτεχνίας σε μια κοινωνική ιεραρχία με κυρίαρχες πατριαρχικές 
εξουσιαστικές δομές. Αργά και θεραπευτικά, η πράξη και η εμπειρία 
στη δημιουργία του καλλιτεχνικού έργου ενσωματώνουν διαφορές και 
συγκλίσεις, που διευρύνουν τον χώρο συνύπαρξης με τη κατασκευή 
νέων συγγενειών. Με την αφή και την αργή τελετουργική εκτυπωτι-
κή πράξη, τα χέρια «σκέφτονται» και δημιουργούν έναν  «τόπο» όπου 
αναδύεται η αξία της κοινότητας. Τα εγκαίνια θα τελέσει η πρόεδρος 
της Βουλής κ. Αννίτα ∆ημητρίου, την Τρίτη 5 ∆εκεμβρίου, ώρα 6:30 μ.μ. 
∆ιάρκεια έκθεσης έως 22 ∆εκεμβρίου. Γκαλερί Γκλόρια, Ζήνωνος Σώ-
ζου 3, Λευκωσία. Πληροφορίες τηλέφωνο 22762605.

ΕΚΘΕΣΗ

«κείμενα κεντημένα πλέγματα»
ΠΑΙΔΙΚΟ ΘΕΑΤΡΟ

Σκρουτζ – Μια Χριστουγεννιάτικη Ιστορία
Η οικογενειακή παράσταση 
«Σκρουτζ – Μια Χριστουγεννιάτικη 
Ιστορία», από το θέατρο Piccolo, 
σε σκηνοθεσία Μάριο Στυλιανού, 
έρχεται για δεύτερη χρονιά! Με-
τά την περσινή μεγάλη επιτυχία, 
η παράσταση επιστρέφει ανανε-
ωμένη βάζοντας μας και φέτος 
στο πνεύμα των Χριστουγέννων, 
με το κλασικό αριστούργημα του 
Κάρολου Ντίκενς «Σκρουτζ - Μια 
Χριστουγεννιάτικη ιστορία», σε 
μια παράσταση ιδανική για όλη 
την οικογένεια. Παραμονή Χρι-
στουγέννων και ο τσιγκούνης και 

παράξενος Εμπενίζερ Σκρουτζ, 
συμπεριφέρεται άσχημα στους 
ανθρώπους που τον περιβάλλουν. 
Εκείνο το βράδυ τον επισκέπτο-
νται τρία πνεύματα των Χριστου-
γέννων, που του θυμίζουν όλα 
όσα έχουν αξία στη ζωή. Θα κατα-
φέρουν τα τρία πνεύματα να απα-
λύνουν την σκληρή καρδιά του; 
Το αγαπημένο μυθιστόρημα του 
Κάρολου Ντίκενς σε μια παράστα-
ση που θα μαγέψει μικρούς και 
μεγάλους. Σκηνικά, κουστούμια, 
εφέ σε μια χριστουγεννιάτικη πα-
ράσταση με σπουδαία μηνύματα 

για όλη την οικογένεια. Παίζουν: 
Μάριος Στυλιανού, Κωνσταντίνος 
Αλκιβιάδης, Αθηνά Σάββα, Πωλίνα 
Ματθαίου, Εύρος Βασιλείου. Πα-
ραστάσεις 10, 17, 24, 26 ∆εκεμ-
βρίου στις 11:00 π.μ. Συστήνεται 
για παιδιά άνω των 5 ετών. Πληρο-
φορίες τηλέφωνο 94409100.

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Tης ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Το 2024 συμπληρώνεται μισός αιώνας από 
την τουρκική εισβολή στην Κύπρο. «Μι-
σός αιώνας που τίποτα δεν άλλαξε μα 

τίποτε δεν είναι όπως παλιά», διαβάζω και 
ακούω να συζητούν. Μια ιδιωτική διήμερη 
επίσκεψη στη Λευκωσία, ύστερα από μια 
25ετία, περίπου, που είχα να βρεθώ στην 
«τελευταία διχοτομημένη πρωτεύουσα της 
Ευρώπης», με άφησε μετέωρη και αποπρο-
σανατολισμένη. 

Από τη μια, η δυναμική εκτίναξη μιας 
πόλης που αναζητά την ταυτότητά της στο 
μέλλον, στηριζόμενη σε δωρητές που θέλουν 
να προσφέρουν στον τόπο τους. Ξεκινώντας 
από τη Βιβλιοθήκη «Στέλιος Ιωάννου» του 
Πανεπιστημίου Κύπρου, η οποία εγκαινιά-
στηκε το 2018, σε σχέδια του αρχιτέκτονα 
Ζαν Νουβέλ. Μια εντυπωσιακή κατασκευή 
που αναπτύσσεται κυκλοτερώς, κατακόρυ-
φα, σε πέντε επίπεδα, γύρω από έναν κύλιν-
δρο, με λευκό θόλο, 400.000 έντυπα βιβλία, 
600.000 ηλεκτρονικά, 200 βάσεις δεδομένων 
σε όλον τον κόσμο, ένα αξιοζήλευτο αναγνω-
στήριο 900 θέσεων που μένει ανοικτό για 
μελέτη σε 24ωρη βάση. Κι όλα αυτά μέσα σε 
ένα υποδειγματικό πανεπιστημιακό περιβάλ-
λον, που αγκαλιάζει τόσο τη φοιτητική ζωή 
όσο και τη μαθησιακή διαδικασία. Σε λίγους 
μήνες θα βρίσκεται σε πλήρη λειτουργία 
το Ινστιτούτο Ερευνας Καρκίνου Κύπρου 
(CCRI), δωρεά του Ιδρύματος «Καίτης και 
Γιώργου ∆αυίδ», σε αρχιτεκτονικά σχέδια 
των Μαρίας Κοκκίνου - Αντρέα Κούρκουλα, 
με έναν κήπο συγκινητικά φροντισμένο, 
γεμάτο με αρωματικά φυτά της ελληνικής 
γης (λεβάντες, ρίγανη, φασκόμηλα) και λιό-
δεντρα. Το κτίριο εγκαινιάστηκε πριν από 
λίγους μήνες και όταν γεμίσει από το εξέχον 
ερευνητικό προσωπικό (περίπου 120 άτο-
μα), θα αποτελεί κορυφαίο τόπο συνάντη-
σης επιστημονικής έρευνας και προσφοράς. 

Στην καρδιά της Λευκωσίας, λίγα μέτρα 
από τη νέα, αεροδυναμικά σχεδιασμένη 
πλατεία Ελευθερίας, με την υπογραφή της 
Ζάχα Χαντίντ (αμφιλεγόμενο το αποτέλε-
σμα), κυριαρχεί η Λεβέντειος Πινακοθήκη 
(από το 2014). Εργο Βρετανών αρχιτεκτό-
νων, είναι μια σύγχρονη κιβωτός τέχνης και 
πολιτισμού με σπουδαία ζωγραφικά έργα 
(των συλλογών Λεβέντη – κυπριακή, ελλη-
νική και του Παρισιού). Ειδικά η ελληνική 
συλλογή, που διαρκώς εμπλουτίζεται, είναι 
ένας μελετημένος και σοφά επιμελημένος 
(από την Εβίτα Αράπογλου) περίπατος/περι-
ήγηση στην ελληνική ζωγραφική του 19ου 
και 20ού αιώνα. Πρόσφατα, μάλιστα, εγκαι-
νιάστηκε και η έκθεση «Από τη Μικρά Ασία 
στην Κύπρο», ένα μέρος του μεγάλου αφιε-
ρώματος του Μουσείου Μπενάκη για τα 100 
χρόνια από τη Μικρασιατική Καταστροφή, 
εμπλουτισμένου με κυπριακά εκθέματα. 
Ζωτικής σημασίας για τις διαστρωματώ-
σεις της μνήμης, την αυθεντική συγκίνηση 
που αναβλύζει από μαρτυρίες, αντικείμενα, 
λέξεις, εικόνες. 

Εδώ, θα βάλουμε τελεία. Γιατί ο κατάλο-
γος με τα εκλεκτά –αναμονές για ένα κα-
λύτερο μέλλον– μπορεί να συνεχιστεί και 
με άλλα κτίρια και οργανισμούς. Ομως θα 
έχουμε δώσει μια εξιδανικευμένη εκδοχή 
της πόλης. Η προσπάθεια γίνεται αλλά πα-
ραμένει αποσπασματική χωρίς «ροή», σε 
ένα ιστορικό ασυνεχές, με πολλά κενά και 
μια, συνολικά, διστακτική και αδύναμη ταυ-
τότητα. Ποιο είναι το συνεκτικό στοιχείο 
της πόλης; Το «τραύμα» της, που συνθέτει 
έναν λαό προδομένο και θυματοποιημέ-
νο; Και οι νεότερες γενιές; Ανθρωποι που 
γεννήθηκαν μετά το ’74, μετά το 2000, τι 
αισθάνονται και τι αναγνωρίζουν ως πα-
ρελθόν τους; Αρκεί κανείς να περπατήσει 
αμέριμνος, με τουριστική διάθεση, στον 
όμορφο, εμπορικό πεζόδρομο της Λήδρας 
και να βρεθεί ξαφνικά στο φυλάκιο μετά 
το οποίο είναι ο κατεχόμενος τομέας. Εκεί 
σφίγγεται το στομάχι και αναποδογυρίζει 
ο κόσμος μέσα σου. 

Θα είναι το 2024 χρονιά για διευρυμένη 
αναψηλάφηση του τραύματος μόνο, που, 
ούτως ή άλλως, καθορίζει εκτός από την 
ιστορία και την ψυχοδυναμική της διχο-
τομημένης πρωτεύουσας, της Κύπρου, μέ-
ρους των κατοίκων της; Ή η αφορμή για να 
σκεφτούν όχι μόνο για τους «απόντες» αλλά 
και για τους παρόντες. Πού συναντιούνται 
και προς τα πού πορεύονται.

ΜΟΥΣΙΚΗ

«Συναπάντημα 
με τα παλιά»
Η Ανδρική Τετραφωνία Λε-
μεσού δίνει μεγάλη συναυ-
λία στη Λεμεσό με τίτλο «Συ-
ναπάντημα με τα παλιά». 
Στη συναυλία θα ακουστούν 
επτανησιακές και αθηνα-
ϊκές καντάδες, τραγούδια 
από οπερέτες και θεατρι-
κές παραστάσεις, ρεμπέτι-
κα και έντεχνα ελαφρολαϊκά 
τραγούδια, όλα σε τετράφω-
νη επεξεργασία με συνοδεία 
μαντολινάτας και μπουζου-
κιών. Η Ανδρική Τετραφωνία 
Λεμεσού ιδρύθηκε το 2000 
από μερικούς παλιούς χορω-
δούς και οργανοπαίκτες της 
Λεμεσού, με πρωτοστάτη τον 
αείμνηστο Αλέκο Οράτη υπό 
τη διδασκαλία και διεύθυνση 
του Μαρίνου Μιτέλλα με στό-
χο τη συστηματική ενασχόλη-
ση με την καντάδα, σε τετρά-
φωνη επεξεργασία, εξού και 
το όνομα της χορωδίας. Τη 
χορωδία συνοδεύουν πάντα 
μαντολίνα και κιθάρες όπως 
και μπουζούκια στα τραγού-
δια όπου αυτό είναι αναγκαίο. 
Επιπλέον η χορωδία έχει στο 
ρεπερτόριο της κλασική και 
θρησκευτική μουσική και κυ-
πριακά δημοτικά και έντεχνα 
τραγούδια σε τετράφωνη 
επεξεργασία. Παττίχειο ∆ημο-
τικό Θέατρο Λεμεσού, Τρίτη 
5 ∆εκεμβρίου, ώρα 8:00 μ.μ. 
Εισιτήρια soldoutticketbox.
com και το ταμείο του θεά-
τρου. Τα καθαρά έσοδα θα δο-
θούν στο Ίδρυμα Κοινωνικής 
Φροντίδας ΑΡΗΣ.

Η Κύπρος
των θαυμάτων

και των τραυμάτων

Θα είναι το 2024 χρονιά
για διευρυμένη αναψηλάφηση 
του τραύματος μόνο ή και
για διάλογο πάνω στο παρόν 
και στο μέλλον της;
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Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ
Φωτογραφίες: ΚΑΡΟΛ ΓΙΑΡΕΚ

« Ένα από τα μεγαλύτερα κίνητρά 
μου ερχόμενος στο Εθνικό Θέα-
τρο να παίξω τον Τσάρλι Τσάπλιν 
είναι να δούμε πώς ο καπιταλι-
σμός έχει επιβληθεί στα πάντα. 
Πώς οι άνθρωποι πιέζονται. Το να 
παίξω τον Τσάρλι Τσάπλιν είναι 
ένα κίνητρο, ώστε να αντιστα-
θούμε σε όλα όσα μας καταπιέ-
ζουν» μού λέει ο Ιζέλ Σεϊλανί, ο 
πρώτος Τ/κ ηθοποιός που παί-
ζει στην παραγωγή του Εθνικού 
Θεάτρου της Ελλάδας, «Τα Φώ-
τα της πόλης» στο Κέντρο Πο-
λιτισμού «Ελληνικός Κόσμος», 
σε σκηνοθεσία Αμαλίας Μπένετ. 
Συνάντησα τον Ιζέλ στην Αθήνα, 
σε μία ήσυχη γωνιά του κέντρου 
της Αθήνας, για να μιλήσουμε για 
την παράσταση, αλλά και για τι 
σημαίνει για έναν Τ/κ ηθοποιό 
να πρωταγωνιστεί σε μία παρά-
σταση του Εθνικού Θεάτρου της 
Ελλάδας, λαμβάνοντας τη σκυτά-
λη από τον Ε/κ ηθοποιό Προκό-
πη Αγαθοκλέους, ο οποίος την 
περασμένη περίοδο ενσάρκωνε 
τον Τσάρλι Τσάπλιν… 

Ξεκινώντας την κουβέντα μας, 
μού λέει πως το να βρίσκεται στο 
Εθνικό Θέατρο της Ελλάδας εί-
ναι πολύ σημαντικό γι’ αυτόν, 
συμπληρώνοντας πως το ίδιο κί-
νητρο θα είχε αν έπαιζε τον ίδιο 
ρόλο σε ένα οποιοδήποτε θέα-
τρο, μικρό ή μεγάλο. «Είμαστε 
ηθοποιοί, δεν μπορούμε να κά-
νουμε επανάσταση με τα όπλα, 
αλλά μπορούμε, να βρούμε έναν 
πολιτικό και φιλοσοφικό τρόπο 
να αντισταθούμε καλλιτεχνικά».

Αλλά πώς έφτασε ο Ιζέλ στην 
Αθήνα: «Ο Θοδωρής Οικονόμου 
με είδε στην παράσταση “Περι-
μένοντας τον Γκοντό”, σε σκηνο-
θεσία Κώστα Σιλβέστρου, όταν 
παίξαμε στην Αθήνα, δουλέψαμε 
μετά και στο “Όνειρο Καλοκαιρι-
νής Νύχτας” στη Λευκωσία. Με 
σύστησε έπειτα στον καλλιτεχνι-
κό διευθυντή του Εθνικού Γιάννη 
Μόσχο, ο οποίος με κάλεσε στις 
οντισιόν και μετά από δέκα μέρες 
με ειδοποίησαν ότι έχω επιλεγεί» 

μου λέει και συμπληρώνει: «Είναι 
σημαντικό ότι βρίσκομαι στην 
Αθήνα, και αν το δεις και ιστορι-
κά είναι κάτι μεγάλο, γιατί στην 
ιστορία του τ/κ θεάτρου είμαι ο 
πρώτος που παίζει σε μία ελλη-
νική παραγωγή, σπάμε έτσι τα 
τείχη μέσω των τεχνών. Μπορεί 
να είναι έμπνευση και προτροπή 
για τη νέα γενιά, αλλά και εκτί-
μηση και ένας λόγος υπερηφά-
νειας για την παλαιότερη γενιά 
των Τ/κ ανθρώπων της Τέχνης. 
«Καλλιτεχνικά για εμένα ήταν 
σημαντικό λόγω του χαρακτήρα 
που υποδύομαι, για την κοινωνία 
και την τ/κ θεατρική κοινότητα 
είναι σημαντικό γιατί ένας Τ/κ 
πρωταγωνιστεί στην Ελλάδα».

Τι σημαίνει ο χαρακτήρας που 
υποδύεσαι, λοιπόν, τον ρωτώ: «Ο 
Τσάρλι Τσάπλιν για εμένα αντι-
προσωπεύει πολλά σημαντικά θέ-
ματα. Όλοι γνωρίζουμε τον χαρα-

κτήρα του, πώς περπατάει, αλλά 
πέρα από αυτά, ήταν ο μεγαλύτε-
ρος αντιστασιακός ηθοποιός στην 
ιστορία, δημιουργώντας τη δική 
του βουβή γλώσσα με τις ταινίες 
του, ενάντια στον καπιταλισμό, 
τον φασισμό και στον πόλεμο την 
εποχή του. Ο Τσάπλιν πολεμού-
σε τις ταξικές διαφορές με έναν 
εκπληκτικό καλλιτεχνικό τρόπο, 
έγινε έμπνευση για πολλούς άλ-
λους καλλιτέχνες, της εποχής του, 
αλλά και σήμερα. Η καλλιτεχνική 
γλώσσα που χρησιμοποιούσε, το 
χιούμορ του είναι στοιχεία εξαι-
ρετικά στη δουλειά του», προσθέ-
τοντας: «ό,τι αντιπροσωπεύει πο-
λιτικά ο Τσάρλι Τσάπλιν είναι για 
εμένα πολύ σημαντικό. Θα πρέπει 
να σου πω επίσης ότι μου αρέσει 
πάρα πολύ που την παράσταση 
παρακολουθούν και παιδιά, τα 
οποία δεν γνωρίζουν αυτή την 
πολιτική διάστασή του». 

Πόσο δύσκολο ήταν να μη μι-
μηθείς τον Τσάπλιν, χρησιμοποι-
ώντας, ωστόσο, την καλλιτεχνι-
κή του γλώσσα, η επόμενή μου 
ερώτηση: «Κάναμε πολλές πρόβες 
φυσικά, αλλά και πριν ξεκινήσω, 
στην Αθήνα ήλθα διαβασμένος. 
Βοήθησε βέβαια ότι έχω και κα-
τάρτιση χορευτή από τη δραμα-
τική σχολή που σπούδασα στην 
Άγκυρα. Μου ήταν λοιπόν εύκο-
λο να τον ακολουθήσω στις κι-

νήσεις του. Φυσικά, όσο εύκολο 
και αν ήταν, άλλο τόσο δύσκολο 
ήταν, διότι πρέπει να βρεις τον 
λόγο για τον οποίο εσύ κινείσαι 
με αυτόν τον τρόπο, ο χαρακτή-
ρας έχει το δικό του βάθος… αν 
απλώς τον ακολουθείς, τον μιμεί-
σαι. Πρέπει να ακολουθήσεις το 
πνεύμα της κίνησης για να έχεις 
και το θεατρικό βάθος που χρει-
άζεται. Αυτή είναι και η διαφορά 
με αυτό που γίνεται στο θέατρο 
από αυτό που κάνει ένας καλλι-
τέχνης του δρόμου» και συνεχίζει 
λέγοντάς μου: «Αν απλώς μιμηθώ 
τις κινήσεις του, τότε θα έχουμε 
μία ωραία χορογραφία. αλλά αυ-
τή η κινησιολογία του ήταν και 
η μεγαλύτερη επιτυχία του, κάθε 
κίνησή του είχε ένα συναίσθημα 
και ένα βάθος και αυτό είναι που 
αγγίζει τις καρδιές μας και αυτό 
προσπαθώ να βρω κι εγώ».

Τριπλή η πρόκληση για τον 
Ιζέλ, ένας Τ/κ που πρωταγωνιστεί 

στο Εθνικό Θέατρο της Ελλάδας, 
η προσπάθειά του να καταλάβει 
τον τρόπο σκέψης και υποκριτι-
κής του Τσάρλι Τσάπλιν και να 
καταφέρει να μη τον μιμηθεί του 
λέω: «Το θέατρο για εμένα δεν εί-
ναι απλώς μία δουλειά, είναι ένας 
λόγος να δω την ύπαρξή μου σε 
αυτόν τον κόσμο. Θα μπορούσα 
να έχω μία πολύ καλή καριέρα 
στην Τουρκία στην τηλεόραση 
και να κερδίσω πολλά χρήματα, 
ποτέ όμως δεν με ενδιέφερε κά-
τι τέτοιο. Το ότι γεννήθηκα στην 
Κύπρο υπάρχει λόγος, αισθάνο-
μαι πολύ συνδεδεμένος με το νη-
σί και νιώθω υπεύθυνος να κάνω 
κάτι στον τόπο που γεννήθηκα. 
Είναι σημαντικό που βρίσκομαι 
σήμερα στην Ελλάδα, γιατί τα 
προηγούμενα δύο χρόνια με τη 
συνεργασία μου με την ε/κ θεα-
τρική κοινότητα προσπάθησα να 
βρω τρόπους να καταλάβω πώς 
το θέατρο ως τέχνη μπορεί να εί-

ναι διεθνής, με δεδομένο ότι το 
κύριο εργαλείο του είναι η γλώσ-
σα. Προσπαθώ λοιπόν συνεχώς 
να ανακαλύψω τι είναι παγκό-
σμιο στο θέατρο. ∆ιότι δεν αρ-
κεί να καταρρίψεις το γλωσσικό 
εμπόδιο, απλώς μαθαίνοντας τη 
γλώσσα, αλλά πρέπει να βρεις 
μία άλλη γλώσσα, του σώματος, 
τη γλώσσα της ενέργειας πάνω 
στη σκηνή. Γι’ αυτό όταν δούλε-
ψα προηγουμένως στην Κύπρο 
στον Αριστοφάνη, στο «1964», 
στον «Οιδίποδα», στο «Όνειρο 
καλοκαιρινής Νύχτας» που μι-
λούσα ελληνικά καταλάβαινα ότι 
αυτό είναι το πρώτο και είναι ση-
μαντικό, αλλά μετά σκέφτηκα τι 
άλλο χρειάζεται για να φέρουμε 
Τ/κ και Ε/κ μαζί στη σκηνή.

Γι’ αυτό για παράδειγμα το 
“Περιμένοντας τον Γκοντό”, το 
“Σπανός τζιαι οι σαράντα δρά-
τζιοι», «Red Peter. Από τον πίθη-
κο στον Άνθρωπο» ήταν σημα-
ντικά, διότι έφερε δύο γλώσσες 
κοντά, έφερε πολιτιστικές αξίες 
που μοιραζόμαστε στην Κύπρο 
κοντά και όλο αυτό δημιουργεί 
μία αρμονία. Αυτές οι συνεργασί-
ες με έκαναν να νιώθω άνετα και 
εδώ στην Αθήνα, παίζοντας στο 
Εθνικό Θέατρο, σκεφτόμουν πως 
οι καλλιτεχνικές μου γνώσεις, ο 
τρόπος που βλέπω καλλιτεχνικά 
και πνευματικά τον κόσμο, είναι 
αρκετά, δεν χρειάζεται κάτι άλλο. 
Άλλωστε και ο ίδιος Τσάρλι Τσά-
πλιν βασίζεται στην κίνηση και 
στα συναισθήματα, αν βάλεις λοι-
πόν στην άκρη τη γλώσσα, όλοι 
μιλάμε την ίδια γλώσσα. Φυσικά, 
αυτή η συνθήκη με βοήθησε στο 
να είμαι σε αυτή την παράσταση, 
διότι αν έκαναν οντισιόν για τον 
“Άμλετ” ίσως λόγω της γλώσσας 
να μην είχα την ευκαιρία». 

Στόχος να μη μιμηθώ τον Τσάπλιν
Ο Ιζέλ Σεϊλανί παίζει στο Εθνικό Θέατρο της Ελλάδας και μιλάει στην «Κ» για την παράσταση και την εμπειρία του στην Αθήνα

Ο Ιζέλ μιλώντας για τη συμμετοχή 
του στα Φώτα της Πόλης συχνά 
αναφέρει το παιδικό θεατρικό «Ο 
Σπανός τζιαι οι σαράντα δράτζοι», 
θέλοντας να μού επισημάνει ότι 
κατά κάποιο τρόπο οι δύο παρα-
στάσεις συσχετίζονται, μιας και 
στις δύο αισθάνεται ότι γίνεται 
μία προσπάθεια να αναδειχθεί η 
αξία της θεατρικής πράξης μακριά 
από πολιτικές ή άλλες σκοπιμότη-
τες. «Μου θυμίζει ο Σπανός, όπως 
και ο Τσάρλι Τσάπλιν τον λόγο για 
τον οποίο κάνω τέχνη. Σίγουρα η 
τέχνη διασκεδάζει, αλλά μπορεί να 
κάνει και κάτι άλλο, να συμπλέξει 
συναισθήματα. Ο Τσάπλιν είναι 
διεθνής, μπορείς να τον δεις σε 
οποιαδήποτε χώρα του κόσμου, 
χωρίς να μιλάει και να σε κάνει να 
αισθάνεσαι διάφορα συναισθήμα-
τα, η γλώσσα του είναι διεθνής. 
Έχει ενδιαφέρον επίσης ότι το 
κοινό του Τσάρλι Τσάπλιν δεν εί-
ναι κατάλληλο μόνο για ενήλικες 
ή για πιο νεανικό κοινό, αλλά έχει 
τόσα πολλά να δώσει ως παράστα-
ση σε όλες τις γενιές, όπως και ο 
“Σπανός” κατά μία έννοια. 

Ρωτάω τον Ιζέλ πώς είδαν οι 
συνάδελφοί του την καταγωγή 
του… μου λέει πως δεν είχε κα-
νένα πρόβλημα με τους συναδέλ-
φους του στην παράσταση, άλ-
λωστε: «στις τέχνες δεν έχουμε 
διαχωρισμούς λόγω της εθνικό-
τητάς μας ή της θρησκείας μας. 
Στη σκηνή μιλάμε την ίδια γλώσ-
σα, και αυτό είναι αρκετό για να 
υπάρχει αλληλοσεβασμός». Και 
στην Κύπρο πώς είδαν τη μετά-
βασή σου στην Ελλάδα και στο 
Εθνικό; «Στην ε/κ πλευρά οι συ-
νάδελφοι ήταν ενθουσιασμένοι 
με την ευκαιρία μου να είμαι στο 

Εθνικό, στην τ/κ πλευρά ειπώθη-
κε από τους εθνικιστές ότι είμαι 
λάτρης της Ελλάδας και ότι είμαι 
προδότης… και ότι προωθώ την 
ειρήνη με τον εχθρό. Αυτό φυσικά 
είναι που μου δίνει κίνητρο να κά-
νω τέχνη, για να πολεμάω τέτοιες 
νοοτροπίες. Αλλά από την άλλη 
οι άνθρωποι που εδώ και χρόνια 
προσπαθούν για την ειρήνη στην 
τ/κ πλευρά ήταν υπερήφανοι για 
εμένα και ότι αυτό είναι μία καλή 
ευκαιρία. Νομίζω πως είναι πολύ 
σημαντικό και για τις δύο κοινό-
τητες. Και οι δύο κοινότητες με 
αγκάλιασαν, η καθεμία με διαφο-
ρετικό τρόπο, θεωρώντας πως τις 
φέρνω κοντά με έναν κοινό καλ-
λιτεχνικό λόγο». 

Λίγο πριν κλείσουμε την κου-
βέντα μας, ο Ιζέλ μου λέει πως θέ-
λει να αναφερθεί στον Προκόπη 
Αγαθοκλέους, ο οποίος πριν από 
εκείνον υποδυόταν τον Τσάρλι 
Τσάπλιν. «Κατ’ αρχάς να σου πω 

ότι τον εκτιμώ πάρα πολύ, και για 
την καλλιτεχνική του πορεία, αλ-
λά και για την πολιτική του δρα-
στηριοποίηση. Με τον Προκόπη 
μιλήσαμε αρκετά για τον ρόλο του 
Τσάρλι Τσάπλιν και αυτές μας οι 
συζητήσεις με βοήθησαν αρκε-
τά να καταλάβω τον Τσάπλιν ως 
άνθρωπο. Να σου πω εδώ ότι εί-
ναι όμορφο ότι ένας Τ/κ διαδέχε-
ται έναν Ε/κ στο Εθνικό Θέατρο 
της Ελλάδας, συνεχίζοντας –θέλω 
να πιστεύω– την καλή δουλειά 
που έκανε. Όταν δε με ρωτάνε αν 
γνωρίζω τον Προκόπη, τους απα-
ντώ ότι ο Προκόπης είναι αδελφός 
μου». Αποχαιρέτησα τον Ιζέλ, έχο-
ντας κατά νου πως αν πολλαπλα-
σιαζόταν η δύναμη του θεάτρου 
και των τεχνών εν γένει πολλά θα 
μπορούσαν να αλλάξουν, ίσως να 
καταφέρναμε να ζήσουμε σ’ έναν 
πιο ελεύθερο και όμορφο κόσμο 
και τα φώτα των πόλεων να είναι 
πάντα αναμμένα.

«Στις τέχνες δεν έχουμε διαχωρισμούς λόγω της εθνικότητάς μας ή της 
θρησκείας μας. Στη σκηνή μιλάμε την ίδια γλώσσα, και αυτό είναι αρκετό για 
να υπάρχει αλληλοσεβασμός».

Ο Τσάρλι  Τσάπλιν είναι διεθνής

«Πρέπει να βρεις
τον λόγο για τον οποίο 
εσύ κινείσαι με αυτόν 
τον τρόπο, ο χαρακτή-
ρας έχει το δικό του βά-
θος… αν απλώς τον ακο-
λουθείς, τον μιμείσαι».

Ο Ιζέλ Σεϊλανί, ο πρώτος Τ/κ ηθοποιός που παίζει στην παρα-
γωγή του Εθνικού Θεάτρου της Ελλάδας, «Τα Φώτα της πόλης» 
στο Κέντρο Πολιτισμού «Ελληνικός Κόσμος», σε σκηνοθεσία 
Αμαλίας Μπένετ.
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Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Η υφυπουργός Πολιτισμού Λίνα 
Κασσιανίδου μιλάει στην «Κ» για 
τους στόχους και τις προτεραιότη-
τες του χαρτοφυλακίου της, λέγο-
ντας πως πολεμάνε την υποστελέ-
χωση, και πως μόνιμος βραχνάς 
είναι η υποχρηματοδότηση του 
πολιτισμού, αναφέροντας πως θα 
ήταν ωφέλιμη και η αναζήτηση 
ιδιωτικών χρηματοδοτήσεων για 
μεγάλα έργα πολιτισμού, όπως η 
Κυπριακή Βιβλιοθήκη. Μιλάει για 
την Κρατική Πινακοθήκη Σύγχρο-
νης Τέχνης, το καθεστώς του καλ-
λιτέχνη, που ελπίζει ώς την άνοιξη 
του 2024 να έχει πάει στη Βουλή, 
καθώς και για τις συνεργασίες με 
το υφυπουργείο Πολιτισμού και 
την Εκκλησία της Κύπρου.  

–Επιστρέψατε πρόσφατα από 
το εξωτερικό υπάρχει έγνοια για 
πολιτιστική εξωστρέφεια και δι-
πλωματία…

–Το πρώτο μου ταξίδι ήταν στην 
Αθήνα για μία γνωριμία με την 
ομόλογό μου κα Λίνα Μενδώνη. 
Ακολούθησε η επίσκεψη μου στο 
Άτυπο Συνέδριο των υπουργών 
Πολιτισμού της Ε.Ε. στην Ισπα-
νία, που ήταν μία πρώτη γνωρι-
μία με τους ομολόγους μου. Ένα 
σημαντικό ταξίδι μου ήταν αυτό 
στη Φρανκφούρτη, στη ∆ιεθνή 
Έκθεση Βιβλίου, από την οποία 
η Κύπρος έλειπε τα τελευταία 15 
χρόνια και επέστρεψε φέτος με 
ένα μικρό περίπτερο. Επισκέφθη-
κα και το Παρίσι κατά τη Γενική 
Συνέλευση της Unesco με αφορ-
μή τα Βραβεία Μελίνα Μερκούρη 
για Πολιτιστικά Τοπία. Ήταν μία 
καλή ευκαιρία να γνωρίσω διάφο-
ρους αξιωματούχους που ασχολού-
νται με τον πολιτισμό, μιας και η 
Unesco είναι για εμάς πολύ ση-
μαντική. Επιθυμούμε να είμαστε 
μέσα στις διάφορες επιτροπές της 
κάτι που έχουμε ξεκινήσει ήδη με 
τη βοήθεια του υπουργείου Εξω-
τερικών. Ήδη μπήκαμε στην επι-
τροπή για τη ∆ιαφύλαξη και την 
Αποκατάσταση των Πολιτιστικών 
Αγαθών (ICCROM) με την εκλογή 
της αρχαιολογικής λειτουργού του 
Τμήματος Αρχαιοτήτων, δρος Αν-
θής Καλδέλη. Επόμενος στόχος εί-
ναι να εκλεγούμε στο Συμβούλιο 
Παγκόσμιας Πολιτιστικής Κληρο-
νομιάς. Την περασμένη εβδομά-
δα βρέθηκα στις Βρυξέλλες για το 
Συμβούλιο υπουργών Πολιτισμού, 
όπου μιλήσαμε και για το καθε-
στώς του καλλιτέχνη, αλλά και για 
τη φιλαναγνωσία κάτι που επίση-
μα στηρίξαμε.
–Έξω πάμε καλά, αντιλαμβάνο-
μαι… Στα καθ’ ημάς… πώς προ-
χωράει το καθεστώς του καλ-
λιτέχνη;

–Στόχος μας είναι μέχρι το τέ-

λος του χρόνου να έχουν τελειώ-
σει οι διαδικασίες από τα διάφο-
ρα υπουργεία, ώστε να πάμε στο 
υπουργείο Οικονομικών για την 
τελική έγκριση και από εκεί σε δι-
αβούλευση και στη συνέχεια στη 
Βουλή για ψήφιση. Είμαστε κο-
ντά...
–Υπάρχει κάποιο συγκεκριμένο 
χρονοδιάγραμμα;

–Νομίζω μέχρι νωρίς την άνοι-
ξη του 2024 θα έχει πάει στη Βου-
λή. Αυτό το σχέδιο είναι υπό δια-
πραγμάτευση εδώ και πολύ καιρό, 
έχει θέματα που έχουν έρθει από 
τους καλλιτέχνες. Υπάρχει δηλαδή 
προεργασία, έχουν γίνει και μικρο-
αλλαγές, όπως να ανοίξει λίγο πα-
ραπάνω όσον αφορά και πρόσω-
πα πέραν των ηθοποιών και των 
σκηνοθετών στον κινηματογράφο 
για παράδειγμα.
–Με την κάρτα πολιτισμού για 
νέους;

–Έχει τελειώσει. Θα είναι για νέ-
ους και νέες 18 ετών που τα έκλει-
σαν το 2023 και στα 200 ευρώ που 
θα βάλει η κυβέρνηση, έχουν προ-
στεθεί από την Τράπεζα Κύπρου 
επιπλέον 20 ευρώ. Και θα έχουν 
έναν χρόνο για να ξοδέψουν αυτό 
το ποσό και θα μπορούν να τα δα-
πανήσουν σε θεατρικές παραστά-

σεις, κινηματογραφικές προβολές, 
φεστιβάλ και συναυλίες. ∆υστυχώς 
δεν μπήκαν τα βιβλία.
–Μία από τις διαχρονικές κρίσεις 
είναι αυτές του σχεδίου Θυμέλη, 
γιατί νομίζετε ότι προκαλούνται 
σε κάθε αλλαγή του τόσα προ-
βλήματα;

–Η μεγάλη διαφορά του φετι-
νού σχεδίου είναι ότι έχει γίνει πιο 
ανταγωνιστικό και έχει ως στόχο 
ότι θα επιβραβεύονται οι παραγω-
γές που θεωρείται ότι έχουν μία 
ποιότητα και είναι καλά σχεδια-
σμένες. Το Θυμέλη δεν είναι για 
να επιχορηγεί τη λειτουργία του 
χώρου. Φέτος αυξήσαμε τη χορη-
γία σε ξεχωριστό πρόγραμμα για 
τα λειτουργικά έξοδα, με τα θέα-
τρα να μπορούν να πάρουν μέχρι 
20.000 ευρώ. Εκείνο επίσης που 
κάναμε είναι ότι μπήκαν κάποια 
κριτήρια για την καλλιτεχνική αξία. 
Σε αυτό το σημείο εντοπίστηκαν 
οι μεγαλύτερες αντιδράσεις από 
την Ομοσπονδία Θεατρικών Φο-
ρέων Κύπρου. Τους ακούσαμε και 
αλλάξαμε το ποσοστό στο πώς γί-
νεται η κατανομή των ποσοστών. 
–Υπάρχει η αντίδραση πάντως 
από την Ομοσπονδία πως δεν θα 
φτάσουν ποτέ το ανώτατο ποσό 
των 40.000 ευρώ…

–Υποσχεθήκαμε και υπόσχομαι 
ότι μπορούμε να κάνουμε και ανα-
θεώρηση και για το β  ́εξάμηνο, αν 
δεν λειτουργεί σωστά το Σχέδιο. 
Ας δούμε πώς θα πάει το α΄ εξά-
μηνο… Είμαστε εδώ να συζητή-
σουμε και ό,τι δεν έχει δουλέψει 
θα δούμε πώς θα το διορθώσουμε. 
–Τελικά η δημιουργία ή οι εξαγ-
γελίες για τη δημιουργία Κρα-
τικής Πινακοθήκης Σύγχρονης 
Τέχνης ήταν μάλλον άνθρακας, 
μιας και δεν έχουμε… Ποια εί-
ναι τα σχέδια του υφυπουργεί-
ου με τη ΣΠΕΛ; 

–Το θέμα της ΣΠΕΛ είναι ένα 
ανοικτό θέμα, το οποίο θα το δού-
με ξανά από την αρχή, έχοντας πια 
και νέα διευθύντρια στο Τμήμα 
Νεότερου και Σύγχρονου Πολιτι-
σμού, την Ιωάννα Χατζηκωστή. 
Αυτό που σίγουρα χρειάζεται ο τό-
πος είναι ένα νέο κτήριο, που να 
είναι κτισμένο για Πινακοθήκη, με 
τις προδιαγραφές ενός σύγχρονου 
μουσείου. Είμαστε μακριά στην 
παρούσα φάση από κάτι τέτοιο, 
και είναι ο στόχος μας σε βάθος 
χρόνου, διότι ούτε η ΣΠΕΛ, ούτε η 
Majestic είναι κατάλληλα κτήρια. 
Ο τρόπος που η ΣΠΕΛ λειτουργεί 
σήμερα είναι ως εκθεσιακός χώ-
ρος, με το υφυπουργείο να μπαίνει 
ως συνδιοργανωτής. Η πρόταση 
που είχαμε αρχικά από τους συνα-
δέλφους των εικαστικών εδώ στο 
υφυπουργείο είναι να συνεχίσου-
με έτσι για τα επόμενα τρία χρόνια 
με ένα open call. Αυτό που είπαμε 
με τη νέα διευθύντρια και τη γε-
νική διευθύντρια του υφυπουργεί-
ου είναι ότι πρέπει να σκεφτούμε 
τα δύο ορόσημα των 50χρονων 
από την εισβολή και την ανάληψη 
της Κυπριακής Προεδρίας το 2026. 
Επίσης, η ΣΠΕΛ μάς ζητήθηκε για 
τέσσερις μήνες από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για μία μεγάλη έκ-
θεση για τα 50χρονα από την ει-
σβολή που συνδιοργανώνει με τη 
Βουλή των Ελλήνων. Θεώρησα ότι 
δεν μπορούσαμε να αρνηθούμε 
μια τέτοια πρόταση, αφού θεωρώ 
πως θα γίνει αξιόλογη έκθεση και 
εμείς δεν είχαμε κάποια συγκεκρι-
μένη πρόταση. Αυτό σημαίνει ότι 
έχουμε το πρώτο τετράμηνο και το 
τρίτο τετράμηνο για να δούμε τι 
μπορούμε να κάνουμε. Προσωπι-
κά θα ήθελα να δω έργα από την 
Κρατική Συλλογή ή αναδρομικές 
εκθέσεις, όπως για παράδειγμα μία 
έκθεση για την Ελένη Νικοδήμου...

–Παραμένει το γεγονός ότι δεν 
έχουμε Κρατική Πινακοθήκη 
Σύγχρονης Τέχνης… Θα βοη-
θούσε ίσως την εικαστική κοι-
νότητα της χώρας…

–Στο υφυπουργείο δεν έχουμε 
μόνιμους επιμελητές. Η Κρατική 
Πινακοθήκη χρειάζεται και την 
υποδομή σε ανθρώπινο δυναμικό, 
που αυτή τη στιγμή δεν το έχουμε, 
έχουμε απλώς δύο κτήρια.  
–Υπάρχουν τέτοιοι προγραμμα-
τισμοί από πλευράς του υφυ-
πουργείου;

–Πρέπει να ξεκινήσουμε, «χτί-
ζοντας» το προσωπικό… είναι κάτι 
που θα το ήθελα πολύ.
–Με το Κυπριακό Μουσείο πώς 
προχωράμε;

–Αυτή τη στιγμή χτίζεται το 
κτήριο, αλλά και εδώ χρειάζεται αν-
θρώπινη υποδομή που δεν υπάρ-
χει. Όταν θα τελειώσει το μουσείο 
θα πρέπει να έχουμε το κατάλληλο 
προσωπικό. Υπάρχει ανάγκη βελτί-
ωσης και στο Τμήμα Αρχαιοτήτων. 
Για παράδειγμα δεν υπάρχει μου-
σειολόγος στο μόνιμο προσωπικό 
του Τμήματος, αλλά ούτε καν σχέ-
διο υπηρεσίας για την πρόσληψη 
μουσειολόγου. Βέβαια η Εφορεία 
Μουσείων είναι πάρα πολύ δρα-
στήρια. Έχουν ανακαινιστεί τα 
Μουσεία της Λάρνακας και της 
Πάφου, όπου θα γίνουν κάποιες 
βελτιώσεις.
–Για τα μικρά μουσεία, δημο-
τικά/κοινοτικά ή άλλα υπάρχει 
κάποιος σχεδιασμός;

–Να σας πω ότι στο υφυπουρ-
γείο υπάρχει χρηματοδότηση για 
τα μικρά μουσεία, για τα λειτουρ-
γικά έξοδα ή για δραστηριότητες, 
αλλά δεν το γνωρίζουν. Τώρα με τη 
νέα διευθύντρια κα Χατζηκωστή 
που έχει και την εμπειρία από το 
Πολιτιστικό Ίδρυμα της Τράπεζας 
Κύπρου, θέλουμε να τους ενημε-
ρώσουμε για την ύπαρξη αυτών 
των έστω λίγων χρημάτων. Πρέ-
πει να δούμε πώς μπορούμε να τα 
στηρίξουμε να ανοίγουν έστω το 
Σαββατοκύριακο. Αυτό θα προσέ-
θετε και στην πολιτιστική αποκέ-
ντρωση, αλλά και στην αναβάθμι-
ση περιοχών. Θα συνεργαστούμε 
και με το υφυπουργείο Τουρισμού 
γι’ αυτά τα ζητήματα, αφού έχουμε 
πολλούς κοινούς στόχους.
–Αξιοποίηση πολιτιστικών χώ-
ρων, όπως το Μουσείο Αργυρού, 
πολιτιστικό χωριό Λέμπας, αυτά 
πώς τα εντάσσετε ως υφυπουρ-
γείο στις πολιτικές σας; 

–Το πολιτιστικό χωριό Λέμπας 
τελειώνει και έχει γίνει πολύ ωραία 
δουλειά και. Αυτό που μπορώ να 
σας πω για την ώρα είναι ότι προ-
σανατολιζόμαστε σε έναν συνδυ-
ασμό χρήσης από το υφυπουργείο 
Πολιτισμού και από το Cyprus 
College of Art. Μας ενδιαφέρει η 
χρήση του για residencies και σε 
σχέση με παιδιά και νέους.

–Αντιλαμβάνομαι πως καίρια 
προβλήματα είναι η χρηματο-
δότηση του πολιτισμού από την 
κεντρική κυβέρνηση και η υπο-
στελέχωση του υφυπουργείου, 
αυτά πώς τα αντιμετωπίζετε; 

–Ένα από τα πρώτα πράγματα 
που έκανε η γενική διευθύντρια 
του υφυπουργείου είναι να ξεκι-
νήσει την προσπάθεια στελέχω-
σης και του υφυπουργείου ως δι-
οίκησης και των τμημάτων του. 
Ήδη έχουν προκηρυχθεί θέσεις, 
αλλά η πιο σημαντική αλλαγή που 
κατάφερε ήταν να ικανοποιηθεί 
το πάγιο αίτημα του Συνδέσμου 
Κυπρίων Αρχαιολόγων, ώστε οι 
αιτήσεις για θέσεις αρχαιολόγων 
να μην είναι με τις κυβερνητικές 
εξετάσεις. Τώρα έχουμε τέσσε-
ρις θέσεις που θα προκηρύξουμε 
τον Ιανουάριο με ενδοτμηματικές 
εξετάσεις. Στο Τμήμα Σύγχρονου 
Πολιτισμού θα προκηρυχθούν πέ-
ντε νέες θέσεις. Αυτή τη στιγμή 
έχουμε δύο θέσεις με απόσπαση. 
Άρα προσπαθούμε να λύσουμε 
το ζήτημα της υποστελέχωσης. 
Όσο για τη χρηματοδότηση σί-

γουρα χρειαζόμαστε περισσότερη 
χρηματοδότηση. Χρειάζονται πα-
ραπάνω χρήματα σε όλους τους 
τομείς. 
 –Για το πρόγραμμα Πολιτισμός 
υπάρχουν παράπονα ότι έχει 
καθυστερήσει…

–Έχουν δίκιο. Του χρόνου 
που θα υπάρχει μία ισορροπία, 
τα προγράμματα θα μπορούν να 
προκηρύσσονται πολύ πιο νωρίς. 
Πλέον έχουμε νέα διευθύντρια 
στο Τμήμα Νεότερου και Σύγ-
χρονου Πολιτισμού, έχει στηθεί 
η δομή και έχουν μπει οι βάσεις 
σε πολλά πράγματα.
–Έχουμε αιτήματα ή σκέψεις 

για επαναπατρισμό αρχαιοτή-
των;

–Στο Τμήμα Αρχαιοτήτων 
υπάρχει ολόκληρη ομάδα, κα-
θώς και ομάδα για την παράνο-
μη διακίνηση αρχαιοτήτων. Για 
να ξεκινήσουμε τώρα καμπάνια 
επαναπατρισμού συλλογών που 
υπάρχουν σε ευρωπαϊκά μουσεία 
είναι δύσκολο. Υπάρχουν αντικεί-
μενα προς επαναπατρισμό που 
βρίσκονται σε ιδιωτικές συλλογές, 
των οποίων οι κληρονόμοι πλέον 
δεν επιθυμούν να τα κρατήσουν, 
μέσα και στο πλαίσιο της συζήτη-
σης για την απο-αποικιοποίηση. 
Εκεί υπάρχει στόχος και κινούμα-
στε προς αυτή την κατεύθυνση.
–Συνεργασία με την Εκκλησία 
της Κύπρου υπάρχει;

–Θα συζητήσουμε για το ζή-
τημα του Αρχοντικού του Χατζη-
γεωργάκη Κορνέσιου με τον αρ-
χιεπίσκοπο Κύπρου Γεώργιο σε 
συνάντηση που θα έχουμε. Με 
τον μητροπολίτη Μόρφου είμα-
στε σε συνεννόηση για τη διαχεί-
ριση των εκκλησιών που βρίσκο-
νται στον κατάλογο της Unesco. 

Υπάρχει θέληση και δεν υπάρχει 
καμία διάσταση απόψεων, μιας 
και είναι προς όφελος όλων των 
πλευρών η σωστή διαχείρισή των 
μνημείων. 
–Είστε με τον ένα ή τον άλλο 
τρόπο εντός των πολιτιστικών 
πραγμάτων της χώρας, με το 
χέρι στην καρδιά, υπάρχει μα-
κροπρόθεσμο πολιτιστικό όρα-
μα στη χώρα;

–Νομίζω πως στον πολιτισμό 
δεν υπάρχουν οι κομματικές συ-
γκρούσεις. Άρα και τα κόμματα 
στηρίζουν την ανάπτυξη του πο-
λιτισμού, και είναι και κάτι που 
βρίσκεται στις προτεραιότητες 
της κυβέρνησης. Εκείνο που εί-
ναι πάντα ζήτημα είναι το οικονο-
μικό θέμα. Θα πρέπει να είμαστε 
έτοιμοι να αντλήσουμε χρήμα-
τα από διάφορες πηγές, εφόσον 
υπάρχει μία στενότητα. Το ίδιο 
θα έλεγα και σε άλλους φορείς, 
υπάρχει ο Οργανισμός Ευρωπα-
ϊκών Προγραμμάτων και Πολιτι-
στικών Σχέσεων από τον οποίο 
μπορούν να αντλήσουν χρημα-
τοδοτήσεις.

Χρηματοδότηση ο μόνιμος βραχνάς
Η υφυπουργός Πολιτισμού Λίνα Κασσιανίδου μιλάει στην «Κ» για τις προκλήσεις του χαρτοφυλακίου της και τους στόχους της

«Υποσχεθήκαμε και υπόσχομαι ότι μπορούμε να κάνουμε και αναθεώρηση και για το β΄ εξάμηνο, αν δεν λειτουρ-
γεί σωστά το Σχέδιο» λέει στην «Κ» η υφυπουργός Πολιτισμού Λίνα Κασσιανίδου για το Σχέδιο Θυμέλη.

«Προσπαθούμε να λύσουμε το ζήτημα της υποστελέχωσης. Όσο για τη 
χρηματοδότηση σίγουρα χρειαζόμαστε περισσότερη χρηματοδότηση. Χρειά-
ζονται παραπάνω χρήματα σε όλους τους τομείς». 

Εχουν μπει οι βάσεις σε πολλά πράγματα

«Ικανοποιήθηκε το πά-
γιο αίτημα του Συνδέ-
σμου Κυπρίων Αρχαιο-
λόγων, ώστε οι αιτήσεις 
για θέσεις αρχαιολόγων 
να μην είναι με τις κυ-
βερνητικές εξετάσεις».

Η Κυπριακή
Βιβλιοθήκη

–Υπάρχει πιθανότητα στο 
ορατό μέλλον να έχουμε μία 
σύγχρονη Κυπριακή Βιβλιο-
θήκη; 

–Η Κυπριακή Βιβλιοθήκη 
είναι ψηλά στους στόχους που 
έχω θέσει. Η Κυπριακή Βιβλι-
οθήκη χρειάζεται άμεση βοή-
θεια. Ξεκινώντας πάλι από τη 
νομοθεσία και την οργάνωση 
και μετά στις υποδομές… 
–Μία νομοθεσία που χρή-
ζει άμεσης αναθεώρησης…

–Εντελώς. Αυτή τη στιγμή 
η Κυπριακή Βιβλιοθήκη έχει 
μόνο διευθυντή. Οι βιβλιοθη-
κονόμοι υπάγονται στο υφυ-
πουργείο. Μάς έχουν δώσει το 
Στρατηγικό Σχέδιο Ανάπτυξης 
της Κυπριακής Βιβλιοθήκης 
2010 – 2014 και σίγουρα θα 
συνεργαστούμε με τον Σύν-
δεσμο Βιβλιοθηκονόμων, και 
με άλλες πανεπιστημιακές βι-
βλιοθήκες. 
–Οικόπεδο υπάρχει… χρή-
ματα; 

–Ναι, το οικόπεδο υπάρ-
χει. Τα χρήματα όχι ακόμα. 
Προσωπικά θεωρώ πως ένα 
τέτοιο έργο θα μπορούσε να 
ελκύσει χρηματοδότηση και 
από ιδιωτικούς πόρους. ∆είτε 
για παράδειγμα το παράδειγμα 
της Εθνικής Βιβλιοθήκης της 
Ελλάδας, και τη σύμπραξη με 
το Ίδρυμα Νιάρχου. Στόχος 
γενικά είναι να ενταντικοποι-
ηθούν οι προσπάθειες για να 
αντλήσουμε χρηματοδότηση 
από την Ευρώπη. Η θέση του 
οικοπέδου είναι μια λογική θέ-
ση γιατί τριγύρω θα βρίσκε-
ται το ∆ημοτικό Θέατρο, το 
Κυπριακό Μουσείο και θα εί-
ναι ένας πολιτιστικός πυρήνας 
στην καρδιά της πόλης. 
–Ίσως θα έπρεπε να είχαμε 
κάνει περισσότερα στον το-
μέα του βιβλίου…

–Επισκεπτόμενη τη Φραν-
κφούρτη και τη ∆ιεθνή Έκ-
θεση Βιβλίου έθεσα και ως 
στόχο η Κύπρος να είναι, μέ-
σα στα επόμενα πέντε χρό-
νια, τιμώμενη χώρα στη. Για 
να γίνει αυτό θα πρέπει να 
τρέξουμε τη μετάφραση βι-
βλίων μας σε άλλες γλώσσες. 
Αυτό που πρέπει να γίνει εί-
ναι να αναπτυχθεί περισσό-
τερο το χορηγικό πρόγραμ-
μα μετάφρασης σε διάφορες 
γλώσσες. Θα έπρεπε να αλ-
λάξουμε την πολιτική για τις 
εκδόσεις. ∆εν βοηθάς απλώς 
αγοράζοντας μερικά αντίτυ-
πα, θα πρέπει να δίνεται κά-
ποια χορηγία.

«Η Κρατική Πινακοθή-
κη χρειάζεται και την 
υποδομή σε ανθρώπι-
νο δυναμικό, που αυτή 
τη στιγμή δεν το έχου-
με, έχουμε απλώς δύο 
κτήρια. Από εκεί πρέπει 
να ξεκινήσουμε, «χτίζο-
ντας» το προσωπικό…».
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ПΛATEIA EYPΩПHΣ

Φέτος, τα Χριστούγεννα 
έρχονται νωρίτερα

ΧΟΡΗΓΟΣ 
ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΣΜΕΓΑΛΟΣ ΧΟΡΗΓΟΣ ΜΕ ΤΗ ΣΤΗΡΙΞΗ ΤΗΣ ΧΟΡΗΓΟI

ΝΙΚΟΣ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ
Eρωτες στο παρασκήνιο
εκδ. Καστανιώτη, 2022, σελ. 415

Της ΖΩΗΣ ΚΑΡΑΜΗΤΡΟΥ

Καλεί τον δεκαεννιάχρονο γιο 
της, που σπουδάζει στον Κανα-
δά, να γυρίσει για λίγο στην Ελ-
λάδα. Να αφήσει τις σπουδές του 
για ένα μήνα, να ανατρέψει ελά-
χιστα τη ζωή του, για να τη βο-
ηθήσει με τη δική της ζωή που 
έχει ήδη ανατραπεί σοβαρά. Η 
Μαργαρίτα Παπανδρέου, η δυ-
ναμική, πολιτικοποιημένη, μα-
χητική και αγέρωχη γυναίκα, η 
οργανωτική οραματίστρια μιας 
άλλης καθημερινότητας για την 
Ελληνίδα, νιώθει αδύναμη να 
αντιμετωπίσει τον άνδρα της και 
το συναίσθημά του για μιαν άλλη 
γυναίκα, την ταράζει η απουσία 
του τα βράδια, όλο και πιο συχνά. 
Ο Νίκος θα έρθει. Χωρίς ακριβώς 
να κατανοεί τον ρόλο του, χω-
ρίς να αισθάνεται σίγουρος ότι 
του αναλογεί αυτή η συζήτηση 
με τον γονιό του, απλώς για να 
ανακουφίσει τη βαθιά θλιμμένη 
μητέρα του. 

Ερχόμενος, μας ανοίγει διά-
πλατα την πόρτα του σπιτιού στο 
Καστρί κι αποκαλύπτει τις ζωές 
όσων κατοικούν, δουλεύουν, επι-
σκέπτονται  αυτό το σπίτι που 
είναι συνώνυμο του μύθου της 
οικογένειας Παπανδρέου. Πρό-
σωπα υπαρκτά, που μας πηγαί-
νουν σ’ ένα παρελθόν που άλλοι 
το ζήσαμε και για άλλους είναι 

τώρα πια μόνον διηγήσεις, ανα-
μνήσεις και ιστορία, πρόσωπα 
επινοημένα που δημιουργούν τη 
μυθιστορηματική πλοκή. 

Η αυγή του ΠΑΣΟΚ
Τρία χρόνια μετά την πτώση 

της χούντας και στην πολιτική 
σκηνή επικρατεί αναβρασμός. Το 
ΠΑΣΟΚ οργανώνεται, ο Ανδρέας 
εμπνέει τους δικούς του και ορα-
ματίζεται καλύτερες μέρες για 
όλους, αντιμετωπίζει τις εσωτερι-
κές αναταράξεις στο κόμμα, προ-
σπαθεί να προσδιορίσει τον ρό-
λο του καθενός, ελάχιστοι είναι 
δεδομένα έμπιστοι, ειλικρινείς, 
ταγμένοι όχι μόνο στον στόχο 

του, αλλά και στον ίδιον. Ηγετι-
κός και ανασφαλής, ενθουσιώδης 
και παρορμητικός, με πυγμή κι 
εκείνο το σπινθηροβόλο βλέμμα 
της γοητείας, της ευφυΐας, του 
αφοπλισμού. 

«Και ποιος είσαι εσύ που θα 
μου πεις τι πρέπει και δεν πρέ-
πει να κάνω;» θα εκσφενδονίσει 
το θυελλώδες ερώτημα στον γιο 
του όταν εκείνος λίγο πριν επι-
στρέψει στον Καναδά θα τολμή-
σει να του ανοίξει το θέμα που 
τον έφερε στην Ελλάδα. Παρα-
φράζοντας τον Ντεκάρτ, ο Αν-
δρέας θα ομολογήσει «σφάλλω 
άρα υπάρχω» και θα κλείσει το 
ζήτημα. Πώς συμβιβάζεται η ει-
λικρίνεια, η αλήθεια, το ηθικό 
ανάστημα του ηγέτη που συνε-
παίρνει με τη σοσιαλιστική του 
θέση με τούτη τη βολική ασυνέ-
πεια της ζωής του; 

Η Μαργαρίτα οργανώνει την 
Ενωση Γυναικών Ελλάδος με πά-
θος, πίστη, πείσμα και ακλόνητη 
πειθαρχία στα πιστεύω της. Συ-
γκεντρώνει συνεχώς τις γυναίκες 
του πυρήνα του εγχειρήματός 
της, περιοδεύει σε πόλεις, κω-
μοπόλεις και χωριά, ξεσηκώνει 
τις απλές νοικοκυρές, τις σκληρά 
εργαζόμενες γυναίκες της υπαί-
θρου, βάζει ζιζάνια αμφισβήτη-
σης των κοινωνικών δεδομένων, 
προκαλεί σκέψεις, ανισορροπίες, 
μικρές επαναστάσεις στα μυαλά 
των γυναικών. Σε κάποιες αλλά-
ζει κυριολεκτικά τη ζωή. Πώς 
συμβιβάζεται αυτή η μάχη για 
αυτοσεβασμό και αξιοπρέπεια 

χωρίς υποχωρήσεις και προσβο-
λές, με τη δική της στάση απέ-
ναντι στον άνδρα της; Απένα-
ντι στον παραγκωνισμό της και 
στην προσωπική του ζωή που εί-
ναι αποκλειστικά δική του πια, 
δεν τη μοιράζεται μαζί της μα 
με μιαν άλλη; 

Ο συγγραφέας φτιάχνει μια 
μυθιστορηματική πλοκή που του 
επιτρέπει, αναμειγνύοντας πραγ-
ματικά πρόσωπα και γεγονότα 
με μυθιστορηματικούς ήρωες 
και καταστάσεις, να αναδείξει 
μια εποχή ενδιαφέρουσα, ανα-
τρεπτική, καινούργια και προ-
κλητική για τον τόπο από κάθε 
άποψη. Νύχτα και ναρκωτικά, 
εξουσία και παράκεντρα, ίντρι-
γκες και σκοτάδια, η φωτεινή 

αστική κοινωνία και η μαύρη 
λούμπεν πλευρά της. 

∆εν γράφει ως ο γιος που 
αφηγείται, με το προνόμιο της 
εκ των έσω ματιάς και αντίλη-
ψης. Μα βγαίνει από αυτόν τον 
ρόλο, αποστασιοποιείται, γίνε-
ται συχνά ένας ουδέτερος πα-
ρατηρητής που περιγράφει, δια-
πιστώνει, υποθέτει, αμφιβάλλει 
κι άλλοτε μπαίνει στη θέση των 
ηρωίδων του για να τις καταλά-
βει, να τις αποδεχθεί μέσα στην 
αντίφασή τους, μέσα στην ανά-
γκη τους να είναι πολιτικοποιη-
μένες, ελεύθερες, ανεξάρτητες 
και αυτεξούσιες. 

Μόνο που είναι η ανδρική μα-
τιά εκείνη που θα τις καθηλώνει, 
η ανδρική αγκαλιά που θα τις 

ημερεύει, το ανδρικό μυαλό που 
θα τις ενεργοποιεί με εκείνον τον 
γνωστό άλλο τρόπο, τον τρόπο 
του έρωτα. Μέσα σε όλη αυτή 
την ταραχή, την επαναστατικό-
τητα, το απείθαρχο και αγωνιστι-
κό κλίμα, έρχεται και πάλι ο και 
σήμερα επίκαιρος λόγος του Αν-
δρέα: «Ζούμε σε μια εποχή όπου 
τοποθετούμε το κάθε πρόβλημα 
στο τραπέζι του χειρουργού και 
κάνουμε μια ανατομία με τη λεπί-
δα της λογικής ώσπου να λύσου-
με τον κάθε γρίφο. Ομως κάποια 
στιγμή ο άνθρωπος αντιδρά. Η 
πολλή ανάλυση καταστρέφει ορι-
σμένα μυστήρια της ζωής, όπως 
τα αισθήματά μας». 

Η αντίφαση. Ο ορισμός του 
ανθρώπου. Πάντα.

Η Μαργαρίτα Παπανδρέου με τον Ανδρέα και τα παιδιά τους (από δεξιά: Γιώργος, Σοφία, Νίκος και Αντρίκος) τον 
∆εκέμβριο του 1967, όταν ο μετέπειτα πρωθυπουργός απελευθερώθηκε από τη χούντα των συνταγματαρχών και λίγο 
πριν αναχωρήσουν οικογενειακώς για το εξωτερικό. Τα νέφη στη σχέση τους ήρθαν μία δεκαετία αργότερα.

Η Μαργαρίτα Παπανδρέου, που 
πάλευε να αλλάξει τις ζωές των Ελ-
ληνίδων, έδινε έναν παράλληλο αγώ-
να μέσα στο Καστρί.

Τα σφάλματα είναι
και αποδείξεις ζωής
Ο Ανδρέας, η Μαργαρίτα και η κρίση στο Καστρί
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Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Η ευρωπαϊκή 
τέχνη στο 

Μητροπολιτικό 
Μουσείο 

Καλλιτεχνικές ευαισθησίες και αναισθησίες

Εργο μεγάλης πνοής είναι η επα-
νέκθεση της πτέρυγας της ευρω-
παϊκής τέχνης στο Μητροπολι-
τικό Μουσείο της Νέας Υόρκης. 
Είναι έργο που απλώνεται σε 45 
αίθουσες, στις οποίες μπορεί κα-
νείς να θαυμάσει 700 έργα, όλα 
οργανωμένα εξαρχής, έπειτα από 
πέντε χρόνια προσεκτικού σχεδι-
ασμού και εντατικών εργασιών. 

Ο τεχνοκριτικός Τζέιμς Φα-
ράγκο δημοσίευσε ένα μεγάλο 
άρθρο στους «Νιου Γιορκ Τάιμς» 
και εστιάζει ανάμεσα σε άλλα και 
στην εντύπωση του φωτός. Ενα 

νέο φως διαχέει τις αίθουσες και 
αυτό γεννάει ένα πρωτόγνωρο βί-
ωμα στους επισκέπτες. Και επι-
πλέον είναι ένα έργο που δείχνει 
τις δυνατότητες και τους στόχους 
που θέτουν τα μεγάλα μουσεία 
που απευθύνονται στους πολίτες 
όλου του κόσμου. Μια μεγάλη δι-
αφορά στην έκθεση των έργων εί-
ναι το σκεπτικό της παρουσίασης. 

Ως τώρα, το Μητροπολιτικό 
Μουσείο είχε επιλέξει τον κατα-
μερισμό των έργων τέχνης σύμ-
φωνα με τη λογική των εθνικών 
σχολών (ολλανδική, ιταλική, γαλ-

λική, βρετανική, ισπανική τέχνη). 
Αυτό ίσχυε για παραπάνω από 
έναν αιώνα. Η επανέκθεση του 
2023 (που σταδιακά παραδιδό-
ταν από το 2020) καταργεί αυτή 
τη διαφοροποίηση και υιοθετεί 
τη χρονολογική σειρά από την 
Αναγέννηση έως τον 20ό αιώ-
να, διασφαλίζοντας κατ’ αυτόν 
τον τρόπο μια περιήγηση στην 
ιστορία της τέχνης και ένα ταξί-
δι στον χρόνο. 

Αυτό όμως συμβαίνει με έναν 
τρόπο σύγχρονο, καθώς η χρο-
νολογική σειρά διακόπτεται με 

απρόβλεπτες και αιφνιδιαστικές 
παρενθέσεις, όπως ένα έργο του 
Φράνσις Μπέικον κοντά σε έργα 
της πρώιμης Αναγέννησης. Οπως 
λέει ο Τζέιμς Φαράγκο, αυτή η 
επανέκθεση είναι μια νέα προ-
σέγγιση και στη γεωγραφία, τη 
θρησκεία και στο ίδιο το μέσον 
της τέχνης. 

Τα όρια της απαρχής της Ανα-
γέννησης μετακινούνται, οι συ-
γκατοικήσεις ενίοτε ξαφνιάζουν. 
Μπορεί κανείς να περιηγηθεί στις 
αχανείς αίθουσες με οδηγό μερι-
κές σταθερές, που συνθέτουν και 

ως σύνοψη την πορεία της ευρω-
παϊκής τέχνης. Οπως η αναζήτη-
ση της εικόνας του Θεού στη θρη-
σκευτική τέχνη της Ιταλίας τον 
14ο αιώνα. Πολλοί οι θεματικοί 
άξονες: η ανάδυση της ανθρω-
ποκεντρικής ζωγραφικής στην 
Αναγέννηση. Ο πρώιμος καπιτα-
λισμός από τον 16ο αιώνα στην 
Ολλανδία και στη Γερμανία. Οι λα-
ϊκές αγορές, ο δημόσιος χώρος, οι 
γιορτές. Η επιρροή της Βενετίας, 
το καρναβάλι, η μανία για την Ιτα-
λία. Η Βρετανική Αυτοκρατορία. 
Οι επιλογές είναι αναρίθμητες. 

Στο έξοχο βιβλίο του «The rest is 
Noise. Listening to the Twenti-
eth Century» (εκδ. Fourth Estate), 
ο βραβευμένος μουσικοκριτικός 
του περιοδικού The Νew Υorker 
Αλεξ Ρος αναφέρει ένα δοκίμιο 
της μουσικολόγου Χέρτα Μπλά-
ουκοφ, στο οποίο σχολιάζει τη 
σχέση των Ρίχαρντ Στράους και 
Γκούσταβ Μάλερ, έχοντας ως ση-
μείο αναφοράς της τη νουβέλα 
«Τόνιο Κρέγκερ» του Τόμας Μαν.

Ο Μάλερ, κατά την άποψή της, 
μοιάζει με τον μελαχρινό Τόνιο 
ο οποίος σκέφτεται πάρα πολύ 
και αισθάνεται τα πάντα με πολύ 
μεγάλη ένταση. Από την άλλη, ο 
Στράους είναι σαν τον ανοιχτό-
χρωμο Χανς, ο οποίος ζει έχοντας 
σχεδόν πλήρη άγνοια για τα βά-
σανα ή τις φρίκες του κόσμου.

Ο Ρος επιβεβαιώνει την άποψη: 
ο Στράους δυσκολευόταν πολύ να 
συμμεριστεί την εμμονή που είχε 
ο Μάλερ με την έννοια της βασά-

νου και τη λύτρωση. «∆εν ξέρω 
από τι υποτίθεται ότι πρέπει να 
λυτρωθώ», είχε πει κάποτε στον 
μεγάλο μαέστρο Οτο Κλέμπερερ.

Στις 27 Μαΐου του 1906, δό-
θηκε η πρεμιέρα της Εκτης Συμ-
φωνίας του Μάλερ (της λεγόμε-
νης «Τραγικής»). Ο ίδιος ο Μάλερ 
καταλαμβανόταν από απίστευτη 
συγκίνηση με το έργο αυτό. Επει-
τα από μια φορτισμένη πρόβα, κι 
ενώ τρανταζόταν από λυγμούς 
στο καμαρίνι του, πρόβαλε ξαφ-
νικά ο Στράους για να σχολιάσει 
ξερά ότι πέθανε ο δήμαρχος του 
Εσεν και ότι το τελευταίο μέρος 

της Εκτης ήταν «φορτωμένο ως 
προς την ενορχήστρωση». 

Ο Μπρούνο Βάλτερ αναφέ-
ρει ότι ο Μάλερ καταρρακώθη-
κε με την αναισθησία του Στρά-
ους (ωστόσο, αργότερα αλάφρυνε 
την ενορχήστρωση από το φινά-
λε της Εκτης του...). 

Ο κύριος Γκρι δεν είναι βέβαιος 
ότι δεν συγκινήθηκε ο εσωστρε-
φής συνθέτης των ασύλληπτα 
φορτισμένων «Τεσσάρων τελευ-
ταίων τραγουδιών». «Τον έχεις 
δει να διευθύνει ορχήστρα τον 
Στράους; Μοιάζει ολότελα αδιά-
φορος, ψυχρός». 

Οταν ξέσπασε ο Α΄ Παγκόσμι-
ος Πόλεμος το 1914, μουσουργοί 
όπως ο Εβραίος Σένμπεργκ ενθου-
σιάστηκαν με τον «δίκαιο αγώνα 
της Γερμανίας». Ο Στράους, πάλι, 
δεν συγκινήθηκε και αρνήθηκε να 
υπογράψει μαζί με άλλες επιφα-
νείς προσωπικότητες ανακοίνωση 
υπέρ του γερμανικού στρατού (ο 

οποίος είχε διαπράξει ωμότητες 
εις βάρος αμάχων εκείνη την πρώ-
τη χρονιά του πολέμου).

Και όμως: στα χρόνια του ναζι-
σμού, ο Στράους ακολούθησε τε-
λείως διαφορετική στάση – όπως, 
βέβαια, και ο εβραϊκής καταγωγής 
Σένμπεργκ...

Ο Μάλερ δεν έζησε τίποτε απ’ 
όλα αυτά. Είχε πεθάνει πρόω-
ρα, το 1911. Ισως να γελούσε 
πικρά ή ειρωνικά. Τα μυστήρια 
της καλλιτεχνικής ευαισθησίας, 
είπα. «Ή αναισθησίας», σχολία-
σε ο κύριος Γκρι. 

Τι μένει; Μα το έργο, φυσικά. 
Για παράδειγμα, το andante mode-
rato της Εκτης του Μάλερ και 
το αριστουργηματικό Im Aben-
drot, το τελευταίο από τα «Τέσ-
σερα τελευταία τραγούδια» του 
Στράους. Αυτόν τον τρυφερό, 
όλο πληρότητα, ευτυχία και λύ-
πη αποχαιρετισμό σε μια ζωή 
ευαισθησίας και αναισθησίας.

ΑΜΣΤΕΡΝΤΑΜ
Στο αεροδρόμιο
Οκτώ πίνακες από το Rijksmuseum 
του Αμστερνταμ παρουσιάζονται σε 
θεματική έκθεση στο αεροδρόμιο Σί-
πολ. Με συνδετικό άξονα το φαγητό 
και τίτλο «Στρώνοντας το τραπέζι», η 
έκθεση εγκαινιάστηκε πρόσφατα και 
θα διαρκέσει έναν χρόνο. Κορυφαία 
έργα της ολλανδικής ζωγραφικής 
αφηγούνται καθημερινές συνήθειες 
στην Ολλανδία του 17ου αιώνα. Ανά-
μεσα στους ζωγράφους συγκαταλέγο-
νται οι Γκαμπριέλ Μέτσου, Αμπραχαμ 
Μινιόν, Κορνέλος Ντούσαρτ (φωτογρα-
φία, έργο του Ντάβιντ Tένιερς).

ΛΟΝΔΙΝΟ
Μάντλεν Κάρολ
Αυτό το πορτρέτο της διάσημης ηθο-
ποιού τις δεκαετίες του ’30 και του 
’40 Μάντλεν Κάρολ φέρει την υπο-
γραφή του επίσης διάσημου πορτρε-
τίστα γαλαζοαίματων και διαφόρων 
προσωπικοτήτων, Φίλιπ Αλέξιους ντε 
Λαζλό. Η παρουσίασή του προκάλεσε 
αίσθηση λίγο πριν από τη δημοπρά-
τησή του από τον οίκο Christie’s στο 
Λονδίνο. Το πορτρέτο είναι του 1935, 
όταν η Μάντλεν Κάρολ ήταν παντρε-
μένη με τον Φίλιπ Αστλεϊ. ∆εν υπήρξε 
μόνον ωραία αλλά και σημαντική ηθο-
ποιός, αγαπημένη και του Χίτσκοκ. 

ΣΤΟΚΧΟΛΜΗ
Κήπος, ένα σύμβολο
Η έκθεση (έως 7 Ιανουαρίου 2024) 
στο Εθνικό Μουσείο στη Στοκχόλμη 
έχει συνδετικό θεματικό άξονα τον 
κήπο, ως ιδέα, σύμβολο και εικόνα. 
Από τις πλούσιες συλλογές του, το 
περίφημο μουσείο της Στοκχόλμης 
ξετυλίγει μια ελκυστική περιήγηση 
μέσα από έργα τέχνης που διαπερ-
νούν την παραγωγή έξι αιώνων. Στη 
φωτογραφία, ένα από τα έργα της 
έκθεσης, μια υδατογραφία με τίτ-
λο «Η κληματαριά» (1884) του Καρλ 
Λάρσον, με την εξαιρετική συμβολή 
του στο κλίμα του 1900. 

ΠΑΡΙΣΙ
Η Αντιβασιλεία
Στο μουσείο Καρναβαλέ, αφιερω-
μένο στην ιστορία του Παρισιού, η έκ-
θεση για την Αντιβασιλεία (1715-1723) 
φωτίζει μια σχετικά λησμονημένη πε-
ρίοδο, η οποία συχνά ταυτίζεται με την 
ανάδυση του ∆ιαφωτισμού. Η Αντιβα-
σιλεία ξεκίνησε μετά τον θάνατο του 
Λουδοβίκου Ι∆΄ και την ανάληψη του 
θρόνου από τον ∆ούκα της Ορλεάνης 
στον ρόλο του αντιβασιλέα. Η έκθεση 
μας μεταφέρει στο κλίμα αυτής της 
μεταβατικής εποχής, που υποδέχθηκε 
κάποιες ελευθερίες, ενδεικτικές των 
νέων ιδεών του 18ου αιώνα.

ΒΑΡΣΟΒΙΑ
Αναμένοντας το νέο μουσείο
Η Βαρσοβία θα υποδεχθεί το 2024 
το νέο Μουσείο Μοντέρνας Τέχνης. 
Πυρετώδης είναι η προετοιμασία για 
τη μεταφορά στο νέο κτίριο έως το 
καλοκαίρι του προσεχούς έτους. Η 
έναρξη της λειτουργίας θα σηματο-
δοτηθεί με τη μεγαλύτερη έως τώρα 
έκθεση μοντέρνας τέχνης στην Πο-
λωνία, με έργα Πολωνών και ξένων 
καλλιτεχνών. Θα είναι μια ευκαιρία 
να παρουσιαστεί μέρος των εξαιρε-
τικών συλλογών του μουσείου, το 
οποίο έχει εμπλουτιστεί ιδιαιτέρως 
τα τελευταία 20 χρόνια. 

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Γκούσταβ Μάλερ. Καταλαμβανόταν από απίστευτη συγκίνηση όταν άκουγε 
τη δική του Εκτη Συμφωνία.

Μία από τις 45 αίθουσες στην ανακαινισμένη πτέρυγα για 700 έργα ευρωπαϊκής τέχνης στο Μητροπολιτικό Μουσείο της Νέας Υόρκης. 

«Δεν ξέρω από τι 
υποτίθεται ότι πρέπει 
να λυτρωθώ», είχε πει 
ο Ρ. Στράους στον μαέ-
στρο Οτο Κλέμπερερ.
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ΜΑΡΙΝΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ-ΚΑΔΗ
ΣΤΕΛΙΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ-ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ
«Το κόκκινο φόρεμα της Σαβέλ»
θεατρικό έργο
Εικαστικό εξωφύλλου: Ντανιέλα Σταματιάδη
σελ. 30 

Το θεατρικό έργο «Το κόκκινο φόρεμα της 
Σαβέλ» βασίζεται στο ομώνυμο βραβευμένο 
βιβλίο της Μαρίνας Μιχαηλίδου Καδή και των 
εκδόσεων Πάργα, που πραγματεύεται το πο-
λύ ευαίσθητο και πιο επίκαιρο από ποτέ, ζήτημα της προσφυγιάς μέσα 
από τα παιδικά μάτια της Σαβέλ. Μέσα σε μια μέρα η Σαβέλ άφησε το 
σπίτι της και ό,τι άλλο αγαπούσε και ταξίδεψε σε μια μακρινή χώρα, 
στην άλλη άκρη της γης. Το μόνο πράγμα που μπόρεσε να πάρει μαζί 
της είναι το κόκκινο φόρεμα, που της είχε κάνει δώρο η γιαγιά της στα 
γενέθλιά της. Και η Σαβέλ δεν το αποχωρίζεται ποτέ… Η Μαρίνα Μι-
χαηλίδου-Καδή είναι συγγραφέας παιδικών βιβλίων με βάση τη Λευ-
κωσία. Έχει σπουδές στην ψυχολογία και τη διαχείριση του περιβάλ-
λοντος, με έμφαση στην κοινωνική ανθρωπολογία, και το συγγραφικό 
της έργο επικεντρώνεται σε βιβλία για παιδιά που καλλιεργούν την 
ενσυναίσθηση και την περιβαλλοντική συνείδηση. Έχει τιμηθεί με το 
κρατικό βραβείο λογοτεχνίας για μικρά παιδιά, το βραβείο Peter Pan 
της Σουηδίας, συμπερίληψη στον τιμητικό κατάλογο «ΙΒΒΥ Honor List» 
της ∆ιεθνούς Οργάνωσης Βιβλίων για τη Νεότητα, και αναγραφή στον 
κατάλογο White Ravens της ∆ιεθνούς Βιβλιοθήκης Νεότητας του Μο-
νάχου. H Στέλια ∆ημητρίου-Μιχαηλίδου αγαπάει πολύ τα παιδιά. Γι’ 
αυτό έγινε δασκάλα, για να παίζει, να δημιουργεί και να μαθαίνει μαζί 
τους. Επίσης, αγαπάει πολύ το θέατρο και τα παραμύθια. Για να ζει πά-
ντα μέσα στα παραμύθια έγινε ηθοποιός και για να δημιουργεί νέα πα-
ραμύθια, έγινε συγγραφέας. Όπου κι αν πάει έχει πάντα μαζί της ένα 
μολύβι, για να μπορεί να βάζει τις σκέψεις της σε σειρά.

Το ηλεκτρονικό βιβλίο διανέμεται δωρεάν και μέσω της εφαρμο-
γής Read Library. Επισκεφθείτε τον https://www.read-library.com/ 
για πληροφορίες και περισσότερα βιβλία.

ΨΗΦΙΑΚΗ ΒΙΒΛΙΟΘΗΚΗ

από τη

Ανδρονίκη Λασηθιωτάκη
lasithiotakisa@sppmedia.com

Πολύ εύκολα και με ήσυχη συνεί-
δηση μπορεί να δηλώνει κανείς 
σήμερα ότι είναι αντισιωνιστής, 
προσθέτοντας διευκρινιστικά ότι 
δεν είναι αντισημίτης, και να δια-
δηλώνει εναντίον του Ισραήλ. Για 
να λες ότι είσαι αντισιωνιστής, 
πρέπει, φαντάζομαι, να ξέρεις τι 
είναι σιωνισμός. Πόσο πράγματι 
ισχύει αυτό; Προσωπικά δεν γνω-
ρίζω άλλη ιδεολογία για την οποία 
να υπάρχει τόση άγνοια και σύγ-
χυση. ∆εν θα παρουσιάσω βέβαια 
εδώ την ιστορία ενός ιδεολογικού 
ρεύματος και πολιτικού κινήματος 
εκατόν πενήντα χρόνων, χρειάζο-
νται όμως δυο λόγια για τις ανά-
γκες μιας καθαρής συνεννόησης. 

Ο σιωνισμός γεννιέται στα τέ-
λη του 19ου αιώνα, μετά το 1881 
(δολοφονία του τσάρου Αλέξαν-
δρου Β΄) και τα άγρια πογκρόμ 
που ξεκίνησαν τότε εναντίον των 
Εβραίων στη Ρωσία. Τον επόμενο 
ακριβώς χρόνο (1882) θα πραγμα-
τοποιηθεί και η πρώτη αλιγιά (με-
τανάστευση) Εβραίων της Ρωσίας 
στην Παλαιστίνη (Γιάφα). Το 1896 
δημοσιεύεται στη Βιέννη το βι-
βλίο «Der Judenstaat» (Το κράτος 
των Εβραίων) του Τέοντορ Χερτσλ 
(1860-1904), το μανιφέστο του 
πολιτικού σιωνισμού, ένα μικρό 
βιβλίο που άσκησε τεράστια επιρ-
ροή, και το οποίο πολλοί σήμερα 
αναφέρουν και κανείς δεν διαβά-
ζει. Το 1897 θα πραγματοποιηθεί, 
υπό την προεδρία του Χερτσλ, 
το πρώτο σιωνιστικό συνέδριο 
στη Βασιλεία της Ελβετίας, όπου 
ήταν παρών, ανάμεσα στους συ-
νέδρους, και ο πρώτος πρόεδρος 
του κράτους του Ισραήλ Χαΐμ Βά-
ιτσμαν (1874-1952). Στο συνέδριο 
αυτό θα τεθούν τα θεμέλια του σι-
ωνιστικού πολιτικού κινήματος, 
το πρόγραμμα της Βασιλείας θα 
παραμείνει το επίσημο σιωνιστικό 
πρόγραμμα μέχρι την τελική επί-
τευξη του στόχου, τη δημιουργία 
του κράτους του Ισραήλ, πενήντα 
χρόνια αργότερα. Το μεγάλο κί-
νημα του σιωνισμού, με αμετά-
θετο πυρήνα του τη δημιουργία 
αυτόνομου και ασφαλούς κρά-
τους για τους Εβραίους, με πολ-
λές διαφορετικές τάσεις στο εσω-
τερικό του κατά τη διαδρομή του 
χρόνου, συνάντησε και σφοδρή 
αντίδραση μέσα στους κόλπους 
του εβραϊσμού, από πολλές πλευ-
ρές και διαφορετικές αφετηρίες. 
Αλλοι εναντιώθηκαν για λόγους 
θρησκευτικούς (η επισυναγωγή 
του διασκορπισμένου περιούσι-

ου λαού στη Σιών είναι έργο του 
Μεσσία, δεν είναι έργο ανθρώπι-
νο), άλλοι για λόγους πολιτικούς, 
ποικίλων αποχρώσεων (στο ένα 
άκρο του φάσματος βρίσκονταν 
όσοι τάσσονταν υπέρ της αφομοί-
ωσης των Εβραίων στην κοινω-
νία όπου ζούσαν, και στο άλλο οι 
επαναστάτες κομμουνιστές που 
έβλεπαν την απελευθέρωση των 
Εβραίων στην προοπτική της νί-
κης του προλεταριάτου). 

Πριν πούμε δυο λόγια –δεν 
χρειάζονται περισσότερα– για τη 
σχέση αντισιωνισμού και αντιση-
μιτισμού σήμερα, ας εξηγήσουμε 
προηγουμένως ότι η σχέση σιω-
νισμού και αντισημιτισμού είναι 
πολύ μεγάλη, δεδομένου ότι το 
πολιτικό αυτό κίνημα γεννήθη-
κε ακριβώς λόγω του αντισημιτι-
σμού, που πήρε άγρια μορφή στην 
τσαρική Ρωσία, αλλά δεν έλειπε 
διόλου και από τις χώρες της δυ-
τικής Ευρώπης (ο Χερτσλ ζει στο 
Παρίσι την εποχή της καταδίκης 
του Ντρέιφους). Ο φυλετικός αντι-
σημιτισμός είναι αυτός που θα 
πείσει τους Εβραίους ότι δεν θα 

μπορέσουν να ζήσουν ασφαλείς 
πουθενά στον κόσμο, παρά μό-
νο σε δικό τους κράτος (εξ ου και 
στην απαρχή του κινήματος ήταν 
αδιάφορο πού θα ήταν αυτό το 
κράτος, στην Παλαιστίνη ή στην 
Αργεντινή). Ο ίδιος ο Χερτσλ ήταν 
αρχικά οπαδός της αφομοίωσης 
των Εβραίων, οι κοινωνίες όμως 
στις οποίες έζησε δεν την επέτρε-
ψαν ποτέ αυτή την αφομοίωση. 
Σχετικά με τη σχέση σιωνισμού 
και αντισημιτισμού, θα προσθέ-
σω ότι ο σιωνισμός είχε και πα-
ράδοξους υπερασπιστές, όπως ο 
κύριος εκπρόσωπος του γαλλικού 
αντισημιτισμού Εντουάρ Ντριμόν, 
που θεωρούσε ότι ήταν ο καλύτε-
ρος τρόπος για να ξεφορτωθεί η 
χώρα του τους Εβραίους. 

Ο σιωνισμός νίκησε, το κρά-
τος των Εβραίων ιδρύθηκε, με-
τά το Ολοκαύτωμα άλλωστε θα 
ήταν πολύ δύσκολο να μην ιδρυ-
θεί. Κάθε κράτος έχει τις θεμελιώ-
δεις ιδρυτικές ιδέες του. Οι κύριες 
ιδρυτικές ιδέες του κράτους του 
Ισραήλ είναι δύο: πρώτον, δεν θα 
επιτρέψουμε να μας κάνουν ξανά 
ό,τι μας έκαναν, θα στηριχτούμε 
στις δικές μας δυνάμεις και θα 
δημιουργήσουμε το μόνο μέρος 
στον κόσμο όπου οι Εβραίοι θα 
ζουν ασφαλείς, και δεύτερον, εί-
μαστε ένας λαός που επιστρέφει 
δικαιωματικά μετά από 2.000 χρό-
νια εξορίας στην προγονική γη 
του, που είναι μια γη χωρίς λαό. Ο 
πρώτος ιδρυτικός μύθος δέχτηκε 
ισχυρό πλήγμα στις 7 Οκτωβρίου 
2023, ενώ ο δεύτερος ήταν εξαρ-

χής ψευδής: η γη αυτή είχε λαό, 
ο οποίος ζούσε και εξακολουθεί 
να ζει εκεί, και διεκδικεί και αυτός 
τη δημιουργία δικού του κράτους. 

Το Ισραήλ ασκεί μια πολιτική 
έναντι των Παλαιστινίων στην 
οποία έχουμε κάθε λόγο να εί-
μαστε αντίθετοι, γιατί είναι ευ-
θέως ρατσιστική και βαθιά αντι-
δημοκρατική: οι Αραβες πολίτες 
του αντιμετωπίζονται σαφώς ως 
πολίτες δεύτερης κατηγορίας και 
υφίστανται πλήθος διακρίσεων, 
ενώ ο βίαιος εποικισμός της ∆υ-
τικής Οχθης συνεχίζεται και επε-
κτείνεται διαρκώς, όπου οι Παλαι-
στίνιοι χάνουν τα χωράφια τους, 
τα πηγάδια τους και όχι σπάνια 
την ίδια τη ζωή τους. Η ακροδε-
ξιά και ρατσιστική κυβέρνηση 
Νετανιάχου σήμερα διαπράττει 
και εγκλήματα πολέμου στη Γά-
ζα. Για όλα αυτά οι δημοκρατικοί 
πολίτες του κόσμου –ανάμεσά 
τους και πολλοί Εβραίοι– διαμαρ-
τύρονται με πολλούς τρόπους, 
όπως έχουν ηθική υποχρέωση. 
Μέχρι εκεί όμως. Η υιοθέτηση της 
αντισιωνιστικής ρητορικής των 
Παλαιστινίων (και όλου του μου-
σουλμανικού κόσμου) από πολ-
λούς, αριστερούς κυρίως, διαδη-
λωτές σημαίνει αμφισβήτηση της 
ίδιας της ύπαρξης του κράτους 
του Ισραήλ, και αυτό είναι κα-
θαρός αντισημιτισμός, γιατί ση-
μαίνει απλούστατα ότι οι Εβραίοι 
δεν έχουν δικαίωμα να υπάρχουν 
πάνω σε τούτη τη γη, όπως όλοι 
οι άλλοι λαοί. Ποιος από τους μα-
χητές ή τους υποστηρικτές των 
εθνικοαπελευθερωτικών κινημά-
των εναντίον αποικιοκρατικών 
χωρών διανοήθηκε ποτέ να αμ-
φισβητήσει την ύπαρξη του ίδιου 
του αποικιοκρατικού κράτους, της 
Αγγλίας, της Γαλλίας, της Πορτο-
γαλίας και όποιας άλλης; Υπήρξε 
ποτέ έστω και ένας μαχητής ή 
συνοδοιπόρος του εθνικού αγώ-
να των Ινδών ή των Αλγερινών 
που να υποστήριξε ότι πρέπει να 
σβήσει από τον χάρτη η ίδια η 
Αγγλία και η Γαλλία; Ας καταγ-
γείλουμε με δυνατή φωνή τις αδι-
κίες και τα εγκλήματα του Ισρα-
ήλ χωρίς να επικαλούμαστε τον 
αντισιωνισμό. Ο αντισιωνισμός 
είναι σήμερα κατεξοχήν η ιδεο-
λογία της τρομοκρατικής Χαμάς. 
Η επίκληση του αντισιωνισμού 
μόνο σύγχυση μπορεί να προκα-
λεί και κυρίως να λειτουργεί ως 
κάλυμμα του πανταχού παρόντος 
και αειθαλούς αντισημιτισμού.

Είναι σκηνοθέτης θεάτρου και κι-
νηματογράφου. Καλλιτεχνικό ς δι-
ευθυντή ς της Fresh Target Theatre 
Ensemble. Σπού δασε νομική  στο 
King’s College London και υποκρι-
τική  στη Δραματική  Σχολή  Αθηνώ ν, 
ενώ αποφοίτησε από το μεταπτυχι-
ακό τμή μα θεατρική ς σκηνοθεσί ας 
της Βασιλική ς Ακαδημί ας Δραματική ς 
Τέ χνης του Λονδί νου (RADA). Εχει 
διασκευάσει αρκετά κείμενα για το 
θέατρο, ενώ έχει γράψει το θεατρι-
κό έργο A Slight Risk, το οποίο πα-
ρουσιάστηκε στο Διεθνές Φεστιβάλ 
«Κύπρια 2012».
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;
Τον «Παράμεσο» της Γιόκο Ογκάουα, 
τον «Εφηβο» του Ντοστογιέφσκι και 
την «Κατάρρευση» (The Crack Up) 
του Φ. Σκοτ Φιτζέραλντ.
 
Ποιος ήρωας λογοτεχνίας θα θέλατε 
να είστε και γιατί;
Με γοήτευσε πολύ ο ήρωας του Χα-
ρούκι Μουρακάμι, Χατζιμέ (Hajime) 
στο βιβλίο του «Νότια των συνόρων, 
δυτικά του ήλιου» για τη δυνατότη-
τα της έκπληξης αλλά και της ανα-
νέωσης από το παρελθόν του. Και 
βέβαια το πώς καλείται να διαχειρι-
στεί το παρόν του. Επίσης ο Κομπλέρ 
στη νουβέλα του Εντεν φον Χόρβατ 
«The Eternal Philistine» για την παι-
δικότητά του και τη διάθεσή του για 
περιπέτεια και εν τέλει ζωή.
 
Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους 
συγγραφείς καλείτε, ζώντες και τε-
θνεώτες;
Φιοντόρ Ντοστογιέφσκι, Σον Γου-
άλας, Μισέλ Ουελμπέκ, Μίκαελ 

Μπουλγκάκοφ, Τζούλιαν Μπαρνς, 
Χαρούκι Μουρακάμι.
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;
Στο βιβλίο του Αντόνιο-Μαρία Γκρα-
τζιάνι (1537-1611) «Ιστορία του πο-
λέμου της Κύπρου», ότι οι Κύπριοι 
ζήτησαν βοήθεια από τον Τούρκο 
σουλτάνο τέσσερις φορές για την 
αποτίναξη του ενετικού ζυγού κατά 
τη διάρκεια του 16ου αιώνα.
 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε πρό-
σφατα πρώτη φορά;
Την «Αννα Καρένινα» του Τολστόι.
 
Και ποιο είναι το βιβλίο που έχετε 
διαβάσει τις περισσότερες φορές;
«The Actor and the Target» του Ντέ-
κλαν Ντόνελαν.
 
Περιγράφετε την «Υποσημείωση της 
Ιστορίας ή μια σύντομη ιστορία της 
Νέας Κύπρου» ως σατιρική νουβέλα. 
Πού έγκειται το σατιρικό στοιχείο;
Στην επανάληψη της Ιστορίας ως 
φάρσα. Κάποια από τα περιστατικά 
του βιβλίου είναι αληθινά, άλλα βα-
σίζονται σε αληθινά γεγονότα, ενώ 
αρκετά είναι προϊόν μυθοπλασίας. 
Ομως, διαβάζοντας το βιβλίο δεν 
μπορείς να ξεχωρίσεις ποια είναι 
ποια, επιβεβαιώνοντας τη σύγχρο-
νη πραγματικότητα που βιώνουν αρ-
κετοί από εμάς στην Κύπρο, ως ένα 
κράτος όπου όλα μπορούν να συμ-
βούν – χωρίς ιδιαίτερες επιπτώσεις 
για τους παρανομούντες και με ισχυ-
ρή δόση ατιμωρησίας.
 
Αν μπορούσε να υπάρξει μια «Νέα Κύ-
προς» πώς θα θέλατε να είναι;
Ενωμένη. Πολυπολιτισμική. Φιλό-
ξενη.
 
Θα δούμε αυτή την ιστορία και στη 
σκηνή κάποια στιγμή;
Ελπίζω πως ναι, αλλά όχι άμεσα κα-
θότι είναι ένα φιλόδοξο εγχείρημα 
που χρειάζεται προετοιμασία.
 

Η «Υποσημείωση της Ιστορίας 
ή μια σύντομη ιστορία της Νέας 

Κύπρου» διατίθεται στην Αθήνα 
αποκλειστικά στο Λεξικοπωλείο, 
Στασίνου 13, Παγκράτι.

ΜΑΡΩ ΚΑΚΑΒΕΛΑ
Τίνος είσαι εσύ
εκδ. Στερέωμα, σελ. 192

 
Ενα βράδυ του Ιανουαρίου 2020 
ο Πέτρος Κατσαντώνης μπαίνει 
σε ένα μπαρ, διερωτώμενος πό-
σα άραγε ποτά να αντιστοιχούν 
σε 63 ευρώ. Πάσχοντας από κίρ-
ρωση του ήπατος, βιάζεται κιό-
λας να πεθάνει. Μέχρι εκείνο 
το βράδυ νόμιζε πως είχε εκμε-
τρήσει τον χρόνο του, όταν το 
απόγευμα μια συμβολαιογράφος 
του είπε πως δεν ήταν αυτός που 
ήταν, πως εξήντα χρόνια ζούσε 
με πλαστή ταυτότητα. Η μητέ-
ρα του δεν ήταν αυτή που τον 
μεγάλωσε, αλλά μια άλλη γυναί-
κα, κακοθάνατη από μια αλγει-
νή ζωή. Πίνοντας τα 63 ευρώ, ο 
Πέτρος αναρωτιέται τι μπορούσε 
να κάνει με τις ουρανοκατέβατες 
ερωτήσεις που τον πλάκωσαν, τη 
στιγμή που είχε αφεθεί στην τε-
λειωτική του απαλοιφή.

Στην πρώτη της λογοτεχνι-
κή εμφάνιση η Μάρω Κακαβέλα 
(Αθήνα, 1967) θέτει το ζήτημα της 
καταγωγής, της ρίζας, της εκ γενε-
τής και της επίκτητης διάπλασης. 
«Τίνος είσαι εσύ, ρε; Ελα μου ντε. 
Τίνος;». Ο Πέτρος φαντάζεται τον 
από χρόνια πεθαμένο πατέρα του 

να σηκώνεται από τον τάφο και 
στηριγμένος στην γκλίτσα του να 
τον ρωτάει, σαν να μη βάραινε 
πρώτα απ’ όλα τον ίδιο το χρέος 
αυτής της απάντησης. Ο Πέτρος 
αναγνωρίζει πως μια ύπαρξη εί-
ναι δημιούργημα πολλών γεννη-
τόρων, πολλών 
ανθρώπων, που 
συνειδητά ή ασύ-
νειδα επηρέασαν 
τις επιλογές μας 
και διαμόρφωσαν 
την εξέλιξή μας. 
Παρ’ όλα αυτά, 
ανησυχεί πως η 
άγνωστη βιολο-
γική του μητέρα 
τον πότισε με ένα 
«κακό» αίμα, που 
ευθυνόταν για όλα 
τα κακά που τον 
βρήκαν και αργό-
συρτα τον θανά-
τωναν. Το βαρύτερο πρόβλημα 
του Πέτρου δεν είναι η άγνωστη 
μητέρα, αλλά ο άγνωστος πατέ-
ρας, μολονότι ο τελευταίος ήταν 
διαρκώς παρών στη ζωή του. Κάθε 
φορά που αναμετριόταν με αυτόν 
τον απροσπέλαστο άνδρα, ο γιος 
ένιωθε πως έβγαινε λειψός στο ζύ-
γι. Ο ίσκιος του πατέρα ναρκοθε-
τούσε κάθε του βήμα. Μπορεί ο 

Πέτρος «τα χρόνια της μεγάλης 
μπάζας», το βρόμικο ’89, να κα-
τόρθωσε να αναδειχθεί σε τρα-
νό δημοσιογράφο, αλλά η πτώ-
ση τον παραμόνευε πάντα και 
ήταν συντριπτική, ένα σύγκορ-
μο κάταγμα. Μόνο και μόνο για 

να επαληθευτεί η 
άρρητη πατρογο-
νική προφητεία, 
πως δεν ήταν αρ-
κετός, πως υπο-
λειπόταν. «Να εί-
σαι σωστός», αυτό 
ήταν το δόγμα του 
πατέρα. «Να βγει 
σωστό το ισοζύ-
γιο». Και τώρα ο 
γιος, με ελάχιστο 
χρόνο στη διάθε-
σή του, έπρεπε να 
κλείσει τους λογα-
ριασμούς, τα κα-
νονίσει αυτός, ο 

αθώος του αίματος, τα βερεσέ-
δια των προπατόρων.  

Κεντρικό αφηγηματικό μοτίβο 
είναι η επικείμενη συνάντηση του 
Πέτρου με τον ετεροθαλή αδελ-
φό του, τον μεγαλύτερο γιο της 
κοινής τους μητέρας. Ωστόσο, η 
αφήγηση διακόπτεται από ετερο-
ειδή κείμενα, όπως υπηρεσιακά 
έγγραφα, φωτογραφίες, επιστο-

λές, συνταγές μαγειρικής, ένα γε-
νεαλογικό δέντρο, ένα δημοτικό 
τραγούδι, δραματοποιημένες σκη-
νές, τριτοπρόσωπες, παντεποπτι-
κές αναδρομές στα μετεμφυλιακά 
χρόνια, εσωτερικούς μονολόγους, 
εναλλαγές μακροπερίοδου λόγου 
και συντετμημένης εκφοράς. Πι-
στεύω πως η υπερπροσπάθεια της 
Κακαβέλα να υπογραμμίσει την 
πολυτροπία της γραφής της, ζημι-
ώνει το μυθιστόρημα. Είναι κατα-
νοητή η ανασφάλεια της πρώτης 
εμφάνισης, όμως η Κακαβέλα έχει 
εξαρχής στα χέρια της μια πολύ 
ενδιαφέρουσα ιστορία, την υπαρ-
ξιακή κακοπάθεια του ήρωα, την 
οποία υπερφορτώνει με πλεονα-
στικά στοιχεία, που πασχίζουν 
να μεταμφιέσουν εκβιαστικά μια 
συμβατική αφήγηση σε μεταμο-
ντέρνα. Οπως έχω ξαναγράψει, 
σε ένα μυθιστόρημα δεν χωρούν 
τα πάντα. Η Κακαβέλα βάζει στο 
βιβλίο της τον επαρχιώτικο ζόφο 
και την αστική πνιγμονή, λίγο από 
φολκλόρ, λίγο από βουκολικό διά-
κοσμο, λίγο από Εμφύλιο, λίγο από 
λογοτεχνία τεκμηρίων, λίγο από 
επιστολικό μυθιστόρημα, λίγο από 
χωριάτικη διάλεκτο. ∆εν χρειάζο-
νταν τόσο πολλά, γιατί η πρόδη-
λη λογοτεχνική της αξιοσύνη θα 
αναδεικνυόταν με πολύ λιγότερα.

Της ΛΙΝΑΣ ΠΑΝΤΑΛΕΩΝ

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΖΟΥΜΠΟΥΛΑΚΗ

Αγνώστου πατρός

Αντισιωνισμός και αντισημιτισμός

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Ο σιωνισμός γεννήθηκε 
λόγω του αντισημιτι-
σμού, που πήρε άγρια 
μορφή στην τσαρική 
Ρωσία, αλλά δεν έλειπε 
διόλου και από τις χώρες 
της δυτικής Ευρώπης.

Nεαρές Αμερικανοεβραίες διαδηλώνουν εναντίον της Χαμάς αλλά και ενα-
ντίον του Νετανιάχου. Η πολιτική του Ισραηλινού πρωθυπουργού έναντι των 
Παλαιστινίων είναι ευθέως ρατσιστική και βαθιά αντιδημοκρατική, όμως η υι-
οθέτηση της αντισιωνιστικής ρητορικής της Χαμάς σημαίνει αμφισβήτηση της 
ύπαρξης του κράτους του Ισραήλ και αυτό είναι καθαρός αντισημιτισμός.
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Στη βιομηχανική γειτονιά του Βο-
τανικού, στο ΠΛΥΦΑ, στο πρώην 
συγκρότημα πλεκτηρίων - υφα-
ντηρίων όπου «ανθίζουν» προ-
τάσεις, ιδέες και συναντιούνται 
νεανικές ομάδες και αλλιώτικο 
κοινό, ξεκινάει αύριο η «Βάιζα» 
(ετυμ. αρβαν. <κορίτσι, κόρη), 
που ξεχώρισε τον περασμένο Ιού-
νιο στο νεανικό φεστιβάλ Off-Off 
του «Επί Κολωνώ».   

Ως μια παράσταση για τη δύ-
ναμη της θηλυκότητας, την απώ-
λεια, τον θρήνο, την αγάπη, τις 
πτυχές της γυναικείας ψυχής την 
περιγράφει η σκηνοθέτις Χριστί-
να Ματθαίου, η οποία άντλησε 
υλικό από τα έργα του Παντελή 
Μπουκάλα «Μηλιά μου αμίλητη» 
και «Χριστός στα χιόνια» (εκδ. 
Αγρα), που τα έσμιξε με τον μύ-
θο της Λα Λόμπα όπως αποτυπώ-
νεται στο βιβλίο «Γυναίκες που 
τρέχουν με τους λύκους» (εκδ. 
Κέλευθος) της ψυχαναλύτριας - 
ακτιβίστριας Κλαρίσα Πίνκολα 
Εστές.   

Η «Βάιζα» μιλάει για τη δύνα-
μη. «Τη δύναμη να σπας, να εκτί-
θεσαι, να είσαι ατελής, να δια-
φέρεις, να αυτοκαθορίζεσαι, να 
νιώθεις, να εκφράζεσαι, να ζεις». 
Αυτό που επιδίωξε αρχικά η Χρι-
στίνα Ματθαίου ήταν, όπως λέ-
ει στην «Κ», να πάρει κομμάτια 
από το έργο της Εστές και να τα 
ενώσει με την ελληνική ιστορία 
της «Μηλιάς» του Π. Μπουκά-
λα. «Ομως ό,τι έβαζα δίπλα στο 
έργο του φαινόταν φτωχό, δεν 
λειτουργούσε. Αρχισα να ψάχνω 
στα κείμενα του συγγραφέα πώς 
μπορώ να δημιουργήσω γέφυρες-
συνδέσεις για να ενώσω τους μο-
νολόγους».   

Στην παράσταση ηρωίδα είναι 
η Μηλιά, που η οικογένειά της 
την έθαψε ζωντανή με το κεφάλι 
έξω από το χώμα, σε λάκκο στην 
είσοδο του χωριού, γιατί βρέθηκε 
«χαλασμένη» την πρώτη νύχτα 
του γάμου της. Αυτά στη Μάνη, 
στα μέσα του 19ου αιώνα. Ομως 
γιατί η Ματθαίου συνδέει στη δι-
ασκευή της την ιστορία της Μη-
λιάς με τον μύθο της Αγριας Γυ-
ναίκας της Λα Λόμπα;  

∆ιότι αυτή της ξαναδίνει ζωή, 
για να μιλήσει μετά τον συντα-
ρακτικό της θάνατο. Η Λα Λό-
μπα είναι η μεγάλη μητέρα που 
συλλέγει οστά και επαναφέρει 
στη ζωή ό,τι χάθηκε βίαια, αρκεί 
να ψιθυρίσει το τραγούδι της και 
ότι έμεινε θαμμένο ανασταίνεται. 
Τη συναντάμε και στην ελληνι-

κή ιστορία και παράδοση, λέει η 
σκηνοθέτις και θυμίζει τη Μαυ-
ρηγή, τη Βαυβώ που συναντάμε 
στα Ελευσίνια Μυστήρια, επίσης 
τη Μέλαινα ∆ήμητρα.    

Η Χριστίνα Ματθαίου στέκε-
ται στη γυναικοκτονία του 19ου 
αι., εξερευνά την οπτική της οι-
κογένειας, αντλεί υλικό από την 
παράδοση, την ευρωπαϊκή και τη 
βαλκανική ιστορία, μιλάει για την 
πατριαρχία, το σήμερα. Σημειώνει 
ότι όλοι βιώσαμε την καταπίεση 
μέσα σε σχέσεις, δουλειές, φιλί-
ες. Οτι φοβόμαστε να ρισκάρου-
με, να αποκαλύψουμε κομμάτια 
του εαυτού μας, να δείξουμε ευ-
άλωτοι, «να πούμε τη γνώμη μας 
στον “ισχυρό”, να εκφράσουμε 
τη θηλυκή μας πλευρά· γιατί μα-
θαίνουμε από πολύ μικροί ότι θη-
λυκότητα σημαίνει αδυναμία».  

Νύφη και νεκρή  
Στο 7Γ κτίριο του ΠΛΥΦΑ, η 

ντιβανοκασέλα, το μανουάλι, τα 
αναμμένα πένθιμα κεριά, ο από-
κοσμος ήχος που ακούγεται ανοί-
γουν την τελευταία πρόβα πριν 
από την αυριανή πρεμιέρα. Η Λί-
να Λαζαρή παριστάνει την εικό-
να της Λα Λόμπα πριν μπει στον 
ρόλο της Μηλιάς, ενώ οι Ναυσικά 
Κοριαλού, Μαριαλένα Σκαρώνη, 
Γιολάντα Σοφούλη ξεκινούν μια 
τελετουργία που θυμίζει πλύσιμο 
νύφης και νεκρής. «Είναι σαν να 
μοιράζουν τους ρόλους, ποια θα 
πει κάθε κομμάτι της ιστορίας», 
λέει η σκηνοθέτις για την έναρ-
ξη και συνεχίζει: «Η Μηλιά και η 
Λα Λόμπα ήρθαν στα χέρια μου 
σε μια περίοδο που ένιωθα θυμω-
μένη καλλιτεχνικά και συνολικά. 
∆ιαβάζοντας το βιβλίο της Εστές 
πήρα πολλή δύναμη και άρχισα 
να παρατηρώ ότι πράγματα που 
τα περνάμε χωρίς να δίνουμε ση-
μασία υπάρχουν πολύ καιρό και 
με έναν τρόπο βοηθήσαμε όλοι 
να διατηρούνται».      

Η ιστορία του #MeToo έφερε 
το θέμα των γυναικοκτονιών στη 
σκηνή με πολλές παραστάσεις. 

«∆εν ενδιαφέρθηκα να σταθώ στο 
περιστατικό της γυναικοκτονί-
ας, όσο στη ρίζα του προβλήμα-
τος», λέει η Χρ. Ματθαίου. «Η 
ιστορία της Μηλιάς τοποθετεί-
ται στο 1867, αλλά δεν άλλαξε 
πολύ ο τρόπος που βλέπουμε τα 
πράγματα σήμερα».   

Η ηθοποιός Λίνα Λαζαρή σοκα-
ρίστηκε όταν πρωτοδιάβασε για 
τη Μηλιά. «Νομίζουμε ότι σήμε-
ρα δεν συμβαίνει κάτι ανάλογο, 
όμως σχεδόν καθημερινά μια νέα 
γυναικοκτονία παρελαύνει στις 
ειδήσεις. ∆εν ήταν εύκολο να ει-
πωθεί εκείνο το ειδεχθές έγκλη-
μα της Μάνης και δεν θέλαμε να 
ακουστεί σαν ποίημα. Θέλαμε να 
το “μιλάει” ο ρόλος. Στην παρά-
σταση, η Μηλιά τα λέει όλα με 
το βλέμμα». Την απασχόλησε ότι 
δεν πήρε θέση να τη σώσει ούτε 
ο ξενομερίτης που ερωτεύθηκε η 
ηρωίδα της. «Με τον καιρό θεω-
ρώ ότι η Μηλιά είναι πιο δυνατή 
απ’ όλους. Αδύναμοι είναι οι δι-
κοί της: πατέρας, αδέλφια, μάνα 
και ο ξένος. Εκείνη θυσιάστηκε 
για τον έρωτά της και για να τι-
μωρήσει τους δικούς της και την 
κοινωνία».  

Ποια γυναίκα είναι σήμερα η 
Μηλιά; «Η Μηλιά της εποχής μας 
είναι η Τοπαλούδη, η Καρολάιν, 
όλα τα κορίτσια που χάθηκαν. 
Είναι η “Επικίνδυνη” που περι-
γράφει στο ποίημά της η Κατε-
ρίνα Γώγου».  

Η γενιά της πανδημίας   
Στη «Βάιζα» έχει ενδιαφέρον 

ότι συναντιούνται νέοι δημιουργοί 
καλλιτέχνες και παραγωγοί, 24 έως 
30 ετών, η γενιά της COVID. Η Ολί-
να Ανδρουτσοπούλου και η Σήλια 
Γέρου, δικηγόροι εξειδικευμένες 
σε σύγχρονους τομείς του δικαί-
ου με επίκεντρο την επιχειρημα-
τικότητα, έζησαν και εργάστηκαν 
και στο εξωτερικό, ενώ παράλληλα 
ασχολήθηκαν με την υποκριτική, 
τη μουσική, τη συγγραφή, ίδρυ-
σαν την ArtEfficient από την ανά-
γκη, λένε στην «Κ», «να συνται-

ριάξουμε τον κόσμο της τέχνης 
με τον κόσμο του επιχειρείν. Να 
φέρουμε την αποτελεσματικότη-
τα στην τέχνη και –αμφίδρομα– 
τέχνη που έχει λόγο ύπαρξης στο 
σήμερα, σε μια κοινωνία ολοένα 
και πιο τεχνοκρατική».   

Νέες γυναίκες «φιλόδοξες, μα 
όχι ματαιόδοξες, κοινωνικά ενσυ-
ναίσθητες, μα και ρεαλίστριες, οι 
οποίες, με όλες τις διαφορές μας, 
έχουμε κοινό ηθικό κώδικα, κοινό 
πυρήνα και αμοιβαία εμπιστοσύ-
νη η μία στην άλλη. ∆εν θα μπο-
ρούσε να υπάρξει πιο συμβατό 
εναρκτήριο λάκτισμα από τη “Βά-
ιζα”, μια παράσταση με επίκεντρο 
τη δύναμη της θηλυκότητας και 
την αμφισβήτηση του κοινωνικά 
επιβεβλημένου απαράβατου τυπι-
κού, που πήρε σάρκα και οστά μέ-
σα από την ομαδική προσπάθεια 
νέων, ταλαντούχων ανθρώπων».     

Η σκηνοθέτις Χριστίνα Ματ-
θαίου μπήκε στον χώρο από τη 
θεατρολογία που σπούδασε στο 
ΕΚΠΑ. Ξεκίνησε το 2017 ως βο-
ηθός σκηνοθέτη των Κατερίνας 
Ευαγγελάτου, Κωνσταντίνου Μαρ-
κουλάκη, Λίλλυς Μελεμέ, Γιώργου 
Νανούρη κ.ά. «Στην πρώτη μου 
δουλειά φρόντισα να έχω μαζέψει 
κάποια χρήματα ώστε να λέω “δεν 
με νοιάζει”. Στις επόμενες φρόντι-
ζα να διεκδικώ αυτά που πρέπει 
για τη δουλειά μου. Είναι ωραίο 
να δουλεύεις με ανθρώπους που 
θέλεις, αλλά πρέπει και να μπορείς 
και να ζεις. Το ότι υπήρξαν τόσοι 
ηθοποιοί στην πανδημία που δεν 
μπορούσαν να πληρωθούν δείχνει 
το πρόβλημα».  

Τις δυσκολίες της γενιάς της πε-
ριγράφει η Λίνα Λαζαρή, η οποία, 
μετά τις σπουδές της στο Τμήμα 
∆ιεθνών και Ευρωπαϊκών Σπου-
δών του Πανεπιστημίου Πειραι-
ώς, συνέχισε στη δραματική του 
∆ΗΠΕΘΕ Πάτρας. «Στη “Βάιζα” 
συναντιέται η γενιά της πανδημί-
ας. ∆εν ήταν εύκολα όταν έκλεισε 
λόγω COVID στο β΄ έτος η δρα-
ματική. Τα ψηφιακά μαθήματα 
κάποιοι τα ήθελαν, άλλοι δεν τα 
μπορούσαν. Αντί να ενωθούμε 
στη σχολή, διασπαστήκαμε. Για 
τη δουλειά που αγαπώ θυσίασα 
έρωτες, φίλους, οικογένεια. Βίω-
σα τη ματαίωση και θα την ξανα-
βιώσω, γιατί υπάρχουν τεράστιος 
ανταγωνισμός, πολλά όνειρα και 
ανάγκη γύρω μου. ∆εν ήταν μόνο 
η πανδημία, είναι η ίδια η φύση 
του επαγγέλματος, οι οντισιόν, 
τα “όχι”, όμως όσο αντέχω θα το 
κάνω. Αν ο χώρος δεν με χωράει, 
θα φύγω. Το θέατρο μπορεί και 
χωρίς εμένα».      

Η γυναικοκτονία στη σκηνή
«Βάιζα», μια νεανική παράσταση για τη δύναμη της θηλυκότητας, την απώλεια, τον θρήνο, την αγάπη

Της ΓΙΩΤΑ ΣΥΚΚΑ 

Οι τελευταίες πρόβες πριν από την πρεμιέρα της παράστασης «Βάιζα». 
«∆εν ενδιαφέρθηκα να σταθώ στο περιστατικό της γυναικοκτονίας, όσο στη 
ρίζα του προβλήματος», λέει η Χριστίνα Ματθαίου.     

«Δεν ήταν εύκολο
να ειπωθεί εκείνο
το έγκλημα
της Μάνης
και δεν θέλαμε
να ακουστεί
σαν ποίημα. Θέλαμε
να το “μιλάει” ο ρόλος».

«Η Μηλιά
της εποχής μας είναι
η Τοπαλούδη, η Καρο-
λάιν, όλα τα κορίτσια 
που χάθηκαν. Είναι
η “Επικίνδυνη”
που περιγράφει
η Κατερίνα Γώγου».

Σκηνή από τη «Βάιζα», μια παράσταση που μιλάει για τη δύναμη «να σπας, να εκτίθεσαι, να διαφέρεις, να αυτοκαθορίζεσαι, να νιώθεις, να ζεις», όπως λέει η σκηνοθέτις Χριστίνα Ματθαίου.     

Η Ματζουρά να, μια γλυκύτατη σκυλί τσα, παρακολουθεί  τις πρόβες της 
ομά δας στη βιομηχανική γειτονιά του Βοτανικού, στο ΠΛΥΦΑ, πρώην συγκρό-
τημα πλεκτηρίων και υφαντηρίων όπου «ανθίζουν» προτάσεις και ιδέες.      

Ηρωίδα της παράστασης είναι η Μηλιά. Η οικογένειά της την έθαψε ζωντα-
νή με το κεφάλι έξω από το χώμα, σε λάκκο στην είσοδο του χωριού, γιατί  
βρέθηκε «χαλασμένη» την πρώτη νύχτα του γάμου της.  
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Σοπενάουερ παρόντος
μτφρ.: Γιώργος Καράμπελας
πρόλογος: Αγκάτ Νοβάκ-Λεσεβαλιέ 
εκδ. Εστία, 2023, σελ. 100

 
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΒΕΗ

Ο συγγραφέας (1956-), που τιμή-
θηκε ως γνωστόν το 2010 με το 
Βραβείο Γκονκούρ για το μυθι-
στόρημά του «Ο χάρτης και η 
επικράτεια», αποτίει εδώ έναν 
ομολογουμένως άρτιο φόρο τι-
μής στον μονήρη φιλέλληνα 
φιλόσοφο της ∆ρέσδης και της 
Φρανκφούρτης ονόματι Αρτουρ 
Σοπενάουερ (1788-1860), ο οποί-
ος, κατά τον διά βίου θαυμαστή 
του Χόρχε Λουίς Μπόρχες, μας 
πρότεινε μια διεξοδική μέθοδο 
κωδικοποίησης των νόμων του 
σύμπαντος. Η άψογη μεταφορά 
του στα ελληνικά εννοείται ότι 
υποστηρίζει άμεσα την πλήρη 
πρόσληψή του. Καταγράφεται 
συνεπώς στα αποκτήματα και 
της γλώσσας μας. Παρατηρώ 
ότι η απλότητα του ύφους χα-
ρακτηρίζει το όλο πεζογραφικό 
διάβημα του Μισέλ Ουελμπέκ. 
Οπως παρατηρείται, π.χ., και 
στην περίπτωση της «σκληρής 

λογοτεχνίας» των Ντάσιελ Χά-
μετ και Ρέιμοντ Τσάντλερ. Εξ 
ου και η εισαγωγική υπενθύ-
μιση ότι ο Γάλλος συγγραφέας 
«δεν είναι καθόλου τυχαίο ότι, 
σε όλους εκείνους που τον κα-
τηγορούν διαρκώς πως δεν έχει 
ύφος, αντιτάσσει την περίφημη 
ρήση του Σοπενάουερ σύμφω-
να με την οποία “η πρώτη –και 
μοναδική ουσιαστικά– προϋπό-
θεση του καλού ύφους είναι να 
έχεις κάτι να πεις”». Η συνταύ-
τιση των δύο προνοεί, εκτός των 
άλλων, την ομολογούμενη δια-
φοροποίηση του ύφους του Μι-
σέλ Ουελμπέκ σε σχέση με ό,τι 
ισχύει σήμερα στη γαλλόφωνη 
πολιτισμική σκηνή. 

∆ιαπιστώνω ότι στο εν λόγω 
βιβλίο ενσωματώνονται, εκτός 
των άλλων, πλείστα αποσπά-
σματα από το εμβληματικό έρ-
γο του Αρτουρ Σοπενάουερ «Ο 
κόσμος ως βούληση και ως πα-
ράσταση» (1818). Ετσι αποκρυ-
σταλλώνεται η σειρά των αιτίων 
και των αιτιατών της ομολογου-
μένως ισχυρής επίδρασης την 
οποία άσκησε και εξακολουθεί 
να ασκεί το εμβληματικό αυτό 
σύγγραμμα στην αφηγηματική 
εξέλιξη του δημιουργού της «Εκ-

μηδένισης». Ο ίδιος προβάλλει 
αρκούντως, μεταξύ άλλων, τις 
πάγιες απόψεις του προσφιλούς 
του προαναφερόμενου φιλοσό-
φου σε ό,τι αφορά τόσο την υφή 
της παντοδύναμης, της τυφλής 
βούλησης ως πρωταρχικής δύ-
ναμης, όσο και της παρεπόμε-
νης συμπόνιας που σπεύδει να 
συνδράμει τα όποια θύματά της. 
Ο,τι δηλαδή καταστατικά συνέ-
χει τον κόσμο. Οι δε τίτλοι των 
επιμέρους κεφαλαίων του πα-
ρόντος οιονεί δοκιμίου έχουν 
ως εξής: «Ο κόσμος είναι η πα-

ράστασή μου», «Ρίξε ένα βλέμ-
μα προσεκτικό στα πράγματα», 
«Ετσι αντικειμενικοποιείται η 
θέληση για ζωή», «Το θέατρο 
του κόσμου», «Η διαγωγή της 
ζωής: τι είμαστε», «Η διαγωγή 
της ζωής: τι έχουμε». Ειδικότερα 
το τρίτο κεφάλαιο συνιστά μια 
διδακτικά προωθημένη ανάλυ-
ση και διεξοδική ανάλυση κομβι-
κών δομών ορισμένων κρίσιμων 
κεφαλαίων του επιτεύγματος 
του Αρτουρ Σοπενάουερ. Στους 
αντίποδες μιας ενδεχόμενης αγι-
ογραφίας, ο Μισέλ Ουελμπέκ 
προτείνει μια καλοζυγισμένη, 
μια συνετή καταγραφή της εξ 
αντικειμένου διορατικής θεώ-
ρησης του όντως όντος από το 
ίνδαλμά του. Πεζογραφία και 
φιλοσοφία δεν υπονομεύουν η 
μια την άλλη. Τα πολύτιμα δε-
δομένα της δεύτερης υπεισέρ-
χονται σταδιακά στο πεδίο όπου 
δρα εξ ορισμού η πρώτη, προ-
κειμένου να αφομοιωθούν ευ-

εργετικά από την εντατική γρα-
φή. Το ιδεολόγημα γειώνεται 
αρμονικά στο καθ’ όλα υπαρκτό 
έδαφος της μυθιστορηματικής 
σκηνής. Η συνεπαγόμενη συ-
μπερίληψη, η υπαγωγή δηλαδή 
της φιλοσοφικής ετυμηγορίας 
στις συγκεκριμένες γραμματι-
κές εικόνες, συνιστά κατά συ-
νέπεια ένα καλλιτεχνικό προϊόν 
πρώτης κατηγορίας. 

Ομοίως τονίζεται αρκετές φο-
ρές η καθοριστική σημασία της 
τεκμηριωμένης αιτιολόγησης 
της επίδρασης που ασκούν μο-
νίμως οι ισχυρές ψευδαισθήσεις, 
οι αρχετυπικές αυταπάτες μας. 
Ο,τι συλλήβδην καλείται «πραγ-
ματικότητα». ∆εν παραλείπεται 
ασφαλώς μια πλήρης διερμηνεία 
της λεγόμενης απαισιόδοξης κο-
σμοθεωρίας του τιμώμενου φι-
λοσόφου. Η τελευταία μάλιστα 
αποβαίνει στο πλαίσιο της κα-
θημερινής πράξης παραδόξως 
αναζωογονητική και υποστηρι-

κτική για την καθ’ όλα πρόσφο-
ρη διαχείριση του συνόλου του 
ευρύτερου διηγητικού υλικού 
του δημιουργού της «Εκμηδένι-
σης». Μνημονεύεται επίσης συ-
στηματικά η ωφέλεια την οποία 
de facto αποκομίζουμε από την 
ουσιαστική ώσμωσή μας με αυ-
θεντικά έργα τέχνης. Η συνεπής 
και αδιατάρακτη επαφή με την 
αλήθεια της τέχνης κρίνεται, ως 
εκ των πραγμάτων, ιαματική. Θα 
ήταν βεβαίως αυτονόητο αυτό 
αν λειτουργούσαν, έστω σε ορι-
ακό βαθμό, οι όποιες δομές του 
πολιτισμού. Ετσι εξαίρεται δεό-
ντως «ο ίδιος ο λυτρωτικός χα-
ρακτήρας της αισθητικής ενα-
τένισης», όπως επισημαίνεται 
εγκαίρως, το υπογραμμίζω αυτό, 
στον καθ’ όλα διαφωτιστικό πρό-
λογο του παρόντος. Εκεί μάλιστα 
τονίζεται και ακριβοδικαίως ότι 
η ομάδα των βιβλίων του Μισέλ 
Ουελμπέκ θα μπορούσε να επα-
νεκτιμηθεί λαμβάνοντας υπ’ όψιν 
τα τιμαλφή πορίσματα της εν 
λόγω ρηξικέλευθης φιλοσοφίας.

Από το βιβλίο 
του Γάλλου συγγραφέα 
αναδεικνύεται η λυτρω-
τική για τον άνθρωπο 
επαφή με την τέχνη 
και την αλήθεια της.
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Φόρος τιμής
στον Αρτουρ
Σοπενάουερ
Ο Γερμανός φιλόσοφος με την απλή

γλώσσα του Μισέλ Ουελμπέκ
O Ουελμπέκ, επισημαίνεται στον 
πρόλογο του βιβλίου, συνηθίζει να 
απαντά με τη ρήση του Σοπενάουερ 
σε όσους τον κατηγορούν πως δεν 
έχει ύφος: «Η πρώτη –και μοναδική 
ουσιαστικά– προϋπόθεση του καλού 
ύφους είναι να έχεις κάτι να πεις».
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Πεσμένα φύλλα ���½
ΔΡΑΜΕΝΤΙ (2023)
Σκηνοθεσία: Ακι Καουρισμάκι
Ερμηνείες: Αλμα Πόιστι, 
Γιούσι Βατάνεν

 

Ο βετεράνος, αλλά πάντα ενδια-
φέρων, Ακι Καουρισμάκι κέρδι-
σε το βραβείο της επιτροπής του 
τελευταίου Φεστιβάλ Καννών, με 
ένα μίνι κομψοτέχνημα διάρκειας 
μόλις 81 λεπτών. Εκείνη δουλεύ-
ει σε σούπερ μάρκετ και γυρίζει 
σπίτι μόνο για να ζεστάνει ένα 
«έτοιμο» γεύμα και να πέσει για 
ύπνο. Εκείνος τελειώνει τη χει-
ρωνακτική εργασία του και πί-
νει μερικές γερές γουλιές αλκοόλ 
προτού ξαπλώσει σε μια στενό-
χωρη για το μπόι του κουκέτα. Οι 
δυο μοναχικοί άνθρωποι θα συ-
ναντηθούν τυχαία ένα σαββατό-
βραδο σε κάποιο καραόκε μπαρ· 
η βουβή έλξη τους είναι ισχυρή, 
ωστόσο, μια σειρά από δυσκολί-
ες, άλλες κωμικές και άλλες δρα-
ματικές, θα σταθεί εμπόδιο στην 
κοινή τους ευτυχία.

Με μινιμαλιστικό στυλ, ο Φιν-
λανδός κινηματογραφιστής δη-
μιουργεί μια εκ πρώτης όψεως 
«ψυχρή» ιστορία αγάπης, η οποία 
πάντως καταφέρνει να σου ζε-
στάνει την καρδιά με την ευαι-
σθησία και τη βαθιά ανθρωπιά 
που αποπνέει. Οι δύο πρωταγω-
νιστές, μέλη της εργατικής τά-
ξης, μοιάζουν αρχικά με γρανά-
ζια μιας αμείλικτης μηχανής που 
επιφυλάσσει ρουτίνα και κατά-
θλιψη στους μη προνομιούχους, 
με αντάλλαγμα κάποιες πενιχρές 
ανέσεις. Παρ’ όλα αυτά, η συνά-
ντησή τους θα πυροδοτήσει έναν 
κόσμο συναισθημάτων, τα οποία 
εκφράζονται με ιδιότυπο, αμήχα-
νο τρόπο ή οδηγούν ακόμη και 
στην αυτοκαταστροφή.

Οπως πάντα στον Καουρισμά-
κι, η κοινωνικοπολιτική φόρτιση 
είναι ευδιάκριτη: άνθρωποι που 

μετά βίας εξασφαλίζουν τα προς 
το ζην, εργάζονται σε εξαντλη-
τικές δουλειές με αφεντικά που 
απαιτούν όλο και περισσότερα. 
Παραδίπλα, κάποιοι άλλοι είναι 
πρόθυμοι να πατήσουν επί πτω-
μάτων προκειμένου να κερδίσουν 
μια ελάχιστη εύνοια. Από τα ρα-
διόφωνα ακούγονται συνεχώς 
αναφορές στον πόλεμο της Ου-
κρανίας. Από την άλλη, ακόμη και 
τα «πεσμένα φύλλα», παρότι έρ-
μαια στις διαθέσεις των ανέμων 

και της τύχης, καταφέρνουν να 
αναζητήσουν τουλάχιστον τον 
δρόμο προς την ευτυχία, συχνά 
με κωμικά αποτελέσματα. Γενι-
κώς αυτό το «στεγνό», συνήθως 
μαύρο χιούμορ, χαρακτηριστικό 
της φινλανδικής σχολής, είναι 
πανταχού παρόν εδώ, βοηθώντας 
να ελαφρύνουν μερικές κατά τα 
άλλα τραγικές καταστάσεις.

Με τα λόγια του ίδιου του Ακι 
Καουρισμάκι: «Αν και μέχρι στιγ-
μής, η αμφιβόλου ποιότητος φή-
μη μου έχει δημιουργηθεί κυρίως 
μέσα από άσχετες βίαιες ταινίες, 
τελικά αποφάσισα, βασανισμένος 
από όλους τους παράλογους, πε-
ριττούς και εγκληματικούς πολέ-
μους, να γράψω μια ιστορία για 
τα θέματα μέσα από τα οποία η 
ανθρωπότητα θα μπορούσε να 
έχει μέλλον: τη λαχτάρα για αγά-
πη, αλληλεγγύη, ελπίδα και σεβα-
σμό για τους άλλους ανθρώπους, 
τη φύση και οτιδήποτε ζωντανό 
ή νεκρό».

Faraway Downs
ΠΕΡΙΠΕΤΕΙΑ (2023)
Δημιουργός: Μπαζ Λούρμαν
Ερμηνείες: Νικόλ Κίντμαν, 
Χιου Τζάκμαν

Δεκαπέντε χρόνια μετά την εντυ-
πωσιακή οπτικά αλλά άνιση κι-
νηματογραφικά «Αυστραλία», 
ο Μπαζ Λούρμαν επανέρχεται 
στο φιλόδοξο εκείνο πρότζεκτ, 
δημιουργώντας ένα εντελώς και-
νούργιο μοντάζ, το οποίο παίρ-
νει τη μορφή τηλεοπτικής σειράς 
στην πλατφόρμα του Disney+. Η 
υπόθεση παραμένει φυσικά ίδια: 
στην αυγή του Β΄ Παγκοσμίου 
Πολέμου, μια Αγγλίδα αριστοκρά-
τισσα (Νικόλ Κίντμαν) ταξιδεύει 
στην Αυστραλία προκειμένου να 
ζητήσει διαζύγιο από τον κτη-
ματία σύζυγό της. Ο τελευταίος, 
ωστόσο, είναι ήδη νεκρός, ενώ 
εκείνη, σε εχθρικό περιβάλλον 
πια, θα κληθεί να διαχειριστεί 
το «μάζεμα» ενός πελώριου κο-
παδιού χιλιάδων βοοειδών απλω-
μένων σε μια έκταση ίση με το... 
Βέλγιο, με συμμάχους έναν ευέ-
ξαπτο γελαδάρη (Χιου Τζάκμαν) 
και ένα ιθαγενές νεαρό αγόρι.

Αξίζει κανείς να παρακο-

λουθήσει τα έξι επεισόδια του 
«Faraway Downs» και μόνο για 
να αντιληφθεί πώς η σύγχρονη 
τηλεοπτική οπτική μπορεί να 
μετασχηματίσει μια κινηματο-
γραφική ιστορία δίνοντάς της 
νέα ταυτότητα. Τηλεόραση και 
σινεμά παραμένουν, φυσικά, δι-
αφορετικά μέσα, τουλάχιστον 
από αφηγηματική σκοπιά· από 
την άλλη, το γεγονός ότι ο Λούρ-
μαν (προφανώς) διέθετε άφθονο 
αχρησιμοποίητο υλικό στο συρ-
τάρι του, τον βοηθά να συνθέσει 
την καινούργια εκδοχή, δίνοντας 
πολύ περισσότερο βάθος στους 
χαρακτήρες και φέρνοντας στο 
προσκήνιο κυρίως εκείνον του 
αγοριού.

 
Ράδιο Μετρονόμ ���
ΔΡΑΜΑ (2022)
Σκηνοθεσία: Αλεξάντρου Μπελκ
Ερμηνείες: Μάρα Μπουγκάριν, 
Σερμπάν Λαζαρόβιτσι

Από την πλατφόρμα του Cinobo 
επιλέγουμε ένα πολύ αξιόλογο 
ντεμπούτο από τη Ρουμανία, το 
οποίο είδαμε πριν από μερικούς 
μήνες και στις κινηματογραφικές 
αίθουσες. Βρισκόμαστε στις αρ-

χές της δεκαετίας του 1970, με τη 
νεολαία της χώρας να μεγαλώνει 
στη σκιά του αυταρχικού καθε-
στώτος Τσαουσέσκου. Μια παρέα 
εφήβων διοργανώνει ένα πάρτι, 
σχεδιάζοντας παράλληλα να στεί-
λει κρυφά γράμμα στο «Μετρο-
νόμ», τη μουσική εκπομπή του 
Radio Free Europe που μεταδί-
δεται παράνομα στη Ρουμανία. 
Ανάμεσά τους βρίσκεται η Αν-
να, η οποία ανακαλύπτει επίσης 
πως το αγόρι της ετοιμάζεται να 
φύγει σύντομα από τη χώρα και 
απελπίζεται. Κάπου εκεί, ωστόσο, 
κάνει έφοδο η μυστική αστυνο-
μία και τα πάντα ανατρέπονται. 
Ο Αλεξάντρου Μπελκ κινηματο-
γραφεί με θαυμαστή συνοχή και 
ωριμότητα ένα διαχρονικό νεα-
νικό πορτρέτο, που στηρίζεται 
στην ελπίδα και στην ανάγκη για 
ελευθερία, ανεξαρτήτως συνθη-
κών. Τα παιδιά της ταινίας συ-
ναντιούνται, χορεύουν, γελούν, 
ερωτεύονται και βρίσκουν μέσω 
της μουσικής το παράθυρό τους 
προς έναν καλύτερο κόσμο. Κα-
θώς μπροστά τους ορθώνεται 
αμείλικτος ο καθεστωτικός τοί-
χος, θα κληθούν να απαντήσουν 
σε ένα άδικο δίλημμα. 

Εάν η δισκογραφία αποτυπώνει 
το ενδιαφέρον γύρω από ένα έρ-
γο, τότε η «Σεμέλη» μοιάζει αυ-
τή τη στιγμή να βρίσκεται στο 
επίκεντρο. Σε μια εποχή που οι 
ηχογραφήσεις λυρικών έργων 
έχουν μειωθεί δραματικά λόγω 
του κόστους τους, εμφανίστη-
καν όχι μία αλλά δύο πλήρεις 
καταγραφές αυτής της τρίπρα-
κτης «μουσικής θεατρικής ψυ-
χαγωγίας» του Χέντελ: το 2020 
υπό τη μουσική διεύθυνση του 
Τζον Ελιοτ Γκάρντινερ και το 
2021 υπό αυτήν του Λεονάρντο 
Γκαρσία Αλαρκόν. 

Το έργο παρουσίασε τον πε-
ρασμένο Μάιο ο αρχιμουσικός 
Γιώργος Πέτρου στο ∆ιεθνές Φε-
στιβάλ Χέντελ του Γκέτινγκεν, 
του οποίου είναι καλλιτεχνικός 
διευθυντής από το 2021. Η παρά-
σταση, σε συμπαραγωγή με τον 
ΟΠΑΝ∆Α, μεταφέρθηκε στην 
Αθήνα και παρουσιάστηκε στο 
θέατρο Ολύμπια με τη Συμφω-
νική Ορχήστρα του ∆ήμου Αθη-
ναίων και τη Χορωδία ∆ωματίου 
Αθηνών (διδασκαλία: Αγαθάγ-
γελος Γεωργακάτος). Οι εντυ-
πώσεις είναι από τη βραδιά της 
4ης Νοεμβρίου. 

Τη δεκαετία του 1990 ο Αμε-

ρικανός σκηνοθέτης Ντέιβιντ 
Ολντεν άλλαξε τον τρόπο αντι-
μετώπισης των έργων του Χέ-
ντελ μέσα από σειρά σκηνοθε-
σιών στην Κρατική Οπερα της 
Βαυαρίας. Μεταγραφές με χιού-
μορ και κυνισμό ανανέωσαν το 
ενδιαφέρον του κοινού και συ-
νέβαλαν στην επιστροφή του 
Χέντελ στην παγκόσμια σκηνή. 
Ανάλογη λογική διέκρινε την 
παράσταση της «Σεμέλης» που 
σκηνοθέτησε ο ίδιος ο Πέτρου, 
αναδεικνύοντας το χιούμορ και 

προτείνοντας στο κοινό σύγχρο-
νη, οικεία εικονογραφία. Η από-
δοση του Ερωτα ως κουνελάκι 
του «Πλέιμποϊ», της Ιριδας ως 
αεροσυνοδού και του λαμπερού 
παλατιού που έχτισε ο ∆ίας για 
τη Σεμέλη ως κέντρου διασκέ-

δασης με πορτιέρηδες, ήταν σε 
αυτή την κατεύθυνση. Παράλ-
ληλα, όταν ο ∆ίας μεταμορφώ-
νει το περιβάλλον σε ποιητική 
βουκολική Αρκαδία του μπαρόκ, 
ο Πέτρου ανατρέχει στο σχετικό 
ιστορικό αρχέτυπο που ο σκη-

νογράφος και ενδυματολόγος 
Πάρις Μέξης υλοποιεί ευρημα-
τικά. Οι φωτισμοί της Στέλλας 
Κάλτσου έδωσαν σε κάθε σκη-
νή την επιθυμητή ατμόσφαιρα. 

Μουσικά, ο Πέτρου κινήθη-
κε σε μουσική την οποία γνω-

ρίζει άριστα: η επίδοση της ορ-
χήστρας ήταν γεμάτη ενέργεια, 
δυναμισμό και διαύγεια στα ζω-
ηρά μέρη αλλά επίσης ευγένεια 
στα λυρικά. Σημαντική ήταν ακό-
μα η συμβολή των οργάνων του 
συνεχούς βάσιμου (Ιάσων Ιωάν-

νου: τσέλο, Φραντσέσκο Τομάζι: 
θεόρβη, Ουίλαμ Σο: τσέμπαλο).

Από την ισορροπημένη δια-
νομή ξεχώρισε ο τενόρος Τζέρε-
μι Οβέντεν (∆ίας και Απόλλων). 
Η φωτεινή φωνή του διαμόρ-
φωνε τις μουσικές φράσεις με 
πλαστικότητα και αντιμετώπι-
σε με επιτυχία τη συχνά άκρως 
δεξιοτεχνική γραφή. Η δραμα-
τική υψίφωνος Ντάρα Σαβίνο-
βα υπήρξε μουσικά και σκηνικά 
πειστική υποδυόμενη την Ινώ, 
δηλαδή την αδερφή της Σεμέ-
λης, αλλά και τη διεκδικητική 
Ηρα. Καλοί ήταν επίσης ο κό-
ντρα τενόρος Ραφάλ Τόμκιεβιτς 
(Αθάμας), ο ηχηρός μπασοβα-
ρύτονος Τζανλούκα Μαργκέρι 
(Κάδμος, Υπνος και Αρχιερέας), 
όπως επίσης η Μαριλένα Στρι-
φτόμπολα, ανάλαφρη ως Ιρις και 
ως Ερωτας. 

Στον κεντρικό ρόλο η Ελβετί-
δα υψίφωνος Μαρί Λις διέθετε 
ακρίβεια και αστραφτερή δεξι-
οτεχνία, όπως επίσης την ανα-
μενόμενη εμφάνιση και το τα-
μπεραμέντο, αλλά και μια φωνή 
μάλλον πιο σκούρα και μυώδη 
απ’ ό,τι φαντάζεται κανείς ιδα-
νικά για την αισθησιακή, φιλό-
δοξη Σεμέλη.

Νικόλ Κίντμαν και Χιου Τζάκμαν 
πρωταγωνιστούν στο φιλμ που ο 
δημιουργός του, με ένα νέο μο-
ντάζ, μετατρέπει σε σειρά για χά-
ρη της πλατφόρμας του Disney+. 

Νεανικοί έρωτες και όνειρα για 
ελευθερία στη Ρουμανία του Τσα-
ουσέσκου και της Σεκιουριτάτε.

Η «Αυστραλία» του Μπαζ Λούρμαν γίνεται σίριαλ

Πλήρως σκηνοθετημένη «Σεμέλη» του Χέντελ στα «Ολύμπια»

Μια «ψυχρή»
ιστορία αγάπης
με συναίσθημα
Το φιλμ που χάρισε στον Καουρισμάκι

το βραβείο της επιτροπής στις Κάννες

Η παραγωγή 
αντιμετώπισε 
το έργο με χιούμορ 
και επένδυσε 
στη σύγχρονη 
εικονογραφία.

Το «στεγνό», 
μαύρο χιούμορ, 
χαρακτηριστικό της 
φινλανδικής σχολής, 
βοηθάει να ελαφρύνουν 
μερικές κατά τα άλλα 
τραγικές καταστάσεις.

Αλμα Πόιστι και Γιούσι Βατάνεν σε σκηνή του βραβευμένου στις Κάννες φιλμ «Πεσμένα φύλλα», του Ακι Καουρισμάκι. «Αποφάσισα να γράψω μια ιστορία 
για τα θέματα μέσα από τα οποία η ανθρωπότητα θα μπορούσε να έχει μέλλον: λαχτάρα για αγάπη, αλληλεγγύη, ελπίδα και σεβασμό για τους άλλους ανθρώ-
πους, τη φύση και οτιδήποτε ζωντανό ή νεκρό», δηλώνει ο Φινλανδός σκηνοθέτης.

Τα σκηνικά και τα κοστούμια του Πάρι Μέξη και οι φωτισμοί της Στέλλας Κάλτσου έπλασαν πειστικές ατμόσφαιρες.
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Με την Καρυοφυλλιά Καραμπέτη συ-
ναντηθήκαμε εν μέσω εντατικών 
προβών και παραστάσεων για τις 
«Τρεις ψηλές γυναίκες», έργο του 
διεθνούς φήμης Μπομπ Γουίλ-
σον, που ανεβαίνει αυτές τις ημέ-
ρες στο ∆ημοτικό Θέατρο Πει-
ραιά. Η ίδια δήλωσε ευτυχής για 
τη συγκεκριμένη συνεργασία, η 
οποία φαίνεται να κερδίζει και 
την αποδοχή του κοινού· αυτή 
την εβδομάδα ωστόσο, από την 
περασμένη Πέμπτη συγκεκριμέ-
να, οι σινεφίλ έχουν κι εκείνοι 
την ευκαιρία να απολαύσουν τη 
σπουδαία Ελληνίδα ηθοποιό, αυ-
τή τη φορά στη μεγάλη οθόνη, ως 
παπαδιαμαντική «Φόνισσα» στο 
ομώνυμο φιλμ της Εύας Νάθε-
να. Στην πρώτη της σκηνοθετική 
προσπάθεια, η έμπειρη ενδυματο-
λόγος και σκηνογράφος ξαφνιά-
ζει, τολμώντας να δημιουργήσει 
μια «Φόνισσα» που προχωράει 
πέρα από το κλασικό κείμενο με 
όπλο τη σκοτεινή της ατμόσφαι-
ρα, η οποία ψηλαφεί τα όρια του 
ψυχολογικού θρίλερ.

«Το 2021 συνάντησα την Εύα 
στην Επίδαυρο, ανήμερα τη γιορ-
τή της, και εκεί μου πρότεινε να 
παίξω τον ρόλο της Φραγκογιαν-
νούς. Ανήκω σε μια γενιά που ήρ-
θε σε επαφή με το έργο του Πα-
παδιαμάντη από τα εφηβικά της 
χρόνια – από τότε είχα μαγευτεί 
με τον κόσμο, τη γλώσσα και τα 
θέματά του. Αργότερα, όταν έγι-
να ηθοποιός, ονειρεύτηκα ότι θα 
παίξω τον ρόλο, φανταζόμουν 
ωστόσο ότι κάτι τέτοιο, αν συ-
νέβαινε, θα ήταν στο θέατρο, όχι 
στον κινηματογράφο. Βρήκα πο-
λύ ενδιαφέρουσες τις αλλαγές που 
πρότεινε η Εύα. Πέρα από το ει-
καστικό κομμάτι, υπάρχουν όλες 
αυτές οι επιπλέον πληροφορίες 
που έχουμε πια για την εποχή 
στην οποία διαδραματίζεται το 
έργο, σε επίπεδο ψυχαναλυτικών, 
κοινωνιολογικών μελετών κ.ο.κ. 
Πράγματα τα οποία στο βιβλίο 
παραμένουν σε ένα βαθμό κρυ-
φά. Εκείνη μου εξήγησε ότι οφεί-
λουμε να λάβουμε υπ’ όψιν όσα 
γνωρίζουμε σήμερα σχετικά, π.χ., 
με το κακοποιητικό περιβάλλον 
που αντιμετώπιζαν οι γυναίκες, 
τις αδικίες της πατριαρχικής κοι-
νωνίας κτλ.».

Πράγματι, ο συγκεκριμένος 
θεματικός άξονας διαπερνά ορι-
ζοντίως και καθέτως την ταινία, 
σχηματίζοντας μια δυστοπική 
πραγματικότητα, η οποία θα εκ-
θρέψει την παράνοια της Φρα-
γκογιαννούς. «∆εν προσπαθού-
με να δικαιώσουμε τις πράξεις 
της φόνισσας, αλλά να αναδεί-
ξουμε τον ηθικό αυτουργό: την 
κοινωνική πραγματικότητα, η 
οποία γεννά το “τέρας”. Θέλου-
με ο θεατής να σκύψει και να δει 
μέσα της τη βαθιά απελπισία τού 
να φτάσεις να θεωρείς ότι, χα-
ρίζοντας τον θάνατο σε ένα μι-
κρό κοριτσάκι, του κάνεις δώρο, 
το λυτρώνεις. Είναι από τα πιο 
σκληρά πράγματα που μπορεί 
να σκεφθεί άνθρωπος. Από την 
άλλη, εδώ –ούτε στο βιβλίο– δεν 
υπάρχει η ηδονή του εγκλήματος 
ενός κατά συρροήν δολοφόνου. 
Ο πόνος της είναι τεράστιος και 
παρηγορεί τον εαυτό της, πείθο-
ντάς τον ότι πράττει έργο Θεού».

Ολα τα παραπάνω φιλτράρο-
νται μέσα από μια έντονα θεα-
τρική αισθητική, η οποία δίνει 
στο σύνολο διάσταση που προ-
σιδιάζει στην αρχαία τραγωδία, 
πεδίο σπεσιαλιτέ της Καραμπέτη. 
«Οι αντιστοιχίες σίγουρα υπάρ-
χουν επί της ουσίας, στο χτίσι-
μο των ρόλων η προβληματική 
είναι ίδια με κλασικές γυναικείες 
ηρωίδες. Σε επίπεδο υποκριτικής, 
ωστόσο, η τεχνική της αρχαίας 
τραγωδίας χρειάζεται μια μεγέ-
θυνση ως προς τη φωνή, αλλά 
και τη σωματική έκφραση. Από 
την άλλη, η κάμερα απαιτεί μέ-
γιστη λιτότητα, ένα σχεδόν “μη 
παίξιμο”. Περισσότερο μιλάμε 
για υποκριτική του βλέμματος. 

Ως προς το σώμα, είχαμε μαζί 
μας κινησιολόγο, η οποία μας κα-
θοδήγησε σε μορφές πάρα πολύ 
μαζεμένες, συγκρατημένες. ∆εν 
υπάρχουν δηλαδή οι κινήσεις 
ενός σύγχρονου, ελεύθερου σώ-
ματος. Και τα βλέμματα χαμηλω-
μένα, ειδικά όταν βρίσκονται σε 
δημόσιο χώρο παρουσία ανδρών. 
Θέλαμε να βγει αυτή η καταπιε-
σμένη γυναικεία φύση».

Το ίδιο το κείμενο του Παπα-
διαμάντη είναι από μόνο του πρω-
τοποριακό ως προς τις παρατηρή-
σεις του σχετικά με τη θέση-μοίρα 
της γυναίκας, τόσο στην εποχή 
του όσο και διαχρονικά. Το σε-
νάριο της Εύας Νάθενα και της 
Κατερίνας Μπέη χτίζει πάνω σε 

αυτά, περιλαμβάνοντας όπως εί-
παμε και μερικές ευδιάκριτες ανα-
φορές σε σύγχρονα φαινόμενα. 
«Ως γυναίκα που ζει σε μια δημο-
κρατική χώρα, γνωρίζω ότι η θέ-
ση μας σήμερα σαφώς δεν είναι 
αυτή της μητέρας μου στο χωριό 
της δεκαετίας του 1960. Από την 
άλλη, βλέπουμε φαινόμενα στην 
κοινωνία που δείχνουν ότι έχου-
με ακόμη πολύ δρόμο μπροστά 
μας. Η έξαρση των γυναικοκτο-
νιών τα τελευταία χρόνια είναι 
η ακραία έκφραση υπαρχόντων 
προβλημάτων της ελληνικής οικο-
γένειας. Η ενδοοικογενειακή βία, 
ο διάχυτος σεξισμός στα σόσιαλ 
μίντια και γενικώς οι φασιστικές 
νοοτροπίες είναι πράγματα που 

προσωπικά με τρομάζουν. Ανήκω 
στη γενιά της Μεταπολίτευσης, η 
οποία ονειρεύτηκε έναν καλύτερο 
κόσμο· αντιθέτως, παρατηρούμε 
μια τεράστια οπισθοδρόμηση. Σί-
γουρα όλα αυτά είναι και αντίκτυ-
πος όσων ζήσαμε την τελευταία 
δεκαετία ως χώρα. Ως γυναίκες, 
όμως, έπρεπε να πάρουμε θέση. 
∆εν είναι δυνατόν, νέοι άνθρω-
ποι να πηγαίνουν διακοπές και να 
δολοφονούν τη σύντροφό τους 
επειδή “χάλασε η φάση”».

Οταν επισημαίνω ότι οι άνδρες 
στην ταινία παρουσιάζονται ελα-
φρώς σαν καρικατούρες, η κ. Κα-
ραμπέτη διαφωνεί: «Πρόθεσή μας 
δεν ήταν να αδικήσουμε τους άν-
δρες. Μια ζωή όπως εκείνη της 
εποχής είναι δυσβάστακτη και για 
τα δύο φύλα. Οι άνδρες στην οικο-
γένεια της Φραγκογιαννούς είναι 
βασικά απόντες, έχουν αναγκα-
στεί να ξενιτευτούν. Οσοι έχουν 
μείνει πίσω περνούν στερήσεις 
για να μπορέσουν να προικίσουν 
τις κόρες τους. Ενας άλλος φτάνει 
στο σημείο να συναινέσει προκει-
μένου να φονευθεί το νεογέννητο 
παιδί του. Προφανώς και πονάει 
τρομερά, απλώς δεν του επιτρέ-
πεται να το δείξει».

Η σχέση μητέρας - κόρης
Ο δεύτερος καθοριστικός άξο-

νας της ταινίας εντοπίζεται στη 
σχέση μητέρας - κόρης. Η Φρα-
γκογιαννού της Καραμπέτη πη-
γαίνει χέρι χέρι στην ταινία με 
την οραματική εικόνα της δικής 
της μάνας, την οποία υποδύεται η 
Μαρία Πρωτόπαππα. «Και στο κεί-
μενο του Παπαδιαμάντη υπάρχει 
η σχέση με τη μητέρα. Μάλιστα, 
ο αφηγητής την αποκαλεί “μία 
από τις πιο γνωστές στρίγγλες 
της εποχής της”. Στην Εύα έκα-
ναν εντύπωση οι αναφορές στην 
κακοποιητική σχέση που είχε με 
την κόρη της. Σήμερα είναι σημα-
ντικό να σταματήσουν να αναπα-
ράγονται μια σειρά από στερεό-
τυπα. Σε παλιότερη συνέντευξή 
μου ανέφερα ότι στην ελληνική 
οικογένεια υφίστανται ακόμη δι-
ακρίσεις ανάμεσα στα αγόρια και 
στα κορίτσια, και τα σχόλια από 
κάτω ήταν σοκαριστικά. Κατάλα-
βα ότι άλλα νομίζουμε και άλλα 
ισχύουν στην πραγματικότητα».

Ο χαρακτήρας της Φόνισσας 
είναι, όπως παραδέχεται και η 

ίδια, ένας από τους πιο περίπλο-
κους και βαθείς που έχει κατα-
σκευάσει στην πλούσια καριέ-
ρα της. Ποια ήταν η μεγαλύτερη 
πρόκληση; «Το πιο δύσκολο ήταν 
να ακροβατήσω ανάμεσα σε μιαν 
ιδιότυπη τρυφερότητα που υπάρ-
χει απέναντι στα θύματα και στη 
σκληρότητα της ίδιας της πράξης. 
Στα γυρίσματα των σκηνών των 
φόνων έπρεπε να διατηρώ μια 
σχετική ψυχραιμία· η τεράστια 
συναισθηματική φόρτιση του χα-
ρακτήρα υπάρχει, αλλά καταπι-
έζεται εξωτερικά, δεν κυριαρχεί 
στο πλάνο. Στη σκηνή του φό-
νου των δύο μεγαλύτερων κορι-
τσιών είναι πιο δύσκολα όσα ακο-
λουθούν. Εκεί η Φραγκογιαννού 
υποκρίνεται, κάνει ότι θέλει να 
τα σώσει. Από την άλλη, σχεδόν 
τα πιστεύει όλα αυτά, μοιάζει να 
προσπαθεί να λυτρωθεί από τη 
φρίκη της πράξης.

Με δεδομένη την πολύ μεγά-
λη εμπειρία της σε θέατρο, σι-
νεμά, αλλά και τηλεόραση, ζη-
τάμε από την Ελληνίδα ηθοποιό 
ένα σχόλιο πάνω στις σύγχρο-
νες εξελίξεις με τις διαδικτυακές 
πλατφόρμες κ.ο.κ. «Οι πλατφόρ-
μες σε συνδυασμό με την πανδη-
μία απομάκρυναν τον κόσμο από 
το σινεμά. Κι ενώ το θέατρο ανέ-
καμψε γρήγορα, ο κινηματογρά-
φος ακόμη δυσκολεύεται. Προ-
σωπικά, είμαι υπέρ δημιουργών 
όπως ο Κρίστοφερ Νόλαν, που 
κάνουν ταινίες πρωτίστως για 
τη μεγάλη οθόνη. Αλλοι βέβαια, 
όπως ο Σκορσέζε ή ο Φίντσερ, 
καταφεύγουν στις πλατφόρμες 
για να βρουν τις παραγωγές που 
θέλουν. Στην εποχή της Marvel, 
είναι κατανοητό. Εννοείται ότι 
στη μικρή οθόνη όλα μικραίνουν, 
βρίσκω αδιανόητο κάποιος να δει 
ταινία στο κινητό του. Υπάρχουν 
όμως και οι καλές ξένες σειρές, τις 
οποίες αγαπώ πολύ. Εκεί βλέπεις 
πραγματικά τολμηρά πράγματα. 
Εμείς τα ζηλεύουμε λίγο όλα αυ-
τά, γιατί είμαστε αρκετά πίσω. 
Συνήθως εδώ υπάρχει το φαινό-
μενο της ακατάσχετης μίμησης 
–με χαμηλότερη αισθητική– κά-
ποιων επιτυχιών, είτε εγχώριων 
είτε από το εξωτερικό. Αντιθέτως 
το “Μilky way” του Βασίλη Κεκά-
του είναι μια δουλειά που ανοίγει 
δρόμους, μακάρι να έχουμε και 
άλλες τέτοιες στο μέλλον».

Η κοινωνία που γέννησε το «τέρας»
Η Καρυοφυλλιά Καραμπέτη μιλάει για τον ρόλο της στη «Φόνισσα» του Παπαδιαμάντη, την οποία έκανε ταινία η Εύα Νάθενα

«Θέλουμε ο θεατής
να σκύψει και να δει 
μέσα της τη βαθιά 
απελπισία τού να 
φτάσεις να θεωρείς ότι, 
χαρίζοντας τον θάνατο 
σε ένα μικρό κοριτσάκι, 
του κάνεις δώρο,
το λυτρώνεις».

«Οταν έγινα ηθοποιός, ονειρεύτηκα ότι θα παίξω τον ρόλο, φανταζόμουν ωστόσο ότι κάτι τέτοιο, αν συνέβαινε, θα ήταν στο θέατρο, όχι στον κινηματογράφο», λέει η μεγάλη ηθοποιός.

Η Καρυοφυλλιά Καραμπέτη (Φραγκογιαννού) μαζί με τη σκηνοθέτιδα της 
«Φόνισσας», Εύα Νάθενα, στα γυρίσματα της ταινίας, το μεγαλύτερο μέρος 
των οποίων πραγματοποιήθηκε στη Μάνη. Η ταινία προχωράει πέρα από το 
κλασικό κείμενο με όπλο τη σκοτεινή της ατμόσφαιρα, η οποία ψηλαφεί τα 
όρια του ψυχολογικού θρίλερ.
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ΣTON ГAΣTPONOMO 
ΔEKEMBPIOY

H MAPIΛENA IΩANNIΔOY MAΣ ФTIAXNEI ΔYO ГΛYKA ПOY 
TAIPIAZOYN AПOΛYTA ME TO KΛIMA TΩN HMEPΩN

MINCE PIES ΜΕ ΓΛΥΚΟ ΠΕΡΓΑΜΟΝΤΟ ΚΑΙ ΚΟΥΡΑΜΠΙΕΔΑΚΙΑ ΜΕ 
ΜΑΣΤΙΧΑ ΚΑΙ ΧΑΛΕΠΙΑΝΑ, ΓΙΑ ΝΑ ΣΥΝΟΔΕΥΣΟΥΝ ΓΙΟΡΤΙΝΑ ΤΟΝ 
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